
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. Π. Σαράκη, σελ. 7498 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γυµνάσιο Περδίκα Κοζάνης, το 17ο Δηµοτικό
Σχολείο Νίκαιας, το 3ο Τοσίτσειο Δηµοτικό Σχολείο Εκάλης,
το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Πεύκης,  το 11ο  Δηµοτικό Σχολείο
Αργυρούπολης, το 2ο Γυµνάσιο Θήβας, το 4ο Γυµνάσιο Πά-
τρας, το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Πύργου, το 8ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Σερρών και από το 2ο Γυµνάσιο Διαπολιτισµικής
Εκπαίδευσης Ιωαννίνων, σελ. 7501, 7506, 7508, 7511, 7514,
7519, 7524, 7527, 7536, 7557, 7567, 7575 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7497, 7498, 7501, 7504,
7506, 7507, 7508, 7510, 7511, 7513, 7514, 7515, 7517, 7518,
7519, 7521, 7522, 7524, 7526, 7527, 7528, 7529, 7530, 7531,
7532, 7534, 7536, 7540, 7541, 7542, 7543, 7544, 7545, 7546,
7547, 7548, 7549, 7550, 7552, 7553, 7554, 7555, 7556, 7557,
7560, 7561, 7562, 7563, 7565, 7567, 7569, 7570, 7572, 7575,
7579, 7581, 7582, 7583, 7588, 7589, 7590, 7591, 7592, 7593,
7594, 7595, 7596, 7597, 7598, 7599, 7600, 7601 

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7546, 7547, 7562, 7563 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του
Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2024», σελ.
7497 - 7601

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7531 - 7552
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 7513 - 7531
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ     . , σελ.  7564 - 7578                                                                                                       
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 7591 - 7601
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7552 - 7564
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 7578 - 7591
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7497 - 7513

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7531, 7532, 7534, 7536, 

7539, 7540, 7541, 7542, 
7543, 7544, 7545, 7546, 
7547, 7548, 7549, 7550

ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 7559
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 7514, 7515, 7517, 7518, 

7519, 7521, 7522, 7524, 
7526, 7527, 7528, 7529, 
7530, 7534

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7565, 7566, 7567, 7569, 
7570, 7572, 7575

ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 7549, 7550
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7559
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 7590
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7591, 7592, 7593, 7594, 
7595, 7596, 7597, 7598, 
7599, 7600, 7601

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 7559, 7561, 7562

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7552, 7553, 7554, 7555, 
7556, 7557, 7559, 7560, 
7561, 7562, 

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 7579, 7581, 7582, 7583, 
7588, 7589, 7590

ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 
σελ. 7541, 7543

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7497, 7498, 7501, 7504, 
7506, 7507, 7508, 7510, 
7511, 7513

ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 7545, 7547, 7562
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7541
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 7560, 7561, 7563
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 7559
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ., σελ. 7545
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 7510

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 7562
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 7546, 7547
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7546, 7547
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 7563

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 7551
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 7523
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 7499
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 7517
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 7593
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 7506
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 7541, 7543, 7573
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 7600
ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Δ. , σελ. 7552
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 7497
ΒΛΑΧΑΚΟΣ Ν. , σελ. 7507
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 7502
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 7529, 7532, 7542, 7560
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι, σελ. 7524, 7526, 7528, 7529
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 7527
ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 7596, 7597
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 7534
ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 7537
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 7515
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 7598
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 7548, 7549, 7550
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 7564, 7565
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 7596
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7595
ΔΗΜΑΣ Χ., σελ. 7566
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 7522
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 7530
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 7587
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7527, 7528, 7529
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 7545
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7415, 7557
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 7519
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ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 
σελ. 7556

ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 7535
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 7586
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 7513, 7526, 7555
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 7529
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 7531
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό., σελ. 7567
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Κ. , σελ. 7583
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 7569
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 7542
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 7521
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7565
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 7559
ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ Ι. , σελ. 7594
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7550
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 7574
ΛΙΟΥΤΑΣ Α. , σελ. 7590
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 7498
ΜΑΝΟΥΣΟΣ Γ. , σελ. 7503
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 7507
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 7581
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 7547, 7548
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 7599
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 7539
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 7510
ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ Ι., σελ. 7504
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 7571
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7513, 7592
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 7591, 7592
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 7588
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 7582
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 7597, 7598
ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ Α. , σελ. 7536
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 7572
ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ Δ., σελ. 7579
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 7592
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 7538
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 7518
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 7577
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 7534
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α. , σελ. 7510, 7520, 7521, 7583
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ., σελ. 7511, 7514
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 7527, 7545
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 7499
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 7544
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 7575
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 7553, 7557, 7561
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 7585
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 7576
ΣΤΕΦΑΝΑΔΗΣ Χ. , σελ. 7570
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 7501
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ , σελ. 7589
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 7563
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 7541, 7543
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 7578, 7579
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7554
ΦΕΡΧΑΤ Ο. , σελ. 7584
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ, σελ. 7540, 7541, 7543, 7544
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 7509
ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ Μ. , σελ. 7500
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7526, 7556
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 7508

ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 7516, 7517
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 7505

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 7544
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7541, 7543, 7544



Αθήνα, σήµερα στις 14 Δεκεµβρίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού
Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2024».

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Βλάσης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2024 συνιστά ένα ακόµη ορό-
σηµο για τη διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και αυτό γιατί
για πρώτη φορά µετά από δεκατρία ολόκληρα χρόνια καταρτί-
ζεται προϋπολογισµός µε το αξιόχρεο της χώρας µας να έχει
ανακτήσει την επενδυτική του βαθµίδα. Γνωρίζω πως πολλοί από
τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης µπορεί να υποβαθµίζουν
την τεράστια σηµασία του επιτεύγµατος αυτού, όµως η στάση
αυτή αδικεί τόσο τις επιδόσεις της Κυβέρνησής µας όσο και τη
σκληρή προσπάθεια και τις θυσίες των Ελλήνων πολιτών. 

Πραγµατικά είναι απορίας άξιο η ευκολία µε την οποία η Αντι-
πολίτευση κατακρίνει την οικονοµική µας πολιτική επιµένοντας
να αγνοεί την αδιαµφισβήτητη αντικειµενικότητα των αριθµών.
Το 2023 η ελληνική οικονοµία εκτιµάται ότι θα επιτύχει τριπλάσιο
ρυθµό ανάπτυξης σε σχέση µε το σύνολο της Ευρωζώνης, δη-
λαδή 2,4%, έναντι 0,6%, ενώ για το 2024 προβλέπεται ρυθµός
ανάπτυξης 2,9%. Αντίστοιχα εντυπωσιακή είναι η επίδοση της
αποκλιµάκωσης του χρέους της Γενικής Κυβέρνησης από
172,6% του ΑΕΠ το 2022 σε 160,3% το 2023 και 152,3% το 2024.
Οι επενδύσεις αναµένεται να αυξηθούν κατά 7,1% κατά το τρέ-
χον έτος και ακόµα περισσότερο κατά 15,1% το 2024 ενώ η ανερ-
γία αναµένεται να µειωθεί από 11,2% το 2023 σε 10,6% το 2024. 

Οι δείκτες όµως και τα ποσοστά δεν λένε τίποτα αν δεν έχουν
άµεσο αντίκτυπο στην καθηµερινότητα και στην ποιότητα ζωής
των πολιτών. Σε ένα διεθνές περιβάλλον έντονων αν και µειού-
µενων πληθωριστικών πιέσεων είναι στόχος και χρέος µας να
στηρίξουµε το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών µέσα από µια
σειρά παρεµβάσεων µε έντονο κοινωνικό πρόσηµο. 

Αυξάνουµε για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια τους µι-
σθούς των δηµοσίων υπαλλήλων µε συνολικό κόστος σχεδόν 1

δισεκατοµµύριο ευρώ. Αυξάνουµε εκ νέου τις συντάξεις κατά 3%
ενώ προχωράµε και στην άρση του παγώµατος των τριετιών
στους µισθωτούς. Επιπλέον, αυξάνουµε το αφορολόγητο κατά
1.000 ευρώ στις οικογένειες µε παιδιά. Αυξάνουµε το επίδοµα
µητρότητας στους εννέα µήνες για τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες και τους αγρότες ενώ µονιµοποιούµε και την απαλλαγή
των πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ από τη φαρµακευτική δαπάνη.
Και αυτές είναι µόνο οι σηµαντικότερες από τις πολλές µικρές
και µεγάλες παρεµβάσεις µας. 

Ανατρέχοντας στα όσα ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης εξήγγειλε από το βήµα της ΔΕΘ θα διαπιστώσετε πως το σύ-
νολο των µέτρων είτε ήδη έχουν υλοποιηθεί είτε έχουν
συµπεριληφθεί στον προϋπολογισµό του 2024. Και µπορεί για
εµάς που γνωρίζουµε τον τρόπο βάσει του οποίου λειτουργεί ο
Κυριάκος Μητσοτάκης αυτό να φαντάζει αυτονόητο όµως στη
χώρα που στο παρελθόν τα πολιτικά «θα» έγιναν λευκές επιταγές
χωρίς αντίκρισµα και εν συνεχεία ανέκδοτο, εµείς επιµένουµε να
πορευόµαστε µε συνέπεια λόγων και έργων για να αλλάξουµε τη
χώρα όπως οραµατιστήκαµε και όπως δεσµευτήκαµε απέναντι
στους Έλληνες πολίτες για να αφήσουµε παρακαταθήκη στα
παιδιά µας µια πατρίδα αισιόδοξη, ασφαλή και ισχυρή. Μια πα-
τρίδα που θα τιµά και θα εκτιµά τους κόπους των πολιτών της
απαλλαγµένη από τις παθογένειες του παρελθόντος. Για να µπο-
ρούµε να κοιτάµε τους πολίτες στα µάτια µε τη συνείδησή µας
ήσυχη. 

Έτσι κοιτώ κι εγώ τους συµπατριώτες µου τους Αρκάδες. Με
µάτια και καθάριο βλέµµα. Γιατί γνωρίζω πως βλέπουν τον τόπο
µας σιγά-σιγά να αλλάζει. Γιατί βλέπουν την αναπτυξιακή τροχιά
για την οποία παλέψαµε να γίνεται πραγµατικότητα. Οι επενδύ-
σεις ήδη δύο µεγάλων φαρµακευτικών βιοµηχανιών στη ΒΙΠΕ
Τρίπολης και η προσέλκυση και άλλων σηµαντικών επενδύσεων
αποδεικνύουν στην πράξη πως η Κυβέρνηση έχει στραµµένη την
προσοχή της στον τόπο µας και πως µέσω των κατάλληλων κι-
νήτρων µπορεί να κινητοποιήσει ιδιωτικά κεφάλαια και να αλλάξει
τον επενδυτικό χάρτη του τόπου. Για να µπορούν τα παιδιά µας
να µείνουν στον τόπο στον οποίο µεγάλωσαν, να κάνουν τις οι-
κογένειές τους και να µπορούν να µην έχουν ποτέ το άγχος της
ανεργίας. 

Αντίστοιχα σηµαντική εξέλιξη είναι και η κατασκευή του δι-
κτύου φυσικού αερίου σε Τρίπολη και Μεγαλόπολη αλλά και σε
ολόκληρη την Πελοπόννησο έργο που θα ενισχύσει περαιτέρω
τις δυνατότητες ολόκληρης της Περιφέρειας Πελοποννήσου. 

Και βέβαια, από τις βασικές µας προτεραιότητες είναι η στή-
ριξη της Μεγαλόπολης, αλλά και της Τρίπολης και της Γορτυ-
νίας, µέσω του σχεδίου δίκαιης µετάβασης που εξασφαλίζει
σηµαντικούς πόρους ενώ, ταυτόχρονα, σηµαντική είναι και η
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συµβολή του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου που, µέσω προ-
γραµµάτων και νέων δοµών, θα εξελιχθεί σε έναν κόµβο καινο-
τοµίας και ανάπτυξης της επιχειρηµατικότητας. Όσον αφορά
στην Κυνουρία, που ήδη τουριστικά ανελίσσεται συνεχώς τα τε-
λευταία χρόνια, θα γίνει κυβερνητικά ό,τι είναι απαραίτητο για να
ενισχυθεί περαιτέρω η αναπτυξιακή της πορεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εµπιστοσύνη των Ελλήνων πο-
λιτών στο πρόσωπο του Κυριάκου Μητσοτάκη και στην παράταξή
µας για δεύτερη συνεχόµενη τετραετία αποτελεί µεγάλη τιµή,
αλλά ταυτόχρονα και τεράστια ευθύνη για όλους µας. Δεσµευ-
τήκαµε να πάµε την Ελλάδα σταθερά και τολµηρά µπροστά και
κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να πετύχουµε τον
στόχο µας, για να πάψει η Ελλάδα να επιζεί και µάλιστα µέσω
διαδοχικών θαυµάτων, όπως λέει ο µεγάλος Νίκος Καζαντζάκης,
και να ξεκινήσει να ανθίζει και να αναπτύσσεται σταθερά µέσα
από το θαύµα που όλοι οι Έλληνες κλείνουµε µέσα µας, ένα
θαύµα που έχει σµιλευτεί από την ιστορία, τα επιτεύγµατα και τα
κατορθώµατα ολόκληρων αιώνων. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βλάση.

Τον λόγο έχει η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπροστά µας έχουµε έναν προ-

ϋπολογισµό φόρων, έχουµε έναν προϋπολογισµό εχθρικό στη µι-
κροµεσαία επιχείρηση, έναν προϋπολογισµό που βάζει στο
στόχαστρο την παραγωγική οικονοµία και πριονίζει κυριολεκτικά,
για ραγδαία πτώση, το επίπεδο διαβίωσης για το σύνολο της κοι-
νωνίας µας. Με αυτόν τον προϋπολογισµό της εικονικής πραγ-
µατικότητας συµβαίνουν όλα αυτά.

Κάποτε αποκαλούσατε τον ΣΥΡΙΖΑ «κόµµα των φόρων». Τώρα
που τελειώσατε εσείς µε τα προεκλογικά σας ψέµατα και τις προ-
εκλογικές σας φανφάρες, αποκαλύπτετε το πραγµατικό σας
πρόσωπο, 3,1 δισεκατοµµύρια ευρώ περισσότεροι φόροι για το
2024 εγγράφονται σε αυτόν τον προϋπολογισµό που µας φέ-
ρατε. Από τους έµµεσους φόρους, υπολογίσατε να εισπράξετε
1,4 δισεκατοµµύρια περισσότερα από πέρυσι, ένα δισεκατοµµύ-
ριο περισσότερο από το φόρο εισοδήµατος στους ελεύθερους
επαγγελµατίες. Συνολικά, ετοιµάζεστε να αφαιρέσετε από την
οικονοµία 56 και πλέον δισεκατοµµύρια από φόρους. 

Και σας ρωτάµε, στη βάση των όσων εσείς µας παρουσιάζετε
εδώ στον προϋπολογισµό του 2024, ποιο είναι τελικά το κόµµα
των φόρων; Προφανώς η Νέα Δηµοκρατία, η οποία ετοιµάζεται
το 2024 για ρεκόρ όλων των εποχών στην είσπραξη φόρων. Σε
ποια βάση όµως; Στη βάση µιας κοινωνίας µε πάνω από 1,4 εκα-
τοµµύρια ΑΦΜ που χρωστάνε. Από εκεί θα εισπράξετε. Στη βάση
µιας οικονοµίας µε το µεγαλύτερο πληθωρισµό στα τρόφιµα
στην Ευρώπη. Στη βάση µιας οικονοµίας υπερχρεωµένης µε κόκ-
κινα δάνεια, µιας κοινωνίας που δεν µπορεί να καλύψει τις στε-
γαστικές της ανάγκες, τις ανάγκες διαβίωσης, που δεν µπορεί
να ψωνίσει, δεν µπορεί να βάλει πετρέλαιο, δεν µπορεί να πλη-
ρώσει τους λογαριασµούς που του στέλνετε. 

Ο τρόµος των φόρων, όµως, δεν αφορά όλους για εσάς,
αφορά µόνο τους µικρούς, στοχευµένα. Ενώ µειώνετε τους φό-
ρους στις µεγάλες εταιρείες, από τις οποίες προϋπολογίζετε
απώλεια εσόδων και λιγότερους φόρους και σχεδόν 300 εκατοµ-
µύρια ευρώ το 2024. 

Ταυτόχρονα, κρατάτε χαµηλά τις κοινωνικές δαπάνες, συµπιέ-
ζετε και άλλο τις δαπάνες στα νοσοκοµεία, σε κοινωνικές δοµές
και στο κράτος πρόνοιας. Παράλληλα, συνεχίζετε να αποδυνα-
µώνετε το κοινωνικό κράτος, την εκπαίδευση, την υγεία. Οι προσ-
λήψεις προσωπικού που αναφέρετε στον προϋπολογισµό
κινούνται στο µισό των αποχωρήσεων, αφήνοντας κρίσιµες
δοµές για την κοινωνία και τον πολίτη στο έλεος της υποστελέ-
χωσης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία
ότι αυτός ο προϋπολογισµός µάς γυρνάει πίσω ξανά στα µνηµό-
νια. Είναι ένας προϋπολογισµός ξεκάθαρα µνηµονιακός, µε εµ-
µονή στους φόρους, µε εµµονή στη συρρίκνωση του δηµόσιου
τοµέα και του κοινωνικού κράτους. Ο προϋπολογισµός αυτός

επηρεάζει αρνητικά το σύνολο της δηµόσιας λειτουργίας, που
θα ήθελα -µε την ιδιότητα του Τοµεάρχη Πολιτισµού του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία- να αναφερθώ στις επιπτώσεις του και
στη διαχείριση της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς αλλά και στην
στήριξη του σύγχρονου πολιτισµού. 

Οι δαπάνες του προϋπολογισµού που αφορούν το Υπουργείο
Πολιτισµού µειώνονται σηµαντικά σε ό,τι αφορά την χρηµατοδό-
τηση του κράτους προς τον πολιτισµό. Το κράτος θα πληρώσει
περίπου 50 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα για τις ανάγκες του πο-
λιτισµού σε σχέση µε πέρυσι. 

Το κενό αυτό προβλέπεται να καλυφθεί από πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης που, αυτοµάτως σηµαίνει, όπως πλέον γνωρί-
ζουµε όλοι, την εκχώρηση αρµοδιοτήτων του κράτους στον
ιδιωτικό τοµέα. Για την πολιτιστική κληρονοµιά, αυτό σηµαίνει λι-
γότεροι αρχαιολόγοι και αυτεπιστασία έργων από το δηµόσιο,
µε αποτέλεσµα να είναι περισσότεροι οι εργολάβοι και περισσό-
τερες οι κακοτεχνίες σε όλα µας τα µνηµεία. Για τον σύγχρονο
πολιτισµό, η µείωση αυτή σηµαίνει λιγότερη στήριξη στους φο-
ρείς της τέχνης, περισσότερη αγορά για τον πολιτισµό -πολιτι-
σµό, δηλαδή, «προϊόν»- µε ό,τι αυτό σηµαίνει. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού, επίσης, δεν συµµετέχει -όπως θα
έπρεπε- στις προγραµµατισµένες προσλήψεις µόνιµου προσω-
πικού, µε καταφυγή για ακόµα µία χρονιά σε συµβασιούχους µε
όλο και χειρότερες σχέσεις εργασίας, αλλά και σε υπεργολαβίες
έργου, όπως είδαµε και πρόσφατα στους σχεδιασµούς για τις
ιδιωτικές εταιρείες υποδοχής κοινού, αντί για αρχαιοφύλακες
στην Ακρόπολη. 

Την ίδια στιγµή, θα πρέπει η Υπουργός Πολιτισµού να αναφερ-
θεί διεξοδικά και στο θέµα των εσόδων του Οργανισµού Διαχεί-
ρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων. Η ΕΛΣΤΑΤ δηµοσιεύει
κάθε µήνα τα έσοδα και τις εισπράξεις του δηµοσίου από τα µου-
σεία και τους αρχαιολογικούς µας χώρους. Τα έσοδα αυτά για
το 2023 παρουσιάζουν πολύ µεγάλη υπεραπόδοση και το ερώ-
τηµα είναι: Πού πηγαίνουν αυτά τα λεφτά; Ο πολιτισµός το 2023
αναµένεται να βάλει στο δηµόσιο ταµείο πάνω από 120 εκατοµ-
µύρια ευρώ, σχεδόν το ήµισυ δηλαδή του συνολικού προϋπολο-
γισµού του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Και το ερώτηµα είναι ένα: Πού κατευθύνονται αυτά τα χρή-
µατα; Πόσα από αυτά επιστρέφουν πραγµατικά στον πολιτισµό;
Δεν µπορεί από τη µια να έχουµε υπεραπόδοση εσόδων και από
την άλλη, δραµατικές περικοπές, µηδενικές προσλήψεις και δη-
µοσιονοµικούς περιορισµούς που οδηγούν στην απώλεια της πο-
λιτιστικής µας κληρονοµιάς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς λέµε ότι πρέπει να βελτιωθεί αισθητά η διαφάνεια στη

δηµοσιονοµική λειτουργία του ΟΔΑΠ. Άλλωστε, τα ίδια σάς έχει
καταθέσει και εγγράφως το Ελεγκτικό Συνέδριο, το οποίο σας
επισηµαίνει ότι εδώ και τρία χρόνια τα έσοδα που εισφέρει ο
ΟΔΑΠ στον πολιτισµό δεν εµφανίζονται στον προϋπολογισµό και
κανείς δεν γνωρίζει ούτε πόσα ακριβώς είναι, ούτε πού ξοδεύον-
ται, ούτε πού κατευθύνονται. 

Και κλείνοντας, θα πρέπει να επαναλάβουµε για ακόµη µία
φορά ότι ο προϋπολογισµός αυτός που έχουµε µπροστά µας
είναι σε βάρος της κοινωνίας, είναι σε βάρος της υγιούς επιχει-
ρηµατικότητας, είναι σε βάρος της ανάπτυξης, είναι σε βάρος
της προστασίας της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς και τελικά,
είναι σε βάρος της κοινωνίας και γι’ αυτό τον καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Ανδριανό, έχουµε ένα αίτηµα για

άδεια απουσίας στο εξωτερικό.
Ο Βουλευτής κ. Παύλος Σαράκης ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Παρακαλώ, κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ο προϋπολο-

γισµός του 2024 επικυρώνει µε τον πλέον σαφή τρόπο πως, η ελ-
ληνική οικονοµία προχωρά δυναµικά µπροστά. Το 2023 ήταν µια
ακόµη δύσκολη διεθνώς χρονιά, µε την ενεργειακή κρίση να συ-
νεχίζεται, µε τις επιπτώσεις του πολέµου στην Ουκρανία να πα-
ραµένουν, µε την πιστωτική επέκταση των προηγούµενων ετών
να περιορίζεται σηµαντικά. 

Στην πατρίδα µας, µέσα σε όλα αυτά, ήρθαν να προστεθούν
µια σειρά από φυσικές καταστροφές, αποτελέσµατα της κλιµα-
τικής αλλαγής µε αποκορύφωµα βεβαίως, τη θεοµηνία στην κεν-
τρική Ελλάδα αλλά και µε εκτεταµένες ζηµιές ιδίως στην
πρωτογενή παραγωγή από ακραία και άκυρα καιρικά φαινόµενα
που έπληξαν πολλές περιοχές της χώρας, µεταξύ των οποίων βε-
βαίως η Αργολίδα. 

Παρά τα προβλήµατα, όµως, αυτά η ελληνική οικονοµία απέ-
δειξε και φέτος την ανθεκτικότητα, τον δυναµισµό και τις ανα-
πτυξιακές προοπτικές. Η µείωση της ανεργίας στα προ της
κρίσης επίπεδα, το ρεκόρ των ξένων επενδύσεων, για µια ακόµη
φορά, η ιδιαίτερα θετική επίδοση σε ό,τι αφορά την ανάπτυξη
όπου καταγράφουµε τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η σηµαντικότατη µείωση του δηµόσιου
χρέους ως ποσοστού του ΑΕΠ και η επίτευξη πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος σε επίπεδα που ξεπέρασαν τις σχετικές προβλέψεις,
είναι τεκµήρια επιτυχίας που δεν αµφισβητούνται και βεβαίως, οι
θετικές αυτές εξελίξεις για τις επιδόσεις τους αλλά και οι προ-
οπτικές της ελληνικής οικονοµίας επισφραγίστηκε µε την ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας από σειρά έγκριτων διεθνών
αξιολογητών, που µειώνει το κόστος του δανεισµού για τη χώρα
και τα νοικοκυριά και διευκολύνει σηµαντικά τις επενδύσεις και
τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

Η προσπάθεια αυτή πρέπει να συνεχιστεί και θα συνεχιστεί
µετά και την αποφασιστική ανανέωση της εµπιστοσύνης των πο-
λιτών στις φετινές εκλογές, στη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο
Μητσοτάκη γιατί, οι προκλήσεις για την οικονοµία και την κοινω-
νία παραµένουν υπαρκτές και πιεστικές. 

Είναι πρώτα από όλα ο µεγάλος στόχος της αύξησης του
πραγµατικού εισοδήµατος των πολιτών όσο ακόµα υπάρχουν οι-
κογένειες που δυσκολεύονται να τα βγάλουν πέρα αλλά και όσο
υπάρχουν νέοι άνθρωποι, που σκέφτονται να φύγουν από την πα-
τρίδα µας, για να κυνηγήσουν µε καλύτερους όρους τα όνειρά
τους, δεν µπορούµε να χαλαρώσουµε τις προσπάθειές µας. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο την
ανάπτυξη και τις ευκαιρίες για δηµιουργία και προκοπή. Αυτό ση-
µαίνει να ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο την ανταγωνιστικό-
τητα και την εξωστρέφεια. Σηµαίνει όµως, επίσης, να ενισχύ-
σουµε σηµαντικά την ανταποδοτικότητα του κράτους, την ποι-
ότητα των υπηρεσιών που προσφέρει στους πολίτες έναντι των
φόρων που εισπράττει ιδίως, σε κρίσιµους τοµείς όπως αυτών
της υγείας, της παιδείας, της ασφάλειας, της άµυνας, των συν-
τάξεων.

Είναι γι’ αυτό, λοιπόν, ιδιαίτερα σηµαντικό ότι στους άξονες
του φετινού προϋπολογισµού συµπεριλαµβάνονται η σηµαντική
αύξηση των δαπανών για την υγεία και την παιδεία µε 20% πε-
ρισσότερους πόρους στα νοσοκοµεία. Είναι σηµαντικά τα στο-
χευµένα µέτρα για την ουσιαστική στήριξη του εισοδήµατος των
πολιτών, όπως για το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης για 2,3
εκατοµµύρια δικαιούχους, η ενίσχυση έως 200 ευρώ για περίπου
740.000 συνταξιούχους µε προσωπική διαφορά, η προκαταβολή
του επιδόµατος θέρµανσης, η συµβολική και ουσιαστική ενί-
σχυση για νέους δεκαοκτώ ετών, όπως επίσης η αύξηση των µι-
σθών του δηµόσιου τοµέα και των συντάξεων, η αύξηση του
αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για οικογένειες µε παιδιά, η αύ-
ξηση του επιδόµατος µητρότητας στους εννέα µήνες και για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες αλλά και για τις αγρότισσες, το
ξεπάγωµα των τριετιών για τους µισθωτούς, η κατάργηση της
µείωσης των συντάξεων στους απασχολούµενους συνταξιού-
χους, η µείωση του ΕΝΦΙΑ για τις ασφαλιζόµενες κατοικίες και η
µονιµοποίηση της απαλλαγής από την φαρµακευτική δαπάνη για
τους πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες αυτές οι θετικές παρεµ-

βάσεις αλλά και οι δηµόσιες επενδύσεις σε αναπτυξιακά έργα
που θα ξεπεράσουν το 2024 τα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ, οι επεν-
δύσεις στην άµυνα και την ασφάλεια, η προώθηση σηµαντικών
µεταρρυθµίσεων για την ολοκλήρωση της ψηφιοποίησης του
κράτους, οι δράσεις για την ριζική αντιµετώπιση των χρόνιων πα-
θογενειών είναι εφικτές χάριν, στην σοβαρή οικονοµική πολιτική
της Κυβέρνησης, µια πολιτική που υπηρετεί µε συνέπεια και απο-
τελεσµατικότητα τον διπλό στόχο της οικονοµικής ανάπτυξης και
της κοινωνικής συνοχής. 

Εδώ πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι. Η σταθερότητα και η θετική
προοπτική της χώρας τα τελευταία εξαιρετικά δύσκολα χρόνια,
µε αλλεπάλληλες εξωγενείς κρίσεις και µεγάλες εγχώριες προ-
κλήσεις, δεν είναι καθόλου αυτονόητη. Στην οικονοµία δεν υπάρ-
χει αυτόµατος πιλότος ακόµη και όταν οι διεθνείς συγκυρίες είναι
ευνοϊκές. Χωρίς τις σωστές µακροπρόθεσµες και διαρθρωτικές
πολιτικές και µεταρρυθµίσεις, τα όποια οφέλη γρήγορα εξανεµί-
ζονται. Αυτό το δίδαγµα οφείλουµε να µην το ξεχνάµε. 

Δεν πανηγυρίζουµε, λοιπόν, δεν περιαυτολογούµε. Οι προκλή-
σεις παραµένουν. Να ενισχυθεί σηµαντικά το πραγµατικό διαθέ-
σιµο εισόδηµα των Ελληνίδων και των Ελλήνων, να εξασφα-
λίσουµε περισσότερες ευκαιρίες δηµιουργίας και προκοπής για
όλους και ιδίως, για τους νέους µας, να ενισχύσουµε µε την απο-
τελεσµατικότητα του κράτους τόσο, σε κανονικές συνθήκες όσο,
και σε έκτακτες συνθήκες κρίσης. Να εµπεδώσουµε µια νέα
κουλτούρα εµπιστοσύνης ανάµεσα στον πολίτη και στο κράτος,
τη βεβαιότητα ότι το κράτος σέβεται τους πολίτες και τα χρή-
µατά τους που είναι και η µεγάλη και αναγκαία προϋπόθεση για
το ξερίζωµα παγιωµένων νοοτροπιών και πρακτικών που κρατάνε
τη χώρα πίσω όπως, η φοροδιαφυγή.

Τίποτα από όλα αυτά δεν είναι εύκολο. Όµως, όπως αποδει-
κνύουν όλα τα κρίσιµα µακροοικονοµικά µεγέθη επιτέλους, βρι-
σκόµαστε στο σωστό δρόµο και βλέπουµε τους πρώτους
καρπούς αυτής της πορείας.

Αν κάτι, λοιπόν, σηµατοδοτεί ο προϋπολογισµός για το 2024,
είναι η δέσµευσή µας σε αυτή την πορεία προς τα µπροστά, να
την συνεχίσουµε µε µεγαλύτερη αυτοπεποίθηση και αποφασιστι-
κότητα, για να σηκώσουµε τη χώρα και την κοινωνία ψηλότερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, τον κ. Ανδριανό.

Θα πάρει τώρα τον λόγο ο κ. Ανδρέας Πουλάς από το ΠΑΣΟΚ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ετήσιος κρα-

τικός προϋπολογισµός συνιστά τη βιτρίνα της κυβερνητικής πο-
λιτικής και αποκαλύπτει το όραµά σας για την πορεία της χώρας.
Μετά από πέντε προϋπολογισµούς που συντάξατε, σε ποια ση-
µεία ακριβώς είναι καλύτερη η ζωή των πολιτών; Ποια είναι τα οι-
κονοµικά δεδοµένα; Η µισθολογική απόκλιση µε τις άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυξάνεται. Θυµάµαι το πώς πανηγυ-
ρίζατε την αύξηση 70 ευρώ στο µέσο όρο των µισθών των δηµο-
σίων υπαλλήλων, ως προς την αγοραστική δύναµη η χώρα
βρίσκεται στην προτελευταία θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το
δηµόσιο χρέος εκτοξεύτηκε στα 405 δισεκατοµµύρια, µε τους
τόκους εξυπηρέτησής του να επιβαρύνουν τον κρατικό προϋπο-
λογισµό. Μόλις το 55% έχει απορροφηθεί από τα κεφάλαια του
Ταµείου Ανάκαµψης και αυτά έχουν δοθεί στους λίγους και
στους εκλεκτούς της Κυβέρνησης.

Βρισκόµαστε στην υψηλότερη κλίµακα του ΦΠΑ στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και µάλιστα από επιλογή. Η ανταγωνιστικότητα της
ελληνικής οικονοµίας βρίσκεται σε χαµηλά επίπεδα. Η ακρίβεια,
η αισχροκέρδεια, σαρώνουν την ελληνική κοινωνία. Το κόστος
ενέργειας, οι ανατιµήσεις, έχουν γίνει εφιάλτης του ελληνικού
νοικοκυριού. Εσείς ως απάντηση προσφέρετε, µπλε, πράσινα, κί-
τρινα τιµολόγια.

Οι πολίτες, εδώ και καιρό, είναι θεατές της ίδιας επικοινωνια-
κής παράστασης µε την Κυβέρνηση να χρησιµοποιεί τις διεθνείς
συνθήκες οικονοµικής ύφεσης για να δικαιολογήσει ένα ακόµη
νεοφιλελεύθερο, συντηρητικό και κοινωνικά άδικο προϋπολογι-
σµό που µεταφέρει τα βάρη, στους ανθρώπους του µόχθου και
προστατεύει τους λίγους και ισχυρούς.
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Για να επιτύχει την κοινωνική ανοχή, µας µασκαρεύει την εγ-
χώρια και διεθνή πραγµατικότητα σε τέτοιο βαθµό που αναρω-
τιέται ο κάθε καλόπιστος εάν η Κυβέρνηση έχει όντως επαφή µε
την κοινωνία ή αν χρησιµοποιεί εσκεµµένα κάθε επικοινωνιακό
τερτίπι για να επιβάλλει την κρυφή της ατζέντα. 

Καµµία υπόσχεσή σας δεν έχει µέχρι σήµερα αντανάκλαση
στη βελτίωση της ζωής των πολιτών. Καµµία προσδοκία που δη-
µιουργήσατε, δεν έγινε πράξη διότι κάθε φορά που εξαγγέλλον-
ται µέτρα που ανακουφίζουν τους πολίτες, την επόµενη στιγµή
λαµβάνετε άλλα που επιβάλλουν επαχθέστερες οικονοµικές επι-
βαρύνσεις.

Την ώρα που ο Πρωθυπουργός συναντιέται µε εκπροσώπους
διεθνών επιχειρηµατικών κολοσσών και υπόσχεται νέες θέσεις
εργασίας, οι πολίτες επί πέντε χρόνια δεν έχουν δει καµµία επέν-
δυση και καµµία αναπτυξιακή έκρηξη κεφαλαίων, πέρα από
Golden Visas, αγορές ακινήτων και τουρισµό. Πού βρίσκεται η
αλλαγή του οικονοµικού µοντέλου που ευαγγελίζεστε; 

Επαίρεστε για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό για την είσοδο
της τεχνητής νοηµοσύνης στη δηµόσια διοίκηση. Την ίδια ώρα
αφήνετε τον δηµόσιο τοµέα να βουλιάζει στο τέλµα της υποστε-
λέχωσης το παρωχηµένων υποδοµών και της τεχνολογικής ανε-
πάρκειας. 

Διαφηµίζονται στα ευρωπαϊκά και διεθνή φόρα τα οικονοµικά
σας επιτεύγµατα, όταν δεν έχουν γίνει νέες επενδύσεις σε νέους
επιχειρηµατικούς κλάδους. Δεν έχουν δηµιουργηθεί νέες θέσεις
εργασίας, παρά µόνο εποχιακές, για τις ανάγκες του τουρισµού.
Δεν έχετε αξιοποιήσει το επιστηµονικό κεφάλαιο της χώρας. Δεν
έχετε αναστρέψει τη φυγή των νέων στο εξωτερικό. Δεν έχετε
συγκρατήσει τις τιµές στα ράφια και στο κόστος ενέργειας. Δεν
έχετε βελτιώσει το κοινωνικό κράτος. Δεν έχετε συγκροτήσει τη
δηµόσια υγεία, αλλά και τη δηµόσια εκπαίδευση. Δεν έχετε ανα-
χαιτίσει την εγκληµατικότητα και την ατιµωρησία. Δεν έχετε αν-
τιµετωπίσει τις κοινωνικές παθογένειες που λόγω οικονοµικής
ένδειας της ανασφάλειας και της απογοήτευσης των πολιτών
έχουν εκτοξευτεί σε πρωτοφανή µεγέθη. 

Ξέρετε ποια είναι η αιτία για όλη αυτή την κρίση που βιώνουµε
µέχρι σήµερα; Το γεγονός ότι δεν έχετε σχέδιο. Σχέδιο για την
ανάταξη της χώρας, για την αναγέννηση της υπαίθρου, για την
άνοδο του βιοτικού επιπέδου των πολιτών, για την αναχαίτιση
του δηµογραφικού κατήφορου, που είναι η βασική αιτία για µια
σειρά αρνητικών οικονοµικών δεικτών. 

Στην ίδια κατεύθυνση διαχειρίζεστε και τον τοµέα της πολιτι-
κής προστασίας, που σήµερα διαδραµατίζει κορυφαίο ρόλο στη
διαµόρφωση του κρατικού προϋπολογισµού. Άλλωστε, το κό-
στος των φυσικών καταστροφών είναι ο άγνωστος «Χ» που µπο-
ρεί να τινάξει στον αέρα κάθε πρόβλεψη. Όπως και πέρυσι και
φέτος το κόστος αποκατάστασης των υποδοµών και αποζηµίωση
των πληγέντων προκάλεσαν την κατάθεση συµπληρωµατικών
προϋπολογισµών 700 και 600 εκατοµµυρίων ευρώ αντίστοιχα.
Για το 2024 προβλέπεται το σύνολο των δαπανών του Υπουρ-
γείου στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων να ανέλθει στα 150
εκατοµµύρια και από το Ταµείο Ανάκαµψης να διατεθούν επι-
πλέον 107 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το ζήτηµα, όµως, είναι το πώς θα διατεθούν τα χρήµατα αυτά,
σε ποιους αποδέκτες και ποιος θα είναι στη διάθεσή τους; Αυτή
τη στιγµή το κόστος πολιτικής προστασίας αφορά κυρίως στον
εξοπλισµό του πυροσβεστικού σώµατος, στη µίσθωση και συν-
τήρηση εναέριων επίγειων µέσων πυρόσβεσης, στην προµήθεια
ανταλλακτικών και µέσων προστασίας, στη λειτουργία των επι-
χειρησιακών µονάδων και στην προµήθεια τεχνολογικού εξοπλι-
σµού µέσω του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ». 

Με αυτόν τον τρόπο δηµιουργείται έναν πολυέξοδο γραφει-
οκρατικό συντονιστικό µηχανισµό πολιτικής προστασίας, που
διαχειρίζεται ένα σωρό χρήµατα, χωρίς να φέρνει τα αντίστοιχα
αποτελέσµατα. Εµείς στο ΠΑΣΟΚ µιλάµε για τη διάθεση των κον-
δυλίων στην πρόληψη, εσείς επιµένετε να τα διαθέτετε στην κα-
ταστολή και να διαχέεται παντού τις ευθύνες.

Κύριοι της Κυβέρνησης, υπάρχουν τεράστιες ανισότητες µε-
ταξύ των αστικών κέντρων και της περιφέρειας. Για παράδειγµα,
η αποψίλωση των υπηρεσιών τους για τους πολίτες της Αργολί-
δας και άλλων περιφερειών της περιφέρειας. Κλείνετε καταστή-

µατα ΕΛΤΑ το ένα πίσω από το άλλο και καταργείτε τη ΔΟΥ µέσω
συγχώνευσης. 

Στην Αργολίδα, όπως και σε άλλες περιοχές της χώρας, οι άν-
θρωποι που ζουν στα χωριά, δεν έχουν ούτε να συνταγογραφή-
σουν τα φάρµακά τους, λόγω της µεγάλης έλλειψης ιατρών στα
περιφερειακά ιατρεία. Την ίδια ώρα οι νοσηλευτικές µονάδες Άρ-
γους και Ναυπλίου και τα κέντρα υγείας του νοµού λειτουργούν,
χάρις στο φιλότιµο γιατρών-νοσηλευτών και αντιµετωπίζουν
συχνά κρούσµατα βίας, ένα θέµα που το έχουµε δείξει επανει-
ληµµένως, αλλά δυστυχώς δεν έχει γίνει τίποτα µέχρι σήµερα.

Πάµε στο τεράστιο θέµα για την Αργολίδα που αφορά την υλο-
ποίηση του έργου του Αναβάλου, ένα έργο που θα δώσει σηµαν-
τική λύση στο πρόβληµα της λειψυδρίας. Η περιοχή της
Ερµιονίδας, η περιοχή των δικτύων του Μοναστηρακίου, των Μυ-
κηνών της Μπόρσας διψάνε, περιµένουν ακόµα το νερό.

Η υφαλµύρωση των πηγών είναι ένα τεράστιο ζήτηµα. Οι
αγρότες ποτίζουν µε δυόµισι χιλιάδες µονάδες αγωγιµότητας και
κανείς δεν σκύβει πάνω στο πρόβληµα να κάνει έστω µια µελέτη,
να κάνει ένα έργο, για να σταµατήσει το φαινόµενο της υφαλµύ-
ρωσης. Επιπλέον, ο αγροτικός τοµέας καλείται να επιβιώσει σε
ένα δυσµενές περιβάλλον, λόγω αυξηµένου κόστους παραγω-
γής, ακρίβειας, τεράστιας έλλειψης εργατικών χεριών, ακραίων
καιρικών φαινοµένων που προκαλούν καταστροφές στην παρα-
γωγή και αδυναµία του ΕΛΓΑ να ανταποκριθεί στα σύγχρονα δε-
δοµένα της αγροτικής ασφάλισης.

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας, το ΠΑΣΟΚ οραµατίζεται µια Ελ-
λάδα ισχυρή, κοινωνικά δίκαιη, απαλλαγµένη από ταξικά σύν-
δροµα και ελιτισµό. Γι’ αυτό έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις,
για µια Ελλάδα της αλληλεγγύης, µε ισχυρό δηµόσιο τοµέα, µε
υποδοµές και µε υγιή επιχειρηµατικότητα, µε κανόνες διαφά-
νειας και λογοδοσίας, µε πλούτο για όλους και ίσες ευκαιρίες. 

Δυστυχώς, το δικό σας όραµα, όπως αντικατοπτρίζεται στον
προϋπολογισµό του 2024, είναι εκ διαµέτρου αντίθετο µε το δικό
µας. Γι’ αυτόν τον λόγο και καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου από

τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΡΙΑ - ΝΕΦΕΛΗ ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρι-

σκόµαστε σε ένα κρίσιµο σηµείο της ιστορίας µας, σε µια στιγµή
που απαιτεί σοβαρότητα, συνέπεια και ολοκληρωµένη στρατη-
γική, καθώς οι προκλήσεις που έχουµε αντιµετωπίσει έως σή-
µερα, µετρώντας τρεις µεγάλες κρίσεις, δεν αποτελούν απλώς
ιστορικά γεγονότα, αλλά µαθήµατα για το πώς θα διαµορφώ-
σουµε το µέλλον µας. 

Η συζήτηση και η ψήφιση του φετινού κρατικού προϋπολογι-
σµού πραγµατοποιείται σε µία περίοδο αλλεπάλληλων εξωγενών
κρίσεων. Παρά το δυσµενές και αβέβαιο διεθνές περιβάλλον,
όµως, τις συνέπειες της πανδηµίας που είναι ακόµα νωπές, την
ενεργειακή κρίση, τον πληθωρισµό που παραµένει υψηλός διε-
θνώς, την κλιµατική αλλαγή, τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη, τα πρώτα τέσσερα
χρόνια διακυβέρνησης, αλλά και ο προς ψήφιση προϋπολογι-
σµός, αποδεικνύουν, αφ’ ενός, την ανθεκτικότητα της ελληνικής
οικονοµίας και αφ’ ετέρου, τη δυνατότητά της να εξασφαλίσει
περαιτέρω σταθερότητα και ανάπτυξη. 

Η αξία του φετινού κρατικού προϋπολογισµού είναι ακόµη µε-
γαλύτερη αν αναλογιστούµε πως είναι ο πρώτος µετά από δεκα-
τρία χρόνια που καταρτίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας µας να
έχει ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα από µια σειρά διεθνών
οίκων αξιολόγησης και το δηµόσιο χρέος να βρίσκεται σε στα-
θερή τροχιά πτώσης σε ποσοστό του ΑΕΠ. Επιπλέον, έχει σηµα-
σία να εξετάσουµε και πού βρισκόµαστε σήµερα. Εκτιµάται ότι
η Ελλάδα θα επιτύχει για το 2023 τρεις φορές το ρυθµό ανάπτυ-
ξης σε σχέση µε αυτό της Ευρωζώνης, ενώ ταυτόχρονα κατα-
γράφεται ρεκόρ άµεσων ξένων επενδύσεων. Η ανεργία,
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συµπεριλαµβανοµένης αυτής των νέων και των γυναικών, µει-
ώθηκε στα προ κρίσεως επίπεδα, ενώ το πρωτογενές πλεόνασµα
ξεπέρασε τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος.

Η ελληνική οικονοµία πρέπει να γίνει αποδεκτό από όλες τις
πλευρές ότι προχωράει µπροστά και αυτό είναι επίτευγµα πρω-
τίστως των θυσιών της ελληνικής πολιτείας, σε συνδυασµό όµως,
µε την πολιτική σταθερότητα και την αποτελεσµατική δηµοσιο-
νοµική πολιτική της Κυβέρνησης. Ο κατώτατος µισθός αυξήθηκε.
Δηµιουργήθηκαν νέες καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας.
Μειώθηκε το κόστος δανεισµού για νοικοκυριά και επιχειρήσεις,
ενώ τον πρώτο µόλις µήνα της δεύτερης διακυβέρνησης υλοποι-
ήθηκε το 50% του οικονοµικού προγράµµατος για το οποίο εί-
χαµε δεσµευτεί προεκλογικά. 

Από τις αρχές του νέου έτους επανέρχονται οι παγωµένες από
το 2012 τριετίες των µισθωτών, έρχονται αυξήσεις στους µι-
σθούς των δηµοσίων υπαλλήλων -οι πρώτες από το 2010- αυξή-
σεις στο αφορολόγητο για οικογένειες µε παιδιά, αυξήσεις στο
ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα και αυξήσεις στις συντάξεις. Σί-
γουρα ο υψηλός πληθωρισµός σε διεθνές επίπεδο αποτελεί
ακόµα αγκάθι για την τσέπη των Ελλήνων πολιτών και πρόκληση
για την ελληνική οικονοµία. Δυστυχώς, δεν είναι ένα πρόβληµα
το οποίο µπορεί να λυθεί από τη µία µέρα στην άλλη µε κάποιο
µαγικό τρόπο. Η Κυβέρνηση εφαρµόζει µέτρα µε τα οποία κατα-
φέρνει να διατηρήσει τον πληθωρισµό σε χαµηλότερα επίπεδα
από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ παράλληλα µει-
ώνει -στο µέτρο του δυνατού- την οικονοµική επιβάρυνση των
πολιτών.

Σήµερα, καλούµαστε να ψηφίσουµε τον κρατικό προϋπολογι-
σµό για το 2024. Έχουµε χρέος να εξετάσουµε τον φετινό προ-
ϋπολογισµό, κοιτάζοντας µε το ένα µάτι στις µέχρι τώρα
επιτυχίες της χώρας µας και το άλλο στο µέλλον και κυρίως, στις
µεγάλες προκλήσεις που καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε. 

Ακούστηκαν πολύ ενδιαφέρουσες και λεπτοµερείς τοποθετή-
σεις από συναδέλφους, οπότε χωρίς να θέλω να µακρηγορήσω,
θα σταθώ στο γεγονός ότι ο φετινός κρατικός προϋπολογισµός,
εκτός από τους αναπτυξιακούς στόχους που έχει θέσει, έχει και
ένα πρόσηµο βαθύτατα κοινωνικό. Είναι συµπεριληπτικός µε την
κοινωνική πολιτική στο επίκεντρο. Είναι σχεδιασµένος, µε έµ-
φαση στην υποστήριξη των πιο ευάλωτων κοινωνικών οµάδων.
Περιλαµβάνει προγράµµατα και πόρους που εστιάζουν σε θέ-
µατα κοινωνικής πρόνοιας στην εκπαίδευση, στην υγεία, αλλά
και την υποστήριξη των συµπολιτών µας που βρίσκονται σε δυ-
σχερή θέση.

Απαντάει στις ανησυχίες των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας,
µε µια σειρά ευρύτερων κοινωνικών µέτρων που διασφαλίζουν
ότι το κράτος είναι παρόν. 

Στόχος της Κυβέρνησης είναι η στήριξη του εισοδήµατος των
πολιτών, η αποκατάσταση των ζηµιών των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων από τις φυσικές καταστροφές, η αντιµετώπιση της
φοροδιαφυγής µε έντεκα διαφορετικές πρωτοβουλίες. Μάλιστα,
τα έσοδα που θα προκύψουν από τη µείωση της φοροδιαφυγής
θα αυξήσουν τις δαπάνες στην υγεία και στην παιδεία. Συγκεκρι-
µένα, τα έσοδα από τη µείωση της φοροδιαφυγής έρχονται να
συµπληρώσουν το 20% της αύξησης της επιχορήγησης προς τα
νοσοκοµεία µας, ενώ ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού αυξάνεται κατά 255 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, καθιερώνεται η ετήσια οικονοµική ενίσχυση για αγο-
ρές των νέων δεκαοκτώ και δεκαεννέα ετών σε επιχειρήσεις σχε-
τικές µε τον τουρισµό, τον πολιτισµό και τις µεταφορές, αλλά
επεκτείνεται και το επίδοµα µητρότητας σε αγρότισσες και ελεύ-
θερες επαγγελµατίες, όπως ήδη ισχύει από τα µέσα του 2023
στον ιδιωτικό τοµέα στους εννέα µήνες. 

Συνεπώς, ο προς ψήφιση κρατικός προϋπολογισµός δεν περι-
λαµβάνει µεγάλα λόγια και υποσχέσεις. Αποτυπώνει τις δεσµεύ-
σεις µας για ένα κράτος αρωγό στον πολίτη και για µία οικονοµία
ακόµα πιο ανταγωνιστική. Κυρίως αποτυπώνει τη συνέπεια λόγων
και έργων, τη συνέχεια των µεταρρυθµίσεων που υποσχεθήκαµε
στον ελληνικό λαό και την οικονοµική σταθερότητα που πετύ-
χαµε µε την ορθολογική διαχείριση του δηµοσιονοµικού µας
χώρου. Οι προκλήσεις που καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε

απαιτούν δύναµη και συνεργασία σε όλους τους τοµείς. 
Αυτός ο προϋπολογισµός επενδύει στον πυρήνα της κοινωνίας

µας, στην υγεία, την εκπαίδευση και την κοινωνική πρόνοια για
να διασφαλίσει ότι όλοι οι πολίτες θα έχουν την υποστήριξη και
τις ευκαιρίες που χρειάζονται. Ας σταθούµε από κοινού, λοιπόν,
στο ύψος των προκλήσεων µας και ας στηρίξουµε τον προϋπο-
λογισµό που θα οδηγήσει τη χώρα µας σε ένα βιώσιµο και ευη-
µερούν µέλλον. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε πολύ και για την τήρηση του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Πτολεµαΐδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Λεωνίδας Στολτίδης από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τίποτα δεν ταιριάζει καλύτερα από το «Ε, ρε γλέντια» όταν ο

λαός µας συνδέσει την πείρα του µε αυτά που λέει το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα και δει καθαρά ότι η πολιτική που όλη η Κυβέρνηση,
Αντιπολίτευση, σοσιαλδηµοκρατία, κόµµατα - φωτοβολίδες, µορ-
φώµατα και µέχρι τα φασιστοειδή δεν είστε τίποτε άλλο εκτός
από κατασκευάσµατα του µεγάλου κεφαλαίου για να υπηρετή-
σετε δύο βασικούς στόχους. Να µπορεί κάθε χρόνο να ληστεύει
µεγαλύτερο κοµµάτι από το µόχθο των εργατών, των εργαζοµέ-
νων, των αυτοαπασχολούµενων και αγροτών και δεύτερο το
στόχο του για περαιτέρω κέρδη να µαζεύει όπλα για να συµµε-
τέχει µε το αίµα του λαού στη µοιρασιά των αγορών και εδαφών
σε όλον τον πλανήτη σε βάρος άλλων λαών.

Φτάσατε τη χώρα µας στην απίστευτη αθλιότητα το 0,7% -ούτε
το 1%- του πληθυσµού της να κατέχει το 46% των καταθέσεων
και συνεχίζετε ακάθεκτοι. Και πάλι, όπως πέρσι, 7 δισεκατοµµύ-
ρια στο ΝΑΤΟ, 3 δισεκατοµµύρια παραπάνω από τις συµβατικές
υποχρεώσεις. Όταν µε 1,3 δισεκατοµµύρια καλύπτετε τα σα-
ράντα χιλιάδες κενά υγειονοµικών µε 20% αύξηση για τον δέκατο
τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό και µε ένα ακόµα δισεκατοµµύριο
καλύπτεται τα σαράντα χιλιάδες κενά στην παιδεία µε τις ίδιες
αυξήσεις. Όλη η υγεία δηλαδή του λαού µας µια φρεγάτα που
στείλατε για να βοηθήσετε τη σφαγή στη Γάζα. Όλη η παιδεία
µια φρεγάτα που στείλατε στον Περσικό Κόλπο και αφήστε τα
παραµύθια για την άµυνα της χώρας, τα είπε όλα η συνάντησή
σας µε τον Τούρκο Πρωθυπουργό.

Τα ίδια κάνατε και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ. Μας πρήξατε µε αυτό το
µαξιλάρι των 37 δισεκατοµµυρίων. Ας δίνατε 2, 3 δισεκατοµµύρια
για την υγεία, για την παιδεία. Να το παίζετε και λίγο αριστεροί,
δηλαδή. Αλλά πού; Ούτε φράγκο. Γνήσια τέκνα των κορακιών.
Ας δίνατε στη Νέα Δηµοκρατία το µαξιλάρι χωρίς την µαξιλαρο-
θήκη, χωρίς την δαντέλα έστω. 

Κοιτάξτε! Όσα κοµµάτια και να γίνετε µην ελπίζετε να ξεχαστεί
ότι βάλατε την υπογραφή σας να γίνει η χώρα µας µέτωπο ανά-
σχεσης, δηλαδή τα κεφάλαια του λαού µας να φάνε τις βόµβες
των αντιπάλων του ΝΑΤΟ, ότι βάλατε την υπογραφή σας να σου-
λατσάρουν οι νατοϊκοί καουµπόηδες δολοφόνοι, όπως προχθές
στα Χανιά και να γρονθοκοπούν δεκαπεντάχρονες κοπέλες,
επειδή τους είπαν ότι υπογράψατε να έχουν άσυλο. Δεν θα ξε-
χαστεί ότι δώσατε τα σπίτια του λαού στα κοράκια των τραπεζών.
Δεν θα ξεχαστεί ότι ρουφήξατε µέχρι και το µεδούλι του λαού
µε τη φορολογία και µας φέρατε τη Νέα Δηµοκρατία και µε φόρα
και µε προίκα. Καλά το ΠΑΣΟΚ τα ψηφίζει τα πάντα της Νέας Δη-
µοκρατίας και θα περιµένει στα µουλωχτά να περάσει ακόµα
καµµιά γενιά για να ξεχαστεί ότι ξεριζώσατε και ξεπουλήσατε
όσα έχτισε και κατέκτησε ο λαός µας. 

Πάµε παρακάτω. Τρελά δισεκατοµµύρια, 12 στους επιχειρη-
µατικούς οµίλους. Πέρσι 15 δισεκατοµµύρια, σε ποιους; Σε αυ-
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τούς που έσκασαν στα κέρδη µε 300% αύξηση φέτος, σε αυτούς
που µας έχουν γδύσει µε τους λογαριασµούς ενέργειας, σε αυ-
τούς που διπλασιάσουν τις τιµές των τροφίµων για να τα που-
λάνε στο µισό στο εξωτερικό για να επεκτείνονται, σ’ αυτούς που
διογκώνουν το δηµόσιο χρέος µε τα κόκκινα δάνεια τους. Όχι
µόνο δεν είχε όφελος ούτε ευρώ ο λαός µας από αυτούς, αλλά
έχασε και τα πάντα. 

Όταν µε 2 δισεκατοµµύρια µπορείτε να δώσετε τον δέκατο
τρίτο, δέκατο τέταρτο µισθό σε εξακόσιες πενήντα χιλιάδες δη-
µοσίους υπαλλήλους, µε άλλα 2 δισεκατοµµύρια τη δέκατη τρίτη
και τη δέκατη τέταρτη σύνταξη σε δυόµισι εκατοµµύρια συντα-
ξιούχους, µε άλλα 3 δισεκατοµµύρια το επίδοµα σε ένα εκατοµ-
µύριο ανέργους, που τους κάνατε εσείς άνεργους µε τους
επιχειρηµατικούς οµίλους και όχι ένας στους δέκα όπως τώρα.

Όταν 2 δισεκατοµµύρια είναι τα προϋπολογισµένα αντιπληµ-
µυρικά έργα σε όλη την Ελλάδα και αυτά υπολογισµένα µε το
κέρδος του παράσιτου µάλιστα. Θέλετε να κάνουµε και άλλου
είδους κοστολόγηση; Όσο είναι τα αντιπληµµυρικά έργα στην
Αθήνα είναι το χρέος του κόµµατός σας και στην κεντρική Μα-
κεδονία το χρέος του ΠΑΣΟΚ.

Όταν 2 δισεκατοµµύρια µπορούν να κάνουν καινούργια την
Πυροσβεστική από δυναµικό και υποδοµές και άλλα τόσα λύνουν
το θέµα της προστασίας και διαχείρισης των δασών. 

Δουλεύετε τον λαό µας ότι ψάχνετε για δηµοσιονοµικό χώρο.
Να σας θυµίσουµε εµείς. Ξεχάσατε να πάρετε αυτά που χρω-
στάει στο κράτος το 0,8 των ισχυρότερων επιχειρηµατικών οµί-
λων, 87 ολόκληρα δισεκατοµµύρια -µόκο όλοι σας. Πού να πείτε
κουβέντα γι’ αυτό; Πάει και η καριέρα και ο βουλευτικός µισθός-
όταν φτάσατε ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία τη φορολογία σχεδόν
στον πάτο, στο µηδέν, 5%. Είναι 87 δισεκατοµµύρια και είναι
αυτά που φαίνονται, είναι τα ψίχουλα. Διότι θυµάστε εσείς του
ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ ότι στη συνταγµατική αναθεώρηση ψη-
φίσατε κατά στην πρότασή του ΚΚΕ να απαγορευτεί η διακίνηση
κεφαλαίων µέσω off shore και να ονοµαστικοποιηθούν οι µετοχές
για να ξέρουµε τη διακίνηση του κεφαλαίου. Ψηφίσατε, δηλαδή,
να µην µπορούν να πιαστούν και να φορολογηθούν τα µεγάλα
ψάρια. Και δεν φτάνει αυτό, τους πιο µεγάλους, τους πιο ισχυ-
ρούς, τους εφοπλιστές, τις τράπεζες πλήρη απαλλαγή, ούτε
ευρώ φόρο στα ιλιγγιώδη κέρδη τους.

Και πρέπει να ξέρει ο Έλληνας ότι σε αυτά τα 87 δισεκατοµ-
µύρια δεν φτάνει ο χρόνος και µε τη δική σας καπιταλιστική κο-
στολόγηση χωράνε πολλά. Ολοκαίνουργια όλα τα σχολεία και τα
πανεπιστήµια, φοιτητικές εστίες για όλους, ολοκαίνουργια τα νο-
σοκοµεία να γίνουν στολίδια, ολοκαίνουργια και διπλάσια τα
αστικά λεωφορεία παντού σε όλη την Ελλάδα για να πετάνε οι
συγκοινωνίες. Ούτε συζήτηση, βέβαια, για µητροπολιτικά πάρκα,
χώρους αθλητισµού, πολιτισµού ψυχαγωγίας. Ούτε συζήτηση
για µέτρα ασφάλειας στις συγκοινωνίες, τρένα που χρειάζονται
απλώς µερικά εκατοµµύρια. 

Όλα αυτά έχουν έναν δηµιουργό την εργατική τάξη. Εσείς όλοι
σας, εκτός από τον µισθό που τον φτάσατε στα τάρταρα, της
αφαιρέσετε και όλα αυτά και τα κάνατε κότερα, πισίνες, βίλες και
παραγεµισµένα σεντούκια για µια χούφτα παράσιτα στην οικο-
νοµία και στην κοινωνία τους µεγαλοµετόχους των επιχειρηµατι-
κών οµίλων. 

Και επειδή τόση ώρα µιλάµε για τα ψίχουλα, όποιος κατάλαβε
ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα καλεί τον λαό να διεκδικήσει τα ψί-
χουλα και χαίρεται, ας αλλάξει καλύτερα πλευρό. Η µοίρα του
λαού µας, της εργατικής τάξης, των λαϊκών στρωµάτων σε συµ-
πόρευση µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα είναι να είναι κυρίαρχος
ενός πλούτου που δεν έχει προηγούµενο και µπορεί σήµερα κιό-
λας να εξαλείψει τη λέξη «ανάγκη» ακόµα και από τα λεξικά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει κ. Σέβη Βολουδάκη από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

νιώθω ιδιαίτερα τυχερή που βρίσκοµαι σήµερα στο Βήµα για να
µιλήσω για τον προϋπολογισµό του 2024, τον πρώτο προϋπολο-
γισµό της νέας θητείας της Κυβέρνησής µας µετά τις εκλογές

του Ιουλίου, γιατί σήµερα θα µιλήσουµε για έναν προϋπολογισµό
σε κλίµα επενδυτικής βαθµίδας κάτι που είχαµε προβλέψει και
δεσµευτεί, γιατί σήµερα θα µιλήσουµε για έναν ακόµη αναπτυ-
ξιακό προϋπολογισµό µε κοινωνικό πρόσηµο κάτι που είχαµε
προβλέψει και δεσµευτεί, γιατί σήµερα θα µιλήσουµε για έναν
προϋπολογισµό που µειώνει φόρους, αυξάνει µισθούς και συν-
τάξεις, έναν προϋπολογισµό που επιτρέπει στους ανθρώπους να
ελπίζουν για τα καλύτερα κάτι για το οποίο είχαµε δεσµευτεί. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 είναι ο πρώτος µετά από δεκα-
τρία έτη που καταρτίζεται, µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανα-
κτήσει την επενδυτική του βαθµίδα. Πρόκειται για ένα επίτευγµα
που οφείλεται πρωτίστως στη σκληρή προσπάθεια και τις θυσίες
της ελληνικής κοινωνίας σε συνδυασµό µε τη συνετή και αποτε-
λεσµατική δηµοσιονοµική πολιτική των τελευταίων ετών, την επι-
τυχία αντιµετώπισης αλλεπάλληλων εξωγενών κρίσεων και την
πολιτική σταθερότητα που έχει επιτύχει η χώρα. 

Η οικονοµία αναπτύσσεται σταθερά µέσα από έναν συνδυα-
σµό νοικοκυρεµένων οικονοµικών, δοµικών µεταρρυθµίσεων και
απόδοσης στην κοινωνία της υπεραπόδοσης της οικονοµίας. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 συνοδεύεται για τρίτο έτος από
τον προϋπολογισµό επιδόσεων, επεκτείνοντας το πλαίσιο αξιο-
λόγησης των προγραµµάτων, ενώ για πρώτη φορά παρουσιάζε-
ται η περιβαλλοντική διάσταση των προγραµµάτων όλων των
Υπουργείων. 

Δεδοµένου ότι ο προϋπολογισµός του 2024 καταρτίζεται λίγες
εβδοµάδες µετά από διαδοχικές φυσικές καταστροφές που
έπληξαν τον Αύγουστο και τον Σεπτέµβριο του 2023 την επικρά-
τεια, καταδεικνύει ότι οι συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής θα
είναι εδώ και απαιτείται αντιµετώπισή τους σε µόνιµη βάση. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο αποτελεί προτεραιότητα για την
Κυβέρνηση η θωράκιση της χώρας απέναντι σε ακραία φυσικά
φαινόµενα µέσω της δηµιουργίας πιο ανθεκτικών υποδοµών, της
ενίσχυσης της πολιτικής προστασίας και της πρόληψης. 

Σε δηµοσιονοµικό επίπεδο είναι προφανές ότι απαιτούνται
πρόβλεψη σχετικών κονδυλίων κατ’ έτος στον προϋπολογισµό,
ενίσχυση της ασφάλισης, καθώς και ταχύτητα και αποτελεσµα-
τικότητα της κρατικής αρωγής. 

Δεν τρέφουµε αυταπάτες, υπάρχουν και δυσκολίες. Για παρά-
δειγµα, ο πληθωρισµός, αν και αποκλιµακώνεται, συνεχίζει να πα-
ραµένει υψηλός διεθνώς, ειδικά σε βασικά είδη διατροφής. 

Σε αυτό το δυσµενές και αβέβαιο διεθνές περιβάλλον η ελλη-
νική οικονοµία αποδεικνύεται ανθεκτική. Παράλληλα, ο εναρµο-
νισµένος δείκτης τιµών καταναλωτή αναµένεται να κυµανθεί σε
ελαφρώς χαµηλότερα επίπεδα και να διαµορφωθεί σε 4,1%
έναντι 4,5% που προβλεπόταν στο Πρόγραµµα Σταθερότητας
για το 2023 και να αποκλιµακωθεί περαιτέρω σε 2,6% για το
2024. 

Οι επενδύσεις αναµένεται να αυξηθούν κατά 7,1% κατά το τρέ-
χον έτος και ακόµη περισσότερο κατά 15,1% το 2024, ενώ η
ανεργία αναµένεται να µειωθεί από 11,2% το 2023 σε 10,6% το
2024. 

Βρισκόµαστε σε ένα «σταυροδρόµι» που χρειάζεται να συλλει-
τουργήσουν η δηµοσιονοµική σταθερότητα, η συγκράτηση - µεί-
ωση των τιµών, δηλαδή ο πόλεµος κατά της ακρίβειας και η
διεύρυνση του διαθέσιµου εισοδήµατος για τους πολίτες. 

Η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, το σηµαντικότερο µέτρο
κοινωνικής δικαιοσύνης, συνεχίζει να αποτελεί προτεραιότητα.
Το 2023 έγινε κατορθωτό να υπάρχει σηµαντική αύξηση των φο-
ρολογικών εσόδων κατά 9,1% σε σχέση µε το 2022, χωρίς να αυ-
ξηθούν οι φόροι, εξέλιξη που συνδέεται σε µεγάλο βαθµό µε
τους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας. 

Στον προϋπολογισµό του 2024 έχουν συµπεριληφθεί όλα τα
µέτρα που έχουν εξαγγελθεί προεκλογικά προς εφαρµογή το
2023 και 2024, όπως και επιπρόσθετα µέτρα στήριξης που εξαγ-
γέλθηκαν µετέπειτα. 

Καταλυτικά προς την κατεύθυνση της αύξησης του εισοδήµα-
τος το 2024 αναµένεται να δράσουν πολιτικές όπως η αύξηση
των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων, η άρση του παγώµατος
των τριετιών στους µισθωτούς, η αύξηση του αφορολόγητου για
οικογένειες µε παιδιά, η αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου ει-
σοδήµατος, η εκ νέου αύξηση των συντάξεων και οι επενδυτικοί
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πόροι ύψους 12,17 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσω του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, που αναµένεται να εισρεύσουν στην οικονοµία
εντός του 2024. 

Επιπλέον, ενισχύεται ο τοµέας της υγείας µε αύξηση της επι-
χορήγησης των νοσοκοµείων κατά περίπου 20%, ενώ αύξηση
των δαπανών υπάρχει και στον τοµέα της υγείας. 

Ο ρυθµός των µεταρρυθµίσεων συνεχίζεται µε σταθερό ρυθµό
και σε κάποιες περιπτώσεις επιταχύνεται. Θεσµοθετούνται πο-
λυεπίπεδες παρεµβάσεις που περιλαµβάνουν, µεταξύ άλλων, πε-
ριορισµούς στη χρήση µετρητών και ενίσχυση ηλεκτρονικών
συναλλαγών, πλήρη εφαρµογή της ηλεκτρονικής διαβίβασης των
λογιστικών αρχείων και αύξηση της διαφάνειας και της αποτελε-
σµατικότητας των ελέγχων, αυστηροποίηση των κυρώσεων,
καθώς και µεταρρύθµιση της φορολογίας των ατοµικών επιχει-
ρήσεων. 

Στόχος των ανωτέρω παρεµβάσεων είναι η δίκαιη κατανοµή
των φορολογικών βαρών και η περαιτέρω ενίσχυση της κοινωνι-
κής πολιτικής. Όλα τα παραπάνω δεν έγιναν ούτε γίνονται τυ-
χαία. Αποτελούν το απότοκο µιας συνετής οικονοµικής
στρατηγικής, µε πρόγραµµα και σχέδιο. Η οικονοµική σταθερό-
τητα και πρόοδος διασφαλίζονται µόνο εάν τηρηθούν απαρέγ-
κλιτα οι δηµοσιονοµικοί στόχοι, διοχετεύοντας παράλληλα τους
πεπερασµένους δηµοσιονοµικούς πόρους στοχευµένα, µε τη µέ-
γιστη δυνατή οικονοµική και κοινωνική αποτελεσµατικότητα. 

Το 2023 η ελληνική οικονοµία εκτιµάται ότι θα επιτύχει τριπλά-
σιο ρυθµό ανάπτυξης σε σχέση µε το σύνολο της Ευρωζώνης.
Στηρίζουµε την κοινωνία και αυτούς που έχουν ανάγκη, τους
αδύναµους. Τα κυβερνητικά µέτρα στήριξης της οικονοµίας µε
έναρξη εφαρµογής το 2024 δηµιουργούν επιπλέον συνέργειες
µε τις ισχύουσες πολιτικές ενίσχυσης των εισοδηµάτων και της
οικονοµικής δραστηριότητας. 

«Δίνουµε ώθηση στην ανάπτυξη µε κοινωνικό πρόσηµο» ση-
µαίνει δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. Χωρίς την κοινωνία,
οικονοµία δεν υπάρχει. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, µε τον προ-
ϋπολογισµό του 2024 στηρίζουµε την κοινωνία, την κατανάλωση,
τις επενδύσεις, τις εξαγωγές, την εξωστρέφεια. Τολµάµε µεταρ-
ρυθµίσεις που θα αλλάξουν την Ελλάδα για τις µελλοντικές γε-
νιές, τα παιδιά µας, µε ρεκόρ επενδύσεων, µε την ανεργία στα
προ κρίσης επίπεδα και σηµαντική µείωση της ανεργίας νέων και
γυναικών, µε σηµαντική αύξηση του βασικού µισθού στα 780
ευρώ, µε την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας. Με λίγα
λόγια, η ελληνική οικονοµία προχωράει µπροστά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Βολουδάκη. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Γεώργιο Μανούσο από τους
Σπαρτιάτες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών αποδεικνύει για ακόµη µια χρονιά ότι η Κυβέρνηση
δεν λαµβάνει επαρκή µέτρα για την αντιµετώπιση των δοµικών
προβληµάτων της ελληνικής οικονοµίας. 

Με το χρέος της γενικής κυβέρνησης να µειώνεται στο 152,3%
του ΑΕΠ το 2024, η Κυβέρνηση προσπαθεί να πείσει, τόσο τον
ελληνικό λαό όσο και τα πολιτικά κόµµατα, ότι όλα βαίνουν
καλώς και πως έχουµε περάσει πλέον στην ανάπτυξη, παραβλέ-
ποντας βεβαίως το γεγονός ότι το 2024 απενεργοποιείται η
ρήτρα διαφυγής του Συµφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης. Η
επιστροφή στην κανονικότητα δεν αποτελεί τίποτα περισσότερο
από ένα ευχολόγιο. 

Μετά από µια δεκαετία ασφυκτικών οικονοµικών συνθηκών,
τρία χρόνια πανδηµικής κρίσης και δύο σχεδόν χρόνια ενεργει-
ακής κρίσης µετά την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, αλλά
και δεδοµένης της νέας γεωπολιτικής κρίσης στη Μέση Ανατολή,
οι πληθωριστικές πιέσεις στην ελληνική οικονοµία είναι πάρα
πολύ έντονες. 

Οι Έλληνες αντιµετωπίζουν τα υψηλότερα επίπεδα φτώχειας,
συµπεριλαµβανοµένης της παιδικής φτώχειας, στην Ευρώπη. Ει-
δικά για τις πολύτεκνες οικογένειες, ο κίνδυνος φτώχειας είναι

ιδιαίτερα αυξηµένος, θυµίζοντας µια αναπτυσσόµενη χώρα και
όχι ένα κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι πλέον κα-
νονικότητα για τους Έλληνες οι καθηµερινές ανατιµήσεις βασι-
κών προϊόντων κατανάλωσης, µε συνεπακόλουθη την ένταση των
κοινωνικών ανισοτήτων. 

Τα µέτρα που λαµβάνει η Κυβέρνηση, όπως αυτά αποτυπώ-
νονται στην εισηγητική έκθεση για τον κρατικό προϋπολογισµό,
καλύπτουν πρόσκαιρα τις ανάγκες των πολιτών και µάλιστα µε-
ρικώς, χωρίς να επιλύουν τα δοµικά προβλήµατα µακροχρόνια.
Είναι χαρακτηριστικό ότι δεν λαµβάνονται καθόλου µέτρα για την
ενίσχυση του αγροτικού τοµέα, βασικού πυλώνα βιώσιµης ανά-
πτυξης της χώρας µας. 

Οι παθογένειες που παρατηρούνται στην ελληνική επαρχία
συντελούν καθοριστικά στη διαιώνιση των προβληµάτων. Η πλή-
ρης απουσία υποδοµών υγείας, παιδείας και ασφάλειας στην ελ-
ληνική επικράτεια αποτελούν ξεκάθαρα αντικίνητρα ανάπτυξης. 

Η βιώσιµη ανάπτυξη και η ενεργειακή αυτονοµία της χώρας
µας κρίνονται απαραίτητες, ειδικά εν µέσω της διεθνούς αστά-
θειας που παρατηρείται στη γεωγραφική µας γειτονιά. Η ενερ-
γειακή κρίση θα συνεχιστεί, συµπαρασύροντας ανοδικά τις τιµές
όλων των προϊόντων, εντείνοντας τις συνθήκες οικονοµικής
ασφυξίας των Ελλήνων. 

Η απάντηση της Κυβέρνησης ωστόσο σε αυτές τις συνθήκες
κάθε άλλο παρά αποτελεσµατική κρίνεται. Οριακές αυξήσεις µι-
σθών, συνοδευόµενες από φορολογική αφαίµαξη των εργαζοµέ-
νων θεωρούνται από το υπουργικό επιτελείο υπεραρκετές ώστε
να διασφαλιστεί η κανονικότητα της ελληνικής κοινωνίας. 

Τα όσα αποτυπώνονται στην εισηγητική έκθεση για τον κρα-
τικό προϋπολογισµό ενέχουν έναν µεγάλο βαθµό αβεβαιότητας,
ενώ λείπει µια δυναµική ανάλυση των επιπτώσεων αυτής της αβε-
βαιότητας για τη µεσοπρόθεσµη πορεία των µακροοικονοµικών
µεγεθών. 

Παρατηρώντας µόνο τους αριθµούς, η κατάσταση µοιάζει
πάρα πολύ καλή: 2,9% ρυθµός ανάπτυξης, ένας από τους µεγα-
λύτερους στην Ευρωζώνη, πράγµατι, 15% αύξηση των επενδύ-
σεων σε σχέση µε το προηγούµενο έτος. Αυξήσεις εσόδων από
επιβολή φορολογίας. 

Ωστόσο, αν δούµε µακροσκοπικά αυτά τα δεδοµένα, θα δια-
πιστώσει κανείς ότι πρόκειται για πολύ φιλόδοξους στόχους. Για
αρχή, τόσο το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο όσο και η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή θέτουν στόχους για τον ρυθµό ανάπτυξης µικρότερους
από 2%, περίπου στο 2,2%, αφού έχουν συνυπολογίσει τον κίν-
δυνο για τη γεωπολιτική αστάθεια στη νοτιοανατολική Μεσόγειο.
Ο κίνδυνος και η αβεβαιότητα είναι παρόντες σε όλες αυτές τις
αναφορές, ενώ αυτό τονίζεται και στην έκθεση του Ελληνικού
Δηµοσιονοµικού Συµβουλίου.

Αναφορικά τώρα µε την αύξηση των εσόδων από τη φορολο-
γία, αυτό οφείλεται αφ’ ενός στο νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε την
προηγούµενη εβδοµάδα που αλλάζει δραµατικά το τοπίο για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες, αφού εντάσσει την έννοια του
τεκµαρτού εισοδήµατος, δηλαδή ενός εισοδήµατος που δεν αν-
τιστοιχεί στο πραγµατικό εισόδηµα. Υπενθυµίζεται ότι το τεκ-
µαρτό εισόδηµα έχει επιφέρει δυσµενείς συνθήκες για τους
µισθωτούς, πολλοί από τους οποίους κλήθηκαν να πληρώσουν
υπέρογκα ποσά φόρων για εισοδήµατα που ποτέ δεν έλαβαν.

Χαρακτηριστικό αυτής της πολιτικής αποτελεί και το γεγονός
ότι τα παιδιά αποτελούσαν τεκµήριο διαβίωσης, τιµωρώντας έτσι
τους πολύτεκνους αντί να τους επιβραβεύει για τη συµβολή τους
στην επίλυση του δηµογραφικού προβλήµατος. 

Η αύξηση των εσόδων οφείλεται αφ’ ετέρου στον πληθωρισµό,
αφού τα έσοδα από έµµεσους φόρους, όπως ο ΦΠΑ, επηρεάζον-
ται άµεσα από την άνοδο των τιµών. Ως εκ τούτου, συµπεραίνε-
ται ότι η αύξηση των εσόδων από ΦΠΑ, η οποία αποδίδεται στην
αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης, ουσιαστικά οφείλεται στην
άνοδο των τιµών και όχι στην αύξηση της πραγµατικής κατανά-
λωσης. 

Αντίθετα, η πραγµατική κατανάλωση των νοικοκυριών δείχνει
να µειώνεται, επηρεάζοντας έτσι και την ιδιωτική αποταµίευση.
Η έκθεση της EUROSTAT στις 23 Νοεµβρίου 2023 κάνει λόγο για
αρνητική αποταµίευση των Ελλήνων πολιτών, αποδεικνύοντας
ότι η Κυβέρνηση δεν έχει εντοπίσει στο ελάχιστο τις πραγµατικές
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οικονοµικές συνθήκες της ελληνικής οικονοµίας και βεβαίως την
οικονοµική κατάσταση των νοικοκυριών. 

Ένα ακόµα σηµείο της εισηγητικής έκθεσης που αξίζει να το-
νιστεί είναι και το ελλειµµατικό ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών,
το οποίο επηρεάζεται σηµαντικά από το έλλειµµα του εµπορικού
ισοζυγίου. Παρ’ όλο που οι εξαγωγές ενισχύονται έναντι των ει-
σαγωγών, το εµπορικό ισοζύγιο εξακολουθεί να είναι ελλειµµα-
τικό, επιδρώντας αρνητικά στην εξάρτηση από τις εισαγωγές και
άρα η χώρα µας ως οικονοµία είναι εκτεθειµένη όχι µόνο σε µε-
γάλο εξωτερικό χρέος, αλλά και σε διεθνείς κρίσεις. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα αποτελεί η πρόσφατη ενεργειακή κρίση, κατά
την οποία η Ελλάδα πλήρωσε βαρύτερο τίµηµα από άλλες
χώρες. 

Η ενίσχυση της παραγωγής είναι απαραίτητη ειδικά σε προ-
ϊόντα αγροτικής παραγωγής. Ως εκ τούτου, ο πρωτογενής το-
µέας της οικονοµίας µας περιορίζεται σηµαντικά λόγω της
έναρξης ισχύος της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, για την
οποία η Κυβέρνηση δεν διεκδίκησε κανένα αντάλλαγµα. Είναι
γνωστό ότι η ΚΑΠ βλάπτει σηµαντικά την αγροτική και κτηνοτρο-
φική παραγωγή της χώρας, ωστόσο αυτό αντισταθµιζόταν από
τα επιπλέον κονδύλια που λάµβανε η χώρα µας µέσω ΕΣΠΑ.
Ωστόσο, ο ρυθµός απορρόφησης τέτοιων κονδυλίων έχει µειωθεί
σηµαντικά τα τελευταία χρόνια, αρχής γενοµένης από την εποχή
των πρώτων µνηµονίων, ενώ η διάθεσή τους στα επιµέρους προ-
γράµµατα προκαλεί ουδέτερες ή οριακά θετικές συνέπειες στην
ελληνική οικονοµία. 

Ως εκ τούτου και προκειµένου να αντιµετωπιστούν δοµικά προ-
βλήµατα της ελληνικής οικονοµίας, καταθέτουµε συγκεκριµένες
προτάσεις και καλούµε και τα υπόλοιπα κόµµατα να τις λάβουν
σοβαρά υπ’ όψιν. Αυτές προσανατολίζονται στην αναπροσαρ-
µογή του παραγωγικού µοντέλου του πρωτογενούς τοµέα της
χώρας, µε έµφαση στην ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, την
πλήρη εκµετάλλευση των πλατφορµών των υπεράκτιων αιολικών
πάρκων και την καταπολέµηση της υπογεννητικότητας. 

Τέλος, υπάρχει συγκεκριµένη πρόταση για τη δηµιουργία αφο-
ρολόγητης ζώνης στην περιοχή του Έβρου, µε στόχο την έµπρα-
κτη υποστήριξη της περιοχής, η οποία συµπίπτει χρονικά µε την
αναδιαµόρφωση της λειτουργίας του Δηµοκρίτειου Πανεπιστη-
µίου Θράκης. 

Θα καταψηφίσουµε τον προϋπολογισµό, καθώς δεν αναφέρε-
ται σε κανένα σηµείο του ούτε η εξόρυξη των ελληνικών υδρο-
γονανθράκων, ούτε η διεκδίκηση του κατοχικού δανείου και των
γερµανικών αποζηµιώσεων, σηµεία-κλειδιά για την ανάπτυξη της
ελληνικής οικονοµίας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υφυπουργό στον Πρωθυ-
πουργό κ. Ιωάννη Μπρατάκο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο

προϋπολογισµός αποτελεί κορυφαίο ετήσιο νοµοθέτηµα για την
πορεία της οικονοµίας, τον οδηγό για τα οικονοµικά και τις υπη-
ρεσίες προς τον πολίτη, για την άµυνα, τη δηµόσια ασφάλεια,
την υγεία, την παιδεία, για την καθηµερινότητα µας. Γι’ αυτό
ακριβώς η συζήτηση του προϋπολογισµού απαιτεί σοβαρότητα,
υπευθυνότητα και τεκµηρίωση, απαιτεί σεβασµό στον πολίτη.

Ακούστηκε από την πλευρά της Αντιπολίτευσης ότι ο νέος
προϋπολογισµός προβλέπει αυξηµένους φόρους. Η πραγµατι-
κότητα είναι, όµως, ότι είναι άλλο τα αυξηµένα έσοδα και άλλο
οι αυξηµένοι φόροι, µια αλήθεια ξεκάθαρη την οποία οι πολίτες
αντιλαµβάνονται πολύ καλά, διότι ξέρουν, το βλέπουν άλλωστε
στην τσέπη τους, ότι τα τελευταία χρόνια πληρώνουν πολύ λιγό-
τερους φόρους, ότι καταργήθηκαν ή µειώθηκαν την τελευταία
τετραετία πάνω από πενήντα φόροι, ότι τα αυξηµένα έσοδα προ-
έρχονται από το µεγάλωµα της «πίτας», δηλαδή από την αύξηση
του ΑΕΠ, από την αύξηση των µισθών στον ιδιωτικό τοµέα, αλλά
και από τον περιορισµό της φοροδιαφυγής, στοιχεία που αποτε-

λούν τους βασικούς στόχους της κυβερνητικής πολιτικής µας
τόσο για το 2024 όσο και για τα επόµενα χρόνια.

Αναπτύσσονται από την Κυβέρνηση συντονισµένες παρεµβά-
σεις για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής, για τη δίκαιη κατα-
νοµή των βαρών και την ενίσχυση της κοινωνικής δικαιοσύνης.
Δεν επιβάλλεται, όµως, κανένας νέος φόρος και δεν πρόκειται
να καταβάλει κανένας από όσους δήλωναν κανονικά τα εισοδή-
µατά τους ούτε ένα ευρώ παραπάνω. Αντιθέτως µάλιστα, σε
αυτόν τον προϋπολογισµό προβλέπονται µόνιµες φορολογικές
ελαφρύνσεις που αγγίζουν τα 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ανά-
µεσα στις οποίες και η µείωση κατά 50% του τέλους επιτηδεύ-
µατος για όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες.

Λέχθηκε από την Αντιπολίτευση ότι ο νέος προϋπολογισµός
αποδεικνύει τη δογµατική εµµονή της Κυβέρνησης στην αδιέ-
ξοδη οικονοµική πολιτική της. 

Αλήθεια, είναι αδιέξοδη η πολιτική που µετά από αλλεπάλλη-
λες αναβαθµίσεις του αξιόχρεου της χώρας οδήγησε στην ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας, που ανοίγει τον δρόµο για
φθηνότερο χρήµα τόσο για τις οικογένειες και τα νοικοκυριά όσο
και για τις επιχειρήσεις, που ανεβάζει την Ελλάδα στην πίστα των
πιο ελκυστικών οικονοµιών, που φέρνει περισσότερες επενδύ-
σεις και υψηλότερους µισθούς; 

Αλήθεια, είναι αδιέξοδη η πολιτική που οδήγησε τη χώρα στο
δεύτερο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωζώνη, αλλά και
σε ρεκόρ νέων επενδύσεων και εξαγωγών; 

Αλήθεια, είναι αδιέξοδη η πολιτική που ανεβάζει τον µέσο
µισθό από τα 1.176 ευρώ πέρυσι στα 1.250 ευρώ φέτος, προεξο-
φλώντας την αύξηση στα 1.500 ευρώ στο τέλος της τετραετίας; 

Τέλος, είναι αδιέξοδη η πολιτική που δηµιούργησε επιπλέον
τριακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας και µείωσε την ανεργία
από το 17% που ήταν το 2019 σε ποσοστά που για πρώτη φορά
µετά από δεκατέσσερα χρόνια, τον περασµένο Οκτώβριο, ήταν
κάτω από 10%;

Ειπώθηκε από την Αντιπολίτευση ότι ο προϋπολογισµός αγνοεί
τα προβλήµατα των πολιτών. Εµείς δεν αρνούµαστε και δεν κρύ-
βουµε τίποτα. Γνωρίζουµε όλοι ότι το πιο σηµαντικό πρόβληµα
της κοινωνίας σήµερα είναι η εισαγόµενη ακρίβεια. Αναπτύσ-
σουµε, λοιπόν, γι’ αυτόν τον σκοπό στοχευµένες δράσεις σε
τρεις βασικές κατευθύνσεις. 

Πρώτον, εξειδικευµένες πρωτοβουλίες για τη συγκράτηση των
τιµών, όπως η επιβολή πλαφόν στο περιθώριο κέρδους σε είδη
πρώτης ανάγκης, οι ρυθµίσεις για τη διαφάνεια και τη συγκρά-
τηση των τιµών στα οπωροκηπευτικά και φυσικά η πρωτοβουλία
για τη µόνιµη µείωση της τιµής. 

Δεύτερον, εντατικοποίηση των ελέγχων για την αντιµετώπιση
φαινοµένων αθέµιτης κερδοφορίας. Ήδη από την αρχή του χρό-
νου έχουν γίνει πάνω από είκοσι χιλιάδες έλεγχοι και έχουν επι-
βληθεί πρόστιµα πάνω από 10 εκατοµµύρια ευρώ.

Τρίτον, µέτρα ενίσχυσης των συµπολιτών µας που έχουν µε-
γαλύτερη ανάγκη, αλλά και παρεµβάσεις για µόνιµη αύξηση του
διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών. 

Το είπαµε προεκλογικά, το επαναλαµβάνουµε και τώρα: Οι µι-
σθοί στη χώρα µας δεν είναι εκεί που θα θέλαµε να είναι. Δεσµευ-
τήκαµε, όµως, ότι θα εργαστούµε για τη σύγκλιση µε τον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αυτό ακριβώς κάνουµε. 

Ο νέος προϋπολογισµός προβλέπει πρόσθετους πόρους σχε-
δόν 500 εκατοµµύρια ευρώ στην υγεία και παραπάνω από 250
εκατοµµύρια ευρώ στην παιδεία. Πάνω απ’ όλα, όµως, προβλέπει
παρεµβάσεις ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την ενίσχυση
του εισοδήµατος των πολιτών. 

Για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια προβλέπονται
οριζόντιες αυξήσεις στον βασικό µισθό των δηµοσίων υπαλλή-
λων, καθώς και στα επιδόµατα παιδιού και θέσης ευθύνης, όπως
επίσης και στα επιδόµατα για τους πιλότους και τα πληρώµατα
των αεροσκαφών της Πυροσβεστικής, αλλά και αναµόρφωση
του ειδικού µισθολογίου των γιατρών του ΕΣΥ. 

Προβλέπεται ακόµα ξεπάγωµα των τριετιών και των επιδοµά-
των προϋπηρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα, αλλά και νέα αύξηση του
κατώτατου µισθού και των επιδοµάτων που συνδέονται µε αυτόν. 

Προβλέπεται νέα αύξηση στις συντάξεις και κατάργηση της
µείωσης κατά 30% των συντάξεων για τους απασχολούµενους
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συνταξιούχους και αντικατάσταση αυτού µε 10% από τις αµοιβές
που παίρνουν από την εργασία τους. 

Τέλος, προβλέπονται αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000
για τις οικογένειες µε παιδιά, αύξηση των αναπηρικών επιδοµά-
των, αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, επέκταση
του επιδόµατος µητρότητας από έξι σε εννέα µήνες για τις ελεύ-
θερες επαγγελµατίες και τις αγρότισσες. Πλήρης απαλλαγή των
πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους στη φαρ-
µακευτική δαπάνη, µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% σε οικίες οι
οποίες ασφαλίζονται για φυσικές καταστροφές. Τέλος, θέσπιση
του Youth Pass για όλες τις νέες και όλους τους νέους δεκαοχτώ
και δεκαεννέα ετών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τις
προκλήσεις και ταυτόχρονα συνεχίζει τις µεταρρυθµίσεις. Δίνει
έµφαση στη σύγκρουση µε τις παθογένειες του παρελθόντος,
στην αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας και εκπαίδευσης, στον
ψηφιακό µετασχηµατισµό του κράτους, στην επιτάχυνση της
απονοµής δικαιοσύνης, στη βελτίωση της καθηµερινότητας για
όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες όπου και αν ζουν. 

Ο νέος προϋπολογισµός αποδεικνύει προσήλωση στις ράγες
της δηµοσιονοµικής ισορροπίας, ώστε να µην κινδυνέψουν όσα
µε κόπους εδώ και χρόνια έχουµε κατακτήσει. Στηρίζει την εθνική
οικονοµία, στηρίζει τα νοικοκυριά, στηρίζει τις επιχειρήσεις. Υπη-
ρετεί την αναπτυξιακή δυναµική και προάγει την κοινωνική συ-
νοχή. Ο νέος προϋπολογισµός υπηρετεί την βιώσιµη ανάπτυξη,
τη συλλογική πρόοδο και την ατοµική προκοπή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ανταποκρίνεται τέλος στο όραµα, στο όραµα που εκφράζει και

µετουσιώνει στην πραγµατικότητα ο Πρωθυπουργός Κυριάκος
Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή µας, για µία Ελλάδα που πάει
ψηλά, µία Ελλάδα που γίνεται πιο ισχυρή οικονοµικά και πιο συ-
νεκτική κοινωνικά, µία Ελλάδα που αναβαθµίζει τη γεωπολιτική
της θέση, ενισχύει τις Ένοπλες Δυνάµεις και προωθεί τα δίκαια
και τα δικαιώµατά της, µία Ελλάδα µε περήφανους και αισιόδο-
ξους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μιλτιάδη Χρυσοµάλλη από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ερχόµαστε στη συζήτηση για την
ψήφιση του Κρατικού Προϋπολογισµού για το έτος 2024 και εί-
µαστε στο ίδιο έργο θεατές από πλευράς Αντιπολίτευσης. Ακρι-
βώς την ίδια κριτική που έχουµε ακούσει και άλλες φορές, την
ίδια καταστροφολογία. Μάλιστα, πέρα από την ακατάσχετη κα-
ταστροφολογία που έχουµε ξανακούσει και τα προηγούµενα έτη,
φέτος µας κατηγορείτε και για άγνοια κινδύνου της επερχόµενης
νέας καταστροφής που θα έρθει σε ευρωπαϊκό και όχι µόνο επί-
πεδο και φυσικά τις γνωστές κατηγορίες για ταξική πολιτική, που
ευνοεί τους λίγους και εκλεκτούς εις βάρος των πολλών και βυ-
θίζοντας την ελληνική οικονοµία στη φτώχεια. 

Πραγµατικά κάθε φορά ακούµε τα ίδια. Ούτε µια θετική πρό-
ταση. Μάλιστα στις επιτροπές δεν έλειψε και η γνωστή ρήση που
αναφερθήκατε ότι «οι αριθµοί ευηµερούν, αλλά οι Έλληνες πέ-
νονται». Όµως, µε τη ρήση αυτή ξεκινά µια βασική και κοινή πα-
ραδοχή, ότι οι αριθµοί ευηµερούν. 

Και τι λένε οι αριθµοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Λένε πως
η ελληνική οικονοµία παρουσιάζει µια αδιαµφισβήτητη σταθερό-
τητα, µια αδιαµφισβήτητη ανθεκτικότητα απέναντι στις συνεχείς
και επαναλαµβανόµενες κρίσεις, που έπληξαν και πλήττουν τη
χώρα και την Ευρωζώνη. Λένε πως ο ρυθµός ανάπτυξης της οι-
κονοµίας µας έκλεισε στο 5,6% το 2022, διπλάσιος από τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο και θα κλείσει στο 2,4% το 2023, όταν η
Ευρωζώνη θα κλείσει στο 0,6% τέσσερις φορές καλύτερος.

Οι ίδιοι αριθµοί µιλούν για συνεχή αύξηση του ΑΕΠ, το οποίο
θα κλείσει στα 228 δισεκατοµµύρια φέτος, από 206 που ήταν το

2022 και το 2024 αναµένεται να ξεπεράσει τα 233 δισεκατοµµύ-
ρια, πλέον µιλάµε για ρυθµούς που υπήρχαν προ κρίσης. Είναι
αυτοί οι αριθµοί που άλλαξαν τον δείκτη αξιοπιστίας της χώρας
µας στις διεθνείς αγορές και τους επενδυτές και έφεραν και θα
συνεχίσουν να φέρνουν επενδύσεις. Είναι αυτοί οι αριθµοί, κυ-
ρίες και κύριοι, που έφεραν τα διθυραµβικά σχόλια από τους Ευ-
ρωπαίους οµολόγους µας και έφεραν και την πολυπόθητη
επενδυτική βαθµίδα που έρχεται. 

Ξέρετε ίσως δεν µπορούµε πάντα µε έναν ισορροπηµένο προ-
ϋπολογισµό να κάνουµε τα πάντα. Μπορούµε, όµως, σίγουρα να
δώσουµε στη χώρα τη σταθερότητα και την ευοίωνη προοπτική
που έχει ανάγκη και αδιαµφισβήτητα αυτό το κάνουµε από το
2019 συνεχώς. Γιατί για µας οι ευηµερούντες αριθµοί δεν ανα-
φέρονται σε ένα απρόσωπο περιβάλλον. Πίσω από τους αριθ-
µούς βρίσκονται άνθρωποι. Βρίσκεται η ελληνική κοινωνία που
περιµένει από εµάς τη στήριξη που έχει ανάγκη, µέσα στο περι-
βάλλον κρίσεων που ζούµε τα τελευταία χρόνια.

Η Κυβέρνηση αυτή έχει αποδείξει ότι επέλεξε να παρέµβει
άµεσα και ουσιαστικά υπέρ των πολιτών, µε στοχευµένα µέτρα
και µεταρρυθµιστικές πρωτοβουλίες, που είχαν και έχουν στο
επίκεντρό τους τη στήριξη του εισοδήµατος των πολιτών.
Έχουµε αναφερθεί αµέτρητες φορές στις µειώσεις φόρων και
εισφορών που πέτυχε η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Έχουµε αναφερθεί αµέτρητες φορές στα θετικά µέτρα στήριξης
του εισοδήµατος και της αγοραστικής δύναµης των πολιτών. 

Μόνο για το 2023 Κυβέρνηση στήριξε άµεσα τους Έλληνες
πολίτες µε 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ για το 2024 που προ-
ϋπολογίζονται µόνιµα µέτρα ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίων, που
περιλαµβάνουν την αύξηση µετά από δεκατρία χρόνια στους µι-
σθούς όλων των δηµοσίων υπαλλήλων, την αύξηση των συντά-
ξεων κατά 3%, την άρση του παγώµατος των τριετιών, την
αύξηση του αφορολόγητου κατά 1000 ευρώ στους φορολογού-
µενους µε ένα ή περισσότερα παιδιά, την αύξηση του επιδόµα-
τος µητρότητας στους εννιά µήνες για ελεύθερους επαγγελµα-
τίες και αγρότες, τη µονιµοποίηση της απαλλαγής από τη φαρ-
µακευτική δαπάνη για τους πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ, τη µεί-
ωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για όσους ασφαλίζουν τις κατοικίες
τους για φυσικές καταστροφές. 

Με σύνεση και ουσιαστικό σχεδιασµό, φροντίζουµε για την οι-
κονοµία του τόπου και για τους συµπολίτες µας, χωρίς να υπο-
θηκεύουµε το µέλλον µας, χωρίς να παρασυρόµαστε από τις
κραυγές αυτών που ζητούν απίθανες και ανεδαφικές µειώσεις
έµµεσων φόρων λαϊκίζοντας και ψηφοθηρώντας και καλύτερη
απόδειξη των σωστών επιλογών µας δεν είναι άλλη από τη µεί-
ωση της ανεργίας -πάνω από τριακόσιες χιλιάδες συµπολίτες
µας βρήκαν νέες θέσεις εργασίας-, την αύξηση των επενδύσεων,
τη φορολογική συµµόρφωση, αλλά και την αύξηση των εσόδων
από τη φορολογία που προέρχονται από χρόνια αύξηση των ει-
σοδηµάτων των µισθωτών και των νοµικών προσώπων.

Στον προϋπολογισµό για µένα θα ισχύει πάντα η ρήση του
Τζορτζ Ουάσιγκτον ότι «πρέπει να συµβουλευόµαστε τα µέσα
µας, παρά τις επιθυµίες µας». Η Κυβέρνηση αυτή µε σοβαρότητα
και συνέπεια, διαχειρίζεται κάθε φορά µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο τα διαθέσιµα µέσα και τους πόρους προς όφελος της κοι-
νωνίας. Γι’ αυτό και αυξάνουµε για το 2024 κατά µισό δισεκατοµ-
µύριο τις δαπάνες για την υγεία, 485 εκατοµµύρια περισσότερα
στα νοσοκοµεία µας, 255 εκατοµµύρια περισσότερο αυξάνονται
οι δαπάνες για την παιδεία και 400 εκατοµµύρια αυξάνονται πε-
ρισσότερο οι δαπάνες για την άµυνα. 

Ο Τζακ Λιου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρώην Υπουργός
Οικονοµίας επί Προεδρίας Οµπάµα, συνήθιζε να λέει πως ο προ-
ϋπολογισµός δεν είναι απλά µία συλλογή αριθµών, είναι αντίθετα
η έκφραση των αξιών και των φιλοδοξιών µας. Αυτό αντανακλά-
ται στον κρατικό προϋπολογισµό του 2024. Είναι ένας προϋπο-
λογισµός ισορροπίας, ανάµεσα στην πολυπόθητη δηµοσιονοµική
σταθερότητα και την τόσο αναγκαία ανάπτυξη από τη µία όσο
από την άλλη στη στήριξη της κοινωνίας, τον διαµοιρασµό, τη
διάχυση του πλεονάσµατος σε όλες και όλους και τη δηµιουργία
εκείνων των οικονοµικών συνθηκών, που θα επιτρέπουν την προ-
κοπή και τη βελτίωση της ζωής όλων των πολιτών, χωρίς διακρί-
σεις και ανισότητες. 
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Η Κυβέρνηση αυτή αγωνίστηκε τα προηγούµενα χρόνια και κα-
τάφερε εν µέσω πολύ σοβαρών κρίσεων που αντιµετώπισε, να
µη µείνει κανείς συµπολίτης µας πίσω, χωρίς να διακινδυνεύσει,
όµως, το µέλλον της χώρας. Κατάφερε µε τις επιλογές της να
δηµιουργήσει µια σχέση ειλικρίνειας και εµπιστοσύνης µε τους
πολίτες, µε τις αγορές και µε τους Ευρωπαίους εταίρους µας,
µετατρέποντας τον παρία σε παράδειγµα. Και θα συνεχίσει και
το 2024 µε την ίδια συνέπεια και ειλικρίνεια να τιµά την εµπιστο-
σύνη που της δείχνουν οι Έλληνες πολίτες. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 ένας προϋπολογισµός εµπιστο-
σύνης και ελπίδας. Ελπίδας για τη συνέχιση αυτής της πορείας
προς ένα καλύτερο αύριο για όλους µας, µακριά από κορώνες
λαϊκισµού και πλειοδοσίες ανέφικτων µέτρων. Γι’ αυτό, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα τον υπερψηφίσω, ώστε να µπορώ για
άλλη µια φορά να ισχυρίζοµαι ότι το προϋπολογίσαµε, το κάναµε
και το είπαµε. Συνεχίζοντας να τιµώ και εγώ και όλη η Κυβέρνηση
και όλοι οι συνάδελφοί µου στη Νέα Δηµοκρατία, τη συµφωνία
αλήθειας µε τους συµπολίτες µας, που την τιµούµε απαρέγκλιτα
από το 2019. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Χρυσοµάλλη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά
µαθήτριες και µαθητές και δυο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Γυµνάσιο Πτολεµαΐδος, β’ τµήµα καθώς και δεκατρείς µαθήτριες
και µαθητές και µία συνοδός εκπαιδευτικός από το Γυµνάσιο
Περδίκα Κοζάνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Γεώργιο Αποστολάκη από τη Νίκη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ,
Κύριοι συνάδελφοι, όλοι θυµόµαστε ότι στόχος της Κυβέρνη-

σης ήταν να κερδίσει την επενδυτική βαθµίδα στην αξιολόγηση
των ιδιωτικών εταιρειών που βαθµολογούν τις χώρες, τα κράτη
και το πόσο φιλικές είναι για τις βραχυπρόθεσµες ξένες επενδύ-
σεις. Η Κυβέρνηση τα κατάφερε και πήρε αυτή την αξιολόγηση
που επιζητούσε. Ας δούµε τώρα και το κόστος για τους πολίτες. 

Αυτοί οι οίκοι αξιολόγησης προηγούνται σαν ανιχνευτές, σαν
κυνηγετικά σκυλιά των ξένων κερδοσκοπικών επενδύσεων. Γιατί
η Ελλάδα, µετά τα µνηµόνια που κατέστρεψαν την οικονοµία και
τη µεσαία τάξη µαζί µε τη δηµοκρατία και τα εργασιακά δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων, είναι πλέον µια κατ’ ευφηµισµό αναπτυσ-
σόµενη χώρα. Οι οίκοι αξιολόγησης όµως ενδιαφέρονται για δύο
πράγµατα: για το αν αυτή η χώρα θα συνεχίσει να πληρώνει τα
δάνειά της τα επόµενα χρόνια και αν δεν κινδυνεύει η Κυβέρνηση,
η φιλική προς τους δανειστές, από κάποια εξέγερση των αγανα-
κτισµένων πολιτών της χώρας. Μείωση δανείων ως ποσοστό του
ΑΕΠ και αύξηση της φορολογίας. Αυτό µεταφράζεται σε φορολο-
γικά έσοδα και µε την εκτίµηση αν η Κυβέρνηση απειλείται από
κάποια ριζοσπαστική αντιπολίτευση που να απειλεί να εξοντώσει
την αποµύζηση της χώρας από τους ξένους δανειστές. 

Και στους δύο αυτούς δείκτες η Κυβέρνηση Μητσοτάκη τα
πάει πολύ καλά γι’ αυτούς. Έχει αυξηµένα φορολογικά έσοδα
και απίστευτη σταθερότητα. Κυβερνάει µε αυτοδύναµη κοινο-
βουλευτική Πλειοψηφία και δεν απειλείται από κανένα κόµµα της
κοινοβουλευτικής Αντιπολίτευσης. Ούτε εκτός Κοινοβουλίου έχει
διαπιστωθεί κάποιο κίνηµα αµφισβήτησης αφού οι µόνες απερ-
γίες που οργανώνονται τις κάνουν µε ελεγχόµενο θεσµικά τρόπο
το ΚΚΕ και τα συνδικάτα που ελέγχονται από τα συστηµικά κόµ-
µατα. Βλέπετε, λοιπόν, ότι η επιτυχία της Κυβέρνησης οφείλεται
κυρίως στην απουσία κάθε αντιπολίτευσης ικανής να προστατέ-
ψει τα συµφέροντα των πολιτών. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη συ-
νεχίζει ακάθεκτη την πώληση της δηµόσιας περιουσίας των
Ελλήνων χωρίς να υπάρχει καµµία αντίδραση αφού µετά από
τρία µνηµόνια και την πώληση της Μακεδονίας από τον ΣΥΡΙΖΑ
οι πολίτες απέχουν επιδεικτικά από την πολιτική. 

Έναντι της τεράστιας φορολογικής αποµύζησης η Κυβέρνηση
δίνει κάποια µικροεπιδόµατα από τα κλεµµένα και πολύς κόσµος
δεν αντιλαµβάνεται ότι αυτά τα επιδόµατα δίνονται εφάπαξ για
να µην υπάρξουν αντιδράσεις και δεν επαναλαµβάνονται τον
επόµενο µήνα ούτε ενσωµατώνονται στους µισθούς και τις συν-
τάξεις. Η Ελλάδα αυτή τη στιγµή έχει ανάγκη από τουλάχιστον
100 δισεκατοµµύρια ευρώ µακροπρόθεσµες παραγωγικές επεν-
δύσεις κυρίως στον αγροτικό τοµέα και στη βιοµηχανία επεξερ-
γασίας τροφίµων, όπου έχουµε συγκριτικό πλεονέκτηµα και στη
συνέχεια στην ελληνοποίηση της βιοµηχανίας των µεταφορών,
της επεξεργασίας µετάλλων και στην εκµετάλλευση και µεταποί-
ηση του ορυκτού πλούτου. Αντί γι’ αυτό η Κυβέρνηση προσπαθεί
να προσελκύσει τα βραχυπρόθεσµα κερδοσκοπικά κεφάλαια που
πέφτουν συνήθως σαν τα κοράκια στις αναπτυσσόµενες χώρες
και αγοράζουν µέσω του χρηµατιστηρίου ή απευθείας από τους
ιδιοκτήτες κάθε µεγάλη επιχείρηση που απασχολεί πάνω από
πέντε χιλιάδες εργαζόµενους. Αυτό είχε συµβεί και την εποχή
του Σηµίτη µε αποτέλεσµα να εκτιναχθεί το Χρηµατιστήριο. Στη
συνέχεια αυτά τα χρήµατα αποεπενδύονται γιατί η χώρα παίρνει
τις αξιολογήσεις από τους οίκους που οσφραίνονται τα κέρδη
και πηγαίνουν σε άλλη χώρα που προηγουµένως λεηλάτησε το
ΔΝΤ ή σε κάποια αναπτυσσόµενη χώρα της Αφρικής χωρίς Δη-
µοκρατία και χωρίς εργατικά δικαιώµατα ή σε κάποια χώρα κα-
τεστραµµένη από τον πόλεµο όπως το Ιράκ, το Αφγανιστάν ή την
Ουκρανία. 

Η αποτυχία της Κυβέρνησης φαίνεται από την άνοδο των τιµών
στα τρόφιµα που έφτασε το 30% µε αποτέλεσµα οι λαϊκές τάξεις
να µειώνουν τα τρόφιµα της οικογένειας και να υποβαθµίζουν
την ποιότητά τους για να χορτάσουν. Φυσικά πρόκειται για απο-
τυχία αν και η Κυβέρνηση εµφανίζει αυτόν τον πληθωρισµό ως
επιτυχία αφού σε τρέχουσες τιµές µειώνεται το ποσοστό του
χρέους ως προς το ΑΕΠ και ταυτόχρονα αυξάνονται τα φορολο-
γικά έσοδα. Φτάσαµε στο σηµείο να µην µπορείς να αγοράσεις
λάδι και φέτα για την οικογένεια σου γιατί οι αυξήσεις σε µισθούς
και συντάξεις είναι υποπολλαπλάσιες του δείκτη τιµών κατανα-
λωτή. Ενώ, λοιπόν, φαίνεται να επιστρέφουµε στο κατά κεφαλήν
προϊόν του 2008 δεν πλησιάζουµε καθόλου στο ποσοστό σύγκλι-
σης µε τις άλλες ευρωπαϊκές οικονοµίες της Ευρωζώνης ή της
Ευρωπαϊκής Ένωσης των είκοσι επτά αλλά είµαστε στο 68% του
µέσου όρου των είκοσι επτά, δηλαδή στην τρίτη θέση από το
τέλος. Για τη σύγκριση, το 2002 η Ελλάδα είχε µε το ΑΕΠ της το
93,3% του ΑΕΠ της Ευρωζώνης των 27. 

Η φτώχεια θριαµβεύει την ίδια στιγµή που πλουτίζουν οι φίλοι
του Πρωθυπουργού µε κρατικά συµβόλαια και µε νόµους του
Υπουργείου για την ενέργεια. Σε κατά κεφαλήν εισόδηµα περ-
νάµε µόνο τη Βουλγαρία και τη Σλοβακία και αυτό οφείλεται στην
ανικανότητα της Κυβέρνησης. Η οικονοµία στραγγαλίζεται από
τα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ του ελλείµµατος του εµπορικού ισο-
ζυγίου τα οποία κατευθύνονται στο εξωτερικό χωρίς ελπίδα να
µειωθούν στο µέλλον αφού δεν γίνονται παραγωγικές επενδύ-
σεις στην εγχωρίως παραγόµενη ενέργεια και στη βιοµηχανία.
Δεν υπάρχει ελπίδα, επίσης, να µειωθεί το εξωτερικό χρέος αφού
εξανεµίζονται και τα έσοδα από τον τουρισµό. 

Τι πρέπει να γίνει; Η Κυβέρνηση να ξεπαγώσει άµεσα τις επεν-
δύσεις για την εκµετάλλευση των κοιτασµάτων πετρελαίου και
φυσικού αερίου στον Πατραϊκό Κόλπο και στη δυτική Ελλάδα και
να κατασκευαστούν εγχωρίως οι υποδοµές που απαιτούνται
αφού διαθέτουµε και χαλυβουργία και ναυπηγεία και προσωπικό
µε γνώσεις και δεξιότητες στην κατεργασία µετάλλου. Να ανοί-
ξουν τα ελληνικά λιγνιτωρυχεία και οι εξορύξεις να τροφοδοτούν
εκτός από τους σταθµούς ηλεκτροπαραγωγής και σταθµούς αε-
ριοποίησης του λιγνίτη. Να στηριχθεί µια µεγάλη συστηµατική
τράπεζα η οποία να γίνει ο κρατικός πυλώνας του τραπεζικού συ-
στήµατος µε εγγυηµένες καταθέσεις και να αναλάβει να χρηµα-
τοδοτεί υγιώς και µακροπρόθεσµα τις παραγωγικές επιχειρήσεις
στους τοµείς που αναφέραµε. Να καταργηθούν οι πλειστηρια-
σµοί που ωφελούν µόνο τα funds και καταστρέφουν τους Έλλη-
νες, να απλοποιηθεί και να γίνει γρήγορη και αποτελεσµατική η
απονοµή της δικαιοσύνης ενώ τώρα χρησιµοποιείται για να τρο-
µοκρατηθούν οι λίγοι δηµοσιογράφοι που αντιστέκονται µε
βροχή αγωγών και οι ελάχιστες φωνές που δεν ανήκουν στα συ-
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στηµικά µέσα ενηµέρωσης. Να αποκατασταθεί µια δίκαιη εργα-
τική νοµοθεσία που θα δίνει κίνητρα στους νέους και στους ερ-
γαζόµενους µιας ταχύτητας. Να αποκατασταθεί η αξιοκρατία
στα Υπουργεία και σε όλο το δηµόσιο τοµέα ώστε να δρουν συλ-
λογικά και όχι µε κίνητρο το λάδωµα και την ανταλλαγή εξυπη-
ρετήσεων µε τους πολιτικούς. Όσο για τα φορολογικά έσοδα
αφού δεν έχετε σκοπό να πολεµήσετε τους φορολογικούς πα-
ραδείσους και µέχρι να εκλεγεί µια έντιµη και αποτελεσµατική
Κυβέρνηση που θα το κάνει, υιοθετήστε ένα απλό σύστηµα φο-
ρολογίας για όλες τις µεγάλες και µικρές επιχειρήσεις ίδιο για
όλους, µε φορολογία της τάξης του 12% - 15%. Μόνο έτσι θα
φορολογηθούν οι µεγάλες και ξένες πολυεθνικές οι οποίες τώρα
είναι αφορολόγητες. 

Κάντε αυτά που η Νίκη σας υποδεικνύει και το κέρδος θα είναι
για όλους τους Έλληνες και όχι µόνο για τους ολιγάρχες πολιτι-
κούς σας φίλους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Αποστολάκη.
Τον λόγο έχει ο κ. Γιώργος Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ό,τι και να

ισχυριστεί η Κυβέρνηση, η κατεύθυνση και τα µεγέθη του κρατι-
κού προϋπολογισµού αποδεικνύουν πως είναι ταξικό εργαλείο
του καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης που ληστεύει τους πολ-
λούς, την εργατική τάξη, τους βιοπαλαιστές αγρότες και επαγ-
γελµατίες και δίνει στους λίγους, στους βιοµήχανους, στους
τραπεζίτες, τους εφοπλιστές, στο µεγάλο κεφάλαιο. Η πραγµα-
τικότητα είναι οδυνηρή για τον λαό. Πετσοκοµµένο εισόδηµα,
άθλιοι µισθοί και συντάξεις, αβάσταχτη ακρίβεια και φορολη-
στεία, εµπορευµατοποίηση και υποβάθµιση της υγείας, της πρό-
νοιας, της παιδείας. Οξυµένα προβλήµατα από τη µια και κέρδη
για τα µονοπώλια από την άλλη. Το πρόβληµα είναι χρόνιο, απο-
τέλεσµα της αντιλαϊκής πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Αριστεράς ως Κυβέρνηση και
ως Αντιπολίτευση, υπηρετώντας τα συµφέροντα των οικονοµι-
κών οµίλων στις ράγες των ιµπεριαλιστικών οργανισµών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. 

Δεν πάει άλλο. Το κρίσιµο ζήτηµα είναι να δυναµώσει το ρεύµα
της αµφισβήτησης και της ανατροπής της κυρίαρχης πολιτικής
και της εξουσίας του κεφαλαίου, να συµπορευτεί ο λαός µε το
ΚΚΕ στους καθηµερινούς αγώνες και στις ευρωεκλογές του
Ιούνη σε συνθήκες που κλιµακώνεται η αντιλαϊκή επίθεση, προ-
ωθούνται τα προαπαιτούµενα του υπερµνηµονίου, του Ταµείου
Ανάκαµψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η λεγόµενη «πράσινη
µετάβαση» που µαυρίζει τη ζωή του λαού, ενώ καιροφυλακτεί
νέα καπιταλιστική κρίση και βαθαίνει η εµπλοκή της χώρας στους
ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς και πολέµους. 

Και εδώ, ο εφησυχασµός που καλλιεργεί η Κυβέρνηση για τα
ελληνοτουρκικά είναι επικίνδυνος. Το βασικό ζήτηµα είναι πως
στη νατοϊκή Σύνοδο Κορυφής τον Ιούλη συµφωνήθηκε µεταξύ
Μητσοτάκη - Ερντογάν ο λεγόµενος «οδικός χάρτης» για πάση
θυσία διευθέτηση των ελληνοτουρκικών διαφορών, για να ενι-
σχυθεί η νοτιοανατολική πτέρυγα του ΝΑΤΟ και να προχωρήσει
η συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο, µε
µεγάλους κινδύνους για την κυριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώ-
µατα της χώρας. 

Για να υλοποιηθεί αυτός ο στόχος, αξιοποιείται η Κοινή Διακή-
ρυξη ως µπούσουλας του συµβιβασµού και οι επιχειρηµατικές
συµφωνίες, από τις οποίες δεν έχουν να κερδίσουν τίποτα οι
λαοί, όπως δεν κέρδισαν από τις προηγούµενες συνεδριάσεις
του Ανώτατου Συµβουλίου Συνεργασίας από το 2010 µέχρι σή-
µερα. 

Προωθείται εφ’ όλης της ύλης παζάρι, στο οποίο η τουρκική
ηγεσία θέτει απαράδεκτες διεκδικήσεις για την αποστρατικοποί-
ηση των νησιών και την αµφισβήτηση των δικαιωµάτων τους. Χα-
ρακτηρίζει τη µουσουλµανική µειονότητα στη Θράκη ως
τουρκική. Προσβλέπει στην παραποµπή στο Δικαστήριο της
Χάγης του συνολικού πακέτου των τουρκικών απαιτήσεων, ενώ
στην Κύπρο νοµιµοποιείται το αποτέλεσµα της εισβολής και κα-
τοχής. 

Τι σηµαίνει η αναφορά του κ. Μητσοτάκη ότι υπάρχει µια δια-
φορά, όπως είπε, που µπορεί να υπαχθεί σε διεθνή δικαιοδοσία;
Ποιες είναι οι άλλες διαφορές; Θυµίζουµε ότι σε προηγούµενες
διερευνητικές συνοµιλίες οι κυβερνήσεις µιλούσαν για τη δια-
φορά της υφαλοκρηπίδας, αλλά στο τραπέζι τέθηκε ζήτηµα κυ-
ριαρχίας, τέθηκε το εύρος των χωρικών υδάτων. Πώς
συµβαδίζουν οι πανηγυρισµοί σας, κύριοι της Κυβέρνησης, για
την Κοινή Διακήρυξη µε τη διατήρηση του casus belli, αιτία πο-
λέµου, σε περίπτωση επέκτασης των χωρικών υδάτων στο Αι-
γαίο; 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας καλεί τον λαό σε ετοι-
µότητα. Η πολιτική της συµµετοχής στα νατοϊκά σχέδια και η
προώθηση των συµφερόντων του κεφαλαίου έχουν βαριές συ-
νέπειες. 

Η Νέα Δηµοκρατία, µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και τα ακρο-
δεξιά κόµµατα στηρίζουν το κράτος - δολοφόνο του Ισραήλ που,
µε τις πλάτες των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, σκοτώνει µαζικά τον παλαιστινιακό λαό στη
Γάζα µε το πρόσχηµα της αντιµετώπισης της Χαµάς. Μιλάτε προ-
κλητικά για το δικαίωµα αυτοάµυνας του κατακτητή, του δυνά-
στη. Η Κυβέρνηση στέλνει φρεγάτες στις νατοϊκές αρµάδες στην
περιοχή και διαθέτει τις αµερικανικές βάσεις για την προστασία
του Ισραήλ.

Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ πετάξατε στα αζήτητα την οµό-
φωνη απόφαση της Βουλής το 2015 για την αναγνώριση του πα-
λαιστινιακού κράτους. Είστε σε αντίθεση µε τη θέληση του λαού
µας που διαδηλώνει και εκφράζει την αλληλεγγύη του στον πα-
λαιστινιακό λαό για να τερµατιστεί τώρα η σφαγή στη Γάζα, να
τερµατιστεί η κατοχή. Για ανεξάρτητο παλαιστινιακό κράτος στα
σύνορα του 1967, µε πρωτεύουσα την ανατολική Ιερουσαλήµ. 

Έχετε δώσει γη, αέρα και θάλασσα στο ΝΑΤΟ, στον ιµπερια-
λιστικό πόλεµο µε την καπιταλιστική Ρωσία στην Ουκρανία στέλ-
νετε οπλισµό στο αντιδραστικό καθεστώς του Ζελένσκι. Είναι
διάτρητη η θέση που αναµασάτε, κύριοι της Κυβέρνησης, πως η
Ελλάδα είναι πυλώνας ασφάλειας και σταθερότητας. Η πολιτική
σας έχει βάλει το λαό στη δίνη µεγάλων κινδύνων, ακόµα και αν-
τιποίνων. 

Όµως ο λαός αγωνίζεται, συγκεντρώνει πείρα και έχει τη δύ-
ναµη µαζί µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας να περάσει
στην αντεπίθεση, να διεκδικήσει το µέλλον που του ανήκει, να
καρπωθεί τον πλούτο που παράγει και να ζήσει ειρηνικά µε τους
άλλους λαούς, έξω από τις ιµπεριαλιστικές συµµαχίες, µε απο-
δέσµευση από το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Βλαχάκος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κα-

λούµαστε να ψηφίσουµε τον κρατικό Προϋπολογισµό του έτους
2024 και πρέπει να τονίσουµε ότι πρόκειται για έναν ακόµη ανα-
πτυξιακό προϋπολογισµό της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, καθώς, σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση, η ισχυρή
ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας που αποτυπώθηκε στις
εξελίξεις του 2022 και του 2023 προβλέπεται να επιβεβαιωθεί και
το 2024. 

Η τρέχουσα πρόβλεψη για το ρυθµό ανάπτυξης της ελληνικής
οικονοµίας το 2024 ανέρχεται σε 2,9% σε ετήσια βάση και βάσει
αυτής, το πραγµατικό ΑΕΠ του 2024 αναµένεται να ανέλθει στο
µεγαλύτερο ύψος της περιόδου µετά το 2010.

Ακούστηκαν πολλές φορές από χθες κατά τη συζήτηση του
κρατικού προϋπολογισµού διάφορες αρνητικές κριτικές από τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Έγινε λόγος από διάφορους συ-
ναδέλφους για υπεραισιοδοξία της Κυβέρνησης και υπήρξαν διά-
φοροι άλλοι απαξιωτικοί χαρακτηρισµοί. Προφανώς, πρέπει να
πουν κάτι, όπως και πέρυσι που είχαν τις ίδιες ανησυχίες, όµως
ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απέ-
δειξαν ότι µπορούν να τα καταφέρουν κάτω από οποιεσδήποτε
συνθήκες. 

Αυτό αποδεικνύεται περίτρανα, καθώς φέτος είµαστε εδώ και
συζητάµε τον Προϋπολογισµό του 2024 έχοντας υλοποιήσει,
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σχεδόν ολοκληρωτικά, όλες τις δεσµεύσεις της Κυβέρνησης για
το 2023. Ας µην ξεχνάµε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και στην προηγούµενη, αλλά και σε αυτή τη θητεία, κλήθηκε από
την πρώτη µέρα να αντιµετωπίσει πρωτόγνωρες καταστάσεις. 

Και αναφέροµαι στην πανδηµία, την οποία κατάφερε να αντι-
µετωπίσει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, τη στιγµή που ο το-
µέας της υγείας ήταν ήδη καταπονηµένος µε τεράστιες ελλείψεις
προσωπικού και ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού. Επιπλέον, οι γε-
ωπολιτικές εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου οδή-
γησαν σε γενικότερες ανατιµήσεις των αγαθών και των
υπηρεσιών, δηµιουργώντας έντονες πιέσεις στους προϋπολογι-
σµούς των νοσοκοµείων κατά το οικονοµικό έτος 2023, γεγονός
που κατέστησε απαραίτητη την περαιτέρω στήριξή τους σε επί-
πεδο χρηµατοδότησης από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Ας µην ξεχνάµε και την κλιµατική αλλαγή, που ήδη µαστίζει
ολόκληρο τον πλανήτη, αλλά και τη χώρα µας. Και σας θυµίζω
το πρόσφατο παρελθόν, το Σεπτέµβριο του 2023, ούσα λίγο
καιρό Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία, κληθήκαµε να αντιµετωπί-
σουµε τις φονικές πληµµύρες που έπληξαν το Θεσσαλικό Κάµπο
µε αρνητικό και βαρύ αποτύπωµα στην εθνική µας οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι, πρέπει να παραδεχτούµε ότι η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, παρά τις αντίξοες συνθήκες που επι-
κρατούν το τελευταίο διάστηµα σε τοπικό και διεθνές επίπεδο,
κατάφερε να κρατήσει όρθια την ελληνική οικονοµία. Και αυτό
είναι κάτι που αποδεικνύεται εµπράκτως από τους αριθµούς:
Σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση του κρατικού προϋπολογι-
σµού του 2024, το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν σε ονοµαστικούς
όρους αναµένεται να αυξηθεί από 206 δισεκατοµµύρια το 2022,
σε 228 το 2023 και τέλος 233,8 δισεκατοµµύρια το 2024. 

Παράλληλα, ο εναρµονισµένος δείκτης τιµών καταναλωτή ανα-
µένεται να κυµανθεί σε ελαφρώς χαµηλότερα επίπεδα και να δια-
µορφωθεί σε 4,1 έναντι 4,5 που προβλεπόταν στο Πρόγραµµα
Σταθερότητας για το 2023 και να αποκλιµακωθεί περαιτέρω σε
2,6 για το 2024. 

Και όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη στιγµή που
όλοι οι δείκτες είναι αρνητικοί. Σε µια χρονική στιγµή που η παγ-
κόσµια οικονοµία παρουσιάζει ύφεση και οι προβλέψεις γενικά
είναι δυσοίωνες, η Ελλάδα κατάφερε να εξασφαλίσει ένα περι-
βάλλον εµπιστοσύνης απέναντι στον ελληνικό λαό αλλά και στις
παγκόσµιες αγορές.

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µέχρι
τώρα έχει τηρήσει τις υποσχέσεις της. Αν και χρειάστηκε πολλές
φορές να αλλάξει το αρχικό της πλάνο, κατάφερε να ανταποκρι-
θεί άµεσα σε όλες τις συνθήκες. Στάθηκε δίπλα στους πολίτες
µε ιδιαίτερη ευαισθησία, στις ευάλωτες οµάδες, για τις οποίες
έχει υιοθετήσει µια κοινωνική πολιτική που εφαρµόζεται µε µε-
γάλη συνέπεια από την πρώτη µέρα της θητείας της και συνεχίζει
µέσα σε ένα σχέδιο σταθερότητας και συνέπειας. 

Ας µιλήσουµε, ωστόσο, πιο συγκεκριµένα: Σύµφωνα µε την έκ-
θεση του προϋπολογισµού, η Κυβέρνηση εξακολουθεί και για το
έτος 2024 να στηρίζει την πολιτική της σε τρεις βασικούς πυλώ-
νες δηµοσιονοµική σταθερότητα, ανάπτυξη, κοινωνική συνοχή.
Ο προϋπολογισµός του 2024 περιλαµβάνει όλα εκείνα τα µέτρα
που εξαγγέλθηκαν από τον Πρωθυπουργό στην Έκθεση Θεσσα-
λονίκης και κάποια επιπλέον µέτρα στήριξης για τις ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες, όπως η αύξηση των µισθών των δηµοσίων
υπαλλήλων, η άνοδος του παγώµατος των τριετιών στους µισθω-
τούς, η αύξηση του αφορολογήτου για οικογένειες µε παιδιά, η
αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, η εκ νέου αύ-
ξηση των συντάξεων, αλλά και οι επενδυτικοί πόροι ύψους 12,17
δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας που
αναµένεται να εισρεύσουν στην οικονοµία µας εντός του 2024. 

Όσον αφορά το χώρο της υγείας, όπως όλοι γνωρίζετε, υπάρ-
χει µια ιδιαίτερη ευαισθησία- στην εισηγητική έκθεση του προ-
ϋπολογισµού του 2023 είχαν αναφερθεί πιστώσεις για την υγεία
συνολικού έκθεση ύψους 11,9 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ στην
εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού του 2024, οι αντίστοιχες
προβλέψεις πιστώσεων ανέρχονται 12,8 δισεκατοµµύρια ευρώ
αυξηµένες δηλαδή κατά 897 εκατοµµύρια. Προβλέπεται, λοιπόν,
µια αξιόλογη ενίσχυση του ευαίσθητου χώρου της υγείας. 

Ωστόσο, στη ιδεολογία της Νέας Δηµοκρατίας βασικό βρα-
χίονα αποτελεί και το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Σύµ-
φωνα µε την έκθεση, ο ρυθµός ανάπτυξης της ελληνικής
οικονοµίας παραµένει πλησίον των στόχων που έχουν τεθεί στο
Πρόγραµµα Σταθερότητας του Απριλίου του 2023 και αναµένεται
να ανέλθει σε 2,4 το 2023 και 2,9 το 2024. 

Οι επενδύσεις αναµένεται να αυξηθούν κατά 7,1% κατά το τρέ-
χον έτος και ακόµη περισσότερο κατά 15,1% το 2024, ενώ η
ανεργία αναµένεται να µειωθεί από 11,2% το 2023 σε 10, 6% το
2024. Σε όλα τα παραπάνω, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν και την
επιπλέον σηµαντική ενίσχυση της οικονοµίας από την αξιοποίηση
κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης.

Υπερψηφίζω, λοιπόν, τον προϋπολογισµό του έτους 2024,
καθώς προβλέπει µόνιµη στήριξη του εισοδήµατος στο πλαίσιο
κοινωνικής πολιτικής της Κυβέρνησης µέσα από µια σειρά κοι-
νωνικών µέτρων, χωρίς να επηρεάζεται η δηµοσιονοµική πολιτική
των τελευταίων ετών και η πολιτική σταθερότητα της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κύριε Βλαχάκο.

Κυρίες και οι κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
Έκθεση της Αίθουσας Ελευθέριος Βενιζέλος, τριάντα ένας µα-
θητές και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
17ο Δηµοτικό Σχολείο Νίκαιας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Χουρδάκης. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να µην ξεκινήσω µε το προφανές, το οποίο δυστυ-

χώς δεν ακούγεται πια σχεδόν καθόλου. Δεν έχουµε βγει από τα
µνηµόνια. Δεν έχουµε αυτονοµία αποφάσεων και εξακολουθούµε
να έχουµε εκχωρηµένη πρακτικά την κυριαρχία µας και δεν
έχουµε ούτε καν µικρότερο χρέος σε απόλυτους αριθµούς από
ότι όταν µπήκαµε στα µνηµόνια και εξακολουθούµε να µην κά-
νουµε βέλτιστη χρήση των πόρων, να µην επιδιώκουµε καταλλή-
λως αυτούς να τους αυξήσουµε είτε βελτιώνοντας την
παραγωγική διαδικασία είτε βελτιώνοντας το ανθρώπινο δυνα-
µικό. Και σε αυτή την κατεύθυνση δεν είναι το να ιδρύουµε και-
νούργια πανεπιστηµιακά τµήµατα όπου υπάρχει πίεση από
κάποιον Βουλευτή ή πολιτευτή, αλλά θα πρέπει να γίνει οικονο-
µία κλίµακος και µεγιστοποίηση της χρησιµότητας. 

Ταυτόχρονα, δεν είµαι καθόλου σίγουρος -και δεν είµαι ο
µόνος- ότι ακόµα και αν σήµερα µε ένα µαγικό τρόπο σβήναµε
το χρέος είτε θα είχαµε ένα µαγικό ραβδί είτε επειδή θεωρούµε
ότι είναι φούσκα, δεν θα βρισκόµασταν στο ίδιο πρόβληµα σε µε-
ρικά χρόνια και αυτό αφ’ ενός διότι δεν γίνεται καλή διαχείριση
των δηµοσίων πόρων, του δηµόσιου χρήµατος και θέλω να θυ-
µίσω πόσα χρήµατα σπαταλούνται δεν επενδύονται είτε σε µε-
γαλεπήβολα σχέδια, πλην όµως πολλά από αυτά δεν είναι άκυρα
και υπερκοστολογηµένα, να ταλαιπωρούν τους πολίτες και να
υποβαθµίζουν την καθηµερινότητά τους. Θυµίζω το flyover της
Θεσσαλονίκης που δυστυχώς, έχει σαν αποτέλεσµα τις τελευ-
ταίες λίγες εβδοµάδες για να διανύσει κάποιος επτά - οκτώ χι-
λιόµετρα, να κάνει ογδόντα και ενενήντα και εκατό λεπτά.

Ταυτόχρονα, πληρώνονται ρήτρες προς τους εργολάβους
τους οποίους, έχουµε πλουτίσει µε τα µεγαλεπήβολα και τα
άκυρα έργα που σας περιέγραψα. Δεν αναζητώνται ρήτρες προς
αυτούς, θυµίζω τη σύµβαση 717, την υπερκοστολόγηση, την κα-
θυστέρηση στο Μετρό Θεσσαλονίκης και ο κατάλογος δυστυχώς
δεν έχει τέλος.

Το βάρος της ευθύνης δεν είναι µόνο στους ώµους της σηµε-
ρινής Κυβέρνησης, αλλά βαραίνει εξίσου και όλους όσους έχουν
κυβερνήσει τη χώρα τις τελευταίες δεκαετίες. Θα βρισκόµασταν
σε λίγα χρόνια ξανά και αν σβήναµε το χρέος, σε παρόµοιο πρό-
βληµα, διότι έχουµε καταντήσει, έχετε καταντήσει τη χώρα µη
παραγωγική, µη αυτάρκη, κάτι που δυστυχώς δεν συνέβαινε
πριν από τριάντα χρόνια και διαρκώς επιδεινώνεται.
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Δεν υπάρχει αµφιβολία πως αυτός ο προϋπολογισµός έχει ορι-
στεί και καθοριστεί όχι µε στόχευση την ανακούφιση του λαού,
όπως θα έπρεπε ή τη βελτίωση των συνθηκών του, αλλά µε στό-
χευση το πρωτογενές πλεόνασµα το οποίο έχει τοποθετηθεί στο
2,1%. 

Θυµίζω, ωστόσο, πως τέτοια στόχευση αναπτυξιακή κατά κά-
ποιο τρόπο, είχαν και οι προηγούµενοι προϋπολογισµοί, αλλά
δεν µειώθηκε το χρέος σε απόλυτους αριθµούς ούτε φυσικά βελ-
τιώθηκε η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας. 

Και χθες κατατέθηκαν από πολλούς συναδέλφους κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης σχετικές πληροφορίες για τα Πρακτικά -δεν
έχει νόηµα να τις καταθέσω ξανά- ούτε φυσικά βελτιώθηκαν συν-
θήκες καθηµερινότητας των πολιτών. Θυµίζω πως είµαστε στις
τελευταίες θέσεις των σχετικών λιστών είτε µεταξύ των χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των χωρών του ΟΑΣΑ ή όποιες
άλλες χώρες περιλαµβάνονται στις λίστες σε µισθούς, σε ανερ-
γία, σε ώρες εργασίας, σε παραγωγικότητα ανά εργαζόµενο και
ο κατάλογος αυτός ο αρνητικός δεν έχει τέλος. 

Αν µάλιστα λάβουµε υπ’ όψιν και την πασιφανή υποβάθµιση
των υπηρεσιών που απολαµβάνει -δυστυχώς δεν απολαµβάνει,
παραλαµβάνει ο πολίτης σε καίριους τοµείς της καθηµερινότη-
τας-, το αποτέλεσµα είναι απογοητευτικό και γι' αυτό πρω-
τεύουµε σε άλλες λίστες, αυτές του άγχους, της µικρότερης
αίσθησης ικανοποίησης, της ευτυχίας και ούτω καθεξής. 

Έχουµε όλοι εικόνα πόσο έχει υποβαθµιστεί το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, το οποίο απωθεί την είσοδο νέων εργαζοµένων.
Πρακτικά, διώχνει και αρκετούς από όσους βρίσκονται ήδη µέσα
σε αυτό είτε λόγω των χαµηλών µισθών είτε της υποστελέχωσης
των απαράδεκτων συνθηκών και άλλα πολλά προβλήµατα τα
οποία έχουµε συζητήσει πολύ πρόσφατα. Τι καινούργιο; Ποια
βελτίωση φέρνει ο προτεινόµενος προϋπολογισµός για την
υγεία; Πρακτικά τίποτα καινούριο και καµµία βελτίωση. 

Τα πράγµατα δεν είναι καλύτερα ούτε στην παιδεία και αυτό
αποτυπώνεται τόσο σε διεθνείς διαγωνισµούς, στους οποίους τα
Ελληνόπουλα δεν επιτυγχάνουν ικανοποιητικές επιδόσεις -δείτε
τα αποτελέσµατα που πρόσφατα ανακοινώθηκαν από τον διαγω-
νισµό PISA- αλλά και τα προβλήµατα που υπάρχουν στη στελέ-
χωση και τις κτηριακές εγκαταστάσεις των σχολείων, τόσο στην
Ελλάδα, όσο και στο εξωτερικό. Σήµερα θα γίνει διαδήλωση στο
Μόναχο για τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν επτακόσια παι-
διά µε το πρόβληµα για τις κτηριακές εγκαταστάσεις. 

Άρα ξανακάνω την ερώτηση: Τι καινούριο, ποια βελτίωση φέρ-
νει ο προτεινόµενος προϋπολογισµός για την παιδεία; Πρακτικά,
τίποτα καινούργιο και δυστυχώς καµία βελτίωση. 

Και παρ’ όλες τις διαβεβαιώσεις για το πόσο καλός είναι αυτός
ο προϋπολογισµός, πόσο ευοίωνο προβλέπεται το άµεσο µέλλον
και πόσο καλά θα είναι τα νούµερα για τους πολίτες, η πραγµατι-
κότητα δυστυχώς επιβεβαιώνει το αντίθετο. Μειώνονται ξεκάθαρα
τα διαθέσιµα έσοδα των πολιτών και σε απόλυτους αριθµούς και
σε ό,τι αφορά την αληθινή αγοραστική τους δύναµη, ενώ παράλ-
ληλα µειώνονται και οι δαπάνες στις δηµόσιες δοµές και οι σχετι-
κές δαπάνες που στοχεύουν σε πρόληψη από την Κυβέρνηση. 

Γίνεται ταυτόχρονα ενίσχυση των τραπεζών. Είχαν 4 δισεκα-
τοµµύρια κέρδος το έτος που µας πέρασε και άλλα 4 το προ-
ηγούµενο και εξακολουθούν να µην έχουν τη φορολόγηση που
θα έπρεπε. Υπάρχει ανεπαρκής προστασία των δανειοληπτών.
Ναι, προέκυψαν κάποιες αυξήσεις και πίσω από αυτές έχει κρυ-
φτεί η Κυβέρνηση και λέει ότι για πρώτη φορά µετά από τόσα
χρόνια δηµιουργήσαµε αυξηµένο εισόδηµα. Στην πράξη, όµως,
αυτές είναι λίγες, είναι ανεπαρκείς. Και, ενώ θα έπρεπε ακόµα
και τα επιδόµατα -και φέρνω ως παράδειγµα τους πανεπιστηµια-
κούς- να ενσωµατωθούν στο µισθό, γιατί δηµιουργούν και συν-
ταξιοδοτικό δικαίωµα, αυτό δυστυχώς δεν γίνεται. 

Θέλουµε περισσότερα έσοδα; Θέλουµε. Η Κυβέρνηση έχει πει
ότι θα έχουµε ανάπτυξη 2,9%, αύξηση 50% στις εξαγωγές, 10%
αύξηση στον ΦΠΑ, νέο ρεκόρ αύξησης 20 δισεκατοµµύρια στον
τουρισµό και πολλά άλλα, όπως αύξηση στα φορολογικά έσοδα.
Μακάρι! Θέλουµε περισσότερα έσοδα, θέλουµε να υπάρχει µε-
γαλύτερος κορβανάς από τον οποίο θα προκύψει χρήση για τον
δηµόσιο τοµέα, αλλά ταυτόχρονα θέλουµε αυτό να γίνεται κατα-
νεµηµένο µε δίκαιο τρόπο. Και σαφώς, ενώ συµφωνούµε ότι θέ-

λουµε έσοδα, δεν συµφωνούµε στο πού και πώς και µε ποιον
τρόπο θα πρέπει αυτά τα έσοδα να ξοδευτούν. Δεν έχετε καµία
αληθινή µέριµνα για βελτίωση, εκτός από την υγεία και την παι-
δεία, στα οποία ήδη αναφέρθηκα. Δεν έχετε ούτε για την έρευνα
και ούτε για την τεχνολογία και είµαστε σε πάρα πολύ χαµηλό
επίπεδο. 

Ταυτόχρονα -και θυµίζω τα 400 δισεκατοµµύρια που χρωστάµε
που είναι 400.000 εκατοµµύρια!- όταν χρειάζεται να βγούµε πρό-
ωρα από την «AEGEAN» ή να πουλήσουµε πρόωρα τις µετοχές
µας στην τράπεζα, δεν σκεφτόµαστε για τα 100 από εδώ και τα
200 από εκεί. Όµως, µε τα 100 και τα 200 µπορούµε µε καλύτε-
ρες κινήσεις να δηµιουργήσουµε το απόθεµα αυτό, το οποίο θα
µας επιτρέψει και να έχουµε αφορολόγητο, τουλάχιστον στις
10.000 ευρώ για όλους και να επιδιώξουµε να βελτιώσουµε την
κατάσταση στα λαϊκά στρώµατα και να εξισώσουµε τους τρίτε-
κνους µε τους πολύτεκνους και πολλές άλλες καλύτερες χρήσεις
αυτών των χρηµάτων. Έχετε στραγγαλίσει τα λαϊκά στρώµατα,
τώρα στραγγαλίζετε και τη µεσαία τάξη και δυσκολεύετε µεγάλο
κοµµάτι των συµπολιτών µας να τα βγάλει πέρα. 

Κυρίες και κύριοι, κυρίως που εσείς που προτίθεστε να υπερ-
ψηφίσετε τον προϋπολογισµό, σας παρακαλώ να το σκεφτείτε
ξανά. Δεν µπορεί και εσείς να µην θέλετε να κάνουµε την Ελλάδα
πιο ελκυστική για τους κατοίκους της, πιο ελκυστική για τους Έλ-
ληνες και όχι µόνο για όσους ψάχνουν να πάρουν golden visa
που έχει σαν αποτέλεσµα να αυξάνεται το κόστος της κατοικίας,
για όσους θέλουν να είναι επενδυτές και µόνο για τους έχοντες
και κατέχοντες. Και δεν µπορεί να µην έχετε προσέξει πόσες ελα-
φρύνσεις έχουν προκύψει τα τελευταία χρόνια γι’ αυτούς εις
βάρος της µεσαίας τάξης. Στηρίξτε τη µεσαία τάξη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Θεανώ Φωτίου από τη Νέα

Αριστερά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το µεγάλο αφήγηµα της Κυβέρ-

νησης και του κ. Μητσοτάκη προσωπικά είναι ότι µπορεί να
έχουµε ακρίβεια, να περνάµε πάρα πολύ δύσκολα, αλλά όµως
φροντίζει τους ανάπηρους, τους φτωχούς και τους ευάλωτους.
Αυτή είναι η µεγαλύτερη εξαπάτηση της κοινωνίας και βασίζεται
σε τέσσερα µεγάλα ψεύδη-εξαπατήσεις που θα εξηγήσω. 

Πρώτο ψεύδος. Λέτε ότι αυξήσατε τον προνοιακό προϋπολο-
γισµό. Τον παραλάβετε το 2019 στα 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Τον αφήσατε επί τέσσερα χρόνια στα ίδια, 3,4 δισεκατοµµύρια
και τα ίδια ποσά θα δώσετε και φέτος, δηλαδή, το 2024. Η αλή-
θεια, όµως, είναι ότι τον µειώσατε κατά 20%, δηλαδή, 680 εκα-
τοµµύρια, εάν υπολογίσουµε τον πληθωρισµό και την αύξηση
του ΑΕΠ. 

Δεύτερο ψέµα. Ακόµη και αυτά που υπόσχεστε κάθε χρόνο,
δεν τα δίνετε. Είναι απλό, υπο-εκτελείτε τον προϋπολογισµό. Δη-
λαδή, φέτος, το 2023 που είναι δύσκολη χρονιά δώσατε 438 λι-
γότερα εκατοµµύρια από ό,τι είχατε υποσχεθεί. Έτσι
καταφέρατε τον µεγάλο άθλο, να δώσετε µέσα σε αυτό και δύο
δώρα, Πάσχα και Χριστουγέννων και να σας µείνουν και 122 εκα-
τοµµύρια ευρώ αδιάθετα. 

Τρίτο ψεύδος-εξαπάτηση. Λέτε δύο χρονιές τώρα: «Φροντί-
ζουµε µε τα έκτακτα δώρα Πάσχα και Χριστουγέννων τους ευά-
λωτους». Όµως, το 2023 µειώσατε το δώρο Χριστουγέννων σε
σχέση µε πέρυσι. Ακούστε αυτό το περιβόητο δώρο, που όλοι οι
οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας το επαναλαµβάνουν:

Στους αναπήρους ΕΦΚΑ και ΟΠΕΚΑ και στους αναδόχους
αναπήρων παιδιών από 250 ευρώ πέρυσι, 200 εφέτος. Στους
ανασφάλιστους υπερήλικες, από 250 ευρώ πέρυσι, 150 εφέτος.
Στους ανασφάλιστους υπερήλικες! Στους ακραία φτωχούς του
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, πέρυσι µια επιπλέον δόση,
µισή εφέτος.

Τέταρτο ψεύδος-εξαπάτηση. Λέτε ότι αυξήσετε τα επιδόµατα
8%. Η αλήθεια είναι ότι δεν αυξήσετε τα επιδόµατα τέκνων, παρά
το δηµογραφικό, στέγασης, παρά την τεράστια στεγαστική
κρίση, ανασφάλιστων υπερηλίκων. Αυξήσατε µόνο επιδόµατα
αναπήρων και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. 
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Με αυτές τις τέσσερις εξαπατήσεις και µε ακρίβεια 30% στα
τρόφιµα, µε αύξηση 40% στα ενοίκια και χωρίς επιπλέον τα διά-
φορα pass. Καταδικάζετε στην οικονοµική και κοινωνική εξα-
θλίωση έναν πληθυσµό, που κατά την ΕΛΣΤΑΤ είναι, δύο
εκατοµµύρια επτακόσιες είκοσι δύο χιλιάδες πολίτες. Δηλαδή,
µε απλά λόγια, για να καταλάβει ο κόσµος, ένας στους τέσσερις
πολίτες ζουν σε κίνδυνο φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού.
Αυτό κατά την ΕΛΣΤΑΤ. Και κατά το ευρωβαρόµετρο επτά στους
δέκα Έλληνες πολίτες κινδύνου πιστεύουν ότι κινδυνεύουν από
φτώχεια και κοινωνικό αποκλεισµό. Εκεί µας καταντήσατε.

Γιατί, όµως, τα κάνετε όλα αυτά. Η εξήγηση είναι ότι πίσω από
όλες αυτές τις εξαπατήσεις και τα ψεύδη, κρύβεται το ιδεολογικό
χάσµα, µεταξύ της Νέας Δηµοκρατίας και της Αριστεράς, ειδικά
της Νέας Αριστεράς. Εµείς θεωρούµε τις δαπάνες της υγείας,
της παιδείας, της πρόνοιας, της στέγης και των δηµόσιων αγα-
θών, αναπτυξιακές. Η Νέα Δηµοκρατία τις θεωρεί αντιαναπτυ-
ξιακές και τις αναθέτει στη φιλανθρωπία και στην οικογένεια. Γι’
αυτό στεγάζουν τα νοικοκυριά, γιατί τα έχουν επιβαρυνθεί όλα
αυτά.

Είναι τόσο παρωχηµένη αυτή άποψη, που ακόµη και οργανι-
σµοί ιδεολογικά συγγενή σας, όπως το ΔΝΤ, παραδείγµατος
χάριν, παραδέχονται πλέον ότι αυτές οι δαπάνες είναι αναπτυ-
ξιακές. Δείτε τις εκθέσεις τους. Διότι, όπως λένε, πρώτον, µει-
ώνουν τις ανισότητες. Δεύτερον, βελτιώνουν τις δηµογραφικό
τους δείκτες. Για ακούστε καλά, δηµογραφικό εδώ! Τρίτον, το-
νώνουν την κατανάλωση και δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας. 

Ποιες είναι οι προτάσεις της Νέας Αριστεράς. Πρώτον, να δι-
πλασιαστεί ο προϋπολογισµός για κοινωνική προστασία σε
βάθος πενταετίας, ώστε να αυξηθούν τα επιδόµατα και κυρίως,
οι υπηρεσίες κοινωνικής προστασίας. Υπηρεσίες κοινωνικής προ-
στασίας για το παιδί, τον ανάπηρο, τον ηλικιωµένο, τον πρό-
σφυγα. Αυτές αντιµετωπίζουν το δηµογραφικό και την ενεργή
γήρανση, αλλά  αυτές αντιµετωπίζουν και κάτι άλλο, τις πολλα-
πλές µορφές βίας. Την τεράστια µάστιγα των τελευταίων χρό-
νων. Και δεύτερον, άµεση αντιµετώπιση της στεγαστικής κρίσης
που ρηµάζει τους νέους και τα νοικοκυριά των µεσαίων εισοδη-
µάτων. Η µεγαλύτερη στεγαστική κρίση στην Ευρώπη είναι η
δικιά µας, τριπλάσια από το µέσο όρο της Ευρώπης και θα εξη-
γήσω. Η µεγαλύτερη στεγαστική κρίση στην Ευρώπη, λοιπόν,
που είναι στην Ελλάδα αποδεικνύει ότι το ευαγγέλιο σας για αυ-
τορρύθµιση της ελεύθερης αγοράς οδηγεί κατευθείαν σε κοινω-
νική καταστροφή. Ένα στα τρία νοικοκυριά. Δηλαδή, πληθυσµός
32,4% της χώρας µας ξοδεύει πάνω από το 40% του εισοδήµα-
τός του για νοίκι ή δόση δανείου, λογαριασµούς νερού, ηλε-
κτρικό θέρµανση ή ψύξη -δείτε και τα µπλε, πράσινα κ.λπ.
τιµολόγια- και κοινόχρηστα, όταν ο µέσος όρος της Ευρώπης
είναι 11%, 10,9%, αλλά εγώ σας λέω 11%. Το αποτέλεσµα: Πέντε
στα δέκα νοικοκυριά χρωστάει εξαιτίας στεγαστικών δαπανών.

Δεύτερον, παράλληλα αυξάνεται η φούσκα ακινήτων -άλλοι
δεν συµφωνούν πολύ- δηλαδή, υπερτιµηµένες αξίες ενοικίων και
αγοράς.  

Πρόσθετη αιτία για τις υπερτιµηµένες αξίες ακινήτων είναι το
φαινόµενο της βραχυχρόνιας µίσθωσης Airbnb, που συνδέεται
µε την Golden Visa. Δεν κάνατε τίποτε γι’ αυτό, απλά κάνατε ένα
µηχανισµό φοροεισπρακτικό και το ενισχύσατε κιόλας.

Οι προτάσεις της Νέας Αριστεράς για τη στεγαστική κρίση:
Πρώτον, να επιτρέπεται η βραχυχρόνια µίσθωση µόνο σε φυσικά
πρόσωπα και έως τρία ακίνητα ανά ΑΦΜ ιδιοκτήτη, να απαγο-
ρεύεται σε επιχειρήσεις, δηλαδή στα νοµικά πρόσωπα, διότι υπο-
κρύπτουν τουριστικό προϊόν. Δεύτερον, να χρησιµοποιηθούν οι
χιλιάδες έτοιµες προς χρήση κατοικίες ιδιωτών. Σήµερα ιδιώτες
Έλληνες ενοικιάζουν τα ακίνητά τους, είναι έτοιµα, δεν χρειάζον-
ται τίποτα. Πρέπει να εφαρµοστεί µια πολιτική παραχώρηση
προς το κράτος για διάστηµα πέντε έως δέκα ετών έναντι ενός
ελκυστικού πακέτου κινήτρων που θα περιλαµβάνει φοροελα-
φρύνσεις, εξασφάλιση καταβολής δώδεκα ενοικίων ανά έτος,
ενεργειακή αναβάθµιση, ασφάλεια κατά πυρός και φυσικών κα-
ταστροφών, νοµική κάλυψη. Το κράτος και οι δήµοι µπορούν να
διαθέσουν αυτές τις κατοικίες µε χαµηλότερο ενοίκιο από ότι
ισχύει σε κάθε περιοχή. Έτσι επιτυγχάνονται δύο στόχοι, µείωση
ενοικίων και άσκηση κοινωνικής πολιτικής. 

Άρα ο προϋπολογισµός του 2024 όσον αφορά τους ευάλω-
τους συµπολίτες µας νοµίζω ότι απέδειξα ότι είναι κατά κυριο-
λεξία βάρβαρος. Καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Πετραλιάς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το 2019 ο απολογισµός, γιατί εµφανίζατε παραπάνω στον προ-

ϋπολογισµό, και του 2018 και κάθε χρονιά σε επιδόµατα του
ΟΠΕΚΑ 3.187.000.000, αυξήθηκε σταδιακά 3.175.000.000 το
2020, 3.285.000.000 το 2021, 3.526.000.000 το 2023,
3.564.000.000, 11,8% παραπάνω δαπάνες για επιδόµατα ΟΠΕΚΑ,
γιατί ακούστηκε ότι µειώνονται. Αυξάνονται, παρ’ όλο που αυξά-
νονται οι µισθοί και µειώνεται η ανεργία. Αυξήσαµε πέρα από τα
δώρα Χριστουγέννων που δίνουµε. 

Να πω ότι εδώ υπάρχει ιδιαίτερη µέριµνα για το επίδοµα παι-
διού, ενάµισι επίδοµα επιπλέον παιδιού και πέρσι και φέτος. Μό-
νιµες αυξήσεις 8% στο ελάχιστο εγγυηµένο, 8% στα αναπηρικά
επιδόµατα. Και για τους ανασφάλιστους υπερήλικες που αναφέ-
ρατε αυξάνονται µε την αύξηση των συντάξεων. Πήραν µόνιµη
αύξηση 7,75% πέρυσι και θα πάρουν και 3% από 1 Ιανουαρίου.

Ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, όταν έρθει ο Κοινοβουλευ-

τικός µας Εκπρόσωπος θα του απαντήσει σε όλα τα νούµερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Βεβαίως.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα εστιάσουµε

σε αυτόν τον προϋπολογισµό στον πρωτογενή τοµέα για να δείτε
πραγµατικά πώς δαπανώνται κάποια χρήµατα εις βάρος των φο-
ρολογουµένων πολιτών. 

Και θα το πω αυτό, διότι µε τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική,
που δεν µελετήσατε ως θα έπρεπε, πηγαίνουµε σε άγνωστα
νερά, αχαρτογράφητα και για να δείτε τι γίνεται στον ΟΠΕΚΕΠΕ,
γιατί βγαίνει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο κ. Αυγενάκης
και κατηγορεί ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ για τις δηλώσεις των αγροτών δεν
έχει ορθή διαχείριση. Γίνεται, δηλαδή, ένα µπάχαλο. Ναι, αλλά
να θυµίσω ότι και πριν εσείς πάλι ήσασταν Κυβέρνηση. Εδώ είναι
τώρα το τραγελαφικό. 

Τι συµβαίνει, λοιπόν, στον ΟΠΕΚΕΠΕ, όπου οι αγρότες δεν πλη-
ρώθηκαν ακόµη; Έχει ανοίξει η πλατφόρµα για να δηλώσουν
τυχόν λάθη και δεν θα προλάβουν σε πέντε ηµέρες. Και έρχεται ο
Μάρτιος του 2024 και πραγµατικά οι αγρότες που περιµένουν
τούτη την ώρα και οι οικογένειές τους για να ορθοποδήσουν δεν
θα πληρωθούν για τον απλούστατο λόγο, η διοίκηση του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ και να αλλάξει και λοιπόν, τι έγινε; Ο ΟΠΕΚΕΠΕ σήµερα
είναι υποστελεχωµένος, χρειάζεται χίλια επτακόσια άτοµα και έχει
πεντακόσια τριάντα. Προσέξτε τώρα τι κάνουν. Πέραν του ότι
παίρνουν εποχικούς που δεν έχουν την εξειδίκευση, ο ΟΠΕΚΕΠΕ
δίνει σε εταιρεία ιδιωτική το πώς θα διαχειρίζεται τα πληροφο-
ριακά συστήµατα. Πόσο δαπανά γι’ αυτό; Μέχρι το 2027 -κρατή-
στε το νούµερο- 19,5 εκατοµµύρια ευρώ, κύριε Φωτόπουλε, που
είστε και οικονοµολόγος και οι λοιποί µου οµοϊδεάτες εκεί, για να
ξέρετε. Γιατί λέτε; Διότι έχουν συσταθεί τρεις υπηρεσίες του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης για τη νέα ΚΑΠ και δεν έχουν
ειδικούς και δίνουν σε εταιρεία ιδιωτική για να ελέγξει τα πληρο-
φοριακά συστήµατα και να δούµε αν θα πληρωθούν οι αγρότες. 

Προσέξτε τώρα. Οι δύο εταιρείες που ξαφνικά ως διά µαγείας
έγιναν µία από το 2003, είναι δηλαδή η ίδια εταιρεία, Γιάννης
πίνει Γιάννης κερνάει, τους δίνει το Υπουργείο άλλα 5 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, πήγαµε στα 25, για να δει τα τυχόν λάθη που έγιναν
από το 2019 µέχρι τώρα. Ναι, αλλά για αγρότες ακόµα απλήρω-
τοι είναι και αυτοί που υποβλήθηκαν σε έλεγχο. 

Μάλιστα ως Ελληνική Λύση καταθέσαµε πριν από λίγες ηµέρες
για το ζήτηµα αυτό επίκαιρη ερώτηση. Μπορεί τώρα να γίνει δου-
λειά στον ΟΠΕΚΕΠΕ µε εποχικούς γεωπόνους για να στελεχώ-
σουν τη διοίκηση όταν δεν γνωρίζουν το αντικείµενο; Διότι το
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µόνιµο προσωπικό είναι αυτό, το οποίο θα µπορεί να ξέρει και
τις καλλιέργειες, αλλά και θα µπορεί να διαχειριστεί τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. 

Ακούστε τώρα. Τη νέα ΚΑΠ την διαπραγµατεύτηκε µία ιδιωτική
εταιρεία απέναντι σε τρεις γενικές διευθύνσεις που συστάθηκαν
στο Υπουργείο για τη νέα ΚΑΠ. Ξέρετε πόσα λεφτά πήρε ως σύµ-
βουλος αυτή η εταιρεία; Δηλαδή ήταν µέντορες αυτοί, σύµβου-
λοι. Πήραν 800.000 ευρώ. Άλλα οκτακοσάρια, έτσι µοιράζονται.
Τι έκανε αυτή η εταιρεία; Την πολυπλοκότερη ΚΑΠ που έχουµε
σε όλη την Ευρώπη. Το αποτέλεσµα; Οι δηλώσεις των αγροτών
που γίνονται να χάνουν δικαιώµατα οι αγρότες κατά 20%. 

Και ερωτώ: Μπορεί να έχει εµπιστοσύνη ο αγρότης και κτηνο-
τρόφος και ο αλιέας που µας ακούει αυτή την ώρα για τον προ-
ϋπολογισµό που κατατίθεται όταν έχουν γίνει αυτές οι ατασθαλίες,
αυτή η µη σωστή χρηστή διοίκηση από πλευράς του ΟΠΕΚΕΠΕ;
Κι όταν ο ΟΠΕΚΕΠΕ έπρεπε να είναι από την ΔΑΟΠ ελεγχόµενος,
δηλαδή από τις κατά τόπους διευθύνσεις και να µην γίνεται από
ένα προσωπικό εποχικό, το οποίο το παίρνουµε απλά, το προσ-
λαµβάνουµε χωρίς να έχει την απαιτούµενη εξειδίκευση. 

Είναι πολλά, διότι εδώ και τα λεφτά είναι πολλά και θα έρθει ο
Μάρτιος του 2024 και θα είναι απλήρωτοι αυτοί οι αγρότες και
κάποιοι ιδιώτες θα πανηγυρίζουν. Είναι πολλά τα λεφτά, 19,5
εκατοµµύρια ευρώ, 5 εκατοµµύρια ευρώ, 800.000 ευρώ. 

Πάµε στον ΕΛΓΑ. Κατατίθεται ένας προϋπολογισµός, πέρα
από το ότι θα πρέπει να υπάρχει ειδικός κωδικός για το αγροτικό
πετρέλαιο, κάτι που δεν το κάνατε και τα προηγούµενα χρόνια,
αν µιλάµε για αναβάθµιση του ΕΛΓΑ, κύριοι, που θέλετε να ψη-
φίσετε ένα καινούργιο νοµοσχέδιο οσονούπω, η αναβάθµιση του
ΕΛΓΑ ποια είναι; Να αυξήσετε το κόµιστρο κεφαλαιακός φόρος,
το ασφάλιστρο από 4% σε 8%; Αυτή είναι η αναβάθµιση του
ΕΛΓΑ; Ή η αναβάθµιση του ΕΛΓΑ είναι να πληρώνει για τυχόν
δηλώσεις ζηµιάς ο αγρότης 1 ευρώ κατά στρέµµα;

Με τον ΕΛΓΑ τι συµβαίνει; Δεν έχει προσωπικό. Παίρνει γεω-
πόνο από την Κρήτη να πάει στην εκλογική µου περιφέρεια, στις
Σέρρες, να ελέγξει την καλλιέργεια. Ούτε την καλλιέργεια του
καπνού δεν µπορεί να ξέρει αν και είναι σε φθίνουσα πορεία ο
καπνός. Και παίρνει κατά τόπους γεωπόνο, δηλαδή είναι διπλά
τα έξοδα και οι εργατοώρες, για να πάνε να του δείξει τα χωρά-
φια. Ο ΕΛΓΑ, ο οποίος έπρεπε να είναι και στελεχωµένος µε µό-
νιµο προσωπικό και έπρεπε να έχει ψηφιοποιηθεί, διότι ο
αγρότης για να δηλώσει ζηµιές περιµένει τη ντουντούκα στο κα-
φενείο. Είµαστε κατά τα άλλα στην εποχή του know how, της
σύγχρονης τεχνολογίας.

Τώρα µελετάτε και το ενδεχόµενο αύξησης ηλικίας συνταξιο-
δότησης για τους αγρότες και τις αγρότισσες. Αυτή είναι η ανα-
βάθµιση του ΕΛΓΑ, όπως την οραµατίζεστε; Γι’ αυτό λέµε ότι δεν
υπάρχει και µε βάση τον προϋπολογισµό ένα σταθερό πλαίσιο
και ένα σταθερό σχέδιο απέναντι και στη διοίκηση του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, όπου τα λεφτά είναι πολλά, αλλά και στον ΕΛΓΑ, αν θέλει
ο ΕΛΓΑ πραγµατικά να είναι στο κεφάλι του αγρότη. Πέραν του
ότι πρέπει να γίνει ένας χωροταξικός σχεδιασµός για τα αγρο-
κτήµατα, πρέπει να θεσµοθετηθούν τα αγροτικά επιµελητήρια
για να εργαλειοποιηθούν, πρέπει να γίνουν τοπικά συµβόλαια
υποστήριξης αγροτικών προϊόντων για προωθηθούν σε ξενοδο-
χεία αγροτικά προϊόντα.

Αν πάµε στην κτηνοτροφία εκεί είναι µια άλλη αµαρτία. Η αύ-
ξηση ηλικιακά των κτηνοτρόφων, αύξηση των ζωοτροφών, πα-
ράνοµες ελληνοποιήσεις ζώων και µε την πάχυνση ακούγεται
κάτι, τα βοσκοτόπια που δεν έχουν ολοκληρωθεί µε διαχειριστικά
σχέδια βελτίωσης.

Oπότε, πώς θα οραµατίζεται σήµερα ο Έλληνας, µε βάση τον
προϋπολογισµό, ότι µπορεί να έχει µέλλον στον πρωτογενή
τοµέα; Δεν γίνεται έτσι δουλειά. Δουλειά δεν γίνεται. Διότι αυτή
τη στιγµή δεν υποστηρίζουµε τον πρωτογενή τοµέα. Και µάλιστα,
το Υπουργείο κάθε εβδοµάδα βγάζει διευκρινιστικές εγκυκλίους
προσπαθώντας να µελετήσει τη νέα ΚΑΠ. 

Το θέµα είναι ότι οι αγρότες έχουν πέντε µέρες να το δηλώ-
σουν τώρα, δεν έχουν πληρωθεί από το 2019, θα έρθει ο Μάρτιος
του 2024. Και είµαστε η χώρα της γηραιάς που αυτή τη στιγµή
έχουµε το πολυπλοκότερο σύστηµα σε ό,τι αφορά τη νέα ΚΑΠ. 

Ολοκληρώνοντας, για να µην υπερκεράσω τον χρόνο, θέλω να

πάω στο µέλι, γιατί γίνεται και µια µεγάλη διαµαρτυρία µελισσο-
παραγωγών. 

Ο Ευρωβουλευτής µας, ο Μανώλης Φράγκος, κατάφερε και
πέτυχε ως υπεύθυνος της αρµόδιας αγροτικής επιτροπής να
υπάρχει ιχνηλασιµότητα πλέον στο µέλι, διότι υπάρχει µεγάλη
νοθεία στο µέλι. Και υποστηρίχθηκε το «καλάθι του πρωινού»
στην Ευρώπη χάρη στην παρέµβαση του δικού µας Ευρωβου-
λευτή -δεν πλέκω εγκώµια, αλλά αυτή είναι η αλήθεια-, για να
µπορεί να υπάρχει ιχνηλασιµότητα και ταυτοποίηση για το ελλη-
νικό µέλι. Σήµερα οι µελισσοπαραγωγοί είναι στους δρόµους,
διότι δεν έχετε θεσπίσει την ιχνηλασιµότητα. 

Αυτό, λοιπόν, το πέτυχε µε µια ευρεία πλειοψηφία ο Μανώλης
Φράγκος, προκειµένου το ελληνικό µέλι και γενικότερα το σωστό
µέλι να έχει ταυτοποίηση, να έχει brand name, και όλες οι χώρες
που συµµετέχουν µε γλυκαντικές ουσίες ή µε άλλες προσµίξεις
φθίνουσα να αναφέρονται µέσα, διότι πλέον γίνεται ένα εργα-
λείο, ένα εργαστήριο αναφοράς για το µέλι. 

Αυτά είναι τα ζητήµατα που µας απασχολούν και πρέπει να µας
απασχολήσουν, διότι ο αγρότης, ο κτηνοτρόφος και ο αλιέας,
που είναι ο ακρογωνιαίος λίθος σήµερα, περιµένει µε βάση αυτόν
τον προϋπολογισµό, κυρίες και κύριοι, να υπάρχει µία λελογι-
σµένη, χρηστή διαχείριση χρηµάτων, µε σωστή λειτουργία και
του ΟΠΕΚΕΠΕ και του ΕΛΓΑ και των άλλων υπηρεσιών και αρ-
µόδιων φορέων, να είναι κοντά του για να του δώσουν έναν µπού-
σουλα. Και δη οι νέοι αγρότες, οι οποίοι θέλουν να επενδύσουν
στην ύπαιθρο, αλλά το τοπίο είναι «θολό» και υπάρχει µία αβε-
βαιότητα. 

Σε λίγες µέρες γίνεται το µεγαλύτερο φωτοβολταϊκό πάρκο
στην Ελλάδα στις Σέρρες, την εκλογική µου περιφέρεια. Θα έχει
πάνω από τετρακόσιες εξήντα χιλιάδες panels και ενενήντα µο-
νάδες κτηνοτροφικές αφανίζονται από τον χάρτη. 

Θέλει προσοχή, για να µπορέσουν οι επόµενες γενεές να µας
µνηµονεύουν ότι εµείς κάναµε κάτι γι’ αυτές για να τους δώ-
σουµε µια σιγουριά και ένα µέλλον ως παρακαταθήκη για τα παι-
διά µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την Ελληνική Λύση)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τρεις
µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3o

Τοσίτσειο Δηµοτικό Σχολείο Εκάλης. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων, τον κ. Πιερρακάκη. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν περάσει παραπάνω από

δεκατρία χρόνια απ’ όταν η χώρα µας ξεκίνησε να παλεύει µε τα
«κύµατα» της κρίσης χρέους. Όλα αυτά τα χρόνια περάσαµε
πολλά και τώρα, δεκατρία και παραπάνω χρόνια µετά, έχουµε
τον πρώτο προϋπολογισµό στον οποίο το αξιόχρεο της χώρας
έχει ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα. 

Ταυτόχρονα, έχουµε µια συνθήκη κατά την οποία οι ρυθµοί
ανάπτυξης της χώρας µας είναι πολλαπλάσιοι του ευρωπαϊκού
µέσου όρου, το χρέος της χώρας µας αποκλιµακώνεται και οι οι-
κονοµικές προοπτικές είναι εν συνόλω ευοίωνες. Και αυτή είναι
µια πάρα πολύ µεγάλη κατάκτηση, πρωτίστως του ελληνικού
λαού, γιατί ειδικά κατά τη δίνη της οικονοµικής κρίσης το βάρος
υπήρξε δυσβάσταχτο. Αυτή τη στιγµή, όµως, έχουµε την ευθύνη
όλοι µαζί να χτίσουµε το αύριο και να το χτίσουµε όσο γρηγορό-
τερα γίνεται, µε όσο µεγαλύτερη ορµή γίνεται. 

Σε ό,τι αφορά την παιδεία, οι αριθµοί του προϋπολογισµού
είναι χαρακτηριστικοί. Ο προϋπολογισµός για την παιδεία είναι
προσαυξηµένος κατά 255 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε πέρσι.
Ενώ, αν κάνουµε τη σύγκριση µε το 2019, η αύξηση είναι άνω
του 15%, προσεγγίζει το 16%. 
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Αυτό αντανακλά το ενδιαφέρον του Πρωθυπουργού, του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, και τη συνολική δέσµευση της Κυβέρνησης
να επιταχύνουµε σε ό,τι αφορά την παιδεία και σε ό,τι αφορά τις
εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις, επενδύοντας σε αυτήν. 

Σε ό,τι αφορά την πολιτική για την παιδεία, η οποία υπηρετείται
από τον προϋπολογισµό και υπηρετεί τον προϋπολογισµό, θα
µου επιτρέψετε να ξεκινήσω κάνοντας πολύ γρήγορα πέντε πα-
ραδοχές σε σχέση µε το πώς πρέπει να αντιλαµβανόµαστε την
παιδεία. 

Η πρώτη είναι ότι οι πολιτικές στην παιδεία παίρνουν χρόνο,
γιατί είναι σαν ένας σπόρος που θέλει αρκετές προϋποθέσεις για
να δεις το αποτέλεσµά του στην πορεία. 

Η δεύτερη παραδοχή είναι ότι η µεταπολεµική συνθήκη αφορά
την ελληνική οικογένεια και έχει να κάνει µε την κοινωνική κινη-
τικότητα της χώρας. Κάθε οικογένεια επένδυσε το «είναι» της για
να µπορέσει να σπουδάσει τα παιδιά της και να µπορέσει να δει
τα παιδιά της να έχουν ένα καλύτερο µέλλον από τους γονείς και
τους παππούδες και τις γιαγιάδες. Και αυτή η συνθήκη συνεχί-
ζεται και σήµερα. Αυτό είναι που υπηρετούµε και σήµερα. Όµως,
τα µέσα δια των οποίων αυτό το επιτυγχάνουµε αλλάζουν. Γιατί
ο κόσµος γύρω µας κινείται και κινείται διαρκώς. 

Τρίτη παραδοχή, η παιδεία δεν είναι µόνο ιµάντας κοινωνικής
κινητικότητας, είναι και γεννήτρια µέλλοντος. Γιατί οι σηµερινοί
µαθητές είναι οι αυριανοί επαγγελµατίες, οι αυριανοί καθηγητές,
οι αυριανοί εργαζόµενοι. Και αν δει κανείς οποιαδήποτε διεθνή
έρευνα, πρέπει το εκπαιδευτικό σύστηµα σε κάθε χώρα να προ-
ετοιµάσει τους µαθητές, ειδικά τους πολύ πιο νέους που µόλις
τώρα µπαίνουν στο δηµοτικό, για επαγγέλµατα που σε πολύ µε-
γάλο βαθµό δεν υπάρχουν. 

Τέταρτη παραδοχή. Όλο αυτό γίνεται ενώ έχουµε, πρώτον, τε-
χνολογική επιτάχυνση. Μια µεγάλη τεχνολογική αλλαγή παλιά
έπαιρνε είκοσι – τριάντα χρόνια ή και περισσότερο. Τώρα οι τε-
χνολογικές αλλαγές, όπως αυτές της τεχνητής νοηµοσύνης, θα
εκτυλιχτούν σε πενταετίες. 

Ταυτόχρονα, έχουµε αλλαγές στο δηµογραφικό. Το προσδό-
κιµο ζωής αυξάνεται. Η ζωή δηλαδή των τριών φάσεων, εκπαί-
δευση - εργασία - σύνταξη, όπως είχε δοµηθεί στο µεταπολεµικό
µοντέλο, ανατρέπεται, υπό την έννοια ότι κάθε τέσσερα χρόνια
κερδίζουµε έναν χρόνο προσδόκιµου ζωής. Άρα -τυχερά να είναι-
τα παιδιά που γεννιούνται σήµερα στη χώρα µας έχουν άνω του
50% πιθανότητες να φτάσουν τα εκατό, µε αυτό συνεχιζόµενο.
Άρα θα κάνουν περισσότερες από µία καριέρες. Υπό αυτή την
έννοια, θα πρέπει να µπορέσουµε να υπηρετήσουµε µε µεγαλύ-
τερο δυναµισµό αυτές τις εναλλαγές. 

Τέλος, όλοι «τρέχουµε» µαζί. Για παράδειγµα, αν δει κανείς τα
οικονοµικά στοιχεία µιας χώρας όπως η Τσεχία, το 2000 πριν
µπούµε στο ευρώ η Τσεχία είχε το µισό κατά κεφαλήν ΑΕΠ από
εµάς. Σήµερα η Τσεχία έχει 30% µεγαλύτερο κατά κεφαλήν ΑΕΠ
από εµάς. Και αυτό είναι κυρίως λόγω της οικονοµικής κρίσης
και του βάθους που αυτή είχε, παρά τις µεγάλες ταχύτητες που
καταφέραµε να αναπτύξουµε τα τελευταία τέσσερα χρόνια, που
κάλυψαν ένα κοµµάτι του χάσµατος. 

Όλες αυτές οι παραδοχές µαζί οριοθετούν το πεδίο στο οποίο
θα ασκηθεί η εκπαιδευτική πολιτική, ανάµεσα σε άλλα. Πολύ σύν-
τοµα θα αναφέρω ότι οι στόχοι µας είναι σε τρία κεφάλαια. 

Το πρώτο κεφάλαιο είναι η στοχευµένη επαγγελµατική εκπαί-
δευση. Αυτό θα είναι και το πρώτο νοµοθέτηµα το οποίο θα φέ-
ρουµε στη Βουλή µε τον νέο χρόνο. Η επαγγελµατική
εκπαίδευση είναι ζητούµενο στη χώρα µας από τις αρχές του
20ου αιώνα. Αν δει κανείς οµιλίες του Ελευθέριου Βενιζέλου µι-
λώντας για την τότε τεχνική εκπαίδευση, διαπιστώνει ότι το συ-
νέδεε πάρα πολύ στενά µε την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας.
Αυτό το πέτυχαν περισσότερο τα κράτη της κεντρικής Ευρώπης
από τα κράτη της νότιας Ευρώπης. 

Και τώρα καλούµαστε και εµείς, µε µια σειρά από µεταρρυθ-
µιστικές ενέργειες που θα χτίσουµε πάνω σε όσα κάναµε την τε-
λευταία τετραετία, πολύ κωδικοποιηµένα να δοµήσουµε εξήντα
στοχευµένες δοµές τύπου campus στην επαγγελµατική εκπαί-
δευση σε όλη τη χώρα, να τα προικίσουµε µε 114 εκατοµµύρια
ευρώ µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης σε νέο εξοπλισµό στα επαγ-
γελµατικά εργαστήρια και µε εκατό τριάντα νέους οδηγούς κα-

τάρτισης στα ΙΕΚ, δηλαδή νέα επαγγέλµατα, τα οποία θα µετο-
νοµάσουµε σε Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης.
Η ιδέα θα είναι αυτά τα campus να µπορέσουν να λειτουργήσουν
πιο στοχευµένα, ανάλογα µε τις ανάγκες της κάθε τοπικής οικο-
νοµίας και σε συνάρτηση µε τις ανάγκες της αγοράς ευρύτερα. 

Δεύτερος στόχος, το ανοιχτό σχολείο. Το ανοικτό σχολείο έχει
να κάνει µε όλες εκείνες τις µεταρρυθµίσεις οι οποίες συντελούν-
ται στο πλαίσιο το οποίο ανέφερα πριν, ενός κόσµου που «τρέ-
χει». 

Άρα εγώ θα πω ότι σε ό,τι αφορά, όχι µόνο τα σχολεία, αλλά
και την επαγγελµατική εκπαίδευση και τα πανεπιστήµια πρέπει
να κάνουµε µια παραδοχή. Η εποχή της αυταρέσκειας τελείωσε.
Πρέπει να ξεκινήσει η εποχή της περιέργειας, για να µπορέσουµε
να διδαχθούµε απ’ όλα εκείνα τα καλά παραδείγµατα που υπάρ-
χουν διεθνώς και να εφαρµόσουµε τις καλύτερες δυνατές πρα-
κτικές, για να πάµε όσο το δυνατόν καλύτερα. 

Μας προβληµατίζουν τα αποτελέσµατα της PISA σε ό,τι
αφορά το σχολείο. Δεν περιµέναµε την PISA, όµως, να µας το
πει. Διότι όλες οι µεταρρυθµιστικές ενέργειες που έχουν γίνει
την τελευταία τετραετία συντελούν ακριβώς στο να υπάρξει αν-
τιστροφή αυτής της φοράς, παρά την επίδραση του COVID-19,
όπως υπήρξε σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες. 

Άρα, σε ό,τι αφορά την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση ο στόχος µας είναι να επενδύσουµε στα σχολεία πε-
ρισσότερο µε νέα βιβλία, πολλαπλά συγγράµµατα το 2025, να
πάµε µάθηµα-µάθηµα, σχολείο-σχολείο και να κάνουµε πολύ
στοχευµένες αλλαγές, είτε αυτό αφορά, παραδείγµατος χάρη,
τη λογοτεχνία που θέλουµε να έχουµε πλήρη λογοτεχνικά βιβλία
είτε αφορά την πληροφορική που θέλουµε να έχουµε διεθνείς
πιστοποιήσεις της πληροφορικής στο σχολείο και βέβαια να µπο-
ρέσουµε να κάνουµε το σχολείο µια γεννήτρια κοινωνικού κεφα-
λαίου µε περισσότερο εθελοντισµό, µε περισσότερη διάθεση
προσφοράς συνολικά της σχολικής κοινότητας στην ευρύτερη
τοπική κοινότητα, αλλά και εθνικά, ώστε µε µια ευρύτερη διά-
θεση το σχολείο να µπορέσει να αναταχθεί, κάτι που είναι ζητού-
µενο για πάρα πολλές ευρωπαϊκές χώρες, αλλά ζητούµενο και
για εµάς. Θα αναλυθούν όλα αυτά περισσότερο τους επόµενους
µήνες. 

Τέλος, πολιτική µας είναι το ελεύθερο πανεπιστήµιο, ελεύθερο
γιατί πρέπει να απελευθερωθεί από τα δεσµά της κρατικής γρα-
φειοκρατίας και του κρατικού µονοπωλίου. Πιστεύουµε ότι το δη-
µόσιο πανεπιστήµιο είναι η ναυαρχίδα αυτής της στρατηγικής. Η
διεθνοποίηση του δηµόσιου πανεπιστηµίου, που έχει ξεκινήσει
πολύ σθεναρά την τελευταία τετραετία, θα συνεχιστεί µε ένταση.
Ο στόχος είναι να µπορέσουµε από τους σαράντα χιλιάδες Έλ-
ληνες φοιτητές που σπουδάζουν αυτή τη στιγµή στο εξωτερικό,
η πλειοψηφία τους να µπορεί να βρει το εκπαιδευτικό της πεπρω-
µένο στη χώρα µας και ταυτόχρονα να µπορέσουµε να φέρουµε
όσο το δυνατόν περισσότερους ξένους φοιτητές εδώ.

Θα πω ένα παράδειγµα. Είµαστε όγδοοι στον αριθµό των Αµε-
ρικανών φοιτητών που σπουδάζουν εδώ, είµαστε η όγδοη χώρα,
αλλά αυτό δεν συντελείται µέσω του ελληνικού δηµοσίου πανε-
πιστηµίου. 

Πρέπει, λοιπόν, να µπορέσουµε ακόµη και τα µικρά προγράµ-
µατα, τα αγγλόφωνα µαθήµατα του Erasmus –εγώ θα πω-, να τα
παρέχουν τα δηµόσια πανεπιστήµια και σε ξένους φοιτητές υπέρ
του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Πρέπει σίγουρα να διευκολύνουµε
τους πρυτάνεις και τα συµβούλια διοίκησης. Για µία αλλαγή στον
προϋπολογισµό σε κάθε ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο εντός
του budget, ακόµη και για ένα ευρώ, χρειάζεται υπογραφή του
Υπουργού Παιδείας. Τέτοιου τύπου αλλαγές νοµίζω ότι είναι
κοινή συνισταµένη ότι πρέπει να τις κάνουµε και ταυτόχρονα επι-
θυµούµε, κάνοντας αυτό και επενδύοντας µέσω του Ταµείου
Ανάκαµψης πάρα πολύ σηµαντικά και στοχευµένα ποσά στα δη-
µόσια πανεπιστήµια, να απελευθερώσουµε τον χώρο της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης από το κρατικό µονοπώλιο, όπως
συµβαίνει σε κάθε άλλη χώρα βασικά. Νοµίζω ότι έχει πάρα πολύ
ενδιαφέρον αυτό να µπορέσουµε να το κάνουµε µε κανόνες, εύ-
ρυθµα, λειτουργικά και µε πάρα πολύ αυστηρά ποιοτικά κριτή-
ρια.

Κλείνω µε αυτή τη σκέψη: Μιας και µιλήσαµε για την επίλυση

7512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



της ελληνικής κρίσης το 2010, υπάρχει ένα πάρα πολύ ενδιαφέ-
ρον και χαρακτηριστικό άρθρο που είχε γράψει ο Τόµας Φρίν-
τµαν, αρθρογράφος των «New York Times», ο οποίος είχε δει την
τότε κυβέρνηση -είχαµε µόλις υπογράψει το πρώτο µνηµόνιο- και
είπε: «Εγώ δεν θα παρακολουθώ όλες αυτές τις ορολογίες» που
τότε είχαν µπει στη ζωή µας, τα spreads, το έλλειµµα ή οτιδήποτε
άλλο. «Δεν θα κοιτάζω τα µακροοικονοµικά µεγέθη. Εγώ θα κοι-
τάζω κάτι άλλο για να δω πώς τα πάει η Ελλάδα. Θα κοιτάζω τι
κάνουν οι νέοι Έλληνες». Και καταλήγει το άρθρο: «Αν τους δεις
να φεύγουν, πούλα ελληνικά οµόλογα. Αν τους δεις να µένουν
και κάποιους να έρχονται πίσω, ξεκίνα να αγοράζεις». 

Αυτό ξεκίνησε να αντιστρέφεται τα τελευταία χρόνια. Έχουµε
όλοι το εθνικό καθήκον, έχουµε όλοι την ευθύνη να το αντιστρέ-
ψουµε περαιτέρω, για να µπορέσουµε να απελευθερώσουµε το
συνολικό δυναµικό της χώρας µας, στο οποίο εκ των πραγµάτων
η παιδεία παίζει πάρα πολύ µεγάλο ρόλο όχι µόνο κοινωνικό, όχι
µόνο οικονοµικό, αλλά και σε ό,τι αφορά την ήπια ισχύ της χώρας
µας. 

Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, επειδή προϋπολογισµός υπηρετεί
όλες αυτές τις προτεραιότητες, σας καλώ να τον υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Κατρίνης. Σας υπενθυµίζω ότι έχετε
συνολικά τρεις παρεµβάσεις.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον τον Υπουργό Παιδείας. Προσπά-

θησε να δώσει έναν οραµατικό χαρακτήρα στην τοποθέτησή του. 
Για να ξεκινήσω από τα θετικά, θεωρώ θετικό ότι αναλώσατε

τα τρία τέταρτα του χρόνου, κύριε Υπουργέ, στο θέµα της πρω-
τοβάθµιας - δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης κι όχι όπως επικοινω-
νιακά προσπαθεί η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας να
ασχολείται µόνο µε το θέµα των ιδιωτικών πανεπιστηµίων και της
απελευθέρωσης των λειτουργίας τους.

Όµως είναι γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι η εκπαίδευση αναδει-
κνύεται στον µεγάλο ασθενή της χώρας και αυτό ήλθε η τελευ-
ταία έρευνα της PISA να το επιβεβαιώσει και να επιβεβαιώσει την
αναποτελεσµατικότητα του ελληνικού σχολείου που δυστυχώς
συνεχίζει -και αυτό το λέω γιατί διάγετε τον πέµπτο χρόνο της
παρουσίας σας στην Κυβέρνηση- να κατρακυλά στις διεθνείς κα-
τατάξεις όσον αφορά τις βασικές δεξιότητες που πρέπει να δια-
θέτει ένας µαθητής που αποφοιτά από το ελληνικό δηµόσιο
σχολείο. 

Η Ελλάδα είναι σταθερά στις τελευταίες θέσεις των δηµοσίων
γενικών δαπανών για την παιδεία σε σχέση µε το ΑΕΠ ανάµεσα
στις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με βάση τα
στοιχεία του προϋπολογισµού που συζητάµε τώρα, το ποσοστό
αυτό είναι 2,8% -ήταν 2,9% πέρυσι-, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος
όρος είναι 5% µε 5,5%. Άρα ωραία είναι όλα αυτά τα οποία ανα-
φέρετε, αλλά πώς υλοποιούνται και πώς υποστηρίζονται µε πό-
ρους; Στις δαπάνες για υποδοµές συνεχίζεται η υποχρη-
µατοδότηση, κάτι που γίνεται ορατό από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων και υπάρχει βεβαίως και ο κίνδυνος µειωµένης
απορροφητικότητας και από ευρωπαϊκά κονδύλια και από πό-
ρους του Ταµείου Ανάκαµψης.

Ενώ συµβαίνουν όλα αυτά για τις δαπάνες της δηµόσιας παι-
δείας, την ίδια στιγµή η Ελλάδα είναι τέταρτη σε ιδιωτικές δαπά-
νες των νοικοκυριών για την εκπαίδευση, µε ποσό που υπερβαίνει
τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Εδώ δεν µιλάµε σε έναν
ουδέτερο πολιτικά χρόνο. Μιλάµε στον πέµπτο χρόνο διακυβέρ-
νησης του κυρίου Μητσοτάκη. Αδυνατεί να αναβαθµίσει τη διοί-
κηση της εκπαίδευσης, δεν έχει εφαρµόσει τον δικό της νόµο,
τον ν.4823, δεν έχει επιλέξει επόπτες ποιότητας για τους οποίους
η κ. Κεραµέως εδώ πανηγύριζε, δεν έχει επιλέξει περιφερειακούς
διευθυντές εκπαίδευσης. Πώς θα γίνουν όλα αυτά, όταν η διοί-
κηση και η δοµή της εκπαίδευσης αυτή τη στιγµή είναι πολύ πίσω
σε σχέση µε αυτά που έχετε εσείς εξαγγείλει; 

Πείτε µας ένα ουσιαστικό µέτρο για την αναβάθµιση της δη-
µόσιας υποχρεωτικής εκπαίδευσης την τελευταία πενταετία.

Γιατί δεν έχετε αποκαταστήσει το ολοήµερο σχολείο καθολικά,
οκτώ µε δύο καθηµερινά; Γιατί δεν έχετε επαναφέρει τις πέντε
διδακτικές ώρες που η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
αφαίρεσε και γιατί βεβαίως δεν έχετε προχωρήσει στην πιστο-
ποίηση της Αγγλικής γλώσσας και της Πληροφορικής Γ’ γυµνα-
σίου, όπως προέβλεπε νόµος των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ;

Αντί αυτού, έχουµε αναλυτικά προγράµµατα και σχολικά εγ-
χειρίδια που δυστυχώς εξυπηρετούν µια παρωχηµένη λογική
προετοιµασίας υποψηφίων για τριτοβάθµια εκπαίδευση, έχουµε
υποβαθµισµένη τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση -ακούω την
εξαγγελία, αλλά την έχουµε ξανακούσει σ’ αυτήν εδώ την Αί-
θουσα, κύριε Υπουργέ- και βεβαίως έχουµε ένα σχολικό περιβάλ-
λον που δυστυχώς καλλιεργεί ανασφάλεια µε φαινόµενα
σχολικής βίας και βίας ανηλίκων, µε εξουθενωµένο και κακοπλη-
ρωµένο εκπαιδευτικό προσωπικό και εµείς θα επιµένουµε να σας
το λέµε.

Εδώ, λοιπόν, όλη αυτή η συζήτηση απαιτεί έναν ανοικτό εθνικό
θεσµικό διάλογο, κύριε Υπουργέ, όχι διάλογο όπως λέτε ότι τον
κάνετε. Χρειάζεται µια ανασύσταση του Εθνικού Συµβουλίου Παι-
δείας και σ’ αυτό έχετε δυσανεξία. Γιατί; Έχετε δυσανεξία διότι
και στην παιδεία, όπως και σε άλλους τοµείς, έχετε κρυφή
ατζέντα. Η κρυφή ατζέντα είναι η ανακατεύθυνση από τη δηµό-
σια εκπαίδευση στα vouchers των µαθητών και των γονέων. Αυτή
είναι η στρατηγική σας. 

Αν, λοιπόν, θέλετε να πείσετε όλες τις πτέρυγες της Βουλής -
και νοµίζω ότι σ’ αυτό θα βρείτε ευήκοα ώτα- ξεκινήστε έναν ου-
σιαστικό θεσµικό διάλογο, αλλά επιτέλους δώστε και τους
κατάλληλους πόρους για την παιδεία, κάτι που δυστυχώς στον
Προϋπολογισµό που συζητάµε δεν αποτυπώνεται.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχει ζητήσει τον

λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξανθόπου-
λος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά µε πολλή χαρά και ενδιαφέρον

άκουσα την παρέµβασή σας, η οποία ξέφυγε από το τετριµµένο
πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισµού για την παράθεση
κονδυλίων και δώσατε έναν οραµατικό χαρακτήρα για το πώς θέ-
λετε την παιδεία, πώς θέλετε τα Ελληνόπουλα, πώς βλέπετε την
ελληνική κοινωνία µέσα από το πρίσµα αυτό και µου γεννήθηκαν
πηγαία κάποιες ερωτήσεις.

Για την επαγγελµατική εκπαίδευση -που είναι µείζον θέµα- δε-
σµεύσατε 140 εκατοµµύρια, δηλαδή δηλώσατε ότι θα επενδύ-
σετε 140 εκατοµµύρια. Θυµίζω βεβαίως ότι η επαγγελµατική
εκπαίδευση ήταν το πρώτο θύµα των επιλογών σας ως κυβέρ-
νηση και ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ και αποκατέστησε όλους αυτούς τους
ανθρώπους που εν µια νυκτί είχατε απολύσει, αλλά αυτός ο
µέσος όρος των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης από πλευράς
δαπανών, το 5,5%, είναι πολύ µακριά απ’ αυτό που ακόµη κάνετε
µετά από τεσσεράµισι χρόνια και νοµίζω ότι αυτό είναι ένα βα-
σικό ζήτηµα το οποίο πρέπει να εξηγήσετε.

Μιλήσατε για ένα ανοιχτό σχολείο και κάνατε ένα πολύ ωραίο
λογοπαίγνιο, τέρµα η αυταρέσκεια, έρχεται η περιέργεια. Αυτό
το ανοιχτό σχολείο, κύριε Υπουργέ, που οραµατίζεστε σήµερα
έχει περί το 28%, αν θυµάµαι καλά, αναπληρωτές καθηγητές. Τι
θα γίνει µε αυτή την αναγκαία θεσµική παρέµβαση; Τι σκοπεύετε
να κάνετε; Μπορεί αυτό το ανοιχτό σχολείο που λέγεται να ανοι-
χτεί στην κοινωνία, να έχει ανθρώπους οι οποίοι δεν ξέρω αν την
επόµενη χρονιά θα πάνε; Τι θα κάνετε µε το εθνικό απολυτήριο;
Θα αποτελέσει αυτόνοµη µορφωτική βαθµίδα η δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, το λύκειο, ή θα είναι όπως είναι τώρα προσανατολι-
σµένη αµιγώς στην τριτοβάθµια εκπαίδευση; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Μιλήσατε για την PISA. Ναι, βγήκαν τα αποτελέσµατα τα οποία
δεν είναι ενθαρρυντικά, αλλά η PISA είναι µια µεθοδολογία, ένας
τρόπος προσέγγισης του εκπαιδευτικού, του µορφωτικού φαινο-
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µένου το οποίο απέχει πολύ από τη λειτουργία του σχολείου. Βά-
ζουµε τα παιδιά δηλαδή σε µια διαδικασία, για την οποία δεν
έχουν καν προσοµοίωση. Μήπως είναι άστοχο το να επικαλού-
µαστε τα στοιχεία της PISA ενώ δεν έχουµε προσανατολίσει την
εκπαίδευση προς αυτό;

Τέλος, θα ήθελα λίγο να είστε πιο προσεκτικοί για το κρατικό
µονοπώλιο, για την ανώτατη εκπαίδευση εννοώ. Κύριε Υπουργέ,
η ελπίδα να µορφωθεί ένα παιδί από τη Δράµα και η ελπίδα να
µορφωθεί ένα παιδί από µια αστική περιοχή της Αθήνας είναι η
ίδια, όταν αυτά τα παιδιά έχουν προσανατολισµό και στόχευση
σε ένα δηµόσιο ανοικτό πανεπιστήµιο; Οι φραγµοί που θα βάλετε
στη λειτουργία των  δηµόσιων πανεπιστηµίων, δεν προάγουν
ούτε τη µόρφωση ούτε την κινητικότητα και για την ενίσχυση του
δηµόσιου χαρακτήρα των πανεπιστηµίων δεν ακούσαµε τίποτα. 

Σας παρακαλώ κάποια στιγµή να µας δώσετε τις δέουσες δι-
ευκρινίσεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο

στον κ. Καζαµία, να κάνω µια ανακοίνωση στο Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Πεύκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Καλή πρόοδο και καλά Χριστού-
γεννα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-

νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Αρ-
γυρούπολης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Έχετε τις ευχές µας για τις µέρες
που έρχονται και για καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας, Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας, για τρία λεπτά. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τέσσερα σηµεία σε όσα ακούσαµε από την

οµιλία σας λίγο πριν. 
Πρώτον, µιλάτε για το δηµόσιο χρέος, το οποίο αποκλιµακώ-

νεται. Το δηµόσιο χρέος δεν αποκλιµακώνεται. Το δηµόσιο χρέος
παραµένει το ίδιο προσωρινά και έχει αυξηθεί πολύ επί των κυ-
βερνήσεων σας. Αυτό που συµβαίνει είναι ότι λόγω κυρίως του
πληθωρισµού και κατά δεύτερο λόγο εξαιτίας της ανάπτυξης το
ΑΕΠ αυξάνεται, και ο λόγος του χρέους προς το ΑΕΠ είναι που
αποκλιµακώνεται. Όµως το ίδιο το χρέος δεν αποκλιµακώνεται.
Αυτό είναι µια βασική παράµετρος και δεν πρέπει να χρησιµοποι-
είτε τα στατιστικά µε αυτό τον τρόπο, για να δίνετε ψευδείς ει-
κόνες.

Επίσης, η Κυβέρνησή σας έχει γεννήσει αυτή την φοβερή στα-
τιστική, ότι - λέει- η Ελλάδα έχει το ταχύτερα µειούµενο χρέος,
είµαστε οι τελευταίοι στην Ευρώπη. Τι µας λέτε, δηλαδή; Ότι εί-
µαστε λιγότερο τελευταίοι από ό,τι ήµασταν τελευταίοι πριν;
Αυτή είναι η επιτυχία, για την οποία καµαρώνει η Κυβέρνησή σας; 

Δεύτερο σηµείο. Όσον αφορά τώρα τη σύγκριση που κάνατε
µε κράτη όπως είναι η Τσεχία και είπατε πολύ σωστά ότι η Τσεχία
τώρα µας έχει ξεπεράσει στο κατά κεφαλήν εισόδηµα. Είναι γε-
γονός εξαιτίας της κρίσης. Και µετά είπατε ότι είχαµε µεγάλες
επιτυχίες στην ανάπτυξη την τελευταία πενταετία. Ποιες µεγάλες
επιτυχίες; Ο µέσος όρος ανάπτυξης την τελευταία πενταετία επί
κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας είναι το πολύ στο 2%, είναι λίγο
πιο κάτω από το 2%, γιατί υπάρχει χρονιά την οποία ποτέ δεν µε-
τράτε, του κορωνοϊού, όπου η ανάπτυξη έπεσε στο -9. Ο µέσος

όρος δεν είναι υψηλός, δεν είµαστε µια ταχέως αναπτυσσόµενη
χώρα στην Ευρώπη αυτή τη στιγµή. Η ανάπτυξη φέτος θα είναι
2,2 και προβλέπεται από τους περισσότερους οργανισµούς ότι
θα είναι µειωµένη του χρόνου, οπότε καλό θα είναι να προσέ-
χουµε τι λέµε για την ανάπτυξη. 

Όσον αφορά τώρα τα µεγαλεπήβολα σχέδια για το Υπουργείο
Παιδείας, επειδή λέτε ότι υπάρχει µια αύξηση κονδυλίων, θέλω
να σας πω ότι γίνονται συγχωνεύσεις σχολείων είναι ένα θέµα το
οποίο γνωρίζετε και η Υφυπουργός σας είπε τις προάλλες ότι
δεν υπάρχει µεγάλο πρόβληµα µε αυτές τις συγχωνεύσεις -
ήµουν στην Αίθουσα και την άκουσα- γιατί ο Παγκόσµιος Οργα-
νισµός Υγείας λέει ότι πρέπει να περπατάµε οκτώ χιλιόµετρα την
ηµέρα! Τα παιδιά να περπατάνε οκτώ χιλιόµετρα την ηµέρα για
να πηγαίνουν στο σχολείο; Είναι σοβαρά επιχειρήµατα αυτά;
Είναι ένδειξη επιτυχίας στην οργάνωση του Υπουργείου Παιδείας
αυτή;

Τέλος, θέλω να σας πω ότι η θέση της Ελλάδας -το είπε και
προηγουµένως ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ-
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όσον αφορά τις δαπάνες για τη δηµό-
σια παιδεία, είναι πάρα πολύ χαµηλή. Μπορείτε να µας πείτε ποια
είναι και γιατί είναι εκεί; Είναι κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο
αρκετά. Το 2020 ήµασταν προτελευταίοι και τώρα είµαστε πάλι
στις τελευταίες θέσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον  λόγο για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω και εγώ κρατώντας τα θετικά, διότι τα σχόλια

όλων εν τέλει δείχνουν ένα µεγάλο ενδιαφέρον για τον χώρο της
παιδείας. Νοµίζω, λοιπόν, κρατώντας αυτό, ειδικά αυτό το οποίο
αναφέρατε, κύριε Κατρίνη, το ενδιαφέρον σας για την πρωτο-
βάθµια και τη δευτεροβάθµια, πως αυτό θα είναι µια αφορµή να
σφυρηλατήσουµε συναίνεση µεταξύ µας σε όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερες µεταρρυθµιστικές πρωτοβουλίες φέρνουµε προς
αυτή την κατεύθυνση. Έτσι θα ήθελα ιδανικά να το ερµηνεύσω. 

Από εκεί και πέρα, τα συγκεκριµένα στοιχεία και τις συγκεκρι-
µένες παραµέτρους τις οποίες θα φέρουµε, θα τα συζητήσουµε
νοµοσχέδιο µε νοµοσχέδιο. Προφανώς, θα υπάρξουν πράγµατα
στα οποία θα διαφωνήσουµε. Προφανώς, υπάρχουν πράγµατα
στα οποία θα συµφωνήσουµε. 

Εγώ απλώς θέλω να κρατήσω κάτι το οποίο το είπατε στην
αρχή, µε το οποίο συµφωνώ. Δεν είναι η κύρια στρατηγική η απε-
λευθέρωση του κρατικού µονοπωλίου. Όχι. Αλλά, από την άλλη,
έχω την αίσθηση ότι κάποιοι το αποφεύγετε υπό την εξής έννοια:
Είναι κάτι το οποίο πλέον έχει λυθεί σχεδόν σε όλες τις χώρες
και απαντώντας σε αυτό το οποίο είπατε, κύριε Ξανθόπουλε, ει-
δικά στο τελευταίο, εγώ συµµερίζοµαι την ανησυχία σας και είναι
δόκιµη, αλλά -από την άλλη- αυτή η ανησυχία θα είχε λογική σε
έναν κόσµο το 1970 µε κλειστά σύνορα. 

Αυτή τη στιγµή, στην πράξη, για να πετύχουµε τη µεγαλύτερη
δυνατή κοινωνική κινητικότητα και να συγκεράσουµε την ισότητα
µε την ελευθερία, πρέπει να δούµε ποιες είναι άλλες δικλίδες -
αυτό υπονοούσα και πριν- που το υπηρετούν. 

Και θεωρώ ότι έχει µεγάλη αξία το εξής: Διάβαζα ένα βιβλίο
χθες βράδυ και έχω την αφορµή τώρα να το αναφέρω, µε την κα-
ταγωγή του άρθρου 16, η οποία είναι στο Σύνταγµα του �52 και
στο -εντός πάρα πολλών εισαγωγικών- «Σύνταγµα» του 1968, δη-
λαδή της δικτατορίας. Αν δείτε τα Πρακτικά της Βουλής στο
1952 στη συντακτική συζήτηση, αναφέρεται ότι µπαίνει σε κρα-
τικό µονοπώλιο για να µην µπορούν άνθρωποι που έχουν άλλες
απόψεις, δηλαδή οι κοµµουνιστές ρητά να διδάξουν στα δηµόσια
πανεπιστήµια. 

Αυτό λέει η ιστορία αυτής της Αίθουσας και το 1968, αν δείτε
τα Πρακτικά του Υπουργικού Συµβουλίου της δικτατορίας, ακού-
γονται φράσεις οι οποίες έχουν πάρα πολύ ενδιαφέρον, όπως
«δεν πρέπει να οµιλούµεν περί του ανοίγµατος της ανώτατης εκ-
παιδεύσεως προς τους ιδιώτας, Γεώργιος Παπαδόπουλος». 

Η καταγωγή ήταν αυτή, στην πορεία έγινε τοτέµ για άλλους
λόγους, η καταγωγή δεν λέει κάτι. Η καταγωγή δεν σηµαίνει πε-
πρωµένο, αλλά το σκοτεινό τους παρελθόν. Νοµίζω µας επιτρέ-
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πει να φωτίσουµε ορισµένες πτυχές αυτής της υπόθεσης λίγο
διαφορετικά και να δούµε κάποια πράγµατα όλοι µαζί λίγο πιο
ανοιχτά. Το θέµα αυτό έχει λυθεί παντού. 

Η συζήτηση αυτή νοµίζω µεταξύ µας -είδαµε και στην Κύπρο
τι συζητάγαµε τις προηγούµενες µέρες- πρέπει να είναι περισ-
σότερο στο πώς θα συµφωνήσουµε σε κάποια κριτήρια ποιότη-
τας κοινά αποδεκτά για το τι είναι και τι δεν είναι πανεπιστήµιο.
Εκεί πρέπει να πάµε, γιατί αλλιώς υπάρχει και µια υποκριτική διά-
σταση σε σχέση µε το ότι αποδεχόµαστε κάτι στην πρωτοβάθµια
και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και δεν το αποδεχόµαστε στην
τριτοβάθµια. Ο λόγος που ξεκινήσαµε να µη το αποδεχόµαστε
στην τριτοβάθµια  ήταν αυτός. Αυτή ήταν η αρχική καταγωγή.
Στην πορεία υπεισήλθαν αυτά τα επιχειρήµατα, αλλά είχαν νόηµα
σε έναν κόσµο κλειστών συνόρων. 

Αυτή τη στιγµή, για να απαντήσω και σε ένα τελικό σχόλιο,
κρυφή ατζέντα δεν υπάρχει. Δεν υπάρχει κερκόπορτα γιατί δεν
υπάρχουν τείχη, είναι όλα ευδιάκριτα. Αυτό το οποίο θέλουµε να
κάνουµε είναι σαφές και εγώ θα πω σε όλους πως σας θέλουµε
µαζί µας και θα κάνουµε ό,τι χρειαστεί για να µπορέσουµε να πε-
τύχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση σε αυτό.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Με την άδειά σας µπορώ, κυρία
Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι δικαιούνται τρεις παρεµβάσεις σε όλη τη διάρκεια
της ηµέρας. Δηλαδή, αν πάρετε τον λόγο, κύριε Ξανθόπουλε,
τώρα µέχρι το βράδυ άλλο ένα τρίλεπτο θα έχετε. Αν πάρετε τον
λόγο έστω και για ένα λεπτό θα έχετε εξαντλήσει τη δεύτερή σας
παρέµβαση. Επιλέγετε εσείς.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Θα το κάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία. Παίρνετε το

δεύτερο τρίλεπτό σας. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µου θυµίσατε

το βιβλικό «αι µεν χείρες Ησαύ, η δε φωνή Ιακώβ». Εάν, δε, δεν
σας έβλεπα θα έλεγα ότι µιλάει ο κ. Βορίδης. 

Το 1974 υπήρξε µία τοµή στη χώρα. Η χώρα µπήκε σε µια κα-
νονικότητα και απολαµβάνει την πληρέστερη Δηµοκρατία που
γνώρισε ο τόπος. Το να µου κάνετε αναγωγές στο Σύνταγµα του
1952 και του 1968 για να φωτίσετε τη γενεσιουργό αιτία κατά τη
γνώµη µου ήταν άστοχο διότι το 1974 έχουµε πλέον µια νέα σύµ-
βαση, ένα νέο µεταπολιτευτικό συµβόλαιο για την πολιτική ζωή
της χώρας. Πρώτον αυτό. 

Δεύτερον, στα ζητήµατα αρχής από την Αριστερά που είναι το
δηµόσιο πανεπιστήµιο, δεν νοµίζω ότι µπορούµε από τώρα να
κάνουµε µία συζήτηση -τουλάχιστον στο πλαίσιο του προϋπολο-
γισµού- για το ότι άνοιξαν τα πάντα και εµείς είµαστε τελευταίοι
στην Ευρώπη. Αυτά είναι ζητήµατα αρχής σε σχέση µε το δηµό-
σιο πανεπιστήµιο. Θα δούµε τι θα φέρετε και εκεί πια θα αναπτύ-
ξουµε όλη µας την επιχειρηµατολογία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Ιωάννης Γιώργος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε αυτές τις µέρες την

κορυφαία διαδικασία που λαµβάνει χώρα ετησίως αυτή την
εποχή στο ελληνικό Κοινοβούλιο, αυτή της ψήφισης του προϋπο-
λογισµού της χώρας, µια συζήτηση που γίνεται σε µια άλλη Ελ-
λάδα από αυτή του 2019, µια Ελλάδα που δεν µας πληγώνει πια,
που βλέπει στα µάτια τους υπόλοιπους Ευρωπαίους που αναζη-
τεί και βρίσκει λύσεις για να ξεριζώσει τις αιτίες που µας οδήγη-
σαν στα δύσκολα του 2010. Μια Ελλάδα που µπορεί να αλλάξει
τα κακώς κείµενα δείχνοντας ως παράδειγµα ορθής λειτουργίας
ενός σύγχρονου κράτους τη λειτουργία του gov.gr, µιας επανά-
στασης που µας ανέδειξε σε όλη την Ευρώπη. Μια Ελλάδα που
αποφάσισε να αφήσει πίσω της τον κακό της εαυτό αντιλαµβα-
νόµενη ότι η εκτεταµένη φοροδιαφυγή είναι έντονη αντικοινωνική
συµπεριφορά, πως η κλοπή φόρων στερεί από τους πολλούς την
καλή παροχή υπηρεσίας σε υγεία, παιδεία, πολιτισµό και µια δια-
βίωση που τους αξίζει και πως δεν γίνεται το 47% των ελεύθερων
επαγγελµατιών να δηλώνει µέχρι 1.000 ευρώ, ενώ ένα ακόµη
27% από 1.000 έως 3.000 ευρώ ετησίως. Γνωρίζουµε ότι οι µι-
κροµεσαίοι είναι η καρδιά της οικονοµίας. Γνωρίζουµε, όµως επί-

σης, πως οι συνεπείς και έντιµοι επιχειρηµατίες που δραστηριο-
ποιούνται σε κάθε τοµέα της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής
του τόπου ζητούν φορολογική δικαιοσύνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν το 2019 µας έλεγε κάποιος
ότι το 2023 η χώρα µας θα αποκτούσε επενδυτική βαθµίδα από
µια σειρά διεθνών οίκων αξιολόγησης, θα σηµείωνε τον τρίτο
υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης 2,4% στην Ευρώπη,  θα κατέγραφε
µείωση της ανεργίας -αναµένεται να µειωθεί σε 11,2% από
12,4%- θα πετύχαινε ένα πρωτογενές πλεόνασµα που θα ξεπερ-
νούσε τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος και
ότι θα πετύχαινε να µειώσει το δηµόσιο χρέος ως προς το ποσο-
στό του ΑΕΠ που πέτυχε, σίγουρα αυτό που θα εισέπραττε θα
ήταν το λιγότερο κάποιο ειρωνικό µειδίαµα. Όµως, η ουσία είναι
ότι όχι µόνο τα καταφέραµε αλλά όλες αυτές οι θετικές εξελίξεις
συµπυκνώνονται στο ότι χωρίς να αυξηθούν οι φόροι, σηµει-
ώθηκε αύξηση των εσόδων κατά ένα ακόµη 9,1%. Η ελληνική οι-
κονοµία, λοιπόν, έχει αποδειχθεί ιδιαίτερα ανθεκτική τα
τελευταία χρόνια παρά τις αλλεπάλληλες κρίσεις ξεπερνώντας
πολλές φορές τις προβλέψεις. 

Τι να πρωτοθυµηθεί κανείς; Την µεγάλη υγειονοµική κρίση του
COVID που για τρία περίπου χρόνια ταλαιπώρησε την παγκόσµια
κοινότητα; Τους δύο πολέµους που επιδείνωσαν την ήδη επιβα-
ρυµένη οικονοµική κατάσταση όλων των χωρών του κόσµου; Την
εισαγόµενη ακρίβεια και τον πληθωρισµό που µε την άνοδο των
επιτοκίων εκτροχίασαν το σύνολο των οικογενειακών νοικοκυ-
ριών σε πανίσχυρες οικονοµίες, όπως της Γερµανίας και των
υπόλοιπων ευρωπαϊκών χωρών; Τις φυσικές καταστροφές που
την τελευταία πενταετία έφεραν σε δυσχερή θέση την πατρίδα
µας αλλά και όλους τους επαγγελµατίες δοκιµάζοντας τις αντο-
χές των υποδοµών µας; 

Η κλιµατική κρίση είναι εδώ και πλέον θα πρέπει να επανα-
προσδιορίσουµε τη στάση µας απέναντί της. Όµως, παρά τις δυ-
σκολίες και τα προβλήµατα που συνεχώς αναφύονται, βασική
επιδίωξη της Κυβέρνησης και για το 2024 είναι η άσκηση µιας
αναπτυξιακής και παράλληλα ουσιαστικής κοινωνικής πολιτικής
µε αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων, µε άρση
του παγώµατος των τριετιών στους µισθωτούς, µε αύξηση του
αφορολόγητου για τις οικογένειες µε παιδιά, µε αύξηση κατά 8%
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος από το Δεκέµβριο του
2023 αλλά και µε µια νέα αύξηση κατά 3% των συντάξεων από
την 1-1-2024. 

Το 2024, λοιπόν, θα προχωρήσουµε µε τη βασική συνταγή. Θα
επιδιώξουµε, δηλαδή, να συνδυάσουµε τη δηµοσιονοµική στα-
θερότητα µε τις αναπτυξιακές πολιτικές και την κοινωνική ευαι-
σθησία στην πράξη. Ο προϋπολογισµός προβλέπει υψηλότερους
ρυθµούς ανάπτυξης σε σχέση µε τη φετινή χρονιά, χαµηλότερο
πληθωρισµό, ακόµη µεγαλύτερη µείωση του δηµόσιου χρέους
και πιο υψηλά ποσοστά απασχόλησης. Βεβαίως, όλα αυτά θα
πρέπει να επιτευχθούν µένοντας απολύτως προσηλωµένοι στον
στόχο για ακόµη υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα σε σχέση
µε φέτος, της τάξης του 2,1%. 

Στην επίτευξη του στόχου µας καθοριστικό ρόλο θα παίξουν
οι επενδύσεις που φέτος είχαν µια αύξηση της τάξης του 7,1%,
ενώ το 2024 προβλέπεται στο σχέδιο του προϋπολογισµού για
αύξηση κατά 15,1%. Αυτό θα επιτευχθεί µε έναν συνδυασµό ιδιω-
τικών και δηµόσιων επενδύσεων από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανά-
καµψης. Πέραν των προαναφερόµενων όµως βλέπω µε ιδιαίτερη
ευαισθησία τη στήριξη της ελληνικής κοινωνίας και οικογένειας.
Η µονιµοποίηση µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ σε µεταφορές, γυ-
µναστήρια, σχολές χορού, κινηµατογράφους και αγαθά σχετιζό-
µενα µε τη δηµόσια υγεία -305 εκατοµµύρια περίπου το κόστος
τους- η µείωση κατά 10% του ΕΝΦΙΑ στις ασφαλιζόµενες για σει-
σµό, πληµµύρες και πυρκαγιά κατοικίες -26 εκατοµµύρια ευρώ
το κόστος για το 2024- η αύξηση του αφορολόγητου για οικογέ-
νειες µε παιδιά -135 εκατοµµύρια ευρώ- η κατάργηση της παρα-
κράτησης 30% στους εργαζόµενους συνταξιούχους αλλά και
άλλες ευεργετικές µειώσεις και καταργήσεις φόρων διαµορφώ-
νουν ένα πλαίσιο στήριξης του οικογενειακού εισοδήµατος, ελα-
φρύνοντας τα βάρη της εισαγόµενης ακρίβειας. 

Τέλος, η µείωση της φοροδιαφυγής από την µία και η σηµαν-
τική αύξηση των δαπανών για την υγεία κατά 481 εκατοµµύρια
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ευρώ και την παιδεία κατά 255 εκατοµµύρια ευρώ, θα επιφέρουν
µια ισορροπία στη δοκιµαζόµενη από τις διεθνείς, δυσµενείς
συγκυρίες οικονοµία της χώρας. Εδώ δεν θα πρέπει να ξεχά-
σουµε τη µείωση που επέφερε η προηγούµενη κυβέρνηση σε
πάνω από πενήντα φόρους κατά την προηγούµενη τετραετία, πα-
ραδείγµατος χάριν τη µείωση του ΕΝΦΙΑ, των φόρων των επιχει-
ρήσεων, την προκαταβολή του φόρου αλλά και την κατάργηση
της εισφοράς αλληλεγγύης και άλλες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βουλευτής προερχόµενος
από την αυτοδιοίκηση µε µακρά θητεία τριάντα χρόνων περίπου,
δεν µπορώ να µην κάνω µια µικρή αναφορά στη συνεισφορά της
Κυβέρνησης στην οµαλή λειτουργία του θεµελιώδους αυτού θε-
σµού του ελληνικού κράτους. Νοµοθετώντας ορθά και προς όφε-
λος των πολιτών επανέφερε την κανονικότητα ως προς τη
λειτουργία του στηρίζοντας µάλιστα οικονοµικά ακόµη περισσό-
τερο τους µικρούς δήµους της ελληνικής επαρχίας λαµβάνοντας
υπόψιν στην κατανοµή των ΚΑΠ κριτήρια που µέχρι χθες δεν
υπήρχαν καν σαν σκέψη δίνοντας οικονοµική ανάσα στην ξεχα-
σµένη ορεινή και νησιωτική Ελλάδα. Στο πληθυσµιακό κριτήριο
προστέθηκαν αυτό της γεωγραφικής έκτασης του ενός δήµου,
της ορεινότητας, της νησιωτικότητας, του αριθµού των οικισµών,
των δηµοτικών κοινοτήτων και άλλα. Ένα µικρό παράδειγµα η
αύξηση του προϋπολογισµού για τη Χαλκιδική ολόκληρη από
15.229.000 σε 20.910.000, ένα ποσοστό της τάξεως του 37%. 

Και µιας και αναφέρθηκα στη Χαλκιδική, θα κλείσω µε αυτή. Ο
νοµός µας στηρίζεται οικονοµικά σε δύο πυλώνες ανάπτυξης,
αυτούς του τουρισµού και του πρωτογενούς τοµέα. Η συνει-
σφορά του καθενός εκ των δύο στο ΑΕΠ του νοµού εξαρτάται
κάθε φορά κυρίως από τις κλιµατολογικές συνθήκες -για τον
πρωτογενή τοµέα προφανώς- και τις διεθνείς συγκυρίες για τον
τουρισµό. Και οι δύο συµµετέχουν ετησίως µε ποσοστά 33%-37%
ανάλογα µε τη χρονιά. Η περσινή χρονιά ήταν εξαιρετική για τον
τοµέα του τουρισµού αλλά και εξαιρετικά κακή για την πρωτο-
γενή παραγωγή. Η πράσινη ελιά πήγε κάκιστα: πτώση λόγω
ακαρπίας πάνω από 90%. Οι αγρότες της Χαλκιδικής προσδο-
κούν στη στήριξη της πολιτείας για να µπορέσουν να συνεχίσουν
στο µέλλον την καλλιέργεια της πράσινης ελιάς. Ευελπιστώ ότι
θα εισακουστούν οι λογικές φωνές µιας και θα υπάρξουν οι ανά-
λογες κινήσεις στήριξης από την πολιτεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό τον µαραθώνιο αντοχής
της ελληνικής οικονοµίας θα πρέπει όλοι να είµαστε ενωµένοι και
προσηλωµένοι, ώστε ο στόχος της ανάπτυξης και της ευηµερίας
της πατρίδας να είναι εφικτός. Ας αποτελέσουµε παράδειγµα συ-
νεργασίας και σύµπνοιας στηρίζοντας µε όλες τις δυνάµεις µας
τους Έλληνες πολίτες. Σας καλώ να υπερψηφίσουµε όλοι µαζί
τον προϋπολογισµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Ραλλία Χρηστίδου Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024, η

κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, είναι µια πάρα πολύ καλή
ευκαιρία για τον απολογισµό της κυβερνητικής δράσης, για τα
έργα και τις ηµέρες της Νέας Δηµοκρατίας που θεωρούµε ότι
έχουν οδηγήσει σε έναν προϋπολογισµό ακρίβειας, εισοδηµατι-
κής συρρίκνωσης, φοροεπιδροµής και κοινωνικής ανασφάλειας. 

Οι αριθµοί –ξέρετε- πάντοτε είναι αποκαλυπτικοί. Και ρωτάµε:
Αυξήθηκαν επτά δισεκατοµµύρια ευρώ τα έσοδα από τον ΦΠΑ
την τελευταία διετία, ναι ή όχι; Η απάντηση είναι «ναι», εκτοξεύ-
τηκαν ποσοστιαία κατά 40%. Οι φόροι και οι εισφορές ανήλθαν
στο 43% του ΑΕΠ, ναι ή όχι; Η απάντηση είναι «ναι». Έγιναν εβδο-
µήντα πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί την τελευταία διετία, ναι ή
όχι; Η απάντηση είναι «ναι». Και µέχρι το 2026 αναµένεται να γί-
νουν ακόµη διακόσιες πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί. Αυξή-
θηκε κατά 20 δισεκατοµµύρια το ιδιωτικό χρέος, από το 2019
µέχρι και σήµερα; Ναι ή όχι; Η απάντηση είναι «ναι». Αυξήθηκε
το δηµόσιο χρέος κατά 50 δισεκατοµµύρια ευρώ; Ναι ή όχι; Η
απάντηση είναι «ναι», µε τη χώρα να κρατάει τα πρωτεία χρέους
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού ξεπερνάει το 166% του ΑΕΠ. 

Ξεπέρασε ο πληθωρισµός το 10%, ναι ή όχι; Η απάντηση είναι

«ναι», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τον περασµένο Οκτώβριο
αναδειχθήκαµε πρωταθλητές, πανευρωπαϊκά, µε 10,3% πληθω-
ρισµό και την ακριβότερη ενέργεια. Εκτοξεύτηκαν τα υπερκέρδη
των τραπεζών, των εταιρειών ενέργειας και των διυλιστηρίων
κατά 300%, δηλαδή 10,5 δισεκατοµµύρια ευρώ; Ναι ή όχι; Η
απάντηση είναι ξεκάθαρα «ναι». Ξεπεράσαµε ή δεν ξεπεράσαµε
το ένα εκατοµµύριο ανέργους; Η απάντηση είναι «ναι», τους ξε-
περάσαµε. 

Ο ΟΑΕΔ καταγράφει ένα εκατοµµύριο τριάντα χιλιάδες ανέρ-
γους και ταυτόχρονα, τον χαµηλότερο µισθό στην Ευρωζώνη.
Βέβαια, την πραγµατική κατάσταση τη δείχνουν οι µαύρες τρύ-
πες εκατοµµυρίων: Μισό δισεκατοµµύριο ευρώ στη ΔΥΠΑ -
πρώην ΟΑΕΔ. Και έχουµε αφωνία εκ µέρους της Κυβέρνησης.
Κανείς δεν ξέρει, κανείς δεν είδε, µόνο οι εργαζόµενοι που κα-
ταγγέλλουν. Κανείς δεν έχει απαντήσει τίποτα. Η Κυβέρνηση, δε,
κουβέντα, σιωπή, για τις καταγγελίες περί αναντιστοιχίας 711
εκατοµµυρίων ευρώ. 

Κατά τα λοιπά, βέβαια, θα µου πείτε, οικονοµικά σκάνδαλα,
υποκλοπές, άλωση του κρατικού µηχανισµού από γαλάζιους ηµέ-
τερους, αδιαφανείς διαδικασίες στη διαχείριση δηµόσιου πλού-
του, ανεξέλεγκτη φοροδιαφυγή, λαθρεµπόριο καυσίµων,
χειραγώγηση και έλεγχος των ανεξάρτητων αρχών, φίµωση των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, υποβάθµιση του Κοινοβουλίου. Εν-
τάξει, δεν τρέχει κάτι. Πήρατε 41%. 

Και µε το υπόλοιπο 59% τι γίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Σήµερα, σε συνθήκες ασφυκτικής οικονοµικής πίεσης, ο
προϋπολογισµός του 2024 θεωρούµε ότι δεν περιλαµβάνει ου-
σιαστικά µέτρα αντιµετώπισης της ακρίβειας των υπερχρεωµέ-
νων νοικοκυριών και των υπερχρεωµένων επιχειρήσεων, διότι
ουσιαστικό µέτρο θα ήταν η άµεση κατάργηση της προκαταβο-
λής φόρου εισοδήµατος στις επιχειρήσεις, για να τονωθεί η ρευ-
στότητα και η οικονοµία και να καταπολεµηθεί η φοροδιαφυγή. 

Ουσιαστικό µέτρο θα ήταν να έµπαινε αφορολόγητο 10.000
για όλους. Ουσιαστικό µέτρο θα ήταν να υπήρχε ακατάσχετος
επαγγελµατικός λογαριασµός για τις επιχειρήσεις. Ουσιαστικό
µέτρο θα ήταν η ενιαία προοδευτική φορολόγηση φυσικών προ-
σώπων, ανεξαρτήτως της πηγής εισοδήµατος. Ουσιαστικό µέτρο
θα ήταν ένας προοδευτικός συντελεστής και για τις επιχειρήσεις,
ώστε να µπορούν να ελαφρυνθούν οι µικρότερες. 

Και αντί γι’ αυτό, επιδίδεστε σε µια οριζόντια και άδικη -και τι-
µωρητική θα πω- φοροεπιδροµή. Και τα ερωτήµατα είναι πάρα
πολύ απλά: Θεωρείτε ότι παρέχει ο προϋπολογισµός ουσιαστικά
µέτρα ενίσχυσης, ας πούµε στους µισθούς και στις συντάξεις;
Ναι ή όχι; Η απάντηση από εµάς είναι «φυσικά και όχι». Εκτός και
αν η Κυβέρνηση θεωρεί ότι οι αυξήσεις του 3% στις συντάξεις,
οι πενιχρές ονοµαστικές αυξήσεις στους µισθούς και τα όσα δί-
νετε στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα και στα αναπηρικά επι-
δόµατα µπορούν να αντέξουν τα όσα υφίσταται η κοινωνία από
την ακρίβεια, την αύξηση φόρου εισοδήµατος κατά 960 εκατοµ-
µύρια, την αύξηση φόρων κατά 8% και τον πληθωρισµό στα ύψη. 

Λαµβάνονται –θεωρείτε- µέτρα –ειλικρινά;- για τη στεγαστική
κρίση; Ναι ή όχι; Εµείς λέµε ότι «όχι». Σε µια κοινωνία που πλήτ-
τεται και το 85% των ηλικιών δεκαοκτώ µε είκοσι εννέα εξακο-
λουθεί να ζει µε τους γονείς του και να παραµένουµε πρώτοι στα
έξοδα στέγασης και τα νοικοκυριά να δαπανούν το 40% του ει-
σοδήµατός τους και το πρόγραµµα «Σπίτι µου» να ολοκληρώνε-
ται λόγω δηµοσιονοµικής στενότητας, ε, δεν πιστεύουµε εµείς
ότι κάνετε ουσιαστικά βήµατα για τη λύση του προβλήµατος της
στεγαστικής κρίσης. 

Λαµβάνετε µέριµνα για τη δηµόσια υγεία ή την παιδεία; Η
απάντηση για εµάς είναι «όχι». Σε µια κοινωνία καθηµαγµένη από
την πανδηµική κρίση, µε διαλυµένο το ΕΣΥ, µε τις δαπάνες για
την υγεία να φθάνουν µόλις το 6,7 του ΑΕΠ ενώ στην Ευρωζώνη
ο ελάχιστος µέσος όρος είναι 8,2. Τα ίδια γίνονται και µε την παι-
δεία, µε τον προϋπολογισµό οριακά να φτάνει στο 3%. Θωρακί-
ζεται η χώρα στις µεγάλες καταστροφές; Ναι ή όχι; Εµείς λέµε
ότι δεν θωρακίζεται η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ο
κρατικός µηχανισµός ήταν και παραµένει πλήρως ανοχύρωτος. 

Στον προϋπολογισµό του 2024 προβλέπεται η ένταξη επτακο-
σίων δεκαοκτώ έργων, υποέργων, συνολικού προϋπολογισµού
20,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μάλιστα. Πώς θα γίνει, όµως, αυτό
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όταν στην απορρόφηση κονδυλίων η αρχική σας πρόβλεψη ήταν
3,66 δισεκατοµµύρια και τελικά απορροφήθηκε λιγότερο από το
µισό της αρχικής σας πρόβλεψης;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού).

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Κοιτάξτε, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θεωρούµε ότι πα-

ραµένει σταθερά προσηλωµένος στην στήριξη της κοινωνίας,
στη στήριξη της κοινωνικής ευηµερίας, στην κοινωνικά δίκαιη φο-
ρολόγηση και στις µεγάλες παρεµβάσεις για την αντιµετώπιση
των πολλαπλών κρίσεων της εποχής µας. 

Επειδή ο εισηγητής της κυβερνητικής πλειοψηφίας, προσκολ-
ληµένος σε αυτήν την εµµονική στάση -την οποία τηρούν πάρα
πολλοί από τη Νέα Δηµοκρατία και αυτό είναι πραγµατικά λυ-
πηρό και θλιβερό-, µάς κάλεσε να ζητήσουµε συγγνώµη και
πράγµατι δεν ξέρω τι είναι αυτό που σας δίνει το δικαίωµα να θε-
ωρείτε ότι η έκφραση της αντίθετης άποψης, της άποψης που
δεν είναι σύµφωνη µε τη δική σας, δεν µπορεί να εκφράζεται,
ακόµα και σε αυτή την Αίθουσα, ακόµα και στην πηγή της λαϊκής
κυριαρχίας όπως είναι το Κοινοβούλιο. 

Αφού, λοιπόν, µάς ζητάτε να ζητήσουµε συγγνώµη, θα ζητή-
σουµε συγγνώµη. Να ζητήσουµε συγγνώµη που σας αφήσαµε
γεµάτα ταµεία, συγγνώµη που χάσαµε τις εκλογές δύο συνεχό-
µενες φορές και δεν έχετε το άλλοθι της προηγούµενης κυβέρ-
νησης που –δήθεν- σας άφησε καµένη γη. Μας συγχωρείτε,
συγγνώµη, που παραιτήθηκε ο Αλέξης Τσίπρας. Συγγνώµη που
οι πολίτες επέλεξαν για πρόεδρο έναν νέο, πετυχηµένο, αεικί-
νητο επαγγελµατία και άνθρωπο προερχόµενο από την κοινωνία
-και µόνον από την κοινωνία. Συγγνώµη που ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία που ξέρατε και που σας βόλευε, δεν υπάρχει πια.
Συγγνώµη που έχουµε επιλέξει έναν δρόµο δίπλα στην κοινωνία,
χωρίς ταµπού, χωρίς δογµατισµούς, χωρίς στερεότυπα, χωρίς
δεσµεύσεις και εξαρτήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα,
κυρία συνάδελφε, να ολοκληρώσετε.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, έρχεται κάποια στιγµή στη ζωή των

ανθρώπων που λες είτε το µεγάλο «ναι» είτε το µεγάλο «όχι».
«Συγγνώµη» που όσοι χτίζουµε τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία του σήµερα και του αύριο, οραµατιζόµενοι µια καλύτερη
Ελλάδα, αυτό το «όχι» το έχουµε πει πολλές φορές στο παρελ-
θόν. Το ξαναείπαµε και θα το ξαναπούµε, όσες φορές κι αν χρει-
αστεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα

όλους τους συναδέλφους να τηρούν τον χρόνο. Αντιλαµβανόµα-
στε όλοι ότι δεν είναι ευχάριστες οι διακοπές από το Προεδρείο,
αλλά θα πρέπει να τρέξει η διαδικασία µε τους καλύτερους
όρους για όλους.

Καλείται στο Βήµα η επόµενη οµιλήτρια, η κ. Μαρία Αντωνίου,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτηση, να πω στη συνάδελφο που

µόλις κατέβηκε ότι θα πρέπει από αυτό το Βήµα να σκεφτόµαστε
ότι, όταν λέµε ψέµατα στον ελληνικό λαό, έχουµε τα αποτελέ-
σµατα που έχουµε στις εκλογές. Όταν, λοιπόν, µιλάτε για πλει-
στηριασµούς, καλύτερα να ρωτήσετε τον παλιό σας συνάδελφο
τον κ. Λαφαζάνη.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Δεν επιτρέπεται από τον Κανονισµό της
Βουλής να απευθύνεστε προς το Σώµα ονοµαστικά.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι
Υπουργοί, συζητάµε σήµερα την κύρωση του κρατικού προϋπο-
λογισµού για το 2024, ο πρώτος προϋπολογισµός της νέας τε-
τραετίας της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη
που αποτελεί τη σταθερή βάση για την αναπτυξιακή πορεία της
πατρίδας µας, όπως άλλωστε δεσµευτήκαµε και προεκλογικά
στον ελληνικό λαό. 

Αυτή, όµως, δεν είναι η µοναδική πρωτιά που έχει αυτός ο προ-
ϋπολογισµός. Η δεύτερη πρωτιά και µάλλον πιο σηµαντική είναι

ότι είναι ο πρώτος προϋπολογισµός, µετά από δεκατέσσερα χρό-
νια, που καταρτίστηκε και κατατέθηκε προς ψήφιση µε τη χώρα
µας να έχει ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα, µε τη χώρα µας
να µην είναι πλέον αποδιοποµπαίος τράγος και στα σκουπίδια
της ιστορίας, αλλά µια διαρκώς αναπτυσσόµενη οικονοµία στον
σκληρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και ξέρετε καλά ότι η συγκεκριµένη επιτυχία, ασφαλώς, δεν
είναι ένα φυσικό φαινόµενο. Από την αλήστου µνήµη εποχή των
capital control, άλλωστε, δεν έχουν περάσει και πολλά χρόνια. Η
ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας είναι µια επιτυχία που αν-
τανακλά τις προσπάθειες όλου του ελληνικού λαού, αλλά και τη
συνεπή και αποτελεσµατική πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024 έρ-
χεται να κλείσει το βαθύ τραύµα που υπέστη η εθνική οικονοµία
από τη µακρά και επίµονη δηµοσιονοµική κρίση. Μετά από πολλά
χρόνια οικονοµικής και κοινωνικής καταιγίδας, η πατρίδα µας σή-
µερα έχει τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Ρεκόρ άµεσων επενδύσεων, ρεκόρ εξαγωγών. Η
ανεργία έχει µειωθεί στα προ κρίσης επίπεδα. Το πρωτογενές
πλεόνασµα ξεπέρασε τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου. 

Κατατέθηκε, λοιπόν, προς ψήφιση ένας προϋπολογισµός που
περιλαµβάνει αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλή-
λων, τις πρώτες µετά το 2010, επαναφέρει τις παγωµένες από
το 2012 τριετίες των µισθωτών και στη θέση των εκτάκτων υπο-
στηρικτικών µέτρων έρχονται µόνιµες ελαφρύνσεις στους φό-
ρους που αγγίζουν το 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ ως αντίβαρο
στον πληθωρισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον προϋπολογισµό του 2024
αποτυπώνεται η βασική στρατηγική γραµµή της Κυβέρνησης: δη-
µοσιονοµική σταθερότητα µε την κοινωνική ευαισθησία. Πρόκει-
ται, λοιπόν, για έναν προϋπολογισµό µε µόνιµες παρεµβάσεις
ενίσχυσης του εισοδήµατος ύψους 1,6 δισεκατοµµύρια, έναν
προϋπολογισµό που αποδεικνύει έµπρακτα ότι η αναπτυξιακή
πολιτική µπορεί να συµβαδίζει µε την κοινωνική πολιτική µε αυ-
ξήσεις στους µισθούς, µε άρση του παγώµατος των τριετιών, µε
αύξηση του αφορολόγητου σε οικογένειες µε παιδιά, µε αύξηση
8% του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος από τον Δεκέµβριο
του 2023, µε αύξηση 3% επιπλέον των συντάξεων από 1-1-2024.

Την ίδια ώρα, λοιπόν, οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης µας κατηγορούν ότι ο προϋπολογισµός του 2024 δεν
δίνει λύση στην ακρίβεια και δεν παρέχει ουσιαστικά µέτρα ενί-
σχυσης µισθών και συντάξεων. Δεν είναι αυξήσεις αυτές που θα
δουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι και οι συνταξιούχοι από 1-1-2024; Οι
αυξήσεις στους µισθούς στον ιδιωτικό τοµέα; Η αύξηση του κα-
τώτατου µισθού; Οι αυξήσεις στους συνταξιούχους; 

Και τι άλλο µας λέει, κύριοι συνάδελφοι, η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση; Μας λέει ότι η Κυβέρνηση αδυνατεί να αντιµετωπίσει
την ακρίβεια. Όπως έχει επισηµάνει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός,
έχουµε απόλυτη επίγνωση ότι η ακρίβεια είναι ένα πολύ µεγάλο
πρόβληµα και σαφώς δεν ήρθα σήµερα εδώ µπροστά σας να
ισχυριστώ ότι όλα είναι καλά, γιατί όντως δεν είναι. 

Είµαστε όµως αποφασισµένοι να στηρίξουµε το εισόδηµα των
πολιτών. Να κάνουµε εξαντλητικά τους ελέγχους. Να επιβάλουµε
σκληρά πρόστιµα όσο µεγάλες κι αν είναι οι εταιρείες που θα
χρειαστεί να τα καταβάλουν και να ασκήσουµε πιέσεις για µεί-
ωση τιµών. Σε µια ευνοµούµενη πολιτεία δεν θα επιτρέψουµε
φαινόµενα εκµετάλλευσης συγκυριών, ώστε κάποιοι να αυξάνουν
αδικαιολόγητα τις τιµές. Και όλα αυτά τα βλέπετε να συµβαίνουν. 

Εν όψει των εορτών, µάλιστα, 2,3 εκατοµµύρια συµπολίτες
µας, φτωχά νοικοκυριά µε παιδιά, δικαιούχοι του ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος, χαµηλοσυνταξιούχοι, άτοµα µε αναπη-
ρία θα λάβουν και πάλι έκτακτες ενισχύσεις, που ξεπερνούν τα
350 εκατοµµύρια ευρώ. 

Οι συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ επιχειρηµατολογούν ότι ο προ-
ϋπολογισµός είναι κοινωνικά άδικος και αναπτυξιακά ανεπαρκής.
Και εδώ υπάρχει τεκµηριωµένη απάντηση η έκθεση του ΟΑΣΑ
για το 2024 και ο πίνακας ο οποίος κατατέθηκε από τον Υπουργό
Οικονοµίας και των Οικονοµικών, τον κ. Χατζηδάκη, τον οποίο,
καταθέτω ξανά, γιατί η επανάληψη είναι µήτηρ πάσης µαθήσεως.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
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για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα πρέπει, λοιπόν, να καταλάβετε ότι ο προϋπολογισµός προ-
βλέπει κοινωνικές δαπάνες, αυξηµένες κοινωνικές δαπάνες.

Και εδώ θα έρθω να απαντήσω και ως Βουλευτής για το τι
κάνει η Κυβέρνηση για την ακριτική Καστοριά, µια που τέθηκε
από τον συνάδελφό από το ΠΑΣΟΚ και να καταθέσω ακόµη µία
έγκριση της Κοµισιόν για τη στήριξη της επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας της περιοχής µε άλλα 30 εκατοµµύρια.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση κοιτάει και τις τοπι-
κές κοινωνίες που δεν έχει ξαναγίνει ποτέ η στήριξη της επιχει-
ρηµατικής δραστηριότητας τόσο άµεσα και τόσο γρήγορα από
άλλες κυβερνήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024
αποτελεί ένα νέο σηµείο εκκίνησης για τη χώρα µας, καθώς έρ-
χεται να συγκεράσει τον στόχο της δηµοσιονοµικής σταθερότη-
τας µε το βασικό πρόταγµα της κοινωνίας που δεν είναι άλλο από
την αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος και των µισθών µέσα
από τις συνθήκες ενός διεθνούς περιβάλλοντος πληθωριστικής
κρίσης. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποδείξει τεσ-
σεράµισι χρόνια τώρα ότι είναι ανθεκτική στις κρίσεις και αυτός
ο προϋπολογισµός που βασίζεται στην ανθεκτικότητα της ελλη-
νικής οικονοµίας, έχει σχεδιαστεί ώστε να είναι ανθεκτικός και
στην πληθωρική κρίση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε και εµένα ένα λεπτό µόνο, κυρία Πρόεδρε, τε-
λειώνω. 

Όπως έχει επανειληµµένα επισηµάνει ο Πρωθυπουργός µας,
ο Κυριάκος Μητσοτάκης, το πολιτικό στοίχηµα της τρέχουσας
κυβερνητικής περιόδου και η βασική κυβερνητική επιδίωξη είναι
ο πολυδιάστατος εκσυγχρονισµός. Με τολµηρές µεταρρυθµίσεις
και αλλαγές επιλέγουµε να κάνουµε γοργά, σταθερά βήµατα στο
µέλλον, απαλλαγµένοι από κάθε λογής βαρίδια που κρατούσαν
τη χώρα µας στάσιµη στο παρελθόν. 

Ο δρόµος της ανάπτυξης που έχουµε επιλέξει να βαδίσουµε
δεν είναι στρωµένος µε ροδοπέταλα. Είµαστε όµως έτοιµοι να
τον βαδίσουµε, παρά τα εµπόδια και τις δυσκολίες. Σας καλώ,
λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να δώσουµε τη θετική µας ψήφο
στον προϋπολογισµό του 2024, στον χάρτη αυτού του δρόµου
της ανάπτυξης. 

Και είµαι σίγουρη ότι κατά βάθος το θέλετε, απλά δεν αφήνει
η κοµµατική σας συνείδηση, γιατί αυτή η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας δεν µένει στα ηµίµετρα. Εµείς δεν κάνουµε πολιτική
µε ηµίµετρα. Το πρόθεµα «ηµί», µισό, δεν συνάδει µε την πολιτική
της Κυβέρνησής µας. Εµείς κάνουµε πολιτική εξ ολοκλήρου µε
µοναδικό µέτρο το συµφέρον του κάθε πολίτη και του κάθε
τόπου που θέλει τη χώρα να προχωρά µπροστά και να κοιτάει
ψηλά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Φραγκίσκος Παρασύρης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η
συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2024 διεξάγεται µέσω
οξείας διεθνούς ενεργειακής κρίσης που ανακυκλώνεται εξαιτίας
των συγκρούσεων σε δύο µέτωπα της γειτονιάς µας. Θα αναµέ-
ναµε εποµένως, ως είχατε υποχρέωση, να καταθέσετε έναν προ-
ϋπολογισµό που θα ανταποκρινόταν στα ευρωπαϊκά και διεθνή
συµφραζόµενά του. 

Η κατανοµή των κονδυλίων αντανακλά και τις προτεραιότητες.
Οι σπάνιοι των πόρων είναι που γεννά την ανάγκη για διακυβέρ-
νηση και η ελπίδα ότι θα υπάρχει µια δικαιότερη κατανοµή γεννά
τη δηµοκρατική διακυβέρνηση. 

Αναρωτιούνται, λοιπόν, οι πολίτες κάθε τέτοια µέρα σε τι θα

αλλάξει η ζωή τους από τον προϋπολογισµό, σε τι θα γίνει καλύ-
τερη. Cui bono είναι η έκφραση που έχουµε στο µυαλό µας,
ποιος κερδίζει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση επί της ουσίας είναι
η πρώτη χρονιά που στερείται δηµοσιονοµικών ελευθεριών και
θα δοκιµαστεί για την αποτελεσµατικότητά της. Ήδη τα δείγ-
µατα, όµως, είναι ορατά. Με την κατάργηση των επιδοτήσεων
στο ρεύµα, η Κυβέρνηση σε ρευστό γεωπολιτικό περιβάλλον πε-
ρικόπτει το ειδικό αποθεµατικό, κάνοντας την εκτίµηση ότι δεν
υπάρχει πιθανότητα ενεργειακής κρίσης που θα επηρεάσει τις
τιµές ρεύµατος. 

Η ελληνική κοινωνία µετά από δύο χρόνια αφήνεται χωρίς
ενεργειακό δίχτυ προστασίας µε αβεβαιότητα και ανασφάλεια
σχετικά µε ποιο τιµολόγιο να διαλέξει. Όλοι προσπαθούν να κα-
ταλάβουν µπροστά στο υψηλό ενεργειακό κόστος τι τους συµ-
φέρει. Έχουν πάθει δυσχρωµία από τα πολύχρωµα τιµολόγια και
οι δηµοσιογράφοι, κύριοι Υπουργοί, µάλλον, το έχουν καταλάβει,
αλλά το θέµα είναι να καταλάβει και ο κόσµος -από τον ηλικιω-
µένο µέχρι τον οικογενειάρχη- ο οποίος διερωτάται σε τι καλύ-
τερο θα αλλάξει η ζωή του;

Μας λέτε ότι θα σύρετε τους παρόχους στο πράσινο τιµολόγιο
και θα δηµιουργήσετε συνθήκες ανταγωνισµού. Κανένας πάρο-
χος δεν πρόκειται να επενδύσει για µάρκετινγκ ή να µειώσει το
κέρδος του, για να κερδίσει ένα µερίδιο µιας πολύ µικρής αγο-
ράς, όπως η ελληνική. Είναι πολύ προτιµότερο για τους τέσσε-
ρις, πέντε παρόχους να διατηρήσουν το µερίδιό τους, χωρίς να
ρισκάρουν τα κέρδη τους. Συνεπώς, το φιλελεύθερο πρόταγµα
και αόρατο χέρι της αγοράς σταµατήστε να το λέτε.

Όµως, το αφήγηµα αυτό στην ενέργεια αποτυπώνει συνολικά
τη λογική σας, την αρχιτεκτονική µε την οποία χτίζετε την οικο-
νοµία και πώς επηρεάζει αυτή την κοινωνία και τη ζωή µας. Με
το άλλοθι του ανταγωνισµού σε κάθε πεδίο της οικονοµίας επι-
κρατούν ανενόχλητα τα ολιγοπώλια. Απουσία ισχυρών θεσµικών
αντιβάρων και µιας πραγµατικά ανταγωνιστικής αγοράς που λει-
τουργεί µε υγεία, κανόνες, αλλά και µέγεθος. Μένουν µόνοι τους
οι ισχυροί και οι ευνοούµενοι. Δείτε τι συµβαίνει γύρω µας στις
µεταφορές, στις τράπεζες, στην τηλεπικοινωνία, στις αλυσίδες
σουπερµάρκετ κ.λπ.. Παντού ολιγοπώλια, κανένας δεν πρόκειται
να χτυπηθεί µε τον ανταγωνιστή του. Διότι όταν είναι λίγοι οι παί-
κτες και µικρή η αγορά, είναι προτιµότερο να συντηρούν και να
κερδίζουν από το µερίδιο που ήδη έχουν. Κι αυτή είναι µια δοµική
διαφορά µας, διότι µε αυτούς τους όρους συντηρείται ψηλά το
κόστος ζωής, η ακρίβεια παραµένει ανελαστική, µένει κλειστή η
αγορά χωρίς νέους παίκτες και δεν µπορεί να εγγυηθεί µε το αό-
ρατο χέρι, παρά µόνο µε ισχυρούς θεσµούς, µε ελεγκτικούς µη-
χανισµούς, µε ενισχυµένες ανεξάρτητες αρχές και ένα κράτος
που να προστατεύει τους πολίτες από αυτή την πρακτική. 

Ο κόσµος παρακολουθεί αυτό το στηµένο σκηνικό µε τις ανι-
σότητες να καλπάζουν και να διαιωνίζονται, µε λίγους να µένουν
αλώβητοι και διερωτάται τι καλύτερο θα αλλάξει στη ζωή µας µε
αυτόν τον προϋπολογισµό. Το ίδιο, όµως, γίνεται και στη χον-
δρική αγορά ηλεκτρικού ρεύµατος την ώρα που η κοινωνία βα-
δίζει χωρίς κανένα ενεργειακό δίχτυ ασφάλειας. Διαφηµίζετε
µεγάλα project και ενεργειακές λεωφόρους, ενώ τα προγράµ-
µατα «Φωτοβολταϊκά στη Στέγη» Net Metering και αναπαραγω-
γής ενέργειας, έχουν βαλτώσει. 

Σας καταθέτω στα Πρακτικά προχθεσινό δηµοσίευµα: Μόνον
ένας δικαιούχος έχει πάρει επιδότηση από το πρόγραµµα «Φω-
τοβολταϊκά στη Στέγη», ενώ το πρόγραµµα είναι ανοιχτό από τον
Μάϊο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ταυτόχρονα, στο όνοµα των φιλόδοξων στόχων του ΕΣΕΚ δια-
µοιράζετε σε µεγάλους ενεργειακούς παίκτες τον ηλεκτρικό
χώρο, αποστερώντας αυτή την ευκαιρία από ενεργειακές κοινό-
τητες, δήµους και µικρούς παραγωγούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγάλο µέρος της ανάπτυξης
για το 2024, όπως αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό, οφείλεται
στην εισροή των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Η χώρα έχει
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µια τεράστια χρηµατοδοτική ευκαιρία που υπερβαίνει τα ογδόντα
δισεκατοµµύρια, µαζί µε τις µοχλεύσεις από τον ιδιωτικό τοµέα.
Όλοι όσοι παρακολουθούµε, ρωτάµε: τι θα έχετε αλλάξει σε δύο,
τρία, πέντε χρόνια, µε αυτούς τους πόρους: Ποιες είναι οι µεγά-
λες τοµές, ποιος ο βασικός στρατηγικός σχεδιασµός, σε δύο-
τρεις µεγάλους εθνικούς στόχους, που θέλετε να είµαστε
πρωταγωνιστές; Η απάντηση είναι πουθενά, διότι κυριάρχησε η
αντίληψη να κατακερµατίσετε τα κονδύλια των δηµόσιων πόρων
µε µια ανέµπνευστη λογική. Ούτε καλύτερο σύστηµα υγείας θέ-
λετε να φτιάξετε ούτε συµµετοχική πράσινη µετάβαση θέλετε να
κάνετε ούτε αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου ούτε έχετε
πλάνο για να λύσετε το πρόβληµα της στέγασης των νέων αν-
θρώπων. Και οι πολλοί αναρωτιούνται: Τι θα αλλάξει από αυτή
την κατανοµή των κονδυλίων από το Ταµείο Ανθεκτικότητας και
Ανάκαµψης; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ κλείνοντας, να µην
αναφέρω στο πλαίσιο και σε συνέχεια της κατανοµής των πόρων
του Ταµείου Ανάκαµψης, το µεγάλο έλλειµµα στο εµπορικό µας
ισοζύγιο, ένα έλλειµµα ανταγωνιστικότητας βασικά, το οποίο µας
οδήγησε στην περιπέτεια του 2010. Εάν συνεχίσουµε έτσι, πάµε
σε τοίχο πάλι το 2032 και επισηµάνθηκε αυτό αλλεπάλληλα και
συνεχόµενα και σε αυτή τη συζήτηση από πολλούς συναδέλφους
από το δικό µας κόµµα, από το ΠΑΣΟΚ. 

Ενδεικτικά, θα αναφέρω, ότι για τρόφιµα και ζώα στο πρώτο
δεκάµηνο του 2023 έχουµε 7,1 δισεκατοµµύρια εισαγωγές και
φαίνεται ότι θα υπερβούµε τα 8 δισεκατοµµύρια µέχρι το τέλος
του έτους. Στον τοµέα αυτόν καταγράφεται µια εθνική αποτυχία,
χωρίς να ακούτε τις καµπάνες κινδύνου. Αντί να τεθεί ένας εθνι-
κός στόχος, µε µοχλό τα 19,4 δισεκατοµµύρια της νέας ΚΑΠ για
αυτάρκεια προϊόντων στα βασικά µας αγαθά και έπειτα την αύ-
ξηση των εξαγωγών µας, µε άνοιγµα εµπορικών λεωφόρων στα
κηπευτικά, το ελαιόλαδο, τα τυροκοµικά προϊόντα και τα προ-
ϊόντα αµπελιού, µετατρέπετε τους πόρους της ΚΑΠ σε βοήθηµα
αντιπαραγωγικών επιλογών για τους αγρότες. 

Για όλους αυτούς τους λόγους ο προϋπολογισµός σας είναι
ανέµπνευστος, αναχρονιστικός και προφανώς, άδικος. Αναπαρά-
γει και διευρύνει τις κλειστές δοµές του κοινωνικού και οικονο-
µικού σας µοντέλου. Δεν ανοίγει ευκαιρίες, διαιωνίζει τις
ανισότητες και κατανέµει άδικα τα φορολογικά βάρη. Cui bono,
λοιπόν, είναι η έκφραση που πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας,
ποιος κερδίζει;

Επειδή, λοιπόν, ρωτούν οι πολλοί τι θα αλλάξει προς το καλύ-
τερο στη ζωή τους και ουσιαστική απάντηση δεν παίρνουν και
επειδή εµείς είµαστε µε τους πολλούς, γι’ αυτό καταψηφίζουµε
τον προϋπολογισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί-εκπαιδευ-
τικοί από το 2ο Γυµνάσιο Θήβας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νι-
κήτας Κακλαµάνης. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, καλές γιορτές σας εύχοµαι µε υγεία! Το ίδιο εύχο-
µαι και στους Υπουργούς που είναι σήµερα στην Αίθουσα. 

Αναµφίβολα η συζήτηση που διεξάγεται και αφορά στον προ-
ϋπολογισµό αποτελεί µια από τις επιτοµές της Κοινοβουλευτικής
Δηµοκρατίας στην πατρίδα µας και αυτό, γιατί συνδέεται µε τη
στήριξη της εκάστοτε κυβέρνησης, κυρίως δε, της οικονοµικής
πολιτικής που ακολουθεί. 

Αισθάνοµαι βέβαιος ότι το αποτέλεσµα το βράδυ στις 17 Δε-
κεµβρίου θα είναι ελπιδοφόρο για την Ελλάδα, όχι γιατί απλά θα
επιβεβαιωθεί η κυβερνητική πλειοψηφία που επιτεύχθηκε πριν λί-
γους µήνες, αλλά κυρίως επειδή οι Ελληνίδες και οι Έλληνες ξέ-

ρουν ότι µετά από τεσσεράµισι χρόνια η Νέα Δηµοκρατία εξακο-
λουθεί να είναι η πιο σοβαρή και πιο αξιόπιστη πολιτική δύναµη
του τόπου. Ναι, µε τα λάθη της, ναι, µε τις αρρυθµίες της, ναι,
µε τις ολιγωρίες της, αλλά και µε τις ορθές και χρήσιµες µεταρ-
ρυθµιστικές πρωτοβουλίες της που αλλάζουν τη χώρα και τη µε-
τατρέπουν σε ισότιµο συνοµιλητή µε τα ισχυρά κράτη της
Ένωσης. 

Αναφέρω ενδεικτικά την απόκτηση της επενδυτικής βαθµίδας,
η οποία µπορεί να µην αρκεί για κάποιους, επειδή η ακρίβεια συ-
νεχίζει να πλήττει τα οικογενειακά εισοδήµατα, στο µέλλον,
όµως, θα φανεί η σηµαντικότητά της, αφού δανεισµός από τις
περίφηµες αγορές θα γίνει µε χαµηλότερα επιτόκια, κάτι που θα
προκαλέσει τη µείωση του δηµόσιου χρέους µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται. 

Στη µακρά πορεία µου µέσα σε αυτή την Αίθουσα έχω κατα-
λάβει κάτι. Ό,τι λάθος κι αν γίνεται στην οικονοµία, αργά ή γρή-
γορα µπορεί να διορθωθεί. Για µένα όµως -και αυτό θα είναι το
επίµαχο στη συνέχεια της οµιλίας µου- είναι να µην υπάρξει το
ελάχιστο λάθος στα εθνικά θέµατα, γιατί το παραµικρό σφάλµα,
δεν διορθώνεται ποτέ! 

Δείτε τι έγινε στην Κύπρο µας το ’74. Δείτε το γκριζάρισµα του
Αιγαίου µε την επαίσχυντη Συµφωνία της Μαδρίτης το ’97. Δείτε
τι έγινε στα Ίµια. Αρκούν αυτά τα τρία παραδείγµατα για να έχετε
µία πλήρη εικόνα για το ανεπανόρθωτο κακό που µπορεί να συµ-
βεί.

Πριν µια εβδοµάδα στην Αθήνα βρέθηκε ο Τούρκος Πρόεδρος
και συναντήθηκε µε τον Έλληνα Πρωθυπουργό, Κυριάκο Μητσο-
τάκη. Αν µε ρωτούσατε συναισθηµατικά θα σας απαντούσα ότι
δε θα επεδίωκα µια τέτοια συνάντηση, επειδή η Τουρκία του
Ταγίπ Ερντογάν είναι µια γείτονα χώρα που δεν µπορείς να της
έχεις καµµία εµπιστοσύνη. 

Στην πολιτική, όµως και ιδιαίτερα στην εξωτερική πολιτική o
συναισθηµατισµός τις περισσότερες φορές είναι κακός έως επι-
κίνδυνος σύµβουλος. Γι’ αυτό σας λέω ότι πιστεύω ορθώς η Κυ-
βέρνηση µπήκε στη διαδικασία συζήτησης µε την τουρκική
ηγεσία, αφού έτσι αφόπλισε την όποια καταστροφική επιχειρη-
µατολογία, η οποία ήταν έτοιµη να εξαπολυθεί εναντίον της από
τους χαµαιλέοντες συµµάχους µας και από τους εγχώριους
δήθεν ειρηνιστές, ότι δηλαδή σε µια τόσο δύσκολη γεωπολιτική
περίοδο µε το Ουκρανικό ανοικτό και τη Γάζα να φλέγεται, εκείνη
σαµποτάρει τον διάλογο µε την Άγκυρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο µέσα σε αυτή την Αίθουσα
όσο και έξω από αυτή την Αίθουσα εγώ ποτέ δεν έκρυψα την ιδε-
ολογική µου ταυτότητα. Ήµουν και εξακολουθώ να είµαι ένας
εραστής της πατριωτικής λαϊκής Δεξιάς. Με αφετηρία, λοιπόν,
αυτό που ακούσατε θέλω να µιλήσω λίγο για τα εθνικά θέµατα,
ξεκινώντας από το θέµα που είναι επί του πιεστηρίου και αναφέ-
ροµαι στον αγώνα που δίνει ο Έλληνας Πρωθυπουργός αυτή τη
στιγµή στις Βρυξέλλες σχετικά µε την ενταξιακή πορεία της Αλ-
βανίας. 

Πιστεύω ότι δεν υπάρχει ουδείς µέσα σε αυτή την Αίθουσα
που να µην στηρίζει την άποψη ότι αν δεν βάλει µυαλό ο Ράµα, η
Ελλάδα πρέπει να µπλοκάρει την ενταξιακή πορεία της Αλβανίας.
Και ντρέποµαι ειλικρινά που οι εκπρόσωποι δύο µεγάλων χωρών
της Ευρώπης, ο σοσιαλιστής Σολτς στη Γερµανία και η ακροδε-
ξιά Μελόνι στην Ιταλία σε αγαστή συνεργασία προσπαθούν να
ξεπεράσουν το θεσµοθετηµένο βέτο µε γραφειοκρατικά τερτί-
πια. Προφανώς, τα οικονοµικά συµφέροντα και των δύο χωρών
στην Χιµάρα και στους Αγίους Σαράντα είναι τέτοια που έχουν
τον λόγο τους να στηρίζουν τον κ. Ράµα. 

Μιλώ, λοιπόν, για κόκκινες γραµµές, οι οποίες έχουν τηρηθεί
από όλες τις ελληνικές κυβερνήσεις από το ’74 µέχρι σήµερα,
κόκκινες γραµµές που πηγάζουν από το σύνολο του Διεθνούς Δι-
καίου, όπως η Συνθήκη της Λωζάνης και η συνθήκη για το δίκαιο
της θάλασσας που θεωρώ ότι αποτελούν τη βίβλο για την ενιαία
εξωτερική πολιτική µας. 

Σε ότι αφορά την αµυντική θεώρηση των ελληνικών νησιών
είναι αδιαπραγµάτευτη, αφού η Ελλάδα ασκεί το δικαίωµα της
νόµιµης άµυνας απέναντι σε µια συνεχώς προκλητική χώρα,
όπως µπορεί να κάνει ως κράτος - µέλος του ΟΗΕ. Το άρθρο 51
του Καταστατικού Χάρτη του ΟΗΕ είναι ακλόνητο νοµικό θεµέλιο
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για νόµιµη άµυνα απέναντι στην Τουρκία. Εποµένως, αδιαπραγ-
µάτευτη εθνική µας θέση είναι ότι µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας
υφίσταται µία και µόνη διαφορά εκείνη της οριοθέτησης της νη-
σιωτικής υφαλοκρηπίδας και των αντίστοιχων θαλασσίων ζωνών.
Ουδέν άλλο ζήτηµα υφίσταται ως προς την αµυντική θωράκιση
των ελληνικών νησιών του Αιγαίου.

Σε ότι αφορά το κυπριακό η Ελλάδα µένει σταθερά να στηρίζει
την κυπριακή κυβέρνηση για λύση του κυπριακού µε βάση τις
αποφάσεις του ΟΗΕ και του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ.
Και βεβαίως, αντιλαµβανόµαστε ότι στην απέναντι µεριά προσπα-
θούν να συνεχίσουν τον διάλογο µε βάση πλέον τη διχοτόµηση
της Κύπρου. 

Και εδώ θέλω να απευθυνθώ και εν όψει ευρωεκλογών στην
κοιµωµένη Ευρώπη. Η Ευρώπη αντέδρασε -και ορθώς αντέ-
δρασε- για την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία και πήραµε
τα µέτρα που πήραµε. Τώρα πόσο πετυχηµένα είναι ο ιστορικός
του µέλλοντος θα γράψει γι’ αυτό. Επί πενήντα χρόνια κάνει ότι
δεν καταλαβαίνει, ότι η εισβολή υπάρχει και στην Κύπρο. Στρα-
τεύµατα κατοχής υπάρχουν και στην Κύπρο, σε ένα ισότιµο
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν δίνει σηµασία.

Και κλείνοντας, επειδή έρχονται ευρωεκλογές, εγώ επίσης
ποτέ δεν έκρυψα ότι είµαι ένας ροµαντικός ευρωσκεπτικιστής.
Και σύµφωνα µε τον Μπαµπινιώτη ευρωσκεπτικιστής σηµαίνει
αυτός που αγωνιά και σκέπτεται για την Ευρώπη, όχι εναντίον
της Ευρώπης. Αλλά για ποια Ευρώπη; Την Ευρώπη των µεγάλων
ηγετών της του Άντεναουερ, του ντε Γκωλ, του Μπερλινγκουέρ,
του Μιτεράν, του Βίλι Μπραντ και του Χέλµουτ Κολ, την Ευρώπη
της κοινωνίας και όχι την Ευρώπη των τραπεζών και των τραπε-
ζιτών. 

Αυτά είναι που πληρώνει σήµερα η Ευρώπη και που, κυρία
Πρόεδρε, όλες οι αναλύσεις που διαβάζω σε ξένες εφηµερίδες,
αλλά και σε ελληνικές δήθεν κλαίνε από τώρα και οδύρονται,
γιατί κινδυνεύει το νέο ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να έχει ως δεύ-
τερη πολιτική δύναµη µετά το λαϊκό κόµµα τους ακροδεξιούς.
Αυτά είναι τα επιχείρια της πολιτικής των ηγετίσκων τόσα χρόνια
για την Ευρώπη. 

Αντί, λοιπόν, να κλαίµε, ας αλλάξουµε ρότα και ας πάµε στην
Ευρώπη των ονείρων µας, στην Ευρώπη των ιδρυτικών της πα-
τέρων. Αυτός είναι ο µοναδικός τρόπος για να ανακόψουµε τους
ακροδεξιούς.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Πετραλιάς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού είναι µια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία,
γιατί µας δίνει τη δυνατότητα να συζητήσουµε εκτενώς για την
κατάσταση στην οποία βρίσκεται η ελληνική οικονοµία, αλλά και
τις προοπτικές της. Είναι µια ευκαιρία, επίσης, να ενηµερωθούν
οι πολίτες για τα θέµατα της οικονοµίας και να µπορούν να κρί-
νουν καλύτερα πολιτικές που ήδη εφαρµόζονται, αλλά και αυτές
που πρόκειται να εφαρµοστούν στο µέλλον. 

Με αίσθηµα ευθύνης καταθέσαµε τον προϋπολογισµό του
2024, τον πρώτο µετά από δεκατρία έτη, όπως έχουµε πει, που
καταρτίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανακτήσει την
επενδυτική του βαθµίδα, ένα επίτευγµα αποτέλεσµα της συλλο-
γικής προσπάθειας της ελληνικής κοινωνίας και της αποτελεσµα-
τικής δηµοσιονοµικής πολιτικής των τελευταίων ετών. 

Με την πρόσφατη αναβάθµιση από τον οίκο «FITCH» ολοκλη-
ρώνεται µέσα στο 2023 ένας κύκλος αναβαθµίσεων στην επεν-
δυτική βαθµίδα, γεγονός που αντανακλά την ενίσχυση του
κύρους και της αξιοπιστίας της χώρας. Τι σηµαίνει, όµως, η επί-
τευξη αυτού του σηµαντικού στόχου; Σηµαίνει απρόσκοπτη πρό-
σβαση στην αγορά οµολόγων -αυτό που µας έφερε στη
δηµοσιονοµική κρίση- η µείωση του κόστους δανεισµού για το
ελληνικό δηµόσιο, αλλά και το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα µε
άµεσα οφέλη σε επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά, η αύξηση των
ξένων επενδύσεων, καθώς αποκαθίσταται η πρόσβαση σε νέες
αγορές πολλών χωρών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ελληνική οικονοµία είναι σή-
µερα σε πολύ καλύτερο σηµείο απ’ ότι βρισκόταν πριν από µε-
ρικά έτη. Αυτό αποτελεί µια γενικά αποδεκτή παραδοχή και µια
δικαίωση των επιλογών µας και των επιλογών των πολιτών. Η
σύγκριση µε τα χρόνια της κρίσης και των µνηµονίων είναι κατα-
λυτική. Την τετραετία 2015 - 2018 ο µέσος ρυθµός ανάπτυξης
ανήλθε σε 0,5% τη στιγµή που η Ευρώπη έτρεχε µε 2,1%. Και
ενώ το 2021 καλύψαµε τις απώλειες της πανδηµίας µε ανάπτυξη
8,4%, το 2022 πετύχαµε ανάπτυξη 5,6% έναντι 3,4% του µέσου
όρου της Ευρωζώνης και το 2023 εκτιµάται ανάπτυξη 2,4%
έναντι 0,6% του µέσου όρου της Ευρωζώνης, τετραπλάσια. Δη-
λαδή, πλέον η Ελλάδα δεν είναι ουραγός της Ευρώπης, αλλά
πρωτοπόρος, έχοντας τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ακαθάριστο εγχώριο προϊόν ύψους
222,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για φέτος και 233,8 για το 2024 υψη-
λότερο κατά 30% περίπου ή κατά 50 δισεκατοµµύρια ευρώ σε
σχέση µε το 2019. 

Και ενώ οι επενδύσεις µέχρι το 2019 µειώνονταν συνεχώς
έχοντας φτάσει σε χαµηλό 19,6 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2019,
φέτος αναµένεται να ανέλθουν σε 31,7 δισεκατοµµύρια και του
χρόνου σε 37,4 δισεκατοµµύρια, αυξηµένες δηλαδή κατά 90%
σε σχέση µε το 2019. Οι επενδυτικοί πόροι µέσω του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων που µετά βίας προσέγγιζαν τα 6
δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως έως το 2019, την περίοδο 2020 -
2023 ανήλθαν σε 10,3 δισεκατοµµύρια ευρώ κατά µέσο όρο και
το 2024 αναµένεται να ανέλθουν σε 12,2 δισεκατοµµύρια ευρώ,
δηλαδή διπλάσιοι σε σχέση µε την προηγούµενη δεκαετία.

Την ίδια στιγµή οι αµοιβές εξαρτηµένης εργασίας αναµένεται
να ανέλθουν σε 77,5 δισεκατοµµύρια ευρώ φέτος αυξηµένες
κατά περίπου 10 δισεκατοµµύρια σε σχέση µε το 2019, µε 7,5%
να είναι η ποσοστιαία αύξηση φέτος, ενώ το ποσοστό ανεργίας
διαµορφώνεται τον Οκτώβριο σε µονοψήφιο ποσοστό 9,6%, πο-
σοστό που έχουµε να παρατηρήσουµε από το 2009 πριν τη δη-
µοσιονοµική κρίση.

Παράλληλα, οι καταθέσεις νοικοκυριών και επιχειρήσεων
έχουν αυξηθεί στα 189,5 δισεκατοµµύρια ευρώ τον Οκτώβριο
του 2023 έναντι 139,7 δισεκατοµµύρια ευρώ τον Οκτώβριο του
2019, δηλαδή κατά 50 δισεκατοµµύρια ευρώ σε τέσσερα χρόνια.
Και όλα αυτά µε τον λόγο χρέους ως προς ΑΕΠ να ανέρχεται
εφέτος σε 160,3%, είκοσι ποσοστιαίες µονάδες χαµηλότερα από
το 2019, παρά την υγειονοµική και ενεργειακή κρίση που µεσο-
λάβησε και µε σκοπό να µειωθεί σε 152,3% το 2024 και κάτω από
140% του ΑΕΠ ως το 2026. 

Όλα τα ανωτέρω τα πετύχαµε ενισχύοντας συνεχώς τα πιο
αδύναµα εισοδήµατα µε έκτακτα µέτρα απέναντι σε διαδοχικές
κρίσεις, αλλά και τη µεσαία τάξη, µε µόνιµες µειώσεις φόρων και
εισφορών, αλλά πλέον και µε αυξήσεις των αµοιβών. 

Έτσι, µόνο κατά τον τρέχοντα µήνα εκταµιεύονται -τις επόµε-
νες λίγες µέρες- ενισχύσεις 717 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι η οι-
κονοµική στήριξη 352 εκατοµµύρια ευρώ για 2,3 εκατοµµύρια
συµπολίτες µας. Δεν θα τα επαναλάβω. Ενίσχυση για επτακόσι-
ους σαράντα χιλιάδες συνταξιούχους που έχουν προσωπική δια-
φορά. Προκαταβολή επιδόµατος θέρµανσης. Market Pass για τη
Θεσσαλία και Youth Pass. 

Επίσης, από την 1η Ιανουαρίου του 2024 υλοποιούνται νέες µό-
νιµες παρεµβάσεις ενίσχυσης του εισοδήµατος ύψους 1,6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, µε κυριότερες την αύξηση των µισθών στον
δηµόσιο τοµέα, την αύξηση των συντάξεων κατά 3%, την αύξηση
του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για οικογένειες µε παιδιά,
την αύξηση του επιδόµατος µητρότητας στους εννέα µήνες για
αγρότες και ελεύθερους επαγγελµατίες και άλλες παρεµβάσεις.
Και εργασιακές παρεµβάσεις, όπως η άρση του παγώµατος των
τριετιών και η κατάργηση της µείωσης 30% επί των συντάξεων
για τους απασχολούµενους συνταξιούχους. 

Είναι αλήθεια ότι ο υψηλός πληθωρισµός επηρέασε και συνε-
χίζει να επηρεάζει σηµαντικά τους προϋπολογισµούς των νοικο-
κυριών. Ωστόσο, πρέπει να αναγνωρίσουµε όλοι ότι είναι ένα
παγκόσµιο φαινόµενο και πάντα πρέπει να συγκρινόµαστε ως
προς το τι κάνουµε σε σχέση µε τις άλλες χώρες. 

Φέτος αναµένουµε ετήσιο πληθωρισµό 4,1% έναντι όµως 5,6%
του µέσου όρου της Ευρωζώνης και 6,5% της Ευρωπαϊκής Ένω-
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σης και του χρόνου αποκλιµάκωση σε 2,6% έναντι 3,2% της Ευ-
ρωζώνης και 3,5% της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Μόνο κατά το 2023 οι παρεµβάσεις αντιµετώπισης της ενερ-
γειακής και πληθωριστικής κρίσης ανήλθαν σε 2,6 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, εκ των οποίων 1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ ήταν οι
επιδοτήσεις του ηλεκτρικού ρεύµατος, 790 εκατοµµύρια το Mar-
ket Pass, 280 εκατοµµύρια το επίδοµα θέρµανσης και 430 εκα-
τοµµύρια οι λοιπές παρεµβάσεις. 

Το 2024 για τους µήνες Ιανουάριο έως Μάρτιο θα καταβληθεί
επιπλέον επιδότηση µέσω των λογαριασµών για τα νοικοκυριά
που χρησιµοποιούν ρεύµα για κύριο µέτρο θέρµανσης -πάνω
από ένα εκατοµµύριο νοικοκυριά- ύψους 120 εκατοµµυρίων, ενώ
η επιδότηση στα κοινωνικά τιµολόγια για περίπου επτακόσιους
χιλιάδες συµπολίτες µας συνεχίζεται. Παράλληλα, θεσπίζεται κοι-
νωνικό τιµολόγιο ρεύµατος για τις πολύτεκνες οικογένειες. 

Για το ρεύµα συνολικά -να κάνουµε και τον απολογισµό- έχουν
διατεθεί από το 2021 ως σήµερα 9,3 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσω
του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης σε εκπτώσεις των λογα-
ριασµών. Σηµαντικό µέρος αυτών καλύφθηκε από την παρακρά-
τηση των υπερκερδών. 

Πιο συγκεκριµένα, µέχρι σήµερα έχουν εισπραχθεί 3,6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ µέσω του πρότυπου µηχανισµού παρακράτησης
των υπερκερδών των παραγωγών ενέργειας στο Χρηµατιστήριο
Ενέργειας. Επιπλέον 340 εκατοµµύρια µέσω φορολόγησης των
υπερκερδών για την περίοδο έως τον Ιούνιο του 2022, πριν τεθεί
σε λειτουργία ο αυτόµατος µηχανισµός παρακράτησης κερδών.
Επιπλέον 140 εκατοµµύρια ευρώ από το τέλος παραγωγής φυ-
σικού αερίου στην παραγωγή φυσικού αερίου, ενώ επιπλέον σε
630 εκατοµµύρια ανέρχεται η έκτακτη εισφορά στις εταιρείες
διύλισης. Παράλληλα, 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ έχουν καλυφθεί
από τα δικαιώµατα εκποµπών ρύπων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2024 κα-
λείται να απαντήσει στις προκλήσεις της νέας εποχής. Μια από
τις βασικότερες προκλήσεις, που δυστυχώς οι πρόσφατες µεγά-
λες φυσικές καταστροφές ανέδειξαν, είναι ότι η κλιµατική αλ-
λαγή είναι εδώ. 

Γι’ αυτό τον σκοπό από το 2024 και εφεξής προϋπολογίζονται
πόροι ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ στο εθνικό ΠΔΕ, ώστε να
καλύπτονται σε µόνιµη βάση οι δαπάνες κρατικής αρωγής έναντι
φυσικών καταστροφών. 

Πέρα από τον συµπληρωµατικό προϋπολογισµό φέτος 600
εκατοµµυρίων, αναθεωρήθηκε το Ταµείο Ανάκαµψης µε ένταξη
προγραµµάτων ύψους 686 εκατοµµυρίων ευρώ για την αποκα-
τάσταση των σιδηροδροµικού δικτύου στη Θεσσαλία, του σιδη-
ροδροµικού δικτύου και των αντιπληµµυρικών στον Έβρο,
εντάχθηκαν επιπλέον προγράµµατα 200 εκατοµµυρίων στο ΕΣΠΑ
2014-2020 και προωθείται η µέγιστη αξιοποίηση του ΕΣΠΑ 2021-
2027. Στόχος είναι να απορροφήσουµε 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ
για την αποκατάσταση υποδοµών στη Θεσσαλία. 

Επιπλέον, από τον Ιανουάριο του 2024 καθίσταται υποχρεω-
τική η ιδιωτική ασφάλιση για φυσικές καταστροφές για επιχειρή-
σεις µε κύκλο εργασιών άνω των 2 εκατοµµυρίων ευρώ και
µειώνεται ο ΕΝΦΙΑ 10% για κατοικίες που ασφαλίζονται για φυ-
σικές καταστροφές. 

Είµαστε από τις πρώτες χώρες, όπως είδαµε και στο COP28
πρόσφατα, που έχουµε συγκεκριµένα και αναλυτικά µέτρα για
την αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών, το «climate adap-
tation», όπως λέγεται. Ένα από αυτά τα µέτρα είναι να δηµιουρ-
γείς αποθέµατα για µελλοντικές φυσικές καταστροφές. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ στον προϋπολογισµό
επιδόσεων, ο οποίος συνοδεύει για τρίτο έτος την εισηγητική έκ-
θεση, ενώ για πρώτη φορά παρουσιάζεται η περιβαλλοντική διά-
σταση των προγραµµάτων όλων των Υπουργείων µέσω του
λεγόµενου «green budgeting». Επίσης, ιδιαίτερη σηµασία έχουν
οι key performance indicators για όλα τα Υπουργεία για την αύ-
ξηση της αποτελεσµατικότητας του κράτους. 

Στις προκλήσεις της νέας εποχής ανήκει και η καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής, µια έννοια που σκοπός µας είναι σε λίγα έτη
να γίνει έννοια αναχρονιστική. Γιατί το πρόταγµα της κοινωνίας
είναι η ενίσχυση των εισοδηµάτων των πολλών και όχι των λίγων
εις βάρος των πολλών. Γιατί η οικονοµία µπορεί να είναι ανταγω-

νιστική µόνο αν λειτουργεί σε συνθήκες δίκαιου ανταγωνισµού.
Γιατί απαιτείται επιτέλους να φτιάξουµε ένα κοινωνικό κράτος
ενισχύοντας τις υπηρεσίες που αυτό προσφέρει στους πολίτες
του. 

Πέρα από το θέµα του προσδιορισµού του εισοδήµατος των
ατοµικών επιχειρήσεων που έχει συζητηθεί εκτενώς, θέλω να
σταθώ σε ιδιαίτερα σηµαντικές παρεµβάσεις, όπως η θέσπιση
υποχρεωτικής ηλεκτρονικής διαβίωσης λογιστικών αρχείων, το
«myDATA», στην ΑΑΔΕ, η ολοκλήρωση διασύνδεσης ταµειακών
µε POS, η επέκταση υποχρεωτικής κατοχής POS στους υπόλοι-
πους κλάδους της λιανικής, ο περιορισµός χρήσης µετρητών, η
καθιέρωση αγοραπωλησίας ακινήτων αποκλειστικά µε χρήση
τραπεζικών µέσων, η πληρωµή προνοιακών επιδοµάτων µέσω
χρεωστικών καρτών, η αυστηροποίηση προστίµων για αγορές µε
µετρητά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η ενίσχυση του κοινωνικού κράτους αποτελεί βασική προτε-
ραιότητα της Κυβέρνησης. Είναι ενδεικτικό ότι οι δαπάνες του
Υπουργείου Υγείας ανήλθαν σε 5,6 δισεκατοµµύρια φέτος από
4,77 που είχαν προϋπολογιστεί. Δώσαµε 679 εκατοµµύρια από
το αποθεµατικό φέτος, ενώ το 2024 για πρώτη φορά ξεπερνούν
τα 6 δισεκατοµµύρια. Μέγεθος 46,5% υψηλότερο από τα 4,1 δι-
σεκατοµµύρια του 2019. 4,1 δισεκατοµµύρια δαπάνες υγείας του
2019, 6 δισεκατοµµύρια φέτος. 

Για τα νοσοκοµεία το 2019 ήταν 1,44 δισεκατοµµύρια η τακτική
επιδότηση, 2,86 φέτος. Διπλασιάστηκε η επιδότηση στα νοσοκο-
µεία. 

Όσον αφορά την φαρµακευτική δαπάνη του ΕΟΠΥΥ, αν δείτε
όλες τις κοινωνικές δαπάνες, τα έχουµε αναφέρει. 

Επίσης, έχουµε αύξηση του προϋπολογισµού του Υπουργείου
Παιδείας και του ΟΠΕΚΑ. Ακόµα και η συνταξιοδοτική δαπάνη –
θα αναφερθώ και σε αυτό- το 2024 είναι 900 εκατοµµύρια περισ-
σότερη από το 2023 και 4,6 δισεκατοµµύρια αυξηµένη σε σχέση
µε το 2019. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ελληνική οικονοµία κατάφερε
να ανακάµψει από την πανδηµία και να πετύχει το 2022 πρωτο-
γενές πλεόνασµα 0,1%. Για το 2023 το πρωτογενές πλεόνασµα
εκτιµάται σε 1,1% και το 2024 σε 2,1%, απόλυτα ευθυγραµµι-
σµένο µε τους στόχους του Προγράµµατος Σταθερότητας που
κατατέθηκε πριν τις εκλογές, τον Απρίλη του 2023, δείχνοντας
την προσήλωσή µας στη δηµοσιονοµική σταθερότητα, που απο-
τελεί εθνικό κεκτηµένο και όλοι πρέπει να διαφυλάξουµε. 

Αυτά τα νούµερα έχουν πιστοποιηθεί και από το Eurogroup και
από την ανάλυση των draft budgetary plans της Κοµισιόν στις 21
Νοεµβρίου. Είναι από τους πιο αξιόπιστους προϋπολογισµούς
στην Ευρωζώνη. 

Με τον προϋπολογισµό του 2024, λοιπόν, η Κυβέρνηση απο-
δεικνύει στην πράξη ότι εφαρµόζει µια πολιτική µε συνέχεια και
συνέπεια. Ενισχύει το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών. Ενισχύει
την κοινωνική συνοχή. Μειώνει τις ανισότητες, όπως φαίνεται και
από το σχετικό κεφάλαιο του προϋπολογισµού. Βελτιώνει την αν-
ταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Για µία Ελλάδα που θα παράγει πλούτο και
θα τον διανέµει δίκαια και µια Ελλάδα ισχυρή που θα πρωταγω-
νιστεί. 

Ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Αφροδίτη Κτενά Βουλευτής του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Η οµιλία νωρίτερα του Υπουργού Παιδείας ήταν µνηµείο αντι-

στροφής της πραγµατικότητας, από τις αρχικές παραδοχές
µέχρι τη χυδαία και ανιστόρητη διαπίστωση ότι το δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο ήταν δηµιούργηµα της χούντας για να αποκλείσει
τους κοµµουνιστές. Αυτά ακούσαµε νωρίτερα. 

Τα στελέχη της Κυβέρνησης πρέπει κάποια στιγµή να διαβά-
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σουν την ιστορία αυτού του τόπου, την πραγµατική ιστορία, που
είναι η ιστορία των λαϊκών αγώνων. Ο απόηχος των αγώνων της
δεκαετίας του 1960 για το δικαίωµα των λαϊκών στρωµάτων στην
εκπαίδευση φτάνει µέχρι τις µέρες µας. 

Δεν έχετε ακούσει για το «1-1-4»; Δεν έχετε ακούσει για το
«Ψωµί - Παιδεία - Ελευθερία» πάνω στην πύλη του Πολυτεχνείου;
Αυτό το σύνθηµα ήταν ότι ζητούσαν ιδιωτικοποίηση των πανεπι-
στηµίων; Ας σοβαρευτούµε! 

Καλά τα τσιτάτα απολογητών του αχαλίνωτου καπιταλισµού,
αλλά η αλήθεια είναι ότι το δηµόσιο πανεπιστήµιο αναπτύχθηκε
σε όλη την Ευρώπη για να ανταποκριθεί στις ανάγκες της καπι-
ταλιστικής ανάπτυξης της εποχής. 

Δεν ήταν ιδιοµορφία και έµπνευση της δικτατορίας. Σήµερα,
γι’ αυτό τον λόγο, για να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες της καπιτα-
λιστικής ανάπτυξης, προωθείται η ιδιωτικοποίηση της εκπαίδευ-
σης. Θα τα πούµε αυτά όταν έλθει η ώρα. Και τότε και τώρα η
ανάγκη για ασφυκτικό έλεγχο της άλλης άποψης στα πανεπιστή-
µια ήταν ίδια, τότε από το κράτος, σήµερα από την αγορά. 

Δεν έχουµε ψευδαισθήσεις. Το πανεπιστήµιο σε κάθε σύστηµα
στηρίζει κάθε φορά το οικονοµικό-κοινωνικό σύστηµα που ανα-
παράγει. Το είδαµε εξάλλου πρόσφατα στον εξαναγκασµό σε πα-
ραίτηση από τους χρηµατοδότες των ιδιωτικών πανεπιστηµίων
στην Αµερική, πρυτάνεων εµβληµατικών πανεπιστηµίων, επειδή
αρνήθηκαν να ταυτίσουν τις εκδηλώσεις αλληλεγγύης στον
αγώνα του παλαιστινιακού λαού για πατρίδα µε τον αντισηµιτι-
σµό. Μη µας µιλάτε, λοιπόν, για ακαδηµαϊκή ελευθερία στο ιδιω-
τικό πανεπιστήµιο. Δεν υπάρχει. 

Όσο για τον προϋπολογισµό, έχουµε µπροστά µας άλλον έναν
προϋπολογισµό για τις δαπάνες στα πανεπιστήµια και στην
έρευνα. Καθηλωµένες οι δαπάνες σε επίπεδα πολύ πίσω από τις
στοιχειώδεις λειτουργικές ανάγκες των πανεπιστηµίων και συνο-
λικά τις ανάγκες των φοιτητών και των εργαζοµένων σ’ αυτά,
πολύ πίσω και από τις δραµατικά διευρυµένες δυνατότητες της
εποχής. Σε µια χρονιά που η ακρίβεια καλπάζει, που πανεπιστή-
µια και ερευνητικά κέντρα φωνάζουν ότι γι’ ακόµα µία φορά ο
προϋπολογισµός δεν φτάνει να καλύψει ούτε φως, νερό, τηλέ-
φωνο, η Κυβέρνηση διατηρεί στα ίδια επίπεδα την κρατική χρη-
µατοδότηση, που πρακτικά σηµαίνει ένταση της
υποχρηµατοδότησης. Να µη µιλήσουµε για τις τεράστιες ανάγ-
κες στα κτήρια. Πέφτουν τζάµια, σοβάδες, µπάζουν νερά, βυθί-
ζονται στο σκοτάδι. Να µη µιλήσουµε για τις τεράστιες ανάγκες
της φοιτητικής µέριµνας που δεν είναι µόνο η σίτιση και η στέ-
γαση, αλλά και σ’ αυτά ακόµα να µείνουµε, τι να πούµε για το
διαχρονικό αίσχος στις συµβάσεις καθαριότητας, για την ποι-
ότητα του φαγητού ή για τα χαράτσια στις εστίες; 

Μια από τα ίδια, λοιπόν; Όχι ακριβώς. Εµείς λέµε ότι η υπο-
χρηµατοδότηση είναι επιλεκτική και στοχευµένη. Δίνονται πολλά
χρήµατα. Στα πανεπιστήµια και στα ερευνητικά κέντρα πραγµα-
τικά «βρέχει» εκατοµµύρια, όχι από τον τακτικό προϋπολογισµό
και όχι για τις ανάγκες των φοιτητών, των εργαζοµένων, της κοι-
νωνικής πλειοψηφίας. Από τη µια κλείνει η στρόφιγγα για τις
ανάγκες των φοιτητών και από την άλλη ανοίγει η στρόφιγγα για
επενδύσεις µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης και άλλων εργαλείων. 

Κάποια στοιχεία: Το ΑΕΠ της χώρας µας προβλέπεται να αγ-
γίξει τον επόµενο χρόνο τα 230 δισεκατοµµύρια, σύµφωνα µε τα
στοιχεία στον προϋπολογισµό. Κάπου τόσες είναι και οι στρατιω-
τικές δαπάνες σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση για το 2023.
Τα 230 δισεκατοµµύρια είναι ο πλούτος που παράγουν οι εργα-
ζόµενοι αυτής της χώρας µε άθλιες και ευέλικτες εργασιακές
σχέσεις, µε δεκατριάωρα, µε µισθούς πείνας. Απ’ αυτόν τον
πλούτο προβλέπεται να δαπανηθούν µόλις 1,4 δισεκατοµµύρια
για την τριτοβάθµια, 1,3 δισεκατοµµύρια για την έρευνα, τακτι-
κός και Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων µαζί, δηλαδή κόµµα
έξι µε κόµµα επτά στα εκατό. Την τελευταία δεκαετία οι συνολι-
κές δαπάνες για την παιδεία µειώθηκαν τουλάχιστον κατά 1,8 δι-
σεκατοµµύρια και η χρηµατοδότηση των ΑΕΙ κατά 70%. 

Επίσης, συνεχίζεται και διευρύνεται η υποστελέχωση. Την ίδια
στιγµή που ο νέος νόµος-πλαίσιο που ψηφίστηκε πέρυσι προβλέ-
πει πληθώρα νέων δοµών, προβλέπει πληθώρα προγραµµάτων,
αυτά που θα οδηγήσουν στην εξωστρέφεια, όπως λέµε, το ιδιω-
τικοποιηµένο δηµόσιο πανεπιστήµιο, δηλαδή κοινά, διπλά πτυχία,

ξενόγλωσσα κ.λπ., µέσα σ’ όλα αυτά προβλέπεται µείωση προ-
σωπικού κατά δύο χιλιάδες τριακόσιους εργαζόµενους. Πώς θα
«τρέξουν» όλα αυτά; Πώς θα στελεχωθούν; Με συµβασιούχους.
Βλέπετε, οι συµβασιούχοι πανεπιστηµίων και ερευνητικών κέν-
τρων δεν επιβαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό. Δουλεύουν
σε προγράµµατα και δουλειά «µε το κοµµάτι». Και µετά κόπτεστε
για το brain drain! 

Την ίδια στιγµή που γίνονται όλα αυτά, προβλέπονται εκατον-
τάδες εκατοµµύρια κυριολεκτικά για δράσεις που εντείνουν την
κατηγοριοποίηση και την επιχειρηµατική λειτουργία των ιδρυµά-
των, όπως: 156 εκατοµµύρια για πανεπιστήµια αριστείας, 20 εκα-
τοµµύρια για «βιοµηχανικά» διδακτορικά, 92 εκατοµµύρια για
συµπράξεις ερευνητικής αριστείας, 100 εκατοµµύρια για vouch-
ers, για αγορά ηλεκτρονικού εξοπλισµού, δεκάδες εκατοµµύρια
για άλλες δράσεις του ψηφιακού µετασχηµατισµού, την ώρα που
ακόµα δεν είναι εξασφαλισµένη η δωρεάν πρόσβαση το 2023 στο
διαδίκτυο. «Ζεστό» χρήµα, δηλαδή, σε επιχειρήσεις και «χάντρες
και καθρεφτάκια» στους φοιτητές και στους εργαζόµενους και
στους ερευνητές. 

Βέβαια, έχουµε και τη «ναυαρχίδα» του επιχειρηµατικού πανε-
πιστηµίου, τους ΕΛΚΕ, των οποίων τα αποθεµατικά θα χρησιµο-
ποιηθούν µεταξύ άλλων και για υποστήριξη των υποδοµών, αλλά
πώς; Επιλεκτικά, ανάλογα µε το τι µπορεί να κάνει απόσβεση. Για
παράδειγµα, το ΕΚΠΑ σε ενιαίο κτήριο που θα χρησιµοποιείται
µόνο από τους φοιτητές του ξενόγλωσσου προγράµµατος της
Ιατρικής. 

Να µη µιλήσουµε για τον πακτωλό της πράσινης µετάβασης
που θα διοχετευτεί στο «πρασίνισµα» των κτηρίων, όταν ακόµα
δεν έχει ελεγχθεί η στατικότητα των κτηρίων.

Και µια απορία: Στον προϋπολογισµό επιδόσεων µπαίνει σαν
στόχος ενίσχυσης της ποιότητας, όπως λέει, το να ανέβει το πο-
σοστό αποφοίτων από τα ΑΕΙ σε διάρκεια σπουδών ν+2. Αλή-
θεια, πώς θα επιτευχθεί αυτό, όταν δεν έχει εξαγγελθεί ούτε µισό
µέτρο για την αντιµετώπιση των πραγµατικών λόγων που οδη-
γούν σε παράταση του χρόνου σπουδών των φοιτητών; 

Κλείνοντας, εµείς λέµε ότι σήµερα υπάρχουν όλες οι δυνατό-
τητες για ουσιαστική αναβάθµιση των πανεπιστηµίων και του
ερευνητικού έργου, κόντρα όµως στις προτεραιότητες του αστι-
κού κράτους που σήµερα το διαχειρίζεται η Κυβέρνηση της Νέα
Δηµοκρατίας, αρκεί να βγει από τη µέση το κριτήριο του κέρ-
δους. Έχουµε µπροστά µας πολλές µάχες, όπως αυτή ενάντια
στα ιδιωτικά πανεπιστήµια µε όποια µορφή και όποτε έλθουν.

Καλούµε, λοιπόν, τους φοιτητές, τους ερευνητές, τους εργα-
ζόµενους να συµπορευτούν µε το ΚΚΕ σε σύγκρουση µε τη λο-
γική της µοιρολατρίας, της µιζέριας, του µικρότερου κακού, για
να διεκδικήσουµε όλες και όλοι µαζί τη ζωή που µας αξίζει. Όλες
και όλοι αύριο το απόγευµα στο συλλαλητήριο στο Σύνταγµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα η

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα Ευθυµίου.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουρ-

γός και η Κυβέρνηση την προηγούµενη τετραετία κατάφεραν στο
πλαίσιο της συνετής δηµοσιονοµικής διαχείρισης να βγάλουν την
οικονοµία µας από µια πολύ δύσκολη φάση. Αυτό καταδεικνύεται
από τα βασικά µακροοικονοµικά µεγέθη, όπως αναλύθηκαν από
το οικονοµικό επιτελείο και τους συναδέλφους µου. Άλλωστε, τα
βασικά µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας αποτυπώνονται στον πί-
νακα 1,4 σελίδα 44 της εισηγητικής έκθεσης του προϋπολογι-
σµού.

Η σηµαντική οικονοµική ανάπτυξη και η υλοποίηση διαρθρω-
τικών µεταρρυθµίσεων έχουν συµβάλει στην αύξηση της απα-
σχόλησης, στη µείωση της ανεργίας -για το 2024 προβλέπεται
σε ποσοστό 10,6%- και στη βελτίωση του ποσοστού συµµετοχής
στο εργατικό δυναµικό. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µια σύνδεση της αγοράς
εργασίας µε την ανάγκη αλλαγής του παραγωγικού µοντέλου
που προωθεί και η Κυβέρνηση µε τις πρωτοβουλίες της. 

Ενδεικτικά αναφέρω. Στοιχείο πρώτο: Σύµφωνα µε τα στοιχεία
του ΟΟΣΑ, η Ελλάδα καταγράφει από τα υψηλότερα ποσοστά
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αναντιστοιχίας δεξιοτήτων των απασχολουµένων µε τις απαιτού-
µενες από τις θέσεις εργασίας που κατέχουν.

Στοιχείο δεύτερο: Σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
οι νέοι αµείβονται λιγότερο συγκριτικά µε τους µεγαλύτερους.
Ωστόσο, στην Ελλάδα αυτή η διαφορά είναι µεγαλύτερη σε σύγ-
κριση µε τη Γερµανία και µε την Πορτογαλία, όπως καταγράφε-
ται σε σχετική έρευνα του ινστιτούτου της ΓΣΕΕ. Την καταθέτω
για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στοιχείο τρίτο: Παρατηρείται περιορισµένη ζήτηση για εξειδι-
κευµένο ανθρώπινο δυναµικό από τον ιδιωτικό τοµέα, καθώς οι
ελληνικές επιχειρήσεις δεν παράγουν σε σηµαντικό βαθµό σύν-
θετα προϊόντα ή υπηρεσίες έντασης γνώσης και τεχνολογίας.

Στοιχείο τέταρτο: Παρατηρείται µεγαλύτερο ποσοστό ανερ-
γίας στις γυναίκες και στους νέους. Να σηµειωθεί βέβαια ότι για
το 2023 µειώθηκε το ποσοστό ανεργίας στις γυναίκες. Τι σηµαί-
νει αυτό; Παράλληλα µε τις ορθές πρωτοβουλίες που έχει πάρει
η Κυβέρνηση -ακούσαµε και τον Υπουργό Παιδείας κ. Πιερρα-
κάκη να λέει ότι το νοµοσχέδιο που θα φέρει είναι για την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση-, θα ήταν επωφελές να δώσουµε έµφαση
σε µια στρατηγική για ποιοτική ανάπτυξη, η οποία θα στηρίζεται
στο εξειδικευµένο ανθρώπινο δυναµικό και θα έχει ως στόχο τη
σταδιακή αύξηση της παραγωγής προϊόντων και υπηρεσιών υψη-
λής προστιθέµενης αξίας.

Επίσης, χρειάζεται εντατικοποίηση της ενίσχυσης των πολιτι-
κών προσέλκυσης περισσότερων γυναικών και νέων στην απα-
σχόληση. Μάλιστα, ο ΟΟΣΑ θεωρεί ότι αυτό θα βελτιώσει τις
προοπτικές ανάπτυξης της χώρας µας. Θα καταθέσω την σχετική
έκθεση του ΟΟΣΑ για τα Πρακτικά και να πω παρενθετικά ότι
αυτό που λέει ο ΟΟΣΑ για την οικονοµία είναι το εξής:  «Greece
economic remain robust», δηλαδή είναι ρωµαλέα η ελληνική οι-
κονοµία. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζοντας, λοιπόν, πώς θα επιτευχθεί αυτό; Προβλέπονται
επενδυτικοί πόροι ύψους 12,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσω του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και µέσω του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Αυτοί θα εισρεύσουν στην ελλη-
νική οικονοµία εντός του 2024. Στον πίνακα 3.14 σελίδα 159 της
εισηγητικής, παρουσιάζεται η διαχρονική εξέλιξη του ΠΔΕ από
το 2013 έως και το 2024 και η ποσοστιαία συµµετοχή του στο
ΑΕΠ της χώρας. 

Οι δαπάνες και επιχορηγήσεις από δάνεια του Ταµείου Ανά-
καµψης προβλέπεται το 2024 να επιταχύνουν τη συµβολή τους
στην ενίσχυση της παραγωγικότητας και στον µετασχηµατισµό
προς ένα παραγωγικό µοντέλο υψηλής προστιθέµενης αξίας,
µέσω φιλόδοξων επενδύσεων στους τοµείς της πράσινης οικο-
νοµίας, του ψηφιακού µετασχηµατισµού, του επιχειρηµατικού πε-
ριβάλλοντος, της εξαγωγικής ικανότητας, του ανθρώπινου
κεφαλαίου και της αγοράς εργασίας.

Πάνω, λοιπόν, σε αυτούς τους βασικούς πυλώνες, µπορούµε
να αναπτύξουµε πολιτικές που έχουν ως στόχο να αλλάξουν µα-
κροπρόθεσµα το υπόδειγµα ανάπτυξης της χώρας µας και προς
την κατεύθυνση της οικονοµίας της γνώσης. Αυτό θα δηµιουρ-
γήσει περισσότερες θέσεις εργασίας για επιστήµονες στον ιδιω-
τικό και στον δηµόσιο τοµέα, βραχυπρόθεσµα χρειάζονται
πολιτικές για τη στήριξη της αυτοαπασχόλησης των πτυχιούχων,
επωφελής θα ήταν η ενίσχυση των ευφυών επιχειρήσεων της και-
νοτοµίας στις επιχειρήσεις της τεχνολογίας και της ανάπτυξης
και επίσης της επιχειρηµατικότητας στα πανεπιστήµια και της
ακαδηµαϊκής ερευνητικής δραστηριότητας. Θα µπορούσε να
αναγνωριστεί ως κεντρικός στόχος η εικονική επιστροφή virtual
return, δηλαδή, η σύνδεση ανθρώπινων πόρων που ζουν και ερ-
γάζονται στο εξωτερικό µε την ελληνική οικονοµία. Οι παραπάνω
προτάσεις θα ήταν επωφελείς στην υποστήριξη του νέου παρα-

γωγικού µοντέλου που µε τις πολιτικές της δηµιουργεί η Κυβέρ-
νηση. 

Επιπρόσθετα, ένα κοµµάτι σηµαντικό του σηµερινού προϋπο-
λογισµού του 2024 είναι η κοινωνική του προέκταση. Μέσα από
δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις, όπως αυτές αποτυπώνονται από
τον πίνακα 3.27 σελίδα 189 της εισηγητικής έκθεσης, κατατεί-
νουν στη µείωση των ανισοτήτων. Αυτό έχει επιτευχθεί; Όπως
δείχνουν τα στοιχεία, το µέσο ετήσιο εισόδηµα αυξάνεται το
2024, πίνακας 3.29 σελίδα 193. Οι δείκτες ανισότητας φαίνεται
ότι θα µειωθούν το 2024 σε σχέση µε το 2023, πίνακας 3.30 σε-
λίδα 194. Ο δείκτης φτώχειας φαίνεται ότι θα µειωθεί το 2024 σε
σχέση µε το 2023 πίνακας 3.31 σελίδα 194. Το χάσµα φτώχειας
φαίνεται ότι θα µειωθεί το 2024 σε σχέση µε το 2023 πίνακας
3.32 σελίδα 195. 

Άρα, πράγµατι αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό αυτό ότι
τα µέτρα που παίρνει η Κυβέρνηση είναι αποτελεσµατικά και
σαφώς βέβαια η προσπάθεια που κάνει είναι µια προσπάθεια δυ-
ναµική.

Καταλήγοντας, ο προϋπολογισµός αυτός έχει και κάτι και-
νούργιο. Είναι ένας προϋπολογισµός που λαµβάνει υπ’ όψιν του
την κλιµατική αλλαγή. Η κλιµατική αλλαγή είναι εδώ, είναι ένα
παγκόσµιο φαινόµενο που θα βρίσκουµε συνεχώς µπροστά µας.
Το ζήσαµε άλλωστε στη χώρα µας µε τις πυρκαγιές και τις πληµ-
µύρες. Μεριµνά, λοιπόν, για το θέµα αυτό ο προϋπολογισµός.
Κυρίαρχο ζήτηµα είναι µια νέα οργανωτική δοµή για την πρό-
ληψη µε λειτουργία νέων συντονιστικών οργάνων. Άλλωστε αυτό
το επεσήµανε και ο Πρωθυπουργός που µε πρωτοβουλία του
έκανε τη συζήτηση σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, προς την κατεύθυνση αυτή λαµβάνει

συγκεκριµένα µέτρα όπως αναλύθηκαν και φαίνονται και στον
προϋπολογισµό. Οι φυσικές καταστροφές και οι δραµατικές
στιγµές που ζήσαµε στη Θεσσαλία και στον Έβρο δείχνουν ότι
είναι κάτι που µπορεί να ξαναβρούµε µπροστά µας, σε οποιαδή-
ποτε γωνιά της Ελλάδας. 

Στη Θεσσαλονίκη ζήσαµε την άνοιξη πληµµύρες και ως Βου-
λευτής Α’ Θεσσαλονίκης προτίθεµαι να αναλάβω πρωτοβουλίες
σε άµεσο χρονικό διάστηµα, µε τους αρµόδιους φορείς, τόσο
για την αντιπληµµυρική προστασία όσο και για την διαχείριση και
αξιοποίηση των υδάτων, στη βάση της βιώσιµης ανάπτυξης. 

Κοινωνία, οικονοµία, περιβάλλον: αυτοί είναι οι τρεις πυλώνες
της. Οι κύριες φάσεις µιας ολοκληρωµένης διαχείρισης των φυ-
σικών υδάτινων στοιχείων, µπορούν να εξεταστούν µε τη δηµι-
ουργία ενός πολυλειτουργικού σχεδίου προγράµµατος. Στόχος
η εξισορρόπηση των ζητηµάτων που σχετίζονται µε τους τρεις
βασικούς πυλώνες της βιώσιµης αστικής ανάπτυξης, µε ιδιαίτερη
έµφαση στον υδραυλικό και περιβαλλοντικό ρόλο των ρεµάτων
αυτών. 

Υπό τις παραπάνω, λοιπόν, σκέψεις υπερψηφίζω τον προϋπο-
λογισµό του 2024. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Μαρία Αθανασίου από την Ελληνική Λύση. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι

συνάδελφοι, η Κυβέρνηση εξακολουθεί να εφαρµόζει τη νεοφι-
λελεύθερη πολιτική της σε βάρος της δηµόσιας υγείας και σε
όφελος της ιδιωτικής. Δεν µιλάω µόνο για τις συµπράξεις δηµο-
σίου και ιδιωτικού τοµέα, σχήµα το οποίο αποτελεί συνήθη
άσκηση πολιτικής της Κυβέρνησης, αλλά και για τη συστηµατική
απαξίωση και αποδυνάµωση τόσο των δοµών της δηµόσιας
υγείας όσο και του προσωπικού, το οποίο εργάζεται σε αυτές,
ούτως ώστε λόγω έλλειψης υλικοτεχνικής υποδοµής και επαρ-
κούς προσωπικού να αδυνατούν να παράσχουν αξιοπρεπείς υπη-
ρεσίες στους φορολογούµενους πολίτες. Και έτσι αυτοί παρά τη
θέλησή τους να οδηγούνται µοιραία στον ιδιωτικό τοµέα. 

Γιατί πώς αλλιώς δικαιολογείται η διατήρηση της τεράστιας
υποστελέχωσης των νοσοκοµείων, αλλά και των κέντρων υγείας
η υπερεντατικοποίηση της εργασίας, οι ηµέρες κανονικής άδειας
στο εξουθενωµένο προσωπικό, οι οποίες δεν µπορούν να δο-
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θούν, διότι θα κλείσουν τελείως τα τµήµατα και οι κλινικές; Οι
αναξιοπρεπείς αποδοχές και γενικότερα ο αυταρχικός τρόπος
διοίκησης είναι µερικά µόνο προβλήµατα του τοµέα της υγείας,
τα οποία ωστόσο απειλούν όχι µόνο τη λειτουργία του, αλλά και
την ίδια την υπόστασή του. 

Πώς αλλιώς, λοιπόν, µπορεί να δικαιολογηθεί, παραδείγµατος
χάριν, η διαφορετική αντιµετώπιση των εργαζοµένων του κλάδου
υγείας του δηµοσίου µε τους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα
µέσω της ΚΥΑ των Υπουργείων Οικονοµικών και Υγείας για την
αναδιάρθρωση της χορήγησης του επιδόµατος επικίνδυνης και
ανθυγιεινής εργασίας στους εργαζόµενους του Υπουργείου
Υγείας που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ Α.Φ. 26/11/23;

Αφορά µόνο σε λαµβανόµενες αποδοχές, χωρίς ωστόσο να
έχει ασφαλιστικό αντίκτυπο παρ’ ότι παρέχουν τις ίδιες υπηρε-
σίες ή ακόµα περισσότερο τα βαριά περιστατικά δεν τα αναλαµ-
βάνει ο ιδιωτικός τοµέας, αλλά τα παραπέµπει στο δηµόσιο. Έτσι
οι εργαζόµενοι στον δηµόσιο τοµέα και τα βαρέα περιστατικά
διαχειρίζονται και απολαµβάνουν και κατώτερων ασφαλιστικών
προνοµίων, έναντι των συναδέλφων του ιδιωτικού κλάδου. 

Εξυπηρετώντας ιδιωτικά συµφέροντα και µάλιστα επιχειρηµα-
τικών οµίλων υγείας πέραν του ότι ωθεί τους ασθενείς στον ιδιω-
τικό κλάδο, τους καθιστά και έρµαια των κερδοσκόπων, µε το να
καταργεί την πλήρη και αποκλειστική απασχόληση των γιατρών
του ΕΣΥ. Έτσι οι ασθενείς πλέον καταλήγουν να είναι πελάτες
των ίδιων των γιατρών τους. Όσοι δεν το επιλέξουν είναι καταδι-
κασµένοι να περιµένουν πολλούς µήνες µέχρι να εξυπηρετη-
θούν. 

Σύµφωνα µε τον νέο προϋπολογισµό του κράτους για το 2024,
αυξηµένη κατά το ποσό µόλις των 338 εκατοµµυρίων ευρώ προ-
βλέπεται η επιχορήγηση στα νοσοκοµεία και την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας συγκριτικά µε το 2023, ενώ µεταξύ άλλων προ-
βλέπονται η αναµόρφωση του µισθολογίου των γιατρών του ΕΣΥ
και η ολοκλήρωση έργων του ΕΟΠΥΥ. Ωστόσο για το κρίσιµο ζή-
τηµα των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων των νοσοκοµείων, για
το οποίο η χώρα µας παραπέµφθηκε από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι καθαρές λη-
ξιπρόθεσµες οφειλές εξαιρουµένων των υπό συµψηφισµό ποσών
φτάνουν στα 164 εκατοµµύρια ευρώ.

Στόχος της κυβερνητικής πολιτικής, όπως αναφέρεται στο κεί-
µενο του προϋπολογισµού, από τις αρχές του 2023 αποτελεί η
αύξηση των µισθών, η τόνωση του διαθέσιµου εισοδήµατος και
η µείωση των ανισοτήτων. 

Γι’ αυτόν τον σκοπό ήδη από το πρώτο εξάµηνο του 2023 υιο-
θετήθηκαν νέα µέτρα. Σε αυτά περιλαµβάνεται η αναµόρφωση
του ειδικού µισθολογίου των γιατρών του ΕΣΥ µε µεσοσταθµική
αύξηση 10% και κόστος 92 εκατοµµύρια ευρώ για το 2023 και 65
εκατοµµύρια ευρώ και το 2024 και εφεξής. Οι αµοιβές σήµερα
προσδιορίζονται µε βάση το ν.4472/2017, ο οποίος όµως κρίθηκε
αντισυνταγµατικός από το ΣτΕ και τον Άρειο Πάγο και υποχρεώ-
νει την Κυβέρνηση να επαναφέρει τους µισθούς στα επίπεδα του
2009, οι οποίες και πάλι δεν αναπληρώνουν τις απώλειες εισο-
δήµατος της τελευταίας δεκαετίας. 

Ως εκ τούτου οι εξαγγελίες για αυξήσεις τέτοιου µόνο βαθµού
δεν πλησιάζουν ούτε καν στο παραµικρό την υποχρέωση της Κυ-
βέρνησης να επαναφέρει τις αποδοχές στο επίπεδο το οποίο
έκρινε το Ανώτατο Διοικητικό Δικαστήριο. Αυτή λοιπόν η µεσο-
σταθµική αύξηση δεν µπορεί να αντιµετωπίσει τις δυσκολίες επι-
βίωσης οι οποίες οφείλονται στο εκτοξευµένο κόστος
καθηµερινής ζωής. Με λίγα λόγια µε τις υφιστάµενες αποδοχές
αλλά και µε αυτές τις οποίες έχει εξαγγείλει η Κυβέρνηση οι ωφε-
λούµενοι θα εξακολουθούν να µην µπορούν να επιβιώνουν. Οι
αποδοχές παραµένουν σε χαµηλότατα επίπεδα συγκριτικά µε τις
αποδοχές αντίστοιχων συναδέλφων σε ευρωπαϊκές χώρες. Αυτό
θα έχει ως αποτέλεσµα όχι µόνο να µη δίνονται κίνητρα επιστρο-
φής των εκπατρισµένων υγειονοµικών αλλά και να ωθούνται
ακόµα περισσότεροι στον εκπατρισµό. Η Ελλάδα χάνει τα παιδιά
της. Χάνει λαµπρά µυαλά µε εξαίρετες προοπτικές µε δυνατότη-
τες να προσφέρουν στην πατρίδα µας γνώσεις και ικανότητες
εµπειρία αλλά η ίδια η χώρα τα αποδιώχνει. 

Ένα άλλο µελανό σηµείο είναι η αποτυχηµένη εφαρµογή του
συστήµατος του προσωπικού γιατρού. Η Κυβέρνηση αντί να ακο-

λουθήσει εφαρµοσµένα επιτυχώς συστήµατα άλλων χωρών επι-
λέγει να πειραµατίζεται. Η Ελληνική Λύση είχε από την αρχή προ-
τείνει η διαχείριση του προσωπικού γιατρού να είναι
συνδεδεµένη µε τα αρχεία που τηρούν οι δήµοι οι οποίοι γνωρί-
ζουν τον ακριβή πληθυσµό τους άρα και τις τοπικές ανάγκες των
πολιτών ανά δήµο και ανά περιφέρεια. Αντιθέτως στην Ελλάδα η
διαχείριση του προσωπικού γιατρού γίνεται κεντρικά, µε ελλιπή
στοιχεία, µε αποτέλεσµα πολλές φορές οι ενδιαφερόµενοι λόγω
έλλειψης διαθέσιµων γιατρών στην περιοχή τους να καταφεύ-
γουν σε γιατρούς µακριά από τον τόπο κατοικίας τους αλλά και
το κέντρο των δραστηριοτήτων τους. Το πιο λυπηρό, δε, είναι ότι
ο προσωπικός γιατρός είναι γιατρός του κέντρου υγείας και στα-
µατώ εδώ για το πόσο προσωπικός είναι. 

Τέλος, η κυβέρνηση έχει παραλείψει ακόµα µια φορά αυτό το
οποίο επανειληµµένως η Ελληνική Λύση έχει τονίσει δηλαδή ότι
η ενίσχυση του τοµέα δηµόσιας υγείας επιτάσσει την ενίσχυση
και των ακριτικών νησιών αλλά και χερσαίων συνοριακών περιο-
χών µε το να δοθούν κίνητρα στους γιατρούς οι οποίοι καλούνται
να υπηρετήσουν εκεί. Επί παραδείγµατι ως Ελληνική Λύση
έχουµε προτείνει και επιµένουµε ότι ο χρόνος των εφηµεριών ο
οποίος λόγω ιδιαζουσών συνθηκών είναι πολύ µεγάλος στα ακρι-
τικά νησιά σε σύγκριση µε τις άλλες περιοχές δέον να προσµε-
τράται ως συντάξιµος χρόνος. Επίσης, δέον, οι αποδοχές από
τις εφηµερίες τους να είναι αφορολόγητες αλλά και να δίνεται
βοήθεια στη στέγαση των γιατρών αλλά και αντίστοιχα των εκ-
παιδευτικών σε ακριτικά είτε τουριστικά νησιά όπου η εύρεση
στέγης καθίσταται ιδιαίτερα δύσκολη είτε δαπανηρή λόγω υψη-
λών ενοικίων.

Κύριοι και αυτός ο προϋπολογισµός καθρεφτίζει την πολιτική
απαξίωση της Κυβέρνησης προς τον κλάδο υγείας και την πολι-
τική αποδυνάµωσης του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού.
Πολιτική η οποία διατηρεί σε αναξιοπρεπή επίπεδα τη λειτουργία
του κλάδου αλλά και τη διαβίωση των λειτουργών του. Αντιθέ-
τως, καταδεικνύουν τις επιδιώξεις της νεοφιλελεύθερης κυβερ-
νητικής πολιτικής για ιδιωτικοποίηση της δηµόσιας υγείας και
προαγωγή των κερδών των ιδιωτών επιχειρηµατιών υγείας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυ-
µνάσιο Θήβας. 

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού, κ. Βρούτσης για οκτώ λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κορυφαία διαδικασία ο προϋπολογισµός. Επίκαιρο θέµα ο

αθλητισµός. Είναι πολλά αυτά που πρέπει να πούµε στα οκτώ
λεπτά που διαθέτω. Αυτό είναι το δίκαιο. Θα προσπαθήσω να τα
συµπυκνώσω παρουσιάζοντας και τα θέµατα του προϋπολογι-
σµού που αφορούν τον αθλητισµό, αλλά και τα επίµαχα θέµατα
της επικαιρότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω κι εγώ όπως και άλλοι συ-
νάδελφοι που πέρασαν από αυτό το Βήµα την εµπειρία και τα
βιώµατα µέσα από άλλες συζητήσεις που αφορούν στον προ-
ϋπολογισµό, την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία. Συµπέ-
ρασµα όλων αυτών των ετών και της εµπειρίας, είναι ότι κάθε
φορά που συζητάµε τον προϋπολογισµό του κράτους εδώ στη
Βουλή. Υπάρχουν δύο-τρία στοιχεία τα οποία είναι τα στερεό-
τυπα που αξιολογείς σε έναν προϋπολογισµό. Στερεότυπα, µο-
ναδικά, µε αλάνθαστα κριτήρια. Ποια είναι αυτά τα κριτήρια; Τα
κριτήρια είναι πρώτον, αν ο προϋπολογισµός είναι αναπτυξιακός.
Αν είναι κοινωνικά δίκαιος, δεύτερο. Κι αν είναι αξιόπιστος, τρί-
τον. Ξεκινάω από το τελευταίο.

Αξιόπιστος. Είναι πολύ εύκολο, πλέον, και µε την τεχνολογία
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που διαθέτουµε και µε την εύκολη πρόσβαση να πάρουµε όλους
τους προϋπολογισµούς των τελευταίων ετών και να δούµε ότι ο
περσινός προϋπολογισµός όχι µόνο ήταν αξιόπιστος όσον
αφορά την εκτέλεσή του, αλλά «έπεσε έξω» γιατί είχε πολύ κα-
λύτερα αποτελέσµατα σε όλα τα επίπεδα. Και ο προπέρσινος.
Άρα το κρίσιµο ζήτηµα µιας συζήτησης για τον προϋπολογισµό
και την αξιοπιστία του είναι που έρχεται από το παρελθόν. Και
πράγµατι επιβεβαιώνεται ότι ο προϋπολογισµός και οι προηγού-
µενοι προϋπολογισµοί ήταν αξιόπιστοι. Έτσι θα είναι και ο συγ-
κεκριµένος, διότι τα στοιχεία που παραθέτει στην ίδια αναλογία
και λογική παραπέµπουν στο ότι το 2024 θα υλοποιηθεί ο προ-
ϋπολογισµός και θα είναι και πάλι αξιόπιστος. 

Ταυτόχρονα µε την αξιοπιστία πρέπει να βλέπεις και την ευ-
ρωπαϊκή διάσταση. Το είπε ο κ. Πετραλιάς στην τοποθέτησή του.
Όλοι οι δείκτες που δείχνουν τη σύγκριση του προϋπολογισµού
της χώρας µας µε τους ευρωπαϊκούς δείκτες του µέσου όρου
της Ευρώπης δείχνουν ότι είµαστε σε αυτή τη χρονική συγκυρία
πολύ καλύτεροι. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι ένα από τα θετικά πρό-
σηµα που παίρνει η ελληνική Κυβέρνηση. Τα στοιχεία είναι αλάν-
θαστα. Κοινωνική δικαιοσύνη υπάρχει. Έρχονται όλα τα επίπεδα
από τις συντάξεις µέχρι τα προνοιακά επιδόµατα. Όλα βρίσκον-
ται σε µια ανοδική πορεία. Η αναπτυξιακή δυναµική του προϋπο-
λογισµού είναι αδιαµφισβήτητη. Τα λένε τα ίδια τα στοιχεία.
Ρεκόρ ξένων επενδύσεων, µείωση δηµόσιου χρέους στο 160%,
20 µονάδες κάτω το δηµόσιο χρέος από το 2019. Μείωση της
ανεργίας στο 9,6% από το 17,4% που ήταν το 2019. Ήταν µεγα-
λύτερο πριν. Μειώθηκε και επί ΣΥΡΙΖΑ. Φτάνει σήµερα στο 9,6%.
Μονοψήφιο νούµερο. 

Τρίτη σε υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης στην Ευρώπη η
Ελλάδα: 2,9%, όταν ο µέσος όρος είναι 1,2%. Εξαγωγές 5,6%,
όταν στην Ευρωζώνη είναι 2,2%. Αύξηση του κατώτατου µισθού
στα 910 ευρώ, δέκατη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρωτογε-
νές αποτέλεσµα 2,1%. Υγεία, δηλαδή, δείχνει. Δείχνει νοικοκύ-
ρεµα στα οικονοµικά όταν στην Ευρώπη θα είναι -1% το
πρωτογενές. Περαιτέρω µείωση του ΦΠΑ, του κενού του ΦΠΑ,
που δείχνει ότι πραγµατικά πιάνει τη φοροδιαφυγή µε στόχο να
πάµε στον µέσο όρο της Ευρώπης που είναι το 9% το 2026. Και
έρχεται ως επιστέγασµα η αναβάθµιση µέσα από τους οίκους
αξιολόγησης να επιβεβαιώσουν τα θετικά επιτεύγµατα του προ-
ϋπολογισµού και της οικονοµίας. 

Καταλαβαίνω την κριτική που ασκείται. Είναι µια κορυφαία δια-
δικασία. Η Αντιπολίτευση θα πει τη δική της προοπτική, τη δική
της αξιολόγηση, αλλά αυτό που µένει είναι ότι πραγµατικά η Ελ-
λάδα βαδίζει σωστά. Η ελληνική οικονοµία παρά τις δυσκολίες
και τις διεθνείς προκλήσεις πηγαίνει στον σωστό δρόµο. Κανείς
δεν είπε ότι γίνονται θαύµατα όµως µε το νοικοκύρεµα, την συλ-
λογική προσπάθεια, την εµµονική µας θέση να είµαστε πολύ προ-
σεκτικοί στις αποφάσεις µας, καταφέρνουµε και πάµε την
ελληνική οικονοµία, το καράβι της ελληνικής οικονοµίας στα δύ-
σκολα νερά που έχουµε µπροστά µας, στους δύσκολους και-
ρούς, στο σωστό δρόµο. Συγκριτικά µε την Ευρώπη πάµε ακόµα
καλύτερα. 

Αθλητισµός. Τα οικονοµικά του αθλητισµού, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι µία ιστορία που έρχεται από το παρελθόν. Το
2020 -θυµίζω και για τους νεότερους- δόθηκε µία γενναία πρω-
τοφανής αύξηση στον αθλητισµό της χώρας. Αποφάσισε η ελλη-
νική Κυβέρνηση και έδωσε 66 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο από
τη φορολογία του στοιχήµατος. Τα χρήµατα αυτά πήγαν σε δύο
κατευθύνσεις: στις επαγγελµατικές οµάδες, στον ερασιτεχνικό
αθλητισµό και στις οµοσπονδίες. Ήταν σε µια σωστή κατεύ-
θυνση. 

Σήµερα είµαι στην ευχάριστη θέση να σας ανακοινώσω κάτι.
Ευχαριστώ το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης, από τον
Κωστή Χατζηδάκη, µέχρι τον φίλο µου Χάρη Θεοχάρη και ιδιαί-
τερα τον Θάνο Πετραλιά, που έχει την ευθύνη της εκτέλεσης,
που έδωσαν µέσα σε αυτόν τον κρατικό προϋπολογισµό πραγ-
µατικά µία γενναία αύξηση για τον αθλητισµό της χώρας ο
οποίος δεν είναι θεωρητικός. Διαβάζω για να καταλάβετε. Τα
χρήµατα αυτά δεν πάνε ούτε σε οµάδες, ούτε σε οµοσπονδίες.
Πάνε στην καρδιά του αθλητισµού, στα αθλητικά κέντρα, στην
αναβάθµισή τους, στην εξέλιξή τους, στη συντήρησή τους. Δια-

βάζω γιατί ενδιαφέρει όλη την Ελλάδα. Εθνικό Στάδιο Καυταν-
τζόγλειο, αύξηση του προϋπολογισµού, 150%. Εθνικά Αθλητικά
Κέντρα Θεσσαλονίκης, αύξηση προϋπολογισµού 48,87%. 

Πανηπειρωτικό Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Ιωαννίνων, αύξηση
81,43%. Αυτά είναι µέσα στον προϋπολογισµό. Ηράκλειο Κρήτης,
Εθνικό Αθλητικό Κέντρο, 23,66%, Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Χα-
νίων, αύξηση 19,05%, Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Λάρισας 75,32%.
Πανπελοποννησιακό Αθλητικό Κέντρο Πατρών, 76,47%. Εθνικό
Στάδιο Κοµοτηνής, Πανθρακικό, 33,33%. Αθλητικό Κέντρο Κέρ-
κυρας, 42,86%. Στάδιο Παπαχαραλάµπειο στη Ναύπακτο,
51,35%. Χιονοδροµικό Κέντρο Βασιλίτσας, 16,67%. Εθνικό Χιο-
νοδροµικό Κέντρο Σελίου, 14,75%. Σκοπευτήριο Βύρωνα,
38,46%. Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Ολυµπιακού Χωριού, 50%. 

Αυτά είναι τα εθνικά αθλητικά κέντρα που υπάγονται στην επο-
πτεία του Υπουργείου Αθλητισµού, στο κράτος δηλαδή, και αυτή
είναι η αύξηση του προϋπολογισµού. Και έχουµε τα χρήµατα
αυτά, για πρώτη φορά µετά από δεκαετίες καθηλωµένων προ-
ϋπολογισµών. Ούτε την προηγούµενη πενταετία αυξήθηκαν -επί
της Κυβέρνησής µας- ούτε επί ΣΥΡΙΖΑ ούτε τα παλαιότερα χρό-
νια. Τώρα, λοιπόν, έχουµε αυτές τις πολύ σηµαντικές αυξήσεις
που θα πάνε σε µια κατεύθυνση: Συντήρηση, αναβάθµιση, βελ-
τίωση των υφιστάµενων υποδοµών. 

Η κατευθυντήρια γραµµή που έχω δώσει σε όλα τα αθλητικά
κέντρα είναι η λέξη «ασφάλεια». Με απόφασή µου, τέλος Αυγού-
στου, έκλεισαν δεκάδες αθλητικά κέντρα. Δεν είναι στοιχείο κρι-
τικής, είναι η πραγµατικότητα. Πριν από µένα δεκάδες Υπουργοί
υπέγραφαν τη λειτουργία των αθλητικών κέντρων χωρίς καµµία
προϋπόθεση. Στις 31 Αυγούστου υπέγραψα την προϋπόθεση της
ασφάλειας. Έκλεισαν δεκάδες αθλητικά κέντρα, υπήρχε δυσα-
ρέσκεια από τον κόσµο. Σήµερα ανοίγει το ένα µετά το άλλο,
γιατί αρχίζουν όλοι και καταλαβαίνουν ότι δεν µπορεί να λειτουρ-
γεί αθλητικό κέντρο χωρίς πυρασφάλεια και χωρίς στατική επάρ-
κεια και αφορά τα δηµοτικά κέντρα, κυρίως. Και όλα αυτά, µε την
αύξηση του προϋπολογισµού, και τις κατευθυντήριες γραµµές,
σε δύο χρόνια θα έχουµε και πάλι στολίδια Εθνικά Αθλητικά Κέν-
τρα.

Άφησα για τελευταία, το ΣΕΦ, το Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας,
όπου έχουµε αύξηση στον προϋπολογισµό 60% και το ΟΑΚΑ,
όπου ο προϋπολογισµός έχει αύξηση 66%. Μία παρένθεση για
το ΟΑΚΑ, καθώς υπάρχουν και έκτακτες δαπάνες. Ειδικά για το
ΟΑΚΑ δόθηκαν και 11 εκατοµµύρια φέτος έκτακτη επιχορήγηση.
Φτιάχνουµε µέσα ένα πολυδύναµο αθλητικό κέντρο, το οποίο θα
στεγάσει πολλές οµοσπονδίες και ταυτόχρονα θα φτιάξουµε σε
ευρωπαϊκό ό,τι καλύτερο µπορούµε να κάνουµε, το προπονητή-
ριο και το Κ1, για το στίβο της χώρας µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θέλω να σας πω την κατευθυντήρια γραµµή µέσα από τις δύο
υπουργικές αποφάσεις που θα υπογράψω για την κατανοµή των
πόρων. Και το λέω τώρα γιατί αφορά χιλιάδες αθλητές µας στα
νησιά της Ελλάδος. Για πρώτη φορά θα µπει συντελεστής βαρύ-
τητας της νησιωτικότητας. Θα πάρουν, δηλαδή, τα νησιωτικά σω-
µατεία περισσότερα χρήµατα -για πρώτη φορά γιατί θα βάλουµε
στην κατανοµή τον συντελεστή νησιωτικότητας- και µπαίνει και
εµφατικά ο συντελεστής συνέπειας. Όποια οµοσπονδία ή όποιο
σωµατείο είναι συνεπής απέναντι στις υποχρεώσεις τους, δεν
έχει ελλείµµατα -που δεν δικαιολογούνται τα ελλείµµατα πλέον-
θα παίρνουν περισσότερα χρήµατα. 

Αυτές είναι, κυρίες και κύριοι, οι πρωτοβουλίες. 
Για τα υπόλοιπα ζητήµατα, τα οποία είναι γνωστά και αφορούν

την επικαιρότητα, θέλω να σας πω ότι και εκεί καταβάλλουµε
προσπάθεια. Από τον Σεπτέµβριο και µετά διαπίστωσα, πραγµα-
τικά, ότι υπήρχε κενό και στις κάµερες. Η νοµοθεσία -η οποία
ακούω και από πολλούς συναδέλφους να λένε ότι υπήρχε- και
για τις κάµερες και για την ταυτοπροσωπία, θέλω να σας πω ότι
δεν υπήρχε. Η νοµοθεσία για τις κάµερες καταργείται πλήρως,
γιατί ήταν ανεπαρκής, πληµµελής, δεν µπορούσε να λειτουργή-
σει και γι’ αυτό δεν υπήρχαν κάµερες, στον βαθµό που θα
έπρεπε, για να υπάρχει ηλεκτρονική εποπτεία. Έρχεται ένα σύγ-
χρονο πλαίσιο, µε νοµοθετική διάταξη, το επόµενο διάστηµα.

Λυπάµαι που το λέω: Ο νοµοθέτης, τότε, ήθελε να κάνει κάτι
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µε τις κάµερες. Δεν τα κατάφερε, γι’ αυτό δεν λειτούργησε και
το σύστηµα. Και όσον αφορά το κρίσιµο ζήτηµα της ταυτοπρο-
σωπίας, αναγνωρίζω στον κύριο Κοντονή την καλή του πρόθεση.
Θέσπισε τότε την κάρτα του φιλάθλου. Δεν πέτυχε, ήταν ατελέ-
σφορη, δεν µπορούσε να λειτουργήσει, δεν µπορούσε να υλο-
ποιηθεί. Η πρόθεσή του ήταν αγνή, στη σωστή κατεύθυνση και
καλή. Ήταν όµως ατελέσφορο το µέτρο αυτό. Καταργείται όλη
η νοµοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βρούτση, παρα-
καλώ ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

Σκεφτείτε ότι είχαµε δεκαεπτά περίπου αναβολές και παρα-
ποµπές στο µέλλον για την υλοποίηση του νόµου Κοντονή. Δεν
θα µπορούσε να γίνει ποτέ. Καταργείται όλη η νοµοθεσία και
φέρνουµε µία νέα νοµοθεσία. Η ταυτοπροσωπία, πλέον, είναι ένα
θέµα στο οποίο µας βοηθάει η τεχνολογία. Θα δείτε στη Βουλή,
στο νοµοσχέδιο που έρχεται, ότι θα λύσουµε και αυτό το πρό-
βληµα µετά από δεκαετίες. Θα ξέρουµε ποιος/ποια µπαίνει στο
γήπεδο, µε ανάλυση, όνοµα, επίθετο και θέση που κάθετε. 

Ευχαριστώ πολύ και εύχοµαι χρόνια πολλά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τώρα θα δώσω τον λόγο για τρία λεπτά στον κ. Χήτα, Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης, ο οποίος τον έχει
ζητήσει και στη συνέχεια θα µιλήσει για τρία λεπτά ο κ. Κατρίνης
από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, ο οποίος θέλει να κάνει µια πα-
ρατήρηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα
πολύ.

Κύριε Υπουργέ, ευτυχώς, κάνατε µια αναφορά στο τέλος της
οµιλίας σας. Εξεπλάγην, καθώς σκέφτηκα ότι δεν θα αναφερ-
θείτε καθόλου στο θέµα της επικαιρότητας. 

Δεν ξέρω αν καταλάβατε ότι αδειάσατε πλήρως τον κ. Αυγε-
νάκη πριν από λίγο και τους προκατόχους σας. Υποσχεθήκατε
ακόµη ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα λύσει τα προβλήµατα βίας
στον αθλητισµό. 

Κύριε Βρούτση, έχω ένα δηµοσίευµα εδώ από το 2003: «Προ-
χωρούν οι διαδικασίες για τις κάµερες στα γήπεδα ποδοσφαίρου
και µπάσκετ…» Είναι από το 2003 και τώρα έχουµε 2023! Εδώ και
είκοσι χρόνια κάνουµε την ίδια συζήτηση. Όλα όσα περίπου
εξαγγείλατε και λέει η Κυβέρνηση ότι θα κάνει για την αντιµετώ-
πιση της βίας, τα έχει ο νόµος Αυγενάκη.

Επειδή είστε πολύ έµπειρος πολιτικός, πείτε µου ειλικρινά, πι-
στεύετε ότι το πρόβληµα αυτή τη στιγµή είναι η νοµοθεσία, η έλ-
λειψη νόµου; Στην Ελλάδα υπάρχει πολυνοµία, κύριε Υπουργέ.
Η εφαρµογή του νόµου είναι το πρόβληµα και η βούληση της πο-
λιτείας. 

Ιδού, λοιπόν, το ερώτηµα που προκύπτει: Είστε αποφασισµέ-
νος, κύριε Βρούτση, να σπάσετε αυγά; Είστε αποφασισµένος να
χτυπήσετε το χέρι στο τραπέζι στους ολιγάρχες επιχειρηµατίες
που έχουν και τις οµάδες; Είστε αποφασισµένος να βάλετε το
µαχαίρι στο κόκκαλο ή θα βρεθούµε πάλι σε µία παρωδία νοµο-
θεσίας, που δεν θα εφαρµοστεί πάλι ποτέ και τίποτε;

Επίσης, είπατε ότι «η νοµοθεσία για τις κάµερες είναι πληµµε-
λής». Άρα, ό,τι νοµοθετήσατε τόσα χρόνια εδώ πέρα, τζάµπα νο-
µοθετούσατε. Σκεφτείτε, όµως, τότε που προσπαθούσατε να µας
πείσετε πόσο καλό είναι το νοµοσχέδιο και να το ψηφίσουµε. Και
έρχεστε τώρα και λέτε «τελικά δεν τα κάναµε καλά, θα τα κά-
νουµε τώρα καλά». Μετά από είκοσι χρόνια θα βάλουµε κάµερες.
Είµαστε 2023 και δεν έχουµε κάµερες στα γήπεδα, όχι τουρνικέ,
όχι ηλεκτρονικό εισιτήριο, όχι κάρτα φιλάθλου, όχι κάµερες στα
γήπεδα, όχι λέσχες, όχι στο να κλείσουν οι σύνδεσµοι και άλλα
χίλια δύο όχι. Ερώτηση: δηλαδή τον Φεβρουάριο που θα ξανα-
νοίξουν τα γήπεδα, τι θα έχει αλλάξει; Πείτε µου, σε εξήντα,
εξήντα πέντε µέρες από τώρα τι θα έχει αλλάξει;

Επίσης, αν αυτά τα κατακάθια, οι χούλιγκαν, δώσουν ραντε-
βού, κύριε Υπουργέ, όχι στον αγώνα Ολυµπιακός - Παναθηναϊ-
κός, που θα είναι κεκλεισµένων των θυρών, ούτε στο ΠΑΟΚ -
Άρης, αλλά σε έναν µικρότερο αγώνα ή πάνε σε έναν αγώνα
βόλεϊ γυναικείο, που εκεί έχει φιλάθλους, τι θα γίνει; 

Τι θέλω να πω µε αυτό; Μην αντιµετωπίζετε το πρόβληµα της
οπαδικής βίας µεµονωµένα. Δεν είναι θέµα του ποδοσφαίρου ή
του µπάσκετ. Είναι θέµα κοινωνικό. Αν τους βγάλετε από τα γή-
πεδα -που πρέπει να βγουν- θα πάνε να τα κάνουν αλλού, δεν
έχει θέµα. Θα πάνε σε µια πορεία, κάπου θα πάνε να τα κάνουν
αυτά, δεν υπάρχει περίπτωση. 

Είστε αποφασισµένοι να βγάλετε, επιτέλους -το αυτονόητο,
δηλαδή- την Αστυνοµία από τα γήπεδα; Τι δουλειά έχει η Ελλη-
νική Αστυνοµία, που πληρώνονται 1.000 ευρώ µε το ζόρι οι άν-
θρωποι, που βάζουν σε κίνδυνο τη ζωή τους; Η δουλειά τους
είναι να φυλάνε τον Έλληνα πολίτη, κύριε Υπουργέ, και όχι τις
ανώνυµες εταιρείες των µεγαλοµετόχων. Γιατί οι οµάδες -ξέρετε-
δεν έχουν τον ροµαντισµό του παρελθόντος. Εδώ µιλάµε για
ανώνυµες εταιρείες, οι οποίες ντιλάρουν και τζιράρουν εκατοµ-
µύρια ευρώ από χορηγίες, τηλεοπτικά δικαιώµατα, από εισιτήρια,
από συµβόλαια, από χίλια δυο άλλα. Είναι µια ανώνυµη εταιρεία
και εσείς στέλνετε τον Έλληνα αστυνοµικό να φυλάξει την ανώ-
νυµη εταιρεία. Βγάλτε, λοιπόν, την Αστυνοµία από τα γήπεδα και
να πάρουν οι κύριοι αυτοί σεκιούριτι, όπως κάνουν σε ολόκληρη
την Ευρώπη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τώρα τον λόγο έχει

για τρία λεπτά ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κατ’ αρχάς, εγώ θα περίµενα από τον

κύριο Υπουργό, ο οποίος κατέκλυσε τα µέσα ενηµέρωσης µε τις
επισκέψεις του στα ανώτατα δικαστήρια της χώρας, να ξεκινήσει
για λόγους σηµειολογίας την τοποθέτησή του από το θέµα που
απασχολεί την επικαιρότητα τις τελευταίες ηµέρες και όχι να
αφιερώσει το 1/7 του χρόνου του, τελειώνοντας, συνοπτικά δη-
λαδή να το αναφέρει και αυτό για να µην τον κατηγορήσουµε για
αµέλεια. 

Έχουµε κουραστεί στη θητεία αυτής της Κυβέρνησης να µε-
τράµε το σκορ ανάµεσα στις περιπτώσεις που ο Πρωθυπουργός
εκφράζει τη συγγνώµη του από τη µία ή την οργή του από την
άλλη για όλα τα συµβάντα, στα οποία αποδεικνύεται η αποτυχία
της Κυβέρνησης, τόσο στον τοµέα της πρόληψης όσο και στον
τοµέα αποτελεσµατικότητας του κράτους και, βεβαίως, στις πε-
ριπτώσεις των φαινοµένων βίας σε αθλητικούς χώρους, ακούµε
µόνο για οργή. Οργισµένος ο Πρωθυπουργός, οργισµένη η Κυ-
βέρνηση, δεν υπάρχει ούτε ψίθυρος για την αναποτελεσµατικό-
τητα αυτής της Κυβέρνησης. 

Γιατί; Γιατί προφανώς η αναποτελεσµατικότητα είναι επιλογή
αυτής της Κυβέρνησης. Δεν τυχαίνει. Μια επιλογή ισορροπίας
ανάµεσα στους ιδιοκτήτες των οµάδων, όπως έγινε βεβαίως µε
την απόφαση για το κλείσιµο των γηπέδων. Μετά από κάθε νεκρό
στη θητεία αυτής της Κυβέρνησης, µετά από κάθε δολοφονική
επίθεση, έχουµε το ίδιο µοτίβο. Εξαγγελία µέτρων για την κατα-
πολέµηση της βίας. Εξαγγελίες που δεν υλοποιούνται, περιστα-
τικά που συνεχίζονται και κοστίζουν ανθρώπινες ζωές και µια
Κυβέρνηση και ένας Πρωθυπουργός που παρακολουθεί όλα
αυτά σαν να είναι θεατής σε αγώνα. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα γιατί η αθλητική βία δεν εκδηλώ-
νεται µόνο εντός αθλητικών χωρών. Έχουµε περιστατικά µε δύο
νεκρούς, µε τραυµατισµό αστυνοµικού στην οικογένεια του
οποίου και στον οποίο εκφράζουµε την αµέριστη συµπαράστασή
µας και το ραντεβού θανάτου των οπαδών που έγιναν στον
δρόµο όχι σε αθλητικές εγκαταστάσεις.

Κλείσατε, λοιπόν, τα γήπεδα. Για τους συνδέσµους είχατε
κάνει µια εξαγγελία -ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης- ότι θα τους καταρ-
γήσετε και θα αφήσετε µόνο έναν. Αλήθεια, µε αυτό το µέτρο τι
κάνατε όπου βρίσκεται ένα µεγάλο κοµµάτι του πυρήνα της βίας;
Άρα εξαγγελίες χωρίς αντίκρισµα, δεν τολµάτε να ψελλίσετε καν
ότι υπάρχουν ευθύνες και στις ΠΑΕ για τους συνδέσµους και δεν
σκοπεύετε να τις  αναζητήσετε γιατί δεν θέλετε να δυσαρεστή-
σετε κάποιους.  

Δυστυχώς έχουµε φτάσει στο σηµείο να ανησυχούµε για τη
βία ακόµα και εναντίον της ίδιας της Αστυνοµίας. Εκεί έχει φτά-
σει η Κυβέρνηση µε το δόγµα νόµος και τάξη που δυστυχώς στον
αθλητισµό βρίσκει πολύ µεγάλο πεδίο και δυστυχώς δεν έχει
γίνει τίποτα.

Τελειώνοντας θέλω να πω ότι ο Υπουργός επειδή ήταν βολική
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η συζήτηση παρέθεσε σε µια σειρά αριθµών µε αυξήσεις των
χρηµατοδοτήσεων σε αθλητικά κέντρα λέγοντας ότι δεν είχαν
δοθεί την προηγούµενη τετραετία. Εµείς χαιρόµαστε που παρα-
δέχεστε ότι υπήρχε πλήρης εγκατάλειψη την προηγούµενη τε-
τραετία και οι χρηµατοδοτήσεις βεβαίως στον ερασιτεχνικό
αθλητισµό είναι µειωµένες, υπάρχει εργαλειοποίηση της χρηµα-
τοδότησης των οµοσπονδιών. 

Μιλήσατε, κύριε Υπουργέ, για συντελεστή νησιωτικότητας.
Αυτός ο συντελεστής νησιωτικότητας αφορά και τις διοικήσεις
των µεγάλων αθλητικών κέντρων τα οποία εποπτεύετε; Θέλω να
απαντήσετε ευθέως και καταλαβαίνετε τι εννοώ. Αφορά στις επι-
λογές που κάνατε στη Διοίκηση του ΟΑΚΑ τους τελευταίους
τρεις µήνες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος για µία τρίλεπτη παρέµβαση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, τον Μάρτη του 2022 µετά τη δολοφονία του

Άλκη Καµπανού στη Θεσσαλονίκη, ο Κυριάκος Μητσοτάκης είχε
πει: «Αν δεν λύσουµε τώρα το πρόβληµα µε τη βία, δεν θα γίνει
ποτέ». Μάρτης 2022. Τι έγινε µετά από αυτό; Το δεύτερο σκέλος
που είπε ο Κυριάκος Μητσοτάκης, το «δεν θα το λύσουµε ποτέ»,
δεν θα το λύσετε ποτέ. Είδαµε επέλαση διακοσίων νεοναζί χού-
λιγκαν από την Κροατία σε όλη τη χώρα που έφτασαν µέχρι τη
Νέα Φιλαδέλφεια ανενόχλητοι, η Αστυνοµία τους εντόπισε και
τους συνόδευσε µέχρι το γήπεδο της ΑΕΚ, όπου έσφαξαν έναν
άνθρωπο που κατά λάθος έτυχε να βρεθεί εκεί. Κι εσείς τι κάνατε
µετά από αυτή τη σφαγή; Για τη βόλτα που έκαναν διακόσιοι νε-
οναζί χούλιγκαν µε συνεργάτες τους στην Ελλάδα, το φταίξιµο
το ρίξατε στην Τροχαία και ακόµα δεν ξέρουµε ποιος έχει δολο-
φονήσει τον άτυχο οπαδό. 

Φτάνουµε τώρα στη σηµερινή ιστορία µε τον εργαζόµενο της
Ελληνικής Αστυνοµίας που όλοι ευχόµαστε πραγµατικά να βγει
νικητής από αυτή την δολοφονική επίθεση που δέχτηκε. Και τι εί-
δαµε; Επεισόδια στο βόλεϊ και πηγαίνετε και κλείνετε το ποδό-
σφαιρο. Με κάποιο µαγικό τρόπο οι ίδιοι άνθρωποι είναι
επικίνδυνοι, ανάλογα µε τον χώρο που βρίσκονται. Αν είναι στα
γήπεδα του ποδοσφαίρου, είναι επικίνδυνοι. Αν είναι  στα γήπεδα
του µπάσκετ, δεν επικίνδυνοι. 

Τι είναι αυτό το οποίο δεν τολµάτε να ψελλίσετε τη στιγµή που
έχουµε το πιο αυστηρό ποινικό πλαίσιο σε όλη την Ευρώπη για
τους οπαδούς; Δεν ακουµπάτε τις αθλητικές Α.Ε.. Δεν µιλάτε για
σχέσεις που έχουν µε αυτούς τους ανθρώπους, δεν µιλάτε για
ουσιαστικούς ελέγχους στις αθλητικές Α.Ε.. Δεν µιλάτε για πραγ-
µατικές ποινές και έρχεστε µε οριζόντιο -άρα άδικο τρόπο- και
τιµωρείτε συλλόγους και φιλάθλους που δεν είχαν καµµία σχέση
µε το συγκεκριµένο περιστατικό, για έναν πολύ απλό λόγο: Δεν
θέλετε να ασχοληθείτε µε τη ρίζα του προβλήµατος µε όρους
αθλητισµού γιατί αν το ψάξουµε παραπάνω είναι συνολικότερο
το πρόβληµα. 

Η οπαδική βία είναι κοινωνική βία, δεν είναι έξω από την κοι-
νωνία τα γήπεδα και όπου συµβαίνει. Δεν θέλετε να ακουµπήσετε
τους ισχυρούς. Δεν θέλετε να µιλήσετε για τις αθλητικές Α.Ε.,
αλλά και τις πραγµατικές τους ευθύνες. Αυτό είναι το µεγάλο
πρόβληµα γι' αυτό πάρα πολύ φοβάµαι και φοβόµαστε ότι δυ-
στυχώς πολύ σύντοµα κινδυνεύουµε να συζητάµε τέτοια περι-
στατικά, ακριβώς επειδή σε µια σειρά από περιστατικά έχετε
δείξει ότι ούτε θέλετε ούτε µπορείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα γίνει µια παρέµ-

βαση από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Γαβρήλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δυστυχώς σήµερα και από τον αρµόδιο Υφυπουργό για θέ-

µατα αθλητισµού είδαµε να προσεγγίζει εντελώς επικοινωνιακά
το πρόβληµα της οπαδικής βίας. Και σαν να µην έφτανε αυτό,
αναφέρθηκε στο πρόβληµα σαν να µην ήταν Κυβέρνηση για τεσ-
σεράµισι χρόνια η Νέα Δηµοκρατία. Μάλιστα, προχώρησε ένα
βήµα παραπέρα και µετακύλισε τις ευθύνες στον προηγούµενο
Υφυπουργό Αθλητισµού της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας.  

Αντίστοιχο φαινόµενο είδαµε και το καλοκαίρι από άλλον
Υπουργό της Κυβέρνησης, τον κ. Κικίλια στην προκειµένη περί-
πτωση, να ρίχνει ευθύνες, όταν έσφιξε ο πολιτικός κλοιός και η
πίεση εναντίον του, στον προηγούµενο Υπουργό της Κυβέρνη-
σής του τον κ. Στυλιανίδη. Για µια ακόµη φορά στο ίδιο έργο θε-
ατές. 

Η Κυβέρνηση µείζονα ζητήµατα που αφορούν στην ελληνική
κοινωνία και προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο ελληνικός λαός
προσπαθεί επικοινωνιακά να τα αντιµετωπίσει και δεν διστάζουν
οι Υπουργοί της να καταφεύγουν και εναντίον άλλων συναδέλ-
φων τους όταν βλέπουν ότι η πίεση πλέον είναι αρκετή από την
κοινωνία, από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, από την Αντιπολί-
τευση. 

Κύριε Υπουργέ, τι καταφέρατε µε το χθεσινό επικοινωνιακό
σόου που κάνατε; Ποια ήταν αυτά τα στοιχεία που πήγατε στην
Εισαγγελία του Αρείου Πάγου και δεν τα είχατε πάει δύο µέρες
νωρίτερα πριν να έχουµε το δεύτερο θανατηφόρο τους δύο τε-
λευταίους µήνες; Ποιος ήταν ο λόγος που οι ανακριτικές εισαγ-
γελικές αρχές, οι διωκτικές αρχές, δεν είχαν αυτά τα στοιχεία
στα χέρια τους να τα µεταβιβάσουν ως όφειλαν αρµοδίως; Γιατί
έπρεπε να ξεκινήσετε χθες και να πάτε στον Άρειο Πάγο; Τι απο-
κρύπτατε τους τελευταίους µήνες και τι έχετε κάνει γιατί το ξα-
νακάνατε δεύτερη φορά αυτό ως Κυβέρνηση. 

Να θυµίσω ότι και ο κ. Χρυσοχοΐδης το ίδιο είχε κάνει, όταν εί-
χαµε τη δολοφονία του δηµοσιογράφου. Πήρε ένα φάκελο που
πήγε στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου. Τι έχει γίνει από τότε
µέχρι σήµερα; Μπορείτε να µας πείτε την έκβαση αυτής της υπό-
θεσης και πώς αντιµετωπίζετε την εγκληµατικότητα στο σύνολό
της είτε είναι οπαδική βία είτε είναι της νύχτας; 

Πείτε µας, πού έχουν οδηγήσει αυτές οι έρευνες και τι κάνατε
από τις προηγούµενες εξαγγελίες του Πρωθυπουργού, σε σχέση
µε τους συνδέσµους; Πέρα από το ένα δωράκι που δώσατε τότε
και στείλατε την Αστυνοµία να περιφρουρεί και τον χώρο των
κερκίδων, τον αγωνιστικό χώρο µέσα στα γήπεδα ως µη όφειλε
και κάνατε ένα δώρο στις ΠΑΕ, για να τις απαλλάξετε από τα
κόστη προς τις εταιρείες σεκιούριτι, πείτε µας τι έχετε κάνει
µέχρι σήµερα για να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα σε σχέση και
µε τους συνδέσµους; 

Γιατί η οπαδική βία δεν είναι ένα ξέχωρο φαινόµενο από τη βία
που παρακολουθούµε τα τελευταία χρόνια στο σύνολο της ελ-
ληνικής κοινωνίας. Η κατάσταση που έχετε φτάσει την ελληνική
κοινωνία µε τη φτωχοποίησή της έχει οδηγήσει σε αυτά τα φαι-
νόµενα. Και µέσα από το σύστηµα εκπαίδευσης, βλέπουµε τι γί-
νεται καθηµερινά στα σχολεία. Βλέπουµε τι γίνεται και µέσα στις
οικογένειες µε τη γυναικοκτονία ως φαινόµενο να φουντώνει. 

Αλλά να επιµείνω στην οπαδική βία. Τι πετύχατε µε τις πρό-
σφατες εξαγγελίες του κυρίου Υπουργού; Και επί ηµερών Αυγε-
νάκη και προχθές µας εξαγγέλθηκαν µέτρα που ήδη υπάρχουν
και για τις κάµερες και για την ταυτοποίηση. Δεν µας έχετε πει,
όµως, εάν βάζετε το µαχαίρι εκεί που πρέπει, δηλαδή, στη σχέση
της οπαδικής βίας και µε τις µεγάλες ΠΑΕ. Ας µη µασάµε τα
λόγια µας, είναι ζητήµατα που δεν θέλετε να τα ακουµπήσετε ως
Κυβέρνηση και γι’ αυτό είµαστε στο ίδιο έργο θεατές. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πλεύρης έχει τον λόγο
για τρία λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σίγουρα η συζήτηση

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7527



αυτής της επικαιρότητας γίνεται µε το βάρος ότι οι σκέψεις και
οι προσευχές όλων µας είναι δίπλα στον αστυνοµικό, ο οποίος
δίνει µάχη για τη ζωή του. 

Η Κυβέρνηση σε όλο το στάδιο του κοµµατιού της βίας που
υπάρχει στα γήπεδα -η οποία πια έχει ξεφύγει από τα γήπεδα και
είναι µια βία που έχει και ποσοτική και ποιοτική πολλές φορές
αναβάθµιση, καθώς από επεισόδια τα οποία γνωρίζαµε, έχουµε
πάει τώρα πλέον σε επεισόδια συναντήσεων ή σε επεισόδια που
γίνονται και σε χώρους εκτός γηπέδων- από την πρώτη στιγµή
που είχε τα περιστατικά βίας, συνεχώς, έπαιρνε µέτρα και αυ-
στηροποιούσε το πλαίσιο. Και µέσα σε αυτά τα µέτρα, προφα-
νώς, υπήρχαν και κενά τα οποία έρχεται τώρα και µε τις
εξαγγελίες που έχουν γίνει -που δεν έχω ακούσει κριτική επί των
εξαγγελιών- να καλύψει όλα αυτά τα κενά που υπάρχουν. 

Και προσέξτε τι γίνεται τώρα από την Αντιπολίτευση. Από στε-
λέχη της Αντιπολίτευσης ακούς κριτική σε διαφορετικούς χώ-
ρους. Δηλαδή, από τη µία πλευρά δεν έπρεπε να κλείσετε τα
γήπεδα, γιατί τιµωρείτε και αυτούς που ευθύνονται και αυτούς
που δεν ευθύνονται. Από την άλλη, γιατί κλείνετε µόνο τα γήπεδα
του ποδοσφαίρου και δεν κλείνετε συνολικά τα γήπεδα, αφού
επεισόδια µπορεί να γίνουν κι αλλού; Από τη µία πλευρά δεν κά-
νετε τίποτα να πιάσετε τους δράστες, τους οποίους υποτίθεται
ότι ξέρουµε και από την άλλη, γιατί κάνατε προσαγωγές σε τε-
τρακόσια άτοµα; 

Και, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκεί έχετε εκτεθεί, γιατί
βγήκατε και αναφερόσασταν για την επιχείρηση που έγινε, όπου
πολύ σωστά έγινε. Γιατί, προφανώς, η Αστυνοµία όταν έβλεπε
κόσµο που εµφανέστατα δεν είχε σχέση µε το άθληµα του βόλεϊ
και ενδεχοµένως, δεν ήξερε καν το σχήµα της µπάλας να βρίσκε-
ται εκεί πέρα, έκανε προσαγωγές και χάρη σε αυτές τις προσα-
γωγές σήµερα έχουµε βρει τον δράστη που έχει οµολογήσει. Εάν
δεν είχαν γίνει αυτές οι προσαγωγές, θα λέγατε «τους καλύ-
πτετε». 

Και χαίροµαι που τα κόµµατα, ειδικά της Αριστεράς, καταλα-
βαίνουν σιγά-σιγά την αξία των καµερών και των τεχνικών µέσων.
Διότι, εάν θες να πατάξεις το έγκληµα και µέσα στα γήπεδα,
υπάρχουν και άλλοι χώροι που πρέπει να παταχθεί το έγκληµα.
Και εκεί πέρα είναι µια βασική υποχώρηση από τις θέσεις που εί-
χατε. 

Εµείς αυτή τη στιγµή µε πλήρη συναίσθηση αντιλαµβανόµαστε
το πρόβληµα. Το να πηγαίνεις φακέλους και να δείχνεις υποθέ-
σεις ανοιχτές που υπάρχουν και πώς µπορούν να οµαδοποι-
ηθούν, είναι ακριβώς η βέλτιστη συνεργασία που µπορεί να
υπάρχει µεταξύ εκτελεστικής και δικαστικής εξουσίας. Σε όλον
αυτόν τον δρόµο δεν πρέπει να βλέπουµε µόνο εχθρούς. Όσες
χώρες αντιµετώπισαν, κυρία Πρόεδρε, το πρόβληµα µέσα στα
γήπεδα είχαν και συµµάχους αυτούς που είναι µέσα στον αθλη-
τισµό. Πρέπει να γίνει αντιληπτό και από τις ΠΑΕ και από όλους
τους παράγοντες του ποδοσφαίρου, ότι η προστασία του προ-
ϊόντος του ίδιου που θέλουν, είναι να εξοβελιστούν όλα αυτά τα
στοιχεία. 

Συνεπώς η Κυβέρνηση βάζει αντίπαλο την οπαδική βία και
όσους συντηρούν αυτή τη βία. Δεν έχει αντίπαλο κανέναν που
θέλει να συµµετάσχει εδώ πέρα κι εµείς είµαστε έτοιµοι να ακού-
σουµε και προτάσεις, να δεχθούµε και προτάσεις. Ο κύριος
Υπουργός έχει δείξει µε την µέχρι στιγµής παρουσία του ότι µε
ιδιαίτερη ευαισθησία αντιµετωπίζει τα θέµατα του αθλητισµού
και µε αυτό το σκεπτικό και αυτό το πρίσµα θέλουµε να δώσουµε
λύσεις και όχι απλά, να προσπαθούµε να µεταφέρουµε τις ευθύ-
νες. Η πολιτεία θα αντιµετωπίσει το πρόβληµα µε σοβαρότητα
και χωρίς να λαϊκίζει πάνω στο πρόβληµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Βρούτσης έχει

τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κυρία Πρόεδρε, κατανοώ ότι
λόγω της επικαιρότητας του θέµατος, ήθελαν να τοποθετηθούν
όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Συµµερίζοµαι τους προ-
βληµατισµούς τους, όµως, -το είπε και ο κ. Πλεύρης- είναι εντυ-
πωσιακό ότι η κριτική που ασκήσατε -αυτό το διάστηµα τώρα,
των δεκαπέντε λεπτών- δεν είχε ούτε ένα στοιχείο πρότασης.

Κριτική για την κριτική και τίποτα το συγκεκριµένο.
Τα επαναλαµβάνω, γιατί έχουν την αξία τους. Η Κυβέρνηση

για τον αθλητισµό το προηγούµενο διάστηµα έδωσε πόρους που
δεν είχε δει ποτέ στο παρελθόν, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Οι πόροι που
έδωσε το 2020 -τα 66 εκατοµµύρια- δεν έχουν προηγούµενο. Επί
του προκατόχου µου Λευτέρη Αυγενάκη. Λεφτά τα οποία πήγαν
στον αθλητισµό, έγιναν πράξεις, ήταν στον πιο προηγούµενο
προϋπολογισµό, που δεν είχατε ψηφίσει τότε. Σήµερα έρχεται
ένα άλλο ποσό επιπλέον για τους προϋπολογισµούς στην καρδιά
του αθλητισµού. Δηλαδή, την αναβάθµιση των εθνικών αθλητι-
κών κέντρων και των υποδοµών του αθλητισµού. Προφανώς δεν
θα το ψηφίσετε. Αλλά εδώ δικαίωµά σας είναι επιλογή σας.

Άλλο ζήτηµα, το τι έκανε πάλι η Κυβέρνηση πάλι στο προηγού-
µενο διάστηµα, έκανε κάτι µοναδικό. Αυστηροποιήσαµε το θε-
σµικό πλαίσιο για τον αθλητισµό και το κάναµε το πιο βαρύ σε
όλη την Ευρώπη. Το πιο σκληρό ποινικό πλαίσιο για την παραβα-
τικότητα στον αθλητισµό υπάρχει στην Ελλάδα. Το ιδιώνυµο
ισχύει και αν το συγκρίνεις µε την άλλη νοµοθεσία της υπόλοιπης
Ευρώπης, έχουµε το πιο αυστηρό πλαίσιο. Αυτό δεν είναι κάτι το
οποίο έγινε από την Κυβέρνηση; Και οι έλεγχοι που έγιναν σε λέ-
σχες δεν έχουν -το τονίζω- προηγούµενο!

Το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, ο Γιάννης Οικονόµου,
αυτό το διάστηµα έκανε δεκάδες ελέγχους που δεν είχαν γίνει
ποτέ. Για τις κάµερες που αναφέρεστε, είναι εντυπωσιακή η
στροφή του ΣΥΡΙΖΑ ότι υπερασπίζεται τις κάµερες. Ο κ. Χήτας
έφυγε. Έθεσε θέµα. Υπήρχε νοµοθεσία. Πληµµελής, όµως! Δεν
είχε τη σύγχρονη τεχνολογία που πρέπει να υπάρχει, ούτε
υπήρχε αστυνοµικός ο οποίος ήταν υποχρεωµένος να δίνει τα
στοιχεία τα συγκεκριµένα για το ευ καλώς ή όχι καλώς, της δια-
δικασίας του αγώνα και της έλλειψης της ηλεκτρονικής επο-
πτείας. Αυτό δεν πρέπει να το αλλάξουµε και να το βελτιώσουµε;
Ή το ζήτηµα το οποίο αφορά την ταυτοπροσωπία στα γήπεδα.
Εγώ στάθηκα µε καλή κριτική απέναντι στη νοµοθεσία του 2015
που ήθελε να κάνει την ταυτοπροσωπία, να απαλλαγεί η αστυ-
νοµία από το βάρος και το άχθος να βλέπει εισιτήριο και άτοµο
το οποίο µπαίνει µέσα στο γήπεδο µε την ταυτότητά του. Το κά-
ναµε αυτό δέκα χρόνια; Δεν έγινε. Η νοµοθεσία -το είπα- ήταν
ατελής, ανεπαρκής. Δεν µπορούσε να γίνει κάρτα φιλάθλου, γι’
αυτό έπαιρνε και αναβολές και επί ΣΥΡΙΖΑ. Το 2015 έγινε, το
2019 έφυγε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Τι κάνατε πέντε χρό-
νια -ρωτάω εγώ- γιατί δεν το υλοποιήσατε αυτό; Γιατί δεν µπο-
ρούσατε να το κάνετε. Ατελέσφορη διαδικασία. Και σήµερα
πλέον µε τη βοήθεια της τεχνολογίας και την αποφασιστικότητα
της Κυβέρνησης, θα λυθεί µια για πάντα. Γιατί η τεχνολογία βοη-
θάει να βρούµε µία διαδικασία -θα δείτε όταν έρθει το νοµοσχέ-
διο στη Βουλή- η οποία θα µας απαλλάξει από αυτό το άχθος και
δεν θα υπάρχει το βάρος της Αστυνοµίας να είναι πίσω από κάθε
γκισέ να παρακολουθεί την ταυτότητα και από την άλλη µεριά το
εισιτήριο. Άρα, λοιπόν, βρίσκουµε λύσεις. Αυτή είναι η δουλειά
µας. Η πολιτική είναι µια ατέρµονη διαδικασία προς τα µπροστά.
Γεννώνται προκλήσεις, είµαστε εδώ κάθε φορά για να αντιµετω-
πίζουµε τις προκλήσεις. Κανείς δεν είπε ότι τα πράγµατα λύνον-
ται µε το πάτηµα ενός κουµπιού. Ακόµα κι αν γινόταν σήµερα να
λύσουµε όλα τα προβλήµατα της χώρας µε το πάτηµα ενός
κουµπιού, σε ένα µήνα νέες κοινωνικές και οικονοµικές πραγµα-
τικότητες, θα δηµιουργούσαν νέα δεδοµένα, που θα έπρεπε το
πολιτικό σύστηµα να τα αντιµετωπίσει.

Σήµερα, όµως, µε αυτές τις πολιτικές που κάνουµε, δείχνουµε
ότι είµαστε και αποφασισµένοι και υπεύθυνοι και ρεαλιστικοί, για
να υλοποιήσουµε και να αντιµετωπίσουµε το συγκεκριµένο κοµ-
µάτι. Η βία στα γήπεδα, όπου γίνεται αναφορά. Κύριε Ηλιόπουλε
µου λέτε κάτι το αυτονόητο. Βεβαίως, κανείς δεν είπε ότι η βία
είναι µόνο µέσα στα γήπεδα. Καταφέραµε -προσέξτε- τα τελευ-
ταία χρόνια και η βία δεν γίνεται πλέον µέσα στα γήπεδα. Δεν
παρακολουθείτε φαινόµενα βίας µέσα στα γήπεδα, µεταφέρον-
ται εκτός γηπέδων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εκδροµή κάνανε οι
Κροάτες νεοναζί στη χώρα!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Μεταφέρεται εκτός γηπέδων
η αθλητική παραβατικότητα.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Η Αστυνοµία τους συ-
νόδευσε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σας παρακαλώ, δεν
υπάρχει διάλογος!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Μεταφέρεται εκτός γηπέδων,
πλέον, η αθλητική παραβατικότητα. Αυτό τι σηµαίνει; Η αθλητική
παραβατικότητα µεταφέρεται εκτός γηπέδων, αλλά υπάρχει ένα
στοιχείο. 

Πού γεννιέται η παραβατικότητα; Πού υποθάλπεται αυτή η πα-
ραβατικότητα; Μέσα στα γήπεδα του ποδοσφαίρου κατά βάση.
Άρα ερχόµαστε, εντοπίζουµε, φωτογραφίζουµε, βάζουµε κάµε-
ρες. 

Είναι θετικό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ υπερασπίζεται τις κάµερες. Το επα-
ναλαµβάνω. Είναι θετικό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ υπερασπίζεται τις κάµε-
ρες. Μπράβο στον ΣΥΡΙΖΑ που κάνει ένα βήµα προόδου, που
κάποτε ήταν απέναντι σε αυτό. 

Εµείς, λοιπόν, θα φέρουµε αυτό το σύγχρονο πλαίσιο, το
οποίο θα αντιµετωπίσει και αυτές τις δύο µεγάλες προκλήσεις
που ήταν σε εκκρεµότητα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ.
Βρεττός για µια τρίλεπτη παρέµβαση. Μόνο που δεν θα πάρετε
απάντηση αυτή την φορά, γιατί ο κύκλος ολοκληρώθηκε και θα
προχωρήσουµε στους οµιλητές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, αλλά άκουσα τον Υπουργό πολύ-

πειρο να απολογείται, λέγοντας ότι η πολιτική είναι µια διαδικα-
σία ατέρµονης δικαιολόγησης των αδικαιολόγητων, γιατί αυτό
στην ουσία είπε, γιατί µόλις προχθές ο διοικητής πρόεδρος του
ΟΣΕ σε µια επιτροπή ενηµέρωσης είπε το εξής τραγικό, παρά-
λογο και απορώ πως δεν υπάρχει λίγη σεµνότητα και λίγο σιωπή. 

Τι είπε ο πρόεδρος του ΟΣΕ; Είπε ότι στα Τέµπη στον εµπο-
ρικό σταθµό της Θεσσαλονίκης, δηλαδή ότι πιο κεντρικό από
πλευράς εµπορικής αξίας έχει το σιδηροδροµικό δίκτυο, µετά το
τραγικό έγκληµα των Τεµπών και των πενήντα επτά ανθρώπων
το καταγραφικό που χειριζόταν κάποιος εξωτερικός συνεργάτης
όσον αφορά την κίνηση του σταθµού του εµπορευµατικού στον
ΟΣΕ Θεσσαλονίκης έσβησε και τα αρχεία καταστράφηκαν. Είναι
δυνατόν να ακούγονται αυτά τα λόγια από επίσηµους πολιτικούς
και ανθρώπους διορισµένους σε τόσο υπεύθυνες θέσεις; Γιατί,
λέει, µετά από δεκαπέντε µέρες σβήνουν τα αρχεία λόγω προ-
σωπικών δεδοµένων. Έχουν τα εµπορεύµατα προσωπικά δεδο-
µένα; Έχουν οι ανώνυµες εταιρείες προσωπικά δεδοµένα; Έχουν
οι διάφορες κυβερνητικές επιλογές προσωπικά δεδοµένα;

Και γιατί αυτό; Γιατί η διοίκηση, όπως ορίστηκε από το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, µετά από ενάµιση µήνα ζήτησε τα στοιχεία.
Και περιµένετε εσείς σήµερα όταν χαροπαλεύει ένας αστυνοµι-
κός, ο οποίος ξέρει ότι πηγαίνει σε µια υπηρεσία χωρίς καµµία
διαδικασία προστασίας, αµπαρωµένος και δεσµευµένος στο να
αποδέχεται ευθείες βολές από τα είκοσι πέντε µέτρα µεταξύ της
ασπίδος και του γονάτου, του κενού σηµείου, χωρίς να µπορεί
να αντιδράσει και να επαίρεται ο εκπρόσωπος ο κυβερνητικός
ότι ήταν επιλογή κυβερνητική να µπουν µέσα και να σφραγίσουν
το γήπεδο όταν ξέρουν οι πάντες ότι ο επιχειρησιακός διοικητής,
παρακούοντας και περιµένοντας πότε οι επιτελείς θα αποφασί-
σουν για τη ζωή του συναδέλφου τους και µπήκαν και τους δέ-
σµευσαν; Τα αυτοκίνητα που έφυγαν των αλητών µε τι φύγανε
από µέσα;

Λοιπόν, λίγο σιωπή και λίγο σεβασµό στη µάχη που δίνει αστυ-
νοµικός. Και όσο για τις κάµερες αν θέλανε πολλά χρόνια ήταν,
δεν θέλανε και θα πληρώσουν όλα αυτά τα επίχειρα των επιλο-
γών, οι οποίες είναι εναντίον των αστυνοµικών και εναντίον των
πολιτών στα Τέµπη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Κέλ-

λας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε,
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

κρατικός προϋπολογισµός του 2024 είναι ο πρώτος µετά από δε-

κατρία ολόκληρα έτη που ψηφίζεται µε την οικονοµία της χώρας
να έχει ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα. Το γεγονός αυτό µόνο
τυχαίο δεν είναι. Οφείλεται κυρίως στη σκληρή προσπάθεια που
κατέβαλαν οι Έλληνες όλα αυτά τα χρόνια. Οφείλεται, όµως και
στην πολύ αποτελεσµατική δηµοσιονοµική πολιτική της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία κατάφερε να αντιµετωπί-
σει επιτυχώς αλλεπάλληλες κρίσεις, δίνοντας παράλληλα στη
χώρα την πολιτική σταθερότητα και την προοπτική που είχε
ανάγκη.

Παρά την αδιαµφισβήτητη δυναµική της οικονοµίας µας ο προ-
ϋπολογισµός του 2024 ψηφίζεται στη σκιά των φυσικών κατα-
στροφών που έπληξαν φέτος τη χώρα µας και των οποίων οι
συνέπειες είναι ακόµα δυστυχώς πολύ έντονες. Στη Θεσσαλία
και το νοµό Λάρισας η αποκατάσταση των πληγών της θεοµηνίας
«Ντάνιελ» συνεχίζεται και αποτελεί απόλυτη προτεραιότητα της
Κυβέρνησης. Ψηφίζεται παράλληλα σε ένα δυσµενές και αβέβαιο
διεθνές κλίµα µε πολέµους στη γειτονιά µας, στην Ουκρανία και
στη Μέση Ανατολή, καθώς και µε σηµαντικές πληθωριστικές πιέ-
σεις από την ενεργειακή κρίση.

Παρά τις συνεχείς κρίσεις, όµως, που κληθήκαµε να αντιµετω-
πίσουµε µε όραµα και πρόγραµµα πετύχαµε την ανάκτηση της
διεθνούς εµπιστοσύνης στη χώρα µας και κατ’ επέκταση την
επενδυτική βαθµίδα, τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης
στην Ευρωπαϊκή Ένωση για το 2023, την µείωση της ανεργίας
στα προ κρίσης επίπεδα, ρεκόρ άµεσων ξένων επενδύσεων σε
σηµείο που ακόµα και ο κ. Τσακαλώτος το παραδέχθηκε, σηµαν-
τική αύξηση του κατώτατου µισθού και πρωτογενές πλεόνασµα
που ξεπέρασε τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου προγράµµα-
τος. 

Όλα τα παραπάνω αδιαµφισβήτητα επιβεβαιώνουν την κυβερ-
νητική πολιτική του Κυριάκου Μητσοτάκη που οδηγεί µε απτά
αποτελέσµατα τη χώρα αταλάντευτα µπροστά µε ιδιαίτερη βα-
ρύτητα πάντα στο κοινωνικό της πρόσηµο. Ένα µόνο δείγµα της
κοινωνικής πολιτικής της Κυβέρνησης είναι οι ενισχύσεις των 717
εκατοµµυρίων ευρώ που χορηγήθηκαν αυτόν τον µήνα, όπως
είναι το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης, η ενίσχυση των συν-
ταξιούχων που είχαν προσωπική διαφορά, η προκαταβολή επι-
δόµατος θέρµανσης και το διπλό Market Pass που δόθηκε ως
ελάχιστο µέτρο ενίσχυσης στη Θεσσαλία και στον Έβρο. 

Δεν θέλετε να θυµηθείτε και πολύ περισσότερο δεν θέλετε να
συγκρίνετε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τι έγινε την πεν-
ταετία 2015 - 2019 µε το κλείσιµο των τραπεζών, µε τα capital
control. Και ευτυχώς ακόµα περισσότερο δεν θέλει να τα θυµάται
o ελληνικός λαός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, o υπό ψήφιση προϋπολογισµός
περιλαµβάνει όλα όσα είχαµε πει προεκλογικά, γιατί εµείς στη
Νέα Δηµοκρατία κάνουµε πράξη όσα υποσχόµαστε. Πρωταρχι-
κός στόχος του προϋπολογισµού είναι να στηρίξει ουσιαστικά το
εισόδηµα των πολιτών, γι’ αυτό άλλωστε περιλαµβάνει και σχε-
τικές µόνιµες δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις ύψους 1,6 δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ. Σε αυτές περιλαµβάνονται οι αυξήσεις στους
µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων, στο ελάχιστο εγγυηµένο ει-
σόδηµα, στις συντάξεις, η αύξηση του αφορολόγητου κατά
1.000 ευρώ για οικογένειες µε παιδιά, η άρση του παγώµατος
των τριετιών, η επέκταση του επιδόµατος µητρότητας για αυτο-
απασχολούµενους και αγρότες, η µονιµοποίηση της απαλλαγής
των πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ από την φαρµακευτική δαπάνη,
η αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των ιατρών του ΕΣΥ, η
κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης σε δηµοσίους υπαλλή-
λους και συνταξιούχους, η αύξηση των επιδοµάτων θέσης ευθύ-
νης, όπως και του επιδόµατος παραµεθορίου και ειδικών
συνθηκών εργασίας, η αύξηση των επιδοµάτων αναπηρίας του
ΟΠΕΚΑ και του ΕΦΚΑ. 

Αυτονόητο είναι ότι θα συνεχιστούν και φέτος οι δηµοσιονοµι-
κές παρεµβάσεις αντιµετώπισης των οικονοµικών συνεπειών των
φυσικών καταστροφών. Από το 2024 και εξής προϋπολογίζονται
µάλιστα πόροι ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ στο Εθνικό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ώστε να καλύπτονται σε µόνιµη
βάση δαπάνες κρατικής αρωγής έναντι φυσικών καταστροφών. 

Τέλος, κοµβικό ρόλο στο να πάρουν οικονοµική ανάσα οι πο-
λίτες αναµένεται να διαδραµατίσει η µονιµοποίηση και επέκταση
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των φοροελαφρύνσεων που ήδη έχουν γίνει. Διαφωνείτε, αγα-
πητοί συνάδελφοι της Αντιπολιτεύσεως, στη µονιµοποίηση του
µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ σε µεταφορές, γυµναστήρια, σχολές
χορού, κινηµατογράφους και αγαθά σχετιζόµενα µε τη δηµόσια
υγεία ή στην επέκταση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ για το
πρώτο εξάµηνο του 2024 σε καφέ και ταξί; Δεν συµφωνείτε µε
τη µείωση κατά 10% του ΕΝΦΙΑ για κατοικίες που ασφαλίζονται
για φυσικές καταστροφές; Είστε αντίθετοι στην κατάργηση της
παρακράτησης του 30% στους εργαζόµενους συνταξιούχους;

Για να µπορέσουµε, βεβαίως, να επιτύχουµε όλα τα παραπάνω
απαραίτητη είναι η αντιµετώπιση της µάστιγας της φοροδιαφυ-
γής. 

Και δεν θα µπορούσα βέβαια, αγαπητοί συνάδελφοι, να µην
αναφερθώ στην αύξηση των δαπανών για την υγεία και την παι-
δεία που προβλέπει ο φετινός προϋπολογισµός. Η αύξηση κατά
20% στη χρηµατοδότηση των νοσοκοµείων είναι κάτι παραπάνω
από αναγκαία για την εύρυθµη λειτουργία του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας. 

Η ενίσχυση πάλι της παιδείας µας µε 255 εκατοµµύρια ευρώ
αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στηρίζει µε
κάθε τρόπο τη δηµόσια παιδεία.

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε µερικά σηµαντικά
µεγέθη του προϋπολογισµού. Στον ρυθµό ανάπτυξης, που ανα-
µένεται να ανέλθει στο 2,9%, ποσοστό υπερδιπλάσιο σε σχέση
µε το σύνολο της Ευρωζώνης. Στο Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν,
που θα αγγίξει τα 233,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Στην αύξηση των
επενδύσεων κατά 15,1%. Στην περαιτέρω µείωση της ανεργίας,
που πρόκειται για το χαµηλότερο ποσοστό ανεργίας που έχει κα-
ταγραφεί τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια. Στην αύξηση του πρω-
τογενούς αποτελέσµατος της γενικής κυβέρνησης στο 2,1% του
ΑΕΠ. Στην περαιτέρω µείωση κατά είκοσι ποσοστιαίες µονάδες
του δηµοσίου χρέους κατά τη διετία 2023 - 2024, που αποτελεί
την ταχύτερη µείωση παγκοσµίως δηµοσίου χρέους. Και, βε-
βαίως, στην επιπλέον αποκλιµάκωση του πληθωρισµού στο 2,6%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός
του 2024 στηρίζει τους πολίτες και συµβάλλει στη βιώσιµη ανά-
πτυξη, παρά τις δύσκολες διεθνείς συγκυρίες. Εξασφαλίζει τη
δηµοσιονοµική ισορροπία, µειώνει τις κοινωνικές ανισότητες, αν-
τιµετωπίζει ολιστικά τις προκλήσεις της κλιµατικής αλλαγής και
ενισχύει την ανταγωνιστικότητα και την εξωστρέφεια της ελλη-
νικής οικονοµίας. Η ψήφισή του µας επιτρέπει να αισιοδοξούµε
για το αύριο. Για τον λόγο αυτόν σας καλώ να τον υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Χου-
σεΐν Ζεϊµπέκ, Βουλευτής της Νέας Αριστεράς και θα ακολουθή-
σει η Υπουργός Εσωτερικών κ. Κεραµέως. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς επιτρέψτε µου να

ξεκινήσω την οµιλία µου εκφράζοντας τα ειλικρινή µου συλλυπη-
τήρια προς την οικογένεια και τους οικείους της δεκαεννιάχρο-
νης Αϊσέ που έπεσε θύµα παράσυρσης και εγκατάλειψης από
αστυνοµικό στον Ζυγό της Ξάνθης, γεγονός που οδήγησε στον
άδικο χαµό της. Ελπίζω σύντοµα να αποδοθεί δικαιοσύνη και
«φως» σ’ αυτή την υπόθεση που έχει πολλά µελανά σηµεία. 

Εντασσόµενος πλέον σε µια νέα Κοινοβουλευτική Οµάδα, επι-
τρέψτε µου να θέσω τους συλλογικούς µας στόχους. Στόχος της
νέας Κοινοβουλευτικής Οµάδας είναι η άσκηση σοβαρής και στι-
βαρής αντιπολίτευσης στην Κυβέρνηση της Δεξιάς, που προσπα-
θεί να αλώσει τους βασικούς πυλώνες που στηρίζουν τη χώρα
µας: Το κοινωνικό κράτος δικαίου, την ελευθερία της έκφρασης,
τα ατοµικά, συλλογικά και πολιτικά δικαιώµατα και, εν τέλει, τη
δηµοκρατία µας. Εµείς και εγώ προσωπικά δεσµεύοµαι να αγω-
νιστώ µε όλες µου τις δυνάµεις ενάντια σε κάθε λογική συρρί-
κνωσης όλων αυτών των κεκτηµένων. 

Από την αρχή της συζήτησης του προϋπολογισµού του 2024
παρακολουθούµε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να ζη-
τωκραυγάζει για µια επίπλαστη ανάπτυξη, που συνοδεύεται από
τεράστιο κοινωνικό κόστος, αύξηση του πληθωρισµού και αύ-
ξηση στις τιµές των τροφίµων και της ενέργειας. Η ανάπτυξη,

όµως, δεν µπορεί να νοηθεί όταν οι πραγµατικές αυξήσεις στα
ράφια για τους καταναλωτές αγγίζουν το 15% και µε µαθηµατική
ακρίβεια οδηγούν στη φτωχοποίηση της ελληνικής κοινωνίας. 

Η ανάπτυξη αυτή σηµαδεύεται από την σχεδόν ολοσχερή κα-
ταστροφή της παραγωγικής διαδικασίας λόγω των πυρκαγιών
και των φυσικών καταστροφών. Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός
ότι η στήριξη του πρωτογενούς τοµέα της γεωργίας, της κτηνο-
τροφίας και της αλιείας εν µέσω της χειρότερης κρίσης κόστους
παραγωγής είναι κατώτερη των αναγκών. 

Το τελευταίο χρονικό διάστηµα παρατηρούµε την εκτίναξη του
κόστους παραγωγής σε ρεύµα, πετρέλαιο και γεωργικά εφόδια
σε απαγορευτικά επίπεδα. Τη µείωση του αγροτικού εισοδήµα-
τος. Το γεγονός ότι δεν υπήρξε καµµία προετοιµασία και ενηµέ-
ρωση για τη νέα ΚΑΠ, που έθεσε σε άµεσο κίνδυνο τις αγροτικές
επιδοτήσεις, όπως έδειξε και η τελευταία πληρωµή του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. Τους ελάχιστους πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης για
τους αγρότες και την απένταξη των αντιπληµµυρικών έργων µε
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Την αύξηση των ασφαλιστικών
εισφορών. Την εγκατάλειψη των πληγέντων αγροτών και κτηνο-
τρόφων από τις καταστροφικές πυρκαγιές και τις πληµµύρες των
τελευταίων ετών. Την απαξίωση του ΕΛΓΑ και την απουσία εκ-
συγχρονισµού των γεωργικών ασφαλίσεων στα νέα δεδοµένα και
τις προκλήσεις της κλιµατικής αλλαγής. Την εξαφάνιση της καλ-
λιέργειας ζαχαρότευτλων, καθώς µετά από εξήντα χρόνια στα-
µάτησε η παραγωγή ζάχαρης στην Ελλάδα και φυσικά του
καπνού. 

Από τα ανεπαρκή µέτρα προστασίας του αγροτικού κόσµου
και τις αυξήσεις όλων των συντελεστών του κόστους της παρα-
γωγής οι επιπτώσεις φαίνονται πρώτα και κύρια στο εισόδηµα
των παραγωγών, θέτοντας σε κίνδυνο τη βιωσιµότητα µικρών και
µεσαίων εκµεταλλεύσεων και την επισιτιστική ασφάλεια της
χώρας. 

Η µείωση της δαπάνης το 2024 για το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης προσεγγίζει τα 186 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε
το 2023. Σε αυτή προστίθεται η αύξηση κατά 5,4% των εισαγω-
γών για την υποκατάσταση της χαµένης αγροτικής παραγωγής
των πληγεισών περιοχών. 

Επίσης, στον προϋπολογισµό του 2024 δεν προβλέπεται καµ-
µία επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης για αγροτικό πε-
τρέλαιο, γεγονός που θα επιβαρύνει ακόµη περισσότερο το
κόστος παραγωγής. Δεν υπάρχει καµµία πίστωση του τακτικού
προϋπολογισµού για την αντιµετώπιση των φυσικών καταστρο-
φών που έγιναν και την επανεκκίνηση της αγροτικής παραγωγής.
Δεν προβλέπονται δαπάνες στήριξης για τη µείωση του κόστους
παραγωγής για την αγορά ζωοτροφών και λιπασµάτων προκει-
µένου να αντιµετωπιστούν τα αυξηµένα κόστη. Ενώ, απουσιά-
ζουν µέτρα στήριξης των αγροτών για την αντιµετώπιση της
ενεργειακής κρίσης. 

Εν κατακλείδι, ο προϋπολογισµός δεν υπηρετεί ούτε κατ’ ελά-
χιστον έναν βιώσιµο και δίκαιο παραγωγικό και αναπτυξιακό µον-
τέλο για τον πρωτογενή τοµέα, που θα στοχεύει στη διασφάλιση
της οικονοµικής βιωσιµότητας των αγροτικών εκµεταλλεύσεων,
την προστασία του περιβάλλοντος και την πρόσβαση των κατα-
ναλωτών σε ποιοτικά και ασφαλή αγροτικά προϊόντα και τρό-
φιµα. 

Ως Νέα Αριστερά πιστεύουµε ότι χρειάζεται: Άµεση µείωση
του ΦΠΑ στα τρόφιµα και τα είδη πρώτης ανάγκης για ανακού-
φιση των νοικοκυριών και µείωση της ακρίβειας. Πάγια θεσµοθέ-
τηση µειωµένου ειδικού φόρου κατανάλωσης του αγροτικού
πετρελαίου. Επαρκής χρηµατοδότηση του ΕΛΓΑ από τον κρατικό
προϋπολογισµό για την κάλυψη αποζηµίωσης τρεχουσών και
µελλοντικών καταστροφών. Μείωση ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια.
Θεσµοθέτηση του αφορολόγητου. Επιδότηση των ασφαλιστικών
εισφορών και µειωµένες εισφορές στον ΕΛΓΑ για την πρώτη πεν-
ταετία για νέους αγρότες. 

Επιτρέψτε µου, τέλος, µια συνοπτική αναφορά σε δύο ιδιαί-
τερα σηµαντικά προβλήµατα του νοµού µου, της Ξάνθης. Η
Ξάνθη δυστυχώς δεν αποτελεί εξαίρεση από τη γενική εικόνα της
χώρας. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να αναφερθώ στην κατάσταση του Γε-
νικού Νοσοκοµείου Ξάνθης. Το νοσοκοµείο µας δυστυχώς έχει
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καταντήσει πλέον κέντρο υγείας. Η υποστελέχωση σε ιατρικό και
νοσηλευτικό προσωπικό καθιστά πλέον την εύρυθµη λειτουργία
του αδύνατη. Επίσης, η µονάδα εντατικής θεραπείας δεν λει-
τουργεί εδώ και πολλά χρόνια, καθώς δεν υπάρχουν ειδικότητες.
Χωρίς τη ΜΕΘ δεν µπορούν να γίνουν σοβαρά χειρουργεία και
χωρίς παθολόγους δεν µπορούν να καλυφθούν οι ανάγκες περί-
θαλψης ολόκληρου του νοµού. 

Έχω πολλές φορές τονίσει ότι δεν φτάνουν µόνο οι προκηρύ-
ξεις θέσεων, οι οποίες έτσι κι αλλιώς δεν καλύπτονται, αλλά απαι-
τούνται κίνητρα, όπως η ένταξη της Ξάνθης στις άγονες
περιοχές και η πρόβλεψη επιδόµατος ενοικίου για τους γιατρούς,
προκειµένου αυτές οι θέσεις να γίνουν πιο ελκυστικές και να έρ-
θουν στην περιοχή µας. 

Επίσης, ένα ακόµα θέµα αφορά τις µειωµένες δαπάνες του
προϋπολογισµού για τις σχολικές εγκαταστάσεις, γεγονός το
οποίο πλήττει και την Ξάνθη. Αποκορύφωµα είναι το Μουσικό
Σχολείο Ξάνθης και, βεβαίως, το γνωστό πλέον µειονοτικό Γυ-
µνάσιο - Λύκειο Ξάνθης, ένα σχολείο µε πολλά προβλήµατα, το
οποίο κατά το παρελθόν λειτουργούσε σε πρωινή και απογευµα-
τινή βάρδια. Σήµερα, µετά από εβδοµάδες κατάληψης των µα-
θητών για το αυτονόητο, το σχολείο λειτουργεί µόνο στην
πρωινή βάρδια, αλλά οι µαθητές είναι στοιβαγµένοι κατά δεκά-
δες, καθώς µένουν αναξιοποίητες πολλές αίθουσες. 

Έχω πολλές φορές τονίσει ότι το ζήτηµα αυτό λύνεται µόνο
µε την ανεύρεση ή ανέγερση νέου σχολείου. Ωστόσο, η αδυνα-
µία της Κυβέρνησης να αναλάβει την οποιαδήποτε πρωτοβουλία
διατρέχει και όλη την πολιτική της απέναντι στη µειονότητα. 

Δεν έχει περάσει άλλη κυβέρνηση η οποία να έχει συµπεριφερ-
θεί µε τόση αδιαφορία απέναντι στα προβλήµατα της µειονότη-
τας, να έχει επιδείξει τόσο αυταρχισµό σε σχέση µε τα
δικαιώµατά της και να είναι τόσο διχαστική απέναντι στους πολί-
τες, διευρύνοντας τις ανισότητες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Εµείς ως Νέα Αριστερά είµαστε εδώ για να αναδείξουµε όλα
αυτά τα ζητήµατα, να αγωνιστούµε για την αντιστροφή του κλί-
µατος και την κάµψη της παντοδυναµίας της Νέας Δηµοκρατίας.
Καλούµε, λοιπόν, όλους τους πολίτες και τη νεολαία να δώσουµε
µαζί αυτή τη µάχη για να µπορέσουµε να ελπίζουµε σε ένα κα-
λύτερο µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο συνάδελφο.

Τον λόγο έχει ζητήσει η Υπουργός Εσωτερικών κ. Κεραµέως.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε στη Βουλή των Ελ-

λήνων τον πρώτο προϋπολογισµό της δεύτερης θητείας της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη,
έναν προϋπολογισµό που καταδεικνύει την ανθεκτικότητα της οι-
κονοµίας µας σε περιβάλλον σηµαντικών διεθνών κλυδωνισµών
και παρά τις επιπτώσεις φυσικών καταστροφών ως συνέπεια της
κλιµατικής αλλαγής, έναν προϋπολογισµό που θέτει στο επίκεν-
τρό του τον πολίτη µε αύξηση του πραγµατικού εισοδήµατος, µε
περιορισµό της φοροδιαφυγής, µε µείωση φορολογικών βαρών,
µε αύξηση δαπανών για την υγεία και την παιδεία, µε αύξηση των
επενδυτικών πόρων µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, έναν
προϋπολογισµό που επιβεβαιώνει τη θετική δυναµική της ελλη-
νικής οικονοµίας που αναγνωρίζεται άλλωστε από όλους, αλλά
και τη σταθερή προτεραιότητα της Κυβέρνησης το µέρισµα της
ανάπτυξης να µοιράζεται σε όλες τις Ελληνίδες, σε όλους τους
Έλληνες.

Η χώρα µας ανέκτησε την επενδυτική βαθµίδα, πέτυχε τον
τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ση-
µείωσε ρεκόρ άµεσων επενδύσεων, κατέγραψε µείωση της ανερ-
γίας σε προ κρίσης επίπεδα, ενώ το πρωτογενές πλεόνασµα
ξεπέρασε τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος
και παράλληλα το δηµόσιο χρέος µειώθηκε πολύ σηµαντικά ως

προς το ΑΕΠ της χώρας. Πρόκειται για έµπρακτη επιβράβευση
των επί χρόνια σκληρών προσπαθειών της κοινωνίας µας. Είναι
όµως και αποτέλεσµα της κοστολογηµένης, χρηστής δηµοσιο-
νοµικής πολιτικής που άσκησε µε συνέπεια η Κυβέρνηση, κατα-
φέρνοντας να απορροφήσει µεγάλο τµήµα των κραδασµών που
προκάλεσαν οι εξωγενείς κρίσεις, να αποκαταστήσει την αξιοπι-
στία και τη σταθερότητα της ελληνικής οικονοµίας τόσο στο εσω-
τερικό όσο και στο εξωτερικό και να στηρίξει την κοινωνία και θα
έλεγα ιδιαιτέρως τις πιο ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Αξίζουν θερµά συγχαρητήρια σε όλο το οικονοµικό επιτελείο,
στον Υπουργό Κωστή Χατζηδάκη, στον Αναπληρωτή Υπουργό
Νίκο Παπαθανάση, στον Υφυπουργό Χάρη Θεοχάρη, στον Υφυ-
πουργό Θάνο Πετραλιά, σε όλη την ηγεσία του Υπουργείου Οι-
κονοµικών. 

Κυρίες και κύριοι, σήµερα ανακοινώνουµε αύξηση στον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2024 της τάξης
των 157 εκατοµµυρίων ευρώ, περίπου 4,42%. Αναλυτικότερα, τα
στοιχεία του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εσωτερικών απο-
τυπώνονται σε τρεις µεταρρυθµιστικός άξονες. 

Άξονας πρώτος: Επένδυση στο ανθρώπινο κεφάλαιο µε δια-
φάνεια, µε αξιοκρατία, µε λογοδοσία. Τα τελευταία τεσσεράµισι
χρόνια το κράτος εκσυγχρονίστηκε, οι απαιτήσεις πολλαπλασιά-
στηκαν, το ανθρώπινο δυναµικό µας προσαρµόστηκε σε πρωτό-
γνωρες συνθήκες. Δέσµευσή µας ήταν και οι απολαβές των
εργαζοµένων να ακολουθήσουν αυτή την κλιµακούµενη πορεία. 

Δεκατέσσερα χρόνια µετά, µε απόφαση του Πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη η αναµόρφωση του µισθολογίου του δη-
µοσίου τοµέα είναι γεγονός. Μετά από δεκατέσσερα χρόνια
έχουµε την πρώτη αύξηση σε µισθούς δηµοσίων υπαλλήλων. Ενι-
σχύουµε, λοιπόν, οριζοντίως τα εισοδήµατα των δηµοσίων υπαλ-
λήλων και ειδικότερα µε επιπλέον αυξήσεις σε εργαζόµενους µε
παιδιά και σε εργαζόµενους που υπηρετούν σε θέσεις ευθύνης,
για να περάσουµε ένα µήνυµα επιβράβευσης, για κινητροδό-
τηση. Πρόκειται, κυρίες και κύριοι, για ένα συνολικό δηµοσιονο-
µικό αποτύπωµα 956 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Ειδικότερα έχουν προβλεφθεί: Οριζόντια αύξηση κατά 70
ευρώ στον βασικό µισθό. Αύξηση της οικογενειακής παροχής
από 20 ως 50 ευρώ µηνιαίως. Αύξηση επιδοµάτων θέσης ευθύ-
νης κατά 30%. Αύξηση του επιδόµατος παραµεθορίου και ειδι-
κών συνθηκών εργασίας στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
και των Σωµάτων Ασφαλείας. Αναµόρφωση του ειδικού µισθολο-
γίου των ιατρών του ΕΣΥ µε µεσοσταθµική αύξηση 10%. Αύξηση
του µισθολογίου των µελών ΔΕΠ. Αύξηση εξόδων µετακίνησης
και διανυκτέρευσης του πολιτικού και ένστολου προσωπικού. Κα-
τάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης σε δηµοσίους υπαλλήλους
ύψους 202 εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως. 

Κυρίες και κύριοι, µε όλα αυτά, αλλά και µε τις µειώσεις φο-
ρολογίας και τις αυξήσεις σε αφορολόγητο και επιδόµατα επι-
τυγχάνεται ένας από τους βασικούς στόχους της Κυβέρνησης,
η τόνωση του πραγµατικού διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών
που προάγει την κοινωνική συνοχή.

Επιπλέον, σύµφωνα µε τον προγραµµατισµό προσλήψεων που
εγκρίθηκε πρόσφατα στο Υπουργικό Συµβούλιο, προβλέπονται
δεκαέξι χιλιάδες πεντακόσιες είκοσι µία νέες προσλήψεις στον
δηµόσιο τοµέα µε ιδιαίτερη έµφαση σε τρεις τοµείς. Ο πρώτος
τοµέας είναι η υγεία, µε τη µερίδα του λέοντος των θέσεων του
2024 να κατευθύνεται προς την υγεία. Μιλάµε για εξίµισι χιλιάδες
θέσεις.

Τοµέας δεύτερος: Η κλιµατική κρίση, η προστασία του περι-
βάλλοντος. Τοµέας τρίτος: Το Ταµείο Ανάκαµψης και η κάλυψη
αναγκών που προκύπτουν από ορόσηµα του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης. Έχει δοθεί ιδιαίτερη βαρύτητα στον τοµέα του προγραµµα-
τισµού προσλήψεων. Όλα αυτά συνδυάζονται και
συµπληρώνονται από το νέο σύστηµα επιλογής και αξιολόγησης
διοικήσεων φορέων του δηµοσίου τοµέα και από ενίσχυση της
αποτελεσµατικότητάς τους που ψηφίστηκε πριν από περίπου
έναν µήνα από τη Βουλή των Ελλήνων και ήδη έχει τεθεί σε
εφαρµογή. 

Άξονας δεύτερος: Ενίσχυση της τοπικής αυτοδιοίκησης. Το
2024 οι µεταβιβάσεις κεντρικών αυτοτελών πόρων στους ΟΤΑ
αυξάνονται κατά σχεδόν 69 εκατοµµύρια ευρώ από το 2023. Οι
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πόροι για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρώτου
βαθµού αυξάνονται κατά 9,6% και δεύτερου βαθµού κατά 4,3%.
Για τους δήµους προβλέπεται επιπλέον ειδική επιχορήγηση 161
εκατοµµύρια, η οποία θα καλύψει και κόστος µισθοδοσίας της
Δηµοτικής Αστυνοµίας. 

Θέλω να θυµίσω ότι για πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια
προκηρύσσονται στις αρχές Ιανουαρίου οι θέσεις άνω των χιλίων
διακοσίων υπαλλήλων για τη Δηµοτική Αστυνοµία. Κόστος, λοι-
πόν, για τη Δηµοτική Αστυνοµία, για το προσωπικό καθαριότητας
σχολικών µονάδων και για το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι»
και, βεβαίως, όπως πάντα, στον βαθµό που υπάρχουν πρόσθετες
έκτακτες ανάγκες αυτοδιοίκησης και για το επόµενο έτος θα κα-
λυφθούν µέσω αντίστοιχης ενίσχυσης του προϋπολογισµού του
Υπουργείου Εσωτερικών. 

Οι πόροι, λοιπόν, που εξασφαλίζουµε για τη βελτίωση της ποι-
ότητας ζωής και της καθηµερινότητας των πολιτών σε ένα πλαί-
σιο αυξηµένης διαφάνειας, λογοδοσίας και επιβράβευσης είναι
ενδεικτικοί της βαρύτητας που αποδίδουµε στη λειτουργικότητα,
στον εξορθολογισµό, στην αποτελεσµατικότητα, στην αναβάθ-
µιση δήµων και περιφερειών, η οποία καταδεικνύεται και στον
σχετικό νόµο που ψηφίσαµε στη Βουλή των Ελλήνων. 

Τρίτος άξονας: Άλλοι καίριοι τοµείς του Υπουργείου Εσωτερι-
κών. Μακεδονία - Θράκη, ιθαγένεια, ζώα συντροφιάς, καινοτοµία. 

Για το οικονοµικό έτος 2024 έχουν προβλεφθεί πιστώσεις που
ξεπερνούν τα 13 εκατοµµύρια ειδικά για τις ανάγκες της Γενικής
Γραµµατείας Ιθαγένειας. Αναµόρφωση του Κώδικα Ελληνικής
Ιθαγένειας. Ο συνολικός ψηφιακός µετασχηµατισµός της υπηρε-
σίας και των διαδικασιών της αποτελούν σηµαντικές κατευθύν-
σεις για την ποιοτική αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών
της Γενικής Γραµµατείας. 

Σε πίστωση του εθνικού σκέλους ΠΔΕ για τον τοµέα Μακεδο-
νίας - Θράκης προβλέπονται δράσεις τουριστικής ανάπτυξης και
αξιοποίησης πολιτιστικών και διατροφικών στοιχείων της Μακε-
δονίας και της Θράκης, καθώς και ψηφιοποίηση του αρχείου του
Τµήµατος Παραδοσιακών Οικισµών και Διατηρητέων Κτηρίων. 

Ειδική Γραµµατεία Ζώων Συντροφιάς: Υλοποιεί περισσότερα
από δέκα έργα για την εκπαίδευση, επιµόρφωση και προαγωγή
της φιλοζωίας.

Ως προς την καινοτοµία, πρόσφατα τέθηκε σε εφαρµογή το
Αποθετήριο Πρακτικών Καινοτοµίας Δηµοσίου Τοµέα, ενώ ήδη
υπογράφηκε υπουργική απόφαση για τη λειτουργία και οργά-
νωση των Εργαστηρίων Καινοτοµίας στο Εθνικό Κέντρο Δηµό-
σιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης. 

Από το εθνικό και από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του
ΠΔΕ του Τοµέα Διοικητικής Ανασυγκρότησης για το οικονοµικό
έτος 2024 σχεδιάζονται έργα 32 εκατοµµυρίων ευρώ, µεταξύ
άλλων για τη στελέχωση του δηµοσίου τοµέα µε όρους τεχνητής
νοηµοσύνης, για την αναβάθµιση δεξιοτήτων ανθρώπινου δυνα-
µικού, την ανάπτυξη συστήµατος επιβράβευσης δηµοσίων υπαλ-
λήλων, την ανάπτυξη του ανθρώπινου δυναµικού µέσω του
Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, την εν-
δυνάµωση ελεγκτικών µηχανισµών πρόληψης και αποτροπής
διαφθοράς, την καταπολέµηση της κακοδιοίκησης, την οργανω-
τική αναβάθµιση και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό των ΚΕΠ.

Κυρίες και κύριοι, σ’ αυτούς τους µεταρρυθµιστικούς άξονες
προστίθενται σηµαντικές πρωτοβουλίες για το 2024 που αφο-
ρούν τη δηµοκρατία µας και κυρίως η άρση κάθε νοµικού αλλά
και πραγµατικού περιορισµού στην άσκηση του εκλογικού δι-
καιώµατος των Ελλήνων πολιτών. 

Για πρώτη φορά µε την καθιέρωση της επιστολικής ψήφου αί-
ρονται όλα τα πραγµατικά, τα πρακτικά εµπόδια συµµετοχής
στην εκλογική διαδικασία για όλους όσους έχουν δικαίωµα
ψήφου, όπου και αν ζουν, όπου και αν βρίσκονται την ηµέρα των
ευρωεκλογών στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό. Η καθιέρωση επι-
στολικής ψήφου ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις της κοινωνίας,
αλλά και στα ζητούµενα πολλών πολιτικών κοµµάτων. Αποτελεί
ουσιαστική κίνηση για την ενίσχυση της συµµετοχής στην εκλο-
γική διαδικασία. Βαθαίνει τη δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι, στο Υπουργείο Εσωτερικών σχεδιάζουµε και
λειτουργούµε µε επίκεντρο τον πολίτη και µε στόχο πώς θα βελ-
τιώνουµε διαρκώς τις παρεχόµενες υπηρεσίες στον πολίτη και

γι’ αυτή την οµαδική προσπάθεια θα ήθελα να ευχαριστήσω
θερµά τον Αναπληρωτή Υπουργό Θοδωρή Λιβάνιο, τους Υφυ-
πουργούς Βιβή Χαραλαµπογιάννη και Στάθη Κωνσταντινίδη, τους
Γενικούς Γραµµατείς Νάσο Μπαλέρµπα, Δηµήτρη Κιρµικίρο-
γλου, Μιχάλη Σταυριανουδάκη, Άγγελο Δηµοσθένους, την Ειδική
Γραµµατέα Μαριάνθη Δηµοπούλου, τους συνεργάτες και τα στε-
λέχη του Υπουργείου και της δηµόσιας διοίκησης κάθε έναν και
κάθε µία χωριστά. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω µε το εξής: Ο προϋπολογισµός του
2024 διαψεύδει για µια ακόµη φορά τους καταστροφολόγους
της Αντιπολίτευσης, που τα τελευταία χρόνια προβλέπουν δεινά
για την πατρίδα µας, βρίσκει την οικονοµία µας σε ανοδική πο-
ρεία µε ρυθµούς ανάπτυξης που µας επιτρέπουν να στηρίξουµε
ακόµη περισσότερο τους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους,
τους νέους, τους δηµόσιους λειτουργούς µας, που µας επιτρέ-
πουν να επιστρέψουµε  συνολικά στην κοινωνία το θετικό αποτέ-
λεσµα των θυσιών της κοινωνίας. Η υπερψήφιση του
προϋπολογισµού αυτού αποτελεί ένα ακόµη βήµα που ενισχύει
την πρόοδο της χώρας µας και την ευηµερία των πολιτών µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Κούβελας, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ; Για πα-

ρέµβαση;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Όχι, για την οµιλία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ελάτε παρακαλώ. Δεν

είναι εδώ ο κ. Κούβελας, ελάτε εσείς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητοί συµπατριώτες
των παραγωγικών και µη παραγωγικών ηλικιών, αγαπητές µας
νέες και νέοι Έλληνες, παιδιά γεννηµένα και αγέννητα -γιατί, δυ-
στυχώς, και αυτός ο προϋπολογισµός αφορά και τους αγέννη-
τους Έλληνες, µιας και τα δάνεια έρχονται για τις επόµενες
γενιές, µε τέτοιον καταιγιστικό ρυθµό-, σήµερα και όλες αυτές
τις µέρες συζητούµε ίσως θεωρητικά και αδιάφορα για σας, για
την καθηµερινότητά σας και για τα προβλήµατά σας.

Όµως, εδώ προσπαθούµε, τουλάχιστον εµείς από τη Νίκη, να
κάνουµε τη ζωή σας καλύτερη, δηµιουργώντας τα κοινωνικά ανα-
χώµατα αυτά απέναντι σε αυτή την κυβερνητική λογική. Και προ-
σπαθούµε να κάνουµε τη ζωή σας καλύτερη, προσδοκώντας να
βελτιώσουµε µε τις παρεµβάσεις µας το προσδόκιµο όριο της
ζωής. Προσπαθούµε να υπερασπιστούµε το ίδιο το δικαίωµα της
ζωής, που δυστυχώς δεν είναι δεδοµένο. Προσπαθούµε να προ-
στατεύσουµε την περιουσία σας τη δηµόσια και την ιδιωτική.
Προσπαθούµε να άρουµε µε τις παρεµβάσεις µας τις εις βάρος
σας αδικίες, να σεβαστούµε το πράσινο οικολογικό και καθαρό
περιβάλλον αυτής και των επόµενων γενεών, να εξασφαλίσουµε
το δικαίωµα της εργασίας και πώς θα συγκρατήσουµε µε τις πα-
ρεµβάσεις µας και τις προτάσεις µας την καταρρέουσα κοινω-
νική συνοχή υµών, των µη προνοµιούχων. 

Υπάρχουν θέµατα όπως η αναβάθµιση της ποιότητας ζωής
όλων εσάς των βιοπαλαιστών, των µικρών, µεσαίων κοινωνικών
στρωµάτων, υποστήριξη σε θέµατα που αφορούν τις γυναίκες
και τους άντρες των Σωµάτων Ασφαλείας και των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, ο θεσµός της οικογένειας της παραδοσιακής που θεω-
ρείται ως κάτι µιαρό και απαρχαιωµένο; 

Πώς θα αδελφοποιηθούµε µε την οµογένεια, έτσι ώστε να επα-
ναπατρίσουµε, να ενθαρρύνουµε να επαναπατριστούν τα σκοπί-
µως εκδιωχθέντα επιστηµονικά µυαλά, τα επιχειρηµατικά πόδια
και τα εργατικά ελληνικά χέρια; 

Πώς, εν τέλει, θα πρέπει να προωθηθούν όλες αυτές οι πολι-
τικές υπέρ της ελληνικής κυριαρχίας -δεν είναι δεδοµένη-, της
δίκαιης οικονοµικής ανάπτυξης -αµφισβητείται-, της δωρεάν δη-
µόσιας υγείας, της υγιούς και εθνικά σωτηρίας παιδείας; 

Συνοψίζοντας, πώς τελικά εµείς, ένα νέο κίνηµα, θα επιτελέ-
σουµε το καθήκον µας διασφαλίζοντας συνθήκες αξιοπρεπούς
διαβίωσης και τιµώντας την αποστολή µας ως εκπρόσωποί σας;
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Αυτό θα έπρεπε να είναι το πλαίσιο κάθε δηµοκρατικού µνη-
µονίου µε το λαό, όπως είναι ο προϋπολογισµός. Για να δούµε,
όµως, στο πολιτικό επίπεδο υπηρετείται αυτό το πλαίσιο του
προϋπολογισµού, µέσα από τον προϋπολογισµό του 2014; 

Προφανώς και όχι. Όχι γιατί δεν υπάρχουν οι δυνατότητες, δη-
λαδή οι χρηµατοδοτικοί πόροι, αλλά γιατί αυτοί οι πόροι έχουν
άλλη όδευση, αντιλαϊκή και αντικοινωνική. Έχουν σκοπό κύριο
να υπηρετήσουν ένα  σπάταλο  και αναξιόπιστο κοµµατικό µηχα-
νισµό εξουσίας. Όχι γιατί η Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση απο-
δεικνύεται µια ανάλγητη κοινωνικά πολιτική δύναµη, η οποία
περιορίζεται σε φιλοδωρήµατα, αλλά γιατί έχει συµβιβαστεί, έχει
συνθηκολογήσει απροϋπόθετα µε τις απαιτήσεις των κεφαλαίων
της απληστίας. 

Η αποµείωση ως πολιτικός όρος που εισήχθη και στο δηµόσιο
διάλογο από τα πιο επίσηµα κυβερνητικά χείλη, δεν εφαρµόζεται
δυστυχώς µόνο στα εθνικά θέµατα, αλλά διακατέχει και υλοποι-
είται σταθερά και µεθοδικά σε όλες τις νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες που αποτυπώνονται καθαρά στον προϋπολογισµό. 

Έτσι, ενώ το ΤΑΑ ήταν µια ευκαιρία ανασυγκρότησης και αν-
θεκτικότητας της ελληνικής κοινωνίας, µετατράπηκε σε χρηµα-
τοδοτικό εργαλείο ανασυγκρότησης και ανθεκτικότητας µιας
νέας οικονοµικής ελίτ, τραπεζικής και κοµµατικής ελίτ και αρπα-
χτής των τυχοδιωκτικών και αντιεπενδυτικών, κερδοσκοπικών και
εξωχώριων κεφαλαίων. 

Αδιάψευστος µάρτυρας οι δείκτες, όχι αυτούς που έφερε ο
Υπουργός και κατέθεσε εδώ -θα µιλήσουµε σε επόµενη παρέµ-
βασή µας-, αλλά οι δείκτες της αποµείωσης του προσδόκιµου
ζωής, οι δείκτες της αποµείωσης της ευεξίας και αισιόδοξης
προσέγγισης του µέλλοντος, οι δείκτες της αποµείωσης του βιο-
τικού επιπέδου του λαού, της αποµείωσης της αγοραστικής δύ-
ναµης των πολιτών, της αποµείωσης προόδου της ελληνικής
παιδείας και όχι της καταβαράθρωσης, όπως σηµειώνουν όλοι
οι δείκτες αξιολόγησης της παιδείας. 

Αδιάψευστος µάρτυρας της λανθασµένης κατεύθυνσης του
προϋπολογισµού, που δεν αντιµετωπίζει την προοδευτική κατεύ-
θυνση της χώρας, είναι η αύξηση της βίας από την προεφηβική
ηλικία, η ραγδαία αύξηση των φαινοµένων σεξουαλικής κακοποί-
ησης και όχι µόνο ανηλίκων, αλλά και γυναικών µέχρι και του ση-
µείου του φόνου, καθιστώντας τις γυναικοκτονίες µια σύγχρονη
µάστιγα. 

Περιορισµένες είναι οι πρόνοιες για τη στήριξη της δηµόσιας
υγείας. Αν δεν υπήρχε υπερφορολόγηση των µικροµεσαίων, τι
θα γινόταν; Θα υπήρχε αφήγηµα για υγεία, δηµόσια δωρεάν
υγεία; Περιορισµένες είναι οι πρόνοιες -µην πω και επιβολές- της
εξαρτηµένης διαδικασίας των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, δη-
λαδή καµµία ανεξαρτησία, ας είναι καλά οι τακτικές κρατικές επι-
χορηγήσεις. Περιορισµένες είναι οι πρόνοιες για τη γρήγορη και
δίκαιη απόδοση δικαιοσύνης. Περιορισµένες είναι οι πρόνοιες
για τη διατήρηση της µεσαίας τάξης, του κοινωνικού κράτους,
τις ελπίδες για µια καλύτερη προοπτική, για µια αισιόδοξη κοι-
νωνία, για µια υπερήφανη πατρίδα. 

Θα αναρωτηθεί κάθε σοβαρός καλοπροαίρετος συνοµιλητής:
Μα, αυτό το κοπιώδες έργο της σύνταξης του προϋπολογισµού
τόσων δηµοσίων υπαλλήλων, οικονοµοτεχνικών συµβούλων,
εσωτερικών και εξωτερικών συνεργατών που απαιτεί κόπο και
εξαντλητική συνεργασία, απορρίπτεται και απαξιώνεται συνο-
λικά; 

Όχι βέβαια. Αλίµονο αν δεν υπήρχαν και αυτοί οι φιλότιµοι, έµ-
πειροι και επαγγελµατίες, εργαζόµενοι στους καίριους τοµείς
του δηµοσίου, των οποίων αναγνωρίζουµε τη θεµελιώδη συµ-
βολή τους. Όµως η φιλοσοφία, οι προτεραιότητες και οι στόχοι
καθορίζονται από το συντονιστικό επιτελικό κράτος. 

Θα συµφωνήσουµε πως λεφτόδεντρα δεν υπάρχουν και τα
κρυπτονοµίσµατα απαιτούν µεγάλα ενεργειακά φορτία. Οι πόροι
για τις δηµόσιες επενδύσεις είναι περιορισµένοι από τα αδηφάγα
πλεονάσµατα. Μόνη ακτίδα φωτός το πρόγραµµα επιχορήγησης
και ο χαµηλότοκος δανεισµός από το ΤΑΑ. Όµως είναι δανεισµός
µελλοντικής εξόφλησης µεν, µε εγγύηση του ελληνικού δηµο-
σίου δε, µε όποιες υποχρεώσεις, επιβαρύνσεις στις επόµενες γε-
νιές και ειδικά από το 2032 και µετά. Γι’ αυτό και η κριτική µας
εστιάζεται στην κυβερνητική κατεύθυνση, τη στοχοποίηση των

µικροµεσαίων λαϊκών στρωµάτων, αφού οι δυνατότητες ανάτα-
σής των κοινωνικά και ανάπτυξής των οικονοµικά είναι µηδενικές,
µε κύρια και αποκλειστική ευθύνη των κυβερνητικών διαχειριστι-
κών χειρισµών και συνειδητών πολιτικών επιλογών. 

Εποµένως, µε αύξηση της άµεσης και έµµεσης φορολόγησης
των µικροµεσαίων και τα δωρεάν ενωσιακά χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία προς τους επιχειρηµατικούς ολιγαρχικούς οµίλους, κα-
λούµαστε να αξιολογήσουµε το προτεινόµενο κυβερνητικό
σχέδιο προϋπολογισµού για το 2024. 

Συµπερασµατικά, πρόκειται για έναν προϋπολογισµό που στο-
χεύει στην ανάπτυξη της νέας ολιγαρχίας, στην ενίσχυση της
τραπεζικής ελίτ, στην άνευ όρων παράδοση στα ξένα θεσµικά
και τυχοδιωκτικά επιχειρηµατικά τραστ και στην επιβολή σε δο-
τικής εθνικά, εκσυγχρονιστικής και νεωτερικής ορθολογικής σκέ-
ψης. Βεβαίως, για τον «πονηρούλη λαό», όπως τον χαρακτη-
ρίζετε, που κλέβει το δίκαιο και άµεµπτο κράτος κατά το συκο-
φαντικό κυβερνητικό αφήγηµα, ο προϋπολογισµός κωδικοποιεί
την τιµωρία των κλεφτών φτωχοδιαβόλων. Ένας πονηρούλης
λαός που αδικεί την εργώδη και κοπιώδη προσπάθεια των κυβερ-
νητικών "µανατζαραίων", που µέσω του προϋπολογισµού του
2024 προβλέπουν τη διατήρηση των φιλελεύθερων, αναπτυξια-
κών, σοσιαλιστικών κουπονιών ως πρότυπο κοινωνικής πολιτικής,
νεόκοπων φιλεύσπλαχνων πατερούληδων. 

Παράλληλα όµως, µε την πολλάκις υποσχόµενη και πλουσιο-
πάροχα προπαγανδιζόµενη, αλλά ουδέποτε περιοριζόµενη δίωξη
της κρατικής διαφθοράς, περιστολή της υπερκερδοσκοπικής
απληστίας, ίσα-ίσα που βγαίνει και ενισχυµένη θεσµικά, µε την
πρόσφατη νοµοθέτηση όπως της αποεπένδυσης του ΤΧΣ, του
αναπτυξιακού µπόνους στις φτωχές πλην τίµιες συστηµικές τρά-
πεζες του αναπτυξιακού για τις ανακεφαλαιοποιηµένες τράπεζες
νόµου των κόκκινων δανείων για τα funds και τους servicers, της
ανακουφιστικής για τις εµπορικές πολυεθνικές υπερκερδοφο-
ρίας µετά την τροπολογία της πρόσκαιρης εξάµηνης και όχι µό-
νιµης µείωσης, αλλά της πλασµατικής διαφοροποίησης των
τιµών, κάποιων ελάχιστων ενδεικτικά επώνυµων προϊόντων και
όχι της συντριπτικής πλειοψηφίας των προϊόντων ιδιωτικής ετι-
κέτας, που ανεξέλεγκτα και ανεµπόδιστα σαν πιράνχας κατασπα-
ράζουν το οικογενειακό µηνιάτικο στο πρώτο δεκαήµερο
είσπραξής τους, παράλληλα, µε την ουδέποτε περιοριζόµενη βε-
βαίως αποτελεσµατική πάταξη του λαθρεµπορίου και τον ατυχή
«γεωεντοπισµό» των 40 τουλάχιστον δισεκατοµµυρίων ευρώ των
φοροκλοπών, παράλληλα µε την ουδέποτε περιοριζόµενη φορο-
λόγηση των κεφαλαίων των απροσδιόριστων και αόρατων φορο-
αποφυγών των πολυεθνικών κολοσσών, παράλληλα µε την
ουδέποτε περιοριζόµενη και συνεχώς επεκτεινόµενη, την ανεπι-
τυχή καταπολέµηση του κοινού εγκλήµατος και του εκτιµητέου
τζίρου των περίπου 7 δισεκατοµµυρίων ευρώ ετησίως -κοινό έγ-
κληµα που έχει κακοφορµίσει µε τραγικά αποτελέσµατα, µε συ-
νεχείς εγκληµατικές πράξεις και φόνους παντού, ακόµη και
στους αθλητικούς χώρους, εναντίον φιλάθλων, πολιτών και
απροστάτευτων και δεσµευµένων επιχειρησιακά αστυνοµικών-,
στον πυρήνα του αυτός ο προϋπολογισµός του 2024 υπηρετεί
την προδιαγεγραµµένη ένταξη λόγω του γενικού και αόριστου
τρόπου αξιολόγησης κατάταξης και νοµής σε µεγάλους ιδιωτι-
κούς οµίλους του προγράµµατος του ΤΑΑ δεν υπηρετεί την κατ’
αναλογία διοχέτευση του ΤΑΑ σε σηµαντική για την κοινωνική
συνοχή της πατρίδας µας και διαφύλαξη της εθνικής κυριαρχίας
µας, µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, που αδυνατεί να έχει πρό-
σβαση σε αυτά τα κεφάλαια. Υπηρετεί την απόφαση της Κυβέρ-
νησης να περιορίζει το ποσοστό των ελεύθερων επαγγελµατιών
που βιοπορίζονται στην Ελλάδα και αποτελούν τον πυρήνα του
ελληνικού κράτους, γιατί αποτελούν το 30,5 του επιχειρείν, στο
ποσοστό δηλαδή του 5,5%, όσο δηλαδή και της Νορβηγίας. 

Εµφανώς η Κυβέρνηση µέσω του προϋπολογισµού του 2024
επενδύει στη διατήρηση και άνθιση της ακρίβειας στην κατανά-
λωση, στα καύσιµα, στα πράσινα, κόκκινα, κίτρινα, µπλε φακελά-
κια και όχι καραβάκια των τιµολογίων ενέργειας. Γιατί µε αυτή
την επιλογή της, µέσω του υψηλού ΦΠΑ και των υπερβολικών ει-
δικών φόρων αυξάνει τα φορολογικά έσοδα φτωχοποιώντας πε-
ραιτέρω τα λαϊκά στρώµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην αντιλαϊκή αυτή οικονοµική
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πολιτική, το δηµοκρατικό πατριωτικό µας κίνηµα Νίκη αντιτίθεται
και δεν τροµάζει µε επιθέσεις στηµένες εναντίον του Προέδρου
µας από τα εντελλόµενα συστηµικά παιδιά. Όσες προειδοποιητι-
κές αναφορές και αν απειλητικά εκφράσει ο κ. Καιρίδης ή οποι-
οδήποτε άλλο κυβερνητικό στέλεχος, δεν µπορεί να σκεπαστεί
το ψέµα και να κρυφτεί η αλήθεια. Γιατί αυτός ο σχεδιασµός της
ανακρίβειας και της υποκρισίας υπηρετείται από τον προϋπολο-
γισµό του 2024 από ένα αναξιόπιστο ελιτίστικο κυβερνητικό κα-
τεστηµένο της δήθεν ισότιµης ανακατανοµής του πλούτου. Μιας
ανακατανοµής τύπου Χότζα. Δικό µου, δικό σου, δικό µου και
πάλι δικό µου. Αυτή όµως η επιβαλλόµενη οικονοµική ανακατα-
νοµή της απληστίας, µε ταυτόχρονη προώθηση της από την Κυ-
βέρνηση της ΛΟΑΤΚΙ και ζωόφιλης ατζέντας, της ανεκτικής έως
υποχρεωτικής εξωτερικής πολιτικής και της αποτυχίας αποτρο-
πής της µείωσης της ανεργίας, της ανασφάλειας των πολιτών,
της έξαρσης της ενδοσχολικής βίας, της υποβάθµισης της παι-
δείας, της επέλασης των λαθροµεταναστευτικών ροών δεν απο-
τελεί προοδευτική και αναπτυξιακή προσέγγιση όσες αλαζονικές
συµπεριφορές δηµοσκοπικού ύφους κι αν επιστρατευτούν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Βρεττό. 
Τον λόγο έχει ζητήσει για µια παρέµβαση ο κ. Αθανάσιος Πα-

φίλης, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχει φύγει, βέβαια, η κ. Κεραµέως

γρήγορα, αλλά δεν έχει σηµασία. Θα τα ακούσει ή θα τα διαβά-
σει.

Το πρώτο σχόλιο που θέλω να κάνω είναι ότι όλα αυτά που
εξαγγέλλετε για την τοπική διοίκηση να πάτε να ρωτήσετε τους
δηµάρχους, ακόµα και τους δικούς σας, που έχουν µία στοιχει-
ώδη -δεν θέλω να πω εντιµότητα- αντίληψη του τι συµβαίνει, σε
τι κατάσταση βρίσκονται, συνολικά. Δεν µπορούν να πάρουν
απαραίτητους υπαλλήλους και αυτά που εξαγγέλλετε είναι στα-
γόνα στον ωκεανό.

Το δεύτερο που θέλω όµως κυρίως να πω είναι για το θέµα
της επιστολικής ψήφου. Τι µας είπε η κ. Κεραµέως και τι λέει και
η Κυβέρνηση και από ό,τι καταλαβαίνω και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Λένε ότι διευρύνεται η δηµοκρατία. Καλά, σοβαρολογείτε;
Μας κοροϊδεύετε; Δουλεύετε τον κόσµο; Ποια δηµοκρατία δη-
λαδή; Ανοίγει ο δρόµος παραβίασης της ίδιας της µυστικότητας
της ψήφου.

Και σας ρωτάµε: Είναι το ίδιο να πάει ένας να ψηφίσει στο
εκλογικό κέντρο -και αν µας πείτε για το εξωτερικό, κάντε περισ-
σότερα εκλογικά κέντρα, για να µη µιλάω ξανά- είναι το ίδιο µε
το να στέλνει µια επιστολή από το σπίτι του ή από τη δουλειά
του; Αυτό είναι η δηµοκρατία; Έτσι αντιλαµβάνεστε εσείς τη δη-
µοκρατία; Και µάλιστα άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν καµµία
σχέση οικονοµική, αλλά έχουν συναισθηµατική βεβαίως, το ανα-
γνωρίζουµε. Τις συνέπειες της ψήφου θα τις υποστούν οι Έλλη-
νες, αυτοί που ζουν στην Ελλάδα και έχουν οικονοµικά συµφέ-
ροντα. 

Εποµένως η αυτοπρόσωπη παρουσία στις εκλογές όλων όσων
ψηφίζουν είναι το ίδιο µε την επιστολική ψήφο από το σπίτι ή από
το γραφείο; Θέλετε να µιλήσουµε πιο πρακτικά, γιατί µπορεί να
πείτε και κανένα τέτοιο επιχείρηµα; Ναι, δίνονται τα ψηφοδέλτια,
γνωστό αυτό, αλλά µέσα στην κάλπη δεν σε βλέπει, το αλλάζεις
και βάζεις αυτό που θες. Πρακτικά διαφωνεί κανένας γι’ αυτό;
Έτσι είναι η κατάσταση. Ενώ την επιστολική ψήφο τη φτιάχνεις,
την ελέγχει, τη ρίχνεις και τη στέλνεις αυτή την ψήφο. Είναι απα-
ράδεκτο. 

Και σας λέω ότι εµείς έχουµε στείλει -αν το έχετε διαβάσει-
ένα ανοιχτό γράµµα και προς την Κυβέρνηση και προς όλα τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, τα οποία δεν ξέρω τι αποφάσισαν
τελικά ή τι αποφασίζουν γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά είναι στην
πραγµατικότητα είναι βοηθοί σας και θα µας απαντήσετε. Δύο
πράγµατα: να διευκολύνουµε όλους όσους θέλουν να ψηφίσουν.
Το καλοκαίρι που σας καταθέσαµε τροπολογία για να ψηφίσουν
µε ειδικούς καταλόγους οι εργαζόµενοι στα νησιά κ.λπ., γιατί την
απορρίψατε, αφού κόπτεστε τόσο πολύ για να συµµετέχουν όλοι. 

Δεύτερο θέµα που µας λέτε είναι η διεθνής εµπειρία. Μάλιστα.
Παρακαλώ, θα διαβάσω τι λέµε στην επιστολή. Τι λέει η διεθνής

πείρα; «Καταγράφονται και καταγγέλλονται παρατυπίες. Παρά-
δειγµα: απώλεια χιλιάδων ψηφοδελτίων και χειραγώγηση εµπι-
στευτικών ψήφων από υποψήφιους στις ΗΠΑ». Ω, που είναι ο
θεός σας! Το απόγειο της δηµοκρατίας! Παρακάτω: «Επιθέσεις
σε ταχυδροµικούς υπαλλήλους στην Ισπανία». Εσείς στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ είσαστε µε την Ισπανία. Για το ΠΑΣΟΚ δεν ξέρω, Πατάει και
από δω κι από κει πάµε. 

Πάµε παρακάτω. «Παράδοση απροστάτευτων ψηφοδελτίων
στη γενική αλληλογραφία του κτηρίου στην Ιταλία». Το ξέρετε;
Το ξέρετε και δεν µιλάτε. «Ανακάλυψη καµένων ψηφοδελτίων σε
χωµατερή στην Ουγγαρία». Οι συνεταίροι σας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Νοµίζω ότι ενδιαφέρονται όλοι. Ένα λεπτό επιπλέον δεν είναι
θέµα.

Πάµε παρακάτω. Η Γαλλία έχει εγκαταλείψει από το 1975 το
σύστηµα της επιστολικής ψήφου στο εσωτερικό της χώρας εξαι-
τίας πολυάριθµων τέτοιων περιστατικών, διατηρώντας τη για
τους ψηφοφόρους του εξωτερικού, όπου στις βουλευτικές εκλο-
γές του 2022 ακυρώθηκαν τα αποτελέσµατα δύο εκλογικών πε-
ριφερειών λόγω τεχνικών προβληµάτων. Αυτά θέλετε να κάνετε. 

Και όσον αφορά αυτά που λέτε περί αποχής, η αποχή δεν είναι
θέµα τεχνικό. Άµα θέτετε τέτοιο θέµα, φτιάξτε περισσότερα
εκλογικά τµήµατα στο εξωτερικό. Δώστε τη δυνατότητα στους
εργαζόµενους που µπορεί να δουλεύουν να ψηφίσουν στον τόπο
τους. Εσείς που κόπτεστε, δεν ξέρετε ότι του λέει ο εργοδότης:
«Πήγαινε ψήφισε, αλλά απολύεσαι»; Δεν το ξέρετε; Είναι πρό-
σχηµα το θέµα της αποχής, γιατί η αποχή έχει κοινωνικά και πο-
λιτικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς επιµένουµε στη θέση να απο-
συρθεί πάραυτα αυτό το νοµοσχέδιο, που ανοίγει δρόµο και για
τις βουλευτικές εκλογές. Και προκαλούµε και τα άλλα κόµµατα
να το ξανασκεφτούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παφίλη. 

Καλούµε στο Βήµα την κ. Όλγα Γεροβασίλη, Βουλευτή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εγώ θα
σας έδινα κι ένα λεπτό ακόµη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ θα σας έδινα ακόµη περισσό-
τερο.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Συµφω-
νήσαµε. Τα βρήκαµε!

Όταν, λοιπόν, ο κ. Χατζηδάκης κατέθεσε στη Βουλή τον προ-
ϋπολογισµό, έβαλε τον τίτλο: «Η οικονοµία ακόµη πιο ψηλά». Και
άκουσα χθες τον Υπουργό, ακούω και τους συναδέλφους της
Πλειοψηφίας, στο ίδιο µήκος κύµατος. Για τη Νέα Δηµοκρατία,
όλοι οι υπόλοιποι απλώς καταστροφολογούµε. 

Και αναρωτιέµαι: Περάσαµε τόσα χρόνια ως χώρα, ως κοινω-
νία, ως οικονοµία αυτά τα οποία έχει το αφήγηµα αυτό; Και τι
είναι πιο συνετό µετά από όλα αυτά; Να λέµε µεγαλοστοµίες ή η
ανάδειξη των προβληµάτων και αδυναµιών; Τι πρέπει να κά-
νουµε; Κατά την άποψή µου, για µας, το δεύτερο. Οι µεγαλοστο-
µίες έχουν µείνει στην κυβερνητική πλευρά. 

Ο κ. Χατζηδάκης, ως Υπουργός κυβερνήσεων που χρεοκόπη-
σαν τη χώρα βεβαίως, ενδεχοµένως να µην το καταλαβαίνει,
αλλά εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε την υποχρέ-
ωση να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. 

Εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, και βγάλαµε τη χώρα από τα µνηµόνια που
µας επέβαλε η Νέα Δηµοκρατία και ρυθµίσαµε το χρέος και αφή-
σαµε «µαξιλάρι» ασφαλείας για να µπορεί η χώρα να σταθεί
όρθια και άντεξε στην πανδηµία. Και στη συνέχεια, έρχονται και
οι επενδυτικές βαθµίδες, εξαιτίας της χρηστής διαχείρισης της
οικονοµίας από τη δική µας κυβέρνηση. Και πρέπει να µιλήσουµε
τελικά τη γλώσσα της αλήθειας και της ευθύνης. Το παραγωγικό
µοντέλο της χώρας συνεχίζει να βασίζεται στον τουρισµό, στο
real estate, στην εξαγορά κόκκινων δανείων και φυσικά όχι στην
υψηλή προστιθέµενη αξία. Οι µισθοί είναι από τους χαµηλότε-
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ρους στην Ευρωπαϊκή Ένωση και, αντί να συγκλίνουµε, διαρκώς
αποκλίνουµε. 

Την ίδια ώρα, είµαστε πρωταθλητές στον πληθωρισµό τροφί-
µων, στις τιµές βενζίνης, στα έξοδα στέγασης, στις βασικές
ανάγκες δηλαδή, εκεί που οι πολίτες καταναλώνουν το µεγαλύ-
τερο ποσοστό του εισοδήµατός τους. Όλα αυτά οδηγούν σε
έναν φαύλο κύκλο χαµηλής παραγωγικότητας, χαµηλών µισθών
και τελικά χαµηλού βιοτικού επιπέδου. 

Ερωτώ: Έτσι θα συγκρατήσουµε και θα προσελκύσουµε στη
χώρα το εξειδικευµένο προσωπικό; Έτσι θα αντιµετωπίσουµε το
δηµογραφικό; Έτσι θα γίνει η κοινωνία ανθεκτική και η χώρα αν-
θεκτική; Έτσι θα θωρακίσουµε τη χώρα από τις εξωτερικές δια-
ταραχές; Ο πόλεµος συνεχίζει να µαίνεται στην Ουκρανία και στη
Γάζα και επιπλέον οι συνθήκες κλιµατικής κρίσης δηµιουργούν
ακόµη µεγαλύτερες ανάγκες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Χατζηδάκης λέει: «Η οικο-
νοµία ακόµη πιο ψηλά». Όµως -και δεν το λέµε µόνοι µας αυτό-
η ελληνική κοινωνία µετατρέπεται σε κοινωνία υψηλών ανισοτή-
των και χαµηλών προσδοκιών, υψηλής κερδοφορίας για κάποι-
ους, χαµηλής αγοραστικής δύναµης για τους πολλούς, υψηλής
φορολογικής επιβάρυνσης για νοικοκυριά και µικροµεσαίους,
φοροασυλίας για τους ισχυρούς.

Ο προϋπολογισµός αυτός συνεχίζει την ίδια ακριβώς πολιτική,
αυτή που επιβαρύνει υπέρµετρα την κοινωνία µε άδικους έµµε-
σους φόρους από την ακρίβεια και εξαιτίας της ακρίβειας. 

Οι έµµεσοι φόροι είναι στο 63% στην αναλογία µε τους άµε-
σους. Και φέτος η Κυβέρνηση το πάει και λίγο παραπέρα µε την
οριζόντια φορολογία στους ελεύθερους επαγγελµατίες -βαφτί-
ζοντας, µάλιστα, το περίφηµο νοµοσχέδιο «πάταξη της φοροδια-
φυγής»- και την αποτυχία να αντιµετωπίσει τελικά τη φορο-
διαφυγή. Νοµίζω δεν ήταν µόνο αποτυχία, αλλά δεν είχαν και µε-
γάλη όρεξη να το κάνουν αυτό. 

Και την ώρα που το «µάρµαρο» το πληρώνουν τα συνήθη υπο-
ζύγια, κάποιοι λίγοι συσσωρεύουν υπερκέρδη, όπως στις εται-
ρείες ηλεκτρικής ενέργειας, διυλιστήρια, τράπεζες, αλυσίδες
σουπερµάρκετ. Αυτά τα υπερκέρδη είναι που αποµυζούν όλο το
εισόδηµα των πολιτών. Και πώς λέγεται αυτό; Λέγεται «πληθω-
ρισµός απληστίας». 

Η Κοµισιόν κατατάσσει την Ελλάδα στις χώρες µε την υψηλό-
τερη συνεισφορά των εταιρικών κερδών στον πληθωρισµό, µαζί
µε Ουγγαρία, Πολωνία, Ρουµανία, Σλοβακία και τη Σλοβενία,
πάνω από 50%. Η Κυβέρνηση µιλάει για «εισαγόµενο πληθωρι-
σµό», γιατί δεν θέλει να πει τη λέξη «αισχροκέρδεια». Είδαµε τι
έκανε εξάλλου µε τα υπερκέρδη δισεκατοµµυρίων στην ηλε-
κτρική ενέργεια, στα διυλιστήρια, µε αλχηµείες που εµφάνισε
τότε, για να εισπράξει πολύ λίγα σε σχέση µε τι θα έπρεπε.

Λέει τώρα ότι έρχεται και στηρίζει την κοινωνία µε τον προϋπο-
λογισµό αυτόν µε αυξήσεις σε µισθούς και συντάξεις -ναι, σαν
τίτλο µπορεί κανείς να το βάλει-, αλλά που δεν καλύπτει τις απώ-
λειες από τον πληθωρισµό κατ’ ελάχιστον, µε µια επιδοµατική
πολιτική που επιστρέφει στην κοινωνία πολύ µικρό µέρος της φο-
ροεπιδροµής. Για τη στεγαστική κρίση, τίποτε! Ελάχιστα και νο-
µίζω ότι τώρα σταµάτησε κιόλας. 

Για το ιδιωτικό χρέος τίποτε. Μιλάει όµως η Κυβέρνηση για
µείωση των ανισοτήτων και τότε έρχεται η στιγµή που οι λέξεις
χάνουν το νόηµά τους. Ένα στοιχείο µόνο θα αναφέρω από την
πρόσφατη έρευνα της Συνοµοσπονδίας Ευρωπαϊκών Συνδικά-
των: Η µείωση των πραγµατικών µισθών στην Ελλάδα το 2023
είναι 0,2%, τη στιγµή που τα κέρδη επιχειρήσεων καταγράφουν
εκτίναξη στο 5,9%. Αυτή νοµίζω είναι η σκληρή αλήθεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα χρειάζεται µεγάλες, δο-
µικές, δίκαιες, προοδευτικές µεταρρυθµίσεις και για εµάς στον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι ο µοναδικός δρόµος. Είναι
ο δρόµος στήριξης της εργασίας, µε ουσιαστικές αυξήσεις στις
αποδοχές, συλλογικές συµβάσεις, ισχυρή επιθεώρηση εργασίας,
ο δρόµος ενός ισχυρού κοινωνικού κράτους, µε ισχυρή δηµόσια
υγεία και παιδεία, ενός απλοποιηµένου, δίκαιου, σταθερού φο-
ρολογικού συστήµατος, µε προοδευτική κλίµακα και κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος, µε µείωση των έµµεσων φόρων, ένα
γενναίο πρόγραµµα αντιµετώπισης της στεγαστικής κρίσης, ένα
ολιστικό σχέδιο για τη ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους και φυσικά

ο δρόµος της στήριξης της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας,
αλλά και ενός νέου παραγωγικού µοντέλου, µε έµφαση στη βιο-
µηχανία, στην καινοτοµία, στη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα,
µε κανόνες και ελέγχους απέναντι στην αισχροκέρδεια. Αυτός
µόνο µπορεί να είναι ο δρόµος ανθεκτικότητας απέναντι στις συ-
νέπειες και της κλιµατικής κρίσης: κράτος ισχυρό, παρεµβατικό,
δίκαιο, ρυθµιστικό και όχι η αυτορρύθµιση της αγοράς. 

Για όλα αυτά θα συνεχίσουµε να προτείνουµε λύσεις απέναντι
στις άδικες πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Γεροβασίλη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Άννα Καραµανλή, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια από τις κορυφαίες στιγµές

της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας είναι η ψήφιση του προϋπο-
λογισµού. Και είναι κορυφαία, γιατί συµπυκνώνει και αποτυπώνει
στις σελίδες του όλη την κυβερνητική πολιτική, µε τα θέλω, µε
τα πρέπει, µε τους περιορισµούς και τα όρια. Αποτελεί τον «οδικό
χάρτη» πάνω στον οποίο θα κινηθούν τα Υπουργεία για να ασκή-
σουν πολιτική, να αναλάβουν δράσεις και να φέρουν αποτελέ-
σµατα προς όφελος της κοινωνίας και των πολιτών. Μας δείχνει
πού θα κατευθυνθούν τα χρήµατα των φορολογουµένων, τα χρή-
µατα όλων των Ελληνίδων και των Ελλήνων. Με αυτά δεν µπο-
ρούµε και δεν πρέπει να παίζουµε. Έχουµε ευθύνη όχι µόνο εµείς
ως Βουλευτές της Συµπολίτευσης, που στηρίζουµε το κυβερνη-
τικό έργο, αλλά και εσείς στην Αντιπολίτευση, ως µέλη του Κοι-
νοβουλίου, να λέµε, να λέτε την αλήθεια στον κόσµο. Αυτές τις
µέρες δοκιµάζεται µία ακόµη φορά η αξιοπιστία σας. Δεν µπο-
ρείτε να διαβάζετε τον προϋπολογισµό όπως θέλετε, αλλά όπως
είναι.

Σε τι περιβάλλον κατατέθηκε και πρόκειται να εκτελεστεί ο φε-
τινός προϋπολογισµός; Γύρω µας επικρατεί αστάθεια, ένα δυ-
σµενές διεθνές περιβάλλον: Πόλεµος στη Μέση Ανατολή,
πόλεµος στην Ουκρανία και µια διεθνής οικονοµική συγκυρία µε
σηµάδια επιβράδυνσης. Η Ευρώπη βρίσκεται σε έναν κυκλώνα
δηµοσιονοµικών κινδύνων και ο πληθωρισµός συνεχίζει να παρα-
µένει υψηλός διεθνώς, ειδικά σε βασικά είδη διατροφής.

Στο εσωτερικό δε αυτός ο προϋπολογισµός έρχεται σε συνέ-
χεια µιας δύσκολης περιόδου, µε τις συνέπειες της κλιµατικής
κρίσης. Αναφέροµαι στις καταστροφές που υπέστησαν λόγω
πυρκαγιών και φυσικών καταστροφών διάφορες περιοχές της
Ελλάδας, µε τις πληγές τους ακόµη να µην έχουν επουλωθεί.

Μέσα σε αυτό το κλίµα, µέσα από αυτές τις δυσκολίες η Ελ-
λάδα στέλνει τα δικά της µηνύµατα. Μετά από την πολύ δύσκολη
περασµένη δεκαετία και τις αλλεπάλληλες εξωγενείς κρίσεις των
τελευταίων ετών πετύχαµε να κλείσουµε οριστικά τον κύκλο της
µεγάλης οικονοµικής κρίσης, το µεγάλο πρόβληµα διαχείρισης
του δηµοσίου χρέους που µας ταλαιπώρησε την προηγούµενη
δεκαετία. Η επιτυχία αυτή αναγνωρίστηκε πρωτίστως από τον ελ-
ληνικό λαό, που µε µια ισχυρή πλειοψηφία έδωσε στον Κυριάκο
Μητσοτάκη µια δεύτερη τετραετία διακυβέρνησης. 

Αναγνωρίζεται όµως και διεθνώς. Η χώρα µας έχει ανακτήσει
την επενδυτική βαθµίδα από τους κυριότερους οίκους πιστολη-
πτικής αξιολόγησης. Είναι πλέον επενδυτικός προορισµός. Δεν
είναι κάτι απλό ούτε και εύκολο. Είναι ένα επίτευγµα, είναι µια
εθνική νίκη. Επιβραβεύεται η οικονοµική µας πολιτική, η συνετή,
ρεαλιστική οικονοµική πολιτική που εφαρµόζουµε. Αυτά βλέπουν
στο εξωτερικό. Βλέπουν ακόµη και την πολιτική σταθερότητα,
την αξιολογούν, όπως και τη θετική δυναµική και προοπτική της
εθνικής οικονοµίας. Επανακτήσαµε το κύρος και την αξιοπιστία
της χώρας. 

Προχωράµε δυναµικά, µε επίγνωση των δυσκολιών αλλά και
πίστη στις δυνάµεις µας. Στοχεύουµε σε µια βιώσιµη ανάπτυξη,
εξασφαλίζοντας κοινωνική συνοχή και πάντα διατηρώντας τη δη-
µοσιονοµική ισορροπία για την κοινωνία και τους πολίτες, έχον-
τας στο επίκεντρο πάντα τον πολίτη. Γιατί εν τέλει η κοινωνική
ευαισθησία δεν είναι προνόµιο της Αριστεράς, δεν τη χαρίζουµε
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στην Αριστερά και φαίνεται στην πράξη. 
Φαίνεται στις αυξήσεις των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων

µετά από δεκατέσσερα χρόνια, στην άρση του «παγώµατος» των
τριετιών στους µισθωτούς, στην αύξηση του αφορολόγητου για
οικογένειες και παιδιά, στην αύξηση 8% του ελάχιστου εγγυηµέ-
νου εισοδήµατος από τον Δεκέµβριο του 2023, στη νέα αύξηση
3% των συντάξεων από 1ης Ιανουαρίου 2024, στην αύξηση της
διάρκειας του επιδόµατος µητρότητας σε εννέα µήνες για γυναί-
κες αυτοαπασχολούµενες και για τις αγρότισσες, στην αύξηση
των επιδοµάτων αναπηρίας του ΟΠΕΚΑ και του ΕΦΚΑ, στην αύ-
ξηση των πιστώσεων που αφορούν στη χορήγηση voucher για
τους βρεφονηπιακούς σταθµούς. Και αν αναρωτιέστε πώς τα κα-
ταφέρνουµε αυτά, η απάντηση είναι: µε πρόγραµµα, µε ξεκάθα-
ρους στόχους, µε σοβαρή δουλειά. 

Τα αποτελέσµατα είναι ορατά και µετρήσιµα. Η οικονοµία µας
αναµένεται να αναπτυχθεί κατά 2,4% φέτος και 2,9% το 2024,
τρεις φορές πάνω από τον µέσο όρο των χωρών της Ευρωζώνης,
σύµφωνα µε τις πρόσφατες φθινοπωρινές προβλέψεις της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Αυτή η τάση για την ελληνική οικονοµία
αναµένεται να συνεχίσει και µεσοµακροπρόθεσµα, καλύπτοντας
σιγά σιγά το χαµένο έδαφος της προηγούµενης δεκαετίας.

Φέτος καταγράφουµε ρεκόρ των άµεσων ξένων επενδύσεων.
Αναµένουµε να συνεχιστεί και το 2024. Πώς µεταφράζεται αυτό
στην καθηµερινότητα; Περισσότερες επιχειρήσεις, καλύτερες
δουλειές, βιώσιµη ανάπτυξη. Το πρωτογενές αποτέλεσµα της γε-
νικής κυβέρνησης εκτιµάται ότι θα διαµορφωθεί στα 2,56 δισε-
κατοµµύρια ευρώ πλεόνασµα το 2023. Αντίστοιχα αναµένουµε
πλεόνασµα 2,1% του ΑΕΠ και το 2024.

Ο µεγάλος βραχνάς της προηγούµενης δεκαετίας, το δηµόσιο
χρέος, µειώνεται σταθερά. Μάλιστα η Ελλάδα αναδεικνύεται
πρωταθλήτρια στη µείωση του δηµοσίου χρέους ως ποσοστό
του ΑΕΠ µεταξύ των χωρών της Ευρωζώνης. Μόνο την τελευταία
διετία σηµείωσε µείωση πάνω από 20 ποσοστιαίες µονάδες ως
ποσοστό του ΑΕΠ.

Ένα ακόµη στοιχείο που δεν µπορούµε να παραβλέψουµε
είναι και η µείωση της ανεργίας. Δεν πέφτει από µόνη της, είναι
αποτέλεσµα σκληρής δουλειάς, είναι µία συνεχής µάχη. Τη φτά-
σαµε σε χαµηλά δεκαπενταετίας. Σιγά σιγά αλλά σταθερά πέ-
φτει. Αναµένουµε περαιτέρω µείωση το 2024. Δεν είναι ακόµη
εκεί που θέλουµε, αλλά συνεχίζουµε.

Η απότοµη αύξηση του πληθωρισµού το 2022, ως αποτέλεσµα
της ενεργειακής κρίσης και του πολέµου στην Ουκρανία, είχε
αδιαµφισβήτητα επιπτώσεις στην καθηµερινότητα των νοικοκυ-
ριών, είχε επίπτωση στην τσέπη των πολιτών. Οι παρεµβάσεις
της Κυβέρνησης φέρνουν αποτέλεσµα. Κάνουµε µια πολύ σο-
βαρή προσπάθεια. Από το 9,3% πέρυσι αναµένεται να διαµορ-
φωθεί στο 4,1% για το 2023 και να πέσει περισσότερο, στο 2,6%,
το 2024. Φαίνεται πως κάτι κάνουµε και εκεί, πετυχαίνουµε.

Την περασµένη εβδοµάδα ψηφίσαµε το φορολογικό νοµοσχέ-
διο. Είναι µέρος της πάταξης της φοροδιαφυγής και είναι και µία
φορολογική συµµόρφωση, θα έλεγα. Τη χτυπάµε τη φοροδια-
φυγή µέσα από µια πολυεπίπεδη πρωτοβουλία, που αρνείστε να
τη δείτε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, παρά εστιάζετε στους
ελεύθερους επαγγελµατίες. Και ταυτόχρονα απλώνουµε ένα
δίχτυ προστασίας στους ευάλωτους. Αναµένονται στα ταµεία
του κράτους επιπλέον περί τα 550 εκατοµµύρια ευρώ, που θα
κατευθυνθούν στην παιδεία και την υγεία.

Ο προϋπολογισµός προβλέπει δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις
ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που ενισχύουν το εισόδηµα
ιδίως των χαµηλόµισθων και των χαµηλοσυνταξιούχων και συµ-
βάλλουν στην άµβλυνση των κοινωνικών ανισοτήτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα έχει ξεφύγει οριστικά

και αµετάκλητα από ό,τι µας κρατούσε πίσω τα προηγούµενα
χρόνια. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κέρδισε έναν µε-
γάλο σύµµαχο: τον ελληνικό λαό, την ελληνική κοινωνία. Και ξέ-
ρετε γιατί; Γιατί λέµε την αλήθεια, γιατί δυναµικά, µε
αυτοπεποίθηση και µε κοινωνική ευαισθησία στην πράξη προχω-
ράµε και αλλάζουµε την Ελλάδα. 

Γι’ αυτό και σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό.
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Καραµανλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις
συνοδοί καθηγητές από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Πύργου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα η κ. Αρετή Παπαϊωάννου, Ανεξάρτητη Βου-
λευτής. 

Θα ακολουθήσουν ο κ. Ιωάννης Γιάτσιος, ο κ. Πέτρος Παππάς,
ο κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας και µετά ο Υπουργός κ. Φλωρίδης

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο προϋπολογισµός του 2024 µικρές µόνο διαφορές έχει µε

αυτόν του προηγούµενου έτους και φυσικά καµµία διαφορά στη
φιλοσοφία, αυτή τη φιλοσοφία που οδηγεί τους αριθµούς να ευη-
µερούν και µια µερίδα των πολιτών, όχι ευκαταφρόνητη, σε φτω-
χοποίηση. Είναι γεγονός ότι το ιδιωτικό χρέος για νοικοκυριά και
επιχειρήσεις είναι δυσβάσταχτο. Είναι επίσης γεγονός ότι οι τρά-
πεζες στην Ελλάδα το 2022 και το 2023 κατέγραψαν κέρδη 7,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ -το ακούσαµε ξανά και ξανά και είναι αλήθεια-
και αφορολόγητα. Τα κέρδη αυτά δηµιουργήθηκαν κυρίως από τις
µεγάλες τους χρεώσεις τις οποίες επιβάλλουν για τη µεταφορά
χρηµάτων από τις προµήθειες που παίρνουν και βεβαίως από την
τεράστια διαφορά επιτοκίων, χορηγήσεων και καταθέσεων.

Μην ξεχνάµε όµως ότι αυτά τα αυξηµένα επιτόκια χορηγήσεων
οδηγούν και σε υπέρογκες δόσεις δανείων και οδηγούν τους πο-
λίτες σε απόγνωση. Προσωπικά γνωρίζω οικογένειες που, αδυ-
νατώντας να ανταποκριθούν στις αυξηµένες δόσεις στεγαστικών
δανείων, εκποίησαν το σπίτι τους, το πούλησαν, πριν φτάσουν
στο σηµείο να µην µπορούν να αποπληρώσουν τις δόσεις και να
τους το πάρει η τράπεζα.

Είναι ακόµη γεγονός ότι οι τιµές της ενέργειας στη λιανική
είναι πλέον απρόβλεπτες, διότι επιτρέψατε στο Χρηµατιστήριο
Ενέργειας Ηµερήσιας Διακύµανσης να είναι ο µόνος ρυθµιστής
της χονδρικής τιµής ενέργειας στη χώρα µας. Καθόλου δεν είναι
έτσι στην υπόλοιπη Ευρωζώνη και δεν ήταν κοινοτική οδηγία
αυτό. Εκεί -έξω, δηλαδή- βασίζονται κυρίως σε προθεσµιακά
συµβόλαια, για να έχουν έλεγχο και να µπορεί να υπάρξει προ-
γραµµατισµός.

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, αυτός που καλούµαστε να ψηφί-
σουµε -και προσωπικά θα καταψηφίσω- έχει χαµηλές δαπάνες
για την παιδεία. Τα ακούσαµε προχθές τα µαντάτα για την κακή
αξιολόγηση των Ελλήνων µαθητών των δηµοσίων σχολείων. Δεν
προβλέπει ρητά δαπάνες για πρόληψη φυσικών καταστροφών
και έχουµε αρκετές φυσικές καταστροφές και δεν πρέπει µόνο
να τις διορθώνουµε, αλλά και να προβλέπουµε πώς θα τις προ-
λαµβάνουµε. Έχει πλασµατικά µεγαλύτερες δαπάνες για την
υγεία, µη συνυπολογίζοντας τον πληθωρισµό.

Μας λέτε ότι το έτος 2024 προβλέπεται οριζόντια αύξηση 70
ευρώ µηνιαίως στον βασικό µισθό των δηµοσίων υπαλλήλων, αύ-
ξηση της οικογενειακής παροχής από 20 ως 50 ευρώ, επίσης µη-
νιαίως. Δεν πρόκειται βεβαίως για πραγµατικές, αλλά για
ονοµαστικές αυξήσεις. Ήδη αυτές οι αυξήσεις έχουν καταβροχ-
θιστεί από τον πληθωρισµό, τον οποίο ούτε καν καλύπτουν. Μας
λέτε για παροχή 150 ευρώ σε διακόσιες χιλιάδες νέους δεκαο-
κτώ και δεκαεννέα ετών. Μας λέτε για έκτακτη ενίσχυση σε συν-
ταξιούχους. Αυτά τα δύο είναι 31 εκατοµµύρια ευρώ για τους
νέους και 107 για τους συνταξιούχους. Απαλλαγή για τους
πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή στη φαρµακευ-
τική δαπάνη, µε δηµοσιονοµικό κόστος 38 εκατοµµύρια ευρώ.
Αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος περίπου για δια-
κόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες ευάλωτα νοικοκυριά, δηλαδή 8% -
το 8% είναι πολύ πιο κάτω από τον πληθωρισµό, αλλά τέλος
πάντων-, δηλαδή 43 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024.
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Το σύνολο για το 2024 όλων αυτών των παρεµβάσεων για τις
οποίες µε µεγάλο καµάρι µίλησαν οι Υπουργοί και οι συνάδελφοι
της Συµπολίτευσης είναι 260 εκατοµµύρια ευρώ για ένα εκατοµ-
µύριο εξακόσιες χιλιάδες πολίτες µεσοσταθµικά, 162,5 ευρώ για
κάθε έναν ωφελούµενο, όταν πριν από έναν µόλις µήνα υπογρά-
φηκε από την Κυβέρνηση σύµβαση για αγορά επτάµισι εκατοµ-
µυρίων καινούργιων µετρητών ηλεκτρικού ρεύµατος, αξίας 1,2
δισεκατοµµυρίου ευρώ. Μας δικαιολογήθηκαν ότι η οικονοµική
καρατόµηση επαγγελµατιών και αυτοαπασχολούµενων επιστη-
µόνων, για την οποία οι δικηγόροι ακόµη απεργούν, θα αποφέρει
στα ταµεία του κράτους ένα δισεκατοµµύριο ευρώ, το οποίο το
διαθέσατε για αυτούς τους µετρητές εν µια νυκτί και στα βουβά. 

Αυτή η τερατώδης δηµοσιονοµική επιβάρυνση της χώρας απο-
φασίστηκε χωρίς να γνωρίζει ακόµη κανένας, και φυσικά ούτε
εσείς, πόσοι καταναλωτές και αν θα επιλέξουν το δυναµικό µε-
ταβαλλόµενο τιµολόγιο, στο οποίο και µόνο θα έχουν εφαρµογή
οι συγκεκριµένοι µετρητές, που τους χαρακτηρίζουν «έξυπνους»,
προφανώς για να τους αντιδιαστείλουν από αυτούς που θα τους
πληρώσουν, δηλαδή όλους εµάς.

Κανένας σας από την Κυβέρνηση δεν έκανε τον κόπο να εξη-
γήσει και να ενηµερώσει το Κοινοβούλιο για µια τέτοιου ύψους
σύµβαση, ισοδύναµη δηµοσιονοµικά µε το νοµοσχέδιο που ξε-
σήκωσε τη χώρα και ψηφίστηκε στις 7 Δεκεµβρίου και που δη-
µοσιεύθηκε µόλις προχθές, Δευτέρα 11 Δεκεµβρίου, στα ΦΕΚ.
Μόνο καλωσορίσατε τον εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων, που ήλθε µε ένα δωράκι 150 εκατοµµυρίων ευρώ.
Αυτή ήταν η συνεισφορά της τράπεζας για να προωθήσει για λο-
γαριασµό των εντολίδων του εταιρειών τα προϊόντα τους.

Και µιας και µιλάµε για τερατώδη δηµοσιονοµική επιβάρυνση,
δεν µπορώ να µη µιλήσω, έστω και λίγο, και για µια άλλη δηµο-
σιονοµική επιβάρυνση που παρουσιάζει µια παγκόσµια πρωτο-
τυπία, την πρωτοτυπία να επιβαρύνει για τριάντα χρόνια µε
πληρωµές διαθεσιµότητας µια ολόκληρη χώρα και την επόµενη
γενιά. Όµως, οι κάτοικοι της περιοχής της χώρας για την οποία
αποφασίστηκε και υποτίθεται επ’ ωφελεία της οποίας κατα-
σκευάζεται δεν την εγκρίνουν και αντιδρούν. Αναφέροµαι φυσικά
στον flyover.

Στη Θεσσαλονίκη, κύριοι, σας το λέµε οι Βουλευτές της Θεσ-
σαλονίκης και κωφεύετε, ο κόσµος «είναι στα κάγκελα» και όχι
µόνο για την πενταετή -τουλάχιστον- ταλαιπωρία, αλλά αναρω-
τιούνται: Γιατί εξαφανίστηκε ο επί χρόνια προετοιµαζόµενος εξω-
τερικός περιφερειακός, που θα έλυνε προβλήµατα χωρίς να
επιβαρύνει την πόλη; Γιατί σταµάτησε η αναγγελθείσα και στο
στάδιο της προµελέτης επέκταση του µετρό προς τη δυτική Θεσ-
σαλονίκη, η οποία θα έφτανε µέχρι το Νοσοκοµείο Παπαγεωρ-
γίου, εκεί που τώρα θα κατασκευαστεί ο flyover;

Αναρωτιούνται γιατί τους προέκυψε ένα έργο που πετάχτηκε
ξαφνικά µέσα από τα συρτάρια της «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.», µε αµφισβη-
τήσιµη ωφέλεια και απολύτως µετρήσιµη βλάβη, ένα έργο που
κοντεύει ήδη το µισό δισεκατοµµύριο και «Κύριος είδε» πού θα
φτάσει. Και στο κόστος αυτό θα πρέπει να συνυπολογίσουµε και
την οικονοµική βλάβη όλης της πόλης αυτή την πενταετία -δεν
µιλώ για την ταλαιπωρία, µιλώ για την οικονοµική βλάβη- αλλά
και καθενός πολίτη της χωριστά.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω τελειώνοντας ότι ο flyover θα
αποτελέσει τον πολιτικό Αρµαγεδδώνα της Κυβέρνησης στην ευ-
ρύτερη περιοχή της Θεσσαλονίκης στις επόµενες εκλογικές ανα-
µετρήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Παπαϊωάννου.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ιωάννης Γιάτσιος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, εάν πριν από µερικά

χρόνια µάς έλεγε κάποιος ότι της συζήτησης του προϋπολογι-
σµού του 2024 θα είχε προηγηθεί η ανάκτηση της επενδυτικής
βαθµίδας για την ελληνική οικονοµία από µια σειρά διεθνών
οίκων αξιολόγησης, θα λέγαµε ότι είναι εκτός πραγµατικότητας.

Κι όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολο-
γισµός είναι ο πρώτος που µετά από δεκατρία έτη καταρτίζεται

µε αναβαθµισµένο το αξιόχρεο του ελληνικού δηµοσίου, κάτι που
θα βελτιώσει τους όρους χρηµατοδότησης των ελληνικών τρα-
πεζών, το κόστος δανεισµού και ως εκ τούτου τις συνθήκες χρη-
µατοδότησης της ιδιωτικής οικονοµίας.

Δεν υπάρχει κάποιος σε αυτή την Αίθουσα που να µπορέσει
να πείσει τόσο εµένα όσο και τον ελληνικό λαό ότι κάτι τέτοιο θα
ήταν δυνατό υπό τη διακυβέρνηση του παλιού ή του νέου ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Η επίτευξη αυτού του στόχου είναι ένα επίτευγµα που οφείλε-
ται κυρίως στη σκληρή προσπάθεια της ελληνικής κοινωνίας, σε
συνδυασµό µε την αποτελεσµατική δηµοσιονοµική πολιτική των
τελευταίων ετών. Αποτελεί κεντρικό άξονα αυτού του προϋπο-
λογισµού και πυξίδα για περαιτέρω ανάπτυξη στα χρόνια που έρ-
χονται. Το διεθνές οικονοµικό περιβάλλον δεν είναι πλέον τόσο
ευοίωνο. Όµως, παρά τις εξωγενείς κρίσεις και τις συνέπειες των
διαδοχικών φυσικών καταστροφών που έπληξαν πρόσφατα τη
χώρα µας, η ελληνική οικονοµία έχει δείξει πρωτοφανή ανθεκτι-
κότητα και όχι µόνο παραµένει σταθερή στην πορεία βελτίωσης
των µακροοικονοµικών δεικτών της, αλλά και ξεχωρίζει µεταξύ
αυτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης. 

Πιο αναλυτικά, ο ρυθµός ανάπτυξης αναµένεται να ανέλθει
στο 2,4% το 2023 και στο 2,9% το 2024, τη στιγµή που θα αγγίξει
µόλις το 0,6% στην Ευρωζώνη. Το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν
αναµένεται να αυξηθεί από 222,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023,
σε 233,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2024. Σε αυτές τις επιδόσεις
κοµβικό ρόλο παίζει η αύξηση των επενδύσεων, η οποία προβλέ-
πεται να διπλασιαστεί από 7,1% το 2023, σε 15,1% το 2024, κάτι
που θα επιτευχθεί σε συνδυασµό ιδιωτικών και δηµοσίων επεν-
δύσεων, συµπεριλαµβανοµένων και των επενδύσεων από το
ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Εξ όλων των µακροοικονοµικών δεικτών, αυτός που δηλώνει
τη ρήξη µε το παρελθόν του ανεξέλεγκτου χρέους και των µνη-
µονίων είναι η αποκλιµάκωση του χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ
από 160,3% το 2023, σε 152,3% το 2024, αποδεικνύοντας ότι η
χώρα µας πλέον µπορεί να πορευτεί σε αναπτυξιακή τροχιά και
πορεία µείωσης του χρέους ταυτόχρονα. 

Εκτός των άλλων, διαπιστώνουµε ότι µια χρόνια παθογένεια
της ελληνικής οικονοµίας, η ανεργία, που πλήττει ιδιαίτερα τους
νέους και τις πιο ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες, παρουσιάζει ου-
σιαστική βελτίωση, καθώς σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ τον Σεπτέµ-
βριο έπεσε στο 10%, το χαµηλότερο ποσοστό των τελευταίων
δεκατεσσάρων ετών. 

Κατά τη διάρκεια του 2023, προς ανακούφιση των νοικοκυριών
µε έµφαση στα πιο αδύναµα, η Κυβέρνηση έλαβε µια σειρά µέ-
τρων και παρεµβάσεων. Συνολικά, το κόστος για την υλοποίηση
των παρεµβάσεων αυτών για την καταπολέµηση της πληθωριστι-
κής κρίσης το 2023 ανήλθε στα 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ
όποιος παρακολουθεί απλά την επικαιρότητα σίγουρα θα παρα-
τήρησε τη ραγδαία αύξηση των ελέγχων κατά της αισχροκέρ-
δειας, όπως και τα πρόστιµα που έχουν επιβληθεί ακόµα και σε
µεγάλες πολυεθνικές εταιρείες, όλα µε τελικό σκοπό την προ-
στασία του Έλληνα καταναλωτή.

Η ελληνική οικονοµία εισέρχεται στο οικονοµικό έτος του 2024
µε αυξηµένη αυτοπεποίθηση και υψηλή κοινωνική ευαισθησία.
Επιπλέον των µέτρων που ελήφθησαν το πρώτο εξάµηνο του
2023 -όπως η αύξηση του κατώτατου µισθού από τα 713 στα 780
ευρώ, η διευθέτηση των µισθολογικών αιτηµάτων των Ενόπλων
Δυνάµεων και η αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των για-
τρών του ΕΣΥ µε µεσοσταθµική αύξηση 10%- ακολούθησαν και
τα µέτρα που ψηφίστηκαν µετά τον σχηµατισµό Κυβέρνησης τον
Ιούνιο. Βασικός στόχος της κυβερνητικής πολιτικής αποτελεί η
αύξηση των µισθών, η τόνωση του διαθέσιµου εισοδήµατος, η
προστασία των πλέον ευάλωτων συµπολιτών µας και η µείωση
των ανισοτήτων. 

Μεταξύ του νέου πλέγµατος των κυβερνητικών παρεµβάσεων
ξεχωρίζω την αναµόρφωση του µισθολογίου του δηµόσιου τοµέα
µε οριζόντια αύξηση κατά 70 ευρώ, την αύξηση της οικογενει-
ακής παροχής από 20 ως 50 ευρώ µηνιαίως, την αύξηση των επι-
δοµάτων θέσης ευθύνης κατά 30% και την αύξηση των
επιδοµάτων παραµεθορίου στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
και των Σωµάτων Ασφαλείας, την αύξηση εκ νέου από 1ης Ιανουα-
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ρίου του 2024 όλων των συντάξεων, την άρση του παγώµατος
των τριετιών στους µισθωτούς, την αύξηση του αφορολογήτου
κατά 1.000 ευρώ στους φορολογουµένους µε ένα ή περισσότερα
παιδιά, την αύξηση κατά 8% του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος ήδη από αυτόν τον µήνα, το βοήθηµα για τους νέους δε-
καοκτώ και δεκαεννέα ετών Youth Pass για τουριστικές και
πολιτιστικές δραστηριότητες και τη µείωση του τέλους επιτηδεύ-
µατος στο µισό για όλους τους αυτοαπασχολούµενους και ελεύ-
θερους επαγγελµατίες. 

Ακόµη ένα όφελος της ανάπτυξης που σηµειώνει η χώρα είναι
η αύξηση των εσόδων στα δηµόσια ταµεία. Από τα έσοδα του
2024, µεγάλο ποσοστό θα πάει στους ευαίσθητους τοµείς της
υγείας και της παιδείας, όπου θα σηµειωθεί αύξηση δαπανών
κατά 481 και 255 εκατοµµύρια ευρώ αντίστοιχα. 

Συνοψίζοντας όλες τις παραπάνω παρεµβάσεις, τις παροχές
και τις φοροελαφρύνσεις, αποδεικνύεται ποια παράταξη έχει
πραγµατικά κοινωνικό πρόσωπο και ποιο κόµµα βρίσκεται στο
πλευρό του πολίτη, του νοικοκυριού και του επιχειρηµατία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Απ’ όσα προανέφερα, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε τολµήσει
ούτε να ανακοινώσει αλλά ούτε και να υλοποιήσει κανένα, απο-
γοητεύοντας οικτρά το εκλογικό σώµα. 

Ο προϋπολογισµός του 2024, καθώς και συλλήβδην η δηµο-
σιονοµική πολιτική της Κυβέρνησης από το 2019, αποτελεί υπό-
δειγµα άσκησης αναπτυξιακής και παράλληλα ουσιαστικής
κοινωνικής πολιτικής. 

Σας προτρέπω, κύριοι συνάδελφοι, να ψηφίσουµε όλοι αυτόν
τον προϋπολογισµό.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιάτσιο.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Πέτρος Παππάς, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας τους Βου-

λευτές και τα µέλη της Κυβέρνησης να ξιφουλκούν για το κατα-
τεθέν σχέδιο του προϋπολογισµού, έχω να κάνω δύο πρώτες
παρατηρήσεις. Η µία είναι ότι η Κυβέρνηση, αντί να ηγείται, αντί
να προηγείται των εξελίξεων σε σχέση µε τα δηµοσιονοµικά µε-
γέθη, έπεται ασθµαίνοντας. Η δεύτερη παρατήρηση που έχω να
κάνω είναι ότι καλλιεργεί ένα αφήγηµα παραπληροφόρησης. Επι-
χειρεί να παραπληροφορήσει, στην πραγµατικότητα, τον ελλη-
νικό λαό για το τι συµβαίνει σήµερα στην ελληνική οικονοµία. 

Και εξηγούµαι τι εννοώ. Ο προϋπολογισµός του 2024 θέτει
έναν ανεδαφικό στόχο σε σχέση µε τον ρυθµό µεγέθυνσης του
ΑΕΠ, τη στιγµή που όλοι οι διεθνείς φορείς, όπως ο ΟΟΣΑ, το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και η Ευρωπαϊκή Ένωση προβλέ-
πουν µια τάση επιβράδυνσης του ΑΕΠ στην Ευρωζώνη, η οποία
θα έχει άµεση επίδραση και στην Ελλάδα. 

Αυτό το οποίο επίσης παραβλέπει σκόπιµα η Κυβέρνηση είναι
η αύξηση των επιτοκίων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.
Επιτόκια τα οποία θα µείνουν αυξηµένα είναι αυτά που ξεκίνησαν
από τον Σεπτέµβριο του 2023 και θα παραµείνουν αυξηµένα όλο
το 2024. Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι αυτό είναι ένα ισχυρό αντικί-
νητρο για τις επενδύσεις, αυξάνει το ιδιωτικό χρέος, αυξάνει το
κόστος χρηµατοδότησης. 

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση προβλέπει στον προϋπολογισµό
ότι θα αυξηθεί η ιδιωτική κατανάλωση. Αλήθεια, πώς θα αυξηθεί
η ιδιωτική κατανάλωση τη στιγµή που βιώνουµε αυτή την ακραία
ακρίβεια στη χώρα; Θα αυξηθεί, άραγε, µε τις πενιχρές αυξήσεις
τις οποίες δίνει στον δηµόσιο τοµέα, τα 70 ευρώ µεικτά -τα οποία
στην πραγµατικότητα είναι 50 ευρώ και τα έχει εξανεµίσει ήδη ο
προϋπολογισµός- ή µε τα κουπόνια ελεηµοσύνης τα οποία δίνει
στον πληθυσµό ή ακόµα µε την υπερφορολόγηση, µε την άδικη
οριζόντια φορολόγηση την οποία επιβάλλει στους µικροµεσαίους
ή µε τους πολύχρωµους λογαριασµούς της ΔΕΗ, που θα καλείται
ο καταναλωτής να επιλέγει ανάµεσα σε ακριβό και πιο ακριβό
ρεύµα; Πώς, αλήθεια, θα αυξηθεί, λοιπόν, η ιδιωτική κατανάλωση;

Επίσης, η Κυβέρνηση µιλά για τον τοµέα της υγείας και λέει
ότι θα κάνει γενναίες αναβαθµίσεις στα δηµόσια κτήρια και προσ-
λήψεις. Αλήθεια, για ποια υγεία µιλάτε; Δεν έχουµε σαφή εικόνα
για το πού θα διαθέσετε τους πόρους του προϋπολογισµού. Αν
έχετε σκοπό να τους διαθέσετε είτε στο να πληρώσετε τα clow-
back των ιδιωτών είτε στις ληξιπρόθεσµες οφειλές των νοσοκο-
µείων και όχι σε προσλήψεις ιατρών και νοσηλευτικού
προσωπικού, τότε νοµίζω ότι θα επιβεβαιώσετε αυτό το οποίο
γνωρίζουµε όλοι, αυτό το οποίο θέλει να κάνει η Κυβέρνηση, το
οποίο είναι στην πραγµατικότητα να ιδιωτικοποιήσει το ΕΣΥ, να
το µοιράσει σε µικρά τιµάρια στους ιδιώτες, ένα ΕΣΥ για το οποίο
γνωρίζουν πολύ καλά οι Έλληνες πολίτες ότι καταρρέει καθηµε-
ρινά. 

Τι άλλο κάνετε; Αυξάνετε τη φορολογία και πάλι σε µη αλκοο-
λούχα ποτά, σε µια σειρά από αγαθά τα οποία καταναλώνονται
ευρέως -όπως ο καφές, το τσάι, τα ισοτονικά ποτά-, αυξάνοντας
ακόµα περισσότερο την επιβάρυνση στους Έλληνες πολίτες,
γιατί αγαπάτε, ως γνωστόν, τους έµµεσους φόρους, οι οποίοι
είναι τουλάχιστον το 30% των εσόδων του ΑΕΠ. 

Συνεχίζοντας, σε σχέση µε τη µείωση του ΕΝΦΙΑ, στην πραγ-
µατικότητα ωθείτε τον πληθυσµό στην ιδιωτική ασφάλιση. Απο-
κρούετε την κρατική ευθύνη και λέτε ότι µειώνετε 10% τον
ΕΝΦΙΑ. 

Αλήθεια, τη στιγµή που αυξάνετε τις αντικειµενικές αξίες των
ακινήτων, που όλοι γνωρίζουµε ότι ο ΕΝΦΙΑ υπολογίζεται µε
βάση τις αντικειµενικές αξίες των ακινήτων, για ποια πραγµατική
µείωση µιλάτε; Κοροϊδεύετε, εµπαίζετε τους Έλληνες πολίτες.
Οι περισσότεροι θα δουν έναν ΕΝΦΙΑ αυξηµένο λόγω των αυξη-
µένων αντικειµενικών αξιών του επόµενου έτους.

Θέλω να πω δυο κουβέντες για το Flyover της Θεσσαλονίκης.
Επαίρεστε στις επιτροπές και µας λέγατε ότι είναι ένα σπουδαίο
έργο, ένα έργο το οποίο στην πραγµατικότητα επιλέξατε να εν-
τάξετε στα ΣΔΙΤ, ένα έργο το οποίο εκτοξεύεται σε ένα κόστος
της τάξεως του 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ, ένα έργο το οποίο
δεν έχει περιβαλλοντολογική µελέτη, δεν έχει κυκλοφοριακή µε-
λέτη, ένα έργο το οποίο έχει επιφέρει ένα «έµφραγµα» στην πόλη
της Θεσσαλονίκης, µια Θεσσαλονίκη η οποία για δέκατο έκτο
χρόνο κατασκευάζει το µετρό της, αυτό το «γιοφύρι της Άρτας»,
που νέοι ήµασταν και γεράσαµε και ακόµα δεν το βλέπουµε κα-
τασκευασµένο, ένα έργο -το Flyover- το οποίο στην πραγµατικό-
τητα υποβαθµίζει τη ζωή των Θεσσαλονικέων.

Σε σχέση µε την αγροτική ανάπτυξη, το σχέδιό σας για τις κα-
ταστροφικές πληµµύρες στη Θεσσαλία είναι ρηχό. Μιλάτε για
αποζηµιώσεις, αλλά στην πραγµατικότητα δεν µιλάτε καθόλου
για τις πρόσθετες νέες ανάγκες του αγροτικού κόσµου. Δεν κά-
νετε µια εκτίµηση, εξειδίκευση των ζηµιών ούτως ώστε να έχουµε
δίκαιες, επαρκείς και ουσιαστικές αποζηµιώσεις και να ανασυ-
σταθεί το αγροτικό κεφάλαιο στη Θεσσαλία. 

Μας είπατε στις επιτροπές ότι όλοι οι πολίτες της Ελλάδας
γνωρίζουν ότι η Κυβέρνηση στέκεται δίπλα στις ανάγκες τους.
Πραγµατικά θέλω να σας θυµίσω τις δηλώσεις κάποιων Υπουρ-
γών σας. Ένας Υπουργός παρότρυνε τους δικηγόρους να γίνουν
ντελιβεράδες, έτερη Υπουργός δήλωσε ότι οι µαθητές µπορούν
να περπατάνε ενάµισι και δύο χιλιόµετρα στο κέντρο της πόλης
µέσα από επικίνδυνους δρόµους, γιατί αυτό θα κάνει καλό στην
υγεία τους. Άλλος Υπουργός δήλωσε ότι κανείς πλέον δεν ασχο-
λείται µε το φρικτό δυστύχηµα στα Τέµπη. Υπουργός δήλωσε ότι
οι νεκροί που κάηκαν ζωντανοί µέσα στο δάσος της Δαδιάς είναι
ένα παράδειγµα του κινδύνου της παράτυπης µετανάστευσης,
ενώ ο αλήστου µνήµης Υπουργός σας -τον οποίο έχετε παραιτή-
σει- εξίσωσε τον άνθρωπο-θύµα που σπρώχτηκε από το πλοίο
και σκοτώθηκε µε τους θύτες που τον έσπρωξαν στη θάλασσα,
γιατί απλά πήγαν να βγάλουν το µεροκάµατο. Αλήθεια τώρα,
αυτοί οι άνθρωποι θα εφαρµόσουν τον προϋπολογισµό µε σοβα-
ρότητα και κοινωνική ευαισθησία, όπως µας είπατε στην επι-
τροπή;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πληθυσµός βιώνει τη χειρο-
τέρευση της αγοραστικής του δύναµης καθηµερινά, βιώνει την
αδυναµία του στοιχειωδώς να συντηρηθεί και σύντοµα αυτή η
χρεοκοπία την οποία βιώνει ο πληθυσµός στην Ελλάδα θα µετα-
τραπεί σε µια οργή και τότε κανένα πολιτικό µάρκετινγκ, καµµία
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επικοινωνιακή κυριαρχία δεν θα υποκαταστήσει αυτό το αληθινό
αίσθηµα της εξαπάτησης, της διάψευσης των προσδοκιών, της
διάρρηξης της εµπιστοσύνης της κοινωνίας. 

Καταψηφίζουµε τον πέµπτο και χειρότερο προϋπολογισµό που
φέρνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σε αυτή τη Βουλή
και πιστεύουµε ότι σύντοµα θα µας ακολουθήσει και η κοινωνία
στην καταψήφιση των πολιτικών σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά. 
Θα κλείσουµε τον τρίτο κύκλο µε τον Βουλευτή της Πλεύσης

Ελευθερίας κ. Σπυρίδωνα Μπιµπίλα και µετά θα ακολουθήσει ο
Υπουργός. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Ακούµε συχνά την Κυβέρνηση να θριαµβολογεί, παρά τη διε-

θνή κρίση, ότι το βιοτικό επίπεδο στην Ελλάδα διαρκώς βελτιώ-
νεται. Όµως αυτό στην πράξη δεν το βλέπουµε. Επτά στους δέκα
Έλληνες αισθάνονται και είναι υπερχρεωµένοι, πτωχοποιηµένοι
και δεν είναι διόλου υπερήφανοι που µε τη µέθοδο των επιδοµά-
των προσπαθούν να βελτιώσουν κάπως τη ζωή τους, να µπαλώ-
σουν δηλαδή ή να κλείσουν τρύπες, όπως λέει ο λαός, ενώ
ταυτόχρονα χρωστούν δάνεια που διογκώνονται ή έχουν δοθεί
τα δάνειά τους στα funds και συνεχώς απειλούνται ότι θα χάσουν
την πρώτη τους κατοικία. 

Ωραίο καθεστώς αξιοπρεπούς ζωής αυτό, µα την αλήθεια! Να
περιµένεις να σου πάρουν το σπίτι ή να χρωστάς στους οργανι-
σµούς κοινής ωφέλειας και να µην µπορείς να τους εξοφλήσεις
ούτε µε τις δόσεις που σου έχουν επιβάλει. Όλα αυτά δεν είναι
αξιοπρεπής διαβίωση για τον λαό. 

Ταυτόχρονα κάποιοι άλλοι άπληστοι επωφελούνται από τη
φτωχοποίηση των πολλών, αυξάνοντας τα κέρδη τους και τις πε-
ριουσίες τους, ενώ ο απλός λαός δεν έχει τη δυνατότητα καν να
αποταµιεύει. Οι φορολογικές επιβαρύνσεις αυξάνονται, ο ΦΠΑ
δεν µειώνεται και αυτό βαρύνει ακόµα περισσότερο τη µεσαία
τάξη κυρίως και την οικογένεια.

Με το πρόσφατο απαράδεκτο µέτρο που ψηφίστηκε δυστυχώς
εδώ και τα 10.900 για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, που η
Πλεύση Ελευθερίας το καταψήφισε, οι φοροφυγάδες θα αυξη-
θούν, ενώ αυτοί που δεν κατορθώνουν να κόψουν στα τιµολόγιά
τους ποσά έως 10.900 θα φορολογούνται άγρια, σαν να είναι τι-
µωρία αυτό στην ανέχειά τους.

Παρακάλεσα πολύ να σκεφθείτε εµάς τους καλλιτέχνες και δεν
µας εξαιρέσατε. Το 90% των καλλιτεχνών που έχουν µπλοκάκι
µετά βίας φτάνει µε τις χαµηλές αµοιβές που επικρατούν δυστυ-
χώς στον χώρο µας, τις 5.000 ευρώ. Αυτοί θα κλείσουν αναγκα-
στικά τα µπλοκάκια τους, µη έχοντας άλλη λύση. Και από αυτούς,
αλήθεια, περιµένατε έσοδα; Θα χάσετε στο τέλος και το τέλος
επιτηδεύµατος που πλήρωναν. 

Οι µισθοί έχουν σχεδόν καθηλωθεί, ενώ οι τιµές διαρκώς ανε-
βαίνουν. Δεν υπάρχουν συλλογικές συµβάσεις, ενώ δουλεύουµε
περισσότερες ώρες. Για ποια ίση Ευρώπη µιλάµε, όταν στο Λου-
ξεµβούργο ο µέσος µισθός ξεπερνάει τις 2.000, µε λιγότερες
ώρες εργασίας, ενώ εδώ θεσµοθετήσαµε το δεκατριάωρο; Στη
Βουλγαρία είναι 400 ευρώ, ευτυχώς εµείς δεν είµαστε σε αυτό
το σηµείο. 

Η στέγαση έχει φτάσει στα ύψη. Πώς θα πληρώσουν ενοίκια,
λοιπόν, οι µισθωτοί; Υπερχρεωµένα τα νοικοκυριά και γίναµε έτσι
πρωταθλητές στη φτώχεια στην Ευρώπη. Εισάγουµε περισσό-
τερα από ό,τι εξάγουµε και τα ίδια συµβαίνουν δυστυχώς και
στον πολιτισµό. Και σε αυτόν τον τοµέα κυρίως θέλω να επικεν-
τρωθώ, µιας και είµαι Πρόεδρος του Σωµατείου Ηθοποιών και
ξέρω καλά, από µέσα, το πρόβληµα.

Είναι εξαιρετικά χαµηλός ο προϋπολογισµός και για την παι-
δεία και για τον πολιτισµό, µόλις το 0,6% του συνόλου του κρα-
τικού προϋπολογισµού. Οι κρατικές δαπάνες για πολιτιστικές
υπηρεσίες ανά κάτοικο είναι οι χαµηλότερες στην Ευρώπη. Πολ-
λοί εργαζόµενοι στον χώρο της τέχνης εργάζονται χωρίς καµµία
νοµική συµφωνία ή απασχολούνται ταυτόχρονα από πολλούς ερ-
γοδότες για να µπορέσουν να επιβιώσουν. Εδώ να σηµειώσουµε

την έλλειψη των συλλογικών συµβάσεων που γι’ αυτό τα σωµα-
τεία των καλλιτεχνών αγωνίζονται πολύ, αλλά βρίσκουµε τερά-
στια άρνηση από τους εργοδότες.

Ως προς το Ταµείο Ανάκαµψης, περίπου τα µισά από τα 411
εκατοµµύρια ευρώ χρηµατοδότησης πολιτιστικών δράσεων αφο-
ρούν τον υλικό πολιτισµό ή υποχρηµατοδοτούνται κλάδοι όπως
το βιβλίο ή το ντιζάιν.

Η έλλειψη χρηµατοδότησης για τη συντήρηση πολιτιστικών
χώρων και αθλητικών, που αφορά άλλο Υπουργείο, είναι επίσης
σηµαντικό πρόβληµα. Ο προϋπολογισµός που διατίθεται για τη
συντήρηση αυτών των χώρων είναι συχνά ανεπαρκής, µε αποτέ-
λεσµα να µην µπορούν να πραγµατοποιηθούν οι απαραίτητες ερ-
γασίες. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα την υποβάθµιση της ποιότητας
των χώρων και την απειλή της δοµικής τους ακεραιότητας. 

Οι υπάλληλοι που εργάζονται σε αυτούς τους χώρους είναι
συχνά ανεπαρκείς σε αριθµό και σε δεξιότητες, µε αποτέλεσµα
να µην µπορούν να ανταποκριθούν στις ανάγκες των επισκεπτών.
Αυτό έχει ως αποτέλεσµα την υποβάθµιση της εµπειρίας των επι-
σκεπτών και την απώλεια επισκεπτών.

Επιπλέον, ενώ ο πολιτιστικός τοµέας απασχολεί περίπου το
3% των εργαζοµένων στη χώρα, παράγει µόνο το 1,4% της ακα-
θάριστης προστιθέµενης αξίας. Στη χώρα µας οι εργαζόµενοι
στους κλάδους του πολιτισµού είναι οργανωµένοι σε κατακερ-
µατισµένες µικρές επιχειρήσεις µε 2,3 εργαζοµένους κατά µέσο
όρο η καθεµία. Δεν είναι πολύ µακριά από τον ευρωπαϊκό, που
είναι 2,7, όµως σε άλλες χώρες, όπως η Γερµανία, αυτός ο αριθ-
µός είναι 6,4, υπερδιπλάσιος. 

Τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που απευθύνονται συγκεκριµένα
στον τοµέα του πολιτισµού είναι εξαιρετικά περιορισµένα. Το βα-
σικό ευρωπαϊκό πρόγραµµα, το οποίο αφορά µόνο τον πολιτι-
σµό, είναι το Creative Europe, µε 2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ
συνολικά για την περίοδο 2021 - 2027. 

Όµως από το 2021 εισρέουν στη χώρα οι πόροι του Ταµείου
Ανάκαµψης, το οποίο στον τέταρτο πυλώνα του, στις ιδιωτικές
επενδύσεις, διαθέτει έναν κωδικό αφιερωµένο στον πολιτισµό ως
κινητήριο µοχλό. Ωστόσο, στην περίπτωση της χώρας µας, πε-
ρίπου τα µισά από τα 411 εκατοµµύρια χρηµατοδότησης πολιτι-
στικών δράσεων αφορούν την πολιτιστική κληρονοµιά, σε σχέση
µε τον τουρισµό, και ειδικότερα τον υλικό πολιτισµό, ενώ απου-
σιάζουν οι υποκλάδοι, όπως είπα πριν, όπως το βιβλίο. 

Δηµιουργούνται, λοιπόν, µόνιµα προβλήµατα ως αποτελέ-
σµατα του χαµηλού προϋπολογισµού και της διαχείρισης των
ήδη περιορισµένων πόρων. Απαριθµώ µερικά.

Η πολιτιστική πολιτική της Ελλάδας δεν βασίζεται σε µια ολο-
κληρωµένη στρατηγική η οποία να λαµβάνει υπ’ όψιν τις ανάγκες
και τις προτεραιότητες του πολιτισµού. Η έλλειψη στρατηγικής
σχεδιασµού οδηγεί σε σπασµωδικότατες κινήσεις και σε αναπο-
τελεσµατική χρήση των διαθέσιµων πόρων.

Η διαδικασία χρηµατοδότησης του πολιτισµού δεν είναι πάντα
διαφανής. Αυτό δηµιουργεί µια ανησυχία για την αξιοκρατία της
διαδικασίας. Τελευταία είχαµε πρόσφατα τέτοια κρούσµατα
όπου ο επιλέγων ήταν και επιλεγόµενος και φυσικά χορηγήθηκε
η εταιρεία του.

Υπάρχει έλλειψη συνεργασίας µεταξύ των φορέων του πολιτι-
σµού. Διάφοροι φορείς του πολιτισµού στην Ελλάδα συχνά λει-
τουργούν αποµονωµένα ο ένας από τον άλλον. Αυτό οδηγεί σε
σπατάλη πόρων και σε έλλειψη συντονισµού των πολιτιστικών
δράσεων. Δείτε το µπέρδεµα που έγινε µε τις ανώτερες δραµα-
τικές σχολές: ανώτερες για το Υπουργείο Πολιτισµού, απόφοιτοι
λυκείου για το Υπουργείο Παιδείας. Αυτές οι προκλήσεις έχουν
ως αποτέλεσµα να αντιµετωπίζει ο πολιτισµός στην Ελλάδα µια
σειρά από οξύτατα προβλήµατα, όπως το ότι υφίσταται υποβάθ-
µιση της ποιότητας των πολιτιστικών δράσεων. Ο χαµηλός προ-
ϋπολογισµός και η έλλειψη στρατηγικής σχεδιασµού οδηγούν σε
µείωση της ποιότητας των πολιτιστικών δράσεων. Σας θυµίζω τα
ευτελή φεστιβάλ στις πλατείες, που θίγουν πάρα πολύ την έννοια
του θεάτρου. Δεν είναι πολιτισµός αυτός µε αυτόν τον τρόπο. Η
έλλειψη χρηµατοδότησης και η έλλειψη συντήρησης οδηγούν
στην απώλεια του πολιτιστικού αποθέµατος, τόσο σε επίπεδο
υλικής πολιτιστικής κληρονοµιάς όσο και σε επίπεδο άυλης πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς.
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Εν κατακλείδι, θέλω να τονίσουµε την ανάγκη για το πόσο
ασφυκτική πρέπει να γίνει η πίεσή µας για την επιστροφή των
κλεµµένων µας αρχαιοτήτων και όχι µόνο των Γλυπτών του Παρ-
θενώνα και αυτό είναι µια πάγια αρχή της Πλεύσης Ελευθερίας,
όπως και πάγια αρχή της είναι η διεκδίκηση των γερµανικών απο-
ζηµιώσεων που µας οφείλουν και αυτό εντέχνως το ξεχνάτε και
δεν το βάζετε µέσα στον προϋπολογισµό. Ένας από τους λό-
γους, λοιπόν, που θα καταψηφίσουµε τον προϋπολογισµό είναι
και αυτός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπιµπίλα.
Καλείτε στο Βήµα ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Φλωρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η τετραετία που ξεκίνησε το 2019

έθεσε ως στόχο να ανατάξει τη χώρα, θέτοντας δύο µεγάλα ζη-
τήµατα, προβάλλοντας δύο σηµαντικούς πυλώνες πάνω στους
οποίους έπρεπε να στηριχθεί η ανάταξη της χώρας. Ο ένας πυ-
λώνας ήταν η εθνική ασφάλεια. Ο άλλος ήταν η οικονοµική ανα-
συγκρότηση.

Η Κυβέρνηση, που αναβαπτίστηκε στην εµπιστοσύνη του λαού
στις εκλογές του περασµένου Ιουνίου, πέτυχε και τους δύο στό-
χους. Ο στόχος της εθνικής ασφάλειας, η επίτευξη της εθνικής
ασφάλειας, πέρασε από µια σκληρή δοκιµασία της χώρας, πα-
ρατεταµένη κυρίως το έτος 2000, όταν είχαµε την απρόκλητη
απόπειρα εισβολής από τον Έβρο, που σήµαινε ότι, αν πετύχαινε
αυτή η εισβολή, το κράτος θα δοκιµαζόταν πάρα πολύ σκληρά,
οι εθνικές του δυνάµεις θα δοκιµάζονταν επίσης και βεβαίως
µπορεί να είχαµε οδηγηθεί σε µια εικόνα ενός κράτους το οποίο
δεν µπορεί να αντεπεξέλθει στη βασική του υποχρέωση, να προ-
ασπίζει την εθνική ασφάλεια.

Την ίδια χρονιά είχαµε µια παρατεταµένη πολύµηνη κρίση στο
Αιγαίο, όπου η Τουρκία δοκίµαζε την αποφασιστικότητα της Κυ-
βέρνησης, τη δυνατότητά της να προασπίσει την εθνική ασφάλεια
και βεβαίως µετρούσε διαρκώς εάν η Ελλάδα ήταν σε θέση να
κάνει πράξη αυτό που έλεγε, ότι δεν πρόκειται σε καµµία περί-
πτωση να θέσει σε κίνδυνο την ασφάλεια αυτή. Έτσι, λοιπόν,
αυτός ο κρίσιµος πυλώνας που αφορά την ασφάλεια της χώρας,
η υπεράσπιση αυτού του πυλώνα στέφθηκε από απόλυτη επιτυ-
χία.

Ο δεύτερος πυλώνας ήταν η οικονοµική σταθερότητα. Η χώρα
πέρασε µια σκληρή δοκιµασία από το 2010 και µετά. Ο λαός υπέ-
φερε. Χιλιάδες θέσεις και χιλιάδες δουλειές χάθηκαν. Το Εθνικό
Ακαθάριστο Προϊόν µειώθηκε σε απελπιστικό βαθµό. Η χώρα
κλυδωνίστηκε πάρα πολύ άσχηµα. Η διαχείριση που έγινε από
την κυβέρνηση που διαδέχθηκε την κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας το 2015 δυστυχώς επέτεινε πάρα πολύ άσχηµα την
κρίση την οποία περνούσαµε. Άρα το 2019 υπήρχε η µεγάλη
ανάγκη να προχωρήσουµε σε µια γενναία οικονοµική ανασυγ-
κρότηση. Έπρεπε η επιχειρηµατικότητα να σταθεί ξανά στα
πόδια της, έπρεπε οι δουλειές να αρχίσουν να δηµιουργούνται
και πάλι, έπρεπε το κοινωνικό κράτος να αρχίζει να ενισχύεται
και πάλι, έπρεπε οι πολίτες να νιώσουν και στο οικονοµικό πεδίο
απολύτως ασφαλείς. Άρα, λοιπόν, και σ’ αυτό το πεδίο και σ’
αυτόν τον πυλώνα τα πράγµατα εξελίχθηκαν µε επιτυχία.

Έτσι η χώρα σήµερα βρίσκεται σε ήρεµα νερά, όσον αφορά
την εξωτερική της ασφάλεια, και σε οικονοµική σταθερότητα, η
οποία επιβραβεύεται από τους διεθνείς οργανισµούς και από την
αξιολόγηση των οποίων εξαρτώνται πάρα πολλά πράγµατα.

Το γεγονός ότι η ελληνική οικονοµία αναβαθµίζεται διαρκώς
και κατέκτησε την επενδυτική βαθµίδα σηµαίνει κάτι πάρα πολύ
σηµαντικό για όλους µας. Σηµαίνει ότι οι αγορές πλέον µπορούν
να εµπιστεύονται την Ελλάδα, οι επενδυτές µπορούν να εµπι-
στεύονται την Ελλάδα, ότι το κόστος δανεισµού της Ελλάδας µει-
ώνεται και εποµένως, όσο µειώνεται το κόστος δανεισµού, τόσο
ο προϋπολογισµός αποκτά δυνατότητα µεγαλύτερη, προκειµέ-
νου να ανταποκριθεί στην ενίσχυση του κοινωνικού κράτους.

Η νέα τετραετία ξεκινάει µε άλλες υποχρεώσεις, ότι τώρα,

αφού η χώρα σταθεροποιήθηκε οικονοµικά και ασφαλίστηκε
εθνικά, πρέπει να προχωρήσει στις µεγάλες διαρθρωτικές αλλα-
γές, δηλαδή αυτές που θα ενισχύσουν ακόµα περισσότερο την
οικονοµική της δύναµη και την αποτρεπτική της ισχύ, αλλά και
την κοινωνική συνοχή. Είναι η περίοδος όπου χρειαζόµαστε µε-
γάλες αλλαγές παντού, για να µπορέσουµε οι επιτυχίες της πρώ-
της τετραετίας να στερεωθούν και να οδηγήσουν την Ελλάδα σε
ένα ακόµα µεγαλύτερο βήµα προς το µέλλον. Όλα αυτά δεν γί-
νονται αφηρηµένα, αλλά µε σκοπό να υπηρετήσουν τις ανάγκες
του ελληνικού λαού.

Είναι βέβαιο ότι πεδία στη λειτουργία της οικονοµίας παραµέ-
νουν ακόµα χωρίς τον επιθυµητό έλεγχο, όπως είναι το πεδίο της
ακρίβειας. Αυτό οδηγεί µεγάλο τµήµα του ελληνικού λαού να
αγωνίζεται σκληρά προκειµένου να αντεπεξέλθει. Η Κυβέρνηση
είναι δίπλα σ’ αυτόν τον κόσµο, προσπαθώντας να αξιοποιήσει
κάθε δυνατότητα που έχει ένα δηµοκρατικό κράτος προκειµένου
να αντιµετωπίσει αυτό το φαινόµενο, άλλοτε επιτυχώς, άλλοτε
όχι, αλλά πρόκειται για µια µάχη σκληρή. Στην πραγµατικότητα
η µάχη αυτή εξελίσσεται σε όλον τον κόσµο και κυρίως στο πεδίο
της Ευρώπης. Ξέρουµε ότι έχουµε κάποιον δρόµο µπροστά µας,
αλλά µπορούµε να πούµε ότι και σε αυτό πατάµε γερά στα πόδια
µας, έτσι ώστε σχετικά σύντοµα να έχουµε θετικά αποτελέσµατα,
αυτά όπως θα το ήθελε κόσµος.

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης, όπως στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις ανέφερα συγκεκριµένα, έχει ένα σχέδιο ολοκληρωµένο, µε
βασικό σκοπό να πετύχουµε την πολυπόθητη επιτάχυνση στην
απονοµή της ελληνικής δικαιοσύνης στους µέσους ευρωπαϊκούς
όρους. Υπάρχουν τέσσερα πεδία όπου το σχέδιο αυτό εξελίσσε-
ται αυτή τη στιγµή. Είναι η επεξεργασία του νέου δικαστικού
χάρτη, που αποσκοπεί κυρίως στην καλύτερη και ορθολογικό-
τερη αξιοποίηση του δικαστικού δυναµικού της χώρας, το οποίο
είναι υψηλού επιπέδου δυναµικό και το οποίο πρέπει να οργανω-
θεί µε έναν τέτοιον τρόπο, ώστε να αποδώσει στον µεγαλύτερο
δυνατό βαθµό.

Γίνεται πολλή συζήτηση για το ζήτηµα αυτό. Πολλές φορές η
συζήτηση αυτή αγνοεί βασικά στοιχεία του διαλόγου, όµως ήδη
οι δικαστικές ενώσεις, οι δικηγορικοί σύλλογοι -και οι πολίτες σε
λίγο- έχουν στη διάθεσή τους κάποιες βασικές εκθέσεις, οι
οποίες αποτελούν εισηγήσεις προς την Κυβέρνηση. Πολύ σύν-
τοµα θα υπάρχει και η πρόταση της Κυβέρνησης αναλυτικά, έτσι
ώστε να γίνει ένας διάλογος στο επίπεδο της κοινωνίας και προ-
φανώς -και πρωτίστως- και µε τα ελληνικά κόµµατα της Βουλής
των Ελλήνων.

Το δεύτερο πεδίο είναι οι νοµοθετικές παρεµβάσεις σε όλους
τους κώδικες. Ήδη ανακοινώσαµε το σχέδιο που αφορά τις αλ-
λαγές στον Ποινικό Κώδικα και στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας,
καθώς και τις διατάξεις για την ενδοοικογενειακή βία και η Κυ-
βέρνηση αποφάσισε ότι αυτό το σχέδιο πρέπει να παραµείνει σε
δηµόσια διαβούλευση έναν ολόκληρο µήνα -σπάνια γίνεται αυτό-
, επειδή θεωρούµε ότι αυτό θα ωφελήσει µια καλύτερη συζήτηση
µε όλους τους φορείς αλλά και µε την ελληνική κοινωνία για τη
βασική κατεύθυνση και τη φιλοσοφία αυτών των παρεµβάσεων.

Το τρίτο πεδίο είναι οι διαδικασίες για την ψηφιοποίηση της
δικαιοσύνης, οι οποίες, όταν ολοκληρωθούν, ουσιαστικά θα την
εισαγάγουν στον 21ο αιώνα και θα διευκολύνουν πάρα πολύ τη
λειτουργία της.

Και το τέταρτο είναι ένα εκτεταµένο πρόγραµµα αναβάθµισης
της κτηριακής υποδοµής, το οποίο εξελίσσεται αυτή τη στιγµή
µε έναν τρόπο που θα αποδώσει στην ελληνική δικαιοσύνη δικα-
στικά µέγαρα αντάξια της δικής της λειτουργίας.

Θα πω δυο λόγια µόνο για τον Ποινικό Κώδικα και κυρίως όσον
αφορά τη βασική του φιλοσοφία, γιατί δεν θέλω να πάρω χρόνο
από τους Βουλευτές.

Κυρίες και κύριοι, επί πάρα πολλές δεκαετίες κάτω από την
επίδραση συγκεκριµένων απόψεων όλες οι νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες για τις αλλαγές στο ποινικό µας σύστηµα έτειναν κυρίως
στην προστασία των δικαιωµάτων αυτών που εγκληµατούν. Σε
µια αντίληψη ότι πρέπει να έχουµε κράτος δικαίου ξεχάστηκε τε-
λείως ότι εκτός από τα δικαιώµατα αυτών που εγκληµατούν
υπάρχουν και τα δικαιώµατα των θυµάτων, υπάρχουν και τα δι-
καιώµατα της ελληνικής κοινωνίας, η οποία θέλει να ζει ειρηνικά.
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Οι Έλληνες πολίτες επιθυµούν να µην τους κλέβεις, να µην τους
ληστεύεις, να µη βιάζεις τα παιδιά τους, να µην καταστρέφεις
την περιουσία τους, να µην τους συκοφαντείς, να µην ασκείς
πράξεις βίας εναντίον τους.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να µην τους κλέβουν, να µην ξεπουλάνε
τα δηµόσια και να είναι σε ασυλία!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτά είναι
τα δικαιώµατα των Ελλήνων, τα οποία αγνοήθηκαν επί πάρα
πολλά χρόνια. Και τώρα γίνονται αποφασιστικά βήµατα…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Γιατί δεν είναι µόνο αυτά! Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ! Δεν γίνεται διάλογος.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ, και συγγνώµη για τον κύριο συνά-

δελφο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, εντάξει, συγγνώµη!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ενο-

χλεί, το καταλαβαίνω. Ξέρετε γιατί σας ενοχλεί;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αναδροµική ισχύ θα δώσετε; Τι λέτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πολάκη, σας

παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Γιατί η

φροντίδα όλη στα χρόνια που κυβερνήσατε ήταν πώς θα προ-
στατέψετε τους εγκληµατίες. Δεν είχατε καµµιά φροντίδα για τα
θύµατα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Λοιπόν,

ακούστε να δείτε τώρα, επειδή το θέλετε αυτό τώρα, κοιτάξτε
δεν θα αντιπαρέλθω, δεν θα το περάσω έτσι.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τα σχέδια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

κύριε Τσακαλώτο, θα αφήσετε τον Υπουργό να ολοκληρώσει;
Δεν είναι τρόπος αυτός, δεν είναι συµπεριφορά αυτή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Η τροποποί-
ηση που κάνατε στον Ποινικό Κώδικα το 2019, παρατείνοντας τη
λειτουργία της Βουλής για µια εβδοµάδα, παρά το ότι είχατε ορί-
σει ηµεροµηνία εκλογών, οδήγησε πέντε χιλιάδες δικογραφίες κα-
κουργηµατικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε την ανακοίνωση της
Ένωσης Εισαγγελέων, τότε, στο αρχείο. Η φροντίδα σας ήταν
πώς, έστω και την τελευταία µέρα που νοµοθετούσε η Βουλή,
πέντε χιλιάδες κακουργηµατικές υποθέσεις να πάνε στο αρχείο
και η φροντίδα σας ήταν πώς µεγαλοεγκληµατίες, οι οποίοι κατα-
δικάστηκαν σε πρώτο βαθµό σε δεκαπέντε χρόνια τουλάχιστον κά-
θειρξη, µε την τροποποίηση που κάνατε να αθωωθούν, επειδή τα
κακουργήµατα τα µετατρέψατε σε πληµµελήµατα και οδηγήσατε
στην αθώωσή τους λόγω παραγραφής. Είναι οι κώδικες που ψη-
φίσατε την τελευταία µέρα πριν κλείσει η Βουλή. Ψηφίσατε πριν
κλείσει η Βουλή σε µια µέρα χίλια εκατό άρθρα, που είναι ο Ποινι-
κός Κώδικας και η Ποινική Δικονοµία. Αυτό κάνατε!

Στο όνοµα του λαού το κάνατε αυτό; Στο όνοµα των εργαζο-
µένων το κάνατε αυτό; Στο όνοµα των ταλαιπωρηµένων το κά-
νατε αυτό; Όχι! Το κάνατε στο όνοµα των µεγαλοεγκληµατιών
της χώρας αυτής, οι οποίοι «εις υγείαν των κορόιδων», των υπο-
λοίπων δέκα εκατοµµυρίων κορόιδων, αποχαιρέτησαν τα δικα-
στήρια, την ώρα που αντιµετώπιζαν ποινές ισόβιας φυλάκισης.
Καταργήσατε δίκες την ώρα που επρόκειτο να εκδοθούν δικα-
στικές αποφάσεις, για τις οποίες περιπτώσεις υπάρχει η απειλή
ποινής ισόβιας κάθειρξης. Την καταργήσατε την τελευταία
στιγµή, µια µέρα πριν το δικαστήριο εκδώσει την απόφαση, πριν
τους καταδικάσει σε ισόβια και αποχαιρέτησαν, βγάζοντας το κα-
πελάκι, όλους. Στο όνοµα του λαού το κάνατε αυτό; Στο όνοµα
της προστασίας των συµφερόντων του λαού τα κάνατε αυτά;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και το καταπληκτικό ξέρετε ποιο είναι; Οι κώδικες δηµοσιοποι-

ήθηκαν, είναι σε δηµόσια διαβούλευση εδώ και δεκαπέντε µέρες.
Ακόµα περιµένω την ανακοίνωση του κόµµατος για τους κώδικες.
Για το παραµικρό βγάζετε ανακοινώσεις, εδώ γιατί δεν µιλάτε;
Και ξέρετε γιατί δεν µιλάτε; Διότι έρχεται µια κοινωνία από κάτω,

η οποία λέει ότι επιτέλους υπάρχει µια πρωτοβουλία η οποία θα
προστατεύσει την κοινωνία από την καθηµερινή εγκληµατικό-
τητα. Αυτό, λοιπόν, συµβαίνει και δεν έχετε µιλήσει καθόλου.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Πώς έγινες έτσι,
συµφοιτητά µου; Ντροπή! Δικηγόρος είσαι εσύ; Ντροπή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τι
τρόπος είναι αυτός; Τι είναι αυτά!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Γιατί
το κάνετε αυτό;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε και να απευθύνεστε στο Προεδρείο!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ακούστε
λίγο, είναι η τελευταία µου φράση: Εγώ δεν είµαι σε εκείνους
που ψήφισαν όλα αυτά που σας περιγράφω. Αν, λοιπόν, αναλο-
γίζεστε πώς γίνατε έτσι, δεν είµαι εγώ που έγινα έτσι. Εσείς πώς
γίνατε και ψηφίσατε να απαλλάξετε τους κακούργους; Εσείς πώς
καταντήσατε να ψηφίζετε την απαλλαγή των κακούργων;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ, ολοκληρώστε. Είστε ήδη στα δεκατέσσερα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και θα τε-

λειώσω -για να δούµε ποιος κατάντησε πώς- όταν την τελευταία
µέρα, σε µια µέρα, ψηφίζετε χίλια εκατό άρθρα και η µόνη σας
σκέψη ήταν να απαλλαγούν πέντε χιλιάδες κακούργοι και δεν
ντρέπεστε. Δεν είναι δική µου ανακοίνωση αυτή!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ψέµατα λες!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεξιά να πας, ακροδεξιά!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να ρωτήσεις τον Βενιζέλο αν συµφω-

νούσε!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, θα συνεχιστεί αυτό το πράγµα; 
Γιατί το κάνετε αυτό και διακόπτετε τον Υπουργό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ, ολοκληρώστε. Είστε στα δεκαπέντε λεπτά ήδη. Έχετε
υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ακούστε,
γιατί παραλίγο θα το ξεχνούσα. Παραλίγο!

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Τον

έχουν διακόψει πέντε λεπτά!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία συ-

νάδελφε, µην επεµβαίνετε στη διαδικασία, δεν έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αντί να τα

βάζετε µε εµένα τώρα, παρακαλώ να απαντήσετε στον πρώην
Υπουργό Δικαιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Κοντονή, τον οποίο ξη-
λώσατε από Υπουργό Δικαιοσύνης επειδή δεν δεχόταν να υπο-
γράψει αυτούς τους άθλιους κώδικες και ο οποίος σας
κατήγγειλε δηµόσια ότι δεν υπήρξε µεγαλύτερη διαπλοκή στους
ποινικούς κώδικες ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και την ολιγαρχία. Είναι
η φράση του Κοντονή, του Υπουργού σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αντί, λοιπόν, να λέτε πώς κατάντησα εγώ, να απαντήσετε στον

κ. Κοντονή που σας λέει πώς καταντήσατε. Αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μετά που έφυγε τα είπε αυτά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πολάκη, σας

παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Να απαντή-

σετε, λοιπόν, στον Υπουργό Δικαιοσύνης σας, τον κ. Κοντονή,
που σας κατήγγειλε για διαπλοκή µε την ολιγαρχία σε σχέση µε
τους ποινικούς κώδικες, όχι σε εµένα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.
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Θα συνεχίσουµε τη διαδικασία µε τον τέταρτο κύκλο.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτρης Κούβελας, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ψυχραιµία!
Είναι αλήθεια ότι η συζήτηση για τον προϋπολογισµό κάθε

επόµενης χρονιάς αξίζει να είναι ζωντανή. Έτσι, λοιπόν, και ο
προϋπολογισµός για το έτος 2024 που συζητάµε εγκαινιάζει δη-
µοσιονοµικά τη δεύτερη τετραετία της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. Σωστά
θα παρατηρήσει κανείς ότι αντανακλά τη συνέχεια στη σταθερά
ανερχόµενη ελληνική οικονοµία, η οποία επαληθεύει τις θετικές
προβλέψεις, πετυχαίνει τους στόχους που θέτουµε και κυρίως
αφήνει πολλά περιθώρια αισιοδοξίας για το µέλλον.

Με τον νέο προϋπολογισµό η Κυβέρνηση επισφραγίζει τη συ-
νεπή, µεταρρυθµιστική, αλλά ταυτόχρονα κοινωνικά ευαίσθητη
πολιτική της σε µια ιστορική φάση για την εθνική µας οικονοµία.

Μετά από δεκατρία ολόκληρα χρόνια, η Ελλάδα ανέκτησε την
επενδυτική βαθµίδα. Μετά από δεκατρία χρόνια αυξάνονται οι
µισθοί των δηµοσίων υπαλλήλων. Μετά από δεκατρία χρόνια ξε-
παγώνουν οι τριετίες των µισθωτών. Αυξάνουµε επιπλέον 3% τις
συντάξεις ήδη από τον Ιανουάριο. Εισάγουµε µόνιµες φοροελα-
φρύνσεις ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίου ευρώ στη θέση των έκτα-
κτων υποστηρικτικών µέτρων. Αυξάνουµε το αφορολόγητο σε
οικογένειες µε παιδιά. Βλέπουµε αύξηση κατά 8% του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος ήδη από τον Δεκέµβριο φέτος. 

Παράλληλα, σε µια παγκόσµια πληθωριστική κρίση που λυγίζει
άλλες, δυνατές οικονοµίες, η Ελλάδα επιτυγχάνει χαµηλότερο
πληθωρισµό από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. Η ελληνική οι-
κονοµία µειώνει µε ταχύτητα το δηµόσιο χρέος αλλά και το ιδιω-
τικό. Στη χώρα µας αυξάνεται η απασχόληση, διπλασιάζεται ο
ρυθµός ανάπτυξης της οικονοµίας, ενώ υπερδιπλασιάζεται ο
ρυθµός αύξησης του ΑΕΠ. 

Για να το πω µε µια κουβέντα: Πετυχαίνουµε σηµαντική αύ-
ξηση σε όλους τους θετικούς δείκτες. Στα έσοδα του 2024 προ-
βλέπεται, επίσης, συνέχεια αυτής της αισιόδοξης προοπτικής
χωρίς να αυξήσουµε φόρους. 

Παράλληλα θωρακίζουµε τη χώρα χωρίς έκπτωση στις εξοπλι-
στικές δαπάνες που έχουµε προγραµµατίσει. Γιατί η άµυνα και
η ασφάλεια της πατρίδας µας, µαζί µε την εθνική κυριαρχία, είναι
αδιαπραγµάτευτα για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ήδη από τον Ιούλιο του 2023, πριν από λίγους µήνες, νοµοθε-
τήσαµε για το 50% των οικονοµικών προεκλογικών δεσµεύσεων,
ύψους 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ, και αυτές υλοποιούνται. Δεν
χάσαµε χρόνο, παρόλο που µε το «καληµέρα» της νέας κυβερ-
νητικής θητείας κλήθηκε η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει πρωτο-
φανείς φυσικές καταστροφές. Ενώ στον προϋπολογισµό του
2024 λαµβάνουµε τις αυξηµένες ανάγκες που υπάρχουν σε Θεσ-
σαλία και Έβρο για την αποκατάσταση των ζηµιών. 

Προβλέπονται ακόµη ειδικές ρυθµίσεις και κονδύλια για την
αντιµετώπιση µελλοντικών επιπτώσεων φυσικών καταστροφών,
αξιοποιώντας πόρους του ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης, οι
οποίοι αναθεωρήθηκαν ειδικά για τον σκοπό αυτό. 

Ο νέος προϋπολογισµός είναι αναπτυξιακός, όχι απλά επειδή
οι αριθµοί ευηµερούν. Δίνουµε ιδιαίτερη σηµασία στα συστατικά
της ανάπτυξης. Επιδιώκουµε ανάπτυξη βιώσιµη, που αξιοποιεί
τις σηµερινές τεχνολογικές προκλήσεις και ευκαιρίες. Τελευταίο
παράδειγµα είναι η εισαγωγή εφαρµογής τεχνητής νοηµοσύνης
στην πλατφόρµα gov.gr, πάντα στην υπηρεσία του πολίτη. Επι-
διώκουµε ανάπτυξη φιλική προς τους επενδυτές, ανάπτυξη κοι-
νωνικά δίκαιη, µε απώτερο στόχο την πραγµατική µισθολογική
σύγκλιση µε την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας φέρνει προς ψήφιση έναν προϋπολογισµό µε έµφαση
στην ουσιαστική κοινωνική πολιτική. Δίνουµε βάρος στους δύο
νευραλγικούς τοµείς της παιδείας και της υγείας µε αυξηµένες
δαπάνες, όπως ακριβώς είχαµε δεσµευτεί προεκλογικά. Συγκε-
κριµένα, έχουµε αύξηση της τάξεως των 481 εκατοµµυρίων ευρώ
για τη δηµόσια υγεία σε σχέση µε τις περσινές, ήδη αυξηµένες,
δαπάνες. 

Εδώ δεν µπορώ παρά να εκφράσω την ιδιαίτερη ικανοποίησή

µου γιατί προχωρά η αναβάθµιση και η ανακαίνιση στο νοσοκο-
µείο «Άγιος Παύλος», σε εγκαταστάσεις και τεχνολογικό εξοπλι-
σµό, όπως είχα ζητήσει. Και θα επιµείνω να προχωρήσει γρήγορα
και το νέο ογκολογικό νοσοκοµείο και βέβαια να ενισχυθούν τα
υπάρχοντα. Φυσικά προχωρούν και οι προγραµµατισµένες εξί-
µισι χιλιάδες νέες προσλήψεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Αντίστοιχα, στην παιδεία µας αυξάνουµε κατά 225 εκατοµµύ-
ρια ευρώ τον προϋπολογισµό. Και όλα αυτά επιτυγχάνονται µε
απόλυτη προσήλωση στη σταθερή τροχιά υπεραπόδοσης της
εθνικής µας οικονοµίας, που έχουµε καταφέρει µε σκληρή δου-
λειά. 

Είναι, λοιπόν, σταθερή στρατηγική επιλογή µας το πλεόνασµα
της οικονοµίας µας να το αποδίδουµε σε πολιτικές πρώτης προ-
τεραιότητας και στις ανάγκες κυρίως των πιο ευάλωτων συµπα-
τριωτών µας. 

Παράλληλα, στηρίζουµε την οικογένεια, µε το νεοσύστατο
Υπουργείο Οικογένειας, στο πλαίσιο της εθνικής στρατηγικής για
την αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος. Εισάγουµε
µε τον προϋπολογισµό αυτόν την επέκταση του επιδόµατος µη-
τρότητας για εννέα µήνες στις ελεύθερες επαγγελµατίες, αυτο-
απασχολούµενες και αγρότισσες µητέρες. Εισάγουµε επιπλέον
φοροαπαλλαγές για τους πολύτεκνους, τις µονογονεϊκές οικο-
γένειες, τις οικογένειες µε ανάπηρους συµπολίτες µας. 

Υπενθυµίζω, για όσους το ξεχνούν, ότι την προηγούµενη πε-
ρίοδο µειώσαµε πενήντα φόρους και ασφαλιστικές εισφορές.
Δεν νοµίζω να διαφωνεί κανείς µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Και,
βέβαια, έχετε συνειδητοποιήσει όλοι ότι η ανεργία έχει φλερτά-
ρει µε µονοψήφιο νούµερο και στην ηλικιακή οµάδα κάτω των εί-
κοσι τεσσάρων ετών περιορίστηκε µόλις στο 23% τον περασµένο
Οκτώβριο, δηλαδή στο µισό από αυτό που βρήκαµε το 2018. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρόκειται για έναν ρεαλιστικό
προϋπολογισµό ουσίας, που δυναµώνει την εθνική µας οικονο-
µία, το ελληνικό νοικοκυριό και κάθε επιχείρηση που δραστηριο-
ποιείται στον τόπο µας, που νοιάζεται για την οικογένεια, τους
νέους, τους πιο αδύναµους συµπολίτες µας. Αφήνουµε οριστικά
πίσω όσα πλήγωσαν τη χώρα κατά τη µακροπρόθεσµη οικονο-
µική κρίση, χωρίς να αφήνουµε κανέναν πίσω, χωρίς να αφή-
νουµε κανέναν µόνο. 

Και όπως είπε η Αυστριακή συγγραφέας Μαρί Έσενµπαχ: «Μία
είναι η απόδειξη του �µπορώ�: το �κάνω�». Αυτή την εντολή πή-
ραµε από τον ελληνικό λαό, να προχωρήσουµε όλοι µαζί µπρο-
στά. Μπορούµε και θα το κάνουµε. Σας καλώ να υπερψηφίσουµε
τον προϋπολογισµό του έτους 2024. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κούβελα. 

Πριν συνεχίσουµε, έχω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. Απόψε
το βράδυ θα ολοκληρωθεί η συζήτηση µε τον έκτο κύκλο, µε το
νούµερο 93, την κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου. 

Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Βρεττός για µια παρέµβαση, για
τρία λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα ζήταγα τον
λόγο, αλλά µετά την οµιλία του Υπουργού Δικαιοσύνης και έναν
διάλογο που διηµείφθη µε τα έµπειρα κυβερνητικά στελέχη -
Υπουργοί νυν και πρώην- και τις µετέπειτα κολακείες και χαριτο-
λογίες µεταξύ των στελεχών, διάβασα -ως πέντε µόλις µήνες
Βουλευτής- ένα εξαιρετικό βιογραφικό για τον Υπουργό: Βου-
λευτής το 1996, το 2000, το 2004, το 2007, το 2009, Υφυπουργός
το 1998-2000, Υφυπουργός Αθλητισµού 2000-2001, Υφυπουργός
Εθνικής Οικονοµίας 2003-2004, το 2015 ξανά µπροστά επικεφα-
λής, συµπράττοντας µε το ΠΑΣΟΚ, και τώρα Υπουργός Δικαιο-
σύνης µε τη Νέα Δηµοκρατία. 

Και από την άλλη άκουγα Υπουργούς που έχουν διοικήσει να
κατηγορούν λέγοντας πραγµατικά γεγονότα, ότι το ακαταδίωκτο
υπήρχε για τους ιατρούς που διαχειρίστηκαν τον COVID-19 και
για τους τραπεζικούς που το επαναφέρετε, αλλά και το µεσοδιά-
στηµα, εφόσον έκαναν την µπάζα τους και αφαίµαξαν µε τις συ-
νεχείς ανακεφαλαιοποιήσεις τον ελληνικό λαό, ξεχασµένα
διεγραµµένα. 

Όµως και τώρα που είστε Υπουργός, θα έχει ενδιαφέρον να
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ακούσουµε τη γνώµη σας για το ακαταδίωκτο των στελεχών του
ΤΑΙΠΕΔ, όπως και για την κατάργηση του προσυµβατικού ελέγ-
χου. 

Άκουσα εδώ συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, δικούς
σας, να σας χειροκροτούν εσάς, που ο Πρωθυπουργός τους
τότε, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, κατηγορούσε τον δικό σας
Πρωθυπουργό, τότε, ως αρχιερέα της διαπλοκής. Και εσείς να
κατηγορείτε, ως νυν Υπουργός Δικαιοσύνης, ότι µε µια τροπο-
λογία και παράταση της κυβερνητικής θητείας, ενώ είχαν ανακη-
ρυχθεί εκλογές, κατά µία εβδοµάδα, αθωώθηκαν πέντε χιλιάδες
για εγκλήµατα ή παραγράφηκαν εγκλήµατα σκληρά, όπως τα
αναφέρατε. 

Αλήθεια, δεν υπάρχει καµµία ελπίδα. Κυρίως γιατί µετά γελά-
γατε, γιατί τα είπατε καλά ο ένας στον άλλον. Να ξέρετε ότι η
Νίκη εκπροσωπεί τον λαό και δεν ξέρουµε πόσον καιρό θα καθί-
σει. Γιατί αν είναι να γίνει σαν και τα κόµµατα εξουσίας που είναι
υπεύθυνα για αυτό που συµβαίνει, ας τελειώσουµε εδώ. Εσείς
φαίνεται ότι, αν κάνετε σωστές µεταγραφές, θα πατάξετε αυτό
που ως µέλη κυβερνήσεων προηγούµενα δεν µπορέσατε. Ή τότε
που κάνατε τη ρήξη µε το Υπουργείο Αθλητισµού, πόσα ακού-
στηκαν µέχρι σήµερα, που έχουµε δολοφονίες -γιατί δολοφονίες
αστυνοµικών είναι-, υποτίθεται για θέµατα αθλητισµού;

Είναι πολύ συγκλονιστικό και αποτρόπαιο, να ξέρετε, αυτό το
αίσθηµα. Επιτρέψτε µας να έχουµε ακόµα την εικόνα των πολι-
τών που δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν την καθηµερινότητά
τους. Διότι, όταν θα πάνε στην αστυνοµία, θα τους πουν «δεν
έχουµε αστυνόµους», όταν θα πάνε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης,
όπου φτωχός και η µοίρα το. Διότι, αν τελικά αυτοί που υπηρε-
τούν τη δικαιοσύνη σε αυτό το ανώτατο επίπεδο γίνονται µετά
µε συγκεκριµένες προσωπικές τους ιστορίες πρόεδροι ανεξάρ-
τητων αρχών, προφανώς ο λύκος δεν θα φυλάξει το πρόβατο.
Και γι’ αυτό είστε υπεύθυνοι εσείς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βρεττό. 
Τον λόγο έχει ζητήσει ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο; Και να απαντήσει συνολικά ο κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε Τσακα-

λώτο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Φλωρίδης

απέδειξε ότι είναι δυνατόν να πας από το προοδευτικό κόµµα του
ΠΑΣΟΚ στην ακροδεξιά της Νέας Δηµοκρατίας χωρίς να περά-
σεις από το ενδιάµεσο στάδιο της φιλελεύθερης Δεξιάς. Είχα
πάρα πολύ καιρό σε αυτή τη Βουλή να ακούσω έναν τέτοιο ακρο-
δεξιό λόγο. Από τότε που έφυγε η Χρυσή Αυγή έχω να ακούσω
τέτοιον λόγο.

Όταν ήµουν στη Βρετανία, που άρχισε ο συντηρητικός χώρος
να αποκτά στοιχεία του αυταρχικού λαϊκισµού, έτσι ονοµάστηκε
η κυβέρνηση Θάτσερ, άρχισε από τις κουβέντες του κ. Φλωρίδη,
ότι όλος ο κόσµος απειλείται από εγκλήµατα, ότι κανένας και
καµµία δεν έχει ασφάλεια και µόνο µε έναν αυταρχισµό µπορούν
να το αντιµετωπίσουν. 

Συγχαρητήρια, κύριε Φλωρίδη, για το ταξίδι που κάνατε. Πί-
στευα ότι τα πιστοποιητικά που δώσατε µε χυδαίες αναρτήσεις
στο Facebook σε όλη την προηγούµενη περίοδο κατά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα ήταν αρκετά για να πείσετε τον κ. Μητσοτάκη να σας
κάνει Υπουργό της Κυβέρνησης. Αλλά φαίνεται ότι σας αδικώ.
Πιστεύετε στην ακροδεξιά και στον τρόπο που όλη η Δεξιά πι-
στεύει ότι πρέπει να αντιµετωπίζουµε τους ποινικούς κώδικες. 

Και ξέρετε ότι είναι ανάστατοι όχι οι αριστεροί, όχι οι προοδευ-
τικοί, όχι οι άνθρωποι του ΠΑΣΟΚ µε τους κώδικες, αλλά και οι
δεξιοί που είναι µε τη φιλελεύθερη Δεξιά, που µπορεί να είναι δε-
ξιοί και να διαφωνούµε στο οικονοµικό για το πώς πρέπει να λει-
τουργήσει µια οικονοµία, αλλά πιστεύουν στα δικαιώµατα. Εσείς
αποδείξατε ότι θέλετε έναν άλλον δρόµο. Ότι επειδή αυτός ο
προϋπολογισµός δεν µπορεί να αντιµετωπίσει τα οικονοµικά και
κοινωνικά προβλήµατα, µόνο µε αυταρχισµό θα µπορούµε να τα
αντιµετωπίσουµε.

Αδίκησα χθες τη Νέα Δηµοκρατία, όταν είπα ότι το µόνο που
κάνετε είναι ένας συνασπισµός που θα µπορέσει να αναδιανείµει

εισοδήµατα υπέρ του δικού σας κοινωνικού µπλοκ. Φαίνεται ότι
το βασικό συστατικό στοιχείο γι’ αυτό το κοινωνικό µπλοκ δεν
είναι µόνο οι απευθείας αναθέσεις, δεν είναι µόνο ότι δεν θα φο-
ρολογούµε τα κέρδη, αλλά είναι ότι θα πάρετε µια δόση αυταρ-
χισµού, να φοβάστε, για να σας ταυτοποιήσουµε σαν πολίτες
που φοβούνται και άρα δεν θα µπορέσουν ούτε καν να οραµατι-
στούν ένα διαφορετικό µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Τσακαλώτο. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Τσακαλώτε, ξέρετε ποια είναι η διαφορά ανάµεσα στις

απόψεις τις δικές µου και τις δικές σας;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Οι δικές σας είναι ακροδεξιές!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ναι, αυτό

σάς βολεύει πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Τσακαλώτο, πα-

ρακαλώ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ο τρό-

πος σας είναι ακροδεξιός! Το να διακόπτετε κάποιον όταν µιλάει
αυτός είναι φασισµός!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όταν δεν
µπορείτε να προσδώσετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Είστε συνήγορος,
κυρία συνάδελφε;

Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όταν δεν

µπορείτε να προσδώσετε περιεχόµενο στην πολιτική σας ή αυτά
που κάνατε και αποτελούν το περιεχόµενο της κυβερνητικής σας
πολιτικής δεν µπορείτε να τα υπερασπίσετε, τότε καταφεύγετε
σε αυτούς τους χαρακτηρισµούς. Είναι η βολική αντίληψη της
Αριστεράς για όλα τα χρόνια. Γι’ αυτό και κατάντησε εκεί που κα-
τάντησε.

Και µη µιλάτε τώρα εσείς για διαδροµές, γιατί δόξα τω Θεώ…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πολάκη, µη συ-
νεχίζουµε το ίδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Λοιπόν, η
διαφορά µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν είναι συµπερι-
φορά αυτή. Ο Υπουργός δεν έχει διακόψει κανέναν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Η διαφορά
µας, λοιπόν, είναι η εξής…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Γελωτοποιέ του Μητσοτάκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, θέ-

λετε να σας ανακαλέσω στην τάξη;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα πει για κατάντια της Αριστεράς;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μα τι τρόπος είναι

αυτός, κύριε συνάδελφε; Αυτό που κάνετε είναι κατάντια, πραγ-
µατικά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτό που κάνει ο Φλωρίδης είναι κατάν-
τια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτό που κάνετε είναι
κατάντια!

Παρακαλώ, αφήστε τον Υπουργό να ολοκληρώσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Λοιπόν,

ονοµάζετε ακροδεξιά µια πρωτοβουλία η οποία έρχεται να νοµο-
θετήσει -και θα συζητήσουµε εδώ όταν έλθει το νοµοσχέδιο στη
Βουλή- υπέρ των δικαιωµάτων των θυµάτων και της κοινωνίας.
Αυτό το ονοµάζετε ακροδεξιά. Αριστερά ονοµάζετε ό,τι κάνατε
υπέρ των εγκληµατιών. Αυτή είναι η διαφορά µας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ντροπή!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας απέ-

δειξα µε ανακοινώσεις…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ντροπή να λέγονται

αυτά στη Βουλή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Την άποψή του θα πει,

κύριε συνάδελφε. Δεν σας διέκοψε κανείς εσάς. Δεν διέκοψε κα-
νείς κανέναν.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν ήταν
δικά µου αυτά που είπα, δεν τα προσέξατε. Η Ένωση Εισαγγε-
λέων Ελλάδος τις ηµέρες πριν ψηφίσετε αυτούς τους κώδικες,
το 2019, εξέδωσε δύο ανακοινώσεις. Η Ένωση Εισαγγελέων Ελ-
λάδος στη µία ανακοίνωση είπε ότι µε αυτούς τους κώδικες που
προωθείτε να ψηφίσετε κατεπειγόντως, πέντε χιλιάδες κακουρ-
γηµατικές υποθέσεις θα µπουν στο αρχείο, αρκετοί, από αυτούς
που είναι καταδικασµένοι σε πολλά χρόνια κάθειρξης, θα απο-
φυλακιστούν. Και µε δεύτερη ανακοίνωσή της επανήλθε πριν
τους ψηφίσετε και σας είπε να µην το κάνετε, διότι οδηγείτε σε
ευτελισµό τη λειτουργία της δικαιοσύνης, διότι υπάρχουν δίκες
σε εξέλιξη, οι οποίες σε λίγες µέρες θα ολοκληρωθούν και εφό-
σον τους ψηφίσετε, δεν θα ολοκληρωθούν επειδή ακριβώς οι
ρυθµίσεις που κάνετε θα οδηγήσουν καταδικασθέντες σε δεκα-
πέντε και είκοσι χρόνια στον πρώτο βαθµό κάθειρξης να αθωω-
θούν λόγω του ότι κάνετε τα κακουργήµατα πληµµελήµατα. Είναι
οι ανακοινώσεις της Ένωσης Εισαγγελέων Ελλάδος.

Δεύτερον, θα σας διαβάσω ακριβώς κατά λέξη τι δήλωσε ο κ.
Κοντονής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Αλίµονο!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κατά λέξη,

ο Υπουργός Δικαιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος αποπέµφθηκε
από τον ΣΥΡΙΖΑ από τη θέση του Υπουργού Δικαιοσύνης, επειδή
δεν δεχόταν να υπογράψει αυτούς τους κώδικες, λέει: «Αποτελεί
ακραίο στοιχείο διαπλοκής της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και της
ολιγαρχίας ο τρόπος µε τον οποίον µεθοδεύτηκε και ψηφίστηκε
ο νέος Ποινικός Κώδικας. Μίλησα και πλήρωσα για τις αλήθειες
που είπα. Ψηφίστηκαν χίλια άρθρα σε µία συνεδρίαση. Άλλαξε
δολίως η διάταξη του κειµένου για τον ποινικό χαρακτηρισµό της
δωροδοκίας».

Λοιπόν ό,τι έχετε να πείτε εδώ περί ακροδεξιάς, κύριε Τσακα-
λώτε, να τα πείτε στον συνυπουργό σας, κ. Κοντονή, που σας
λέει αυτά. Και πείτε, λοιπόν, τώρα ποιος είναι ακροδεξιός; Αυτός
που φέρνει νοµοθεσία για να υπερασπίσει τα θύµατα των εγκλη-
µατιών και την κοινωνία ή αυτοί που διαπλέκονται µε την ολιγαρ-
χία για να την απαλλάξουν από τα κακουργήµατα; Όταν το
απαντήσετε αυτό, τότε οι χαρακτηρισµοί σας θα αποκτήσουν πε-
ριεχόµενο. Αλλά δεν µπορείτε. Γι’ αυτό και δεν αντέξατε το
κόµµα σας και πάτε να κάνετε κάτι άλλο τώρα. Υπήρξατε όµως
σε αυτό το κόµµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Να σε χαίρεται ο Κοντονής!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Συγχαρητήρια και στους δύο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ, κύριε

Φλωρίδη.
Κύριε Πολάκη, παρακαλώ.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλω να ξεκινήσω -καθώς ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε

στις δηλώσεις του κ. Κοντονή που έγιναν µετά το 2019, όχι όταν
ψηφίστηκαν οι ποινικοί κώδικες- µε το τι είπε ο κ. Κοντονής στη
Βουλή, ο οποίος υπερψήφισε τους ποινικούς κώδικες. 

Έλεγε ο κ. Κοντονής: «Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω
ότι η σηµερινή συνεδρίαση της Βουλής έχει ιστορική σηµασία
και παρά τις ενστάσεις που ακούστηκαν για επιµέρους άρθρα,
τα οποία φαντάζοµαι θα διορθωθούν µε τη διαδικασία του νόµου
στο αµέσως προσεχές µέλλον, είναι κάτι το οποίο πρέπει να µας
κάνει υπερήφανους. Σας καλώ όλους να υπερψηφίσουµε τα δύο
αυτά νοµοθετήµατα». Γιατί άλλαξε ο κ. Κοντονής θέση δεν µας
απασχολεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καταλάβατε τι έλεγε ο Κοντονής;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

ενοχλείτε τον δικό σας οµιλητή, τι τρόπος είναι αυτός;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Εν συνεχεία, είναι ενδεικτικό και των

αντιδράσεων που έχουν υπάρξει σε όλο τον νοµικό κόσµο το γε-
γονός ότι ο κύριος Υπουργός ξεκίνησε την οµιλία του και ανα-
φέρθηκε για έξι λεπτά για τον Έβρο, για το «Ορούτς Ρέις» που
έκανε βόλτες στο Αιγαίο, και µας µιλούσε από αυτό το Βήµα ο
συνάδελφός του κ. Γεραπετρίτης για έξι ναυτικά µίλια και ότι το
πήρε ο αέρας. Μας γύρισε πολύ πίσω, έφτασε στην κρίση του
2010, και αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ: Έναν Φλωρίδη που ήταν

Υπουργός µε το ΠΑΣΟΚ, που ήταν βουλευτής µε το ΠΑΣΟΚ τότε
µε την κρίση, είναι συνωνυµία ή είστε ο ίδιος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, στο
Προεδρείο να απευθύνεστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Μπορεί να είναι συνωνυµία, γιατί
αυτός ήταν στο ΠΑΣΟΚ, εσείς είστε ακροδεξιός, όπως φάνηκε
και από την οµιλία σας.

Έκανε, λοιπόν, έξι λεπτά µια εισαγωγή και πήγε παντού. Γιατί;
Γιατί όλος ο νοµικός κόσµος έχει ξεσηκωθεί για το νοµοσχέδιο
και τις αλλαγές των ποινικών κωδίκων που βλέπουν το φως της
δηµοσιότητας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και θα ξεκινήσω από το πρώτο, γιατί ο κύριος Υπουργός και

το Σάββατο και την Κυριακή στις συνελεύσεις της Ένωσης Δικα-
στών και Εισαγγελέων και στη συνέλευση της Ένωσης Ελλήνων
Εισαγγελέων µίλησε απαξιωτικά -είναι ο πιο επιεικής χαρακτηρι-
σµός που µπορώ να πω- για όσους µετείχαν τις προηγούµενες
δεκαετίες στις νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές. Και τα επανα-
λαµβάνει και σήµερα αυτά τα ψεύδη. Δήλωσε χαρακτηριστικά
ότι «αποτελούνται από ανθρώπους που υπόκεινται σε δεσµεύ-
σεις και ανθρώπους που νοµοθετούν για τους πελάτες τους».
Είναι ντροπή Υπουργός Δικαιοσύνης να αναφέρεται µε αυτόν τον
απαξιωτικό τρόπο στους κορυφαίους νοµικούς της χώρας µας,
πανεπιστηµιακούς, δικαστές, εισαγγελείς, δικηγόρους, οι οποίοι
αποτέλεσαν µέλη των προηγούµενων νοµοπαρασκευαστικών επι-
τροπών.

Θα έρθω τώρα στη χθεσινή εκδήλωση, κύριε Υπουργέ, που
έγινε στον Δικηγορικό Σύλλογο Αθηνών. Παρέστησαν καθηγητές
πανεπιστηµίου οι οποίοι ήταν στις νοµοπαρασκευαστικές επιτρο-
πές τότε. Σήµερα θα µας πείτε ποιοι είναι αυτοί που έχουν γρά-
ψει το νοµοθέτηµα το οποίο θα είναι στη διαβούλευση µέχρι τις
28 Δεκεµβρίου; Γιατί κρύβονται; Είχαµε κουκουλοφόρους µάρ-
τυρες, έχουµε και κουκουλοφόρους νοµοθέτες, κουκουλοφό-
ρους οι οποίοι γράφουν νοµοθετήµατα; Γιατί δεν εµφανίζονται,
όπως εµφανίστηκαν χτες στην εκδήλωση και υπερασπίστηκαν
κάποιοι εκ των κορυφαίων νοµικών της χώρας µας το νοµοθέ-
τηµα του 2019 και τη δουλειά που είχε γίνει για πάρα πολλά έτη
για να καταλήξουµε στο επιστηµονικό αποτέλεσµα των κωδίκων;
Γιατί δεν µας λέτε ποιοι είναι αυτοί που έχουν συγγράψει το νο-
µοθέτηµα -ο Θεός να το κάνει νοµοθέτηµα!- το οποίο έχει βγει
στη διαβούλευση; Ντρέπονται; Φοβούνται;

Είπατε ότι δεν θα κάνετε νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές.
Ποιοι θα συντάσσουν τα νοµοσχέδια; Τι είναι, οικογενειακή υπό-
θεση; Μυστικοσύµβουλοι; Από τις νοµοπαρασκευαστικές επιτρο-
πές πάµε στους µυστικοσυµβούλους του κ. Φλωρίδη; Και επειδή
επιδοθήκατε και πάλι σε ένα κρεσέντο λαϊκισµού, θα σας απαν-
τήσω όχι µε αυτά που ισχυρίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, µε τη θέση µας, αλλά µε τη θέση όλης της επιστηµονικής
κοινότητας την οποία προφανώς δεν ενστερνίζεστε, δεν µελε-
τάτε τι λέει η επιστηµονική κοινότητα για το θέµα της αυστηρο-
ποίησης των ποινών και την αύξηση της εγκληµατικότητας. Είναι
κοινά αποδεκτό ότι η αυστηροποίηση των ποινών ουδέποτε µεί-
ωσε την εγκληµατικότητα. Αυτό που µειώνει την εγκληµατικότητα
είναι η πεποίθηση στον δράστη ότι θα συλληφθεί.

Έρχοµαι και θα σας απαντήσω µε τα λεγόµενα της κ. Αδειλίνη.
Φαντάζοµαι τη γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ. Επιλογή σας είναι, επί
ηµερών σας ορίστηκε ως Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου. Είπε
το Σάββατο και επανέλαβε την Κυριακή η κ. Αδειλίνη: «Δεν ισχυ-
ρίζοµαι ότι η αυστηροποίηση των ποινών λειτουργεί αποτρεπτικά
για την εγκληµατική συµπεριφορά. Αποτρεπτικά λειτουργεί η αν-
τιµετώπιση των κοινωνικών αιτιών που την προκαλούν και η αυ-
ξηµένη πιθανότητα, για να µην πω η βεβαιότητα, της σύλληψης
του δράστη». Εσείς όλο το προηγούµενο χρονικό διάστηµα και
σήµερα ισχυριστήκατε ότι µε την αυστηροποίηση των ποινικών
κωδίκων θα µειωθεί η εγκληµατικότητα.

Και συνεχίζει η κ. Αδειλίνη, σαν να σας «φωτογράφιζε»: «Ούτε
και πρέπει να αποτελεί στοιχείο ή στόχο της ποινικής νοµοθεσίας
ή µέτρο καθορισµού της βαρύτητας των προβλεπόµενων ποινών
ο κατευνασµός της κοινής γνώµης ή των φιλήσυχων πολιτών,
όπως ούτε και η διασύνδεση ρυθµίσεων µε συγκεκριµένες πρό-
σφατες εγκληµατικές συµπεριφορές που προκάλεσαν ανησυχία
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στην κοινωνία». Σαν να σας «φωτογραφίζει». Νοµοθετείτε έχον-
τας στραµµένο το βλέµµα σας στο θυµικό της κοινωνίας. Η επι-
στηµονική κοινότητα έχει σηκώσει τα χέρια ψηλά µε όσα έχουν
ακουστεί τις προηγούµενες µέρες από την πλευρά του Υπουρ-
γού και η επιστηµονική κοινότητα θα σας απαντήσει και το επό-
µενο χρονικό διάστηµα.

Ο ποινικός λαϊκισµός είναι το κορυφαίο στοιχείο του υποτιθέ-
µενου µεταρρυθµιστικού σας οίστρου. Και επειδή δεν βρισκόµα-
στε στο πρώτο εξάµηνο διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα
Δηµοκρατία, απαντήστε µας, κύριε Υπουργέ. Είναι η έβδοµη
φορά µέσα σε τέσσερα χρόνια που φέρνετε αλλαγές στους ποι-
νικούς κώδικες. Τους αυστηροποιήσατε µία, τους αυστηροποι-
ήσατε δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε. Πείτε: Αποτύχαµε πλήρως να
πατάξουµε την εγκληµατικότητα και κινούµαστε πάλι στον ίδιο
στρεβλό δρόµο. Πείτε µας τι αποτελέσµατα είχαν οι έξι προηγού-
µενες αλλαγές στους ποινικούς κώδικες. Αυξήθηκε, σύµφωνα µε
τα επίσηµα στοιχεία της Αστυνοµίας, η εγκληµατικότητα το 2020
ή δεν αυξήθηκε;

Θα πω και για τον δικαστικό χάρτη, γιατί και εδώ η προχειρό-
τητα, η ανικανότητα, η έλλειψη σχεδιασµού είναι διάχυτη. Εσείς
δεν ήσασταν που στη Χίο στην ολοµέλεια των δικηγόρων πριν
από έναν - δύο µήνες λέγατε ότι δεν θα προχωρήσουµε σε κα-
ταργήσεις δικαστικών σχηµατισµών κ.λπ. και κοιτάζουµε να κά-
νουµε µια αναδιάταξη των θέσεων και ανακατανοµή των
οργανικών θέσεων; Και κυκλοφορεί ένα πόρισµα το οποίο µιλάει
για καταργήσεις εφετείων! Επιτεθήκατε µέχρι και στον Άρειο
Πάγο µε δηλώσεις σας το Σάββατο, καθώς είπατε ότι τα εφετεία
τα οποία δηµιουργήθηκαν πριν από δέκα χρόνια ήταν αποτέλε-
σµα πιέσεων πολιτικών, σαν να περιγράφετε µια ρουσφετολογική
διαδικασία και ξεχάσατε- µπορεί να µην το γνωρίζετε- ότι για την
ίδρυση ενός εφετείου απαιτείται η σύµφωνη γνώµη του Αρείου
Πάγου. Και έρχεστε και ξεκινάτε µια συζήτηση για κατάργηση
πέντε εφετείων, κάποια εκ των οποίων ιδρύθηκαν την εποχή των
µνηµονίων, το 2012. Την περίοδο που κόβατε µισθούς, συντάξεις,
και πολλές φορές έξοδα τα οποία δεν έπρεπε να περικοπούν,
ήρθε η πολιτεία και το Υπουργείο τότε και ίδρυσε κάποια εφε-
τεία. Και αναρωτιέται κανείς: Ήταν ρουσφέτι αυτά τα εφετεία; Ο
Άρειος Πάγος συναίνεσε σε µια ρουσφετολογική πολιτική των
τότε κυβερνήσεων;

Καµµία µέριµνα δεν υπάρχει για την ορεινότητα, καµµία µέρι-
µνα για την νησιωτικότητα. Έχετε τοποθετηθεί, πραγµατικά και
γι’ αυτό απορώ, κύριε Υπουργέ, πολλές φορές και λέτε, όπως το
πράξατε και σε πρόσφατες δηλώσεις σας, ότι νοµοθετούµε για
να γυρίσουν τα παιδιά µας, οι νέοι επιστήµονες να γυρίσουν
πίσω. Και αναρωτιέµαι: Ποιο από τα µέτρα που περιλαµβάνονται
και στον προϋπολογισµό και στη νοµοθέτηση θα κάνουν τα παι-
διά, τους δικηγόρους στους οποίους αναφερθήκατε το Σάββατο,
να γυρίσουν πίσω; Η αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών από
τα 185 ευρώ επί ΣΥΡΙΖΑ στα 250 από 1-1-2024; Το νέο φορολο-
γικό χαράτσι που φέρατε και το επικροτείτε και το υπερψηφίσατε
θα κάνει τους δικηγόρους να επιστρέψουν; Η κατάργηση εφε-
τείων, ειρηνοδικείων, πρωτοδικείων θα κάνει τους νέους δικηγό-
ρους να επιστρέψουν στη χώρα µας ή ο ποινικός λαϊκισµός τον
οποίον έχετε εντάξει και έχει γίνει δεύτερή σας φύση θα προσελ-
κύσει νέους επιστήµονες να επιστρέψουν στην πατρίδα µας;

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σαρακιώτη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-
εδρε, παρακαλώ, τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, δεν
δικαιούστε άλλη παρέµβαση.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Πλεύρης. Ένα λεπτό, κύριε Πλεύρη,
να κάνω µία ανακοίνωση. Όπως είπαµε, θα ολοκληρωθεί η συζή-
τηση µε τον οµιλητή που είναι εγγεγραµµένος στο νούµερο «93»
του καταλόγου. Αναφέραµε ότι θα είναι η κ. Παναγιώτα Γρηγο-
ράκου, αλλά έχει αλλάξει και στη θέση της θα είναι ο κ. Ιλχάν
Αχµέτ.

Κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω χρήση της

παρέµβασης που έχω γιατί πραγµατικά είναι προκλητικό αυτό το
οποίο γίνεται από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ στο κοµµάτι του
Ποινικού Κώδικα. Στο κοµµάτι του Ποινικού Κώδικα, κύριοι συ-
νάδελφοι, να συµφωνήσουµε σε κάτι: Εδώ είµαστε νοµοθετικό
Σώµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, να
απευθύνεστε στο Προεδρείο, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν κρυβόµαστε πίσω από νοµοπα-
ρασκευαστικές επιτροπές ή καθηγητές. Εµείς ψηφίζουµε, τους
νόµους εµείς τους ψηφίζουµε. Εσείς λέτε για τη νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή που κάνατε. Δικαιοπολιτικά σας ρωτώ:
Ποιος ήταν ο λόγος που την ενεργητική δωροδοκία από κακούρ-
γηµα την κάνατε πληµµέληµα, όποιος και να την εισηγήθηκε;
Ποιος ήταν ο δικαιοπολιτικός λόγος που υποθέσεις όπως η
«SIEMENS», τα υποβρύχια, δικάζονταν επί των ηµερών σας και
παρεγράφησαν τα αδικήµατα αυτών που ήταν κακουργήµατα;

Δεν θα κρύβεστε πίσω από τις νοµοπαρασκευαστικές! Μια
εβδοµάδα πριν από τις εκλογές του 2019 ψηφίσατε έναν Ποινικό
Κώδικα που είναι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, η κυβέρνηση του
Αλέξη Τσίπρα µε Υπουργό τον Καλογήρου. 

Σας ερωτώ συγκεκριµένα: Είστε υπερήφανοι που σε µια σειρά
από κατηγορούµενους, που τα δικαστήρια έκριναν ότι συνέτρε-
χαν στους κατηγορούµενους αυτούς οι συνθήκες να κριθούν
ένοχοι, παραγράφηκαν τα αδικήµατα λόγω ενεργητικής δωρο-
δοκίας;

Άρα µην κάνετε µαθήµατα για τις ποινές. Κάντε µαθήµατα κοι-
νωνικοπολιτικά. Στην ενεργητική δωροδοκία ποιος ήταν ο λόγος;
Ποιος ήταν ο λόγος στην ενεργητική δωροδοκία;

Να µου πείτε ότι δεν θέλατε να υπάρχουν ποινές στον ανήλικο,
να µου πείτε ότι θεωρούσατε τα είκοσι χρόνια πολλά και θέλατε
να τα κάνετε δεκαπέντε, ότι θέλατε να υπάρχουν µικρές ποινές,
ότι είσαστε εναντίον της λογικής των ποινών; Πείτε ό,τι θέλετε
σε αυτά, στα οποία διαφωνούµε πλήρως. Όµως, το ότι η δωρο-
δοκία από κακούργηµα έγινε πληµµέληµα, είναι κάτι που θα σας
βαραίνει. Και αυτό το κοµµάτι πραγµατικά δεν είναι αθώο κοµ-
µάτι.

Δεν πιστεύω ότι αυτή τη στιγµή έγινε η εισήγηση µε ανοικτές
ποινικές υποθέσεις, τις µεγαλύτερες σε επίπεδο σκανδάλων, που
είχαν απασχολήσει τον τόπο, να είναι ανοικτές, να δικάζονται και
να καθαρίζουν ένα βράδυ ή µια εβδοµάδα πριν τις εκλογές.

Από εκεί και πέρα, ο κύριος Υπουργός θέτει κάτι το οποίο το
ξεκινήσαµε από την πρώτη µέρα που είµαστε Κυβέρνηση και το
ολοκληρώνουµε. Εµείς πιστεύουµε ότι αυτή τη στιγµή υπήρξε
ένα πλαίσιο τέτοιας χαλάρωσης των ποινών όπου χάθηκε τε-
λείως η ειδική και η γενική πρόληψη που πρέπει να υπάρχει. Αυτή
τη στιγµή πραγµατικά -και σας το λέω και ως δικηγόρος που χει-
ρίζεται κατά βάση ποινικές υποθέσεις- δεν υπήρχε η αίσθηση,
όσων δικάζονταν, ότι θα καταδικαστούν.

Κάνατε έναν Ποινικό Κώδικα όπου κάποιος, ο οποίος δεν θα
είχε ισόβια, σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση θα έβγαινε το πολύ
στα πέντε χρόνια. Και ερχόµαστε αυτά να τα διορθώσουµε.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής γιατί πρέπει να το ακούσει
ο κόσµος που µας ακούει. Οι παρενέργειες αυτές πληρώνονται
και σήµερα, γιατί όσοι κάνουν Ποινικό Δίκαιο γνωρίζουν ότι εφαρ-
µόζεται ο ευµενέστερος νόµος. Άρα µέχρι τις πρώτες αλλαγές
που κάναµε το 2021, όσα εγκλήµατα γινόντουσαν από το 2019
που το ψηφίσατε, δικάζονται. Και σήµερα αυτά δικάζονται µε τον
επιεικέστερο νόµο. Και σήµερα πηγαίνουν στα δικαστήρια και
«πίνουν νερό στο όνοµά σας» άνθρωποι που έχουν εγκληµατή-
σει, γιατί έχουν τις ευεργετικές διατάξεις του Ποινικού Κώδικα
Τσίπρα - Καλογήρου.

Είστε υπόλογοι και αν µη τι άλλο θα έπρεπε να στηρίξετε τις
αλλαγές που θέλουν επιτέλους να επαναφέρουν ένα ποινικό
πλαίσιο σταθµισµένο, ένα ποινικό πλαίσιο δικαιοσύνης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Πλεύρη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από επι-
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χειρήµατα και αποδείξεις από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας
και του Υπουργού Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδη, αλλά και από την
άλλη πλευρά, την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, µε χαρακτηρισµούς και
ψεύδη, θέλω να πω ότι αυτή η πρακτική, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχει
καταδικαστεί επανειληµµένα από τους πολίτες. Όπως φαίνεται,
βλέπω ότι δεν βάζετε µυαλό και συνεχίζετε την ίδια τακτική.

Επιστρέφω στη συζήτηση σχετικά µε τον προϋπολογισµό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προηγούµενα χρόνια η Κυ-

βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη
πέτυχε µια οικονοµική ανάκαµψη, που η χώρα είχε να δει εδώ και
δεκαετίες. Οι χρηµατοδοτικοί πόροι που εξασφαλίστηκαν µε επί-
µονη διεκδίκηση, τα 32 δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης
τα οποία µε την τελευταία αναθεώρηση θα γίνουν 36 δισεκατοµ-
µύρια, προστέθηκαν στα 40 δισεκατοµµύρια των προγραµµάτων
ΕΣΠΑ.

Όλα αυτά, έδωσαν τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση να κρατή-
σει όρθια την οικονοµία και την κοινωνία µέσα σε πρωτοφανείς
αντιξοότητες. Παράλληλα, έδωσαν τη δυνατότητα να δροµολο-
γηθούν σε όλη τη χώρα µικρά και µεγάλα έργα, αλλά και χρηµα-
τοδοτήσεις που µε τη σειρά τους έδωσαν ελπίδα και προοπτική.

Γι’ αυτό και οι πολίτες ανέθεσαν ξανά στη Νέα Δηµοκρατία τη
διακυβέρνηση της χώρας και την ευκαιρία κατάρτισης ενός
ακόµα προϋπολογισµού ανάπτυξης και κοινωνικής δικαιοσύνης.

Το 2023 κλείνει µε ρυθµό ανάπτυξης 2,4% τριπλάσιο από τον
µέσο όρο των χωρών της Ευρωζώνης. Το ΑΕΠ της χώρας θα
υπερβεί το 2024 τα 233 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ οι ρυθµοί
ανάπτυξης θα συνεχίσουν να είναι ανοδικοί και θα φτάσουν στο
2,9%. Ο στόχος αυτός είναι εφικτός αφού στην πραγµατική οι-
κονοµία θα εισρεύσουν επενδυτικοί πόροι ύψους 12,2 περίπου
δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης. Η χώρα ανέκτησε την
επενδυτική βαθµίδα που σηµαίνει φθηνότερη χρηµατοδότηση
της οικονοµίας. Παράλληλα, η ανεργία έχει αποκλιµακωθεί και
για πρώτη φορά θα φτάσει στα επίπεδα που ήταν πριν την κρίση
των µνηµονίων. Την ίδια στιγµή έχουµε µπει σε νέα τροχιά υλο-
ποίησης επενδύσεων που παράγουν πλούτο και δηµιουργούν
νέες θέσεις εργασίας. Οι επενδύσεις οι οποίες αυξήθηκαν κατά
7,1% το 2023, µέσα στο 2024 θα κάνουν νέο άλµα και θα αυξη-
θούν κατά 15,1%. Τα φορολογικά έσοδα αυξήθηκαν κατά 9,1%
σε σχέση µε το 2022 και χωρίς να επιβληθεί κανένας νέος φόρος.
Αντίθετα, συνεχίστηκε η πολιτική µείωσης των φόρων. Αποδει-
κνύεται ότι για την αύξηση των φορολογικών εσόδων υπάρχει
και άλλος δρόµος. Είναι ο δρόµος που ανοίγουν οι υψηλοί ρυθ-
µοί ανάπτυξης και η επέκταση των ηλεκτρονικών συναλλαγών.
Όλα αυτά επιβεβαιώνουν ότι η Ελλάδα πλέον είναι µια άλλη
χώρα, έχει αφήσει πίσω της τις παθογένειες του παρελθόντος,
έχει µια Κυβέρνηση που αποπνέει αξιοπιστία και έχει αναβαθµίσει
την εικόνα της Ελλάδας σε διεθνές επίπεδο. Να επισηµάνω επί-
σης ότι υπάρχει σαφής πορεία αποκλιµάκωσης του δηµοσίου
χρέους. Το χρέος της γενικής κυβέρνησης θα µειωθεί ακόµη πε-
ρισσότερο. Από το 172,6% του ΑΕΠ που ήταν το 2022, µειώθηκε
σε 160,3% το 2023 και θα µειωθεί ακόµα περισσότερο σε 152,3%
το 2024.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναπτυξιακή στόχευση του
προϋπολογισµού του 2024 συνυπάρχει µε την κοινωνική στό-
χευση. Αυτή δεν αφορά µόνο τις δαπάνες για την υγεία και την
παιδεία που αυξάνονται, αλλά και µε παρεµβάσεις της Κυβέρνη-
σης που στοχεύουν στην αύξηση του εισοδήµατος των πολιτών.

Αναφέροµαι συγκεκριµένα: Στην αύξηση των µισθών των δη-
µοσίων υπαλλήλων για πρώτη φορά µετά από σχεδόν δεκατρία
χρόνια, παράλληλα µε την αναµόρφωση του µισθολογίου τους.
Στην αύξηση των συντάξεων. Εδώ θα πρέπει να υπογραµµίσω
ότι µέσα σε αυτό τον µήνα έχει προγραµµατιστεί η οικονοµική
στήριξη περίπου επτακοσίων πενήντα χιλιάδων συνταξιούχων µε
συντάξεις έως 1.600 ευρώ που έχουν προσωπική διαφορά. Ανά-
λογη στήριξη θα υπάρχει και για τα ευάλωτα νοικοκυριά. Στην
άρση του παγώµατος των τριετιών στους µισθωτούς του ιδιωτι-
κού τοµέα. Στην αύξηση του αφορολογήτου κατά 1.000 ευρώ για
οικογένειες µε παιδιά. Στην αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος. Συγκεκριµένα αυξάνεται κατά 8% το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα για την εισοδηµατική ενίσχυση περίπου δια-

κοσίων είκοσι πέντε χιλιάδων ευάλωτων νοικοκυριών. Να υπεν-
θυµίσω επίσης ότι έχει αυξηθεί ο κατώτατος µισθός πλέον στα
780 ευρώ και θα υπάρξει και νέα αύξηση τον Απρίλιο. Μέτρο µε
αναµφισβήτητο θετικό αλλά και κοινωνικό πρόσηµο είναι η επέ-
κταση του επιδόµατος µητρότητας στους εννιά µήνες για ελεύ-
θερους επαγγελµατίες και αγρότες. Στη δηµόσια υγεία
αυξάνεται η επιχορήγηση των νοσοκοµείων και της πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας κατά 338 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ αυξά-
νονται και οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι της τοπικής
αυτοδιοίκησης κατά 170 εκατοµµύρια ευρώ. Παράλληλα, στον
προϋπολογισµό έχουν ενταχθεί πιστώσεις για τις αποζηµιώσεις
των πληγέντων από τις πρόσφατες φυσικές καταστροφές αλλά
και µόνιµες πιστώσεις για την αντιµετώπιση ενδεχόµενων φυσι-
κών καταστροφών στο µέλλον. Συγκεκριµένα, έχουν προϋπολο-
γιστεί πόροι ύψους 680 εκατοµµυρίων ευρώ στο εθνικό σκέλος
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων προκειµένου να κα-
λύπτονται σε µόνιµη βάση οι δαπάνες κρατικής αρωγής έναντι
φυσικών καταστροφών.

Να επισηµάνω, επίσης, ότι συνεχίζεται η κεντρική πολιτική επι-
λογή αυτής της Κυβέρνησης που είναι η µείωση των φόρων.

Πέρα από όσα ανέφερα προηγουµένως µε την αύξηση του
αφορολόγητου ορίου για τις οικογένειες µε παιδιά, υπάρχουν κι
άλλες παρεµβάσεις, όπως η µονιµοποίηση της ισχύος του µει-
ωµένου συντελεστή ΦΠΑ στις µεταφορές, στα γυµναστήρια, στις
σχολές χορού, στους κινηµατογράφους και σε µία σειρά αγαθών
που σχετίζονται µε τη δηµόσια υγεία, η µείωση κατά 50% του τέ-
λους επιτηδεύµατος για όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
η επέκταση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στον καφέ και στα
ταξί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα έχει µπει σε µια νέα

εποχή. Μέσα σε ένα περιβάλλον παγκόσµιας αστάθειας και µε
ισχυρές αβεβαιότητες, η ελληνική οικονοµία αποδεικνύει τη δυ-
ναµική, αλλά και την ανθεκτικότητά της. Τα τέσσερα προηγού-
µενα χρόνια ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έκαναν µια συµφωνία αλήθειας µε τον ελληνικό
λαό, µία συµφωνία ότι θα προχωρήσουµε σε ανάπτυξη µε λιγό-
τερους φόρους και περισσότερη κοινωνική δικαιοσύνη. Τιµήσαµε
αυτή τη συµφωνία, κάνοντας πράξη όσα υποσχεθήκαµε. Προ-
εκλογικά ο Πρωθυπουργός ζήτησε από τον ελληνικό λαό να
κάνει αυτή τη συµφωνία αλήθειας συµβόλαιο και οι πολίτες έδει-
ξαν εµπιστοσύνη και ανανέωσαν την εντολή τους για µια ακόµη
Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας. Είναι µια εντολή για να συνεχίσει
η χώρα να προχωρά µπροστά, µε ασφάλεια και σταθερότητα, µία
εντολή για µεγάλες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις.

Χρέος δικό µας ως Βουλευτών είναι να συνεχίσουµε να τι-
µούµε τη δική µας πλευρά της συµφωνίας, να συµβάλλουµε σε
ένα µέλλον ευηµερίας και προόδου για όλους. Το χρέος µας
αυτό το κάνουµε πράξη, υπερψηφίζοντας τον προϋπολογισµό
του 2024.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καββαδά.

Έχει ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού ο κ. Πολάκης.
Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για ένα

λεπτό, για να εξηγήσετε µόνο πρώτα τι εννοείτε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, θα εξηγήσω, κύριε Πρόεδρε.
Το προσωπικό αφορά εσάς, κύριε Πλεύρη, διότι αισθάνθηκα

βαθύτατα προσβεβληµένος…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αφού δεν αναφέρθηκα σε σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …από τα ψέµατα τα οποία είπατε στην

τοποθέτησή σας, για να δικαιολογήσετε και να υποστηρίξετε τον
Υπουργό. Και τα ψέµατα που είπατε, για να τα πω µια και καλή
για να τελειώνουµε, γιατί, ναι, εγώ τους ψήφισα τους ποινικούς
κώδικες τότε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Την ενεργητική δωροδοκία.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, ναι, βεβαίως. Διότι αυτά που είπατε

είναι ψέµατα, έτσι;

7546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ναι, αλλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, µη δια-

κόπτετε όµως.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακούστε, κύριε Πλεύρη.
Αυτό το οποίο ψηφίστηκε τότε για τη µετατροπή από κακούρ-

γηµα σε πληµµέληµα αφορούσε τους δηµοσίους υπαλλήλους…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και σε ενεργητική δωροδοκία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, δεν

σας διέκοψε κανείς προηγουµένως.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν το είπατε πριν. Έτσι όπως το πετά-

ξατε είναι ότι καθαρίσαµε τους πολιτικούς προϊσταµένους. Για
τα πολιτικά πρόσωπα παρέµεινε και τότε κακούργηµα. Διότι έτσι
το πετάξατε.

Δεύτερον, για τους δηµοσίους υπαλλήλους µετατράπηκε σε
πληµµέληµα όταν αφορούσε έναν δηµόσιο υπάλληλο που
έπαιρνε ένα φακελάκι για να βγάλει πιο γρήγορα την πολεοδο-
µική άδεια. Αυτό το είπαµε «πληµµέληµα». Αν έβγαζε πολεοδο-
µική άδεια ενώ δεν έπρεπε, παρέµενε κακούργηµα.

Τα ξέρετε πολύ καλά, κύριε Πλεύρη, γιατί δεν είστε κακός δι-
κηγόρος. Μόνο αν ήσασταν σκράπας δικηγόρος, δεν θα τα εί-
χατε καταλάβει. Επειδή τα καταλάβατε πολύ καλά, ήρθατε εδώ
και είπατε ενώπιον της Αντιπροσωπείας αισχρά ψέµατα για το τι
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ τότε, που έκανε ακριβώς αυτά που είπα εγώ, για
να δικαιολογήσετε τον ακροδεξιό λόγο ενός Υπουργού του πάλαι
ποτέ ΠΑΣΟΚ, ο οποίος αυτή τη στιγµή έχει γίνει θεραπαινίδα του
νεοφιλελευθερισµού του Μητσοτάκη ανταµειβόµενους µε τη
θέση του Υπουργού. Αυτό είναι!

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πολάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θέλω κι εγώ τον λόγο, κύριε Πρό-

εδρε, για λιγότερο από ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Την τρίτη σας παρέµ-

βαση θέλετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Αναφέρθηκε

προσωπικά. Δώσατε προσωπικό. Δεν δώσατε; Με είπε «ψεύτη».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, έχετε τον

λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Λοιπόν, µαθήµατα Ειδικού Ποινικού

Δικαίου τέταρτου εξαµήνου Νοµικής Σχολής. Ποινικό Δίκαιο-Ει-
δικό Μέρος: «Ενεργητική δωροδοκία» –να το πω απλά για τον
κόσµο- είναι αυτός που τα δίνει. «Παθητική δωροδοκία» είναι
αυτός που τα παίρνει. Η παθητική δωροδοκία πάντοτε είναι για
δηµόσιο υπάλληλο, γιατί πρέπει να έχεις τον ρόλο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τα διευκρίνισα. Θυµάσαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πολάκη, µην το

κάνετε αυτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτός, λοιπόν, κύριε Πολάκη, που τα

έδινε –ενεργητική δωροδοκία- αυτός που έπαιρνε τη βαλίτσα και
πήγαινε και «λάδωνε», αυτός ξαφνικά έγινε πληµµέληµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι! Όχι για όλους!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πληµµέληµα για όλους!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πολάκη, σας

παρακαλώ. Αφήστε τον να πει την άποψή του.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μα, είναι ψεύτης! Λέει ψέµατα αισχρά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα πει την άποψή του.

Ό,τι νοµίζει θα πει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Η ενεργητική δωροδοκία έγινε πληµ-

µέληµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Λες ψέµατα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πολάκη, θα πει

ό,τι νοµίζει, όπως κάνατε κι εσείς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όµως, επειδή σέβοµαι τη νοµική µου

επιστήµη, θα παρακαλούσα τον όποιο νοµικό του ΣΥΡΙΖΑ είναι
εδώ πέρα…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Παρέµεινε κακούργηµα! Διάβασε τον
Ποινικό Κώδικα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …να πάρει έξω τον κ. Πολάκη, να του
εξηγήσει τι είναι η δωροδοκία, ενεργητική και παθητική και να

του πει πόσοι τη σκαπούλαραν µε τον νόµο τον οποίο αυτός ψή-
φισε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πλεύρη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Παρέµεινε κακούργηµα! Λέει κατ’ εξακο-
λούθηση ψέµατα! Διάβασε τους ποινικούς κώδικες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πολάκη, µην
επιµένετε.

Ορίστε, κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξεπλάγηµεν εξ όσα εξήλθαν

εκ του έρκους των οδόντων από τον κύριο Υπουργό. Θα τα
πούµε, όµως, όταν συζητήσουµε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, για να δούµε πώς πρέπει να νοµοθετούµε και αν πρέ-
πει να κάνουµε δηµοψήφισµα στον ελληνικό λαό για το πώς
πρέπει να νοµοθετούµε. Είναι ένα ζήτηµα αυτό, το οποίο το λέω
ξεκάθαρα.

Επίσης, κύριε Καββαδά, ξέρετε, για τον ΦΠΑ στον καφέ, κ.λπ.,
τακτοποιήθηκε. Αυτή η έρµη πορτοκαλάδα και η λεµονάδα στο
χωριό µου, τι θα γίνει; Τι φταίει να έχει ΦΠΑ παραπάνω; Τι φταίει
ο παππούς να έχει ΦΠΑ παραπάνω; Πείτε τους να καταλάβουν
ότι δεν ξέρουν τι κάνουν. Τον ΦΠΑ στην πορτοκαλάδα και στη
λεµονάδα! Έλεος εν πάση περιπτώσει! Για πού; Για το χωριό!
Αυτό ήταν το µέγα ζήτηµα; Εκεί θα βρεθεί η φοροδιαφυγή και η
φορολογία; Αλίµονο!

Κύριε Πρόεδρε, αν αφαιρέσουµε το περιτύλιγµα της κυβερνη-
τικής αυτοπεποίθησης, όπως λέγεται, για τα πεπραγµένα της Κυ-
βέρνησης, αυτός ο προϋπολογισµός του 2024 θεωρούµε ότι
είναι ο πρώτος προϋπολογισµός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη ο
οποίος είναι προσαρµοσµένος στην αντιµετώπιση όχι εξωτερικής
κρίσης, αλλά είναι το πρώτο πραγµατικό τεστ της ικανότητας,
της αξιοπιστίας και της αποτελεσµατικότητάς της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, το λέω έτσι
ξεκάθαρα. Θα κριθεί στην πράξη αν οι πολυδιαφηµισµένες αυ-
ξήσεις των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων, η άρση του «πα-
γώµατος» των τριετιών, η αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος των συντάξεων είναι σε θέση να βελτιώσουν πραγ-
µατικά τη ζωή των πολιτών της χώρας. Μιλάµε για τη ζωή των
Ελλήνων µισθωτών του ιδιωτικού και του δηµόσιου τοµέα, αλλά
και των συνταξιούχων, που µέσα από την καρότσα του σουπερ-
µάρκετ και από τα καύσιµα των αυτοκινήτων τους προπληρώ-
νουν τις δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις που διαφηµίζει η
Κυβέρνηση.

Μήπως, λοιπόν, αυτός ο άδικος –εντός εισαγωγικών- «φόρος
ακρίβειας» ακυρώνει τις επιεικώς παραπλανητικές αναλύσεις
στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού –κοιτάξτε την- για
την οποία φέρεται ως αναδιανεµητική επίδραση των παρεµβά-
σεων αυτών; Λέω µήπως! Μήπως τώρα που οι πολίτες βιώνουν
τα αποτελέσµατα της συσσωρευµένης ακρίβειας, οι πενιχρές πα-
ροχές του 2023 και του 2024 δεν καλύπτουν ούτε στο ελάχιστο
τις απώλειες των εισοδηµάτων τους;

Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει. Πανηγυρίζει για την επενδυτική
βαθµίδα. Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καθηµερινό-
τητα των πολιτών και του κόσµου της εργασίας –την επισηµαίνω-
ολοένα και χειροτερεύει. Άλλα τα νούµερα, άλλο η αγορά και
άλλο ο κόσµος έξω.

Οι απασχολούµενοι στο δεύτερο τρίµηνο του 2023 –ακούστε-
ήταν 4,236,5 εκατοµµύρια, όταν οι απασχολούµενοι το δεύτερο
τρίµηνο του 2009 –µιλώ για το 2009- ήταν 4,584,6 εκατοµµύρια.
Ο µέσος µισθός είναι 1.048 ευρώ το 2023. Πόσο ήταν το 2009;
Ήταν 1.543 ευρώ. Οι άνεργοι το δεύτερο τρίµηνο του 2023 ήταν
533,3 χιλιάδες. Πόσοι είναι το 2009; Είναι 455,6.

Είπατε κάτι; Διορθώνεται αυτό; Να το ψηφίσουµε! Πώς συµ-
βαίνει αυτό και τι γίνεται;

Δεκαπέντε χρόνια λοιπόν µετά το 2009, πρώτον, η Ελλάδα
είναι αρνητική πρωταθλήτρια στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε µέσο
όρο εβδοµαδιαίας απασχόλησης 39,7 ώρες, όταν ο ευρωπαϊκός
µέσος όρος είναι 36,4 ώρες. Δεύτερον, το 55% των θέσεων ερ-
γασίας που δηµιουργούνται αφορούν θέσεις µερικής ή εκ περι-
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τροπής εργασίας που αµείβονται µε πενιχρούς µισθούς, ενώ το
30% -το επισηµαίνω- των εργαζοµένων δουλεύουν µε µερική
απασχόληση και µε µισθούς της τάξης των 300, 400, 500 ευρώ
τον µήνα. Το γνωρίζουµε όλοι, πιστεύω. Ίσως δεν το ξέρει η Συµ-
πολίτευση και το Υπουργείο.

Τρίτον, το ποσοστό κάλυψης των εργαζοµένων µε συλλογικές
συµβάσεις εργασίας είναι από τα χαµηλότερα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Τέταρτον, ο προϋπολογισµός των Οργανισµών Κοινωνι-
κής Ασφάλισης για το 2024 κρύβει σοβαρά ελλείµµατα, ενώ ο
προϋπολογισµός του ΔΥΠΑ, πρώην ΟΑΕΔ, παρουσιάζει υψηλό,
υψηλότατο ταµειακό έλλειµµα, για το οποίο απαιτούνται εξηγή-
σεις.

Πέµπτον, η Ελλάδα είναι στη χειρότερη θέση µεταξύ των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά την ποιότητα του
χρόνου εργασίας. Προσέξτε, να το πούµε κι αυτό. Είναι τελευ-
ταία στην ποιότητα του χρόνου εργασίας και της ισορροπίας µε-
ταξύ επαγγελµατικής και οικογενειακής ζωής. Και µη ρωτήσουµε
καµµιά γυναίκα που δουλεύει πώς το αντιλαµβάνεται αυτό. Και
µη ρωτήσουµε και καµµιά οικογένεια ολόκληρη πώς το αντιλαµ-
βάνεται αυτό όταν εργάζεται. 

Έκτον, οι ανεπτυγµένες χώρες στρέφονται όλο και περισσό-
τερο στην τετραήµερη εργασία χωρίς µείωση των αποδοχών, µε
στόχο τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας. Το λέει όλη η Ευ-
ρώπη αυτό. Το έχουν ήδη ξεκινήσει και για την αύξηση της πα-
ραγωγικότητας. Στα καθ’ ηµάς τι γίνεται; Τι κάνει η Κυβέρνηση;
Στα καθ’ ηµάς αγνοεί επιδεικτικότατα τις διεθνείς εξελίξεις.

Έβδοµον, η συνέπεια απουσίας πολιτικών ελέγχων στον τοµέα
της υγείας και της ασφάλειας των εργαζοµένων και της εργα-
σίας. Ποιος είναι ο απολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Τραγικότατος. Το 2022 χάθηκαν εκατόν τέσσερις εργαζόµενοι,
ενώ το 2023, µέχρι τώρα, είχαµε εκατόν εβδοµήντα µία απώλειες
ανθρώπινων ζωών από εργατικά ατυχήµατα. Και µετά µιλάµε για
ανεξάρτητη επιθεώρηση εργασίας. Αλήθεια;

Αυτά, λοιπόν, τα λέω για να ξέρουµε πού βρισκόµαστε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, και γιατί η Κυβέρνηση πανηγυρίζει και
πώς πανηγυρίζει. Αυτά για να µην έχουµε επίσης και αυταπάτες
ότι ο κόσµος της εργασίας βιώνει, όπως λένε, καλύτερες ηµέρες
από τα προηγούµενα χρόνια. Ποιοι το λένε; Η αυταρέσκεια και ο
παροπλισµός της Κυβέρνησης.

Οι τοπικές κοινωνίες και η τοπική οικονοµία βρίσκονται σε
δεινή θέση, γιατί η ανάπτυξη που υπόσχεται η Κυβέρνηση δεν
αφορά τους πολλούς. Εγώ θα σας πω για την περιοχή µου, τη
Βοιωτία. Οι υγειονοµικές δοµές έχουν τεράστια προβλήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα βουνά του νοµού µας, κύριε Πρόεδρε, γεµίζουν καθηµερινά
ανεµογεννήτριες. Η εύφορη γη αντί να σπέρνεται µε σιτάρι και
να θερίζουµε στάρι, σπέρνεται µε φωτοβολταϊκά και θερίζουµε
φωτοβολταϊκά.

Σήµερα µου έστειλαν αυτή τη φωτογραφία, την οποία κατα-
θέτω στα Πρακτικά. Πέφτουν µπετά και αν δείτε πού πέφτουν
µπετά για έναν πυλώνα, θα αντιληφθείτε τι σηµαίνει ανεµογεν-
νήτρια. Και συµπτωµατικά να σας ενηµερώσω ότι είναι δίπλα σε
καµένη περιοχή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Την ίδια ώρα όµως που γίνονται αυτά, οι αγρότες και µερικοί
ιδιώτες λαµβάνουν αρνητικές απαντήσεις από τη ΔΕΗ για να
µπορέσουν στα αιτήµατά τους να ικανοποιηθούν και να εγκατα-
στήσουν φωτοβολταϊκά. Είναι έτσι; Είναι έτσι. Τι κάνει η Κυβέρ-
νηση; Κωφεύει.

Να πούµε για την εγκληµατικότητα που χτύπησε «κόκκινο» και
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη κωφεύει; Να πούµε τι έγινε
και προχθές στα γήπεδα; Δεν χρειάζεται. Μην το πούµε ακόµη
στο νοµοθετικό Σώµα. Φτάνει, γιατί έχουµε πρόβληµα πλέον. Δεν
καταλαβαίνουν τι γίνεται και αυτό είναι αρνητικό και ανησυχη-
τικό.

Την υλοποίηση ενός εµβληµατικού έργου, κύριε Πρόεδρε, έχει
αναγγείλει ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης. Ποιο είναι το έργο

αυτό στην περιοχή µας; Το Ελευσίνα-Θήβα-Υλίκη. Το θεωρούσε
ένα από τα σοβαρότατα έργα τότε που σχεδίασε η Νέα Δηµο-
κρατία. Αποδείχτηκε προεκλογική υπόσχεση και φρούδες ελπί-
δες. Το σιδηροδροµικό δίκτυο του νοµού παραµένει υπα-
νάπτυκτο παρά τις υποσχέσεις που έχουν δοθεί. Δεν θα µιλήσω
για τον τουριστικό τοµέα, ο οποίος παραπαίει. Ακούσετε κάτι
όµως.

Η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος δεν διαθέτει διεύθυνση ελέγ-
χου τροφίµων ΕΦΕΤ. Είναι δύο περιφέρειες στη Στερεά Ελλάδα
που δεν έχουν διεύθυνση ελέγχου τροφίµων. Και έλεγε προχθές
ο Υπουργός Γεωργίας ότι ενισχύουµε τον ΕΦΕΤ και προχωρούµε
να κάνουµε έλεγχο στα τρόφιµα. Σε ποια τρόφιµα; Από τότε που
ίδρυσε τον ΕΦΕΤ το ΠΑΣΟΚ µέχρι σήµερα δεν έχει ιδρυθεί στη
Στερεά Ελλάδα ΕΦΕΤ και η Κυβέρνηση δεν απαντάει σε δύο ερω-
τήσεις του αγορεύοντος. Γιατί άραγε;

Είναι άγνωστη και παραµένει επίσης άγνωστη η πορεία σχε-
διασµού των έργων για το σύστηµα των κλειστών αγωγών ύδρευ-
σης και άρδευσης στο κωπαϊδικό πεδίο. Και µιλάω για το
άρδευση στο κωπαϊδικό πεδίο, δηλαδή για διακόσιες τριάντα χι-
λιάδες στρέµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν θα κουραστώ να επαναλαµβάνω την ίδια πρόταση που λέω
από την πρώτη στιγµή που ήρθα εδώ ως Βουλευτής.

Είναι επιτακτική ανάγκη, κύριε Πρόεδρε, να ιδρυθεί ένας νέος
φορέας για την Κωπαΐδα, ένας νέος οργανισµός ανάπτυξης Κω-
παΐδας, να δηµιουργηθούν ζώνες καινοτοµίας αγροτοδιατροφι-
κών προϊόντων, λαχαναγορά και δηµοπρατήριο προϊόντων
Στερεάς Ελλάδος, αλλά και επιχειρηµατικά καινοτοµίας και ανά-
πτυξης.

Το ΠΑΣΟΚ καταψηφίζει και αυτόν τον πέµπτο προϋπολογισµό
και απορρίπτει τη λογική της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Και το κάνει αξιακά και υπεύθυνα, γιατί η Ελλάδα των χα-
µηλών προσδοκιών δεν µας αρκεί, γιατί η Ελλάδα µπορεί και
καλύτερα και δικαιότερα, µε ρεαλιστική προοπτική, αλλά µε
ΠΑΣΟΚ πρωταγωνιστή για ένα αξιόπιστο κοινωνικό κράτος που
λειτουργεί ως µοχλός ανάπτυξης και οδηγεί στην παραγωγή
πλούτου, ενώ ταυτόχρονα παρεµβαίνει και µετασχηµατίζει τις
κοινωνικές ανισότητες και µε ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο, που
θα στηρίζεται στην προώθηση των συµφωνιών µεταξύ εργοδο-
τών και εργαζοµένων, για να έχουµε τη φορολογική δικαιοσύνη
και την κοινωνική δικαιοσύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε κάνει προτάσεις συγκεκριµένες για τις εκατόν είκοσι

δόσεις για να προλάβουµε, για να υπάρχει επαναφορά της εθνι-
κής γενικής συλλογικής σύµβασης εργασίας και τις συλλογικές
συµβάσεις για την επαναφορά των τριετιών, για το ΕΚΑΣ που κω-
φεύει η Κυβέρνηση, για τη µείωση εισφοράς αλληλεγγύης συν-
ταξιούχων, για την κατάργηση της προσωπικής διαφοράς και την
αναθεώρηση του ελληνικού σχεδίου ανάπτυξης, το ταµείο ανά-
πτυξης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, στα
δέκα λεπτά πήγατε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτές οι προϋπο-
θέσεις που ζητάει το ΠΑΣΟΚ λείπουν από τον προϋπολογισµό
και οι προϋποθέσεις αυτές, λοιπόν, είναι τέτοιες που µας αναγ-
κάζουν να τον καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή του χρόνου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ πολύ να

τηρείται ο χρόνος. Είναι ένα σωρό συνάδελφοι.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν

από λίγο ο Υπουργός Δικαιοσύνης δέχτηκε µια απρόκλητη, θα
έλεγα, επίθεση εκ µέρους διαφόρων, θα έλεγα, συνιστωσών της
ριζοσπαστικής Αριστεράς. Ξεκίνησε ο κ. Τσακαλώτος µε τα περί
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ακροδεξιού και συνέχισε και ο κ. Πολάκης µε το γνωστό ύφος το
οποίο τον διακρίνει.

Με τον κ. Φλωρίδη δεν έχω κοινή πολιτική αφετηρία ούτε, αν
θέλετε, κοινή ιδεολογική συγκρότηση. Παρ’ όλα αυτά, οι πρώτες
στιγµές της κυβερνητικής του θητείας καταδεικνύουν τη σωστή
επιλογή του Κυριάκου Μητσοτάκη να τον τοποθετήσει ως
Υπουργό Δικαιοσύνης, καθώς επίσης και τη δύναµη αυτής της
παράταξης, της µεγάλης λαϊκής παράταξης στην οποία ανήκω
από τότε που γεννήθηκα, να εντάσσει στους κόλπους της προ-
οδευτικά και παραγωγικά στοιχεία του ευρύτερου προοδευτικού
χώρου, όταν αυτά αποδέχονται τις αρχές και τις αξίες µας.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτό το οποίο συνέβη πριν από λίγο σε
αυτή την Αίθουσα δεν θα πρέπει να ξανασυµβεί. Διότι και ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Πλεύρης, ξεκάθαρα ανέ-
φερε το καυτό σηµείο της αντιπαράθεσης, όπου τότε παραµονές
εκλογών -το θυµόµαστε όλοι- του 2019, µια βδοµάδα πριν δια-
λυθεί η Βουλή, η ενεργητική δωροδοκία από κακούργηµα έγινε
πληµµέληµα, µε ό,τι αυτό σηµαίνει, και καθώς επίσης και αυτά
τα οποία ειπώθηκαν από εξίσου στέλεχος της ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς που κατακεραύνωνε τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρω-
τοβουλία και επιλογή.

Νοµίζω ότι όταν βάλλουµε κατά της δικαιοσύνης των λειτουρ-
γών αυτής και των πολιτικών εκπροσώπων της, βάλλουµε κατά
της δηµοκρατίας και κατά του κοινοβουλευτικού θεσµού, το
οποίο πιστεύω ότι κατά βάση υπηρετεί τη δηµοκρατία.

Συζητούµε, λοιπόν, σε αυτό το κλίµα τον προϋπολογισµό µιας
Κυβέρνησης που διάγει τον πέµπτο βίο της κοινοβουλευτικής της
ζωής και µάλιστα, σε ένα περιβάλλον εξαιρετικά δύσκολο, αν λη-
φθεί υπ’ όψιν η αφετηρία αυτού του κυβερνητικού βίου: Υβριδικές
απειλές στον Έβρο 2020, κρίσεις στο Αιγαίο µεταξύ της γείτονος
και των διεκδικήσεών της, θέµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε το
υγειονοµικό ζήτηµα, το καυτό υγειονοµικό παγκόσµιο ζήτηµα το
οποίο µε εξαιρετική επιτυχία, πιστεύω, επαρκέστατα αντιµετώπισε
αυτή η Κυβέρνηση και ένα εκρηκτικό, θα έλεγα, µείγµα έναρξης
κυβερνητικής θητείας το οποίο πράγµατι κατέδειξε τις επιτυχείς
επιλογές και τη διαχειριστική της επάρκεια.

Σε αυτό, λοιπόν, το πρωτόγνωρο περιβάλλον εφαρµόστηκε την
πρώτη τετραετία ένα πλέγµα συγκροτηµένης δηµοσιονοµικής πο-
λιτικής που οδηγεί στην ανάπτυξη, ώστε, όπως ελέχθη κατά κόρον
από πολλούς συναδέλφους της κυβερνητικής πλειοψηφίας, να
ανακτήσουµε την επενδυτική βαθµίδα, γεγονός που σηµαίνει µει-
ωµένο κόστος δανεισµού για τη χώρα µας.

Παράλληλα, έχουµε αυξήσεις δαπανών για την υγεία και την
παιδεία, αυξήσεις µισθών και συντάξεων -τις όποιες αυξήσεις,
αλλά µετά από τόσα χρόνια αυξήσεις µισθών και συντάξεων- και
αφορολογήτου, γεγονός που έρχεται να προστεθεί µε το ρεκόρ
επενδύσεων σε ένα πρωτόγνωρο περιβάλλον και µάλιστα, µείωση
της ανεργίας στα ποσοστά της προ κρίσης περιόδου.

Αυτό δείχνει ότι η καλή πορεία της οικονοµίας µας είναι µια πρό-
κληση και ένας στόχος για αυτή την Κυβέρνηση µε αύξηση των ει-
σοδηµάτων και κυρίως τη θεραπεία του τεράστιου ζητήµατος που
κατατρώγει τα εισοδήµατα των µικρών και µεσαίων νοικοκυριών,
που είναι αυτό της ακρίβειας. Έχουν γίνει σηµαντικές παρεµβά-
σεις, θα έλεγα τόσες πολλές που ικανοποιούν πολιτικά όλους
εµάς, αλλά δεν ικανοποιούν αυτούς οι οποίοι πλήττονται από την
ακρίβεια. Πιστεύω, όµως, ότι το δείγµα γραφής αυτής της Κυβέρ-
νησης είναι προς τη θετική κατεύθυνση και θα έλεγα παρέχει σε
όλους µας µια ευοίωνη προοπτική για το µέλλον όσον αφορά την
τιθασεύσει του τεράστιου προβλήµατος της ακρίβειας.

Άκουσα µε προσοχή προηγουµένως τον Υπουργό Παιδείας,
τον κ. Πιερρακάκη, ο οποίος αναφέρθηκε σε διάφορες νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες τις οποίες φέρνει το επόµενο χρονικό διά-
στηµα, όπως αυτή της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε
δέσµευση περίπου 140 εκατοµµυρίων ευρώ, που είναι µια -κατά
την άποψή µου- σηµαντική µεταρρυθµιστική προσπάθεια, κυρίως
για να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες των τοπικών κοινωνιών. Η σύν-
δεση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας,
µε την προσπάθεια κάθε Ελληνόπουλου να ζήσει από αυτό το
οποίο έχει σπουδάσει και τη µείωση της ανεργίας, είναι µια πολύ
θετική ενέργεια, την οποία πιστεύω ότι πρέπει όλοι να στηρί-
ξουµε, όταν έρθει ως νοµοθετική πρωτοβουλία σε αυτή την Αί-

θουσα.
Επίσης, θα πρότεινα ότι πρέπει να υπάρξει µια σηµαντική σύν-

δεση και της πρωτογενούς παραγωγής µε την επαγγελµατική εκ-
παίδευση µε την ίδρυση ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης
πάνω σε συγκεκριµένες ποικιλίες πρωτογενούς παραγωγής, κάτι
το οποίο νοµίζω είναι τελείως απαραίτητο, ιδιαίτερα την περίοδο
που η πρωτογενής παραγωγή απαιτεί εξειδίκευση µε βάση τις
νέες τεχνολογίες.

Επίσης, δεν πρέπει να ξεχνάµε αυτό το οποίο συνέχει νοµίζω
όλους τους συναδέλφους σε αυτή την Αίθουσα, που είναι η ει-
δική εκπαίδευση στη χώρα µας -δεν ανεφέρθη ο κ. Πιερακκάκης
σε αυτό, αλλά ξέρω τις εργώδεις προσπάθειες που κάνει προς
αυτή την κατεύθυνση-, η οποία έχει πολύ δρόµο ακόµη να δια-
νύσει, προκειµένου να φτάσουµε στα ευρωπαϊκά επίπεδα τα
οποία υπάρχουν σε άλλες χώρες. Η ειδική εκπαίδευση στον τόπο
µου είναι κάτι πολύ σηµαντικό για τα ειδικά σχολεία, τα ΕΝΕΕ-
ΓΥΛ. Για πρώτη φορά ιδρύεται ΕΝΕΕΓΥΛ, Ενιαίο Ειδικό Επαγγελ-
µατικό Γυµνάσιο Λύκειο για τα παιδιά µας, κάτι το οποίο δεν
υπήρχε µέχρι τώρα, καθώς επίσης και τα ΕΕΚ τα οποία και αυτά
χρειάζονται συγκεκριµένες νοµοθετικές και πολιτικές παρεµβά-
σεις.

Το θέµα της υγείας, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, είναι κάτι
πάρα πολύ σηµαντικό. Βλέπουµε συνέχεια την έκδοση διαφόρων
προκηρύξεων οι οποίες, όµως, δυστυχώς εξαιτίας σηµαντικών
προβληµάτων τα οποία αντιµετωπίζει η υγεία και οι λειτουργοί
της, κηρύσσονται άγονες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει αυτό να το δούµε, γιατί είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό
που αφορά την υγεία του ελληνικού λαού, η οποία δυστυχώς
όσον αφορά το δηµόσιο σύστηµα υγείας, το εθνικό σύστηµα
υγείας, πλέον δεν καθίσταται ελκυστικό για τους νέους γιατρούς.
Είναι µια εξίσωση που πρέπει να λυθεί όσον αφορά τις απολαβές
των γιατρών, αλλά και το γενικότερο διοικητικό νοσοκοµειακό
περιβάλλον στο οποίο αυτοί καλούνται να λειτουργήσουν.

Στη Λακωνία σε σύντοµο χρονικό διάστηµα -σε τρία χρόνια- θα
έχουµε το νέο νοσοκοµείο που το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
ιδρύει στον τόπο µου, στη Σπάρτη. Αντιλαµβάνεστε ότι είναι µια
ευοίωνη προοπτική για τα θέµατα υγείας του λακωνικού λαού,
αλλά από την άλλη µεριά ενέχει σε όλους µας -εµάς τους Λάκω-
νες- ο φόβος τι θα γίνει µε τους γιατρούς οι οποίοι πρέπει να στε-
λεχώσουν το συγκεκριµένο νοσοκοµείο.

Αναφέρθηκαν πολλοί συνάδελφοι στην κλιµατική κρίση και στα
προβλήµατα τα οποία υπάρχουν όσον αφορά τον πρωτογενή
τοµέα. Ο ΕΛΓΑ, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, πρέπει να αναδιαρ-
θρωθεί εκ βάθρων. Όσον αφορά τον κανονισµό του από ό,τι γνω-
ρίζω ήδη µελετάται η εισαγωγή ενός νέου κανονισµού, το οποίο
θα εµπεριέχει νέους ασφαλίσιµους κινδύνους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τελειώνω σε ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι σε ένα λεπτό.

Έχετε φτάσει ήδη στα οκτώµισι. Μισό λεπτό ακόµα, κύριε συνά-
δελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Είναι κάτι πολύ σηµαντικό, το βλέ-
πουµε στις περιπτώσεις των φυσικών καταστροφών στον τοµέα
της πρωτογενούς παραγωγής µε ό,τι αυτό σηµαίνει.

Το ίδιο και ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Οι Έλληνες αγρότες είδαν σοβαρές
µειώσεις στις επιδοτήσεις τις οποίες έχουν λάβει, κάτι το οποίο
οφείλεται σε αστοχία του συστήµατος και νοµίζω ότι και αυτό -
είµαι βέβαιος- θα επιλυθεί, όπως πληροφορούµαι από τον κύριο
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης.

Τα ίδια και η Πυροσβεστική. Πρέπει να προχωρήσει το πρό-
γραµµα «ΑΙΓΙΣ». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω σε ένα
λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε συνάδελφε.
Τι ένα λεπτό; Είσαστε ήδη στα εννέα λεπτά. Δεν το βλέπετε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θα εξαντλήσω το δεκάλεπτο όπως
και ο προλαλήσας συνάδελφος.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, θέ-
λετε να κάνετε κατάχρηση, όπως και ο προηγούµενος, δηλαδή;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλοί

από εµάς, οι οποίοι εκπροσωπούµε εκλογικές περιφέρειες και
τις τοπικές κοινωνίες, µπορούµε να πούµε και να µιλάµε πολλές
ώρες. Η κορυφαία -όπως έχει λεχθεί- στιγµή της συζήτησης του
προϋπολογισµού είναι αυτή στην οποία πρέπει όλοι µας -είναι
επιβεβληµένο όλοι µας- να µεταφέρουµε αυτό το οποίο η τοπική
κοινωνία επιτάσσει από εµάς, κάτι το οποίο αυτή η Κυβέρνηση
το χρονικό διάστηµα το οποίο κυβερνά προσπαθεί µε ενεργή
δράση να επιτύχει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δαβάκη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γιώργος Λαµπρούλης, Βουλευτής του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, θα ακολουθήσει ο κ. Αθα-
νασίου, ο κ. Βαλτογιάννης και µετά ο κύριος Υπουργός, ο κ. Σκυ-
λακάκης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλή):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την υποµονή σας, γιατί
είναι να σας διαδεχτώ αµέσως µετά στο Προεδρείο.

Ως κόµµα θεωρούµε πως τα ζητήµατα της ιατροφαρµακευτι-
κής περίθαλψης της πρόληψης χρειάζεται να αποτελέσουν προ-
τεραιότητα της µαζικής αγωνιστικής διεκδίκησης του εργατικού
και λαϊκού κινήµατος, για αύξηση της κρατικής χρηµατοδότησης,
µαζικές προσλήψεις προσωπικού σε όλες τις δηµόσιες µονάδες
υγείας, σύγχρονο και επαρκή εξοπλισµό για απολύτως δωρεάν
έγκαιρη, ασφαλή, πλήρη αντιµετώπιση των λαϊκών αναγκών σε
υπηρεσίες πρόληψης, θεραπείας και αποκατάστασης. Και ακρι-
βώς το ΚΚΕ στηρίζει µε όλες του τις δυνάµεις, τις µαζικές και πο-
λύµορφες κινητοποιήσεις των εργαζόµενων υγειονοµικών την
ανάδειξη των σοβαρών προβληµάτων και τις διεκδικήσεις τους
µαζί µε τους άλλους εργαζόµενους και τους φορείς του λαϊκού
κινήµατος.

Αυτό απαιτούν τα αποδεκατισµένα δηµόσια κέντρα υγείας, για
παράδειγµα, από βασικές ιατρικές ειδικότητες, οι ελλείψεις στοι-
χειώδους ιατρικού εξοπλισµού, το ελλιπές σε αριθµό και γερα-
σµένο ιατρικό προσωπικό των δηµόσιων νοσοκοµείων, οι
ελλείψεις νοσηλευτικού προσωπικού που εξαναγκάζεται σε δι-
πλοβάρδιες, ο εξαναγκασµός των ασθενών σε περιπλάνηση ανά
την Ελλάδα ακόµα και του παιδικού πληθυσµού, ακόµα και για
τρέχουσες, απλές εξετάσεις, ιδιαίτερα στην περιφέρεια της
χώρας, όλα αυτά -και άλλα πολλά- την περίοδο της καινοτοµίας
και της ψηφιακής επανάστασης, δηλαδή να απαιτείται εσωτερική
µετανάστευση.

Έτσι οι εξαγγελίες της Κυβέρνησης για µέτρα βελτίωσης είναι
ανυπόστατες, αφού όλα τα µέτρα έχουν ως προϋπόθεση να µην
αντιστρατεύονται τα κριτήρια της καπιταλιστικής ανάπτυξης και
οικονοµίας, της οποίας βασική συνιστώσα είναι η όσο γίνεται µε-
γαλύτερη συµπίεση της τιµής της εργατικής δύναµης, εποµένως
και όλα όσα σχετίζονται µε τις ανάγκες για πρόληψη, θεραπεία,
αποκατάσταση, ανεξάρτητα τον διαχειριστή και τον τρόπο δια-
χείρισης αυτής της πολιτικής. Στόχος είναι η ελαχιστοποίηση των
δωρεάν παροχών στα λεγόµενα βασικά πακέτα, η µείωση των
κρατικών δαπανών και αύξησης της ατοµικής ευθύνης πληρω-
µών για µεγαλύτερο µέρος των αναγκών σε υγεία, φάρµακα και
άλλα.

Έτσι, για παράδειγµα, µε βάση και τα πρόσφατα στοιχεία που
έχουµε υπ’ όψιν µας, στην κατανοµή δαπάνης για την υγεία το
κράτος συµµετέχει µε 30,4%, ενώ οι ιδιωτικές δαπάνες είναι
69,6% επιµεριζόµενες σε άµεσες πληρωµές, δηλαδή κατά 37,8%
και έµµεσες µέσω των ασφαλιστικών ταµείων που αιµοδοντούν-
ται εξ ολοκλήρου από τις εισφορές των εργαζοµένων κατά
31,8%. Αυτή ακριβώς η κατανοµή δαπανών στην υγεία αντανα-
κλά την πολιτική περιορισµού της κρατικής δαπάνης και την ανά-
ληψη µεγαλύτερου βάρους από τον λαό. Πού οφείλονται οι
αυξηµένες δαπάνες του λαού; Στις περιορισµένες παροχές του
ΕΟΠΥΥ. Δείτε τι πληρώνει ο κόσµος για τις διαγνωστικές εξετά-

σεις, για φυσικοθεραπευτικές πράξεις, για την επιβολή συµπλη-
ρωµών, για τη στοµατική του υγεία, για τον προγεννητικό έλεγχο
ή αντίστοιχα στις θεσµοθετηµένες παροχές του ΕΟΠΥΥ, που δεν
ικανοποιούνται στις δηµόσιες δοµές, εξαναγκάζουν τον λαό να
πληρώνει επιπλέον ποσά στον ιδιωτικό τοµέα για αποκατάσταση,
για διαγνωστικές εξετάσεις, θεραπείες, χειρουργεία, ιατρικώς
υποβοηθούµενη αναπαραγωγή και ο κατάλογος είναι µακρύς.

Συγχρόνως, µέσα στο πλαίσιο της διαχρονικά εφαρµοζόµενης
αντιλαϊκής πολιτικής από όλες τις κυβερνήσεις, όπως και της ση-
µερινής, ενισχύονται οι επιχειρηµατικές µονάδες του δηµοσίου,
δηλαδή τα δηµόσια νοσοκοµεία ως αυτοτελείς οικονοµικές µο-
νάδες, αλλά και η περαιτέρω ανάπτυξη, γιγάντωση των ιδιωτικών
επιχειρήσεων στην υγεία σε επίπεδο οµίλων που κερδοφορούν
πάνω στις ανάγκες του λαού.

Αυτή την κατεύθυνση υπηρετεί και ο κρατικός προϋπολογι-
σµός του 2024, όπως και όλοι οι προηγούµενοι προϋπολογισµοί,
την υποταγή δηλαδή των µέτρων και στον τοµέα της ιατροφαρ-
µακευτικής περίθαλψης στις ανάγκες της καπιταλιστικής οικονο-
µίας και ανάπτυξης υπέρ των επιχειρηµατικών οµίλων, στην
τήρηση των δηµοσιονοµικών στόχων και όχι µε προτεραιότητα
τις λαϊκές κοινωνικές ανάγκες, ζήτηµα που αποτελεί βασικό ση-
µείο συµφωνίας όλων των κοµµάτων που συµφωνούν στρατηγικά
µε αυτή την ανάπτυξη, ανεξάρτητα τη φρασεολογία που χρησι-
µοποιούν, ή τις όλο και λιγότερες επιµέρους διαφοροποιήσεις.
Έτσι, αντί για παράδειγµα να µπαίνει ως προτεραιότητα η ενί-
σχυση σε υγειονοµικό προσωπικό των δηµόσιων µονάδων
υγείας, το βασικότερο πρόβληµα λειτουργίας τους αυτή τη
στιγµή –ποιο είναι;- είναι ότι επικρατεί το κριτήριο των αντοχών
της οικονοµίας. Όµως, αυτό το κριτήριο δεν βελτιώνει, αλλά αν-
τίθετα επιδεινώνει την τραγική και επικίνδυνη υποστελέχωση των
δηµόσιων µονάδων υγείας.

Θα συνεχιστεί η πολιτική της κινητικότητας των υγειονοµικών,
η αξιοποίηση ιδιωτών γιατρών, η παράταση του εργάσιµου βίου
και η αξιοποίηση συνταξιούχων, οι διπλοβάρδιες των νοσηλευ-
τών, η υπερεφηµέρευση των γιατρών και άλλα πολλά, µε όλα τα
αρνητικά αποτελέσµατα για την ποιότητα και την ασφάλεια των
υπηρεσιών προς τους ασθενείς, αλλά και των όρων δουλειάς των
υγειονοµικών.

Αντίστοιχα, η κρατική χρηµατοδότηση το µόνο που εγγυάται
είναι ότι η κατάσταση των δηµόσιων µονάδων υγείας όχι µόνο
δεν θα µείνει σταθερή στα σηµερινά απαράδεκτα επίπεδα, αλλά
θα επιδεινωθεί περαιτέρω.

Αντίστοιχα, στο φάρµακο, µε δεδοµένη τη σταθερή δηµόσια
δαπάνη, η κατάσταση αυτή για τους ασθενείς θα συνεχίσει να
προκαλεί µεγάλη οικονοµική αιµορραγία, αφού πρόκειται για µία
ανελαστική δαπάνη. Για δε το επόµενο διάστηµα η πρόβλεψη
είναι πως θα υπάρξει επιδείνωση της κατάστασης για τους ασθε-
νείς, διότι εξελίσσεται ο σχεδιασµός ένταξης καινοτόµων φαρ-
µάκων, αναγκαίων, που θα προκαλέσουν αύξηση της δαπάνης.
Τι σηµαίνει αυτό; Ότι για να διατηρηθεί η δηµόσια δαπάνη σε
σταθερά επίπεδα, θα υπάρξει πιθανόν συνδυασµός µέτρων απέν-
ταξης φαρµάκων από την αποζηµιούµενη λίστα του ΕΟΠΥΥ ή αλ-
λαγή των ποσοστών συµµετοχής των ασθενών µε διάφορους
τρόπους.

Όµως, την ίδια ώρα που για τους ασθενείς προοιωνίζεται πε-
ραιτέρω επιβάρυνση, για τους φαρµακοβιοµήχανους προβλέπε-
ται τζάµπα χρήµα για επενδύσεις στην έρευνα και ανάπτυξη
µέσω της απαλλαγής από το clawback και το rebate, διαµορφώ-
νοντας το έδαφος για την αποζηµίωσή τους και την κερδοφορία
τους. Να, λοιπόν, για ποιους καίγεται η Κυβέρνηση και τάζει να
δώσει επιχειρηµατικά και επενδυτικά κίνητρα, στους φαρµακο-
βιοµήχανους, που µπορεί να τους χορηγήθηκαν, όπως διατύ-
πωσε πριν λίγο διάστηµα ο Υπουργός, τα προηγούµενα χρόνια
έως τώρα 15 δισεκατοµµύρια ευρώ στις µεγάλες επιχειρήσεις
του κλάδου για να επενδύσουν, επενδύσεις, όµως, δεν έγιναν.
Τώρα, όµως, τι τους λέτε; Τους λέτε να συµβάλουν στην ανά-
πτυξη µε εργαλεία την ανταγωνιστικότητα, την κερδοφορία,
µέσω της αύξησης του ΑΕΠ, των επενδύσεων στην καινοτοµία
που, όµως, προϋποθέτουν το χτύπηµα των λαϊκών αναγκών και
στη λαϊκή φαρµακευτική περίθαλψη.

Να γιατί ο Υπουργός, η Κυβέρνηση θεωρεί επίτευγµα τη µεί-
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ωση της δηµόσιας φαρµακευτικής δαπάνης από τη σπατάλη των
7 δισεκατοµµυρίων ευρώ στο νοικοκύρεµα των 2 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, για την οποία τα προηγούµενα χρόνια τσακωνόσα-
σταν Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ για το ποιος έχει
συµβάλει περισσότερο στη µείωσή της.

Τόσο, λοιπόν, στα ζητήµατα της υγείας όσο και του φαρµάκου,
αλλά και άλλων τοµέων, αναδεικνύεται η χρεοκοπηµένη αντίληψη
ότι η επίτευξη των στόχων της καπιταλιστικής ανάπτυξης και οι-
κονοµίας, της επιχειρηµατικότητας θα είναι προς όφελος και των
εργαζοµένων στην υγεία, αλλά φυσικά και των αναγκών των
ασθενών.

Αλήθεια, µε τα εργαλεία της επιχειρηµατικότητας δεν καθορί-
στηκαν οι αναδιαρθρώσεις στον τοµέα της υγείας από όλες τις
κυβερνήσεις, τουλάχιστον σε βάθος τριάντα και πλέον ετών;
Αυτές δεν ήταν που διαµόρφωσαν τη σηµερινή απαράδεκτη επι-
κίνδυνη κατάσταση στα δηµόσια νοσοκοµεία και στα κέντρα
υγείας, µία κατάσταση που ο λαός µας πλήρωσε µε χιλιάδες νε-
κρούς στην πανδηµία, αλλά και στις πρόσφατες πληµµύρες στη
Θεσσαλία, όπου οι τεράστιες ανεπάρκειες στην υγειονοµική πε-
ρίθαλψη, την επιδηµιολογική -και το τονίζω- επιτήρηση και άλλα
ήρθαν µε µεγαλύτερη σφοδρότητα στην επιφάνεια, αναδεικνύον-
τας για µία ακόµη φορά την εγκληµατική πολιτική που ακολού-
θησαν όλες οι κυβερνήσεις, όπως και η σηµερινή, απέναντι στην
υγεία του λαού και της Θεσσαλίας; Είναι µία πολιτική που ζυγίζει
τις ανάγκες του λαού µε τη λογική κόστους-οφέλους.

Μάλιστα, κάνετε και προσπάθεια εξωραϊσµού του συστήµατος
που υπηρετείτε, αφού ο Υπουργός πριν πάλι από λίγο διάστηµα
µίλησε για την υγεία ως κοινωνικό αγαθό, προσβάσιµο σε όλους
και από την άλλη πλευρά, για την υγεία ως επιχειρηµατικότητα,
θέλοντας να πείσει πως είναι προτεραιότητες που στον καπιτα-
λισµό τρέχουν ταυτόχρονα, αλλά όχι παράλληλα. Όµως, για την
ακρίβεια θα του λέγαµε πως πάνε αντίθετα, αφού στη µία λωρίδα
βρίσκεται η υγεία ως κοινωνικό αγαθό και στο αντίθετο ρεύµα η
υγεία ως επιχειρηµατικότητα.

Γιατί εντός αυτού -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- του εκµεταλ-
λευτικού συστήµατος η ικανοποίηση των σύγχρονων λαϊκών
αναγκών στην πρόληψη, θεραπεία, αποκατάσταση αποτελούν
εµπόδιο στην κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων. Και γι’
αυτό συνεχώς διευρύνεται η απόκλιση από τις δυνατότητες που
διαµορφώνουν οι εξελίξεις στην επιστήµη, στην τεχνολογία και
στο σχετικά πολυάριθµο εξειδικευµένο επιστηµονικό δυναµικό
όλων των κλάδων και ειδικοτήτων και αντίστοιχα, στην ικανοποί-
ηση των συνεχώς διευρυνόµενων αναγκών του λαού.

Το λέµε ξεκάθαρα: Ο λαός έχει µπροστά του δύο δρόµους,
τον δρόµο που θα έχει ως κριτήριο την ικανοποίηση των κοινω-
νικών αναγκών, ή τον σηµερινό που αντιµετωπίζει την υγεία, το
φάρµακο ως εµπόρευµα. Από την έκβαση, λοιπόν, αυτής της αν-
τιπαράθεσης θα κριθεί και η κατάσταση του συστήµατος υγείας
που θα υπηρετεί τις κοινωνικές ανάγκες. Είναι εφικτό, αρκεί ο
λαός να το αποφασίσει, στο χέρι του είναι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαµπρούλη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Χαράλαµπος Αθανασίου, Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν δουλεύεις σκληρά, πρέπει

αυτό να γίνεται αντιληπτό από τους εντολείς σου, δηλαδή από
τον ελληνικό λαό και για αυτό πρέπει να κάνεις απολογισµό του
έργου σου. Είναι εύκολο καµµιά φορά στη δίνη της επικαιρότη-
τας και της πολιτικής και καµµιά φορά της µικροπολιτικής αντι-
παράθεσης να χάνουµε την ουσία. Και ποια είναι η ουσία; Ότι
εδώ δεν βρισκόµαστε για να τσακωνόµαστε νυχθηµερόν µεταξύ
µας. Η κατ’ εξοχήν δουλειά της Κυβέρνησης είναι να λύνει προ-
βλήµατα του ελληνικού λαού, µικρά και µεγάλα και βλέποντας
µπροστά να προγραµµατίζει λύσεις για να µη δηµιουργηθούν
καινούργια. Η Κυβέρνησή µας αυτό κάνει, αυτή είναι η δουλειά
µας.

Η συζήτηση στην Ολοµέλεια για τον προϋπολογισµό µάς δίνει
αυτή τη δυνατότητα, να έρθουµε στο Κοινοβούλιο και να παρου-
σιάσουµε το έργο µας συνολικά και έτσι να αντιληφθεί ο λαός

ποιος βρίσκεται εδώ για να εργαστεί για το συµφέρον του και
ποιος είναι εδώ για να λέει µεγάλα λόγια, να ωραιοποιεί κατα-
στάσεις και να υπόσχεται τα πάντα στους πάντες.

Η Κυβέρνηση δουλεύει σκληρά για όλους τους Έλληνες και
γι’ αυτό οι βασικές πολιτικές επιλογές της σε ποικίλα ζητήµατα,
όπως η κρίση του Έβρου, η αντιµετώπιση της πανδηµίας, η δια-
χείριση του µεταναστευτικού, οι µεταρρυθµίσεις στην εκπαί-
δευση και στη δηµόσια διοίκηση και η ενίσχυση της ασφάλειας
των πολιτών επικροτούνται από ποσοστά των πολιτών πολύ µε-
γαλύτερα από το εκλογικό ποσοστό της και µάλιστα, από πολύ
µεγάλο τµήµα των ψηφοφόρων κοµµάτων µε τα οποία η Νέα Δη-
µοκρατία δεν έχει ιδεολογική συγγένεια. Πείθει τους Έλληνες
πως αντιµετωπίζει ζητήµατα που λίµναζαν για πολλά χρόνια. Οι
πολίτες βλέπουν σιγά σιγά µέσω του συντελούµενου µεταρρυθ-
µιστικού έργου της Κυβέρνησης ότι το κράτος αλλάζει και σκοπεί
πρώτιστα στην εξυπηρέτησή τους.

Δεν είναι τυχαίο πως η χώρα µας αξιολογείται θετικά στην προ-
ώθηση των µεταρρυθµίσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τον
ΟΟΣΑ, την Παγκόσµια Τράπεζα και άλλους διεθνείς οίκους αξιο-
λόγησης. Ούτε είναι τυχαίο ότι κατέθεσε από τους πρώτους σχέ-
διο αξιοποίησης των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Την ίδια
στιγµή η διπλωµατική θέση της χώρας ενισχύεται, χτίζοντας πε-
ριφερειακές συµµαχίες και ισχυρές σχέσεις µε τις παραδοσιακές
µεγάλες δυνάµεις.

Η χώρα µας, προσηλωµένη στους κανόνες του Διεθνούς Δι-
καίου, καθιστά σαφές πως επιθυµεί την ειρήνη και τη συνεν-
νόηση, αλλά εγκαταλείπει φοβικά σύνδροµα του παρελθόντος
και ενεργεί δυναµικά, όταν προκαλείται και δεν ανέχεται ούτε
απειλές ούτε αµφισβητήσεις των δικαιωµάτων της, όπως ξεκα-
θάρισε ο Πρωθυπουργός. Έτσι, υπογράψαµε την Ελληνογαλλική
Συµφωνία και παίρνουµε τα αεροπλάνα Ραφάλ και τις φρεγάτες
Μπελαρά. Προωθήσαµε την αµερικανική παρουσία στην Αλεξαν-
δρούπολη και την αναβάθµιση στη Σούδα και στο Στεφανοβίκειο,
µε συνέπεια όλα αυτά να παρακάµπτουν, να εξουδετερώνουν την
περιφερειακή στήριξη των Ηνωµένων Πολιτειών στην Τουρκία
και κυρίως να της αφαιρούν ένα σηµαντικό γεωπολιτικό πλεονέ-
κτηµα.

Με ταπεινότητα, αφοσίωση και ακόµα σκληρότερη δουλειά αλ-
λάζουµε τη χώρα και η αλλαγή θα είναι πλήρης στο τέλος της
νέας τετραετίας. Γιατί; Διότι προετοιµάζουµε µε υπευθυνότητα
το σχέδιο της χώρας. Είµαστε προσηλωµένοι στις αρχές του δια-
φωτισµού, ενισχύουµε τους θεσµούς του κράτους δικαίου, εν-
δυναµώνουµε το κοινωνικό κράτος, σεβόµαστε τους κανόνες του
Διεθνούς Δικαίου, διοίκηση και δικαιοσύνη και λειτουργούν συν-
τεταγµένα και θεσµικά. 

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του 2023 δεν έχει
καµµία σχέση µε την Ελλάδα του 2019. Η Ελλάδα γύρισε σελίδα,
άλλαξε και συνεχίζει να αλλάζει. Το συµπέρασµα είναι ξεκάθαρο
και αυταπόδεικτο. Έγινε και συνεχίζει να γίνεται πιο ισχυρή οι-
κονοµικά, πολιτικά, γεωπολιτικά, στρατιωτικά και άντεξε παρά τις
πρωτόγνωρες εξωγενείς προκλήσεις που αντιµετώπισε και εξα-
κολουθεί να αντιµετωπίζει.

Τώρα, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο, τρία θέµατα. Το πρώτο
είναι το δηµογραφικό. Απασχολεί έντονα το δηµογραφικό πρό-
βληµα, η µείωση δηλαδή του πληθυσµού, ειδικά στις παραµεθό-
ριες περιοχές και κυρίως στα νησιά µας. Έτσι η ενίσχυση της
οικογένειας και ειδικά της πολύτεκνης οικογένειας αποτελεί προ-
τεραιότητα της Κυβέρνησής µας. Τις διακόσιες χιλιάδες και
πλέον πολύτεκνες οικογένειες στη χώρα µας οφείλουµε να τις
ενισχύσουµε ως ελάχιστη ανταπόδοση σε ό,τι αυτές προσφέ-
ρουν στη στήριξη του κοινωνικού ιστού της πατρίδας µας. Και
αυτό έπραξε η Κυβέρνησή µας, µε τη θεσµοθέτηση του νέου
Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, κύριος στόχος
του οποίου είναι η αντιµετώπιση της µείωσης του πληθυσµού και
η ενίσχυση των πολύτεκνων οικογενειών, κατοχυρώνοντας θε-
σµικά τις σχετικές κυβερνητικές αποφάσεις. Προγραµµατίζεται
µια σειρά στοχευµένων µέτρων και θεσµικών παρεµβάσεων που
θα ανακουφίσουν κατά πολύ τους πολύτεκνους µας, ενώ παράλ-
ληλα θεσπίζονται και αυστηρότερα µέτρα για την πάταξη της οι-
κογενειακής βίας.

Όσον αφορά το µεταναστευτικό, τον Ιούλιο του 2019 παραλά-
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βαµε από τον ΣΥΡΙΖΑ µια χαώδη κατάσταση. Ανεξέλεγκτες ροές
από την Τουρκία και ανεπαρκείς υπηρεσίες ασύλου. Σήµερα,
µετά από τέσσερα χρόνια η κατάσταση είναι εντελώς διαφορε-
τική και αυτό είναι επίτευγµα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και ου-
δείς καλόπιστος το αµφισβητεί τόσο στο εσωτερικό όσο και στο
εξωτερικό. Η Μόρια έκλεισε και από κόλαση έγινε σύγχρονο κέν-
τρο µε ανέγερση ειδικών σχολείων και φοιτητικές εστίες. Επιτα-
χύνθηκαν οι διαδικασίες ασύλου µε αποτέλεσµα να
αποσυµφορηθούν από τους αιτούντες άσυλο τα νησιά µας και
έτσι για να γίνει αντιληπτό το τι πετύχαµε, αρκεί να σας πω ότι
στην πατρίδα µου τη Λέσβο από είκοσι τρεις χιλιάδες περίπου
το 2019, σήµερα διαµένουν τριάµισι χιλιάδες εκτός των δύο χι-
λιάδων που τους δόθηκε άσυλο και επίκειται αναχώρησή τους
ύστερα από την ταχεία διεκπεραίωση του ασύλου όπως προανέ-
φερα.

Τέλος, καταστήσαµε σαφές προς κάθε κατεύθυνση ότι η Ελ-
λάδα έχει σύνορα, ότι τα σύνορα φυλάσσονται, ότι φυλάσσονται
όπως ορίζει το Σύνταγµα µας και οι νόµοι µας, ότι η φύλαξη τους
δεν αποτελεί µόνο κυριαρχικό δικαίωµα µας, αλλά και νοµική
υποχρέωση της χώρας.

Σήµερα η Τουρκία έχει δεσµευτεί για την επιτήρηση των συ-
νόρων της µε έλεγχο των διακινητών µεταναστών και αποτροπή
εισόδου στη χώρα µας. Ελπίζω η δέσµευση αυτή να είναι ειλικρι-
νής και αποτελεσµατική αν και προσωπικά δεν είµαι αισιόδοξος.
Και το λέω αυτό γιατί ακριβώς η ίδια δέσµευση υπήρχε και µάλι-
στα, µε ειδική ρήτρα στην κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης-
Τουρκίας του Μαρτίου του 2016. Ρήτρα την οποία η Τουρκία όχι
µόνο δεν τήρησε, αλλά αδιαφορούσε για τις ροές των µετανα-
στών προς τα νησιά µας.

Κύριε Πρόεδρε, ακούω συχνά εδώ στη Βουλή ότι το πρώτο ζή-
τηµα είναι πολιτικό είτε ότι το δεύτερο ζήτηµα θέλει πολιτική
προσέγγιση. Ζητήµατα, όµως, που άπτονται της εφαρµογής του
Συντάγµατός µας, που είναι ο βασικός µηχανισµός προστασίας
της έννοµης τάξης και συνεπώς και της λειτουργίας της Βουλής
είναι πρωτίστως ζητήµατα νοµικά, ζητήµατα που απαιτούν νοµική
προσέγγιση. Έτσι, ως τέτοια µε ορθή ερµηνεία και εφαρµογή
του Συντάγµατος και του Κανονισµού της Βουλής και η πολιτική
προσέγγισή τους γίνεται ασφαλέστερη και η λειτουργία της Βου-
λής καθίσταται αποτελεσµατικότερη.

Κάνω αυτή την εισαγωγή για να αναφερθώ στην εξεταστική
επιτροπή που ήδη λειτουργεί, γιατί ακούγεται ότι υπάρχουν και
θα υπάρξουν έντονες διαφωνίες σε διαδικαστικά, αλλά και ου-
σιαστικά ζητήµατα και ειδικά για την κατάρτιση του καταλόγου
των µαρτύρων. Η αναφορά µου παρακαλώ, καθαρά επιστηµο-
νική. Ανεξαρτήτως του ποια είναι η επιστηµονική άποψη οποιου-
δήποτε για την συνταγµατική θεσµοθέτηση του δικαιώµατος της
πλειοψηφίας, να ζητείται σύσταση εξεταστικών επιτροπών –
σωστό-, πρέπει να γίνουν αντιληπτά τα εξής ζητήµατα, έτσι ώστε
να µην επιδέχονται παρερµηνείες.

Κατ’ αρχάς η σύσταση εξεταστικών επιτροπών είναι πλέον και
δικαίωµα της µειοψηφίας, σύµφωνα µε το αναθεωρηµένο άρθρο
68 του Συντάγµατος και το άρθρο 144 του Κανονισµού της Βου-
λής.

Δεύτερον, η συγκρότηση των εξεταστικών επιτροπών γίνεται
από τον Πρόεδρο της Βουλής ανάλογα µε τη δύναµη των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων, σύµφωνα µε τις συνδυασµένες διατάξεις
των άρθρων 144 παράγραφος 8 και 31 παράγραφοι 3 και 5 και
29 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής.

Και τρίτον, η σύνθεση των επιτροπών, δηλαδή ποιοι Βουλευτές
θα συµµετέχουν, ορίζεται από τους Προέδρους των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων σύµφωνα µε το άρθρο 29 του Κανονισµού.

Εποµένως και εν όψει ότι τα άρθρα 145, 146 και 147 του Κα-
νονισµού της Βουλής δεν έχουν τροποποιηθεί, όλες οι ανακριτι-
κές πράξεις των εξεταστικών επιτροπών εν όψει του ότι αυτές
έχουν όλες τις αρµοδιότητες των ανακριτικών αρχών και του ει-
σαγγελέα πληµµελειοδικών, καθορίζονται από την πλειοψηφία
των µελών τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Σύµφωνα µε την αρχή της δεδηλωµένης, µεταξύ αυτών και τα
πρόσωπα που θα κληθούν ως µάρτυρες, βέβαια και για να µην

υπάρξει παρεξήγηση και αυτό το τονίζω ιδιαίτερα, είναι αυτο-
νόητο ότι πρέπει να καλούνται προς εξέταση µάρτυρες που
έχουν γνώση τού προς εξέταση ειδικού ζητήµατος δηµοσίου εν-
διαφέροντος όπως ορίζει η παράγαφος 1 του άρθρου 144 του
Κανονισµού. Όµως, αν σκοπός του συνταγµατικού νοµοθέτη και
µετά την αναθεώρηση του 68 ήταν να αποφασίζει η µειοψηφία
στις περιπτώσεις που µε πρωτοβουλία της συστήνονται εξετα-
στικές επιτροπές και για ποιες ανακριτικές πράξεις πρέπει να διε-
νεργηθούν, άρα και ποιοι µάρτυρες θα καλούνται προς εξέταση,
θα οδηγούµεθα στο άτοπο η µειοψηφία να αποκλείει και µάρτυ-
ρες που η πλειοψηφία θα πρότεινε οι οποίοι δεν θα ήταν αρεστοί.
Τέτοια ερµηνεία θα κατέλυε τη λειτουργία της πλειοψηφίας και
την αρχή της δεδηλωµένης, δηλαδή τα θεµέλια του κοινοβου-
λευτικού συστήµατος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Τον λόγο έχει ο κ. Βαλτογιάννης Διονύσιος από τους Σπαρτιά-

τες.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σήµερα εδώ για την ψή-

φιση του προϋπολογισµού του 2024. Ακούσαµε να µιλάτε για συ-
νέπεια λόγου και οικονοµική σταθερότητα. Είπατε ότι ο
προϋπολογισµός είναι αναπτυξιακός και ότι στηρίζεται στην κοι-
νωνική ευαισθησία. Μιλήσατε για τολµηρές µεταρρυθµίσεις και
ξένες επενδύσεις, για αύξηση της περιφερειακής στήριξης,
καθώς επίσης και για το ότι αρωγός σε όλα αυτά θα είναι το Τα-
µείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ 2021-2027, αλλά και το εθνικό πρό-
γραµµα ανάκαµψης.

Είπατε όλα αυτά τα όµορφα λόγια, ενώ στη χώρα µας κυριαρ-
χεί η ακρίβεια και η αισχροκέρδεια, µε κρατική ανοχή και πρό-
σθετα για το θεαθήναι. Δυστυχώς δεν µας είπατε µε πιο
ουσιαστικό τρόπο το σχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού θα
βοηθήσει τον πρωτογενή τοµέα.

Να υπενθυµίσουµε ότι ο πρωτογενής τοµέας παραγωγής είναι
ο µόνος τοµέας που µπορεί να φέρει ανάπτυξη. Ανάπτυξη ση-
µαίνει παραγωγή, αύξηση απασχόλησης και µείωση της ανερ-
γίας, επιστροφή των νέων στα χωριά µας, ευζωία µε την
επιστροφή στη φύση. Με την καταστροφική πολιτική για τον
πρωτογενή τοµέα τα τελευταία σαράντα χρόνια σε όποιο χωριό
κι αν πας δεν βρίσκεις ούτε άνθρωπο ούτε ζώα. Οι νέοι µας, το
µέλλον µας, έχουν ξενιτευτεί όπως το 1960. Και όπως πάµε η
χώρα µας δεν έχει κανένα µέλλον.

Το κόστος της παραγωγής στον πρωτογενή τοµέα της οικο-
νοµίας αυξάνεται δραµατικά και το εισόδηµα των παραγωγών
συρρικνώνεται. Δεν είναι µόνο το αποτέλεσµα της ενεργειακής
κρίσης, αλλά και από την άλλη πλευρά είναι ότι η Κυβέρνηση
ανακοινώνει µέτρα στήριξης, ελάχιστα ως προς το εύρος του
προβλήµατος, αποσπασµατικά χωρίς κανέναν σχεδιασµό σε ορί-
ζοντα χρόνου για την αντιµετώπιση της κρίσης που αποκτά µό-
νιµα χαρακτηριστικά.

Το σχέδιο του εθνικού προϋπολογισµού δεν βοηθάει τον αγρο-
τικό κόσµο, γιατί προβλέπει µείωση των επιδοτήσεων κατά 99
εκατοµµύρια, αύξηση του ΦΠΑ κατά 1,4 δισεκατοµµύρια. Δεν
υπάρχει σε αυτό καµµία αναφορά για φθηνό αγροτικό πετρέλαιο.
Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για µείωση του κόστους παραγω-
γής. Δεν υπάρχει καµµία αναφορά για την αναπλήρωση του χα-
µένου εισοδήµατος των αγροτών από την ακαρπία στην ελιά.
Έχει συζητηθεί να δοθεί, ως ελάχιστη αποζηµίωση, το ποσό των
200 ευρώ ανά στρέµµα και ακόµα το θέµα συζητείται.

Επίσης, δεν υπάρχει αναφορά σχετικά µε τη µείωση του κό-
στους παραγωγής, µε αφορολόγητο πετρέλαιο, πλαφόν στην
τιµή του αγροτικού ρεύµατος, κατάργηση του ΦΠΑ στα αγροτικά
µέσα και εφόδια, µείωση του ενεργειακού κόστους, που έχει ανε-
βάσει στα ύψη την τιµή του αρδευτικού νερού.

Όσον αφορά το Πρόγραµµα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής,
οι στόχοι του δεν πρόκειται να υλοποιηθούν και αυτό γιατί έχει
ήδη µικρό προϋπολογισµό, ο οποίος σχεδιάστηκε χωρίς να λαµ-
βάνει υπ’ όψιν του την υγειονοµική κρίση, τον πόλεµο Ρωσίας -
Ουκρανίας, αλλά και τη µεγάλη εκτίναξη του πληθωρισµού.

Ήδη, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα ανακοίνωσε ότι λόγω
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του πληθωρισµού, ο προϋπολογισµός της κοινωνικής αγροτικής
πολιτικής έχει µειωθεί κατά 85 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα συ-
νολικά 187 δισεκατοµµύρια.

Άρα ο προϋπολογισµός δεν µπορεί να στηρίξει το πράσινο πα-
ραγωγικό µοντέλο. Τα οικολογικά σχήµατα είναι δύσκολο να
εφαρµοστούν από τους αγρότες και θα χαθούν ενισχύσεις.

Αποτέλεσµα αυτού θα είναι να εγκαταλείψουν πάρα πολλοί
αγρότες το επάγγελµά τους, µειώνοντας και άλλο την παραγωγή
τροφίµων και θέτοντας σε κίνδυνο την επισιτιστική ασφάλεια της
χώρας. Από το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο της ΚΑΠ λείπει, επίσης,
η στρατηγική στόχευση και η ειδική µέριµνα για τα νησιά.

Κύριοι, πώς µπορεί να λυθεί το πρόβληµα τους ΤΟΕΒ; Γνωρί-
ζετε ότι οι οργανισµοί αυτοί είναι αναγκαίοι και µόνο µέσω αυτών
µπορούν οι αγρότες να ποτίσουν τα χωράφια τους; Γιατί δεν
προχωράτε στη διαγραφή χρεών των ΤΟΕΒ, όπως κάνατε µε τα
κανάλια και τις ποδοσφαιρικές οµάδες; Αν αυτό ζητάτε -την χρε-
οκοπία των ΤΟΕΒ- αυτό σηµαίνει το κλείσιµο των ΤΟΕΒ, αλλά και
την εκκαθάρισή τους. Άρα ουσιαστικά κοκκινίζουν τα χρέη και τα
χωράφια µας θα δοθούν στα funds. Συνέπεια αυτού θα είναι να
βρεθούν χρεωµένοι οι αγρότες. Μάλλον, θα πείτε και στους
αγρότες να γίνουν «ντελιβεράδες» για να επιβιώσουν, όπως εί-
πατε και στους δικηγόρους.

Αυτή είναι η αξιοκρατία της Νέας Δηµοκρατίας. Η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη δεν ενδιαφέρεται για την πρωτογενή παραγωγή. Την
θέλει ως «φτωχό συγγενή» στην παραγωγική διαδικασία, υπο-
βαθµίζοντας τη σηµασία που έχει για την ανάπτυξη της χώρας,
την απασχόληση, την µεταποίηση, τις εξαγωγές, τον τουρισµό
και την κοινωνική συνοχή. Αυτό αποδεικνύεται από τη µη έγκαιρη
λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση της δραµατικής αύξησης του
κόστους παραγωγής και τη χρηµατοδοτική στήριξη των αγροτι-
κών και κτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων. Πριν λίγα χρόνια σε µια
πενταµελή οικογένεια δούλευε ένας και ζούσαν µε αξιοπρέπεια
όλοι. Και τώρα, που κυβερνούν τα πτυχία του Χάρβαρντ, δου-
λεύουν όλοι και δεν µπορούν να πληρώσουν τη ΔΕΗ.

Εύχοµαι σε όλους Καλά Χριστούγεννα.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο στον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σκυλακάκη
για δέκα λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ση-
µερινή µου παρουσία είναι η πρώτη στην τελευταία τετραετία,
που δεν εισηγούµαι τον προϋπολογισµό, αλλά θα µου επιτρέψετε
να κάνω µία µικρή αναφορά µιας που ο προϋπολογισµός του
2023 συζητείται σήµερα και ήταν ένας προϋπολογισµός που µαζί
µε τον αγαπητό συνάδελφο Χρήστο Σταϊκούρα κατέθεσα και εγώ
στη Βουλή, ειδικότερα σε σχέση µε την δηµοσιονοµική πτυχή
του, να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου από µια σύντοµη αναφορά
σε εκείνον τον προϋπολογισµό. 

Τι λέγαµε έναν χρόνο πριν και ακούγαµε διάφορα από την Αν-
τιπολίτευση; Λέγαµε ότι θα υπάρξει το 2023 ένα µικρό πρωτογε-
νές πλεόνασµα στον προϋπολογισµό αυτόν. Ήταν 0,7% αν
θυµάµαι καλά. Τελικά πετύχαµε ένα πρωτογενές πλεόνασµα σε
αυτόν τον προϋπολογισµό 1,1% του ΑΕΠ. 

Λέγαµε ότι θα έχουµε µείωση του δηµοσίου χρέους και ακού-
γαµε διάφορα πράγµατα. Θυµάµαι κάποιους να επικαλούνται και
κάποιους υπολογισµούς για το χρέος ότι το χρέος αυξάνεται
κ.λπ.. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Το χρέος έπεσε στο 160%
του ΑΕΠ, είκοσι µονάδες κάτω από αυτό που παραλάβαµε. Και
αυτό έγινε σε µία τετραετία στην οποία η χώρα αντιµετώπισε
τρεις πολύ µεγάλες κρίσεις ταυτόχρονα ή παράλληλα, οι οποίες
είχαν πολύ βαριές δηµοσιονοµικές επιπτώσεις. Δηλαδή µει-
ώσαµε το χρέος, ενώ ταυτόχρονα είχαµε τον COVID, τεράστια
δηµοσιονοµική επιβάρυνση, πρωτοφανής, είχαµε τα προβλήµατα
στις σχέσεις µε τη γείτονα χώρα µε τεράστια δηµοσιονοµική επι-
βάρυνση, διότι έπρεπε να κάνουµε τους αναγκαίους εξοπλι-
σµούς και είχαµε και την ενεργειακή κρίση µε πολύ µεγάλη
δηµοσιονοµική επιβάρυνση, η οποία επιβάρυνε ευθέως και το
ΑΕΠ ταυτόχρονα, γιατί ενεργειακή κρίση σήµαινε ότι πήραµε
όλοι µαζί χρήµατα και δώσαµε τουλάχιστον 7 δισεκατοµµύρια

«ζεστό» χρήµα σε αυτούς που ήταν παραγωγοί φυσικού αερίου
και πετρελαίου στη διάρκεια της ενεργειακής κρίσης. Και πα-
ρόλα αυτά είχαµε µείωση του χρέους.

Σήµερα έχουµε πλέον επενδυτική βαθµίδα παρ’ όλες αυτές τις
κρίσεις και είµαστε πενήντα βαθµούς βάσης κάτω από την Ιταλία
στα οµόλογα µας και λίγο πάνω από την Ισπανία και από χώρες
που είναι της βαριάς δηµοσιονοµικής πειθαρχίας, όπως η Φιν-
λανδία, µας χωρίζουν σήµερα το πρωί που µιλάµε 0,6 µονάδες
στο επιτόκιο Είναι 2,7, η Φινλανδία και 3,3 η Ελλάδα. Τα λέω αυτά
για να έχουµε µία πραγµατική εικόνα του τι συνέβη στον προ-
ϋπολογισµό της χώρας. 

Στον ίδιο προϋπολογισµό του 2024 φέραµε, επίσης -και αυτό
συνδέει τα δύο Υπουργεία- τον πράσινο προϋπολογισµό και για
πρώτη φορά υπάρχει µία συστηµατική καταγραφή της περιβαλ-
λοντικής διάστασης των προϋπολογισµών όλων των Υπουργείων. 

Πάµε τώρα στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας. Εδώ θα πρέπει να ενηµερώσω την Εθνική Αν-
τιπροσωπεία ότι σε ό,τι αφορά την απορρόφηση των πόρων του
Ταµείου Ανάκαµψης που το Γενικό Λογιστήριο, µε την πάγια συν-
τηρητικότητά του έβαλε 170 εκατοµµύρια για το Υπουργείο για
το 2023, η τελική απορρόφηση θα ξεπεράσει τα 500 εκατοµµύ-
ρια. Έτσι και το 2022 και το 2023 θα έχουµε επενδυτικά έναν
προϋπολογισµό της τάξεως του 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ, χω-
ρισµένο σε πολλά διαφορετικά προγράµµατα για τα οποία θα µι-
λήσω στη συνέχεια 

Η βασική επιβάρυνση που είχαµε το 2022 στον προϋπολογισµό
από την πλευρά του Υπουργείου ήταν οι τιµές του ρεύµατος. Το
2023 το Υπουργείο ήταν σχετικά ουδέτερο δηµοσιονοµικά, δη-
λαδή κάλυψε τις επιδοτήσεις που δόθηκαν µέσω του Ταµείου
Ενεργειακής Μετάβασης, που δεν επιβαρύνει τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό και αντίθετα πήραµε και ένα ποσό από το Ταµείο
Ενεργειακής Μετάβασης το οποίο χρησιµοποιήσαµε και βοηθή-
σαµε τον κρατικό προϋπολογισµό, διότι το επίδοµα θέρµανσης
πληρώθηκε φέτος από το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης.

Το 2024 πάλι δεν θα υπάρξει επιβάρυνση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού, αλλά θα υπάρξει το τέλος των οριζόντιων επιδο-
τήσεων. Θα µου πείτε: Τελειώνουν οι επιδοτήσεις, αυξάνονται οι
τιµές; Η απάντηση που δίνει η αγορά και η ζωή είναι η αντίθετη.
Αυτή τη στιγµή η εικόνα που έχω για την 1η Ιανουαρίου του 2024
είναι ότι θα έχουµε τιµές καλύτερες ή ίδιες µε αυτές του Νοεµ-
βρίου, παρά το γεγονός ότι αποσύρονται οι οριζόντιες επιδοτή-
σεις. Αυτό συµβαίνει γιατί το Υπουργείο έφερε µια σηµαντική
µεταρρύθµιση που είναι το πράσινο τιµολόγιο που κινητοποιεί
τον ανταγωνισµό και η κινητοποίηση του ανταγωνισµού φαίνεται
ήδη από τα τιµολόγια που ήδη γνωρίζουµε ότι προτείνουν οι εται-
ρείες, καθώς και οι τιµές του φυσικού αερίου µπαίνουν σε κάπως
πιο φυσιολογικά επίπεδα. 

Ταυτόχρονα, στο πρώτο τρίµηνο του έτους αυτοί που κατά
κύριο λόγο επιβαρύνονται από πλευράς ηλεκτρικής θέρµανσης,
που είναι 1,2 εκατοµµύρια νοικοκυριά στον υπολογισµό µας αν
βγάλουµε έξω τα κοινωνικά τιµολόγια όπου παραµένουν οι επι-
δοτήσεις, θα δουν πολύ χαµηλότερες τιµές από πέρυσι που
υπήρχαν οι οριζόντιες επιδοτήσεις διότι από τις τιµές που θα δια-
µορφωθούν το πρώτο τρίµηνο, που σας λέω ότι θα είναι χαµη-
λότερες από αυτές που έχουµε σήµερα και από αυτές που
είχαµε πέρσι την ίδια εποχή, από αυτές τις τιµές θα αφαιρεθεί
ένα ποσό από 50 ως 480 ευρώ από τους λογαριασµούς του πρώ-
του τριµήνου. Συνεπώς οι άνθρωποι που θερµαίνονται ηλεκτρικά
και που είναι κατ’ εξοχήν ευάλωτοι για την επόµενη θερµαντική
περίοδο που είναι οι τρεις µήνες κατά κύριο λόγο του χειµώνα,
Ιανουάριος, Φεβρουάριος, Μάρτιος, θα έχουν τιµές που θα αντι-
στοιχούν µε τις προ κρίσης και προ πληθωρισµού τιµές. 

Πηγαίνω τώρα στα άλλα τρία µεγάλα πεδία του Υπουργείου
που συνδέονται και µε τον τρέχοντα προϋπολογισµό, καθώς ο
χρόνος µου είναι περιορισµένος.

Ξεκινώ από τη χωροταξία. Στη χωροταξία εισάγουµε µια νέα
λογική, που είναι αυτή του περιβαλλοντικού, χωροταξικού και πο-
λεοδοµικού ισοδυνάµου και η φιλοσοφία αυτή θα µας επιτρέψει
να έχουµε νέους πόρους που θα ενισχύσουν την ποιότητα ζωής
και τη ορθολογική δόµηση σε όλη τη χώρα.

Ποια είναι η λογική του ισοδυνάµου; Ότι όταν κάνεις κάτι που
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επιβαρύνει δυσανάλογα τη χωροταξία ή το περιβάλλον, πρέπει
ταυτόχρονα να πληρώνεις πόρους. Για παράδειγµα, για εκτός
σχεδίου δόµηση που έχει δυσανάλογη επίπτωση στη χωροταξία
της χώρας θα υπάρχει µία πρόσθετη πληρωµή πόρων, που θα
κατευθύνονται όµως όχι σε κάποιον απρόσωπο µηχανισµό, αλλά
σε έναν ειδικό λογαριασµό που θα µπορεί να ξοδεύεται µόνον
εντός του δήµου στον οποίο πραγµατοποιείται η εκτός σχεδίου
δόµηση. Αυτή είναι µία πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση που θα
µας επιτρέψει να έχουµε καινούργιους πόρους για έργα που θα
είναι στοχευµένα στο να µειώνουν την περιβαλλοντική και χωρο-
ταξική επιβάρυνση, είτε αυτοί οι πόροι προέρχονται από την
εκτός σχεδίου δόµηση, είτε οι πόροι από αυθαίρετη δόµηση του
παρελθόντος κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα κάνω παραπάνω από δύο - τρία λεπτά.
Πάω πολύ σύντοµα στον άλλο τοµέα όπου είναι πολύ µεγάλη

η παρέµβασή µας, που είναι τα δάση. Στα επόµενα δύο χρόνια -
βάζω δύο χρόνια γιατί στην ουσία είναι και πόροι του Ταµείου
Ανάκαµψης εκεί, οι οποίοι έχουν αυτόν τον χρονικό ορίζοντα και
δεν µπορεί εύκολα κανείς να πει πόσο θα είναι τον έναν και πόσο
τον άλλον χρόνο- θα έχουµε αθροιστικά επενδύσεις στα δάση
που θα ξεπεράσουν τα 600 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά θα προέλ-
θουν από το Εθνικό Σχέδιο Αναδάσωσης, από το «ANTINERO III»,
από τα αντιδιαβρωτικά που έχουµε εξασφαλίσει για να προστα-
τεύσουµε ακριβώς τα δάση που υπέστησαν καταστροφές και
από το νέο σύστηµα ολοκληρωµένης διαχείρισης των δασών
µέσω επιδότησης της βιοµάζας. Αυτό το ποσό, 300 εκατοµµύρια
τον χρόνο, που αφορά αποκλειστικά προστασία των δασών, δεν
το έχουν δει τα δάση της Ελλάδας ποτέ. Για να καταλάβετε, τα
ποσά που δίναµε µέχρι το 2019 - 2020 -βάζω και τα πρώτα χρόνια
τα δικά µας για να είµαι απολύτως έντιµος- ήταν της τάξεως των
30 εκατοµµυρίων. Μιλάµε, λοιπόν, για δεκαπλασιασµό των
πόρων που πηγαίνουν για την προστασία των δασών, των επεν-
δυτικών πόρων, γιατί το 2024 θα έχουµε και τις πεντακόσιες
προσλήψεις µονίµων για πρώτη φορά και χίλιες διακόσιες προσ-
λήψεις ακόµη. 

Και τελειώνω µε µια πολύ σύντοµη αναφορά στο νερό. Ο στό-
χος είναι στο νερό να επενδύσουµε πόρους στη µεταρρύθµιση
των φορέων παροχής πόσιµου νερού εκτός Αττικής και Θεσσα-
λονίκης όπου υπάρχει η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ. Εκεί έχουµε ένα
πρόβληµα, το οποίο προϋπήρχε, πολλών φορέων που είχαν συσ-
σωρεύσει υποχρεώσεις. Έγινε χειρότερο στη διάρκεια της ενερ-
γειακής κρίσης, αλλά όχι για όλους. Έχουµε φορείς οι οποίοι,
παρά το γεγονός ότι και αυτοί είχαν ενεργειακό κόστος, είναι
απολύτως υγιείς και φορείς που έχουν µεγάλα ληξιπρόθεσµα
χρέη. Εκεί, λοιπόν, ο στόχος είναι να κάνουµε µια µεταρρύθµιση,
να επενδύσουµε σε αυτή τη µεταρρύθµιση σηµαντικούς πόρους,
µε στόχο και προϋπόθεση όµως τη σοβαρή αύξηση της αποτε-
λεσµατικότητας, έτσι ώστε να έχουµε φθηνό και ποιοτικό νερό,
να µην κλείνουµε το µάτι στους κάθε είδους κακοπληρωτές, να
έχουµε ελαχιστοποίηση βλαβών και απωλειών νερού και ταχύ-
τατη διόρθωση των βλαβών.

Αυτές οι προϋποθέσεις και οι δείκτες αποτελεσµατικότητας
αυτών των προϋποθέσεων είναι οι όροι για να κάνουµε αυτή τη
σοβαρή δηµοσιονοµική επένδυση το 2024 στον χώρο του νερού.
Το πώς θα γίνει θα το συζητήσουµε προφανώς µε την τοπική αυ-
τοδιοίκηση εξαντλητικά, αλλά στο τέλος είναι απαράβατος ο όρος
του φθηνού και ποιοτικού νερού και της εισπραξιµότητας, της µεί-
ωσης απωλειών, για να γίνει και να πετύχει αυτή η επένδυση.

Τελειώνω λέγοντας ότι για την Κυβέρνησή µας η πορεία µέχρι
τώρα ήταν µια πολύ δύσκολη πορεία. Έπρεπε να αντιµετωπί-
σουµε πολύ µεγάλα προβλήµατα σε πάρα πολλά επίπεδα. Κά-
ποια από αυτά τα προβλήµατα είναι ήδη πίσω µας γιατί
αντιµετωπίσαµε µε επιτυχία τις µεγάλες αυτές κρίσεις, κάποια
είναι µπροστά µας και απαιτούν σοβαρές µεταρρυθµίσεις σε
πολλαπλά επίπεδα. 

Η Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη να προχωρήσει αυτές τις
µεταρρυθµίσεις και ζητάει γι’ αυτό και την έγκριση της Εθνικής
Αντιπροσωπείας για τον προϋπολογισµό του 2024.

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα τον παρακαλούσαµε να παραµείνει γιατί έχει κεντρίσει το

ενδιαφέρον των περισσοτέρων τουλάχιστον Κοινοβουλευτικών
Οµάδων.

Ζήτησε τον λόγο ο κ. Φάµελλος, για µια παρέµβαση φαντάζο-
µαι. Μετά θα µιλήσει ο κ. Κατρίνης, ο κ. Καραθανασόπουλος και
ο κ. Καζαµίας. 

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία) 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Ο λόγος που επιλέξαµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να κάνουµε µία παρέµβαση µετά την οµιλία του Υπουργού
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, έχει να κάνει προφανώς µε τα µεί-
ζονα θέµατα πολιτικής του Υπουργείου, µιας και η κλιµατική µε-
τάβαση και τα θέµατα της ισορροπίας οικοσυστηµάτων, κυκλικής
παραγωγής και ποιότητας ζωής είναι τα µεγαλύτερα ερωτήµατα
των επόµενων ετών. Εδώ θέλω να πω ότι δυστυχώς δεν ακού-
σαµε τίποτα για το πώς ο προϋπολογισµός υποστηρίζει αυτή την
πράσινη µετάβαση της κοινωνίας µας. 

Η Κυβέρνηση έχει αφήσει αθωράκιστη την Ελλάδα και αυτό
φάνηκε µε τις φυσικές καταστροφές. Δυστυχώς δεν είναι µόνο
το δηµοσιονοµικό αρνητικό κόστος και πρώτα από όλα το φυσικό
και ανθρώπινο κόστος των καταστροφών, το πρόβληµα είναι ότι
δεν υπάρχει προγραµµατισµός της Κυβέρνησης αλλά και επάρ-
κεια.

Όµως, οφείλω να πω, µιας και παίρνω το Βήµα µετά από µια
άσχηµη στιγµή του Κοινοβουλίου, ότι πρέπει να καταγγείλουµε
την απαράδεκτη στάση του Υπουργού Δικαιοσύνης που προηγή-
θηκε. Δεν ξέρω γιατί έχει τόση ένταση ο κ. Φλωρίδης. Μπορεί να
οφείλεται στο πατατράκ που έπαθε στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις όταν εκτέθηκε για την ασυλία τραπεζιτών και τον διέψευσε
ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος.

Εµείς πάντως κατανοούµε ότι µεγάλη αγωνία πρέπει να έχει ο
Υπουργός Δικαιοσύνης µιας χώρας που είναι το µαύρο πρόβατο
της Ευρώπης στα θέµατα του κράτους δικαίου, που έχει παρα-
κολουθήσεις και υποκλοπές σχεδόν στο µισό Υπουργικό Συµβού-
λιο αλλά και στον Αρχηγό του στρατεύµατος και δεν έχουν δοθεί
για αυτό το θέµα ακόµα απαντήσεις, σε µία χώρα όπου έρχεται
ένα πόρισµα από την Ευρωπαία Εισαγγελέα και το θάβει µια Κυ-
βέρνηση η οποία δεν ψηφίζει προκαταρκτική επιτροπή, ενώ
υπάρχουν ευθύνες σε επίπεδο Υπουργού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Πράγµατι πρέπει να έχει πολύ άγχος ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης.

Όµως, κύριε Σκυλακάκη, δεν είναι µόνο ότι δεν ακούσαµε στην
οµιλία σας τίποτα για το παραγωγικό µοντέλο, για τα πλαστικά
µιας χρήσης, για την κλιµατική µετάβαση, για τα προεδρικά δια-
τάγµατα των περιοχών «NATURA» που όλα αυτά συνδέονται µε
την ανάπτυξη της χώρας, όπως και ότι δεν ακούσαµε για τα πρό-
στιµα που πληρώνουµε και για τις καταδίκες για τη βιοποικιλό-
τητα που µας έχει επιβάλει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Οφείλετε
να µας δώσετε απαντήσεις και για άλλα συγκεκριµένα θέµατα.

Πρώτο ζήτηµα, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι υπεύθυνη για
την αισχροκέρδεια στο ρεύµα. Οι εταιρείες παραγωγής ρεύµα-
τος εισέπραξαν 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ υπερκέρδη από την
ηλεκτροπαραγωγή. Φορολογήθηκαν µόνο για 340 εκατοµµύρια.
Αυτό σηµαίνει ότι υπήρξε κλοπή από την ελληνική κοινωνία και
οικονοµία 1,85 δισεκατοµµύρια ευρώ από την ηλεκτροπαρα-
γωγή. Και αυτά λείπουν και από τον προϋπολογισµό. Λείπουν
από την οικονοµία και από τα νοικοκυριά. Έχετε κάνει δώρο στην
ηλεκτροπαραγωγή 1,85 δισεκατοµµύρια. Όµως ακόµα πιο
ακραίο είναι ότι υπήρχε ένα δισεκατοµµύριο ευρώ, υπήρχαν
υπερκέρδη στην προµήθεια του ρεύµατος, το εντοπίσαµε εδώ
στη Βουλή, υποχρεωθήκατε να συρθείτε σε µια νοµοθετική ρύθ-
µιση, βγάλατε µετά από έναν χρόνο υπουργική απόφαση και
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ακόµα τα υπερκέρδη της προµήθειας δεν έχουν έκτακτη φορο-
λόγηση. Κι αυτό είναι θέµα επίσης και του προϋπολογισµού αλλά
εις βάρος και των νοικοκυριών. Και τελικά ποια ήταν η κατάληξη
αυτού του αλαλούµ που ζήσαµε στην πολιτική ρεύµατος; Τα πο-
λύχρωµα τιµολόγια όπου ο πολίτης και ο καταναλωτής και η επι-
χειρηµατικότητα δεν ξέρουν από πού να φυλαχθούν.
Επανέρχεται η ρήτρα αναπροσαρµογής είτε στα τιµολόγια που
καθορίζονται µετά το κλείσιµο του µήνα, δηλαδή µε ex post χρέ-
ωση, αλλά υπάρχει και άλλο τιµολόγιο όπου η πρόβλεψη της ρή-
τρας αναπροσαρµογής εισάγεται στα τιµολόγια. Τελικά πάντα
το κόστος το πληρώνει η αγορά και ο καταναλωτής. Και ξέρετε
γιατί; Γιατί δεν έχετε κάνει µια µεταρρύθµιση ώστε να υπάρχει
όριο κέρδους στη χονδρεµπορική αγορά ρεύµατος. Έτσι λει-
τουργούν οι προηγµένες χώρες, έτσι προφυλάσσονται τα νοικο-
κυριά, έτσι προφυλάσσεται η ελληνική οικονοµία. Όµως, δεν
θέλετε να κάνετε αυτήν τη ρύθµιση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό και αφήνετε το πάρτι στην ηλεκτροπαραγωγή. Γιατί τι

πιο λογικό από το να υπάρχει ένας συντελεστής κέρδους στην
αγορά ηλεκτροπαραγωγής, όταν αυτή επηρεάζει όλη την οικο-
νοµία και την κοινωνία;

Όµως πρέπει να αναφερθούµε και στα διυλιστήρια, τα οποία
ενώ είχαν 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ υπερκέρδη το 2022 επέστρε-
ψαν µόλις 650 εκατοµµύρια και αυτά µε έκπτωση φόρου. Γιατί
βάλατε την έκτακτη εισφορά, ως κόστος στην επόµενη χρήση,
µία έκπτωση φόρου που φτάνει τα 185 εκατοµµύρια ευρώ. Και
για τα νέα υπερκέρδη του 2023 που φτάνουν τα 1,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ δεν ακούσαµε τίποτα.

Άρα, κύριε Σκυλακάκη, περιµένουµε να µας πείτε πότε θα φο-
ρολογήσετε τα υπερκέρδη των δύο διυλιστηρίων τα οποία και το
2023 θα επιβαρύνουν και την οικονοµία και την κοινωνία. 

Αντί για αυτό µέχρι στιγµής µάθαµε την επιλογή της Κυβέρνη-
σης να χάσει ποσοστό µετοχών από τα Ελληνικά Πετρέλαια και
έτσι να µειωθεί η δυνατότητα της ελληνικής πολιτείας να παρεµ-
βαίνει και στην ενεργειακή πολιτική στην κρίσιµη διαδικασία της
µετάβασης. Θέλουµε µια απάντηση σε αυτό, γιατί επηρεάζει και
τον προϋπολογισµό και την ανάπτυξη της χώρας. Πώς είναι δυνα-
τόν δηλαδή σε έναν κρίσιµο ενεργειακό πυλώνα που έχει µετοχές
το δηµόσιο, ενώ δεν υπάρχει ζηµιογόνα χρήση, ενώ δεν υπάρχει
µνηµονιακή δέσµευση, να αποχωρείτε και να µειώνετε τη µετοχική
σύνθεση του δηµοσίου, εννοώ του ΤΑΙΠΕΔ; Και µην µου πείτε ότι
υπάρχουν και κάποια ασφαλιστικά ταµεία που έχουν µετοχές ως
διαθέσιµα στα Ελληνικά Πετρέλαια. Μιλάω για τις µετοχές που
έχει απευθείας το ελληνικό δηµόσιο, το ΤΑΙΠΕΔ και το Υπουργείο
Οικονοµικών. Και  επιπλέον έρχεται νέα ρύθµιση, και ας το πούµε
στη Βουλή, είναι ότι θα µειώσει τις θέσεις του δηµοσίου στο διοι-
κητικό συµβούλιο. Υπάρχει και αυτό µπροστά.

Άρα, ξεπούληµα χωρίς λόγο. Η ευθύνη της Κυβέρνησης και
στο ρεύµα και στα πετρέλαια, και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, στα
διυλιστήρια είναι διπλή. Ως µέτοχος της ΔΕΗ και ως µέτοχος των
Ελληνικών Πετρελαίων είναι η ίδια η Κυβέρνηση υπεύθυνη για
την αύξηση των τιµών, είναι η ίδια η Κυβέρνηση που αισχροκερ-
δεί. Και ως Υπουργείο Ενέργειας και Περιβάλλοντος και ως
Υπουργείο Ανάπτυξης και ως Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
είναι η ίδια η Κυβέρνηση που δεν ελέγχει την αγορά. Είναι διπλό
το παράπτωµα και διπλό το πρόβληµα που δηµιουργείται στην
ελληνική κοινωνία και την οικονοµία.

Και τώρα µετά από όλα αυτά και το πάρτι στην ενέργεια και
στα διυλιστήρια και στο ρεύµα, έρχεται να ανακοινώσει σήµερα
ο κ. Σκυλακάκης τη µεταρρύθµιση στο νερό. Ξέρετε ποια είναι
µεταρρύθµιση που είπε πριν από λίγο και που δεσµεύτηκε ότι θα
µπει στον προγραµµατισµό του 2024; Αφού χρεοκόπησαν τις Δη-
µοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης και Αποχέτευσης γιατί τους χρέ-
ωσαν το ενεργειακό κόστος της ρήτρας αναπροσαρµογής και
αφού δεν επέτρεψαν στους δήµους να στελεχώσουν και να ορ-
γανώσουν υπηρεσίες ύδρευσης-αποχέτευσης, έρχεται τώρα, µε
τη δικαιολογία της ανεπάρκειας που ο ίδιος δηµιούργησε -και
αναφέροµαι διαχρονικά στη θέση του Υπουργού, όχι µόνο προ-
σωπικά στον κ. Σκυλακάκη, αλλά ευθύνεται κι αυτός για το τε-
λευταίο πεντάµηνο- να δικαιολογηθεί ότι λόγω της ανεπάρκειας
καταργεί τις ΔΕΥΑ, τις ενοποιεί σε περιφερειακά σχήµατα, πα-

ραβιάζει ακόµα και τον κανόνα της ιδιοκτησίας και συνταγµατικά
δικαιώµατα αλλά και την αρµοδιότητα της αυτοδιοίκησης, απο-
µακρύνει τις διοικήσεις από τα δηµοτικά συµβούλια, για να κάνει
τι; Για να προχωρήσει στην εισαγωγή των ΣΔΙΤ στη διαχείριση
της ύδρευσης και της αποχέτευσης, όπως έχει ανακοινώσει από
το 2020 ο Γενικός Γραµµατέας Αποβλήτων κ. Γραφάκος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Σκυλακάκης µόλις ανακοί-
νωσε, κατά παράβαση των κανόνων που αφορούν στη διαχείριση
του δηµόσιου αγαθού που λέγεται νερό, το σχέδιο ιδιωτικοποί-
ησης των ΔΕΥΑ, δηλαδή των Υπηρεσιών Ύδρευσης και Αποχέ-
τευσης της Αυτοδιοίκησης.

Και πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Σήµερα ήταν η έκτακτη γε-
νική συνέλευση των ΔΕΥΑ. Θα µας βρείτε απέναντι, κύριε Σκυ-
λακάκη. Ξέρουµε τι είναι τα νεοφιλελεύθερα αρπακτικά και
περιµέναµε ότι θα έρθει η ώρα που θα βάλετε χέρι και στο νερό
και στην αυτοδιοίκηση. Αυτό το σχέδιο υλοποιείτε εις βάρος των
αναγκών της κοινωνίας, εις βάρος των αναγκών της οικονοµίας,
εις βάρος του συµφέροντος του περιβάλλοντος και των πολιτών.
Το µόνο που έχετε στο µυαλό σας είναι να ενοποιήσετε το οικο-
νοµικό µέγεθος των ΔΕΥΑ για να κάνουν καλύτερες δουλειές κά-
ποιοι εργολάβοι. Πάλι συµφέροντα έρχονται να εξυπηρετήσουν
εις βάρος ακόµη και αποφάσεων που έχει το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας στα θέµατα του νερού.

Θα µας βρουν όµως απέναντι είτε σε συναυλίες όπως κάναµε
στη Θεσσαλονίκη, όπου στραπατσάρισαν οι πολίτες την πολιτική
του κ. Μητσοτάκη για την ΕΥΑΘ και την ΕΥΔΑΠ, είτε στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, είτε στους θεσµούς, είτε µε τους εργα-
ζόµενους. Εµείς θα είµαστε εκεί, κύριε Σκυλακάκη. Τη δική σας
διαδροµή την έχουµε δει και στο παρελθόν και στο παρόν, ξε-
πούληµα για να τακτοποιούνται οι κολλητοί σας, αλλά δυστυχώς
φτώχεια και υποβάθµιση και της αυτοδιοίκησης και της κοινω-
νίας.

Σε αυτό θα µας βρείτε απέναντι, κύριε Σκυλακάκη, και οι απαν-
τήσεις ξέρουµε ότι θα είναι έτσι κι αλλιώς φτωχές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια
παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρίνη, είναι
η τελευταία από τις τρεις παρεµβάσεις που έχετε. Σας κάνω
θερµή παράκληση για την τήρηση του τρίλεπτου στον χρόνο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, επειδή το ανέφερε ο Υπουργός και υπάρχει µια

µόνιµη επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης για τη µείωση του
χρέους και για τη µεγάλη επιτυχία, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε,
ότι επί θητείας αυτής της Κυβέρνησης σαράντα έξι µήνες θητεία
αυτής της Κυβέρνησης, έχουµε αύξηση του κρατικού χρέους
46,1 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή ένα δισεκατοµµύριο τον µήνα κρα-
τικό χρέος µε υπογραφή της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη, για
να σταµατήσει το παραµύθι ότι εδώ µειώθηκε το χρέος και ότι
όλα πάνε καλά και ότι όλα είναι οµαλά.

Δεύτερον, είναι αντιφατικό ο εποπτεύων Υπουργός του Γενι-
κού Λογιστηρίου, µέχρι την προηγούµενη τουλάχιστον θητεία
του, να µιλάει για συντηρητική εκτίµηση όσον αφορά την απορ-
ρόφηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Με βάση τα επί-
σηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, µόλις το 14% των
στόχων και των οροσήµων του Ταµείου Ανάκαµψης έχει επιτευχ-
θεί µέχρι σήµερα. Και αναρωτιέται κανένας, µέχρι το τέλος του
2026 θα καταφέρετε να ολοκληρώσετε το υπόλοιπο 86%;

Τρίτο θέµα, σχετικά µε το θέµα του νερού. Ο ίδιος ο κύριος
Υπουργός στο νοµοσχέδιο για την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ είπε στο
Υπουργικό Συµβούλιο ότι για τις ΔΕΥΑ σκοπός του είναι το κρά-
τος να έρθει να βοηθήσει οικονοµικά την αυτοδιοίκηση και ότι θα
συµµορφωθεί µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
και τον δηµόσιο χαρακτήρα του νερού. Δεν το είπαµε εµείς, ο
κύριος Υπουργός τα είπε.

Έρχεται όµως τώρα και λέει, το είπε σήµερα στην τοποθέτησή
του, ουσιαστικά προαναγγέλλει την ιδιωτικοποίηση από την πίσω
πόρτα και βεβαίως αυτό µέσα από την αύξηση της γεωγραφικής
εµβέλειας των ΔΕΥΑ, την ίδια στιγµή που οι εκπρόσωποι της αυ-
τοδιοίκησης επισηµαίνουν ότι ακριβώς αυτή η αύξηση της εµβέ-
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λειας είναι µια από τις αιτίες της συσσώρευσης προβληµάτων,
έρχεται και λέει ότι θα το προχωρήσει, βεβαίως χωρίς να δώσει
και τίποτα για τα αχαρτογράφητα δίκτυα.

Γιατί άραγε; Διότι τα µεγάλα σχήµατα, όπως καταλαβαίνουµε,
είναι και δελεαστικά για τους µεγάλους παίκτες. Και όλοι γνωρί-
ζουµε ότι οι µεγάλοι παίκτες είναι συγκεκριµένες και λίγες εται-
ρείες. 

Δεν ακούσαµε, όµως, κάτι από τον Υπουργό, ο οποίος εκφρά-
ζει µια βεβαιότητα ότι οι τιµές της ενέργειας θα παραµείνουν οι
ίδιες µε τώρα και θα είναι διαχειρίσιµες, παρά το γεγονός ότι ο
προϋπολογισµός αναθεώρησε τον ρυθµό ανάπτυξης, το προσχέ-
διο µε το σχέδιο, ακριβώς λόγω της επανεκτίµησης της τιµής του
πετρελαίου. Είναι η ίδια εκτίµηση που έκαναν κάποιοι τον Δεκέµ-
βρη του 2021 στο Σότσι, όταν άλλαξαν τον τρόπο υπολογισµού
της τιµής του αερίου στη συµφωνία της ΔΕΠΑ µε την
«GAZPROM», παρουσία του κ. Μητσοτάκη. Είναι η ίδια εκτίµηση
που έκαναν κάποιοι το φθινόπωρο του 2022, όταν έλεγαν ότι
έχουµε συµφωνία που εξασφαλίζει την τροφοδοσία της χώρας
εν καιρώ πολέµου µε τη γαλλική εταιρεία «TOTAL ENERGIES»
και σήµερα έχουµε πληρώσει 50 εκατοµµύρια χωρίς να παραλά-
βουµε τις ποσότητες αερίου και συνολικά 400 εκατοµµύρια τον
χρόνο θα πληρώσει η ΔΕΠΑ Εµπορίας δηµοσίου συµφέροντος,
χωρίς να έχει παραλάβει τις ποσότητες του αερίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και, µάλιστα, θέλω να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, το εξής: Υπάρ-

χει ενδεχόµενο να αποζηµιωθεί µέρος του ποσού από το Ταµείο
Ενεργειακής Μετάβασης; Θέλω ευθεία απάντηση.

Και ολοκληρώνω λέγοντας ότι ένα θέµα για το οποίο θα περί-
µενα από τον Υπουργό να αναφερθεί, είναι το ζήτηµα των δι-
κτύων, το οποίο είναι κορεσµένο σε πάρα πολλές περιοχές.
Μικρές και µεσαίες εµπορικές και βιοµηχανικές επιχειρήσεις δεν
µπορούν να συνδεθούν. Έργα πάνω από 50 KW περιµένουν
απάντηση πάνω από έξι µήνες και, βεβαίως, εµπορικά έργα ενερ-
γειακών κοινοτήτων και στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας –
το ξέρει ο κ. Κουκουλόπουλος- και στην Πελοπόννησο έχουν
αδυναµία σύνδεσης µε το δίκτυο. 

Τι θα κάνει η Κυβέρνηση στο πλαίσιο και της ενεργειακής δη-
µοκρατίας και του ανοίγµατος του παιχνιδιού, για να µπορέσει
να δώσει τη δυνατότητα να υπάρξει σύνδεση στο δίκτυο;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Ο κ. Καραθανασόπουλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Η πράσινη µετάβαση που και η Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα

κόµµατα επικαλούνται, αλλά και η απελευθέρωση της ενέργειας,
αποτελούν την αιτία της ενεργειακής φτώχειας και της ενεργει-
ακής ακρίβειας και στη χώρα µας και σε διεθνές επίπεδο και πα-
νευρωπαϊκά, γιατί διαµορφώσατε ένα ανεπαρκές και πολύ
ακριβό ενεργειακό µείγµα. Και πάνω σε αυτό βάλατε φόρους,
τέλη, επιβαρύνσεις, ρήτρες. Και από την άλλη µεριά, ως καύσιµο
µεταβατικό αποδεχτήκατε το εισαγόµενο φυσικό αέριο, είτε είναι
σε αέρια µορφή από τη Ρωσία, είτε τώρα το υγροποιηµένο.

Να, λοιπόν, οι αιτίες των σηµαντικών προβληµάτων που έχει
να αντιµετωπίσει η λαϊκή οικογένεια. Και, µάλιστα, µε τις τελευ-
ταίες επιλογές µετατρέπετε σε ατοµική ευθύνη µέσα στο πλαίσιο
της επιλογής των διαφόρων χρωµατισµών τιµολογίων, το να µπο-
ρέσει να διασφαλίσει ο καθένας φθηνό ρεύµα για το νοικοκυριό
του, προκειµένου να βγάλετε από το αστικό κράτος την ευθύνη
διασφάλισης επαρκούς και φθηνής ενέργειας. 

Αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο δώρο στα αρπακτικά της πράσινης
ενέργειας που είναι ακριβώς τα ίδια αρπακτικά για τα οποία τόσα
χρόνια τώρα έχετε διασφαλίσει εγγυηµένες τιµές για τα αιολικά
και τα φωτοβολταϊκά. Και τώρα λέτε να τους βάλετε πλαφόν στα
κέρδη; Μα, τους διασφαλίζετε τις τιµές. Τους διασφαλίζετε τα
έσοδα και τα κέρδη τους µε τις πολιτικές όλα αυτά τα χρόνια.
Έχετε δώσει σκανδαλώδη κίνητρα αναπτυξιακά σε όλα αυτά.

Ταυτόχρονα, διαµορφώνετε µία ανορθολογική εικόνα. Ποια
είναι αυτή; Ενώ υπάρχουν έτοιµες επενδύσεις δεκάδων δισεκα-
τοµµυρίων για την πράσινη ενέργεια, δεν υπάρχουν τα απαραί-
τητα δίκτυα τα οποία για να κατασκευαστούν απαιτούν και
χρόνο, αλλά και πολύ χρήµα, τεράστιο. Και αυτός ο ανορθολο-
γισµός είναι ίδιον. Επιδοτείτε επενδύσεις οι οποίες δεν θα µπο-
ρέσουν να τροφοδοτήσουν. Γι’ αυτό ταυτόχρονα, την ίδια στιγµή,
επιδοτείτε και τα κέντρα αποθήκευσης ενέργειας, επειδή δεν
υπάρχουν τα δίκτυα.

Με την πολιτική αυτή εµπλέκετε όλο και περισσότερο τη χώρα
µας στους επικίνδυνους ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς. Τα
δύο καλώδια τα οποία θέλετε να κάνετε και έχετε δροµολογήσει,
το EuroAsia µε το Ισραήλ για να µεταφέρει ενέργεια και το Eu-
roAfrica µε την Αίγυπτο, οξύνουν όλο και περισσότερο την ενερ-
γειακή εξάρτηση της χώρας. Την εµπλέκουν όλο και
περισσότερο στα παιχνίδια των ανταγωνισµών και στους κινδύ-
νους που προκύπτουν απ’ αυτούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και, τέλος, ίδια ακριβώς φιλοσοφία µε αυτήν είναι και τα Ελ-

ληνικά Πετρέλαια, δηλαδή η περαιτέρω διευκόλυνση της δράσης
των ιδιωτικών κεφαλαίων στα Ελληνικά Πετρέλαια, αλλά και στο
νερό, όπου ήδη µια σειρά αρπακτικά, τα ίδια µε την πράσινη
ενέργεια, συµµετέχουν στη διαχείριση των υδάτινων πόρων και
µε τη σηµερινή Κυβέρνηση, αλλά και µε τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Και δεν λέω µόνο για τις µετοχοποιηµένες εταιρείες
στο χρηµατιστήριο, τη ΔΕΥΑΠ και τη ΔΕΥΑΘ, αλλά µιλάω και για
µια σειρά εταιρείες διαχείρισης υδάτινων πόρων και φραγµάτων
ανά την Ελλάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε
πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να
έχω κι εγώ τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Χήτα,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θα περίµενα να αφιερώσετε λίγο

χρόνο στην παλέτα των χρωµάτων που προτείνει το Υπουργείο
σας, τα πράσινα, κόκκινα, κίτρινα, µπλε καραβάκια στο Αιγαίο και
να µας πείτε τι να επιλέξει ο κόσµος, γιατί αντί το κράτος, η πο-
λιτεία, να συντονίσει τον µπερδεµένο και πτωχευµένο πολίτη τι
τιµολόγιο να διαλέξει, εσείς τον αφήνετε να επιλέξει. Εγώ δεν
έχω καταλάβει και δεν θεωρούµαι, αν θέλετε, αναλφάβητος για
την εποχή µου. Καταλάβατε τι εννοώ, είναι σχήµα λόγου. Δη-
λαδή, φανταστείτε οι µεγαλύτεροι από εµένα, οι µπαµπάδες µας,
οι παππούδες µας, τι να καταλάβουν απ’ αυτά που κάνετε και τι
να επιλέξουν από τα πράσινα, τα κόκκινα και τα πορτοκαλί. 

Πείτε µας εσείς σήµερα, ο Υπουργός Ενέργειας, τι προτείνετε
στους Έλληνες πολίτες. Βγείτε και πείτε: «Σας προτείνω το πρά-
σινο ή το κόκκινο ή το µπλε ή το πορτοκαλί», κάτι, να καταλάβει
ο κόσµος. 

Επίσης, το πορτοκαλί, το οποίο είναι για επιχειρήσεις, για να
λειτουργήσει, κύριε Υπουργέ –δεν έχει πολύ µεγάλη σηµασία βέ-
βαια αυτό, αλλά έχει τη σηµαντικότητά του- χρειάζεται έξυπνους
µετρητές. Σωστά; Οι έξυπνοι µετρητές, κύριε Σκυλακάκη, είναι
2% αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι καθηµερινά φεύγουν φορτηγά
από την Ελλάδα και εκτελούνται δροµολόγια µεταφοράς λιγνίτη
από το τελωνείο της Νίκης στη Φλώρινα προς τα Σκόπια, αγορά-
ζουν οι Σκοπιανοί τον λιγνίτη και εµείς αγοράζουµε ρεύµα από
τους Σκοπιανούς; Δηλαδή, για να καταλάβω τώρα, στα Σκόπια
που καίει ο λιγνίτης δεν µολύνει το περιβάλλον; Μόνο ο ελληνι-
κός λιγνίτης που καίει εντός συνόρων χαλάει το περιβάλλον; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κατ’ αρχάς, να µας επιβεβαιώσετε αν γνωρίζετε αυτό το θέµα,
ότι δηλαδή δεκάδες φορτηγά φορτωµένα µε λιγνίτη εκτελούν κα-
θηµερινά δροµολόγιο από το τελωνείο της Νίκης στη Φλώρινα
και βγάζουν τον λιγνίτη στα Σκόπια. Αυτό είναι πραγµατικά απί-
στευτο. 
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Να πω κι ένα τελευταίο, επειδή το ανακοίνωσε και ο Πρωθυ-
πουργός. Όµως, ξέρετε, οι ανακοινώσεις του Πρωθυπουργού
είναι µόνο για επικοινωνιακούς λόγους και αυτό είναι ένα θέµα
για το οποίο εµείς επιµένουµε πάρα, µα πάρα πολύ.

Κύριε Υπουργέ, εξορύξεις αυτή η χώρα θα κάνει; Σε µία πε-
ρίοδο που πραγµατικά βογκάµε ενεργειακά –θα µου επιτρέψετε
την έκφραση αυτή- και που η ενέργεια είναι πανάκριβη, στη χώρα
µας, µία χώρα τόσο πλούσια, θα πάρει ποτέ απόφαση κάποια κυ-
βέρνηση τόσα χρόνια να κάνει εξορύξεις;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Ο κ. Καζαµίας έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σκυλακάκη, είστε Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας. Είναι λιγάκι οξύµωρο αυτό, γιατί στην εποχή µας η ενέρ-
γεια κάνει αρκετά κακό στο περιβάλλον. Εν πάση περιπτώσει,
είστε ο Υπουργός του οποίου το Υπουργείο σχετίζεται µε το πρό-
βληµα της κλιµατικής αλλαγής. 

Και θέλω εδώ να κάνω µία διευκρίνιση για τους πολίτες που
µας ακούν. Άλλο η πράσινη µετάβαση και άλλο το πρόβληµα της
κλιµατικής αλλαγής. Το πρόβληµα της κλιµατικής αλλαγής είναι
διεθνές. Συµµετείχατε µαζί µε τον Πρωθυπουργό στην Παγκό-
σµια Διάσκεψη του ΟΗΕ που έλαβε χώρα στο Ντουµπάι, εικοστή
όγδοη στη σειρά, για να αντιµετωπίσει το πρόβληµα της κλιµατι-
κής αλλαγής. 

Δεν µας κάνατε καµία ενηµέρωση για το τι είπατε εκεί, ποιες
ήταν οι θέσεις της Ελλάδας σε αυτήν τη σπουδαία διάσκεψη, η
οποία υποτίθεται ότι προσπαθεί να σώσει τον πλανήτη. Και βε-
βαίως, αυτό συνδέεται άµεσα µε τον προϋπολογισµό, διότι
έχουµε επανειληµµένως εκθέσεις και από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος και από άλλους οργανισµούς, οι οποίες υπολογίζουν µε
αρκετά τροµακτικά νούµερα το µέγεθος της οικονοµικής κατα-
στροφής που µπορεί να προέλθει από την κλιµατική αλλαγή.

Αναφέρω ενδεικτικά ότι οι υπολογισµοί που έγιναν φέτος για
τις πυρκαγιές και τις πληµµύρες του καλοκαιριού δείχνουν ότι
το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν, δηλαδή η οικονοµία της χώρας,
θα ζηµιωθεί  περίπου κατά 1%. Η Τράπεζα της Ελλάδος έκανε
και έκθεση µε την οποία υπολογίζει πως αν δεν αλλάξει η κατά-
σταση όσον αφορά την κλιµατική αλλαγή, ενδέχεται να έχουµε
µειώσεις του ΑΕΠ ετησίως, από τώρα µέχρι και το 2100, της
τάξης του 6%. Αυτό σηµαίνει οικονοµική καταστροφή.

Στην παγκόσµια διάσκεψη για την κλιµατική αλλαγή που έγινε
στο Ντουµπάι είχαµε αρκετά οξύµωρα εκεί επίσης. Ο Προ-
εδρεύων, για παράδειγµα, ήταν ο Υπουργός Ενέργειας των Εµι-
ράτων, ο οποίος τυγχάνει να είναι και ο διευθυντής του
διοικητικού συµβουλίου της δωδέκατης µεγαλύτερης εταιρείας
παραγωγής πετρελαίου στον κόσµο. Ήταν µια πολύ διφορού-
µενη επιλογή αυτή, την οποία ο πρώην Αντιπρόεδρος των ΗΠΑ
κ. Αλ Γκορ αποκάλεσε «γελοία». Η Ελλάδα τι στάση πήρε; Το
Υπουργείο σας τι στάση πήρε όταν πήγατε εκεί όσον αφορά τον
διορισµό αυτού του κυρίου ως Προεδρεύοντα της παγκόσµιας
διάσκεψης; 

Επίσης, όπως γνωρίζετε, οι αποφάσεις που ελήφθησαν στην
αρχή της εβδοµάδας όσον αφορά τους στόχους για τη µείωση
των ορυκτών καυσίµων ήταν απογοητευτικές. Η απόφαση στο
ανακοινωθέν -και εδώ ευθύνες έχουν αποδοθεί και στον Προ-
εδρεύοντα κ. Αλ Τζάµπερ- λέει ότι θα γίνουν µέχρι το 2050 προ-
σπάθειες µετάβασης προς την αποµάκρυνση από τα ορυκτά
καύσιµα. 

Όλοι οι επιστήµονες λένε ότι αν δεν γίνει άµεση µετάβαση
προς την ολική κατάργηση των ορυκτών καυσίµων στον πλανήτη,
δεν θα µπορέσει ο πλανήτης να πετύχει τον στόχο της Συµφω-
νίας του Παρισιού, που είναι να κρατήσει τη θέρµανση κάτω από
το 1,5% και θα έχουµε φοβερές καταστροφές. Η Ελλάδα βρίσκε-
ται στις κόκκινες ζώνες της κλιµατικής αλλαγής. Τι θέση πήρε η
Ελλάδα όσον αφορά αυτήν την απόφαση; 

Και τέλος να σας ρωτήσω το εξής. Όπως θα γνωρίζετε, του
χρόνου η Παγκόσµια Διάσκεψη του ΟΗΕ για το κλίµα θα γίνει
στο Μπακού, πρωτεύουσα µιας από τις µεγαλύτερες χώρες πα-
ραγωγής πετρελαίου. Δεχόµαστε εµείς αυτά τα πράγµατα; Είστε
πολύ ευφραδείς και λαλίστατοι όταν µιλάτε για την κλιµατική αλ-

λαγή ως άλλοθι, για να µην πάρετε ευθύνες για τις καταστροφές
που γίνονται µε τις πληµµύρες και τις πυρκαγιές. Αλλά όταν
έχετε την ευκαιρία να την αντιµετωπίσετε κανονικά, κάνετε πάρα
πολύ λίγα και την αποσιωπείτε. Γιατί;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, επι-

τρέψτε µου πριν σας δώσω τον λόγο να κάνω δύο ανακοινώσεις.
Έχουµε κάποιους επισκέπτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αρχάνες Ηρα-
κλείου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, γίνεται γνωστό ότι από τα δυτικά θεωρεία παρακολου-
θούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα εννέα µέλη από τα ΚΑΠΗ του Δήµου Ζίτσας Ιωαννίνων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει . 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Λοιπόν, θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό. 
Κύριε Υπουργέ, θα βάλω πέντε λεπτά, φυσικά µε ανοχή, γιατί

µπήκαν πολλά ζητήµατα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αντιλαµβάνεστε ότι µε τα πέντε λεπτά θα πρέπει να µιλήσω

πέντε δευτερόλεπτα για να απαντήσω σε ολόκληρα επιχειρή-
µατα, έχω δεκάδες ζητήµατα. Θα προσπαθήσω να απαντήσω
κατά το δυνατόν αναλυτικά. Θα ξεκινήσω από το τι κάνουµε για
την πράσινη µετάβαση. 

Έχουµε διπλασιάσει την εγκατάσταση ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. Αυτό κάνουµε για την πράσινη µετάβαση. Αυτό είναι
το σοβαρό και το αποτελεσµατικό. Από λόγια έχουµε χορτάσει.
Εδώ είναι συγκεκριµένες επενδύσεις τις οποίες προσελκύουµε.
Και δεν έχουµε µόνο διπλασιάσει την εγκατάσταση, έχουµε και
µια τεράστια ουρά επενδύσεων που έρχεται, για την οποία θα
σας πω στη συνέχεια, γιατί τέθηκε το θέµα του ηλεκτρικού
χώρου. 

Πάµε στο θέµα των υπερκερδών. Ο ΣΥΡΙΖΑ κάνει το λογικό
άλµα ότι λογαριάζει τα υπερκέρδη µε βάση τους δικούς του λο-
γαριασµούς. Θυµίζω τους λογαριασµούς που έκανε στις εκλο-
γές, όταν νόµιζε ότι θα πάρει 35%-40% και πήρε 17%. Αντίστοιχοι
είναι και οι λογαριασµοί που κάνετε για το ύψος των υπερεσό-
δων. Σε σχέση µε τα πραγµατικά υπερέσοδα, βγήκε η σχετική
ΚΥΑ µε τρόπο αρκετά αυστηρό για τους ενδιαφερόµενους και
θα εισπραχθούν τα σχετικά ποσά στις αρχές του 2024.

Πάµε λίγο για τα το αν παρεµβαίνουµε στην ενεργειακή πολι-
τική. Βεβαίως και παρεµβαίνουµε. Παρεµβαίνουµε πολλαπλά, µε
στόχο να έχουµε µια αγορά που να λειτουργεί καλά, διότι αυτή
η θεωρία ότι θα βάζουµε ποσοστά κέρδους έχει την εξής αδυνα-
µία στον χώρο της ενέργειας. Η ενέργεια, ειδικά η σηµερινή
ενέργεια, έχει τεράστιες αρχικές επενδύσεις και το πραγµατικό
ποσοστό κέρδους της φαίνεται µόνο πολύ µετά την πραγµατο-
ποίηση της επένδυσης. 

Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι είναι αδύνατο να παρακολουθήσεις
την πραγµατική απόδοση, ειδικά σε περιόδους µεγάλης ανόδου
ή µεγάλης καθόδου των τιµών της ενέργειας. Διότι η απόδοση
µπορεί να είναι υψηλή σε µια χρονιά που έχεις υψηλές τιµές
ενέργειας και να είναι καταστροφική την επόµενη χρονιά. Τι θα
κάνουµε την επόµενη χρονιά, όταν θα είναι καταστροφική η από-
δοση της επένδυσης; Θα πληρώνει το κράτος τους επενδυτές; 

Το σωστό είναι το κράτος να αφήνει τον κίνδυνο της επένδυ-
σης στους επενδυτές και να παρεµβαίνει µόνο όταν υπάρχουν
πραγµατικά πολύ µεγάλες αποδόσεις, όπως κάναµε στην περί-
πτωση των υπερεσόδων, αλλά όχι να λειτουργεί µε ποσοστό κέρ-
δους σε ετήσια βάση, το οποίο θα έχει το µειονέκτηµα ότι όταν
θα γίνονται οι ζηµιές, τι θα κάνουµε; 
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Και ζηµιές θα γίνονται στον χώρο της ενέργειας διότι προ-
βλέπω -αποφεύγω γενικά τις προβλέψεις, αλλά αυτό το λέω µε
ασφάλεια- ότι οι τιµές ενέργειας στην επόµενη δεκαετία θα
έχουν περιόδους πάρα πολύ χαµηλές και περιόδους υψηλότε-
ρες, δεν θα είναι οµαλές. Είναι η φύση των νέων αγορών που
έχουν πολλές νέες τεχνολογίες, που έχουν πολύ µεγάλες αρχι-
κές επενδύσεις, πολύ µεγάλο CaPex και κατά συνέπεια ένα πολύ
µικρό οριακό κόστος, να είναι πολύ πιο βίαιες στη διαµόρφωση
των τιµών από ό,τι οι παλαιότερες αγορές ενέργειας που δεν
είχαν τις ανανεώσιµες τιµές κι είχαν µεγάλες µονάδες βάσης.
Αυτά είναι τεχνικά, αλλά αξίζει να το ακούσει η Εθνική Αντιπρο-
σωπεία.

Τώρα κάποια θέµατα που έθεσε ο κ. Φάµελλος αφορούν το
Υπουργείο Οικονοµικών. Δεν είµαι πια στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Εξωδίκως απαντώ και µετακινούµαι λίγο στο θέµα του
νερού. Τέθηκε και από άλλους. Θα πω ένα πράγµα πολύ απλά. 

Τα περί ιδιωτικοποίησης, κύριε Φάµελλε, ήταν ένα παραµύθι.
Ήταν ένα παραµύθι που εσείς νοµίζατε ότι σας βοηθούσε εκλο-
γικά. Αν κοιτάξετε τα ποσοστά σας, ούτε αυτό σας βοήθησε ούτε
θα σας βοηθήσει. Γιατί τα παραµύθια δεν βοηθούν. Τα παραµύ-
θια είναι καλά για να τα λέµε στα εγγονάκια µας το βράδυ, δεν
είναι καλά για να τα λέµε στο εκλογικό σώµα. 

Δεν υπάρχει αντικείµενο, όταν µιλάτε για ιδιωτικοποίηση του
νερού, διότι δεν έχουµε πρόθεση να κάνουµε ιδιωτικοποίηση του
νερού. Αν είχαµε πρόθεση, θα κάναµε άλλα πράγµατα. Εφόσον
δεν έχουµε πρόθεση, τι το πιπιλάµε το παραµύθι αυτό; Για να κι-
νητοποιήσουµε ανθρώπους και να τους βλάψουµε στο τέλος;
Διότι µια κινητοποίηση µε λάθος αίτηµα είναι µια κινητοποίηση
που βλάπτει και αυτούς που κινητοποιούνται. Είναι προφανές.
Με αίτηµα που είναι ανύπαρκτο δηλαδή.

Αυτό που ζητάµε να κάνουµε είναι να υπάρξει καλύτερη ποι-
ότητα παροχής υπηρεσιών νερού και είµαστε διατεθειµένοι να
βοηθήσουµε τους φορείς παροχής νερού και να κουβεντιάσουµε
µαζί τους πώς θα το πετύχουµε και να εξασφαλίσουµε -επειδή
εµείς φυλάµε και έχουµε ευθύνη για τα χρήµατα των φορολο-
γουµένων- ότι τα χρήµατα των φορολογούµενων θα επενδυθούν
σωστά.

Πάω λίγο να απαντήσω σε κάποια θέµατα που τέθηκαν από
τον κ. Κατρίνη. Αύξηση του κρατικού χρέους. Το χρέος µετριέται
µε έναν τρόπο, κύριε Κατρίνη. Δεν έχει πολλούς τρόπους να µε-
τρηθεί. Έναν τρόπο έχει διεθνώς. Είναι το χρέος ως ποσοστό
του ΑΕΠ. Οτιδήποτε άλλο είναι άσχετο µε το πώς κρίνουν οι αγο-
ρές, οι επενδυτές, οι χώρες, οι πάντες. Όταν το χρέος ανεβαίνει
ως ποσοστό του ΑΕΠ είσαι σε δύσκολη θέση, όταν πέφτει είσαι
σε καλή θέση. Η Ευρωπαϊκή Ένωση τους στόχους του χρέους
του Μάαστριχτ δεν τους έχει βάλει σε απόλυτα νούµερα. Τους
έχει ως ποσοστό του ΑΕΠ. Ως ποσοστό του ΑΕΠ, λοιπόν, πέσαµε
στο 160%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το παραλάβαµε 181%, περάσαµε τρεις κρίσεις που θα κατέ-

στρεφαν τρεις χώρες, αν τις πάθαιναν µε το δικό µας παρελθόν
και αντί να έχουµε αύξηση του χρέους, έχουµε µείωση και
έχουµε µείωση της απόστασής µας -πολύ σοβαρή- µε τους άλ-
λους που πέρασαν αυτές τις κρίσεις. Όταν σας λέω ότι είµαστε
καλύτερα από την Ιταλία, η οποία έχει θεωρητικά χαµηλότερο
χρέος από εµάς και είχε πολύ καλύτερα επιτόκια όταν παραλά-
βαµε απ’ ό,τι εµείς; Αυτό για το χρέος.

Σε σχέση µε τους στόχους και τα ορόσηµα, είµαστε από τις
τρεις, τέσσερις πρώτες χώρες στην επίτευξη των στόχων για τα
ορόσηµα. Αυτό είναι το µέτρο. Παίρνουµε τα χρήµατα εγκαίρως.
Ερχονται άλλα 3 και πλέον ακόµα δισεκατοµµύρια. Αποφασίστη-
καν πριν µερικές µέρες.

Για το θέµα του ηλεκτρικού χώρου και το θέµα που έθεσε ο κ.
Καραθανασόπουλος, όσον αφορά τα δίκτυα, υπάρχει ο εξής κίν-
δυνος: Χρειάζεται ηλεκτρικός χώρος και θα πάρουµε πρωτοβου-
λίες µέσα στο επόµενο διάστηµα για να αυξήσουµε τον
ηλεκτρικό χώρο. Αλλά ο ηλεκτρικός χώρος µπορεί να οδηγήσει
και σε επενδύσεις µεγαλύτερες από τη ζήτηση, εάν δεν είµαστε
προσεκτικοί και να έχουµε άλλου είδους προβλήµατα της αδυ-
ναµίας µας να απορροφήσουµε την ενέργεια που θα παράγεται.
Διότι αν έχεις τεράστιες επενδύσεις σε φωτοβολταϊκά χωρίς πα-

ράλληλα να έχεις προχωρήσει είτε σε επενδύσεις σε αιολικά που
να αντισταθµίζουν εν µέρει, είτε σε αποθήκευση, τότε θα έχεις
περίσσευµα ενέργειας που δεν θα µπορείς να το αξιοποιήσεις.
Θέλει ένα µέτρο ο ηλεκτρικός χώρος.

Σε σχέση µε το EuroAsia και την Aίγυπτο, που µίλησε ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος για εξάρτηση, στο µεν EuroAsia, κύριε Καρα-
θανασόπουλε, είναι ένα καλώδιο που οικονοµικά θα έχει διπλή
διαδροµή. Είναι πιο πιθανό να στέλνουµε εµείς ενέργεια στην
Κύπρο και στο Ισραήλ ή εξίσου πιθανό µε το να λαµβάνουµε
ενέργεια από αυτούς. Συνεπώς είναι ένα καλώδιο απολύτως
ευεργετικό για το σύστηµά µας. Το καλώδιο της Αιγύπτου, που
είναι µεγαλύτερο, για να λειτουργήσει και για να το προωθή-
σουµε, έχει ως αναγκαία προϋπόθεση να έχουµε τις αντίστοιχες
διασυνδέσεις προς βορρά, έτσι ώστε να είµαστε κατά κύριο λόγο
διαµετακοµιστής σε αυτό το καλώδιο. Δεν µπορεί πολύ µεγάλα
περισσεύµατα ενέργειας -και µάλιστα ανανεώσιµης που µπαί-
νουν σε συγκεκριµένες ώρες στο σύστηµα- να έρχονται όλα ή
ένα µεγάλο κοµµάτι τους για την ελληνική αγορά. Δεν µπορεί να
γίνει αυτό. Πρέπει να υπάρχει και το καλώδιο προς βορρά για να
είναι ωφέλιµο για όλους που εµπλέκονται εδώ.

Για τα πολύχρωµα τιµολόγια, κοιτάξτε, κύριε Χήτα, υπήρχαν
εκατόν τριάντα τιµολόγια -σήµερα που µιλάµε- των εταιρειών. Τα
µέτρησα. Αν τα κατεβάσετε από τα site, είναι µια µικρή εγκυκλο-
παίδεια. Αυτά τα εκατόν τριάντα τα κατηγοριοποιήσαµε σε τρία
για να καταλαβαίνει ο καταναλωτής τα βασικά των τιµολογίων:
Μπλε, που είναι σταθερά, κίτρινα, που είναι µε κυµαινόµενο -είτε
κυµαινόµενο εκ των προτέρων είτε κυµαινόµενο εκ των υστέρων,
δηλαδή βασίζονται στην τιµή της χονδρικής- και τα δυναµικά
πορτοκαλί. Τα δυναµικά πορτοκαλί δεν απασχολούν σήµερα,
διότι υπήρχε η προσφυγή στον ΔΕΔΔΗΕ στους µετρητές. Τώρα
τελείωσε, θα αρχίσουν να µπαίνουν µαζικά, θα µας απασχολή-
σουν στο µέλλον. Μια χαρά είναι τα πορτοκαλί.

Τι κάναµε; Ποια είναι η ουσιαστική αλλαγή; Δεν είναι το να κα-
τηγοριοποιήσουµε σε τρία χρώµατα. Αυτό είναι για να βοηθή-
σουµε απλά τον καταναλωτή. Η ουσιαστική αλλαγή είναι ότι
υποχρεώσαµε τους παρόχους για πρώτη φορά να έχουν ένα του-
λάχιστον τιµολόγιο που να είναι ενιαίο. Σας βεβαιώνω ότι κανέ-
νας πάροχος δεν είναι ευτυχής εξ αυτού του λόγου, για έναν
πολύ απλό λόγο: Γιατί για πρώτη φορά θα φαίνεται ποιος είναι
ακριβός και ποιος είναι φθηνός. Διότι ως τώρα είχαµε το εξής
παράδοξο. Όλοι έλεγαν ότι είναι οι φθηνότεροι. Δεν ήταν όλοι οι
φθηνότεροι. Δεν γίνεται αυτό, να είναι όλοι οι φθηνότεροι. Και
ήταν φθηνότεροι στους πρώτους δύο, τρεις µήνες, έµπαινε ο κα-
ταναλωτής στο τιµολόγιο, αλλά µετά σύµφωνα µε τους όρους -
επειδή δεν κοιτάζουν όλοι τα ψιλά γράµµατα- τελείωνε η
έκπτωση, έµπαινε η πραγµατική περίοδος και όλοι πλήρωναν κα-
τιτίς παραπάνω, που επειδή δεν ήταν γνωστό ποια είναι η πραγ-
µατική τιµή, δεν µπορούσαν να καταλάβουν αν πληρώνουν
παραπάνω ή παρακάτω. Εδώ, λοιπόν, τι κάναµε; Είπαµε ότι
όποιος δεν διαλέξει, πάει στο πράσινο. Συνεπώς, εκατοµµύρια
άνθρωποι που ήταν σε συµβόλαια, ξαφνικά µεταβαίνουν στο
πράσινο στο οποίο θα µπορούν να ξέρουν την τιµή την πρώτη
του µήνα και να υπάρχει για πρώτη φορά ανταγωνισµός.

Και ξέρετε κάτι; Ο ανταγωνισµός δουλεύει. Οι τιµές -η αγορά
ήδη ταρακουνιέται- θα πάνε προς τα κάτω και ορθώς θα πάνε
προς τα κάτω. Δεν ξέρω πώς θα είναι η τιµή του αερίου τους επό-
µενους µήνες, τα επόµενα χρόνια, που καθορίζει την οριακή τιµή
του ρεύµατος, αλλά στα άλλα στοιχεία, σε αυτά που αφορούν
την κερδοφορία των επιχειρήσεων, οι τιµές θα πάνε προς τα
κάτω. Επίσης, θα πάνε προς τα κάτω, γιατί βάζουµε για πρώτη
φορά πραγµατική πίεση σε ρευµατοκλοπές, γιατί βάζουµε µέ-
τρηση ανά µήνα -που ήταν κάτι που έπρεπε να γίνει οπωσδήποτε-
και γιατί βάλαµε και ένα πλαίσιο ώστε οι ακρότητες των στρατη-
γικών κακοπληρωτών -που τους πληρώνουµε οι υπόλοιποι- να
περιοριστούν.

Τελειώνω µε την Πλεύση Ελευθερίας, για να πω το εξής πολύ
απλό. Η Ελλάδα πήγε στην COP µε συγκεκριµένες θέσεις. Για να
µην τις πω -δεν έχω χρόνο- ανοίξτε το δελτίο Τύπου µας στις 30
Νοεµβρίου που τις παρουσιάζουµε. Αλλά πηγαίνει και µε ένα πλε-
ονέκτηµα: Είµαστε από τις λίγες χώρες στον πλανήτη που υπε-
ραποδίδουµε στους στόχους του CO2. To 2021 η υπεραπόδοση
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είναι 2,3 εκατοµµύρια τόνοι, το 2022 θα είναι γύρω στο 1,5 εκα-
τοµµύρια τόνοι. Μια χώρα που υπεραποδίδει στους στόχους,
έχει φωνή στη διεθνή σκηνή πολύ καλύτερη από τις χώρες -τη
συντριπτική πλειοψηφία των χωρών- που είναι πίσω στους στό-
χους. Υπεραποδίδουµε στους στόχους. Είµαστε θύµα, γιατί εί-
µαστε στην καυτή ζώνη της κλιµατικής αλλαγής και γι’ αυτό
ακολουθούµε αυτήν την πολιτική της γρήγορης µετάβασης. Διότι
είµαστε αναγκασµένοι και να αξιοποιήσουµε το ανταγωνιστικό
πλεονέκτηµα της χώρας για να προχωρήσει η χώρα σε όλα τα
πράγµατα µπροστά και στην ενέργεια, αλλά και να βάλουµε πολύ
σοβαρούς πόρους στην ανθεκτικότητα απέναντι στην κλιµατική
αλλαγή, η οποία -δυστυχώς- θα συνεχίσει να µας πιέζει και να
έχει όλο και χειρότερα φαινόµενα στα επόµενα χρόνια.

Με αυτό το όχι πολύ αισιόδοξο ολοκληρώνω, λέγοντας ότι αν
µη τι άλλο προσπαθούµε µε επενδύσεις και παρεµβάσεις σε
πάρα πολλούς τοµείς να ελαφρύνουµε αυτές τις επιπτώσεις της
κλιµατικής αλλαγής και να καταλήξουµε σε πολύ καλύτερες
τιµές ενέργειας παράλληλα µε την αυξηµένη ανθεκτικότητα της
Ελλάδας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-
στούµε τον Υπουργό.

Τώρα ζήτησε τον λόγο η κ. Κωνσταντοπούλου, Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας, όπως επί-
σης και ο κ. Βρεττός.

Εσείς, κύριε Βρεττέ, αναφορικά µε το χαρτοφυλάκιο του κ.
Σκυλακάκη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσείς, κυρία Πρό-

εδρε, επίσης για αυτό τον λόγο;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν αντιλαµβάνοµαι αυτό που κάνετε, κύριε Πρόεδρε.
Σας ζήτησα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, είναι µια διαδι-
κασία συγκεκριµένη. Δεν σας αρνούµαι το να πάρετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ωραία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν µπορούµε να
κρατούµε τον Υπουργό εδώ συνεχώς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αλήθεια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ρωτώ εάν η πα-
ρέµβασή σας έχει να κάνει µε την παρουσία του Υπουργού και
τα όσα συζητήθηκαν έως τώρα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Προφανώς. Προβλέπεται, όµως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν εσείς θέλετε να
κάνετε µία παρέµβαση γενικότερη, που είναι δικαίωµά σας, κάντε
τη, αλλά να ξέρουµε να συνεννοούµαστε. Ο κ. Βρεττός θέλει να
µιλήσει συγκεκριµένα για τον Υπουργό, τον κ. Σκυλακάκη, δεν
υπάρχει άλλος κοινοβουλευτικός, για να ξέρει και ο Υπουργός.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, έχω τον λόγο, ναι ή όχι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι κακό να
συνεννοούµαστε. Δεν σας στερώ τον λόγο ούτε σας τον αφαιρώ
ούτε δεν σας τον δίνω. Θέλετε να πάρετε τον λόγο εσείς;

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν κατάλαβα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να συνεννοηθώ

θέλω, δεν καταλαβαίνετε; Να συνεννοηθώ για τη διαδικασία, πώς
θα πάµε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είστε εκτός διαδικασίας. Δεν απο-
λογείστε για τον Υπουργό. Ο Υπουργός θα κάνει εκείνος ό,τι νο-
µίζει. Δεν χρειάζεται να του πείτε εσείς. Ή παίρνει τον λόγο ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, µε συγχωρείτε,
εάν κάποιος ή και η κ. Κωνσταντοπούλου ή και ο επόµενος Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος αναφερθεί σε κάτι ή ρωτήσει τον
Υπουργό, ο οποίος µπορεί να φύγει, εγώ πρέπει να τον ενηµε-
ρώσω ότι θα πρέπει να µείνει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μπλέκετε τα πράγµατα, δεν χρει-
άζεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Α, δεν χρειάζεται να
απαντήσει ο Υπουργός εάν ερωτηθεί. Πώς θα απαντήσει; Ε,
τώρα τι να σας πω;

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα σας πει τι θα
κάνετε κιόλας! Έχει και κοινοβουλευτική εµπειρία εξάλλου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, καταπλήσσοµαι πραγµατικά από τον
ρόλο που έχετε αναλάβει, δεν θα υπεισέλθω. Ζήτησα ως Πρό-
εδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας να πραγµατοποιήσω παρέµ-
βαση, όπως δικαιούµαι. Μου προξενεί κατάπληξη ότι ξεκινήσατε
από Έδρας µία διαδικασία υποβάθµισης της οµιλίας µου, πριν
καν ανέβω στο Βήµα και αµφισβήτησης του δικαιώµατος της
Πλεύσης Ελευθερίας ως Κοινοβουλευτικής Οµάδας µε ίσους
όρους, όπως όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες, να παρεµβαίνει
στη διαδικασία. Και το κάνατε, µάλιστα, µε αναφορά στον
Υπουργό, ότι για λογαριασµό του παρεµβαίνετε γιατί δεν µπο-
ρούµε να τον κρατάµε.

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει εντελώς άλλη άποψη και για την
κοινοβουλευτική διαδικασία και για τον ρόλο της Αντιπολίτευσης
και για τον ρόλο του Προεδρεύοντος στη διαδικασία και να µε
συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά δεν θα ζητήσω άδεια από τον Αν-
τιπρόεδρο κανενός άλλου κόµµατος για το τι θα πω ως Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας.

Νοµίζω ότι δεν έχετε κάνει κάτι τέτοιο ούτε θα κάνετε κάτι τέ-
τοιο σε κανέναν άλλον Πρόεδρο Κοινοβουλευτικής Οµάδας.
Αυτό συµβαίνει µετά την προκλητική διαδικασία εξαίρεσής µου
από την Εξεταστική Επιτροπή για τα Τέµπη που είναι άκυρη και
ανυπόστατη. Συνέβη µετά από επανειληµµένες διαµαρτυρίες
στις οποίες έχω προβεί για αντικοινοβουλευτικές συµπεριφορές.
Σας παρακαλώ θερµά, περιοριστείτε στον ρόλο του Προ-
εδρεύοντος και µην προσβάλλετε την Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα. Μπορεί να είναι µικρή, αλλά έχει απόλυτο δικαίωµα και
υποχρέωση να ασκεί αντιπολίτευση. Και επειδή έχετε και εσείς
περάσει από περιόδους που είχατε µικρή Κοινοβουλευτική
Οµάδα, ακόµη και επτά ατόµων, µην µας συµπεριφέρεστε µε
αυτό τον τρόπο!

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα ο χρόνος µου να ξεκινήσει
από τώρα.

Κύριε Υπουργέ, ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ. Κα-
ζαµίας, σας απηύθυνε πολύ συγκεκριµένη κριτική και πολύ συγ-
κεκριµένες ερωτήσεις για το πώς συµπεριφερθήκατε
εκπροσωπώντας τη χώρα µας -και ο Πρωθυπουργός και εσείς-
στη διεθνή διάσκεψη για τα περιβαλλοντικά ζητήµατα και το
κλίµα που µόλις τελείωσε. Και δεν του απαντήσατε µε ποια διεκ-
δίκηση πήγατε στη διάσκεψη αυτή για λογαριασµό της χώρας
µας, δεν του απαντήσατε ποια στρατηγική εφαρµόσατε, τι επι-
διώξατε και τι πετύχατε, γιατί σε κάθε διεθνή διεκδίκηση πηγαί-
νουµε µε στρατηγική, µε στόχους, µε τακτική και κάνουµε και τον
απολογισµό µας.

Εγώ, ας πούµε, όταν πήγα στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη
κατά των Εγκληµάτων Γενοκτονίας που έγινε στην Αρµενία το
2015, φρόντισα να περιληφθεί ειδική αναφορά στη Γενοκτονία
των Ελλήνων του Πόντου, των Ασσυρίων και των Αρµενίων, να
γίνει ειδική αναφορά στους Έλληνες της Μικράς Ασίας και να
γίνει και ειδική αναφορά στη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών
από τη χώρα µας. Αυτό κάνει µία Εθνική Αντιπροσωπεία. Ένα πα-
ράδειγµα σας έδωσα, µπορώ να σας δώσω πάρα πολλά.

Εσείς, λοιπόν, για λογαριασµό της Ελλάδας τι κάνατε, τι διεκ-
δικήσατε έναντι των άλλων χωρών και πώς κινηθήκατε; Ήταν µία
απλή ερώτηση και είναι εντυπωσιακό ότι απαντήσατε λέγοντας:
«Έχουµε βγάλει δελτίο Τύπου, δεν έχω χρόνο να σας τα πω» και
λέγοντας ακόµη ακόµη ότι: «Υπεραποδίδουµε στους στόχους και
άρα, πήγαµε να πούµε ότι υπεραποδίδουµε στους στόχους».
Άρα πήγατε απολογούµενοι; Πήγατε να κάνετε τον καλό µαθητή;
Δεν είναι αυτός ο στόχος των διεθνών διασκέψεων υπό την αι-
γίδα του ΟΗΕ, θα µου επιτρέψετε να σας πω. Δεν είναι ο στόχος
να δείξουµε ότι ήµασταν καλοί µαθητές, είναι ο στόχος να διεκ-
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δικήσουµε εγγυήσεις, διατυπώσεις, διατάξεις, στόχους και αντι-
λαµβάνοµαι από την όλη προσέγγισή σας ότι αυτό δεν το κάνετε.

Όπως αντιλαµβάνοµαι από την όλη στάση σας το εξής:
Άκουγα τον Υπουργό Περιβάλλοντος επί τόσα λεπτά να µιλάει
και δεν άκουσα τίποτα πραγµατικά περιβαλλοντικό. Άκουγα διαρ-
κώς για λεφτά, για κονδύλια, για συµβάσεις. Αυτό είχατε να
απαντήσετε σε όλη την κριτική των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων από όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ανεξαρτήτως του
ποιος έχει αξιοπιστία ή δεν έχει. Δεν είναι δική σας άµυνα ότι δεν
έχει αξιοπιστία ο ΣΥΡΙΖΑ. Το ότι δεν έχει αξιοπιστία ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
απαλλάσσει εσάς για τη δική σας αναξιοπιστία. Αντί να απαντή-
σετε συγκεκριµένα τι κάνετε για το περιβάλλον, απαντάτε µε
αριθµούς.

Έχω, λοιπόν, να σας πω ότι η Πλεύση Ελευθερίας είναι εκείνο
το κόµµα, είναι εκείνο το κίνηµα που ενδιαφέρεται για το περι-
βάλλον γνήσια και πραγµατικά και διαπιστώνουµε ότι εσείς δεν
ενδιαφέρεστε.

Και διαπιστώνουµε ότι έρχεστε σήµερα, ενώ το καλοκαίρι κάη-
καν ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα δάσους και
µας λέτε ότι µεγάλη σας πρόοδος είναι η εγκατάσταση ΑΠΕ,
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Και δεν λέτε τίποτε για το γεγο-
νός ότι έχετε µεθοδεύσει την εγκατάσταση ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας και ανεµογεννητριών µέσα στα καµένα δάση, ότι το
κάνετε αυτό σε πλήρη συµπαιγνία µε δικαστικούς παράγοντες,
όπως και η σηµερινή Πρόεδρος της Δηµοκρατίας κ. Σακελλαρο-
πούλου, που ευθύνεται για την απαρχή αυτής της κατάστασης,
των αδειών δηλαδή οικοδοµικών εργασιών και εγκαταστάσεων
στα καµένα και της παραβίασης της συνταγµατικής προστασίας
των καµένων και αναδασωτέων εκτάσεων, ότι το αναβαθµίζετε
προάγοντας δικαστές στο Συµβούλιο της Επικρατείας, οι οποίοι
υιοθετούν τη δική σας στάση, ότι στα καµένα επιτρέπεται να εγ-
καθιστάτε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και χωρίς να δίνετε
προοπτική πραγµατικής προστασίας και πραγµατικής αποκατά-
στασης των δασών. Αντισυµβαλλόµενή σας σε συµβάσεις για
ανεµογεννήτριες είναι η «SIEMENS».

Όπως η «SIEMENS» είναι η εταιρεία των βαγονιών του τρένου
των Τεµπών. Να µιλάµε ξεκάθαρα. Άκουσα προηγουµένως τον
κ. Πλεύρη να λέει πώς απαλλάχθηκαν. Με συµπαιγνία όλων σας
απαλλάχθηκαν οι κατηγορούµενοι της «SIEMENS», αφού προ-
ηγουµένως επειδή ξεχάστηκε η κ. Μπακογιάννη ως Υπουργός
Εξωτερικών και ο Πρέσβης Χαλαστάνης απέδρασαν και κάποιοι,
ενώ υπήρχε απαγόρευση εξόδου από τη χώρα.

Για το περιβάλλον και όχι για τα λεφτά ως Υπουργός Περιβάλ-
λοντος τι έχετε να πείτε; Πώς θα προστατεύσετε τα 70 εκατοµ-
µύρια στρέµµατα δάσους; Υιοθετείτε την άποψη του
Πρωθυπουργού ότι είµαστε από άλλο πλανήτη αν νοµίζουµε ότι
µπορείτε να τα προστατεύσετε όλα; Υιοθετείτε, άρα, την αντί-
ληψη που λέει «γαία πυρί µιχθήτω», ας καούν και µετά εµείς θα
εγκαταστήσουµε ΑΠΕ; Για το περιβάλλον, κύριε Υπουργέ, µά-
χονται αυτήν τη στιγµή οι πολίτες αυτής της χώρας, τα κινήµατα
σε όλη την Ελλάδα. Για το νερό, για την πρόσβαση στο νερό ως
δηµόσιο αγαθό, για το καθαρό περιβάλλον, για την προστασία
της υγείας του, για την προστασία από καρκινογόνες δραστη-
ριότητες όπως είναι οι ΧΥΤΑ, οι οποίοι αν και απαγορευµένοι εξα-
κολούθησαν να λειτουργούν και δεν παύθηκαν ούτε από τον κ.
Φάµελλο που ήταν Υπουργός Περιβάλλοντος του ΣΥΡΙΖΑ ούτε
από εσάς. Με αγώνες των πολιτών προστατεύεται το περιβάλ-
λον. Με αγώνες των πολιτών προστατεύονται τα ρέµατα. Με
αγώνες των πολιτών και µε εθελοντικές παρεµβάσεις στις δικές
σας ελλείψεις προστατεύεται και σώζεται ό,τι περισσότερο έχει
σωθεί σε αυτήν τη χώρα. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µας πείτε ξεκάθαρα, γιατί άκουσα µία
οµιλία και µία δεύτερη παρέµβαση που ήταν µόνο για χρήµατα
και όχι για το περιβάλλον, πώς ακριβώς θα προστατεύσετε το
περιβάλλον; Ήδη εντοπίζουµε ότι πέραν της κεντρικής πολιτικής
σας, η οποία ενδίδει εντελώς στα συµφέροντα και στις οικονοµι-
κές συµπαιγνίες προβαίνετε και σε επιµέρους εξυπηρετήσεις.
Στις Σπέτσες ας πούµε, ετοιµάζεστε να αδειοδοτήσετε ανέγερση
θηριώδους οικοδοµής σε προστατευόµενο χώρο, στην περιοχή
της Παναγίας της Αρµάτας, που είναι αρχαίο µνηµείο και περι-
βάλλεται σε ακτίνα εκατόν πενήντα µέτρων από δάσος. Ετοιµά-

ζεστε να αδειοδοτήσετε θηριώδη οικοδοµή εφοπλιστικών συµ-
φερόντων. Στο Πάπιγκο, επίσης, αντίστοιχη κυβερνητική στάση
άγει σε άλλου είδους οικοδοµικές εργασίες, πάλι εφοπλιστικών
και οικονοµικών συµφερόντων.

Πείτε µας λοιπόν καθαρά: θα προστατέψετε το περιβάλλον
όπως σας επιβάλλει το άρθρο 24 του Συντάγµατος, επιφορτίζον-
τάς σας µε ειδική υποχρέωση ή θα το παραδώσετε στα συµφέ-
ροντα και στις δικές σας οικονοµικές και εµπορικές διευθετήσεις;

Και τέλος, κλείνοντας, σας είπε κάτι πάρα πολύ συγκεκριµένο
ο κ. Καζαµίας. Και µετά από την ανάδειξη του Qatargate, όπου
αποδείχθηκε ότι εξαγοράζονταν επιτελείς, αξιωµατούχοι και πο-
λιτικά πρόσωπα µε αδρότατες απολαβές για να εξυπηρετούν διε-
θνείς διοργανώσεις και φτάσαµε να οργανωθεί το Μουντιάλ σε
χώρα που όταν αυτό αποφασίστηκε δεν είχε ούτε γήπεδα, αντί-
στοιχα σας είπε ο κ. Καζαµίας ότι στην διάσκεψη για το κλίµα και
το περιβάλλον στην COP προέδρευσε πρόσωπο µε πρόδηλη
σύγκρουση συµφερόντων, αφού προεδρεύει ταυτόχρονα, είναι
µέλος του διοικητικού συµβουλίου, µεγάλης πετρελαϊκής εται-
ρείας. Αυτό σας ρώτησε, αυτό το κραυγαλέο σκάνδαλο. Εσείς
ως Ελλάδα, ως ελληνική αντιπροσωπεία πως το αντιµετωπίσατε;
Είπατε: Κύριοι, δεν µπορεί να προεδρεύει το συγκεκριµένο πρό-
σωπο, γιατί έχει συγκρουόµενα συµφέροντα; Γιατί έχουµε δει ότι
είστε και πολύ ευαίσθητοι σε σχέση µε τις συγκρούσεις συµφε-
ρόντων, όχι τις δικές σας βέβαια, αυτές που επινοείτε. Κυρίως
υπάρχει πρόβληµα αν υπερασπίζεται κανείς θύµατα. Εδώ λοιπόν,
σας καλεί ο κ. Καζαµίας και δεν του απαντήσατε και παραστή-
σατε ότι δεν το καταλάβατε να απαντήσετε πώς τοποθετηθήκατε
για αυτήν την προεδρία, καθώς και για την επερχόµενη διοργά-
νωση στο Μπακού, µε την πρόδηλη επίσης παραβίαση συγκεκρι-
µένων κανόνων που αφορούν την προστασία του περιβάλλοντος.

Θα περιµένω, κύριε Υπουργέ, την απάντησή σας και θα σας
θυµίσω ότι όσο εσείς επιµένετε ότι το περιβάλλον είναι ιδιοκτη-
σία σας, υπάρχουµε εµείς και κυρίως υπάρχουν οι πολίτες αυτής
της χώρας στο πλευρό των οποίων στέκεται και θα στέκεται η
Πλεύση Ελευθερίας και εγώ προσωπικά και ως δικηγόρος τους
αφιλοκερδώς, κύριε Πλεύρη, για να αγωνίζονται για το περιβάλ-
λον ως δηµόσιο αγαθό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βρεττός, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης. Θέλει να
σας υποβάλει κάποιες ερωτήσεις προφανώς, κύριε Υπουργέ. Θα
απαντήσετε συνολικά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, αν αντί για πέντε λεπτά µιλούν δε-
κατρία, πώς θα απαντήσω σε όλους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αν δεν υπάρχει αυ-
τοσυγκράτηση από αυτούς που ζητούν τον λόγο; Το Προεδρείο
δεν πρόκειται να εµπλακεί σε αντιπαραθέσεις, κύριε Υπουργέ.

Κύριε Βρεττέ, έχετε τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ.
Δεν είχα την πρόθεση να φέρω σε δύσκολη θέση τον Υπουργό

έτσι ώστε να θεωρήσει ότι δεν έχει επαρκή χρόνο για να απαν-
τήσει. Απλώς θέλω να σηµειώσω τα εξής: Πρώτον, αναφέρθηκε
στο COP28 και στην επιτυχηµένη εκείνη επίσκεψη. Διαψεύστε µε
αν κάνω λάθος, ήταν εκατόν ογδόντα τα άτοµα της αποστολής.
Είναι τελικά ωφέλιµα όλα αυτά τα µεγάλα σχέδια που συµµετέ-
χουν σε ένα τόσο σηµαντικό φόρουµ, το οποίο προφανώς δεν
περιµένει την ελληνική πρόταση, γιατί έχει φτάσει σε κάποιους
σηµαντικούς δείκτες όσον αφορά τους ΑΠΕ. Ξέρουµε ότι οι ΑΠΕ
είναι πραγµατικά µια στοχοποίηση για το πρασίνισµα γενικά του
περιβάλλοντος. Αλλά ξέρετε ότι και χρονικά και εποχικά είναι πε-
ριορισµένης απόδοσης. Γιατί τελικά αυτό που συµβαίνει δεν είναι
να πιάνουµε τους στόχους και να ωφελούνται αυτοί που τελικά
προµηθεύουν αυτήν τη νέα τεχνολογία, αλλά πόσο πληρώνει ο
κάθε πολίτης στον λογαριασµό του όταν ενεργειακά είµαστε
απόλυτα εξαρτηµένοι από τις εισαγωγές. Και ξέρετε µια χώρα η
οποία εξαρτάται από τις εισαγωγές, προφανώς δεν µπορεί να
είναι λειτουργική και αποδοτική όσον αφορά τις ενεργειακές της
ζωές και το ενεργειακό µίγµα.
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Όµως θα ήθελα να σταθώ και σε κάτι άλλο, που εµείς είχαµε
κριτικάρει όταν φέρατε το πρόσφατο νοµοσχέδιο και έχει να
κάνει µε το δίκτυο των αιολικών πάρκων, των υπεράκτιων. Και
µάλιστα, υπάρχει το Συµβούλιο Περιβάλλοντος της Περιφέρειας
Κρήτης -δεν ξέρω αν ενηµερωθήκατε- που πριν λίγες µέρες οµό-
φωνα απέρριψε την πρόταση. Εµείς το είπαµε και τότε. Είστε
εσείς ως Κυβέρνηση σε τέτοια θέση να απορρίπτετε τις τοπικές
κοινωνίες και µάλιστα µε οµόφωνες αποφάσεις του Περιφερει-
ακού Συµβουλίου Περιβάλλοντος της Κρήτης για να πάτε να εγ-
καταστήσετε µε το έτσι θέλω στην Ελούντα ή στη γύρω περιοχή
της Σητείας υπεράκτια αιολικά πάρκα; Πραγµατικά πιστεύετε ότι
έτσι πρέπει να επιβάλλετε αυτή τη µορφή που εσείς θεωρείτε ότι
είναι ωφέλιµη για το ενεργειακό µείγµα ή να ακούσετε τι έχουν
να πουν οι τοπικές κοινωνίες ή τελικά οι επιχειρήσεις και οι προ-
οπτικές της πράσινης για την ενέργεια υπερισχύει των τοπικών
κοινωνιών;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε

Υπουργέ έχετε τον λόγο. Όσο πιο σύντοµα µπορείτε, σας παρα-
καλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, όντας και εν µέρει λακω-
νικής καταγωγής, προσπαθώ να είµαι λακωνικός, αλλά δηµιουρ-
γείται µια ανισοµέρεια όταν δέχοµαι έντεκα λεπτά και µετά άλλα
πέντε λεπτά ερωτήσεις και υποχρεούµαι να απαντήσω στον µισό
χρόνο. Όπως και να ‘χει, ξεκινάω από τις παρατηρήσεις της κ.
Κωνσταντοπούλου. 

Είναι σαφές ότι έχουµε διαφορετική λογική στον τρόπο που αν-
τιµετωπίζουµε τις διεθνείς διασκέψεις. Εσείς έχετε µία λογική η
οποία αποδοκιµάστηκε και στην πράξη, γιατί ήσασταν κοµµάτι του
κόµµατος -πολύ σηµαντικό ούσα Πρόεδρος της Βουλής- όταν
διεκδικήσαµε το τρίτο µνηµόνιο, σας θυµίζω. Και την «επιτυχία»
σας στις διεθνείς διεκδικήσεις, τότε που ήσασταν παρέα µε τον κ.
Τσίπρα, τη διαπιστώσαµε. Την πληρώσαµε όλοι πολύ ακριβά. 

Οι διεθνείς διεκδικήσεις προφανώς έχουν σχέση και µε το αν
υπεραποδίδεις στους στόχους. Όταν υπεραποδίδεις στους στό-
χους σου είσαι πιο αποτελεσµατικός όταν συζητάς. Αλλά δεν
έχετε καταλάβει ότι στη διάσκεψη για το κλίµα οι χώρες της
Δύσης…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα µε διακόπτετε µετά από δεκατρία λεπτά µονο-
λόγου; Σας διέκοψε κανείς; Όχι. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν σας διέκοψα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αν δεν µε διακόπτετε, µην µε διακόπτετε, για να κά-
νουµε ένα λογικό παράλογο. 

Οι διεθνείς διεκδικήσεις, λοιπόν, δεν έχουν να κάνουν µε την
COP για µία δυτική χώρα. Η Ελλάδα ως δυτική χώρα καλείται να
πληρώσει στην COP. Αυτό δεν το έχετε καταλάβει. Δεν καλείται
να διεκδικήσει χρήµατα στην COP. Καλείται να πληρώσει χρή-
µατα, γιατί είναι µέρος των δυτικών χωρών που οι χώρες του
Νότου τους ζητούν παραπάνω χρήµατα για να υιοθετήσουν πιο
µαζικά τις ανανεώσιµες πηγές που ξέρουµε ότι είναι οικονοµικά
αποδοτικές και ξέρουµε ότι θα µας οδηγήσουν στην αντιµετώ-
πιση της κλιµατικής αλλαγής. 

Διότι υπάρχει µια µεγάλη αλήθεια για την κλιµατική αλλαγή:
Χωρίς ανανεώσιµες πηγές, η ανθρωπότητα θα υποστεί τους δύο
και τους τρεις βαθµούς µε τρόπο ολέθριο. 

Και µου κάνει εντύπωση πώς έρχεστε εδώ διαπρύσιος κήρυ-
κας υπέρ της κλιµατικής αλλαγής και υπονοµεύετε, ταυτόχρονα,
τις ανανεώσιµες πηγές στη χώρα. Και τις υπονοµεύετε λέγοντας
πράγµατα παντελώς ανακριβή -για µη χρησιµοποιήσω την άλλη
καλύτερη λέξη από την ανακρίβεια- ότι «θα επιτρέψουµε κι
έχουµε επιτρέψει τις ανεµογεννήτριες στα καµένα» και τέτοιου
είδους ιστορίες. 

Λοιπόν, πρώτον, οι ανεµογεννήτριες έχουν ανασταλεί στην πε-
ρίπτωση των καµένων για να µελετήσουµε τι ακριβώς πρέπει να
γίνει και να είµαστε βασισµένοι στην επιστήµη, science based,

στο πώς θα προστατεύουµε το περιβάλλον και όχι στον ακραίο
λαϊκισµό. Διότι ο ακραίος λαϊκισµός είναι να µιλάς για την κλιµα-
τική αλλαγή και να υπονοµεύεις τις ανανεώσιµες πηγές. Πιο
ακραίος λαϊκισµός δεν υπάρχει!

Σε σχέση µε το αν µίλησα για το περιβάλλον και αν πρέπει να
χρησιµοποιούµε αριθµούς στον προϋπολογισµό, κοινοβουλευ-
τικά είστε παλαιότερη εµού αλλά εξ όσων γνωρίζω, παρακολου-
θώντας τη χώρα εδώ και δεκαετίες, στον προϋπολογισµό είµαστε
υποχρεωµένοι να µιλάµε µε αριθµούς. Και σας είπα ότι κάνουµε
µια τεράστια επένδυση στα δάση. Εκτός αν δεν το ακούσατε. Η
επένδυση στα δάση δεν είναι περιβαλλοντικό θέµα; Δηλαδή τα
δάση είναι ξεκοµµένα από το περιβάλλον; Τα εβδοµήντα εκατοµ-
µύρια στρέµµατα που είναι όλες οι δασικές περιοχές µαζί -γιατί
τα δάση είναι λιγότερα, είναι γύρω στα σαράντα-, δεν είναι περι-
βάλλον; Η επένδυση δεν αφορά το περιβάλλον; Και το να µιλάµε
µε αριθµούς για την επένδυση στα δάση, είναι επιλήψιµο; Δεν το
καταλαβαίνω. 

Σε ό,τι αφορά τα διάφορα περί ιδιωτικών συµφερόντων κ.λπ.,
δεν πρόκειται να σας απαντήσω, γιατί θεωρώ ότι εάν έχετε κάτι
συγκεκριµένο να µου πείτε, θα πρέπει να έρθετε και να µου το
πείτε συγκεκριµένα και να αναφέρεστε σε κάποια πραγµατική δι-
οικητική πράξη. Τότε ευχαρίστως να σας απαντήσω. Αλλά όταν
κάνετε δίκη προθέσεων για λειτουργία άλλων θεσµών που είναι
αυτοί που κάνουν τις περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις και αναφέ-
ρεστε σε µένα, δεν πρόκειται να δώσω περισσότερο βάρος στα
λόγια σας, απαντώντας σας χωρίς να έχετε πει κάτι στοιχειοθε-
τηµένο. 

Τώρα, για να ολοκληρώσω µε τα θέµατα που τέθηκαν για τις
εισαγωγές ρεύµατος και το πώς τι γίνεται µε τα υπεράκτια αι-
ολικά. Τα υπεράκτια αιολικά έχουν την εξής πολύ απλή βάση,
που αν είχα εδώ µια οθόνη θα µπορούσα να σας την εξηγήσω. Η
Ελλάδα έχει το µεγαλύτερο υπεράκτιο αιολικό δυναµικό στη Με-
σόγειο. Μικρή εξαίρεση είναι ένα κοµµάτι της Ισπανίας. Αυτό το
υπεράκτιο αιολικό δυναµικό είναι τεράστιας περιβαλλοντικής και
οικονοµικής αξίας. Όσον αφορά την περιβαλλοντική αξία, αξιο-
ποιώντας το, µειώνουµε δραµατικά το CO2 που παράγουµε και
δεν επιβαρύνουµε τη χώρα σε όποια επιβάρυνση υπάρχει µε την
ανάπτυξη αιολικών -που χρειάζονται δρόµους και όλα τα υπό-
λοιπα- στη στεριά, διότι στη θάλασσα δεν θα χρειαστεί να φτιά-
ξουµε κανέναν δρόµο για να έχουµε υπεράκτια αιολικά. 

Τα δικά µας υπεράκτια αιολικά θα είναι καράβια. Θα είναι πλατ-
φόρµες µε µια άγκυρα που θα παράγουν τεράστιες ποσότητες
ενέργειας µε πολύ µεγάλα θετικά πλεονεκτήµατα για τις τοπικές
κοινωνίες. Και θα το συζητήσουµε µε τις τοπικές κοινωνίες προ-
φανώς. διότι οι επενδύσεις είναι µεγάλες. Τα ανταποδοτικά που
µπορείς να δώσεις και σε περιβαλλοντικό επίπεδο και σε επίπεδο
πραγµατικό οικονοµικό πολύ σηµαντικά. Οι τοπικές θέσεις εργα-
σίας είναι πολλαπλάσιες από τις θέσεις εργασίας των ανανεώσι-
µων πηγών στη στεριά, διότι έχουν πολύ υψηλό κόστος συντή-
ρησης, το οποίο σηµαίνει ανθρώπους που θα δουλεύουν εκεί µε
πάρα πολύ καλούς µισθούς και θα είναι όλοι τοπικοί και θα είναι
δώδεκα µήνες αυτοί, δεν θα είναι έξι µήνες ή επτά. 

Θα έχουν, λοιπόν, πολύ µεγάλο αποτέλεσµα και στην εθνική
ανάπτυξη και στους εθνικούς στόχους και στην τοπική ανάπτυξη
και στους τοπικούς στόχους, από όλες τις πλευρές. Όταν θα πα-
ρουσιάσουµε και τα ανταποδοτικά, οι τοπικές κοινωνίες θα συ-
νειδητοποιήσουν πραγµατικά τι µεγάλη ευκαιρία είναι η
ανάπτυξη αυτών των πάρκων. 

Ελπίζω η Εθνική Αντιπροσωπεία να συνειδητοποιήσει ότι αυτός
ο στόχος µας υπερβαίνει και πρέπει να βγει από την κοµµατική
διελκυστίνδα, διότι µιλάµε για επενδύσεις που θα είναι δεκάδων
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μεγάλο κοµµάτι αυτών των επενδύσεων
θα έχει προστιθέµενη αξία ελληνική. Θα µπορούµε να έχουµε
πάνω από 50% ελληνική προστιθέµενη αξία τοπικά και εθνικά.
Θα έχουµε για πρώτη φορά µε αυτό δυνατότητα να εξάγουµε
αντί να εισάγουµε ρεύµα και ενέργεια γενικότερα. Και επίσης, θα
µπορέσουµε να παίξουµε και γεωπολιτικό ρόλο εξαιρετικά ση-
µαντικό, ως παραγωγός ασφαλούς ρεύµατος, δηλαδή ασφαλούς
ενέργειας, εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θέλω να ψάξετε και να δείτε και να σκεφθείτε -επειδή στο
τέλος την ενέργεια θέλουµε να την παράγουµε, εκτός αν µου
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πείτε ότι θα ζήσουµε χωρίς ενέργεια, θα σβήσουν όλα αυτά και
θα είµαστε χωρίς ενέργεια-, ποιο είναι πιο συµφέρον περιβαλ-
λοντικά; Να συγκρίνουµε αυτές τις παρεµβάσεις µε την άλλη
ενέργεια που παράγουµε, όταν έχουµε ορυχεία λιγνίτη τα οποία
είναι δεκάδων χιλιάδων στρεµµάτων, τα οποία ξύνονται όταν
έχουµε τις εκποµπές επικίνδυνων αερίων που προέρχονται από
τον λιγνίτη, όταν κάνουµε τις παρεµβάσεις στη στεριά ακόµη και
µε τις ανανεώσιµες που είναι ήπιες παρεµβάσεις. Σκεφτείτε το
και προβληµατιστείτε, κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχω ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ποιο είναι το προ-

σωπικό, κυρία Κωνσταντοπούλου; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν κάνουµε επερώτηση για να ρω-

τάνε τον Υπουργό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε τον λόγο επί

προσωπικού. Να µας εξηγήσει το προσωπικό η κ. Κωνσταντο-
πούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τίθενται θέµατα εκτός προϋπολογι-
σµού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε δίκιο όλοι
σας ενδεχοµένως, αλλά τι άλλο να κάνουµε; Πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας έβαλε θέµα επί προσωπικού. Να ακού-
σουµε, λοιπόν, το προσωπικό. 

Είναι η δεύτερη παρέµβαση που έχετε σήµερα το δικαίωµα,
κυρία Κωνσταντοπούλου. Έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ.

Ζήτησα επί προσωπικού. Δεν ξέρω γιατί µου λέτε ότι είναι η
δεύτερη παρέµβαση και δεν καταλαβαίνω και γιατί το διαπραγ-
µατεύεστε µε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.

Κύριε Υπουργέ,….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε... 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μη µε διακόπτετε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Περιοριστείτε σε

αυτό που θέλετε να πείτε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν θα µου υπαγορεύσετε τι θα πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης):…και µην κάνετε κρί-

σεις για τον Προεδρεύοντα ή για οποιονδήποτε άλλον. Σας πα-
ρακαλώ πολύ. Η υποµονή έχει και τα όριά της!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι εννοείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μαζευτείτε, σας το
λέω λαϊκά. Περιοριστείτε στην πολιτική αντιπαράθεση, στις θέ-
σεις σας, στην αντιπαράθεση µε την Κυβέρνηση. Πολύ ευχαρί-
στως. Μην τα βάζετε όµως συνεχώς µε το Προεδρείο και πώς
σας χειρίζεται και αν σας χειρίζεται καλά ή όχι. Λοιπόν, παρα-
καλώ πολύ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είστε βέβαιος ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πρέπει να συνεχί-
σουµε και τη συνεδρίαση. Συζητάµε τον προϋπολογισµό. Υπάρ-
χει µία διαδικασία. Έχετε τον λόγο για να µας εξηγήσετε το
προσωπικό σας ζήτηµα. Σας ακούµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Λαµπρούλη, ως Βουλευτής του ΚΚΕ µού λέτε:
«Μαζευτείτε, σας το λέω λαϊκά»; Λυπάµαι πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είδατε που τελικά ο
στόχος σας είναι το ΚΚΕ και όχι ο Λαµπρούλης ο Αντιπρόεδρος;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Λυπάµαι πάρα πολύ που µου λέτε από τη θέση του Προ-
έδρου...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στόχος σας είναι να
σπιλώσετε το ΚΚΕ. Λυπάµαι πάρα πολύ. Λυπάµαι, κυρία Κων-
σταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μου λέτε από τη θέση του Προέδρου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν πρόκειται να

σας απαντήσω ό,τι και να πείτε. Συνεχίστε σ’ αυτή την κατεύ-
θυνση, αυτή τη στάση σας και θα δούµε, τελικά, τι θα γίνει στο
µέλλον.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Από τη θέση του Προεδρεύοντος µου λέτε «µαζευτείτε»
και µου λέτε κιόλας ότι δεν θα µε ανεχτείτε άλλο κι ότι έχουν τε-
λειώσει τα όρια της υποµονής; Σε ποιον άλλον Αρχηγό, κύριε
Λαµπρούλη, το κάνατε αυτό; Πώς το επιτρέπετε στον εαυτό σας
να το κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα αυτό είναι το
προσωπικό ή αυτό που επικαλεστήκατε για να πάρετε τον λόγο;
Αυτό που επικαλεστήκατε, το προσωπικό και σας έδωσα τον
λόγο ποιο είναι; Θα µας το πείτε; Προφανώς κάτι µε τον Υπουργό
υπάρχει σε επίπεδο προσωπικού. Εξηγήστε µας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Υπάρχει, όµως και ένα ζήτηµα σοβαρό κοινοβουλευτι-
κής τάξης και λυπάµαι που συµµετέχετε σε αυτό, σας το έχω πει
και µε άλλες ευκαιρίες. Διότι όταν µία συγκεκριµένη -συµβαίνει
να είµαι η µόνη γυναίκα πολιτική Αρχηγός- πολιτική Αρχηγός ως
µοναδική γυναίκα πολιτική Αρχηγός αντιµετωπίζει αυτού του εί-
δους τις συµπεριφορές και επιφυλάσσετε στον εαυτό σας αυτού
του είδους την εξουσία δικαιούµαι και εγώ να διαµαρτυρηθώ και
δεν δικαιούστε να µε διακόπτετε διαρκώς. Παρακαλώ, λοιπόν, να
µε αφήσετε να τοποθετηθώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και σας λέω, λοι-
πόν, ξανά τη λέξη «λυπάµαι πολύ» γι’ αυτά που µόλις πριν από
λίγο είπατε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γι’ αυτά που είπατε εσείς θα πρέπει να λυπάστε, που εί-
πατε: «Μαζευτείτε και σας το λέω λαϊκά» και «µη δοκιµάζετε την
υποµονή µας». Δεν ξέρω ποιοι είστε που δοκιµάζω την υποµονή
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να σας ακούσουµε
για το επί προσωπικού τώρα. Ποιο είναι;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Σκυλακάκη, κύριε Υπουργέ, είπατε ότι δήθεν εγώ
ήµουν κοµµάτι κάποιας διαπραγµατευτικής οµάδας που έφερε
το τρίτο µνηµόνιο και ότι τη δική µου αντίληψη…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): …(Δεν ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µε αφήσετε; Ή θέλετε να διακόπτετε; Γιατί πριν δια-
µαρτυρηθήκατε ότι δήθεν σας διέκοψα, ενώ απλώς έκανα νόηµα
στον Προεδρεύοντα ότι ζητώ τον λόγο επί προσωπικού. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Είπατε, λοιπόν -και έχετε και βοήθειες από όλη την Αίθουσα

βλέπω εδώ, εν είδει πελταστών-, ότι τη δική µας -της Πλεύσης
Ελευθερίας- και τη δική µου προσωπικά αντίληψη για τη δια-
πραγµάτευση την ξέρετε από τη διαπραγµάτευση που έκαναν
εκείνοι που έφεραν το τρίτο µνηµόνιο. Θα ήθελα να σας θυµίσω
ότι εγώ ως Πρόεδρος της Βουλής αντιτάχθηκα στο τρίτο µνηµό-
νιο και κατέβηκα από την Έδρα ούτε στην συζήτηση δεν δέχθηκα
να προεδρεύσω, εν αντιθέσει µε το κόµµα σας που το ψήφισε το
τρίτο µνηµόνιο νύχτα, µε χέρια και µε πόδια, µαζί µε τον κ. Τσί-
πρα και µε την παρέα που έφερε το τρίτο µνηµόνιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Αυτό, λοιπόν, το παραβλέπετε όταν παίρνετε τον λόγο από
θέση εξουσίας για να σπιλώσετε έναν άνθρωπο και µια διαδροµή,
ενώ είναι γνωστό ότι υπήρξα εκείνη που άφησα την τρίτη τη τάξει
πολιτειακή θέση, ακριβώς, διότι δεν δέχτηκα ούτε το τρίτο µνη-
µόνιο ούτε τα αποτελέσµατα µιας αίσχιστης διαπραγµάτευσης
στην οποία δεν χρησιµοποιήθηκε ούτε το πόρισµα της Επιτροπής
Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους που απονοµιµοποιεί το χρέος που
εσείς πληρώνετε -µετακυλίοντάς το στους πολίτες και στα µωρά-
ούτε οι αξιώσεις µας για τις γερµανικές οφειλές που είναι πάρα
πολύ υψηλές και έπρεπε να µπουν στο διαπραγµατευτικό τρα-
πέζι ούτε οι αξιώσεις µας από διεθνείς υποθέσεις διαφθοράς,
όπως η υπόθεση «SIEMENS», όπως οι υποθέσεις των εξοπλιστι-
κών, που επίσης αποτελούν διαπραγµατευτικά επιχειρήµατα και
όπλα πάρα πολύ σοβαρά. 
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Βεβαίως, έχουµε άλλη αντίληψη για τη διαπραγµάτευση, διότι
για µας και για µένα η διαπραγµάτευση είναι διεκδίκηση. Και να
ξέρετε, διδάσκεται κιόλας η διαπραγµάτευση, δεν είναι ό,τι µου
κατέβει κάνω. Η δε COP, για την οποία σας ρώτησα, δεν είναι
διεθνής διάσκεψη στην οποία µιλάνε για τα λεφτά και το πόσο
θα πληρώσουν. Είναι διεθνής διάσκεψη στην οποία αποφασίζον-
ται πολιτικές για το κλίµα, την κλιµατική κρίση και για το περι-
βάλλον. Εσείς, όµως, δείχνετε µία αντίληψη ότι σας απασχολεί
µόνο να µη σας πούνε να πληρώσετε, αµυντική πολιτική και όχι
διεκδικητική και µάλιστα δεν τολµάτε -αυτό κατάλαβα- ούτε καν
να θέσετε ζητήµατα σύγκρουσης συµφερόντων σε πρόσωπα τα
οποία αναλαµβάνουν κοµβικές θέσεις. 

Βεβαίως τι να περιµένουµε από µία Κυβέρνηση που ο Πρωθυ-
πουργός της στην πρώτη του διεθνή οµιλία στη γενική συνέ-
λευση του ΟΗΕ τον Σεπτέµβριο του 2019 το πρώτο που είπε ήταν
ότι το Μάτι, το έγκληµα στο Μάτι -γιατί σε λίγο θα µας το πείτε
κι αυτό ατύχηµα και καταστροφή, όπως κάνετε µε τα Τέµπη!-
είπε, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης από το 2019 ότι το έγκληµα στο
Μάτι οφείλεται στην κλιµατική αλλαγή! Εκεί θέλετε να τα ρίξετε
όλα, χωρίς πραγµατικές πολιτικές διεκδίκησης προστασίας του
περιβάλλοντος και εγγυητικές του περιβάλλοντος. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
Και απέναντι σε αυτό, µε όλη αυτή την κατάσταση που επικρα-

τεί στην Αίθουσα και τις διαρκείς παρεµβάσεις, επιβοηθητικές
για εσάς, η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα σταµατήσει να το λέει.
Και αν κάποιος κάνει αντιπολίτευση, κύριε Λαµπρούλη, την κάνει
µαχόµενος, όχι διαβεβαιώνοντας τις εξουσίες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό είναι, λοιπόν,
εκεί θέλαµε να καταλήξουµε, ότι το ΚΚΕ δεν κάνει αντιπολίτευση.
Τι να σας πω! Ό,τι και να σας πω, αυτή είστε!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, δεν
τίθεται θέµα επί προσωπικού. Το Προεδρείο κρίνει ότι δεν τίθεται
θέµα επί προσωπικού. Δεν χρειάζεται να απαντήσετε.

Περνάµε στον κατάλογο των οµιλητών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό να απαντήσω,
γιατί παραποίησε τα λεγόµενά µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει θέµα
προσωπικού, κύριε Υπουργέ, δεν είναι προσωπικό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Γιατί φωνάζετε; Ηρεµήστε. Θα συνεννοηθούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έδωσα τον λόγο στην κυρία Πρόεδρο...
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Παραποίησε τα λεγόµενά µου και ζητώ τον λόγο για
να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσείς πάλι ζητάτε
τον λόγο επί προσωπικού, γιατί παραποίησε τα λεγόµενά σας.
Ας το λήξουµε εδώ, κύριε Υπουργέ. Απαντήστε σύντοµα, γρή-
γορα, για να συνεχίσουµε τη διαδικασία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτό που είπα και το άκουσε όλη η Αίθουσα, είναι
ότι ήσασταν µέρος της πολιτικής παράταξης που έκανε τη δια-
πραγµάτευση. Και θα συµπληρώσω -γιατί φαίνεται ότι θέλετε να
ακούσετε και πρόσθετα πράγµατα- ότι ως µέλος αυτής της πο-
λιτικής παράταξης είπατε ψέµατα στον ελληνικό λαό το 2014 -
2015 διότι του υποσχεθήκατε «λαγούς µε πετραχήλια» και όταν
ήρθε η ώρα δεν υπήρχαν ούτε λαγοί ούτε πετραχήλια! Και εξ
αυτού του λόγου -επειδή λέγατε διάφορα προπαροξύτονα τύπου
«το πόρισµα της Επιτροπής Αλήθειας» στον Σόιµπλε- καταλή-
ξαµε, από εκεί που είχαµε µία σοβαρή σχέση και προσπαθού-
σαµε να αποφύγουµε τα χειρότερα, να πάµε στα χειρότερα. 

Για το ότι όταν ήρθαν τα χειρότερα -που είχαν δύο επιλογές:
«τα χειρότερα» και τα «τρισχειρότερα»- εσείς αποχωρήσατε, δι-
καίωµά σας είναι, κριθήκατε από τον ελληνικό λαό γι’ αυτό. Η
ουσία, πάντως, είναι ότι την παρατήρηση ότι δεν αντιλαµβάνεστε
το πώς γίνονται οι διεθνείς διαπραγµατεύσεις, την επιβεβαι-
ώσατε µε δέκα διαφορετικούς τρόπους στην οµιλία σας. Εγώ δεν

µπορώ να βοηθήσω παραπάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δίνουµε τον λόγο

τώρα -και τον καλούµε στο Βήµα- στον κ. Λάζαρο Τσαβδαρίδη
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Θα ακολουθήσει ο κ. Δελβερούδης, ο κ. Κτιστάκης, µετά θα
πάρει τον λόγο ο Υφυπουργός Πολιτισµού κ. Δήµας και αµέσως
µετά η κ. Κεφαλογιάννη, Υπουργός Τουρισµού.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Τσαβδαρίδη. 
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

ζητούµε αυτές τις ηµέρες στην Ολοµέλεια το σχέδιο του κρατι-
κού προϋπολογισµού 2024 που καλείται να επιτύχει τους
στόχους της δηµοσιονοµικής σταθερότητας και της παράλληλης
αναπτυξιακής προοπτικής της χώρας µας µέσα σε ένα ασταθές
διεθνές περιβάλλον, µε δύο πολέµους στην ευρύτερη γεωγρα-
φική γειτονιά µας, στην Ουκρανία και στη Μέση Ανατολή, µε µια
συνεχιζόµενη ενεργειακή κρίση -που µοιραία προκαλεί ένα µπα-
ράζ πληθωριστικών πιέσεων- και µε τις επιπτώσεις της κλιµατικής
κρίσης να αποτυπώνονται όλο και πιο έντονα µέσα από όλο και
συχνότερες φυσικές καταστροφές. 

Να, γιατί είναι κοµβικής σηµασίας η περαιτέρω θωράκιση της
οικονοµίας µας, για να ξεπεράσουµε αλώβητοι αυτές τις προκλή-
σεις. Να, γιατί επιβάλλονται επιπλέον στοχευµένες µεταρρυθµί-
σεις που θα ενισχύσουν τη βιώσιµη ανάπτυξη, θα µεγεθύνουν τις
ευκαιρίες απασχόλησης και θα µεγιστοποιούν την κοινωνική συ-
νοχή µε πολλαπλασιαστικά οφέλη για τη χώρα µας. Και, να, γιατί
ο προϋπολογισµός του 2024 βρίσκεται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση.

Γιατί αφ’ ενός µεγαλώνει την πίτα του εθνικού εισοδήµατος
και µειώνει τις ανισότητες στην κατανοµή αυτής της πίτας, αφ’
ετέρου διασφαλίζει την απαραίτητη δηµοσιονοµική ισορροπία,
εµπνέοντας έτσι εµπιστοσύνη στους πολίτες, δίνοντας προ-
οπτική στην οικονοµία µας, ισορροπία στην κοινωνία και κύρος
στη διεθνή εικόνα της Ελλάδας. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 είναι ο πρώτος µετά από δεκα-
τρία χρόνια που καταρτίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει
ανακτήσει την επενδυτική του βαθµίδα, χάρη στη συνετή και στι-
βαρή πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και κυ-
ρίως, χάρη στις θυσίες του ελληνικού λαού. 

Πλέον η Ελλάδα γίνεται ολοένα και πιο ανταγωνιστική, αποτε-
λώντας πόλο έλξης για περισσότερες επενδύσεις, για νέες καλά
αµειβόµενες θέσεις εργασίας και για υψηλότερους µισθούς για
όλους. Αδιάψευστος µάρτυρας είναι οι αριθµοί.

Η οικονοµική ανάπτυξη στην Ελλάδα, σύµφωνα µε τις προβλέ-
ψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αναµένεται σε 2,4% φέτος και
σε 2,9% το 2024. Τριπλάσια, δηλαδή, φέτος και υπερδιπλάσια
του χρόνου σε σχέση µε το σύνολο της Ευρωζώνης. Το ΑΕΠ της
χώρας υπερβαίνει σηµαντικά το επίπεδο του 2010 µε την κρίση
χρέους και πλέον αναµένεται να αυξηθεί κατά 11 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2024 σε σχέση µε το 2023. Οι επενδύσεις αυξήθηκαν
κατά 7% και αναµένεται να αυξηθούν ακόµα περισσότερο, κατά
15% το 2024. Το πρωτογενές αποτέλεσµα της γενικής κυβέρνη-
σης εκτιµάται ότι θα διαµορφωθεί σε πλεόνασµα 1,1% του ΑΕΠ
το 2023 και 2,1% του ΑΕΠ το 2024. Το δηµόσιο χρέος, ως ποσο-
στό του ΑΕΠ, θα µειωθεί περαιτέρω πάνω από είκοσι ποσοστι-
αίες µονάδες τη διετία 2023-2024, σηµειώνοντας την ταχύτερη
µείωση χρέους στην Ευρωζώνη και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο
πληθωρισµός αναµένεται να αποκλιµακωθεί στο 2,6% το 2024.
Η ανεργία θα µειωθεί σε χαµηλά δεκαπενταετίας, υποχωρώντας
πια στο 11,2%, ενώ αναµένεται να µειωθεί ακόµα περισσότερο
σε 10,6% το 2024.

Πώς, όµως, αυτοί οι αριθµοί στην καθηµερινή πράξη βοήθη-
σαν και θα βοηθήσουν τον πολίτη; Ο προϋπολογισµός του 2024
το αποκαλύπτει, θέτοντας ως πρώτη προτεραιότητα την αύξηση
του εισοδήµατος των Ελλήνων µε αυξήσεις των µισθών των δη-
µοσίων υπαλλήλων, άρση του παγώµατος των τριετιών για τους
µισθωτούς, αύξηση κατώτατου µισθού κατά 70 ευρώ, αύξηση
του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για οικογένειες µε εξαρτώ-
µενα τέκνα, αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος πε-
ρίπου διακοσίων είκοσι πέντε χιλιάδων ευάλωτων νοικοκυριών
κατά 8%, αύξηση των επιδοµάτων αναπηρίας του ΟΠΕΚΑ και του
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ΕΦΚΑ πάνω από 8%, εκ νέου αύξηση των συντάξεων, αλλά και
µε την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης και στους δηµο-
σίους υπαλλήλους και στους συνταξιούχους, τη χορήγηση µόνι-
µου ετήσιου βοηθήµατος προς τους νέους, το λεγόµενο Youth
Pass, την κατάργηση της συµµετοχής στο κόστος των φαρµάκων
για τους πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ, την επέκταση του επιδό-
µατος µητρότητας στους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους
αγρότες στους εννέα µήνες σε συνέχεια και της ήδη θεσµοθε-
τηµένης αύξησης σε εννέα µήνες για τους µισθωτούς του ιδιω-
τικού τοµέα και την ενεργοποίηση επενδυτικών πόρων πάνω από
12 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Επιπροσθέτως, δίνουµε πολύ µεγάλη βαρύτητα στα οικονο-
µικά οφέλη που θα προκύψουν από τον περιορισµό της φορο-
διαφυγής µε τη θεσµοθέτηση ήδη πολυεπίπεδων παρεµβάσεων
που περιλαµβάνουν µεταξύ άλλων περιορισµούς στη χρήση µε-
τρητών, ενίσχυση των ηλεκτρονικών συναλλαγών, αύξηση της
διαφάνειας και της αποτελεσµατικότητας των ελέγχων και αυ-
στηροποίηση των κυρώσεων, γιατί έτσι θα τονωθεί ακόµα περισ-
σότερο η δυνατότητα της οικονοµίας µας, όχι µόνο για να
βελτιώνει την ποιότητα ζωής των πολιτών, αλλά και για να απλώ-
νει ισχυρότερο δίχτυ προστασίας σε ευάλωτα άτοµα αλλά και σε
όσες περιοχές πλήττονται από φυσικές καταστροφές. Και όλα
αυτά επιτυγχάνονται µε τις πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας που
αυξάνουν τα έσοδα, ενώ την ίδια στιγµή µειώνουν τους φόρους
και τις ασφαλιστικές εισφορές.

Γιατί την ώρα που ανερυθρίαστα λαϊκίζετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, προτείνοντας αύξηση του αφο-
ρολογήτου στις 10.000 ευρώ και εξαφάνιση του ΦΠΑ, τα οποία
ουδέποτε πράξατε επί των ηµερών σας, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας επενδύει στο µέλλον της πατρίδας µας, κρατάει τις
προεκλογικές της δεσµεύσεις για µηδενικούς νέους φόρους,
αποκαλύπτει κρυµµένη φορολογητέα ύλη που προσβάλλει τους
συνεπείς φορολογούµενους και οδηγεί µεθοδικά τη χώρα προς
το µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Κοµνηνός Δελβερούδης από την Κοι-

νοβουλευτική Οµάδα της Νίκης.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας την

οµιλία µου θα ήθελα από το Βήµα αυτό να καταδικάσω το πρό-
σφατο απαράδεκτο επεισόδιο που έλαβε χώρα τη Δευτέρα 11
Δεκεµβρίου στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης όταν
µια οµάδα κουκουλοφόρων, γνωστών-αγνώστων, δήθεν, φοιτη-
τών εισέβαλαν στην αίθουσα της παλιάς Φιλοσοφικής Σχολής και
µαταίωσαν, µε απειλητικό και φασιστικό τρόπο, µια εκδήλωση
παρουσίασης βιβλίου της πρώην πρυτάνεως του Πανεπιστηµίου
Μακεδονίας κ. Μαρίας Νεγρεπόντη - Δελιβάνη. Να σηµειώσω ότι
στο πάνελ της λογοτεχνικής εκδήλωσης εκτός από την ενενην-
τάχρονη πρώην πρύτανη θα συµµετείχαν τέσσερις γνωστοί δη-
µοσιογράφοι και ο Πρόεδρος της Νίκης κ. Δηµήτρης Νατσιός
που, προφανώς, δεν άρεσε σε κάποιους.

Δυστυχώς, για µια ακόµα φορά έχουµε, µε την ανοχή της Κυ-
βέρνησης, ακραία γεγονότα φίµωσης της ελευθερίας του λόγου,
δυστυχώς, σε πανεπιστηµιακό χώρο, ενώ σχετικά µε το συγκε-
κριµένο συµβάν µάς θλίβει ιδιαίτερα η εκκωφαντική σιωπή του
πολιτικού και δηµοσιογραφικού κόσµου καθώς και της πανεπι-
στηµιακής κοινότητας.

Ερχόµενος τώρα στο θέµα της κύρωσης του κρατικού προ-
ϋπολογισµού του έτους 2024 θα ήθελα κατ’ αρχάς να παραθέσω
µερικές σκέψεις ως νέος Βουλευτής ενός δηµοκρατικού πατριω-
τικού κινήµατος που συµµετέχει για πρώτη φορά σε αυτή την
πολύ σηµαντική κοινοβουλευτική διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως απλός πολίτης παρακολου-
θούσα κάθε χρόνο τις συζητήσεις και τα συµπεράσµατα γύρω
από τον εκάστοτε ετήσιο προϋπολογισµό.

Ερχόµενος πλέον στο Κοινοβούλιο και λαµβάνοντας µέρος
στη διαδικασία αυτή ως Βουλευτής έκανα τις εξής διαπιστώσεις:

Αρχικά διαπίστωσα από κοντά την προετοιµασία που γίνεται για
τη σύνταξη και την κατάθεση του προϋπολογισµού, τις εκτενείς
αναλυτικές συζητήσεις στο προσχέδιο, στις επιτροπές και στην
Ολοµέλεια όπου ακούγονται πολλές και ενδιαφέρουσες απόψεις
και προτάσεις από αρκετούς φορείς και από το σύνολο των πο-
λιτικών κοµµάτων.

Από αυτή την αισιόδοξη αρχική εικόνα γρήγορα οδηγήθηκα
σε µια δυσάρεστη διαπίστωση και ταυτόχρονα εύλογη απορία.
Αφού η αναλυτική αυτή διαδικασία επαναλαµβάνεται κάθε
χρόνο, µε την πολιτική καθοδήγηση κυβερνητικών προσώπων
που βρίσκονται στο τιµόνι της χώρας επί πολλά χρόνια, µε ανα-
λυτικά στοιχεία και πίνακες καταγραφής των δεδοµένων του
προηγούµενου έτους, µε λεπτοµερείς επιστηµονικές προβλέ-
ψεις, µε σταδιακό έλεγχο εκτέλεσης µέσω ποιοτικών και ποσοτι-
κών δεικτών, µε έναν µεγάλο αριθµό φορέων επίβλεψης και
ελέγχου αλλά και επιστηµονικών συνεργατών, πώς είναι δυνατόν
ο προϋπολογισµός και οι προβλέψεις του να πέφτουν σχεδόν
πάντοτε έξω και µάλιστα, στους πιο σηµαντικούς τοµείς, που
έχουν άµεσο αντίκτυπο στη ζωή των απλών Ελλήνων πολιτών;

Και γιατί να επαναλαµβάνονται κάθε χρόνο τα ίδια λάθη; Πώς
είναι δυνατόν να βρισκόµαστε κάθε χρόνο εγκλωβισµένοι στο κυ-
νήγι υπερβολικών πρωτογενών πλεονασµάτων στο όνοµα των
κανόνων δηµοσιονοµικής πειθαρχίας, µέσα σε ένα δυσοίωνο οι-
κονοµικό και ενεργειακό περιβάλλον µε εµφανή τα σηµάδια επι-
βράδυνσης της διεθνούς οικονοµίας, στερώντας πολύτιµα
κεφάλαια για επενδύσεις και δηµόσιες δαπάνες από τους Έλλη-
νες πολίτες; Για ποιον λόγο η Κυβέρνηση επικαλείται συνεχώς
τη δηµοσιονοµική σταθερότητα και επιχαίρει µε την αύξηση των
φορολογικών εσόδων, όταν αυτά δεν οφείλονται στους ρυθµούς
ανάπτυξης, που εξακολουθούν να παραµένουν χαµηλοί, αλλά
στην υπερφορολόγηση κυρίως των µικρών εισοδηµάτων και των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Πρότασή µας είναι η νοµοθέτηση ενός απλοποιηµένου λει-
τουργικού και δίκαιου φορολογικού συστήµατος, χωρίς την επι-
βολή τεκµηρίων, µε την κατάργηση της προκαταβολής φόρου,
το οποίο θα εµπνεύσει εµπιστοσύνη στον πολίτη, τον ελεύθερο
επαγγελµατία και τον αυτοαπασχολούµενο. Οι πόροι που παρα-
χωρεί πηγαίνουν στις δηµοσιονοµικές ανάγκες του κράτους µας
και σε υγιείς παραγωγικές επενδύσεις απ’ αυτούς, δίνοντας το
έναυσµα για επενδύσεις και στον ιδιωτικό τοµέα. 

Δυστυχώς, µετά από την εξαφάνιση της µεσαίας τάξης είναι
σε πλήρη εξέλιξη η φτωχοποίηση των Ελλήνων, των οποίων το
χάπι προσπαθεί η Κυβέρνηση να χρυσώσει µε επιδόµατα χάριν
ελεηµοσύνης και όλων των ειδών τα pass. Ποια, ακριβώς, είναι
τα νέα δεδοµένα που οδηγούν την Κυβέρνηση στην πρόβλεψη
αύξησης των επενδύσεων κατά 15%, όταν η ίδια πρόβλεψη για
το προηγούµενο έτος αποδείχθηκε όνειρο απατηλό και η αύξηση
µετά βίας άγγιξε το 7%;

Δικαιούται, πράγµατι, να πανηγυρίζει η Κυβέρνηση για την
ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας του αξιόχρεου της χώρας,
όταν το δηµόσιο χρέος αυξάνεται συνεχώς ξεπερνώντας πλέον
τα 400 δισεκατοµµύρια ευρώ, κατατάσσοντάς το στα µεγαλύ-
τερα παγκοσµίως;

Για το ιδιωτικό χρέος τα έχουµε πει αναλυτικά στο πρόσφατο
νοµοσχέδιο για τα κόκκινα δάνεια, αναδεικνύοντας µε τον πλέον
κατηγορηµατικό τρόπο ότι οι απελπισµένοι δανειολήπτες εξακο-
λουθούν και παραµένουν απροστάτευτοι στις ληστρικές ορέξεις
των τραπεζών, των funds και των servicers. 

Εποµένως, καθίσταται αναγκαία η λειτουργία ενός υγιούς τρα-
πεζικού συστήµατος, µε προσανατολισµό στην ενίσχυση των νέων
ηλικιακά νοικοκυριών, το οποίο θα ελέγχεται αυστηρά από το κρά-
τος χωρίς περιθώρια αλόγιστης µόχλευσης κεφαλαίων και δράσης
κερδοσκόπων, χωρίς τη συµµετοχή ολιγαρχών και διεθνών επεν-
δυτικών εταιρειών στη µετοχική τους σύνθεση, αλλά µε το 51% να
ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο ή σε δηµόσιους φορείς. 

Επίσης, θα πρέπει να ληφθεί µέριµνα για τη µείωση της δια-
φοράς επιτοκίου καταθέσεων και χορηγήσεων –το λεγόµενο
spread- και για την κατάργηση των ληστρικών προµηθειών και
χρεώσεων των τραπεζών. 
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Παράλληλα, τονίζουµε την ανάγκη λειτουργίας µιας αγροτικής
τράπεζας η οποία θα είναι δίπλα στον αγρότη και στον κτηνο-
τρόφο και µιας αναπτυξιακής βιοµηχανικής τράπεζας µε χαµη-
λότοκα δάνεια για παραγωγικές επενδύσεις, αµφότερες υπό τον
έλεγχο του ελληνικού δηµοσίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Συνεχίζουµε τις εύλογες απορίες που δηµιουργούνται από τον
υπό ψήφιση προϋπολογισµό. Ποιες είναι οι ουσιαστικές παρεµ-
βάσεις της Κυβέρνησης για την πραγµατική ενίσχυση της απα-
σχόλησης και τη µείωση της ανεργίας, η οποία παραµένει σε
διψήφια ποσοστά; Η ποιοτική ανάλυση των δεικτών, βέβαια, είναι
πολύ πιο αποκαρδιωτική από τα ίδια τα νούµερα, διότι σχεδόν το
50% της απασχόλησης αφορά σε ευέλικτες µορφές µερικής και
εκ περιτροπής και το υπόλοιπο 50% αφορά σε θέσεις πλήρους
απασχόλησης, ενώ το µεγαλύτερο µέρος εργαζοµένων το απορ-
ροφά σταθερά ο τουριστικός κλάδος. 

Το συµπέρασµα είναι ότι µοναδικός σκοπός της Κυβέρνησης
είναι να κατεβάσει το ποσοστό της ανεργίας στα νούµερα, χωρίς
να την ενδιαφέρει αν αυτό συνεπάγεται πραγµατική και πλήρη
απασχόληση µε αµοιβές ικανοποιητικές για τη στοιχειώδη επι-
βίωση των εργαζοµένων. 

Στον αντίποδα αυτού θα πει κάποιος ότι υπάρχει και το καθε-
στώς της εργασίας των δεκατριών ωρών, το οποίο σύµφωνα µε
το Υπουργείο Εργασίας είναι στο χέρι των εργαζοµένων να το
επιλέξουν για να αµειφθούν πλουσιοπάροχα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
Εξακολουθώντας τις απορίες από τα στοιχεία του προϋπολο-

γισµού θέλω να ρωτήσω τα εξής: Ποιες ακριβώς είναι οι ενέρ-
γειες της Κυβέρνησης για την αποτελεσµατική εκτόνωση του
πληθωρισµού, ο οποίος οφείλεται, κυρίως, στα επιχειρηµατικά
υπερκέρδη, αναφέροντας ενδεικτικά ότι ο πληθωρισµός στα τρό-
φιµα για τη χώρα µας έχει σκαρφαλώσει στο 11%, πολύ πάνω
από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Με ποιον, ακριβώς, τρόπο σκοπεύει να χτυπήσει την ακρίβεια
η Κυβέρνηση, όταν ο πληθωρισµός καλπάζει, όταν η ίδια δεν
παίρνει ουσιαστικά µέτρα κατά της αισχροκέρδειας και αρκείται
στα πάσης φύσεως «καλάθια», όταν επιµένει να αρνείται τη µεί-
ωση του ΦΠΑ και του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης;

Εµείς στη Νίκη πιστεύουµε ότι για την αποτελεσµατικότερη
εκτέλεση του προϋπολογισµού είναι αναγκαία η ενίσχυση των
ελεγκτικών µηχανισµών των Υπουργείων και η παροχή πλήρους
υποστήριξης και προστασίας µε σκοπό να εκτελούν απερίσπα-
στα το έργο τους, για να καταστεί το κράτος µας κράτος δικαίου
και κοινωνικό όχι µόνο κατ’ όνοµα, αλλά και επί της ουσίας. 

Επίσης κατά τη λειτουργία του συνόλου του δηµοσίου τοµέα
είναι απαραίτητη η ουσιαστική καταπολέµηση της γραφειοκρα-
τίας για την καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών, αλλά και την
εξοικονόµηση πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Τελειώνω σε είκοσι δευτερό-
λεπτα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ζητήσατε ένα λεπτό
και σας το έδωσα. Σας παρακαλώ.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κατατίθεται προς ψήφιση στη Βουλή ένας ακόµα προϋπολογι-
σµός µε παθογένειες και χωρίς κανένα όραµα για επανεκκίνηση
της ελληνικής οικονοµίας, έτσι ώστε να εισέλθει σε πορεία πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης και υγιούς ανάπτυξης. 

Για τους λόγους που προαναφέρθηκαν επιγραµµατικά, η Νίκη
καταψηφίζει τον κρατικό προϋπολογισµό του οικονοµικού έτους
2024, έναν προϋπολογισµό που δεν επιχειρεί την απεµπλοκή µας
από την ξενοκρατία και τα µεγάλα συµφέροντα, εγχώρια και
ξένα, που δεν δείχνει την ανθρωπιστική του διάσταση φροντίζον-
τας, δυστυχώς, να ευηµερούν µόνο οι αριθµοί και αδιαφορώντας
αν ταυτόχρονα οι άνθρωποι υποφέρουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, τον
λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Ελευθέριος Κτιστά-
κης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι, θα επικεντρώσω

σε ορισµένα στοιχεία του προϋπολογισµού τα οποία θεωρώ ότι
αποτυπώνουν και αντικατοπτρίζουν τη συνολική κυβερνητική πο-
λιτική για την οικονοµία. 

Πρώτα, όµως, επιτρέψτε µου να προσδιορίσω τις ειδικές συγ-
κυρίες και περιστάσεις που συνθέτουν το πλαίσιο εντός του
οποίου καταρτίστηκε ο προϋπολογισµός του επόµενου έτους,
τον οποίον καλούµαστε να κυρώσουµε. Μια άκρως θετική εξέ-
λιξη αποτέλεσε αναµφίβολα η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµί-
δας, που αποτελεί ορόσηµο για την ελληνική οικονοµία, αφ’ ενός
µεν γιατί επανατοποθετεί τη χώρα µας ως επενδυτικό προορισµό
κεφαλαίων µακροπρόθεσµης απόδοσης, αφ’ ετέρου και επιπρο-
σθέτως, όµως, γιατί διαµορφώνει ιδιαίτερα ευνοϊκές συνθήκες
ρευστότητας για τις τράπεζες, για το ελληνικό δηµόσιο, για τα
ασφαλιστικά ταµεία και εν τέλει, για τις επιχειρήσεις και τα νοι-
κοκυριά. 

Στο σηµείο αυτό ανακύπτει το εύλογο ερώτηµα αν το ζήτηµα
της ανάκτησης της επενδυτικής βαθµίδας αφορά στη µικρή, στη
µικροµεσαία επιχείρηση και στα νοικοκυριά όλων µας. Η απάν-
τηση είναι πρόδηλα καταφατική. Η αναβάθµιση της πιστοληπτι-
κής ικανότητας του ελληνικού δηµοσίου θα µειώσει το κόστος
άντλησης κεφαλαίων για τα ελληνικά χρηµατοπιστωτικά ιδρύ-
µατα. Αυτός ο φθηνότερος δανεισµός για τις τράπεζες θα πρέπει
να µετακυληθεί και στις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά, µειώνον-
τας και γι’ αυτά το κόστος δανεισµού. Με απλά λόγια, η χρηµα-
τοδότηση µιας επιχείρησης ή η απόκτηση στέγης για µια
οικογένεια θα πρέπει να γίνει πιο προσιτή, πιο εύκολη. 

Δυστυχώς, η τρέχουσα συγκυρία δεν είναι µόνο ευοίωνη και
δεν θα µπορούσε άλλωστε να είναι. Το καταστροφικό πέρασµα
ακραίων καιρικών φαινοµένων, της κακοκαιρίας «Ντάνιελ» στη
Θεσσαλία ως επί το πλείστον, δεν άφησε πίσω του απλά µια πρό-
σκαιρη οικονοµική καταστροφή. Μας αναγκάζει να προσδιορί-
σουµε προτεραιότητες –και εν γένει πολιτικές- όχι µόνο για την
αποκατάσταση των υλικών ζηµιών, δηλαδή περιουσιών, επιχει-
ρήσεων, ζωικού και φυτικού κεφαλαίου, υποδοµών, αλλά και για
την προετοιµασία ώστε να αποτραπεί στο µέλλον κάτι ανάλογο.
Μας αναγκάζει, συνεπώς, να εστιάσουµε ακόµη περισσότερο
στην πρόληψη, όπως κάνει το πρόσφατα ψηφισθέν νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 

Τέλος, όπως έχει επανειληµµένα τονιστεί και από τον κύριο
Πρωθυπουργό και από πολλούς Υπουργούς της παρούσας Κυ-
βέρνησης, αλλά και µόλις εχθές από τον Διοικητή της Τράπεζας
της Ελλάδος, τον κ. Στουρνάρα, το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας είναι µια µεγάλη ευκαιρία, µια µοναδική ευκαιρία για
τη χώρα µας που πρόκειται να λάβει περίπου 70 δισεκατοµµύρια
ευρώ τα επόµενα έτη.

Αυτές οι ιδιαίτερες περιστάσεις που περιέγραψα, πλέον των
παλαιότερων όπως η διεθνής ενεργειακή κρίση, αλλά και η υγει-
ονοµική κρίση του COVID-19 έχουν ληφθεί υπ’ όψιν στον προκεί-
µενο προϋπολογισµό και γι’ αυτόν τον λόγο προανέφερα ότι
αντικατοπτρίζει τη συνολική πολιτική της Κυβέρνησης. 

Αναφέρω ένα παράδειγµα επ’ αυτού για να τονίσω την αντα-
πόκριση της Κυβέρνησης στις τρέχουσες περιστάσεις, ένα πα-
ράδειγµα που θεωρώ ότι αφορά στους πολίτες περισσότερο
άµεσα και ευθέως. Επειδή η σηµαντικότερη παράµετρος για την
επίτευξη των µακροοικονοµικών στόχων είναι η γρήγορη αποκα-
τάσταση της παραγωγικής δραστηριότητας που επλήγη από τα
ακραία καιρικά φαινόµενα, αλλά και η πρόβλεψη έναντι αντίστοι-
χων µελλοντικών -δεδοµένου ότι η κλιµατική αλλαγή δεν αποτε-
λεί ένα παροδικό φαινόµενο-, η Κυβέρνηση έχει λάβει πρόσθετα
µέτρα και πραγµατοποιεί σηµαντικές επενδύσεις µέσω εθνικών
και συγχρηµατοδοτούµενων πόρων σε τέσσερα επίπεδα, δηλαδή
στην κλιµατική µετάβαση, στην ανάπτυξη υποδοµών ανθεκτικών
σε ακραία καιρικά φαινόµενα, στη σηµαντική ενίσχυση της πολι-
τικής προστασίας και της πρόληψης -όπως προανέφερα- και επί-
σης, στη θωράκιση της εθνικής οικονοµίας από τις συνέπειες
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φυσικών καταστροφών.
Αυτό το τελευταίο επιτυγχάνεται µέσω της πρόβλεψης σχετι-

κών µόνιµων κονδυλίων στον προϋπολογισµό, την ενίσχυση της
ασφάλισης, καθώς και της ταχύτητας και αποτελεσµατικότητας
της κρατικής αρωγής.

Ταυτόχρονα, βέβαια, υπάρχουν και οι διαχρονικές ανάγκες
ιδίως στους τοµείς που είναι σηµαντικότεροι για την κοινωνία
µας. Το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών επικεν-
τρώνεται σε εξορθολογισµό δαπανών µέσα από µεταρρυθµίσεις,
ώστε να δηµιουργηθεί δηµοσιονοµικός χώρος και να διοχετευ-
τούν πόροι στους κρίσιµους για την κοινωνία τοµείς της παιδείας
και της υγείας.

Στο Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού διο-
χετεύονται 225 εκατοµµύρια ευρώ περισσότερα, ποσό που θα
διαµορφώσει εν τέλει µια αύξηση δαπανών από το έτος 2019
µέχρι το 2024 ποσοστού 15,7%. 

Ακόµα πιο αυξηµένες είναι οι δαπάνες για την υγεία. Η προ-
βλεπόµενη αύξηση κατά ποσοστό 20% της επιχορήγησης στα
νοσοκοµεία ανεβάζει το ποσοστό της αύξησης δαπανών στον
τοµέα της υγείας από το 2019 µέχρι το 2024 συνολικά 46,50%,
ενώ το ποσοστό αυτό εκτοξεύεται στο 97,90% ειδικά για τα νο-
σοκοµεία και την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας, επιτρέψτε µου να αναφερθώ
πολύ συνοπτικά σε δύο επιµέρους θέµατα, που είναι, όµως, ζω-
τικής σηµασίας για τους συµπολίτες µου στη Θήβα και όλη τη
Βοιωτία, κυρίως τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους, για την
κρατική αρωγή, την πρόσθετη δηλαδή, άµεση και γρήγορη δια-
δικασία αποζηµίωσης, που υπολογίζονται από το 2024 και εφε-
ξής, πόροι ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ στο Εθνικό
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ώστε να καλυφθούν τόσο οι
υπόλοιπες αποζηµιώσεις της τρέχουσας καταστροφής, αλλά και
οι ενδεχόµενες µελλοντικές καταστροφές των επόµενων ετών,
αυξάνοντας µε τον τρόπο αυτό το ύψος των διαθέσιµων πιστώ-
σεων κατά 900 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επιπρόσθετα, προϋπολογίζονται για το έτος 2024 πόροι
ύψους 110 εκατοµµυρίων ευρώ στις πιστώσεις του τακτικού προ-
ϋπολογισµού, προκειµένου να αξιοποιηθούν για την καταβολή
αποζηµιώσεων λόγω φυσικών καταστροφών σε αγρότες µέσω
του ΕΛΓΑ, ενώ επιπλέον 150 εκατοµµύρια ευρώ µεταφέρθηκαν
εντός του έτους 2023 από τον ΕΛΓΑ για την προκαταβολή των
αποζηµιώσεων. 

Κυρίες και κύριοι, οι αριθµοί και οι δείκτες της οικονοµίας δεί-
χνουν ότι ο ορίζοντας είναι πραγµατικά ευοίωνος, για πρώτη
φορά, µάλιστα, εν συγκρίσει και µε την Ευρωζώνη, όπως ανέ-
φερε και ο φιοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος εχθές. Ο προ-
ϋπολογισµός αυτός έχει ως στόχο να απολαύσουν οι πολίτες την
ευηµερία που αποτυπώνεται στους δείκτες και στα οικονοµικά
στοιχεία. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Πολιτισµού, ο κ. Χρίστος

Δήµας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε,
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα τον προϋπο-

λογισµό του έτους 2024 και κανείς από την κυβερνητική πλειοψη-
φία δεν ισχυρίζεται ότι κάνουµε θαύµατα. Όµως, σε µια εποχή
µε αλλεπάλληλες κρίσεις, ναι, ισχυριζόµαστε ότι γίνονται πολύ
σηµαντικά βήµατα προς τα εµπρός. Και θέλω να αναφέρω τέσ-
σερα πολύ σηµαντικά, κατά την άποψή µου, στοιχεία της οικο-
νοµίας που το αποδεικνύουν αυτό. 

Το πρώτο έχει να κάνει µε τον δείκτη της ανεργίας. Και µάλι-
στα, άκουσα µε πολύ µεγάλη έκπληξη απαξιωτικά έναν από τους
Βουλευτές πριν από λίγο να αναφέρεται στη µείωση της ανερ-
γίας. Για εµάς στην Κυβέρνηση είναι ξεκάθαρα ένας πολύ κεν-
τρικός στόχος να µειώσουµε την ανεργία ακόµα περισσότερο.
Το γεγονός, όµως, ότι έχει φτάσει µετά από δεκατρία χρόνια η
ανεργία να είναι σε µονοψήφιο ποσοστό είναι µια πολύ σηµαντική
επιτυχία. Και ναι, βεβαίως, είναι πολύ υψηλό ακόµη το ποσοστό

της ανεργίας και δουλεύουµε για να δούµε πώς µπορούµε να το
µειώσουµε. Όπως, επίσης και στην ανεργία των νέων έχουµε
πάρα πολύ σηµαντική µείωση και δουλεύουµε για να δούµε πώς
µπορούµε να µειώσουµε και την ανεργία των νέων. 

Το δεύτερο στοιχείο είναι το δηµόσιο χρέος. Πάλι άκουσα
απαξιωτικά σχόλια-επισηµάνσεις από Βουλευτές για τη µείωση
στο δηµόσιο χρέος. Θα σας πω ότι είχαµε το υψηλότερο δηµόσιο
χρέος, έχουµε, όµως και την υψηλότερη, την ταχύτερη αποκλι-
µάκωση του δηµοσίου χρέους από οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή
χώρα. Και αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να το λέµε, πρέπει να
το θυµίζουµε και είναι σηµαντική επιτυχία της Κυβέρνησης. 

Το τρίτο στοιχείο στο οποίο θέλω να κάνω αναφορά είναι οι
άµεσες ξένες επενδύσεις. Εδώ θέλω να σταθώ λέγοντας ότι τα
δύο προηγούµενα χρόνια είχαµε ρεκόρ άµεσων ξένων επενδύ-
σεων στη χώρα. Αντιλαµβάνεστε όλοι πόσο σηµαντικό είναι αυτό
και για την πορεία της οικονοµίας και για τη µείωση της ανεργίας
και για τη δηµιουργία νέων καλών θέσεων εργασίας. 

Το τέταρτο στοιχείο της οικονοµίας έχει να κάνει µε την ανά-
πτυξη, που τον τελευταίο χρόνο έχουµε τον τρίτο υψηλότερο
ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Άρα, έχουµε πραγ-
µατικά στοιχεία τα οποία αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση, παρά
το γεγονός ότι υπάρχουν αντικειµενικές δυσκολίες, έχει καταφέ-
ρει πολύ σηµαντικά βήµατα. 

Πάµε τώρα, όµως, στα ζητήµατα του πολιτισµού και θέλω να
πω ότι ο πολιτισµός αφορά στο σύνολο της κοινωνίας, ανεξαρ-
τήτως πολιτικών πεποιθήσεων. Ο πολιτισµός και οι τέχνες, συνε-
πώς, δεν φέρουν κοµµατικό ή πολιτικό πρόσηµο. 

Η Ελλάδα είναι µια παγκόσµια υπερδύναµη στον τοµέα του πο-
λιτισµού, όµως, µας γνωρίζουν κυρίως για τον αρχαίο ελληνικό
πολιτισµό, τα πολύ σηµαντικά µας µνηµεία και την πολιτιστική
µας κληρονοµιά. Μια από τις βασικές µας προτεραιότητες είναι,
συνεπώς, να αξιοποιήσουµε την πολιτιστική διπλωµατία ως ένα
εργαλείο που θα έχει πολλαπλά οφέλη για τον πολιτισµό, την οι-
κονοµία, τον τουρισµό και ευρύτερα, την κοινωνία. 

Πρωταρχικός στόχος που έχουµε θέσει είναι η αύξηση της
εξωστρέφειας του σύγχρονου ελληνικού πολιτισµού. Γι’ αυτό και
υπάρχουν πολλές δράσεις στις οποίες προχωράµε, µε στόχο την
ενίσχυση του αποτυπώµατος του σύγχρονου πολιτισµού για την
εξωστρέφειά του. 

Για το βιβλίο σύντοµα θα έχουµε νέο φορέα που θα χαράζει
ουσιαστικές πολιτικές και στόχος µας είναι το βιβλίο να µπει στην
καθηµερινότητα όλων µας. Θέλουµε να διαδώσουµε τη φιλανα-
γνωσία σε µεγαλύτερο βαθµό στην ελληνική κοινωνία, αναγνω-
ρίζοντας και τις νέες δυνατότητες της τεχνολογίας που είναι
πλέον πραγµατικότητα, όπως τα audiobooks, τα ψηφιακά βιβλία.

Χρηµατοδοτούµε τη συµµετοχή της Ελλάδας στις σηµαντικό-
τερες διεθνείς εκθέσεις βιβλίου, που είναι µια επιπλέον ευκαιρία
ανάδειξης και προβολής του ελληνικού βιβλίου στο εξωτερικό.
Ο στόχος της παρουσίας µας στις διεθνείς εκθέσεις βιβλίου είναι
να προωθήσουµε ακόµα πιο πολύ το ελληνικό βιβλίο ευρύτερα
και ειδικότερα τους Έλληνες συγγραφείς, λογοτέχνες, ποιητές
και πεζογράφους. Γι’ αυτόν τον λόγο, την ίδια στιγµή, υλοποι-
ούµε ήδη το µεταφραστικό πρόγραµµα «Greeklit» και µεταφρά-
ζουµε βραβευµένους Έλληνες λογοτέχνες σε πολλές ξένες
γλώσσες. 

Δηµιουργούµε ψηφιακή πλατφόρµα σύγχρονου πολιτισµού
στην οποία σκοπεύουµε να ανεβάσουµε ψηφιακό υλικό από τους
φορείς που εποπτεύει το Υπουργείο Πολιτισµού, όπως τα µου-
σεία, τα φεστιβάλ, την Εθνική Πινακοθήκη, τη Εθνική Λυρική
Σκηνή και άλλους φορείς, για να µπορούµε να προβάλλουµε τον
σύγχρονο ελληνικό πολιτισµό, αλλά και για τις εκδηλώσεις που
θα πραγµατοποιούνται από τους φορείς µέσω της πλατφόρµας
σε αρκετές ξένες γλώσσες, ώστε να µπορέσουµε να αποκοµί-
σουµε περισσότερα οφέλη. Είναι ένα σηµαντικό εργαλείο ήπιας
διπλωµατίας, αλλά και τουριστικής προσέλκυσης. 

Ενισχύουµε τον δηµιουργικό οπτικοακουστικό και κινηµατο-
γραφικό τοµέα στην Ελλάδα τόσο ως προς τον εκσυγχρονισµό
του συστήµατος διακυβέρνησής του όσο και ως προς τον εξορ-
θολογισµό του βασικού χρηµατοδοτικού εργαλείου στήριξης και
προσέλκυσης επενδύσεων στον χώρο.

Η συγκρότηση µιας τέτοιας εθνικής πολιτικής έχει δύο στό-
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χους: αφ’ ενός να προστατευθεί, εκσυγχρονιστεί και αναδειχθεί
ενιαία η πολιτιστική ταυτότητα της χώρας, ιδίως µε τη χρήση των
νέων τεχνολογιών και καινοτόµων µέσων, αφ’ ετέρου να στηριχ-
θούν ο πολιτιστικός και δηµιουργικός τοµέας και οι επιµέρους
κλάδοι, προκειµένου να προσαρµόζονται συνεχώς στις εξελίξεις
και να συµβάλουν στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της
χώρας ευρύτερα.

Σε αυτό το παγκόσµιο περιβάλλον η Ελλάδα συγκεντρώνει τα
τελευταία χρόνια το ενδιαφέρον εγχώριων και ξένων επενδυτών,
ειδικά στους τοµείς του κινηµατογράφου, της παραγωγής σει-
ρών για την τηλεόραση, αλλά και σε πιο σύγχρονα αντικείµενα
του κλάδου, όπως είναι τα κινούµενα σχέδια, το animation δη-
λαδή ή τα ψηφιακά παιχνίδια, τα videogames.

Η αύξηση του επενδυτικού ενδιαφέροντος έχει πολλαπλά
οφέλη για τη χώρα τόσο στο επίπεδο του τουρισµού όσο και στη
δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας στον κλάδο και βέβαια, συν-
δυάζεται µε αύξηση του ενδιαφέροντος και σε άλλες µορφές
επενδύσεων, όπως η δηµιουργία υποδοµών, τα λεγόµενα τηλε-
οπτικά στούντιο, τα οποία πλέον έχουν ενταχθεί στα κίνητρα του
νέου αναπτυξιακού νόµου.

Στα οπτικοακουστικά, όµως, η καταπολέµηση της πειρατείας
µέσω διαδικτύου αποτελεί πρώτιστο στόχο για την προστασία
των πνευµατικών, συγγενικών και πάσης φύσεως δικαιωµάτων
που οι δικαιούχοι έχουν επ’ αυτών.

Το παράνοµο αυτό φαινόµενο, το οποίο έχει αποκτήσει τη
µορφή οργανωµένου εγκλήµατος σε διεθνή κλίµακα µε έσοδα
δισεκατοµµυρίων ευρώ, εξελίσσεται και αναπτύσσεται διαρκώς
µε χιλιάδες χρηστών να αποκτούν παράνοµη πρόσβαση σε πε-
ριεχόµενο, χωρίς την άδεια των δικαιούχων. Η κατάσταση αυτή
εξακολουθεί να προκαλεί την απώλεια σηµαντικότατων εσόδων
για το δηµόσιο, αλλά και για τους δικαιούχους, τους δηµιουρ-
γούς και συντελεστές των οπτικοακουστικών έργων.

Συνεπώς, πολύ σύντοµα διευρύνεται, επικαιροποιείται και εκ-
συγχρονίζεται το υφιστάµενο νοµοθετικό καθεστώς, ώστε να αν-
ταποκρίνεται στις σύγχρονες και συνεχώς εξελισσόµενες
µορφές πειρατείας και να καταστεί ακόµα περισσότερο λειτουρ-
γικό και ταχύτερα αποτελεσµατικό.

Η δηµιουργία ανώτατης σχολής παραστατικών τεχνών είναι
πράγµατι ένα αίτηµα που υπάρχει εδώ και καιρό και είναι απολύ-
τως απαραίτητο να υλοποιηθεί. Προχωράµε µε γρήγορους ρυθ-
µούς προς τη δηµιουργία της, όπως έχει δεσµευτεί ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας και στόχος µας είναι το 2025 να ξεκινήσει η
λειτουργία της σχολής, έτσι ώστε να λαµβάνουν πτυχία τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης οι απόφοιτοι της, αλλά παράλληλα να αν-
τιµετωπίσουµε και το ζήτηµα της διαβάθµισης.

Το «Ακροπόλ», το οποίο αποτελεί ένα µεγάλο στοίχηµα για την
ελληνική πολιτεία και το Υπουργείο Πολιτισµού, το ιστορικό κτή-
ριο αυτό έχει ανακαινιστεί πλήρως και αναµένεται να µετατραπεί
σε έναν χώρο δηµιουργίας που θα συνδυάζει τις παραστατικές
τέχνες και τον σύγχρονο πολιτισµό µε την τεχνολογία και την και-
νοτοµία.

Ο πολιτισµός, όµως, όχι µόνο αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι
της κοινωνίας και της οικονοµίας µας, αλλά λειτουργεί και ως µο-
χλός ανάπτυξης της χώρας µας. Ανακοινώσαµε εχθές το πλαίσιο
µε το οποίο χρηµατοδοτούµε τις πολιτιστικές εκδηλώσεις και βά-
ζουµε κανόνες που ενισχύουν τη διαφάνεια και την αξιοκρατία.
Η δράση «Δηµιουργική Ελλάδα - Επιχορηγήσεις Σύγχρονου Πο-
λιτισµού», η οποία ενισχύει νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή
δηµοσίου δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε πολιτιστι-
κούς ή κοινωφελείς σκοπούς για υποβολή αιτηµάτων επιχορή-
γησης ή και παροχή αιγίδας για πολιτιστικές δράσεις που θα
πραγµατοποιηθούν το 2024 και υπάρχουν προσκλήσεις για την
καθολική προσβασιµότητα ατόµων µε αναπηρία στον πολιτισµό
για πολιτιστικές δράσεις και προγράµµατα για παιδιά και εφή-
βους, για το βιβλίο, τα γράµµατα, τη φιλαναγνωσία, τα εικαστικά,
τις τέχνες, την αρχιτεκτονική, τη φωτογραφία, το σχέδιο, τα µου-
σεία, τις πινακοθήκες, τις συλλογές, τα πολυθεµατικά φεστιβάλ
και δράσεις, ψηφιακές δράσεις πολιτισµού, επαγγελµατικά σχή-
µατα θεάτρου µε σκοπό την υλοποίηση θεατρικών παραγωγών,
φεστιβάλ, περιοδειών, εκδηλώσεων θεάτρου, κινηµατογραφικές
και οπτικοακουστικές δράσεις και κινηµατογραφικά φεστιβάλ,

µουσικές παραστάσεις, φιλαρµονικές, φεστιβάλ, µουσική, περιο-
δεία, εκδηλώσεις µουσικής, οµάδες κλασικού και σύγχρονου
χορού. Άρα, είναι όλο το φάσµα του σύγχρονου πολιτισµού.

Παράλληλα, µονιµοποιήσαµε τον υπερµειωµένου συντελεστή
ΦΠΑ 6% για εισιτήρια κινηµατογράφου και τον χαµηλό συντελεστή
ΦΠΑ 13% για σχολές χορού και έργα τέχνης. Δώσαµε παράταση
των µισθώσεων χειµερινών και θερινών κινηµατογράφων και θεά-
τρων διατηρητέων και µη, χωρίς να υπάρχει µεταβολή της µίσθω-
σης. Ρυθµίσαµε το ωροµίσθιο του διδακτικού προσωπικού των
δηµοτικών περιφερειακών θεάτρων, ώστε το καλλιτεχνικό προσω-
πικό να αµείβεται όπως και στις άλλες εθνικές σκηνές. Αυξήσαµε
τις ετήσιες τιµητικές συντάξεις καλλιτεχνών σε τριάντα. Και σύµ-
φωνα µε µελέτη που έχει εκπονηθεί από την ειδική υπηρεσία του
Υπουργείου για τη διαχείριση των κοινοτικών πόρων, η επένδυση
1 ευρώ σε έργο πολιτισµού στη φάση κατασκευής του, αποφέρει
έως και υπερτριπλάσια απόδοση σε βάθος πενταετίας.

Επιπλέον, για τα έργα πολιτισµού -καθώς οι φορείς του Υπουρ-
γείου απασχολούν στα έργα έναν πολύ σηµαντικό αριθµό ανθρώ-
πινου δυναµικού- δηµιουργούνται χιλιάδες θέσεις εργασίας.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι αξιοποιούµε και το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, έχοντας συνολικά σε εξήντα επτά δράσεις, οι οποίες έχουν
ενταχθεί, πάνω από 153 εκατοµµύρια ευρώ, ώστε να µπορέ-
σουµε να κάνουµε χρήση αυτού του πολύ σηµαντικού χρηµατο-
δοτικού εργαλείου προς όφελος του σύγχρονου πολιτισµού,
προς όφελος της δηµιουργικής Ελλάδας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Σερρών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Υπουργός Τουρισµού, η κ. Όλγα Κεφαλο-
γιάννη.

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια περίοδο αυξηµένων διε-

θνών προκλήσεων και υψηλής αβεβαιότητας ο προϋπολογισµός
που συζητάµε σήµερα είναι ένας προϋπολογισµός που εκφράζει
τη συνέπεια λόγων και έργων της Κυβέρνησης και του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. Εκφράζει, επίσης, την πολιτική
και οικονοµική σταθερότητα που έχουµε επιτύχει.

Η ελληνική οικονοµία όχι µόνο επιδεικνύει ισχυρές αντοχές,
αλλά εµφανίζει µια αξιοσηµείωτη δυναµική και θετικές προοπτι-
κές. Η Κυβέρνηση σχεδιάζει και εφαρµόζει µια πολιτική που πα-
ράγει αποτελέσµατα για την οικονοµία και οφέλη για την
κοινωνία, αποτελέσµατα τα οποία λαµβάνουν, µάλιστα, θετικές
κρίσεις από διεθνείς οργανισµούς και φορείς. Για το 2023 η ελ-
ληνική οικονοµία εκτιµάται ότι θα επιτύχει τριπλάσιο ρυθµό ανά-
πτυξης σε σχέση µε το σύνολο της Ευρωζώνης.

Στο δηµόσιο χρέος έχουµε πετύχει την ταχύτερη αποκλιµά-
κωση, ενώ η ανεργία κινήθηκε µετά από πολλά χρόνια κάτω από
10% για τον Οκτώβριο. Σηµειώσαµε ρεκόρ εικοσαετίας στις άµε-
σες ξένες επενδύσεις, όπως και ρεκόρ όσον αφορά στις εξαγω-
γές. Χάρη στους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης της ελληνικής
οικονοµίας τη χρονιά που φτάνει στο τέλος της, πετύχαµε ακόµα
σηµαντική αύξηση των φορολογικών εσόδων σε σχέση µε το
προηγούµενο έτος και µάλιστα, χωρίς να αυξηθούν οι φόροι.
Ταυτόχρονα, η οικονοµική πρόοδος και η ορθολογική διαχείριση
µας επέτρεψαν να επιτύχουµε χρηµατοπιστωτική σταθερότητα,
η οποία οδήγησε σε διαδοχικές αναβαθµίσεις της πιστοληπτικής
ικανότητας από τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης. Μετά από δε-
κατρία χρόνια ο προϋπολογισµός του 2024 είναι ο πρώτος που
καταρτίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανακτήσει την
επενδυτική του βαθµίδα.
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Όλα αυτά, λοιπόν, αποτελούν επιτεύγµατα που οφείλονται, βε-
βαίως, στη σκληρή προσπάθεια της ελληνικής κοινωνίας, αλλά
και στην αποτελεσµατική δηµοσιονοµική πολιτική της Κυβέρνη-
σης, την πολιτική σταθερότητα, την επιτυχή αντιµετώπιση µιας
ακολουθίας σοβαρών και παγκόσµιων κρίσεων. Βεβαίως, η συµ-
βολή του τουρισµού στα αποτελέσµατα αυτά είναι δεδοµένη και
σηµαντική, µια συµβολή που δεν περιορίζεται µόνο στα οικονο-
µικά αποτελέσµατα, αλλά έχει και ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο και
ασφαλώς, για να µεγιστοποιήσουµε τα οφέλη από την τουριστική
ανάπτυξη, αλλά και να διασφαλίσουµε τα οφέλη αυτά και για τις
επόµενες γενιές, πρέπει να στοχεύσουµε µακροπρόθεσµα και να
διαµορφώσουµε τις προϋποθέσεις για ένα βιώσιµο µέλλον για
τον ελληνικό τουρισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός τουρισµός αντιµε-
τώπισε κατά την πρόσφατη περίοδο πρωτόγνωρες και αλλεπάλ-
ληλες κρίσεις. Το 2023 οι επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής
έπληξαν και τον τουρισµό. Η Κυβέρνηση συνολικά καταβάλλει
κάθε δυνατή προσπάθεια για την ταχύτερη αντιµετώπιση όλων
των προβληµάτων. Για την έµπρακτη στήριξη των περιοχών που
επλήγησαν ο Πρωθυπουργός, τα συναρµόδια Υπουργεία, η το-
πική αυτοδιοίκηση, βρίσκονται σε συνεχή συνεργασία. Και το
Υπουργείο Τουρισµού είναι από την πρώτη στιγµή κοντά τους
για να διαχειρίζεται κρίσεις και να δίνει λύσεις. Παράλληλα, ερ-
γαζόµαστε για την ταχύτερη εφαρµογή ειδικού πλαισίου κινή-
τρων για την τόνωση του τουρισµού στις πληγείσες περιοχές.

Ωστόσο, παρά τις σοβαρές προκλήσεις που αντιµετωπίσαµε,
τα αποτελέσµατα για τη χρονιά που διανύουµε επιβεβαιώνουν
την ανθεκτικότητα και την προσαρµοστικότητα του ελληνικού
τουρισµού. Όλες οι ενδείξεις συντείνουν στο ότι το 2023 θα κλεί-
σει µε εξαιρετικά αποτελέσµατα για τον ελληνικό τουρισµό. Σύµ-
φωνα µε τα µέχρι σήµερα διαθέσιµα στοιχεία σηµειώνεται
σηµαντική αύξηση ως προς τις αφίξεις και τα έσοδα, που όπως
φαίνεται θα ξεπεράσουν αυτά του 2019, που είναι έως σήµερα
χρονιά-ορόσηµο για τον ελληνικό τουρισµό, ενώ και οι εκτιµήσεις
για το 2024 µάς επιτρέπουν να είµαστε αισιόδοξοι.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει άλλωστε θέσει
εξαρχής την ανάπτυξη του τουρισµού ως βασικού πυλώνα στην
προσπάθεια ανάταξης της οικονοµίας και στήριξης της κοινωνι-
κής συνοχής. Το Υπουργείο Τουρισµού, σε συνεργασία µε τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία, εργάζεται εντατικά για να θέσει ισχυρά
θεµέλια για το αύριο του ελληνικού τουρισµού.

Μέσα από ένα πλέγµα δράσεων και πολιτικών δηµιουργούµε
τις συνθήκες για µια νέα αρχή για τον ελληνικό τουρισµό, µε
όραµα και στόχο τη βιωσιµότητα των προορισµών και του τουρι-
στικού προϊόντος και µε γνώµονα το µέτρο και την ισορροπία,
τον σεβασµό στον άνθρωπο, στις τοπικές κοινωνίες, στο φυσικό
και πολιτιστικό περιβάλλον.

Η στρατηγική µας για τον ελληνικό τουρισµό περιλαµβάνει ένα
λεπτοµερές σχέδιο δράσης που απαντά σε τέσσερις βασικούς
στόχους: Πρώτον, στην προώθηση της βιωσιµότητας των προ-
ορισµών µας, δεύτερον, στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας
και τη διαφοροποίηση του ελληνικού τουριστικού προϊόντος, τρί-
τον, στην αναβάθµιση της τουριστικής εκπαίδευσης και κατάρτι-
σης, τέταρτον, στην ενίσχυση της προώθησης και προβολής του
ελληνικού τουριστικού προϊόντος.

Παράλληλα, η προώθηση της προσβασιµότητας είναι ένας
πρόσθετος βασικός στόχος που διατρέχει οριζόντια όλες τις πο-
λιτικές και τις πρωτοβουλίες µας. Πιστεύουµε ότι πρέπει όλοι να
µπορούν να απολαύσουν τις µοναδικές ταξιδιωτικές εµπειρίες
που έχει να προσφέρει η χώρα µας, ισότιµα, χωρίς διακρίσεις και
βεβαίως, χωρίς αποκλεισµούς.

Με βάση τις αρχές αυτές και σε ευθυγράµµιση µε τους κεν-
τρικούς στόχους για το αύριο του ελληνικού τουρισµού προχω-
ρούµε και στην αξιοποίηση µιας µοναδικής ευκαιρίας που
παρουσιάζεται µε τους πόρους που διατίθενται από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για το Υπουργείο Τουρισµού συ-
νολικού ύψους περί τα 387 εκατοµµύρια ευρώ.

Τα έργα, λοιπόν, που έχουν προγραµµατιστεί και υλοποιούνται
διαρθρώνονται σε τέσσερις δράσεις: Πρώτον, δράση για την
τουριστική ανάπτυξη συνολικού προϋπολογισµού περί τα 321
εκατοµµύρια ευρώ, που περιλαµβάνει έργα µε στόχο τη διαφο-

ροποίηση του τουριστικού προϊόντος και την επιµήκυνση της
τουριστικής περιόδου, όπως επίσης και την ενθάρρυνση της ανά-
πτυξης νέων υποδοµών, αλλά και την εισαγωγή νέων προτύπων
και σχηµάτων διακυβέρνησης για τον τουρισµό.

Σε αυτό το πλαίσιο υλοποιείται έργο που αφορά στη διαχείριση
προορισµών, µε το οποίο επιδιώκεται η αποτελεσµατικότερη και
πιο ολοκληρωµένη διαχείριση και προβολή των επιµέρους προ-
ορισµών της χώρας. Ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη η διαγωνιστική δια-
δικασία για την πρώτη σύµβαση του έργου, που αποσκοπεί στην
εκπόνηση των µελετών για τη σύσταση οργανισµών διαχείρισης
και προώθησης προορισµών ανά την επικράτεια.

Επιπλέον, επενδύουµε στον εκσυγχρονισµό των τουριστικών
υποδοµών µε γνώµονα την περαιτέρω ανάδειξη του φυσικού
πλούτου της χώρας µας, αλλά και την επέκταση της τουριστικής
δραστηριότητας πέραν των µηνών τουριστικής αιχµής και τέλος,
στην προώθηση της προσβασιµότητας. Συγκεκριµένα, έχουν ήδη
δηµοσιευθεί τέσσερις προσκλήσεις εκδήλωσης ενδιαφέροντος
από δυνητικούς δικαιούχους για έργα που κινητοποιούν πόρους
ύψους, περίπου, 210 εκατοµµυρίων ευρώ, έργα που αφορούν
στην αναβάθµιση των υφιστάµενων χιονοδροµικών κέντρων και
ορειβατικών καταφυγίων, την αναβάθµιση των τουριστικών λιµέ-
νων, αλλά και τη βελτίωση της προσβασιµότητας στις ελληνικές
παραλίες.

Επιπλέον, στις αρχές του επόµενου έτους, θα ξεκινήσει η υλο-
ποίηση ενός επιπρόσθετου έργου που αφορά στην προώθηση
του τουρισµού υγείας και ευεξίας µέσω δράσεων ενισχύσεων για
την αναβάθµιση υφιστάµενων και τη δηµιουργία νέων εγκατα-
στάσεων ιαµατικού τουρισµού. Ταυτόχρονα, έχουν προγραµµα-
τιστεί έργα για την προώθηση του καταδυτικού τουρισµού και
του αγροτουρισµού.

Η δεύτερη, τώρα, δράση αφορά στην τουριστική εκπαίδευση.
Περιλαµβάνει έργα για την αναβάθµιση δεξιοτήτων και την επα-
νειδίκευση χιλιάδων εποχιακά εργαζόµενων, µακροχρόνια ανέρ-
γων, καθώς και των εργαζόµενων στον τοµέα του τουρισµού.

Η τρίτη δράση αφορά στον ψηφιακό µετασχηµατισµό Μη-
τρώου Τουριστικών Επιχειρήσεων µε έργα που αποσκοπούν στο
να επιταχύνουν τον ψηφιακό µετασχηµατισµό των µονάδων του
Υπουργείου Τουρισµού και κυρίως, να βελτιώσουν τις παρεχό-
µενες υπηρεσίες προς τους πολίτες και τις τουριστικές επιχει-
ρήσεις.

Τέλος, η δράση για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του Ελληνι-
κού Οργανισµού Τουρισµού περιλαµβάνει έργα τα οποία στο-
χεύουν στην ακόµα πιο ποιοτική και µε σύγχρονους επικοινω-
νιακά όρους πληροφόρηση των επισκεπτών µας.

Τώρα, για την υλοποίηση των στρατηγικών στόχων που έχουµε
θέσει όπου χρειάζεται προχωρούµε και σε προσαρµογές της νο-
µοθεσίας. Με τον πρόσφατο νόµο, τον ν.5061/2023, κάναµε ένα
πρώτο, αλλά απαραίτητο βήµα για τη θεσµοθέτηση συµβουλευ-
τικών οργάνων για τον τουρισµό, οργάνων όπως το περιφερει-
ακό συµβούλιο τουρισµού, το οποίο συγκαλείται από τον
Υπουργό Τουρισµού και συµµετέχουν οι δεκατρείς περιφερειάρ-
χες της χώρας, αλλά και το παρατηρητήριο για τον παράκτιο και
θαλάσσιο τουρισµό στη Μεσόγειο.

Στοχεύουµε µε τις παρεµβάσεις αυτές στην πιο συστηµατική
καταγραφή δεδοµένων και στην επίλυση προβληµάτων, µε
στόχο, βεβαίως, τη χάραξη πολιτικής για τη βιωσιµότητα του ελ-
ληνικού τουρισµού.

Στην κατεύθυνση, επίσης, των παρεµβάσεων για δίκαιη και ορ-
θολογική τουριστική ανάπτυξη εντάσσεται και η πρόσφατη πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης για τη ρύθµιση του πλαισίου για τις
βραχυχρόνιες µισθώσεις ακινήτων. Η θέση του Υπουργείου Του-
ρισµού εκφράστηκε και µε το πρόσφατο φορολογικό νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ήδη νόµο
του κράτους. Οι φορολογικής φύσεως ρυθµίσεις που εισήχθη-
σαν µε τον νόµο αυτό θέτουν ένα σηµαντικό ρυθµιστικό πλαίσιο,
ένα πλαίσιο το οποίο θα αποτρέπει καταστάσεις αθέµιτου αντα-
γωνισµού στον κλάδο της φιλοξενίας µε τον καθορισµό της φο-
ρολογικής αντιµετώπισης ακινήτων που χρησιµοποιούνται για
βραχυχρόνιες µισθώσεις.

Επίσης, το 2023 και πάλι µε τον ν.5061 διασφαλίσαµε τη στα-
θερή ροή της χρηµατοδότησης του προγράµµατος «Τουρισµός
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για Όλους 2022-2025» µέχρι τη λήξη του. Με την πρόσφατη προ-
γραµµατική συµφωνία που υπογράψαµε µπαίνει σε τροχιά υλο-
ποίησης ο δεύτερος κύκλος του προγράµµατος. Ο κύκλος αυτός
που θα υλοποιηθεί το 2024 αξιοποιεί αυξηµένους πόρους, καθώς
τα αδιάθετα κονδύλια του προηγούµενου κύκλου θα προστεθούν
στο νέο πρόγραµµα. Θα αφορά, λοιπόν, περισσότερους δυνητι-
κούς δικαιούχους, καθώς διευρύνονται και τα εισοδηµατικά κρι-
τήρια. Ταυτόχρονα, για τους κληρωθέντες του προγράµµατος,
όπως είναι άτοµα µε αναπηρία ή πολύτεκνοι, προβλέπεται αυξη-
µένη επιδότηση µε ποσό διπλάσιο της βασικής επιδότησης. Θέ-
λουµε έτσι να στηρίξουµε πολύ περισσότερους Έλληνες πολίτες
και ακόµα περισσότερο εκείνους που το έχουν περισσότερο
ανάγκη, ενώ ταυτόχρονα κάνουµε πράξη την πολιτική ενίσχυσης
του εσωτερικού τουρισµού, αλλά και της χωρικής και χρονικής
επέκτασης της τουριστικής δραστηριότητας.

Οι θεσµικές παρεµβάσεις, φυσικά, θα έχουν συνέχεια. Το
Υπουργείο Τουρισµού ήδη επεξεργάζεται την εισαγωγή νέου
πλαισίου για την απλοποίηση των διαδικασιών που αφορούν στην
αδειοδότηση των τουριστικών υποδοµών της χώρας, υποδοµών
όπως οι τουριστικοί λιµένες, οι ιαµατικές πηγές, για τις οποίες
θα ακολουθηθεί η λογική µε βάση την οποία απλοποιήθηκαν το
2013-2014 οι διαδικασίες αδειοδότησης όλων των τουριστικών
καταλυµάτων.

Να αναφέρω εδώ ότι στα έργα αναβάθµισης των τουριστικών
υποδοµών συνολικά έρχονται να συµβάλουν και οι κατευθύνσεις
του ειδικού χωροταξικού πλαισίου για τον Τουρισµό που θα τεθεί
άµεσα σε δηµόσια διαβούλευση, ώστε να προχωρήσουν κατόπιν
στην υπογραφή µαζί µε το συναρµόδιο Υπουργείο της σχετικής
Κοινής Υπουργικής Απόφασης. Θα έχουµε, λοιπόν, σύντοµα ένα
σηµαντικό κείµενο που έρχεται να δώσει κατευθύνσεις και να
θέσει κανόνες για τη χρήση γης στην τουριστική δραστηριότητα,
ένα πλαίσιο καθοριστικής σηµασίας για την πολιτεία, την τοπική
αυτοδιοίκηση και κυρίως, την τουριστική αγορά και το επενδυ-
τικό κεφάλαιο.

Στην κατεύθυνση αυτή, επίσης, της διασφάλισης της βιώσιµης
ανάπτυξης των προορισµών έχει δροµολογηθεί και η εξειδίκευση
του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας των οργανισµών διαχείρισης
και προώθησης προορισµών. Επιδιώκουµε έτσι να δηµιουργή-
σουµε και να οριοθετήσουµε ένα νέο µοντέλο διακυβέρνησης
στον τουρισµό, στο οποίο θα εµπλέκονται και θα συνεργάζονται
ο ιδιωτικός τοµέας, η κεντρική κυβέρνηση και η τοπική αυτοδιοί-
κηση.

Τέλος, στοχεύουµε στην ενίσχυση της ανθεκτικότητας και την
αναβάθµιση της εικόνας και της ταυτότητας της Ελλάδας ως κο-
ρυφαίου ποιοτικού τουριστικού προορισµού παγκόσµιας απήχη-
σης. Ο σχεδιασµός µας για την προώθηση και προβολή του
τουριστικού προϊόντος λαµβάνει υπ’ όψιν τις τάσεις στη διεθνή
τουριστική ζήτηση, τις δηµογραφικές εξελίξεις, τα νέα κατανα-
λωτικά προϊόντα, αλλά και τη δυναµική των νέων αγορών. Βάσει
µιας νέας προσέγγισης και µε νέα εργαλεία θα αναδείξουµε µε
σύγχρονο επικοινωνιακά τρόπο τα χαρακτηριστικά διαφοροποί-
ησης της τουριστικής προσφοράς της χώρας για τα επόµενα
χρόνια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις πολιτικές και τις πρωτο-
βουλίες αυτές στοχεύουµε, τελικά, στο να συνθέσουµε ένα του-
ριστικό προϊόν-πρότυπο βιώσιµης ανάπτυξης και συνάµα
ελκυστικό και ανταγωνιστικό στο διεθνές περιβάλλον.

Ο προϋπολογισµός αυτός στηρίζει τον σχεδιασµό και τις επι-
διώξεις του Υπουργείου Τουρισµού για το 2024, έναν σχεδιασµό
ο οποίος έχουµε την πεποίθηση ότι θα µας βοηθήσει να πετύ-
χουµε τους στόχους µας και θα ανταποκριθεί στις ελπίδες και
τις προσδοκίες της τουριστικής οικονοµίας, της κοινωνίας, των
ανθρώπων που επιχειρούν και απασχολούνται στον τουρισµό και
βλέπουν προοπτική για πρόοδο και ευηµερία.

Ο προϋπολογισµός του 2024 θα καλύψει τις δραστηριότητές
µας που θα αναβαθµίσουν την τουριστική προσφορά της χώρας,
τις ανάγκες για καλύτερη ποιότητα τουριστικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης, θα καλύψει τις δράσεις για την αποτελεσµατικότερη
και ανταποδοτικότερη προώθηση και προβολή της εικόνας και
της ταυτότητας του ελληνικού τουριστικού προϊόντος στις διε-
θνείς αγορές, θα καλύψει τα έργα που έχουµε δροµολογήσει για

αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας.

Με την ουσιαστική συµβολή του τουρισµού στο εισόδηµα και
την απασχόληση, την επενδυτική δραστηριότητα και συνολικά,
στην ευηµερία και στην κοινωνική και οικονοµική πρόοδο η χώρα
µας θα βαδίσει στη νέα χρονιά µε µια ισχυρή ανάπτυξη.

Συνεχίζουµε, λοιπόν, τη σκληρή δουλειά βάσει του κυβερνητι-
κού σχεδίου µε αίσθηµα ευθύνης, µε ουσιαστικές µεταρρυθµί-
σεις, για να διασφαλίσουµε ευηµερία, καλύτερες προοπτικές για
ολόκληρη την ελληνική κοινωνία.

Για όλους αυτούς τους λόγους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό του κράτους για
το 2024.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα δοθεί ο λόγος τώρα σε πέντε οµιλητές και στη
συνέχεια θα ακολουθήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών, ο κ. Λιβάνιος.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκίνησε εχθές η κορυφαία κοι-

νοβουλευτική διαδικασία, η οποία θα ολοκληρωθεί την Κυριακή,
για την ψήφιση ενός προϋπολογισµού ο οποίος προβλέπει αύ-
ξηση στους φόρους. Δεν προβλέπει, όµως, µείωση στις ανισό-
τητες, δεν προβλέπει ελάφρυνση στα νοικοκυριά, δεν προβλέπει
ουσιαστική βοήθεια στους δανειολήπτες, ενώ µπορούσε, δεν
προβλέπει µέτρα αντιµετώπισης της στεγαστικής κρίσης και δεν
προβλέπει, βέβαια και αγροτικό πετρέλαιο για τους αγρότες.

Πρωτογενής τοµέας: Έχουµε ακούσει και είναι πλέον κοινό-
τυπο και καινότυπο ότι η χώρα µας έχει δύο µεγάλα όπλα, τον
τουρισµό και τον πρωτογενή τοµέα. Κάποια πράγµατα πρέπει να
λέγονται µε το όνοµά τους και σε κάποια θέµατα, όπως στα θέ-
µατα του πρωτογενούς τοµέα, δεν χωρούν ιδιαίτερες κοµµατικές
αντιδικίες, χωρούν αλήθειες και παραδοχές της ωµής πραγµατι-
κότητας.

Ξέρετε, πολύ δύσκολα -µάλλον αδύνατον- να βρούµε τον κ.
Αυγενάκη εδώ, που είναι θεσµικά ο ρόλος του στο θέµα της ΚΑΠ
και των επιδοτήσεων. Επιµελώς κρύβεται. Επιµελώς αποφεύγει
να απαντήσει για το νέο στρατηγικό σχέδιο της χώρας µας και
για ποιον λόγο οι επιδοτήσεις ήταν µειωµένες, ενώ επανειληµµέ-
νως έχουµε κάνει ερωτήσεις, αλλά και τον περιµένουµε στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου, όπου έχουµε καταθέσει
σχετικό αίτηµα. 

Αντί, λοιπόν, για τον θεσµικό του ρόλο και εδώ στη Βουλή,
προτιµά συνεντεύξεις σε συνέδρια χωρίς αντίλογο και γενικά συ-
νεντεύξεις και από εκεί µαθαίνουµε ποιες είναι οι προτεραιότητες
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Είπε πρόσφατα ότι οι
προτεραιότητες είναι η διαχείριση των υδάτων, ο κανονισµός του
ΕΛΓΑ και ένας δίκαιος και διαφανής ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Το 2020 και το 2021 είχε µια χρυσή ευκαιρία η χώρα µας λόγω
της νέας ΚΑΠ -τότε διαπραγµατευτήκαµε τη νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική-  να αλλάξει το µοντέλο της αγροτικής παραγωγής και
να το προσαρµόσει στη νέα εποχή. Δυστυχώς, αυτή η ευκαιρία
χάθηκε µε αποτέλεσµα φέτος στα τέλη Οκτωβρίου να έχουµε
µειωµένες ενισχύσεις στους αγρότες. 

Η πρώτη αντίδραση του κ. Αυγενάκη ήταν από τούτο εδώ το
Βήµα ότι πράγµατι, δεδοµένων των λαθών των οποίων έγιναν που
είναι αδικαιολόγητα, ζήτησε την παραίτηση της διοίκησης σή-
µερα το µεσηµέρι, καθώς φταίει η διοίκηση του ΟΠΕΚΕΠΕ. Μετά
από λίγες ηµέρες άλλαξε η επιχειρηµατολογία και σε ερώτηση
πάντα δηµοσιογράφου, αναφέρει τα εξής: Ερώτηση: Οι προκα-
ταβολές βασικής ενίσχυσης φέτος γιατί ήταν µικρότερες; Απάν-
τηση: Η µείωση κατά περίπου 20% στην καταβολή της βασικής
ενίσχυσης στη νέα ΚΑΠ είναι προϊόν διαπραγµάτευσης της ηγε-
σίας του ΥΠΑΑΤ την περίοδο του 2021. Το 2021 ήταν η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ειλικρινά, µέσα σας, τουλάχιστον, δεν αισθάνεστε µια ντροπή,
µια πολιτική ντροπή; Διαπραγµατευτήκαµε και έρχεστε τώρα και
λέτε ότι φταίνε οι προηγούµενοι. Μόνο που οι προηγούµενοι
είστε εσείς οι ίδιοι. Και λέτε εµάς τοξικούς γιατί σας περιµένουµε
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στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου και προτείνουµε συγ-
κεκριµένα πράγµατα και έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις για
τους αγρότες και για τους κτηνοτρόφους. Μας λέτε τοξικούς
γιατί φωνάζουµε για την ερηµοποίηση. Μας λέτε τοξικούς γιατί
ενώ προτείνετε φορέα διαχείρισης υδάτων -και καλά κάνετε- σας
προτείνουµε φορέα εδαφοϋδατικών πόρων. Χωρίς το νερό, είπε
ο κ. Αυγενάκης, δεν µπορεί να υπάρχει παραγωγή. Συµφωνούµε.
Ξεχνάει, όµως, ακόµα έναν φυσικό πόρο, το έδαφος. Φορέα εδα-
φοϋδατικών πόρων, λοιπόν, προτείνουµε. Το αγνοείτε. Για να
δούµε πώς θα πάει αυτός ο φορέας. 

Η νέα ΚΑΠ δίνει ευχέρεια στα κράτη-µέλη να διαµορφώσουν
πολιτική. Πρέπει στη χώρα µας να ξεκαθαρίσουµε και να πούµε
πώς θέλουµε τον αγρότη και τον κτηνοτρόφο το 2030, τι είδους
αγρότη θέλουµε. Το γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός, ο Έλληνας
Πρωθυπουργός, δηλώνει βοσκοτόπο -δεν ξέρουµε αν έχει- είναι
αυτό σωστό; Σαν τον Έλληνα Πρωθυπουργό υπάρχουν χιλιάδες.
Δεν είναι, όµως, κτηνοτρόφοι. Γιατί να κρύβουµε το πρόβληµα
κάτω από το χαλί; Για ποιον λόγο;

Μπορεί ο αγρότης να ανταπεξέλθει σήµερα µόνος του; Όχι.
Δεν χρειάζεται µια αλλαγή µοντέλου; Χρειάζεται. Τι κάνατε τέσ-
σερα χρόνια; Να πείτε ότι ο νέος ο αγρότης δεν έχει ανάγκη µόνο
από τις 35.000 ευρώ για να µπει στο πρόγραµµα, γιατί χωρίς γη
πώς θα µπει στο πρόγραµµα; Κάποιος θέλει να γίνει αγρότης.
Πού είναι το κίνητρο για να αγοράσει χωράφι; Το µοναδικό δά-
νειο που δεν δίνουν οι τράπεζες είναι για τη γη. Είναι τυχαίο;

Όσον αφορά στα φορολογικά κίνητρα, εµείς προτείνουµε ένα
µοντέλο βάσει µιας ενιαίας εθνικής αγροτικής πολιτικής που στη-
ρίζεται σε τρεις λέξεις: Πρώτον, οργάνωση. Να φτιαχτούν, επι-
τέλους, υγιείς συνεταιρισµοί. Οι αγρότες µόνοι τους δεν
µπορούν ούτε να διαπραγµατευτούν απέναντι στον έµπορο,
αλλά ούτε και να ανταπεξέλθουν στο κόστος παραγωγής. Η δεύ-
τερη λέξη είναι η εκπαίδευση. Δεν εκπαιδεύονται οι αγρότες µας.
Και η τρίτη είναι η πιστοποίηση. Είναι το µοναδικό επάγγελµα το
οποίο δεν πιστοποιείται. Ο καθένας µας από εδώ µπορεί να κάνει
τον αγρότη. Ο αγρότης µπορεί να κάνει τον δικηγόρο; Όχι. Δεν
πρέπει στη χώρα µας, επιτέλους, να πούµε τι µοντέλο αγρότη
θέλουµε για το 2030; Αυτό πώς θα γίνει; Μέσα και από τη νέα
ΚΑΠ έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις να στηριχθεί ο ενεργός
αγρότης, να διευρυνθούν τα κριτήρια, ένα οργανωµένο σχέδιο
για την κτηνοτροφία, η οποία έχει πληγεί από τη διαπραγµά-
τευση που έκανε αυτή η Κυβέρνηση το 2020 και το 2021, το
οποίο το παραδέχθηκε ο κ. Αυγενάκης τρέχοντας πίσω από το
πρόβληµα. Ουσιαστικά αυτό κάνετε και απαιτείτε να σας χειρο-
κροτούν επειδή βάζετε µισές αποζηµιώσεις; Αυτό είναι κατάντια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σήµερα ο πρωτογενής τοµέας θέλει στόχευση, θέλει όραµα,
θέλει σχέδιο. Τέτοιο σχέδιο δεν έχουµε δει.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια αναφορά στη Θεσσαλία.
Ακούστε: Ό,τι καλό έχει εξαγγελθεί, θα είµαστε υπέρ. Το είπα µε
τις πρώτες εξαγγελίες. Η αντικατάσταση του ζωικού κεφαλαίου
είναι σε θετική κατεύθυνση, αλλά το να απαιτήσει κάποιος µετά
από τέτοια καταστροφή να υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο, το
οποίο να έχει υλοποιηθεί, θα είναι υπερβολικός. Τι απαιτεί ο κό-
σµος στη Θεσσαλία; Τουλάχιστον µια κατεύθυνση. Τα νερά, που
έχουν πληµµυρίσει επιπλέον εκατόν τριάντα χιλιάδες στρέµµατα,
θα φύγουν; Πότε; Πώς; 

Όσον αφορά στην κρατική αρωγή, υπάρχουν αδικίες. Στα µισά
χωριά έχουν καταβληθεί, στα αλλά όχι. Όσον αφορά στην ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη, εξαγγείλατε ότι εξαιρούνται οι πληµ-
µυροπαθείς και, όµως, πληρώνουν. Όσον αφορά στο
φορολογικό νοµοσχέδιο -πρόσφατα κάναµε και σχετική ερώ-
τηση- τα επιµελητήρια της Θεσσαλίας ζητούν -και επαναφέρω
πάλι αυτό το αίτηµα- την αναστολή του φορολογικού νοµοσχε-
δίου. Το φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο ψηφίσατε, προβλέπει
µε το ζόρι κέρδη. Δεν δικαιούται κάποιος να έχει ζηµίες. Πού να
βρουν τα κέρδη οι επιχειρήσεις στη Θεσσαλία; Πού;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτό και αυτός ο προϋπολογισµός δεν είναι αναπτυξιακός

και για αυτό τον καταψηφίζουµε.
Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Χριστόδουλος Στεφανάδης.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΣΤΕΦΑΝΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση και

η ψήφιση του προϋπολογισµού είναι αυτονόητο ότι αποτελεί µια
κορυφαία διαδικασία της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας µας. Το
2004 είναι ένα πολύ σηµαντικό έτος, καθώς για πρώτη φορά µετά
από δεκατρία χρόνια το αξιόχρεο της χώρας µας έχει ανακτήσει
την επενδυτική βαθµίδα. Βλέπουµε, εποµένως, στην πράξη ότι η
ελληνική οικονοµία βελτιώνεται. Είναι ένα επίτευγµα της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας, του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη και, βέβαια, του ελληνικού λαού, που µε πολλές θυ-
σίες το επέτυχε. 

Ο κ. Σκυλακάκης, ο Υπουργός, έδωσε στοιχεία αναλυτικά και
πειστικά για την αναβάθµιση µε αριθµούς της οικονοµίας µας και
το ευνοϊκό προσδοκώµενο µέλλον. Θεωρώ ότι δεν υπάρχει αµ-
φιβολία ότι η δηµοσιονοµική πολιτική τον τελευταίο χρόνο
υπήρξε αποτελεσµατική. Αυτό προκύπτει αβίαστα από τους αριθ-
µούς, όπως είπα. Χαρακτηριστικά ο ρυθµός ανάπτυξης της Ελ-
λάδας είναι ο τρίτος υψηλότερος στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
ακόµα καταγράφηκε ρεκόρ ξένων επενδύσεων στη χώρα. Αυτή
η αύξηση προβλέπεται να συνεχιστεί και µε σηµαντική ώθηση
από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Είναι ακόµα πιο
σηµαντικό αυτό το αποτέλεσµα, εάν αναλογιστούµε τις διαδοχι-
κές κρίσεις που αντιµετώπισε η χώρα µας, αλλά και όλη η Ευ-
ρώπη και ο πλανήτης. 

Η οικονοµική κρίση, οι πόλεµοι, η κλιµατική αλλαγή και η παν-
δηµία έχουν επιβαρύνει σηµαντικά όλες τις οικονοµίες και ακόµα
περισσότερο οικονοµίες όπως είναι η δική µας, που βρίσκεται σε
µία εκθετική ανάπτυξη. Ωστόσο, οφείλουµε να είµαστε ρεαλι-
στές. Δυστυχώς, το προηγούµενο διάστηµα γίναµε µάρτυρες
ακραίων καιρικών φαινοµένων, γεγονός που είχε ως αποτέλεσµα
τεράστιες, βιβλικές, θα έλεγα, καταστροφές. 

Είναι αναµενόµενο, λοιπόν, ότι η πρόληψη έχει µπει στο επί-
κεντρο για αποφυγή τέτοιων νέων καταστάσεων. Η δηµιουργία
ανθεκτικών υποδοµών, η ενίσχυση της πολιτικής προστασίας και
της πρόληψης µπαίνουν στο επίκεντρο σε αυτόν τον προϋπολο-
γισµό του 2024. 

Παράλληλα, ένα µεγάλο θέµα που ταλανίζει την ελληνική κοι-
νωνία είναι η ακρίβεια και ο υψηλός πληθωρισµός σε βασικά είδη
διατροφής. Σηµαντικό για το 2024 είναι να διατηρήσουµε τη δη-
µοσιονοµική σταθερότητα. Είναι πολύ θετικό ότι επιτεύχθηκε η
µείωση της ανεργίας στα προ της κρίσεως επίπεδα -πάλι έδωσε
στοιχεία ο Υπουργός-, ενώ µειώθηκε το δηµόσιο χρέος ως προς
ποσοστό του ΑΕΠ. Παράλληλα, σηµαντικός ο ρόλος των εξαγω-
γών που συνεισφέρουν και αυτές στο ΑΕΠ, επισηµαίνοντας την
αύξηση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας.

Η κοινωνική πολιτική, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει πρω-
ταγωνιστικό ρόλο σε κύριους πυλώνες, όπως είναι οι εισοδηµα-
τικές αυξήσεις, η υγεία και η παιδεία. Όσον αφορά στον τοµέα
της υγείας, οι διαχρονικές ελλείψεις σε στελεχιακό δυναµικό και
σε εξοπλισµό των µονάδων υγείας αποτελούν ένα αντικειµενικό
πρόβληµα. Το πρόβληµα αυτό είναι άρρηκτα συνδεδεµένο και
µε τη χρηµατοδότηση του συστήµατος υγείας. Τα νοσοκοµεία
µας, οι κεντρικοί πυλώνες του υγειονοµικού συστήµατος της
χώρας, επωφελούνται από την αύξηση της επιχορήγησης κατά
20% σε αυτόν τον προϋπολογισµό. Χαρακτηριστικά, η επιχορή-
γηση θα αυξηθεί κατά 481 εκατοµµύρια ευρώ. Το επιπλέον αυτό
ποσό θα ενισχύσει σηµαντικά τις δοµές υγείας, όσον αφορά στη
στελέχωση και τον εκσυγχρονισµό του εξοπλισµού.

Παράλληλα, προβλέπεται η ολοκλήρωση έργων του ΕΟΠΥΥ,
η αναµόρφωση του µισθολογίου των γιατρών του ΕΣΥ, ενώ από
το Ταµείο Ανάκαµψης θα δοθούν 101 εκατοµµύρια ευρώ για τα
προγράµµατα πρόληψης των καρδιαγγειακών νοσηµάτων. Υπεν-
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θυµίζω εδώ, επισηµαίνω ότι τα καρδιαγγειακά νοσήµατα αποτε-
λούν την πρώτη αιτία νοσηρότητας και θνητότητας στον δυτικό
κόσµο. 

Επίσης, δίνεται έµφαση στις «πράσινες» επισκοπήσεις που
προωθούν τις παρεµβάσεις µε θετικό αποτύπωµα στο περιβάλ-
λον και επικεντρώνονται σε δράσεις ορθολογισµού της ενεργει-
ακής κατανάλωσης και δαπάνης. Ακούσαµε πάλι τον κ.
Σκυλακάκη να µιλάει για την αιολική ενέργεια από offshore, από
υπεράκτιες ανεµογεννήτριες. Πράγµατι φαίνεται, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ότι το ανεµοδαρµένο Αιγαίο ίσως αποτελέσει
µια κάποια λύση, µια «πράσινη» λύση στο ενεργειακό πρόβληµα
της χώρας.

Η παιδεία βρίσκεται, επίσης, στις πρώτες προτεραιότητες της
Κυβέρνησής µας. Είναι γνωστό ότι από την αρχαιότητα η ελλη-
νική παιδεία αποτέλεσε συνεκτικό κρίκο του ελληνισµού. Η ση-
µασία που δινόταν στην παιδεία αποτυπώνεται µε λίγες λέξεις
στον Ισοκράτη «Έλληνες εισίν όσοι µετέχουν της ηµετέρας παι-
δείας». Και στην προηγούµενη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά και τώρα µε διαδοχικά νοµοθετήµατα επιχειρείται η
βελτίωση σε όλα τα επίπεδα, δηλαδή στην πρωτοβάθµια, στη
δευτεροβάθµια και στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Εκτός από τις αδάπανες θεσµικές αλλαγές, απαιτείται, όπως
αντιλαµβάνεστε, και γενναία χρηµατοδότηση. Για τον λόγο αυτό,
στον παρόντα προϋπολογισµό προβλέπεται αύξηση των δαπα-
νών και αύξηση του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου
Παιδείας κατά 255 εκατοµµύρια ευρώ. Σε αυτό το πλαίσιο, επι-
χειρείται µε στόχο την αύξηση των εσόδων του κράτους η ριζική
και δίκαιη αναδιάρθρωση του συστήµατος φορολόγησης, βάσει
του νοµοθετήµατος που ψηφίσαµε πρόσφατα. Υπολογίζεται ότι
µε το νέο σύστηµα θα προκύψουν πρόσθετα έσοδα για το κρά-
τος της τάξης του µισού δισεκατοµµυρίου ευρώ. Το ποσό αυτό
θα διατεθεί κατά προτεραιότητα στην υγεία και στην παιδεία.

Παράλληλα, µε το νέο φορολογικό σύστηµα αυξάνεται το αφο-
ρολόγητο για οικογένειες µε παιδιά, καταργείται η παρακράτηση
του 30% στους εργαζόµενους-συνταξιούχους και µειώνεται ο
φόρος συγκέντρωσης κεφαλαίων. Ακόµα, προβλέπονται µέτρα
ενίσχυσης του εισοδήµατος µε αύξηση των µισθών του δηµοσίου
τοµέα, αύξηση των συντάξεων κατά 3% και άλλα ευεργετικά
µέτρα.

Με την αύξηση εσόδων του κράτους που προβλέπεται από
αυτόν τον προϋπολογισµό είναι επόµενο να ενισχυθεί και η ελ-
ληνική περιφέρεια και ειδικότερα τα ακριτικά νησιά και ακόµα πιο
ειδικά το Βορειοανατολικό Αιγαίο και η Σάµος, που έχω την τιµή
να εκπροσωπώ. Πρόκειται για ενίσχυση που περιλαµβάνει έργα
υποδοµής, αναβάθµισης των µονάδων υγείας και παιδείας,
όπως, βέβαια και του τουρισµού. Και βέβαια, εδώ πρέπει να θυ-
µίσω ότι η Σάµος αποτελεί για πολλούς λόγους τη ναυαρχίδα,
την αιχµή του τουρισµού για το βορειοανατολικό Αιγαίο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, συνεπής στις προεκλογικές της δεσµεύσεις καταθέτει,
έναν προϋπολογισµό αναπτυξιακό, έναν προϋπολογισµό µε έν-
τονο κοινωνικό χαρακτήρα και εξωστρέφεια. Σας καλώ να τον
ψηφίσουµε επ’ αγαθώ του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αναστάσιος Νικολαΐδης από το

ΠΑΣΟΚ. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που διεξάγεται

αυτές τις ηµέρες στη Βουλή για την κύρωση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού είναι η πρώτη στην οποία συµµετέχω ως εκπρόσω-
πος των πολιτών του Νοµού Δράµας στο Ελληνικό Κοινοβούλιο.
Αν µε ρωτήσουν οι συµπολίτες µου στη Δράµα τι θετικό έχουν
να περιµένουν τη νέα χρονιά, πραγµατικά δεν µπορώ να βρω κά-
ποιον ουσιαστικό λόγο αισιοδοξίας. Στον προϋπολογισµό απο-
τυπώνεται ξεκάθαρα το αντιλαϊκό στίγµα της πολιτικής της Νέας
Δηµοκρατίας, µιας πολιτικής που υπερφορολογεί τους πιο αδύ-

ναµους συµπολίτες µας, χαϊδεύει τον µεγάλο πλούτο και τα µε-
γάλα εισοδήµατα και έρχεται ως συνέχεια του φορολογικού νο-
µοσχεδίου που έκλεισε το µάτι στη µεγάλη φοροδιαφυγή. 

Με λίγα λόγια, πρόκειται για έναν προϋπολογισµό που αυξάνει
τις ανισότητες, που κάνει τους φτωχούς φτωχότερους και τους
πλούσιους πλουσιότερους. Η ακρίβεια καλπάζει, τα έξοδα για
τρόφιµα γιγαντώνονται, τα ενοίκια βρίσκονται στα ύψη, το κό-
στος του ρεύµατος τροµάζει. Οι µισθοί δεν φτάνουν να βγει το
ενοίκιο και το µέσο νοικοκυριό στενάζει. Για όλους αυτούς ο προ-
ϋπολογισµός του 2024 προβλέπει περισσότερα βάρη 1,5 δισε-
κατοµµυρίου ευρώ από τον ΦΠΑ και τον ειδικό φόρο κατα-
νάλωσης. Είναι ο απλός λαός, οι µισθωτοί του δηµοσίου και ιδιω-
τικοί υπάλληλοι, καθώς και οι συνταξιούχοι που πληρώνουν αυ-
τούς τους φόρους στο ταµείο του σουπερµάρκετ, στο
βενζινάδικο, στον φούρνο. Οι ίδιοι πολίτες χρηµατοδοτούν στην
ουσία τα pass που τους πασάρετε για να λύσουν τα προβλήµατά
τους. 

Δεν ήµουν µέλος της Βουλής, αλλά θυµάµαι τι λέγατε στους
τηλεοπτικούς σταθµούς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, για τα
επιδόµατα του ΣΥΡΙΖΑ και τώρα κάνετε ακριβώς τα ίδια. Συνο-
πτικά και µε µία φράση ο προϋπολογισµός έχει κερδισµένους και
χαµένους και στους χαµένους βρίσκεται η συντριπτική πλειοψη-
φία των πολιτών.

Επιτρέψτε µου, µια αναφορά και στον τοµέα ευθύνης µου στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, τον αθλητισµό, ο οποίος
έχει φθίνουσα πορεία. Οι αθλητικές εγκαταστάσεις σε όλη τη
χώρα καταρρέουν χωρίς πιστοποίηση καταλληλότητας και ασφά-
λειας. Αν δεν ανήκαν στο δηµόσιο, το πιθανότερο θα ήταν να είχε
µπει λουκέτο. Η «Ακρόπολη» του ελληνικού αθλητισµού, το
ΟΑΚΑ, είναι κλειστό. Η συντήρηση των περισσότερων αθλητικών
εγκαταστάσεων είναι ευθύνη των δήµων, αλλά αυτοί δεν έχουν
τους κατάλληλους και απαραίτητους πόρους.

Η προηγούµενη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προσπά-
θησε να εφαρµόσει το πρόγραµµα «ΠΕΛΟΠΑΣ» για την κατα-
γραφή όλων των αθλητικών εγκαταστάσεων. Και αυτή η
Κυβέρνηση παραδέχεται, κύριοι Υπουργοί, ότι απέτυχε και τώρα
εξαγγέλλει ένα νέο αντίστοιχο πρόγραµµα, το οποίο θα εφαρµο-
στεί τη νέα χρονιά.

Στον ερασιτεχνικό αθλητισµό οι χρηµατοδοτήσεις δεν επαρ-
κούν για να καλύψουν τις αυξηµένες ανάγκες. Η χρηµατοδότηση
των οµοσπονδιών γνωρίζουµε όλοι ότι χρησιµοποιείται ως εργα-
λείο. Πλήθος πρωταθλητών µας φέρνουν µετάλλια και διακρίσεις
στη χώρα µας χάρη στη στήριξη των χορηγών τους. Η προηγού-
µενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κατήργησε το πρό-
γραµµα «Αθλητισµός για Όλους» και αυτή η Κυβέρνηση τον
επαναφέρει δίχως ίχνος αυτοκριτικής. Την ίδια ώρα, η Ελλάδα
κατέχει µία από τις τελευταίες θέσεις στην άσκηση των πολιτών
και µία από τις πρώτες στην παιδική παχυσαρκία σε όλη την Ευ-
ρώπη.

Όσον αφορά στον επαγγελµατικό αθλητισµό και στο ποδό-
σφαιρο, θα µπορούσαµε να µιλάµε για ώρες για τη συνεχή εξαγ-
γελία των ίδιων µέτρων κάθε φορά που αναδεικνύεται µε τραγικό
τρόπο το θέµα της βίας στον αθλητισµό, γεγονός που δείχνει την
ανεπάρκεια και την ανικανότητα της Κυβέρνησης. Αυτή η κου-
βέντα αργά ή γρήγορα θα γίνει, όταν διαπιστώσετε, κύριοι της
Κυβέρνησης, ότι το ζήτηµα είναι εθνικό και απαιτείται µέγιστη
δυνατή διακοµµατική συναίνεση για να αντιµετωπιστεί. Απλά
θέλω κι από αυτό το Βήµα να εκφράσω τις ευχές µου στον βαριά
τραυµατισµένο αστυνοµικό, να ξεπεράσει άµεσα κάθε κίνδυνο
για τη ζωή του. Η σκέψη όλων µας είναι µαζί του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέλος λίγα λόγια για την εκλο-
γική µου περιφέρεια, τη Δράµα. Το µεγάλο πρόβληµα της αύξη-
σης της οδικής αποµόνωσης παραµένει. Χρειάστηκε µια
ολόκληρη κυβερνητική θητεία για να προχωρήσει ο διαγωνισµός
για τον οδικό άξονα Δράµα - Αµφίπολη και ακόµη δεν ξέρουµε
επίσηµα πότε θα ανακηρυχθεί ο ανάδοχος και ποιο είναι το χρο-
νοδιάγραµµα των εργασιών. 

Το Νοσοκοµείο της Δράµας καταρρέει. Κρατιέται όρθιο χάρη
στο φιλότιµο και την αυταπάρνηση των εργαζοµένων. Οι µέχρι
τώρα παρεµβάσεις από πλευράς Κυβέρνησης αφορούν «µπαλώ-
µατα» και µετακινήσεις γιατρών. Άµεσα πρέπει να υπάρξουν σο-
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βαρά κίνητρα για να επιλυθεί το πρόβληµα της υποστελέχωσης
από ιατρικό προσωπικό. Τέτοια, κύριοι Υπουργοί, θα µπορούσε
να είναι ακόµα ο διπλασιασµός των µισθών των γιατρών του ΕΣΥ,
το επίδοµα βαρέων και ανθυγιεινών σε όλους τους εργαζόµε-
νους, η κρατική µέριµνα για διάθεση κατοικιών µε χαµηλό κόστος
σε γιατρούς, αλλά και εκπαιδευτικούς σε ακριτικές περιοχές της
χώρας, κύριε Υπουργέ. 

Στην παιδεία τα σχολεία αντιµετωπίζουν πολλά κτηριακά προ-
βλήµατα και δεν υπάρχουν σχετικές πρωτοβουλίες της πολι-
τείας. Για ένα ακόµα θέµα η ευθύνη έχει περάσει στους δήµους,
χωρίς την απαιτούµενη χρηµατοδότηση. Χρειάζεται άµεσα βελ-
τίωση των εγκαταστάσεων ακόµα και στο πιο αποµακρυσµένο
σχολείο και κυρίως, ανάπτυξη των νέων τεχνολογιών.

Για την ενίσχυση της τοπικής κοινωνίας απαιτούνται δραστικά
και καινοτόµα µέτρα, όπως η πιλοτική εφαρµογή ενός ειδικού οι-
κονοµικού φορολογικού καθεστώτος µε µείωση του ΦΠΑ και της
φορολογίας. Ειδικά κίνητρα για τη δηµιουργία και διατήρηση επι-
χειρήσεων. Θέσπιση επιδόµατος παραµεθορίου και η αυτοµατο-
ποιηµένη πληρωµή φόρων µε την εξόφληση κάθε τιµολογίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε περιοχή της Ελλάδας δεν
είναι η ίδια. Δεν µπορεί να εξοµοιώνονται περιοχές όπως η
Δράµα µε την πρωτεύουσα Αθήνα ή µε τουριστικές περιοχές της
χώρας. Δεν µπορεί η Ελλάδα να αντιµετωπίζεται µε τον ίδιο
τρόπο. Κι όµως, αυτό κάνει η Κυβέρνηση, δίχως ίχνος δικαιοσύ-
νης. Τον λογαριασµό της πολιτικής σας, που καλούνται να πλη-
ρώσουν οι πολίτες, να είστε βέβαιοι, κύριοι Υπουργοί, ότι θα σας
το επιστρέψουν στο τέλος αυτής της θητείας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Αικατερίνη

Παπακώστα – Παλιούρα. Περνάµε µε την κυρία συνάδελφο στον
πέµπτο κύκλο των οµιλητών. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Αξιό-
τιµε κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι Υπουργοί και Υφυπουργοί,
αγαπητοί συνάδελφοι, η συζήτηση του κρατικού προϋπολογι-
σµού διαχρονικά αποτελεί την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδι-
κασία, καθώς είναι µια εξαιρετική ευκαιρία να αναµετρηθούµε
µεταξύ µας, αλλά και µε τη ζώσα πραγµατικότητα. Είναι µια ευ-
καιρία αποτίµησης της προόδου που έκανε η χώρα, αλλά και της
ανάλυσης του οδικού χάρτη για το επόµενο έτος. Η πολιτική, άλ-
λωστε, δεν εξαντλείται και δεν πρέπει να εξαντλείται µόνο σε
εξαγγελίες και νοµοθετήµατα, αλλά και στη σχεδίαση µιας µα-
κρόπνοης, οραµατικής, αλλά και ρεαλιστικής, ταυτόχρονα, πολι-
τικής για τη χώρα. 

Ο υπό συζήτηση προϋπολογισµός συγκροτείται από απτά και
εφαρµόσιµα στοιχεία και αποτελεί µια εξαιρετική ευκαιρία για
όλους µας να αναλύσουµε µε ξεκάθαρη, αλλά και ολοκληρωµένη
άποψη όλα αυτά τα εύκολα, αλλά και τα δύσκολα, τα µικρά, αλλά
και τα µεγάλα βήµατα που έκανε η χώρα µας παρά τις δυσκολίες
που βίωσε, αλλά, κυρίως, µε τις αντοχές που επέδειξε, τους στό-
χους που έθεσε και τις προοπτικές που επιδιώκει.

Η ακλόνητη προσήλωσή µας σε τοµές που αλλάζουν καθηµε-
ρινά την παραγωγική βάση της χώρας παρουσιάζεται σήµερα ως
απότοκος της αποτελεσµατικότητας µιας συνολικής πολιτικής
που εξελίσσεται µε σχέδιο στον χρόνο. Είναι εµφανές πια σε
όσους δεν φορούν µικροκοµµατικές παρωπίδες ότι δηµιουρ-
γούµε επιτέλους µια νέα Ελλάδα, την Ελλάδα της συνέπειας, της
εργατικότητας, της αποτελεσµατικότητας, των έργων, αλλά και
των δράσεων. Σπάζοντας το κατεστηµένο της οπισθοδρόµησης,
κάνουµε γενναίες µεταρρυθµίσεις, αφήνοντας πίσω ό,τι µας στέ-
ρησε την πρόοδο και την ευηµερία. 

Κι αν ο προϋπολογισµός του 2023 ήταν ιστορικός για την Ελ-
λάδα ύστερα από µια µακρά περίοδο δώδεκα ετών, µε την Ελ-
λάδα εκτός µνηµονίων και µε την επιστροφή της στην ευρωπαϊκή
κανονικότητα, µετά και την άρση των κεφαλαιακών περιορισµών
που επέβαλε η προηγούµενη κυβέρνηση, την πρόωρη εξόφληση
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και το τέλος της ενισχυµέ-
νης εποπτείας, ο προϋπολογισµός που παρουσιάζουµε σήµερα

είναι σύγχρονος, παραγωγικός ανταγωνιστικός, εξωστρεφής και
σίγουρα βιώσιµος. Με µια οικονοµία ταχέως αναπτυσσόµενη, µε
νοικοκυρεµένα και ευσταθή δηµόσια οικονοµικά, ανθεκτική και
ισχυρή και µία Ελλάδα που αποπνέει αυτοπεποίθηση αξιοπιστία
και εµπιστοσύνη παντού, θέτουµε τον πήχη ακόµη πιο ψηλά. 

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, του 2024 καταγράφει και προωθεί
εις ολόκληρον την αποτελεσµατική ανταπόκριση στις ανάγκες
της εποχής µας για στήριξη της κοινωνίας µε όρους δηµοσιονο-
µικής σταθερότητας και υπευθυνότητας την ταυτόχρονη αλλά
απαραίτητη παραγωγική ανασυγκρότηση της πατρίδας, την ανα-
πτυξιακή δυναµική της οικονοµίας, την πλήρη στοχευµένη, υλο-
ποιήσιµη και εφαρµόσιµη µεταρρυθµιστική πολιτική της
Κυβέρνησης, αλλά και την ισχυροποίηση της Ελλάδας. 

Προφανώς, βέβαια, και δεν αποτελεί έκπληξη το γεγονός ότι
σχεδόν το σύνολο της Αντιπολίτευσης κατηγορεί, κατά την προ-
σφιλή της τακτική, την Κυβέρνηση περί αναλγησίας και περί µη
εφαρµόσιµων, µη φιλολαϊκών µέτρων. Μηδενιστική κριτική, ακα-
τάληπτη επιχειρηµατολογία, οικονοµικοί τυχοδιωκτισµοί, και το-
ποθετήσεις µικροπολιτικών σκοπιµοτήτων και συµφερόντων. 

Με την ελληνική οικονοµία, ωστόσο, σήµερα να αποδεικνύεται
όχι µόνο ανθεκτική, αλλά, κυρίως, να ενδυναµώνεται καθηµερινά
παρά τις απρόβλεπτες κρίσεις, ποιος µπορούσε να φανταστεί
άραγε πριν περίπου πέντε χρόνια ότι η οικονοµία της Ελλάδας,
αυτή που κάποιοι θεωρούσαν ξοφληµένη, τελειωµένη, θα λάµ-
βανε θετικές αξιολογήσεις, ανακτώντας την επενδυτική βαθµίδα
από µια σειρά διεθνών οίκων, σηµειώνοντας µάλιστα τον τρίτο
υψηλότερο βαθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση; 

Καταφέραµε να µειώσουµε την ανεργία στα προ κρίσης επί-
πεδα, επιτυγχάνοντας ταυτόχρονα ένα πρωτογενές πλεόνασµα
που ξεπέρασε ακόµα και τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου
προγράµµατος. Σηµειώσαµε σηµαντική µείωση στο δηµόσιο
χρέος και ως προς το ποσοστό του ΑΕΠ. Μειώσαµε τους φόρους
αλλά και ταυτόχρονα καταφέραµε να αυξήσουµε τα έσοδα του
κράτους κατά 9,1%. 

Έτσι και το 2024, προχωράµε µε τον ίδιο βηµατισµό, µε την
ίδια πολιτική στόχευση, συνδυάζοντας τη δηµοσιονοµική σταθε-
ρότητα µε δίκαιες αναπτυξιακές πολιτικές, µε ρυθµούς ανάπτυ-
ξης υψηλότερους από ότι το 2023, µε χαµηλότερο πληθωρισµό,
µε µεγάλη µείωση του δηµοσίου χρέους και φυσικά µε υψηλό-
τερα ποσοστά απασχόλησης. Ιδιαίτερα δε η σηµαντική αύξηση
των επενδύσεων το 2023 κατά 7,1% θα συνεχιστεί, µε την πρό-
βλεψη το 2024 να έχουµε αύξηση κατά 15,1%. 

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά δεν θα ήταν
εφικτά αν οι ίδιοι οι πολίτες δεν αντιλαµβάνονταν την ανάγκη να
δηµιουργηθεί µια οικονοµία ισχυρή και υπολογίσιµη. Και χρει-
άστηκε, είναι η αλήθεια, να βάλουν οι ίδιοι πλάτη, να κάνουν πολ-
λές θυσίες για πολλά χρόνια, οι οποίες όµως σήµερα πιάνουν
τόπο, καθώς η κυκλική µας οικονοµία επιβραβεύει πια τους πο-
λίτες µέσω των µόνιµων φοροελαφρύνσεων µε εφτά διαφορετι-
κούς τρόπους. 

Δεν τρέφουµε αυταπάτες. Ωστόσο, προφανώς και πρέπει να
γίνουν πολλά ακόµη. Πιστεύουµε ακράδαντα, όµως, στη δύναµη
του κάθε Έλληνα και της κάθε Ελληνίδας, όπως και στο δίκαιο
κοινωνικό κράτος για όλους. Αυτονόητα, λοιπόν, και πέρα από
κάθε κριτική, βασική προτεραιότητα της Κυβέρνησής µας είναι
η άσκηση µιας ουσιαστικής κοινωνικής πολιτικής. Προς αυτή την
κατεύθυνση προβλέπονται, µεταξύ πολλών άλλων, αυξήσεις των
µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων µετά από δεκατέσσερα ολό-
κληρα χρόνια, νέα αύξηση των συντάξεων, αύξηση του αφορο-
λόγητου για οικογένειες µε παιδιά, καθώς και αύξηση των
αναπηρικών επιδοµάτων και του κοινωνικού επιδόµατος αλλη-
λεγγύης.

Η πρόβλεψη δε για αύξηση δαπανών για την παιδεία κατά 255
εκατοµµύρια ευρώ και κατά 481 εκατοµµύρια για την υγεία απο-
δεικνύει ότι βρισκόµαστε στον σωστό δρόµο. Και όσον αφορά
εµάς τους Θεσσαλούς η αλήθεια είναι ότι φέτος δοκιµάστηκαν
σφόδρα οι αντοχές µας, καθώς βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε τερά-
στιες φυσικές καταστροφές. 

Γι’ αυτόν τον λόγο χαιρετίζουµε τις προβλεπόµενες παρεµβά-
σεις για την αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών, µε την
αξιοποίηση πόρων του ΕΣΠΑ 2014 - 2020, του Ταµείου Ανάκαµ-
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ψης αλλά και του νέου ΕΣΠΑ 2021 - 2027 για την αποκατάσταση
των υποδοµών αλλά και τον διπλασιασµό από 300 σε 600 εκα-
τοµµύρια των πόρων του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
για την κάλυψη των δαπανών κρατικής αρωγής έναντι φυσικών
καταστροφών.

Ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σή-
µερα σε µια Ελλάδα πολύ διαφορετική από εκείνη του χθες. Είναι
εµφανές πια ότι έχει αναπτυχθεί µια ιδιαίτερη δυναµική, έχει ανά-
ψει ένα φυτίλι µιας ουσιαστικής και αποτελεσµατικής επανεκκί-
νησης. Μετατρέποντας τις δυσκολίες σε ευκαιρίες, τις σκέψεις
σε δράσεις, αναγνωρίζοντας τα λάθη µας µε θάρρος, κάνοντας
την αυτοκριτική µας, συνεχίζουµε µόνο µπροστά, µε συνέπεια
και σταθερότητα, µε συνέχεια και αφοσίωση στον µεγάλο µας
στόχο, να συγκροτήσουµε µια Ελλάδα πιο δυνατή, πιο ισχυρή,
πιο αξιόπιστη και πιο κοινωνικά δίκαιη. 

Το «όχι σε όλα» και το «ναι στο τίποτα» να γίνει «ναι» στη συ-
νεννόηση, στις µεγάλες δοµικές αλλαγές και στις µεταρρυθµί-
σεις. Το οφείλουµε όλοι µας στον ελληνικό λαό, αυτός ο νέος
ελπιδοφόρος πρόλογος του οδικού χάρτη της χώρας µας να µη
γίνει ο θλιβερός επίλογος στην ευηµερία της κοινωνίας των πο-
λιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Αλέξανδρος - Χρήστος Αυλωνίτης.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Τόσες ώρες εδώ µέσα στην Αίθουσα διαπίστωσα ότι από αυτή
την πλευρά όλα καλά και όλα ανθηρά τα βλέπετε. Αν ζούσε ο
συγχωρεµένος ο Κώστας Βουτσάς αυτό θα έλεγε. 

Επιτρέψτε µου όµως να πω, πριν αναφερθώ σε ζητήµατα που
αφορούν έναν τοµέα που έχω αναλάβει, τη νησιωτική πολιτική
και τη ναυτιλία, ότι ο προϋπολογισµός σας αποτυπώνει πόσο
σκόπιµα µακριά βρίσκεται η Κυβέρνηση από τις ανάγκες της κοι-
νωνίας και το κάνει µε ψευτιές και κούφιες υποσχέσεις και διαπι-
στώσεις. Έχετε πάρει proficiency σε αυτό. Το µαύρο άσπρο,
µπράβο σας, εκεί σας βγάζουµε το καπέλο. 

Επιχειρείτε να κρύψετε πίσω από το δάχτυλό σας και πίσω από
τις καθοδηγούµενες οµιλίες των Βουλευτών σας το αρνητικό
ρεκόρ φόρων που επιβάλλετε πάνω στους Έλληνες, τις αρνητι-
κές πρωτιές στην Ευρώπη και στον κόσµο, την έλλειψη στήριξης
των κατοίκων αυτής της χώρας για µια στοιχειώδη στέγη, την
ακρίβεια που πνίγει την ελληνική οικογένεια, την απίστευτη έλ-
λειψη ενίσχυσης της νησιωτικότητας. Θα αναφερθώ και παρα-
κάτω. Και πόση ώρα θα µπορούσα να µιλάω γι’ αυτό, αλλά θα
περάσει η ώρα. 

Έτσι, για να µην παραλείψω να αναφέρω κι εγώ µερικούς αριθ-
µούς -εξάλλου τους έχουν αναφέρει οι εισηγητές µας αλλά και
οι συνάδελφοί µου- για να στηρίξω όσα πριν λίγο σας είπα. Να
σας θυµίσω: Μαζί µε τις εισφορές οι φόροι έφτασαν στο 32%
του ΑΕΠ. Οι έµµεσοι που είναι και οι πιο άδικοι το 65%. Ψέµα;
Όχι. 

Τα έσοδα από ΦΠΑ εκτοξεύτηκαν κατά 40%. Το ιδιωτικό χρέος
αυξήθηκε τα τελευταία χρόνια κατά 20 δισ. και αναµένονται
ακόµη διακόσιες πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί µέχρι το 2026.
Οι τράπεζες φυσικά, οι εταιρείες ενέργειας κ.λπ., αποκερδαίνουν
λεφτά. 

Και έχουµε και πρωτιές να σας θυµίσω: Είµαστε πρώτοι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση στο δηµόσιο χρέος µε 166,5% του ΑΕΠ. Εί-
µαστε πρωταθλητές στην ακρίβεια, µε 10,3% στον πληθωρισµό
τροφίµων για τον Οκτώβριο, την ακριβότερη βενζίνη µε όρους
αγοραστικής δύναµης, το 40% του εισοδήµατος των νοικοκυριών
πηγαίνει σε έξοδα στέγασης. Ψέµατα; 

Κι όλα αυτά τα ξορκίζετε µε επενδύσεις. Ποιες επενδύσεις;
Αυτές που προβλέπατε στο 15,5% στον προϋπολογισµό του
2023. Το θυµάστε; Και πέσατε έξω κατά πολύ, αφού αναµένεται
να κινηθούν στο 7,1%. Ή αυτές που µε την ίδια υπεραισιοδοξία
εκτιµάτε στο 15,1% για το 2024, και η Κοµισιόν σάς προσγειώνει
στο 7%, άντε 7,5%; Αυτό είναι ψέµα; 

Η άποψή µας είναι ότι γονατίσατε την κοινωνία. Δίνετε τα χρή-
µατα του λαού στους µεγάλους και στις τράπεζες. Αυτό θυµη-

θείτε το, θα το πληρώσετε. Είναι η τρίτη φορά, που µέσα σε δυο-
τρεις εβδοµάδες που µου δόθηκε η ευκαιρία να µιλήσω τα επα-
ναλαµβάνω µονότονα. 

Τούτων δοθέντων, λοιπόν, ούτε η ενίσχυση της νησιωτικότη-
τας σε µια χώρα κατ’ εξοχήν νησιωτική δεν βρίσκεται στις προ-
τεραιότητές σας και ως εκ τούτου δεν αποτυπώνεται καν στον
προϋπολογισµό, ενισχύοντας και σε αυτό το πεδίο τις κοινωνικές
ανισότητες. 

Μεταφορικό ισοδύναµο: Στον προϋπολογισµό σας για τη Γε-
νική Γραµµατεία Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής προβλέπεται
ποσό 68 εκατοµµυρίων ευρώ έναντι 30,8 εκατοµµυρίων ευρώ το
2023. Μόλις το διαβάσεις, αµέσως λες «Ω, θεέ µου». Πάνω από
100% αύξηση. 

Υπενθυµίζω όµως ότι το 2023 δεν πληρώσατε ούτε 1 ευρώ
στους δικαιούχους του µεταφορικού ισοδυνάµου και µόλις µετά
βίας προσπαθείτε να πληρώσετε αυτές τις µέρες τον Οκτώβριο
και τον Νοέµβριο του 2022. Του 2022! Μεταφέρετε, δηλαδή,
πολύ απλά τα χρήµατα που δεν χρησιµοποιήσατε φέτος για το
2024, και εµπαίζετε συστηµατικά πλέον τους νησιώτες για τις
πληρωµές που δικαιούνται από το µεταφορικό ισοδύναµο. 

Πού είναι τα 90 και πλέον εκατοµµύρια ευρώ, που είχε απαν-
τήσει σε ερώτησή µου στη Βουλή ο Υφυπουργός κ. Παππάς για
το µεταφορικό ισοδύναµο; Πριν από δεκαπέντε-είκοσι µέρες. Να
σας τα δώσω γραπτά; Πού είναι; Παραδεχτείτε το, λοιπόν, ότι το
µεταφορικό ισοδύναµο που φέρει τη σφραγίδα της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ και του αείµνηστου συντρόφου, του Νεκτάριου Σαντορι-
νιού, και παντοτινού φίλου είναι ξένο σώµα για εσάς. Δεν έχετε
κανένα δισταγµό να το ακυρώσετε. Δεν αντιλαµβάνεστε τι σηµαί-
νει για εµάς τους νησιώτες στο Αιγαίο και στο Ιόνιο η ενίσχυση
µέρους των δαπανών εισιτηρίων µεταφοράς αγαθών και καυσί-
µων. Και δεν σας ενδιαφέρει. Όλα καλά, όλα ανθηρά. 

Καταθέτουµε, λοιπόν, την πλήρη διαµαρτυρία µας για την επα-
πειλούµενη, µετ’ αποδείξεως πλέον, παύση του µέτρου και προ-
ειδοποιούµε ότι τα προβλήµατα που θα προκύψουν θα είναι
τεράστια για τα νησιά µας και θα έχετε την αποκλειστική ευθύνη.
Σας θυµίζω ότι υπάρχει ένα άρθρο µέσα στο Σύνταγµα για τη νη-
σιωτικότητα. Για ελάτε στα νησιά του Ιονίου, για πηγαίνετε στο
Αιγαίο, στις Κυκλάδες. 

Χαµηλή είναι η πρόβλεψη για µόνο 5 εκατοµµύρια επιδότηση
του Υπουργείου από το Ταµείο Ανάκαµψης και ισχνές οι αυξή-
σεις για τη Γενική Γραµµατεία Λιµένων και Ναυτιλιακών Επενδύ-
σεων. Για το 2024, προβλέπεται αύξηση µόλις 1,7 εκατοµµύρια
ευρώ, 6,7 εκατοµµύρια από 5 εκατοµµύρια του 2023, όταν εµείς
προϋπολογίζαµε, εν µέσω ασφυκτικών δηµοσιονοµικών συνθη-
κών, 6 εκατοµµύρια ευρώ µόνο για λιµενικά έργα. 

Είναι φανερή η έλλειψη πολιτικής βούλησης για τη στήριξη βα-
σικών τοµέων, όπως αυτών της ναυτικής εκπαίδευσης, των µι-
κρών λιµανιών και λιµενικών έργων, που έχουν ανάγκη τα νησιά.
Να σας ενηµερώσω, λοιπόν, τι αποκαλύφθηκε µέσω της ερώτη-
σης που κατέθεσα στη Βουλή για τα αντισταθµιστικά τέλη των
λιµένων. Πρέπει να πληρώνουν αντισταθµιστικά τέλη προς τους
δήµους επί τρία χρόνια. Στερήσατε πολύτιµους πόρους από τους
νησιωτικούς και παραλυµένους δήµους, γιατί; Δεν κατορθώσατε
να βγάλετε, να εκδώσετε τις κοινές υπουργικές αποφάσεις για
τον καθορισµό των ποσών που έπρεπε να καταβληθούν στην το-
πική αυτοδιοίκηση, επικαλούµενοι στην απάντησή σας την παν-
δηµία, τρία χρόνια ολόκληρα. Τα λεφτά αυτά πού είναι; Γιατί δεν
τα δώσατε στην τοπική αυτοδιοίκηση; 

Αντέχει αυτή η απάντηση σε κριτική, που πριν από λίγο σας
την είπα; Γραπτή είναι αυτή η απάντηση. Την ώρα που υπογρά-
φατε σωρηδόν απευθείας αναθέσεις, δεν βρήκατε µία ώρα, µία
µέρα να εκδώσετε τις απαραίτητες κοινές υπουργικές αποφά-
σεις στερώντας από τους ΟΤΑ έσοδα για έργα που έχουν ανάγκη
οι τόποι µας. 

Τέλος, παρά τις διαβεβαιώσεις για πράσινη µετάβαση στη ναυ-
τιλία, ο προϋπολογισµός καταγράφει αρνητικό αποτύπωµα στην
περιβαλλοντική διάσταση ως προς το σκέλος της ναυτιλιακής
πολιτικής.

Όµως, µέχρι το 2030 θα πρέπει να πραγµατοποιηθούν επεν-
δύσεις 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ από τις ακτοπλοϊκές εταιρείες,
προκειµένου να ανανεωθεί ο στόλος και να γίνει φιλικός στο πε-
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ριβάλλον. Στην Ιταλία δίνουν 500 εκατοµµύρια ευρώ για την ανα-
νέωση του ακτοπλοϊκού στόλου. Και εµείς βλέπουµε καθηµερινά
στο Αιγίου και στο Ιόνιο –να θυµίσω ότι είµαι από την Κέρκυρα-
πλοία που ταξιδεύουν ακόµη από τη δεκαετία του ’70, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Για ελάτε να πάµε από την Κέρκυρα στην
Ηγουµενίτσα και αντιθέτως για να δείτε τα πλοία που είναι στη
γραµµή. Τι έχει συµβεί µε τη χρηµατοδότηση, που µας λέγατε
ότι το 2023 έχει εξασφαλιστεί το πρόγραµµα «ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ 2021
- 2027», ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ για την πράσινη µετά-
βαση στον λιµένα και τη χρήση «πράσινων» πλοίων; 

Επαναλαµβάνω εµφατικά ότι κάτι νέο γεννιέται στην κοινωνία
και οι πράξεις σας δεν θα µείνουν ατιµώρητες. Η κοροϊδία σε
βάρος του ελληνικού λαού, η φοροληστρική επιδροµή στα πενι-
χρά εισοδήµατα, η διεύρυνση των κοινωνικών ανισοτήτων, η προ-
στασία των υψηλών βαλαντίων και η προσπάθεια εξαφάνισης της
µεσαίας τάξης δηµιουργούν θυµό και οργή στους πολίτες. Βε-
βαίως οφείλουµε να καταψηφίσουµε τον προϋπολογισµό σας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ  -Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Θεόδωρος Λιβάνιος.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η συζήτηση για την κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού

είναι η κορυφαία στιγµή της ετήσιας Συνόδου της Βουλής. Κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, καλείστε σήµερα και ως την Κυριακή
να αποφασίσετε τον οδικό χάρτη για το έτος που αρχίζει σε λίγες
ηµέρες, το πώς δηλαδή θα πορευτούµε. Η χώρα µας τα τελευ-
ταία τέσσερα χρόνια µπήκε σε µια σταθερή πορεία. Στηριζόµενοι
στο τετράπτυχο «ανάπτυξη, επενδύσεις, κοινωνική συνοχή και
δικαιοσύνη», µπορούµε να κοιτάζουµε το µέλλον µε µεγαλύτερη
αισιοδοξία, µε µια Ελλάδα ισχυρή, µε µια χώρα που ενισχύει τη
θέση στο διεθνές στερέωµα αλλά ταυτόχρονα ενισχύει και την
αποτρεπτική ικανότητα.

Στο ιστορικό δίληµµα των αρχών του 20ου αιώνα «βούτυρο ή
κανόνια;» η απάντηση της Κυβέρνησης ήταν, είναι και θα είναι:
και βούτυρο και κανόνια. Και θα ενισχύσουµε την κοινωνία και
ιδίως αυτούς που το έχουν περισσότερο ανάγκη, αλλά θα έχουµε
και µια Ελλάδα ισχυρή. Τίθεται ενώπιόν σας ένας προϋπολογι-
σµός σε µια χώρα η οποία ανέκτησε την επενδυτική της βαθµίδα,
που προσελκύει επενδύσεις µεγάλων πολυεθνικών εταιρειών, σε
µια χώρα που βελτιώνει τους µισθούς της, µειώνει τους φόρους,
µειώνει την ανεργία και δίνει πραγµατικά κίνητρα για τη δηµιουρ-
γία νέων και καλά πληρωµένων θέσεων εργασίας, µε έναν δηµό-
σιο τοµέα που αρχίζει και σέβεται τον πολίτη, που λειτουργεί
στην υπηρεσία του και ένα κεντρικό κράτος που ψηφιοποιείται,
που συνεργάζεται και που ακούει ,είτε την αυτοδιοίκηση είτε τις
τοπικές κοινωνίες.

Ασφαλώς δεν είναι όλα ρόδινα και υπάρχουν πολλά προβλή-
µατα µπροστά µας. Η ακρίβεια, το ασταθές διεθνές περιβάλλον,
η ανάγκη για ακόµα καλύτερη δηµόσια υγεία, για καλύτερη δη-
µόσια παιδεία είναι οι µεγάλες προκλήσεις. Και σε αυτές τις προ-
κλήσεις πρέπει να απαντήσουµε µε έργο, σχέδιο και όραµα. Και
αυτό ακριβώς κάνουµε στο Υπουργείο Εσωτερικών. Αντιµετωπί-
ζουµε τα προβλήµατα ως προκλήσεις. Συνεργαζόµαστε στενά
µε όλους τους αιρετούς άρχοντες των δήµων και των περιφε-
ρειών, µε στόχο τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων
της χώρας, δίχως διακρίσεις και µε ειλικρίνεια και ευθύτητα. 

Ξεκινάω µε τους βασικούς στόχους του νέου έτους. Πρώτος
στόχος είναι η ριζική αναµόρφωση του νοµοθετικού πλαισίου
που διέπει την αυτοδιοίκηση, από το πώς διοικούνται οι δήµοι και
οι περιφέρειες, έως το πώς γίνεται η οικονοµική τους διαχείριση,
από το πώς το κράτος ελέγχει τη νοµιµότητα των πράξεών τους,
µέχρι ποιες ακριβώς αρµοδιότητες ασκούνται από τους δήµους
και τις περιφέρειες. Ήδη έχουµε ξεκινήσει και ένα πρώτο τµήµα
σύντοµα ολοκληρώνεται. Ποιος είναι ο στόχος; Ο στόχος είναι η
απλοποίηση των διαδικασιών, η µεγαλύτερη διαφάνεια, η πληρέ-
στερη λογοδοσία και κυρίως η πραγµατική ανεξαρτησία της αυ-
τοδιοίκησης να έχει όλα τα απαραίτητα εργαλεία για να µπορεί

να προσφέρει στην τοπική κοινωνία, ιεραρχώντας τα προβλή-
µατα και θέτοντας τις δικές της πολιτικές προτεραιότητες. 

Δεύτερος στόχος είναι η ισόρροπη και η δίκαιη ανάπτυξη των
τοπικών κοινωνιών. Το 2024 φέρνει µια µεγάλη αλλαγή. Ο τρόπος
κατανοµής των κεντρικών αυτοτελών πόρων αλλάζει. Έως σή-
µερα ο πληθυσµός είναι το βασικότερο, σχεδόν απόλυτο, κριτή-
ριο για την κατανοµή της κρατικής χρηµατοδότησης στους
δήµους. Πόσο άδικος ήταν ο τρόπος κατανοµής; Πάρα πολύ,
ιδίως για τους δήµους της ελληνικής περιφέρειας και ιδίως για
τους ορεινούς και τους νησιωτικούς δήµους. Για ποιον λόγο;
Επειδή αυτοί οι δήµοι, εν αντιθέσει µε δήµους των αστικών κέν-
τρων όπως της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης, έχουν περισσό-
τερες υποχρεώσεις, όπως είναι η αγροτική οδοποιία, πολλά
χιλιόµετρα οδικού δικτύου, µεγάλη έκταση διαχείρισης νερού και
αποχέτευσης. Σε συµφωνία µε την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελ-
λάδας και σε συνέχεια των αποφάσεων του συνεδρίου του
Βόλου του 2022, η αύξηση των κεντρικών αυτοτελών πόρων για
το 2024 διοχετεύεται αποκλειστικά σε αυτούς τους δήµους.

Έτσι, για παράδειγµα, ενδεικτικά να αναφέρω ο Δήµος Παρα-
νεστίου της Δράµας αντί για 1,3 εκατοµµύριο ευρώ που έλαβε
το 2023 ως τακτική χρηµατοδότηση, θα λάβει 2,3 εκατοµµύρια
ευρώ το 2024, µε αύξηση 80% της χρηµατοδότησης. Άλλος ένας
µικρός δήµος, ο Δήµος Πρεσπών στη Φλώρινα από 810.000
ευρώ το 2023 πάει στο 1,6 εκατοµµύριο το 2024, σχεδόν διπλά-
σιο ποσοστό. Και χωρίς κανένας δήµος της χώρας, κανένας από
τους τριακόσιους τριάντα δύο δήµους της χώρας, να µην πάρει
λιγότερα χρήµατα από όσα πήρε το 2023. Αυτή είναι µια πραγ-
µατική ρεαλιστική πολιτική για την ελληνική περιφέρεια. Δίνουµε
περισσότερους πόρους εκεί που τους έχουν µεγαλύτερη
ανάγκη.

Και µια που µιλάµε για τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους,
επειδή άκουσα να θέτεται και να τίθεται θέµα χρηµατοδότησης
να υπενθυµίσω δύο νούµερα: Κεντρικοί αυτοτελείς πόροι το
2019 για τους δήµους 1,78 δισεκατοµµύριο ευρώ. Κεντρικοί αυ-
τοτελείς πόροι που γράφονται στον προϋπολογισµό του 2024,
2.386.000.000 ευρώ. Μέσα σε πέντε χρόνια η αύξηση είναι 34%.
Αρχίζουµε και προσεγγίζουµε τα επίπεδα προ κρίσης. Και στα
ποσά αυτά δεν υπολογίζονται τα περίπου 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ που έχουν πέσει σε όλους τους δήµους της χώρας από τα
αναπτυξιακά προγράµµατα, το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙ-
ΤΣΗΣ» και τις επιδοτήσεις που έχουν δοθεί, είτε για το ενεργει-
ακό κόστος είτε για την πανδηµία. Και αυτό είναι, πραγµατικά,
ζεστό χρήµα που έχει πάει στους δήµους, και έχει πάει για την
ανάπτυξη και τη δηµιουργία των υποδοµών που έχουν ανάγκη.

Τρίτος στόχος, είναι η δηµόσια λογοδοσία και η αξιολόγηση.
Τον Οκτώβρη του 2023, ψηφίσαµε το νοµοσχέδιο που εισάγει
τους δείκτες ποιότητας. Εκδόθηκε και υπογράφτηκε η υπουργική
απόφαση που καθορίζει τους δείκτες, και ως το πρώτο εξάµηνο
του νέου έτους θα υλοποιείται πλήρως. Υπενθυµίζω: δηµόσια δε-
δοµένα, δηµόσια λογοδοσία, σχεδόν στο σύνολο των αρµοδιο-
τήτων των δήµων. Έτσι, λοιπόν, θα έχουµε τη δυνατότητα να
επιβραβεύει το κράτος και τους καλύτερους, όπως αυτόν που
ανακυκλώνει περισσότερο, αυτόν που διαχειρίζεται καλύτερα τον
κοινόχρηστο χώρο, αυτόν που έχει περισσότερες παιδικές
χαρές, αυτόν ο οποίος υλοποιεί τα έργα τα οποία έχει εντάξει
στο πρόγραµµά του. Και θα είναι δηµόσια, επαναλαµβάνω, και
ανοικτά δεδοµένα στη διάθεση του κάθε πολίτη και του κάθε εν-
διαφερόµενου. 

Τέταρτος στόχος, τον οποίο θα έχουµε την ευκαιρία να τον συ-
ζητήσουµε αναλυτικά στις αρχές του νέου έτους και στην Επι-
τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, αλλά και στην Ολοµέλεια, είναι η
οµαλή και πλήρης και άρτια διεξαγωγή των ευρωεκλογών. Η
πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού ανακοινώθηκε. Ήδη είµαστε
σε κουβέντες µε τα κόµµατα. Τις επόµενες ηµέρες το νοµοσχέ-
διο θα βγει σε δηµόσια διαβούλευση. Και στις ευρωεκλογές τις
προσεχείς, όπως και σε αντίστοιχες εκλογές της ίδιας τάξης, θα
υπάρχει η δυνατότητα άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος µε
επιστολική ψήφο. Δεν θέλω να πω περισσότερα σε αυτό. Θα
έχουµε την ευκαιρία να τα πούµε άλλωστε σε λίγες ηµέρες. Αλλά
σηµασία έχει ότι η πολιτεία εξαντλεί όλα τα θεσµικά όπλα που
διαθέτει για να ενισχύσει τη συµµετοχή. Και πρέπει να το κάνει
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αυτό. Και νοµίζω ότι είναι ένα σηµαντικό βήµα η πρωτοβουλία η
οποία έρχεται σε λίγες ηµέρες στη Βουλή.

Κλείνω µε δύο άλλα σηµαντικά και ορόσηµα για το νέο έτος.
Τις επόµενες ηµέρες αρχίζει η παραγωγική λειτουργία του Εθνι-
κού Μητρώου Ζώων Συντροφιάς. Πρόκειται για τη µεγαλύτερη
προσπάθεια που έχει γίνει για να συγκεντρωθούν, να οµαδοποι-
ηθούν, να περιγραφούν, να ψηφιοποιηθούν όλες οι διαδικασίες
κάτω από µία ψηφιακή πλατφόρµα, σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, που αφορούν τη διαχείριση των
ζώων συντροφιάς, που αφορά από τον απλό ιδιοκτήτη ζώου,
µέχρι τους δήµους, τις φιλοζωικές οργανώσεις, τα καταφύγια.
Και να ξεκαθαρίσω κάτι στο σηµείο αυτό. Η νοοτροπία δεν θα
αλλάξει σε µία ηµέρα. Γίνονται βήµατα. Κάποια είναι σηµαντικά.
Υπολείπονται κάποια άλλα.

Και για να είµαστε ξεκάθαροι και να λέµε την αλήθεια, τίποτα
απ’ ό,τι έχει σχεδιαστεί δεν θα υλοποιηθεί εάν δεν υπάρχει ενερ-
γός συµµετοχή, στήριξη και υποστήριξη των δήµων της χώρας.
Και για να εξασφαλιστούν οι απαραίτητοι πόροι, έχει εκδοθεί ήδη
πρόσκληση χρηµατοδότησης για στειρώσεις αδέσποτων ζώων
σε όλους τους δήµους της χώρας, συνολικού ύψους 15 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

Είναι στη διάθεσή τους προκειµένου να προχωρήσουν σε ένα
µεγάλο έργο στείρωσης, το οποίο θα µπορέσουν να ελέγξουν
και να σηµάνουν και να στειρώσουν αδέσποτα ζώα που βρίσκον-
ται στα όρια της επικράτειάς τους. Ποτέ στην Ελλάδα τα χρή-
µατα που έχουν δοθεί για τον συγκεκριµένο σκοπό δεν έχουν
ξαναδοθεί και επισηµαίνω ότι γι’ αυτά τα χρήµατα όλοι οι δήµοι
είναι υπόλογοι να τα αξιοποιήσουν.

Και ένα τελευταίο. Σε συνεργασία και µε το ΤΑΙΠΕΔ ξεκινάει
και το µεγαλύτερο πρόγραµµα αναβάθµισης των χερσαίων συ-
νοριακών σταθµών της χώρας. Η εικόνα που αντιµετωπίζουν -και
το ξέρουν ιδίως οι κυρίες και κύριοι Βουλευτές της βόρειας Ελ-
λάδας- οι επισκέπτες που εισέρχονται στη χώρα µέσω χερσαίων
δρόµων, δεν είναι αυτή που αξίζει σε µια ευρωπαϊκή χώρα και,
κυρίως, σε µια χώρα η οποία έχει µεγάλο κοµµάτι και βαριά βιο-
µηχανία τουρισµού, προσελκύει δεκάδες τουρίστες, είναι κόµβος
διέλευσης χερσαίων µεταφορών. 

Ξεκινάµε από τους Κήπους του Έβρου, όπου ήδη ολοκληρώ-
νεται η διαδικασία της προγραµµατικής σύµβασης µε το ΤΑΙΠΕΔ
για την ανακατασκευή του χερσαίου συνοριακού σταθµού. Προ-
χωράµε στις Καστανιές και συνεχίζουµε σε όλους τους υπόλοι-
πους συνοριακούς σταθµούς, έχοντας κατά προτεραιότητα τη
Νίκη της Φλώρινας, την Κρυσταλλοπηγή, την Κακαβιά και ταυτό-
χρονα σε συνεργασία και µε την Περιφέρεια της Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης, εκεί όπου θα κατασκευαστεί νέα
διασυνοριακή γέφυρα στον Έβρο, θα κατασκευαστεί ο νέος χερ-
σαίος συνοριακός σταθµός στον Έβρο, ώστε να συνδεθεί και µε
τη νέα οδική αρτηρία που φτιάχνεται. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χώρα µας έχει υποχρέωση να
προχωρήσει µπροστά, να υλοποιήσει τις µεταρρυθµίσεις για µια
πιο δίκαιη κοινωνία, µε ίσες ευκαιρίες και πραγµατική πρόοδο.
Και γι’ αυτόν το λόγο σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπο-
λογισµό του 2024. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης
Ιωαννίνων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δοθεί τώρα ο λόγος σε τέσσερις συναδέλφους από τον κα-
τάλογο και µετά θα µιλήσει ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης. 

Τον λόγο έχει η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
την Κυβέρνηση Μητσοτάκη να κερδίζει αποδεδειγµένα για άλλη
µια χρονιά το στοίχηµα της οικονοµικής ανάκαµψης και της δη-
µοσιονοµικής σταθερότητας της χώρας, φτάσαµε αισίως στην
ψήφιση του προϋπολογισµού για το 2024. 

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, αυτός είναι ο πρώτος που καταρ-
τίζεται µετά από δεκατέσσερα χρόνια και µας βρίσκει υπό κανο-
νικές συνθήκες στις διεθνείς αγορές. Η ανάκτηση της
επενδυτικής βαθµίδας αποτελεί ένα ορόσηµο για την εθνική οι-
κονοµία και τη µεσοµακροπρόθεσµη εξέλιξή της. 

Το επίτευγµα αυτό είναι για τους περισσότερους συµπολίτες
µας µια έννοια περίπλοκη και φαινοµενικά ασύνδετη µε τα οικο-
νοµικά τους στην καθηµερινότητα. Ωστόσο, θα περίµενε κανείς
από εσάς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, που γνωρίζετε
τι πραγµατικά σηµαίνει, να αφήσετε την µικροψυχία, να αναγνω-
ρίσετε, ακόµα και να επιβραβεύσετε την Κυβέρνηση, γιατί η ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας θα φέρει θετικές και πραγµα-
τικές αλλαγές στα οικονοµικά νοικοκυριών και επιχειρήσεων για
τα οποία υποτίθεται ότι και εσείς κόπτεστε.

Την τελευταία τετραετία έγινε σοβαρή και υπεύθυνη προσπά-
θεια από την Κυβέρνηση για να φτάσουµε, µετά από τόσα χρόνια
σκληρής µνηµονιακής πολιτικής, εδώ που είµαστε σήµερα, για
να µπει οριστικό τέλος στην «οδύσσεια» φοροεπιδροµών και λη-
στρικής αφαίµαξης που υπέστησαν οι πολίτες κατά τη διακυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Η επίτευξη και η υπεραπόδοση των στόχων του 2023 σε συν-
δυασµό µε την πρόσφατη ανανέωση της εµπιστοσύνης των πο-
λιτών στη Νέα Δηµοκρατία, όχι µία αλλά δύο φορές εκτόξευσε
τη διαπραγµατευτική δύναµη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη διε-
θνώς και έστειλε σαφές µήνυµα ότι η χώρα µας έχει µια σταθερή
Κυβέρνηση, µε µακρόπνοο και στιβαρό σχεδιασµό, που εγγυάται
δηµοσιονοµική σταθερότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίποτα από όλα αυτά δεν έγινε
τυχαία. Αν κάτι χαρακτηρίζει την Κυβέρνησή µας, είναι τα γρή-
γορα αντανακλαστικά της και η προσήλωση στο αποτέλεσµα.
Ανεξαρτήτως των εξωγενών παραγόντων, ακολουθούµε για κάθε
τοµέα συγκεκριµένη στρατηγική, κάθε φορά προσαρµοσµένη
στις χρονικές περιστάσεις και στις δηµοσιονοµικές µας δυνατό-
τητες. 

Τρανή απόδειξη της επιµονής αυτής είναι ότι παρ’ όλες τις αν-
τιξοότητες που διήλθαµε την προηγούµενη τετραετία, σήµερα
στεκόµαστε απέναντι στον ελληνικό λαό νοµοθετώντας για αυτόν
και όχι για τις όποιες εποπτικές αρχές. 

Η Νέα Δηµοκρατία, άσκησε και ασκεί παραγωγική πολιτική,
βασισµένη στους άξονες της ανάπτυξης και της κοινωνικής δι-
καιοσύνης. Όλη µας η νοµοθέτηση διέπεται από αυτές τις αρχές.
Έτσι επιτεύχθηκε το δύσκολο αλλά εθνικά επωφελές αποτέλε-
σµα. Καταφέραµε, ουσιαστικά, να ελευθερώσουµε την εθνική
µας οικονοµία από τα δεσµά του δανεισµού και να επανέλθουµε
σε αναπτυξιακή τροχιά. 

Επί του προϋπολογισµού τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
που αγγίζει όλους τους συµπολίτες µας και ειδικότερα τις περιο-
χές που επλήγησαν από τις φυσικές καταστροφές, εκεί που οι
ανάγκες είναι σοβαρές και µεγάλες, όπως στην περιφέρειά µου,
την Καρδίτσα, που προσπαθούµε να επουλώσουµε τις πληγές
µας, τα κλιµατικά αυτά φαινόµενα επηρέασαν την κατάρτιση του
παρόντος προϋπολογισµού και δηµιούργησαν τη συνθήκη, ώστε
να προβλεφθεί µεγάλο µέρος κονδυλίων για τη θωράκιση της
χώρας απέναντι σε ακραία φαινόµενα, την ενίσχυση της πολιτι-
κής προστασίας και της πρόληψης. Μέσω της αναθεώρησης του
Ταµείου Ανάκαµψης εντάχθηκαν προγράµµατα ύψους 686 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για την ανασυγκρότηση των πληγεισών περιο-
χών. 

Συνοπτικά ο «Ντάνιελ» κόστισε πολλά στους Θεσσαλούς, τόσο
ψυχικά όσο και υλικά. Όµως η Κυβέρνηση ήταν και είναι εκεί, πα-
ρούσα, µε τη συνολική δαπάνη αρωγής και αποκατάστασης να
αγγίζει ήδη τα 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός για το 2024
είναι αισιόδοξος αλλά ρεαλιστικός, προστατευτικός αλλά όχι φο-
βικός µε στόχους αναπτυξιακούς και εφαρµόσιµους, αλλά κυ-
ρίως αποτελεί ένα από τα σηµαντικότερα εργαλεία για την
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επίτευξη των δηµοσιονοµικών µας στόχων σε ένα δύσκολο διε-
θνές οικονοµικό περιβάλλον. 

Η εθνική µας οικονοµία αποδεικνύεται ανθεκτική, µε σταθερή
άνοδο στους δηµοσιονοµικούς δείκτες και πρόβλεψη για αύξηση
του ΑΕΠ κατά 34 δισ. ευρώ. Έχετε να αντιτάξετε κάτι σε αυτό;
Αµφισβητείτε ότι η ανεργία είναι πλέον στα επίπεδα προ της κρί-
σης του 2009; Παραδέχεστε ότι έχουµε τον τρίτο υψηλότερο
ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωζώνη; 

Επίσης, είµαστε τρίτοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση στην αύξηση
των επενδύσεων, µε πρόβλεψη για αύξηση 15% το 2024. Ως
προς τις άµεσες ξένες επενδύσεις έχουµε ρεκόρ εικοσαετίας και
είναι θετικό που για πρώτη φορά ένας Αριστερός πρώην Υπουρ-
γός Οικονοµίας το αναγνώρισε αβίαστα. Φαίνεται ότι τα ξεκαθα-
ρίσµατα στον ΣΥΡΙΖΑ αρχίζουν να ξεκαθαρίζουν και τη σκέψη
ορισµένων.

Παρακάτω, έχουµε ρεκόρ για τις εξαγωγές 49% του ΑΕΠ και
συνεχίζουµε ανοδικά. Δεν ξέρω αν σας βολεύει αλλά έχουµε την
ταχύτερη και συνεχή αποκλιµάκωση στο δηµόσιο χρέος, όπως
επίσης και στο ιδιωτικό, που από το 2019 µέχρι σήµερα έφτασε
από το 48% στο 7,9%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός περιλαµβά-
νει µόνιµα µέτρα στήριξης του εισοδήµατος των συµπολιτών
µας, ύψους 1,6 δισ. ευρώ, αύξηση µισθών δηµοσίων υπαλλήλων,
άρση του παγώµατος των τριετιών στους µισθωτούς, αύξηση
αφορολόγητου για οικογένειες µε παιδιά, αύξηση του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος, κατάργηση του 30% για τους συντα-
ξιούχους που εργάζονται, επέκταση επιδόµατος µητρότητας σε
ελεύθερους επαγγελµατίες και αγρότισσες, µείωση του ΕΝΦΙΑ
σε ασφαλισµένες κατοικίες, µόνιµη απαλλαγή συµµετοχής στη
φαρµακευτική δαπάνη για πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ. Τα βρί-
σκετε θετικά ή αρνητικά τα παραπάνω µέτρα, αγαπητοί συνάδελ-
φοι της Αντιπολίτευσης; 

Κλείνοντας θέλω να τονίσω ότι σε αυτή την προσπάθεια η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη έχει µοναδικό της σύµµαχο τους πολίτες.
Τίποτα από τα παραπάνω δεν θα είχε υλοποιηθεί αν οι Ελληνίδες
και οι Έλληνες δεν κατέβαλαν αιµατηρές προσπάθειες, ούτε βε-
βαίως εάν η χώρα δεν είχε µια στιβαρή και σοβαρή Κυβέρνηση
ισχυρή απέναντι σε κλυδωνισµούς και αντιπολιτευτικές κραυγές. 

Το εξαιρετικά ελπιδοφόρο µήνυµα είναι ότι υπάρχει µια παρά-
ταξη που κρατά γερά το τιµόνι και ασκεί καθολική πολιτική µε
γνώµονα την οικονοµική εξυγίανση και αυτό οι πολίτες το ανα-
γνωρίζουν. Ούτε ο αρνητισµός ούτε ο λαϊκισµός ούτε τα ψέµατα
και οι προκαταλήψεις της Αντιπολίτευσης πρόκειται να µας απο-
προσανατολίσουν. Το έργο µας είναι κοπιώδες αλλά αποδίδει. 

Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, υπερψηφίζω τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό για το 2024 για να συνεχίσουµε στον ίδιο δρόµο της
συνέπειας και της σταθερότητας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ η κ. Χριστίνα Σταρακά. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ο προϋπολογισµός του 2024

ως φυσική συνέχεια των τεσσάρων προηγούµενων της Νέας Δη-
µοκρατίας επιδιώκει να επιβάλλει ως κανονικότητα την αναδια-
νοµή πλούτου υπέρ ενός τρίπτυχου της οικονοµικής ολιγαρχίας
της χώρας, του µεταπρατικού δικτύου αισχροκέρδειας, αλλά και
υπέρ των πολυεθνικών. 

Βασίζεται σε ένα αναπτυξιακό υπόδειγµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας που οδηγεί στην κυριολεξία στον σταθερό αφελληνισµό των
κρίσιµων παραγωγικών δοµών της οικονοµίας προς όφελος υπο-
τιθέµενων επενδυτών, που παίρνουν τα στρατηγικά περιουσιακά
στοιχεία µας υποκοστολογηµένα, αλλά και σε ορισµένες περι-
πτώσεις αγορασµένα µε δανεικούς πόρους από το εγχώριο τρα-
πεζικό σύστηµα. 

Χαρακτηριστικά πρόσφατα παραδείγµατα είναι τρόπος πώλη-
σης της συµµετοχής του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας στην Alpha Bank και της συµµετοχής του ΤΑΙΠΕΔ στα
«Ελληνικά Πετρέλαια», για την οποία µε τροπολογία αφαιρέσατε
τον προληπτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Είναι, επίσης, αναπτυξιακό υπόδειγµα τύπου Golden Visa και
βραχυχρόνιας µίσθωσης αλλά και των πλειστηριασµών των
funds, ενώ η ιδιοκατοίκηση στην Ελλάδα σηµείωσε την τρίτη µε-
γαλύτερη µείωση στην Ευρώπη από το 2019 σύµφωνα µε στοι-
χεία της EUROSTAT. 

Κανονικότητα ονοµάζει η Νέα Δηµοκρατία να µοιράζονται οι
τραπεζίτες µπόνους εκατοµµυρίων, ενώ το ρεκόρ υπερκερδών
των τραπεζών τη διετία 2022 -2023 οφείλεται στη γενναία κρα-
τική στήριξη αλλά και στη ρευστότητα από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας, αλλά και στο ότι χορηγούν στην κυριολεξία
µηδενικά επιτόκια για τους καταθέτες και πολύ υψηλά επιτόκια
δανείων και ληστρικές προµήθειες συναλλαγών. 

Επίσης, η Νέα Δηµοκρατία λέει κανονικότατα το πιο άδικο φο-
ρολογικό σύστηµα που έχει συµβεί ποτέ στην Ευρώπη µε τα δεύ-
τερα υψηλότερα έσοδα από φόρους κατανάλωσης που
πληρώνονται, κυρίως, από µικροµεσαία αλλά και ευάλωτα νοικο-
κυριά αλλά και το ότι είµαστε τρίτοι από το τέλος σε φορολογικά
έσοδα από επιχειρήσεις στην Ευρώπη τη στιγµή που οι µεγάλες
επιχειρήσεις και όµιλοι σηµειώνουν καθαρά κέρδη µαµούθ. 

Λέτε ότι µειώσετε τους φόρους του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά οι φόροι
στην πενταετία σας θα είναι αυξηµένοι κατά 23% και συγκεκρι-
µένα κατά 11,8 δισεκατοµµύρια. Και τα έσοδα ειδικά από τον
ΦΠΑ να είναι αυξηµένα κατά 37,9%, δηλαδή για 6,7 δισεκατοµ-
µύρια, όταν η αύξηση του πραγµατικού ΑΕΠ είναι µόλις 9,3%.
Κύριοι της Κυβέρνησης, είστε µε διαφορά οι µεγαλύτεροι φο-
ροµπήχτες της τελευταίας εικοσαετίας. 

Αλλά κάτι που, πραγµατικά, είναι άνω ποταµών και αγγίζει τα
όρια του θράσους ,είναι όταν µιλάτε για πράσινο προϋπολογι-
σµό. Σοβαρά µιλάτε; Ποιον τοµέα πλήττει περισσότερο απ’ όλα
η κλιµατική κρίση; Τον αγροδιατροφικό τοµέα. Ποιος είναι ο µε-
γαλύτερος χαµένος στον προϋπολογισµό του 2024; Ο αγροδια-
τροφικός τοµέας. Προβλέπει, κυριολεκτικά, πετσόκοµµα πόρων
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Και για να µι-
λάµε και µε αριθµούς, συγκεκριµένα από τους πόρους Βιώσιµη
Αγροτική Ανάπτυξη αφαιρέθηκαν 355 εκατοµµύρια ευρώ σε σύγ-
κριση µε τις προβλέψεις του 2023. Και για τη φυτική και ζωική
παραγωγή οι προβλεπόµενες δαπάνες µειώνονται κατά 20 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Κατά τα λοιπά όµως δεν κρύβουµε ότι βρέθηκαν εφτά επιπρό-
σθετα εκατοµµύρια ευρώ για τις δήθεν επιτελικές δαπάνες του
Υπουργείου. Ελάτε αυτά να τα ανακοινώσετε στους αγρότες και
στην ιδιαίτερη πατρίδα µου την Αιτωλοακαρνανία, που κυριολε-
κτικά ζει από το αγροτικό εισόδηµα. Έτσι θα αντιµετωπιστεί ο
πράσινος προϋπολογισµός σας; Με τα προβλήµατα της κλιµατι-
κής κρίσης, της ακαρπίας, της µείωσης των υδάτινων πόρων, της
µείωσης των καλλιεργήσιµων εδαφών από τους αγρότες και
τους κτηνοτρόφους, την έλλειψη επαρκούς χρηµατοδότησης
από τον ΕΛΓΑ, την αύξηση του συνολικού κόστους παραγωγής
και την έλλειψη εργατών γης; 

Εδώ σε αυτό το σηµείο ειδικά για τους εργάτες γης ενδεχο-
µένως να κρύβει ο προϋπολογισµός σας και κρυφά βάρη στον
αγροτικό κόσµο. Ήδη µε δύο εγκυκλίους του ΕΦΚΑ στρώνετε το
δρόµο για την κατάργηση του εργόσηµου για τους εργάτες γης.
Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν έργο του ΠΑΣΟΚ που
µείωσε την εισφοροδιαφυγή και, πραγµατικά, βοήθησε την αγρο-
τική παραγωγή. Εσείς όµως δροµολογείτε διοικητικά την κατάρ-
γηση του νόµου, που µπορεί να σηµάνει τεράστια αύξηση για τις
ασφαλιστικές εισφορές για τους αγρότες µας. 

Και αναρωτιέµαι: Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης -είπε ο συ-
νάδελφος πριν ότι, πραγµατικά, είναι εξαφανισµένος από τα
έδρανα της Βουλής, δεν τον έχουµε δει ποτέ- το έχει συζητήσει
µε τον συνάδελφό του στο Υπουργείο Εργασίας αυτό το ζήτηµα
ή δεν είχε χρόνο για να ασχολείται µε το να ακρωτηριάζει τους πό-
ρους της αγροτικής ανάπτυξης του Υπουργείου και να ανταλλάσ-
σει λεκτικά βέλη µε τη διορισµένη από τη Νέα Δηµοκρατία
διοίκηση του ΟΠΕΚΕΠΕ για την ευθύνη της µειωµένης κατά 30%
-να το τονίζουµε, 30%!- καταβολής ποσών της βασικής ενίσχυσης
για το 2023; 

Μίλησε προχθές δηµόσια ο Υπουργός και είπε για δυσοσµία,
καµαρίλα και σαπίλα στη διοίκηση του ΟΠΕΚΕΠΕ. Και ενώ έχει
ανακοινώσει την αποµάκρυνση της διοίκησης ένα µήνα τώρα,
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κάνει µόνο τον σχολιαστή στην τηλεόραση.
Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, και εµάς

αλλά ιδίως τους αγρότες ποσώς τους ενδιαφέρουν τα εσωκοµ-
µατικά σας προβλήµατα. Τους αγρότες δεν τους απασχολεί κα-
θόλου αυτό. Να λύσετε µόνοι σας αυτά τα προβλήµατα. Τους
ενδιαφέρει όµως ότι το επιτελικό κράτος απέτυχε µε τόσο πατα-
γώδη τρόπο στην εκτέλεση του προϋπολογισµού του 2023, ενώ,
ταυτόχρονα, µείωσε τον αγροτικό προϋπολογισµό του 2024. Γι’
αυτό και τα πράγµατα στην αγροδιατροφή είναι δυσοίωνα και
για το 2024. Και φυσικά, βέβαια, η χώρα µας θα συνεχίσει να έχει
τον υψηλότερο πληθωρισµό τροφίµων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αλλά εκεί που ρίχνετε περισσότερους πόρους τα πράγµατα
είναι πολύ σκοτεινά. Πίσω από τις κορδέλες των ηλεκτρονικών
πιστοποιητικών και των επιδοµάτων που µετονοµάστηκαν σε
«pass», τελικά υπήρχε το σύστηµα τηλεδιοίκησης φάντασµα που
ήταν το φονικό όπλο στο έγκληµα των Τεµπών, αλλά υπήρχε
ακόµα και το βαφτιζόµενο ως έργο πληροφορικής που κάλυπτε
τη χρήση του predator από το παρακράτος.

Και για το 2024, το ψηφιακό κράτος σας απέναντι στη φορο-
διαφυγή, αντί να επιστρατεύσει σοβαρά ψηφιακά εργαλεία, τε-
λικά έφερε τον οριζόντιο φόρο επί δικαίων και αδίκων. 

Για όλα αυτά, αλλά και για άλλα πολλά εµείς, λοιπόν, καταψη-
φίζουµε τον προϋπολογισµό του 2024. Και να το ξέρετε ότι πολύ
πιο σύντοµα από ό,τι φαντάζεστε, η απόρριψη αυτής της νοση-
ρής κανονικότητας, που εσείς θέλετε να λέτε, θα γίνει το κυ-
ρίαρχο αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Ιωάννης Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητείται σή-

µερα ο προϋπολογισµός του 2024, ο τέταρτος, δηλαδή, προϋπο-
λογισµός που καταρτίζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σε
συνθήκες συνεχιζόµενης παγκόσµιας κρίσης. Ωστόσο, µέσα σε
αυτό το ρευστό διεθνές περιβάλλον που χαρακτηρίζεται από
τους πολέµους σε γειτονικές µας περιοχές, από τη συνέχιση των
πληθωριστικών πιέσεων που δηµιουργεί η ενεργειακή κρίση,
αλλά και από τις συνεχείς φυσικές καταστροφές που προκαλεί
η κλιµατική αλλαγή, η ελληνική οικονοµία παραµένει σταθερά σε
ρυθµούς ανάπτυξης και προόδου. Πρόκειται για έναν προϋπο-
λογισµό κοµβικό και αναπτυξιακό και συγχρόνως απόλυτα προ-
σαρµοσµένο στις ανάγκες µιας πραγµατικότητας, που
διαµορφώνεται µέσα στη διεθνή αστάθεια, µε προεξέχουσα την
ανάγκη για µια πιο ανθεκτική οικονοµία, µε τη µατιά, ωστόσο,
πάντα στη στήριξη της κοινωνίας.

Ο προϋπολογισµός του 2024, είναι ένας προϋπολογισµός βιώ-
σιµης ανάπτυξης και κοινωνικής συνοχής στον οποίο µάλιστα
έχουν συµπεριληφθεί όλα τα µέτρα που έχουν εξαγγελθεί προ-
εκλογικά το 2023 και όλα τα µέτρα που εξαγγέλθηκαν στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης. 

Η ελληνική οικονοµία έχει αποδειχθεί ιδιαίτερα θετική τα τε-
λευταία χρόνια, παρά τις αλλεπάλληλες κρίσεις, ξεπερνώντας
πολλές φορές και προβλέψεις υπό την υπεύθυνη σοβαρή και συ-
νετή δηµοσιονοµική διαχείριση της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Πράγµατι, το 2023 η Ελλάδα απέκτησε την επενδυ-
τική βαθµίδα από µια σειρά διεθνών οίκων αξιολόγησης, σηµεί-
ωσε τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης 2,4% στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και πέτυχε ένα πρωτογενές πλεόνασµα που
ξεπέρασε τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος.
Βασική επιδίωξη της Κυβέρνησης και για το 2024, είναι η άσκηση
µιας αναπτυξιακής και παράλληλα ουσιαστικής κοινωνικής πολι-
τικής. 

Πρώτον, µε αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλή-
λων. Δεύτερον, µε άρση του παγώµατος των τριετιών στους µι-
σθωτούς. Τρίτον, µε αύξηση του αφορολόγητου για οικογένειες
µε παιδιά. Τέταρτον, µε αύξηση 8% του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος από τον Δεκέµβριο του 2023, και πέµπτον, µε νέα
αύξηση 3% των συντάξεων από 1-1-2024. 

Γίνεται, εποµένως, φανερό από τα ανωτέρω ότι η ανάκτηση
της επενδυτικής βαθµίδας δεν είναι απλώς ένας οικονοµικός
όρος. Δεν είναι µόνο αριθµοί αλλά έχει αντίκτυπο σε κάθε Έλ-
ληνα και κάθε Ελληνίδα. Μας αφορά όλους µας άµεσα ή έµµεσα,
καθώς φέρνει περισσότερες επενδύσεις, νέες καλά αµειβόµενες
θέσεις εργασίας και υψηλότερους µισθούς σε όλο το φάσµα της
οικονοµίας. 

Η οικονοµική ανάπτυξη στην Ελλάδα αναµένεται στο 2,4%
φέτος και στο 2,9% το 2024, δηλαδή τετραπλάσια φέτος και
υπερδιπλάσια του χρόνου σε σχέση µε το σύνολο της Ευρωζώ-
νης που εκτιµάται στο 0,6 % και 1,2% αντιστοίχως, σύµφωνα µε
τις πρόσφατες φθινοπωρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής. Αλλά και µεσοµακροπρόθεσµα η ελληνική οικονοµία
αναµένεται να αναπτύσσεται ταχύτερα από τον µέσο όρο των
εταίρων µας στην Ευρωζώνη και στην Ευρωπαϊκή Ένωση καλύ-
πτοντας έτσι συστηµατικά το χαµένο έδαφος της προηγούµενης
δεκαετίας. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήταν πολύ χρήσιµο να αναφερθούµε
στην πλήρη αποπληρωµή των δανείων του ΔΝΤ τον Απρίλιο του
2022, την πρόωρη αποπληρωµή µέρους των ευρωπαϊκών δα-
νείων της ελληνικής δανειακής διευκόλυνσης ύψους 2,6 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ τον Δεκέµβριο του 2022, ενώ έχει ήδη ξεκινήσει
η διαδικασία µε τα κράτη-µέλη της Ευρωζώνης για την περαι-
τέρω πρόωρη αποπληρωµή δανείων ύψους 5,3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ που λήγουν το 2024 και το 2025, το τέλος του τρέχοντος
έτους. 

Τίποτα δεν είναι τυχαίο. Με µια Κυβέρνηση υπεύθυνη και σο-
βαρή τα καταφέραµε και αντιµετωπίσαµε αποτελεσµατικά τις
προκλήσεις και χτίσαµε ισχυρά θεµέλια, γεγονός που αναγνωρί-
ζεται από το σύνολο της παγκόσµιας οικονοµικής και επενδυτι-
κής κοινότητας. 

Συγχρόνως το δηµόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ βρίσκεται
σε απότοµη καθοδική τροχιά, καθώς παρουσίασε µείωση στα
172,6% του ΑΕΠ το 2022, αναµένεται να κλείσει στο 160,3% του
ΑΕΠ φέτος και στο 152,3% του ΑΕΠ το 2024. Δηλαδή θα έχουµε
πάνω από είκοσι ποσοστιαίες µονάδες περαιτέρω µείωση του δη-
µόσιου χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ τη διετία 2023 - 2024, την
ταχύτερη µείωση χρέους στην Ευρωζώνη και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Οι επενδύσεις αναµένεται να αυξηθούν κατά 7,1 δισεκα-
τοµµύρια κατά το τρέχον έτος και ακόµη περισσότερο 15,1 δι-
σεκατοµµύρια για το 2024, ενώ η ανεργία αναµένεται να µειωθεί
και άλλο από 11,2% το 2023 στο 10,6% το 2024. Το Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν σε ονοµαστικούς όρους αναµένεται να αυξηθεί
από 206,6 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022 σε 222,8 δισεκατοµµύ-
ρια το 2023 και 233,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2024. 

Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2024 συµπεριλαµβάνει, επί-
σης, δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ που ενισχύουν το εισόδηµα ιδίως των χαµηλόµισθων και
των χαµηλοσυνταξιούχων και συµβάλλουν στην άµβλυνση των
κοινωνικών ανισοτήτων και τη µείωση του κινδύνου φτώχειας,
ενώ συγχρόνως προβλέπεται σηµαντική αύξηση των δαπανών
για την παιδεία και την υγεία προς την κατεύθυνση µιας ουσια-
στικής κοινωνικής πολιτικής. Συγκεκριµένα για την υγεία θα
υπάρξει µια αύξηση κατά 20% της χρηµατοδότησης των νοσο-
κοµείων, συνολικού ύψους 481 εκατοµµυρίων ευρώ, καθώς επί-
σης και µια αύξηση των δαπανών για την παιδεία της τάξεως των
255 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Συνοψίζοντας, ο προϋπολογισµός του 2024 προβλέπει υψηλό-
τερους ρυθµούς ανάπτυξης σε σχέση µε τη φετινή χρονιά, χα-
µηλότερο πληθωρισµό, ακόµη µεγαλύτερη µείωση του δηµόσιου
χρέους και πιο υψηλά ποσοστά απασχόλησης. Μέσα από µακρο-
χρόνιες δυσκολίες η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης λαµβάνουν όλα τα απα-
ραίτητα µέτρα για τη στήριξη όλων όσων έχουν ανάγκη, προχω-
ρώντας ταυτόχρονα σε θεσµικές παρεµβάσεις που ισχυροποιούν
την ελληνική οικονοµία και διασφαλίζουν την αναπτυξιακή δυνα-
µική της χώρας µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Χρήστος Τσοκάνης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7577



Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Μηδενίστε, αν θέλετε, το χρονόµετρο,

κύριε Πρόεδρε. Φοβάµαι τον χρόνο! Ο χρόνος, λένε, είναι αστα-
µάτητος. 

Καλησπέρα, λοιπόν, σε όλους και όλες. Να σας µεταφέρω τι
σιγοψιθυρίζεται στις γειτονιές της πατρίδας µας: «Θα σου δώσω
µια να σπάσεις, αχ βρε κόσµε γυάλινε, και θα φτιάξω µια και-
νούργια κοινωνία άλληνε». Εκφράζει την οργή, τον θυµό, την
αγανάκτηση αλλά και την ελπίδα του λαού µας. 

Ο φετινός προϋπολογισµός κατατίθεται σε µια περίοδο που η
Κυβέρνηση έχει στραφεί στοχευµένα ενάντια στη µεγάλη πλει-
οψηφία των αυτοαπασχολούµενων. Τη στιγµή που µε µια σειρά
νοµοσχεδίων στρώνει το χαλί στην κερδοφορία του µεγάλου κε-
φαλαίου, η κατά µέτωπο επίθεση στους πιο ευάλωτους οικονο-
µικά επαγγελµατίες και στις πιο µικρές των ατοµικών
επιχειρήσεων δείχνει τον άδικο και ταξικό χαρακτήρα της πολιτι-
κής της. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και να βαφτίσει
αυτά τα µέτρα που παίρνει, έχουν για πυξίδα τις αντοχές της οι-
κονοµίας, τους δηµοσιονοµικούς και άλλους αντιλαϊκούς περιο-
ρισµούς, την εµπορευµατοποίηση των λαϊκών αναγκών, έχουν
για προαπαιτούµενο την κλιµάκωση της αντιλαϊκής πολιτικής που
στηρίζουν και τα άλλα κόµµατα που υποκλίνονται στις επιταγές
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σήµερα η πλειοψηφία των αυτοαπασχολουµένων αντιµετωπί-
ζει οξυµένα προβλήµατα και παρά τους αισιόδοξους δείκτες ανά-
πτυξης της οικονοµίας, για τους οποίους πανηγυρίζει η
Κυβέρνηση, η ακρίβεια που τσακίζει κόκαλα παίρνει µόνιµο πλέον
χαρακτήρα. 

Παρά τα µονοψήφια νούµερα του πληθωρισµού, η πραγµατι-
κότητα των επιχειρήσεων δείχνει ακριβώς το αντίθετο. Το κόστος
ενέργειας αυξήθηκε κατά 21% το πρώτο εξάµηνο του 2023. Το
ίδιο διάστηµα το κόστος πρώτων υλών και εµπορευµάτων αυξή-
θηκε κατά 20%, ενώ το κόστος καυσίµων οχηµάτων για τις µετα-
κινήσεις αυξήθηκε 18%. Μέσα σε αυτή την άνευ προηγουµένου
επιδροµή ακρίβειας ο τζίρος των µικρών επιχειρήσεων ακολού-
θησε πτωτική πορεία για το 33%, ενώ για το 35% παρέµεινε ο
ίδιος. Τα συσσωρευµένα χρέη από τη δεκαετή καπιταλιστική
κρίση, την υγειονοµική κρίση της πανδηµίας και τα µνηµόνια που
µαζί ψήφισαν Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ 1 και 2 παραµέ-
νουν υψηλά. Δύο στις τρεις επιχειρήσεις έχει οφειλές σε ασφα-
λιστικά ταµεία και εφορίες, µία στις δύο οφείλει στις τράπεζες,
ενώ το 16% οφείλει σήµερα σε προµηθευτές, παρόχους ενέρ-
γειας και στους δήµους. Την ίδια στιγµή το 25% των µικρών επι-
χειρήσεων έχουν µηδενικά ρευστά διαθέσιµα, ενώ στο 20% τα
διαθέσιµα επαρκούν για ένα µόλις µήνα. 

Ταυτόχρονα µε την καλπάζουσα ακρίβεια οι πλειστηριασµοί
πολλαπλασιάζονται παρουσιάζοντας το 2022 ρεκόρ δεκαετίας
µε πέντε χιλιάδες επτακόσιους εξήντα πλειστηριασµούς, ενώ το
2023, οι ρυθµοί επιταχύνθηκαν τροµερά και επικίνδυνα. 

Το 2024, θα καλπάζει η αύξηση των εισφορών των αυτοαπα-
σχολουµένων και η µεγάλη φοροεπιδροµή, αποτέλεσµα του τε-
λευταίου νόµου-έκτρωµα που η Κυβέρνηση είχε το θράσος να
ψηφίσει το Κοινοβούλιο. Αφού για µήνες διέσυρε τους µικρούς
επαγγελµατίες µε στοχευµένα δηµοσιεύµατα χαρακτηρίζοντας
τους φοροφυγάδες, και αφού περίµενε να ολοκληρωθούν οι αλ-
λεπάλληλες εκλογικές αναµετρήσεις, εξαπέλυσε µια πρωτοφανή
φορολογική επίθεση σε βάρος τους. Τα νέα µέτρα της Κυβέρνη-
σης επιβάλλουν έναν απαράδεκτο τρόπο φορολόγησης που
σκοπό έχει τον οικονοµικό στραγγαλισµό των µικρών επαγγελ-
µατιών και την επιβολή ενός ατελείωτου ψηφιακού λαβύρινθου,
που θα οδηγήσει τους επαγγελµατίες σε τεράστια οικονοµικά
αδιέξοδα, «λουκέτα» και βίαιη ένταξη στη µισθωτή εργασία. 

Το κυβερνητικό επιτελείο υλοποιεί στεγνά τις παραινέσεις του
ΣΕΒ, τις προβλέψεις της έκθεσης Πισσαρίδη, τις προτροπές του
Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που σκόπιµα κρύβουν όλα τα υπόλοιπα κόµµατα του ευρω-
µονόδροµου για να λύσουν, τάχα µου, το διαρθρωτικό πρόβληµα
της ελληνικής οικονοµίας που είναι η ύπαρξη µεγάλου αριθµού

µικροαυτοαπασχολούµενων. 
Σήµερα ο κρατικός προϋπολογισµός είναι κοµµένος και ραµ-

µένος στη φιλοµονοπωλιακή πολιτική της Κυβέρνησης. Επιβάλ-
λει 6,2 δισεκατοµµύρια περισσότερους φόρους µε στόχο,
µάλιστα, την υπεραπόδοση αυτών µέσα στο έτος, εκτινάσσει τα
έσοδα από τον ΦΠΑ σε 24 δισεκατοµµύρια από 22. Οι άµεσοι
φόροι αυξάνονται, όπως οι φόροι εισοδήµατος φυσικών προσώ-
πων που προβλέπεται να φτάσουν τα 13 δισεκατοµµύρια, 1,7 δι-
σεκατοµµύριο περισσότερα από φέτος. Μέσα σε αυτούς
βρίσκονται και τα έσοδα των 600 εκατοµµυρίων που θα αποφέρει
η φοροεπιδροµή σε βάρος των αυτοαπασχολουµένων, ενώ άλλα
100 εκατοµµύρια θα περισσέψουν από την περικοπή επιδοµάτων
λόγω των νέων µέτρων, δηλαδή επιδόµατα ενοικίου, παιδιών
κ.τ.λ.. 

Για να µη ζορίσει οικονοµικά το κεφάλαιο τις πολυεθνικές και
τα µονοπώλια, η Κυβέρνηση µειώνει τον φόρο συγκέντρωσης κε-
φαλαίου από το 0,5 στο 0,2, µειώνει 50% τον φόρο χρηµατιστη-
ριακών συναλλαγών, καταργεί τον φόρο τόκων οµολόγων σε
κρατικά και επιχειρηµατικά οµόλογα, ενώ την ίδια στιγµή διατη-
ρούνται οι φοροαπαλλαγές των εφοπλιστών, ο αναβαλλόµενος
φόρος των τραπεζών, οι φοροαπαλλαγές και οι διευκολύνσεις
των στρατηγικών επενδυτών που εντάχθηκαν στους αναπτυξια-
κούς νόµους του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, οι offshore
εταιρείες µε τους φορολογικούς παραδείσους και τις τριγωνικές
συναλλαγές, ενώ η Κυβέρνηση κάνει τα στραβά µάτια την ίδια
στιγµή για τα 85 δισεκατοµµύρια που χρωστούν δέκα χιλιάδες
επιχειρηµατικοί όµιλοι, τα οποία τα θεωρεί ανείσπρακτα. 

Σήµερα, όµως, ο λαός µας δεν έχει πει την τελευταία του κου-
βέντα. Στη δυτική Αττική σήµερα όπου είναι ένα εµβληµατικό πα-
ράδειγµα του λαού που ζει τις µεγάλες αντιφάσεις ενός
συστήµατος που δεν παίρνει βελτιώσεις και µερεµέτια παρά
µόνο ανατροπή, χρειάζεται να βάλουµε κάποια ζητήµατα. 

Τη στιγµή που ο κρατικός προϋπολογισµός «µπουκώνει» µε
ζεστό χρήµα οµίλους και πολυεθνικές, χιλιάδες εργαζόµενοι στη
δυτική Αττική δουλεύουν µε τσακισµένα δικαιώµατα, µε µισθούς
που δεν καλύπτουν ούτε τα αναγκαία για να βγει ο µήνας, µε
ρυθµούς εντατικοποίησης και εξάντλησης, µε ελλιπή έως ανύ-
παρκτα µέτρα υγιεινής και ασφάλειας στους χώρους δουλειάς.
Από τη µια έχουµε τα υπερκέρδη που ανακοινώνουν οι µονοπω-
λιακοί όµιλοι που δραστηριοποιούνται στην περιοχή του Θρια-
σίου, και από την άλλη λαϊκές οικογένειες που µένουν χωρίς
θέρµανση τον χειµώνα, απειλούνται από τα κοράκια της ενέρ-
γειας να µείνουν χωρίς ρεύµα, απειλούνται µε πλειστηριασµούς
επειδή δεν µπόρεσαν να ανταποκριθούν στα χρέη τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Από τη µια πλευρά, έχουµε τα σαλόνια των αναπτυξιακών συ-

νεδρίων, τις φιέστες µε τους κάθε φορά ευεργέτες επενδυτές,
και από την άλλη ο λαός της δυτικής Αττικής να τρέχει να γλιτώ-
σει από τις φωτιές και τις πληµµύρες. 

Και τι κάνει ο κρατικός προϋπολογισµός για την αντιπληµµυ-
ρική και αντιπυρική θωράκιση της περιοχής; Τίποτα. Ασυντήρητα
ρέµατα, κανένα έργο ανάσχεσης υδάτων και αντιπληµµυρικής
προστασίας, µηδέν δασάρχες και δασοφύλακες, µηδέν µέτρα
αντιπυρικής προστασίας της περιοχής. 

Από τη µια, έχουµε το ξεπούληµα και την εκχώρηση της δηµό-
σιας γης και κρίσιµων υποδοµών στο µεγάλο κεφάλαιο, και από
την άλλη οι κάτοικοι και οι εργαζόµενοι κινδυνεύουν από τη βιο-
µηχανική ατµοσφαιρική ρύπανση, από τα επικίνδυνα απόβλητα,
από τους τοξικούς ρύπους, κινδυνεύουν από ένα βιοµηχανικό
ατύχηµα µεγάλης έκτασης λόγω της γειτνίασης επικίνδυνων εγ-
καταστάσεων, όπως διυλιστήρια, εγκαταστάσεις υγραερίου, χη-
µικές βιοµηχανίες, κέντρα ανακύκλωσης τοξικών αποβλήτων και
σκραπ. 

ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, ακολούθησαν και ακο-
λουθούν εγκληµατική πολιτική σε βάρος του λαού της δυτικής
Αττικής. Θυσίασαν και θυσιάζουν την υγεία του λαού και το πε-
ριβάλλον στον βωµό της κερδοφορίας του κεφαλαίου. Με την
επέκταση και την εγκληµατική λειτουργία της χωµατερής ποτί-
ζουν καρκίνο και θάνατο τους κατοίκους των γύρω περιοχών,
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προωθούν την καρκινογόνο καύση των απορριµµάτων µε τη δη-
µιουργία εργοστασίου καύσης αδιαφορώντας για τους υψηλούς
ρυθµούς αύξησης των νεοπλασιών στην περιοχή.

Και πού πάνε τα δισεκατοµµύρια του προϋπολογισµού που
αφορούν τη δυτική Αττική; Πάντως δεν πάνε στην παιδεία, αφού
οι µαθητές στοιβάζονται σαν σαρδέλες κάνοντας µαθήµατα σε
κοντέινερ, σε σχολεία χωρίς αντισεισµική θωράκιση, µε τροµερές
ελλείψεις σε εκπαιδευτικούς και υλικοτεχνική υποδοµή, σε  µι-
κρές αίθουσες δίπλα σε µεγάλες βιοµηχανίες και εµπορικά µε-
γαθήρια, τρέχοντας να γλιτώσουν στις διαβάσεις από τις
νταλίκες και τα φορτηγά σε µια περιοχή που θυµίζει κυριολεκτικά
θάλαµο αερίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως,
κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευ-
χαριστώ πολύ για την ανοχή σας. 

Προσκαλούµε όλη την Κυβέρνηση να τους κάνουµε εκεί το
τραπέζι για να δει πώς ζουν εκεί οι κάτοικοι.

Τα δισεκατοµµύρια, όµως, δεν πάνε ούτε στις υποδοµές
υγείας των κατοίκων της. Σε µια περιοχή µε τα περισσότερα ερ-
γοδοτικά εγκλήµατα και δυστυχήµατα στους δρόµους της, τα
Κέντρα Υγείας υπολειτουργούν υποστελεχωµένα στους Δήµους
Ελευσίνας και Μεγάρων, ανύπαρκτα στον Δήµο Μάνδρας, ενώ
στον Ασπρόπυργο και Λιόσια η κατάσταση είναι απελπιστικά επι-
κίνδυνη από τις ελλείψεις ιατρών και νοσηλευτικού προσωπικού.
Το µοναδικό σε µια περιοχή όπου παράγεται το 40% του Ακαθά-
ριστου Εθνικού Προϊόντος µε τις βιοµηχανικές ζώνες, τις χωµα-
τερές, µε τη µεγάλη ρύπανση και τη δεδοµένη επιβάρυνση της
υγείας του λαού, το Θριάσιο Νοσοκοµείο παραµένει και αυτό
υποστελεχωµένο µε διακόσιες και πλέον κενές θέσεις µόνιµου
προσωπικού. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Με τριακόσιους συµβασιούχους που βρίσκονται σε αυτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα κατηγορηθώ για

µεροληψία λόγω Δυτικής Αττικής!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Είµαι ο τελευ-

ταίος οµιλητής και είναι κάποια στοιχεία τα πρέπει να ξέρει η
Βουλή, για να πάρει και κάποια µέτρα.

Συνεχίζω, λοιπόν. Με µόνο έξι από τις δεκατρείς αίθουσες χει-
ρουργείων σε λειτουργία και µε πολύµηνη αναµονή χιλιάδων
ασθενών. Μέσα σε αυτό το τοπίο της υποβάθµισης της ζωής των
κατοίκων και των µηδαµινών υποδοµών υγείας προβλέπεται η µε-
τεγκατάσταση -αυτά είναι τα πιο σηµαντικά, βέβαια- έως το 2025
όλων των µεταφορικών από τον Ελαιώνα. 

Και το τραγικό, το κερασάκι στην τούρτα -και όποιος έχει βάλει
την υπογραφή του, θα το πληρώσει από τον λαό- είναι η επανα-
λειτουργία της γραµµής τρένου Λιόσια - Μέγαρα για τις ανάγκες
των διυλιστηρίων και η παράλληλη µεταφορά µέσω υπογείων
αγωγών κηροζίνης, ναύθας, βενζίνης και άλλων καύσιµων υλικών
µέσα σε κατοικηµένες περιοχές, µέσα από δρόµους πυκνής κυ-
κλοφοριακής συµφόρησης οχηµάτων και κατοίκων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα τελεία, κύριε
Τσοκάνη. Σας παρακαλώ, τελεία! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει περάσει ώρα

που το ξανάκουσα αυτό, κύριε Τσοκάνη! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Η Κυβέρνηση και τα κόµµατα του αστι-

κού τόξου αυτή τη ζωή σχεδιάζουν για τους εργαζόµενους, τον
λαό και τη νεολαία, τη λαϊκή πλειοψηφία που πληρώνει µια ζωή
τα σπασµένα της ανάπτυξή τους. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ολοκληρώνοντας λέµε ότι ο νέος προϋπολο-
γισµός είναι κοµµένος και ραµµένος στα µέτρα του κεφαλαίου
και των µονοπωλίων. Γι’ αυτό, λοιπόν, ο λαός πρέπει και µπορεί
να δείξει το ανάστηµά του, να ξεσηκωθεί µέσα από ένα µέτωπο
πάλης της εργατικής τάξης, των µικρών αυτοαπασχολούµενων,
των βιοπαλαιστών της υπαίθρου για τη µεγάλη ανατροπή, για να
γίνει πραγµατικός νοικοκύρης στον τόπο του. Διότι για να σωθεί
ο λαός, πρέπει να χάσουν αυτοί που για χρόνια κερδίζουν, το κε-
φάλαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε, εντάξει. 
Κύριε Τσοκάνη, σας παρακαλώ! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε

το εξής: Το σύνθηµα «σοσιαλισµός ή βαρβαρότητα» είναι σή-
µερα επίκαιρο όσο ποτέ άλλοτε.

Ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν υπάρχει ευ-

χαριστία, γιατί αυτή τη στιγµή εγώ δεν κατευθύνω καλά την κου-
βέντα. Αλίµονο!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ήρθατε σε δύσκολη θέση. Το καταλα-
βαίνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είπαµε ότι θα υπάρ-
χει µια ανοχή, αλλά όχι τόση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Είναι και προβλήµατα της περιφέρειάς
µας, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, σας είπα ότι µπο-
ρεί να κατηγορηθώ, γιατί είµαι κι εγώ Βουλευτής στη δυτική Ατ-
τική, χωρίς βέβαια αυτό να σηµαίνει ότι συµφωνώ µε όσα είπατε,
έτσι; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Το καταλαβαίνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα

ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Παπαστεργίου. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συ-

ζητάµε σήµερα για τον προϋπολογισµό του 2024 σε ένα εντελώς
διαφορετικό σκηνικό από εκείνο που θα βλέπαµε πριν από δύο,
τρία ή τέσσερα χρόνια. Η εποχή που ζούµε µας επιφυλάσσει σί-
γουρα πολλές εκπλήξεις. Παράλληλα, όµως, βλέπουµε και διαρ-
κώς αναδυόµενες νέες προκλήσεις. Ποιος θα µπορούσε κατά τη
συζήτηση του προϋπολογισµού του 2019, να προβλέψει αυτά τα
οποία θα ερχόντουσαν λίγο αργότερα, το 2020, µε την πανδηµία;
Όµως, και ποιος θα µπορούσε σε δύο, τρία χρόνια πίσω να είχε
δει την εκθετική αύξηση των ψηφιακών συναλλαγών των Ελλή-
νων πολιτών µε το κράτος, να έχει προβλέψει αυτή την τεράστια
αλλαγή στη νοοτροπία και την αντίληψη που συντελέστηκε µε
την καλλιέργεια µιας νέας σχέσης εµπιστοσύνης ανάµεσα σε πο-
λίτη και κράτος;

Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός έγινε µέρος της ζωής τους, άλ-
λαξε στην κυριολεξία την καθηµερινότητά τους µε τη δυνατότητα
που δόθηκε να µπορούν πλέον να αλληλεπιδρούν µε το κράτος,
να κάνουν συναλλαγές, να εκδίδουν πιστοποιητικά, να ολοκλη-
ρώνουν ολόκληρες διαδικασίες από το κινητό, το τάµπλετ ή τον
υπολογιστή τους. 

Και αυτό το µικρό ή µεγάλο ψηφιακό θαύµα της Ελλάδας -τε-
ράστιο, κατά την άποψή µου- δεν ήταν κάτι µεµονωµένο αλλά
ήταν ένα κοµµάτι από την επανεκκίνηση της Ελλάδας σε πολ-
λούς τοµείς, αυτούς που βλέπουµε τα τελευταία χρόνια. Αυτό
που βλέπουµε είναι ότι η οικονοµία άντεξε σε αλλεπάλληλες κρί-
σεις. Το 2023, ανέκτησε µετά από δεκατρία χρόνια την επενδυ-
τική βαθµίδα από τους πλέον σηµαντικούς οίκους αξιολόγησης
του εξωτερικού, η Ελλάδα σηµείωσε τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό
ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ελλάδα µείωσε την ανερ-
γία στα προ κρίσης επίπεδα, οι προβλέψεις για το πρωτογενές
πλεόνασµα ξεπερνούν τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου, ενώ
το δηµόσιο χρέος µειώθηκε σηµαντικά ως ποσοστό του ΑΕΠ. Πα-
ράλληλα, σε διεθνές επίπεδο βλέπουµε την Ελλάδα να ισχυρο-
ποιείται, να εδραιώνει τη θέση της, να προχωρά σε πρωτο-
βουλίες σε µια εποχή προκλήσεων χωρίς σύνορα, όπως είναι η
πανδηµία, ο πόλεµος στην καρδιά της Ευρώπης, η κλιµατική
κρίση, οι περιφερειακές συγκρούσεις στην ευρύτερη περιοχή. 

Τα αποτελέσµατα όλων αυτών τα βλέπουµε και είναι σε πολύ
µεγάλο βαθµό απόρροια όλων των παραπάνω, στην ενέργεια,
στην καθηµερινότητα. Κι όµως, η Ελλάδα άντεξε, έδειξε απί-
στευτα αντανακλαστικά πολύ µεγάλη προσαρµοστικότητα και
χάρη στην ηγεσία του Κυριάκου Μητσοτάκη προχωράει µπροστά
σε µια ανταγωνιστική, ασφαλή, δυνατή και παράδειγµα προς µί-
µηση Ευρώπη.

Από τον περασµένο Ιούνιο, όταν και διαδέχτηκα τον Κυριάκο
Πιερρακάκη στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, βάλαµε
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εξίσου υψηλούς στόχους για την επόµενη µέρα. Αυτοί οι στόχοι
ήταν να προχωρήσουµε ακόµα πιο αποφασιστικά, ακόµη πιο ου-
σιαστικά τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, να περάσουµε το
«gov.gr» σε µία νέα ηµέρα, να είναι η χώρα µας από τις πρώτες
στην Ευρώπη που θα εισάγει την τεχνητή νοηµοσύνη στη δηµό-
σια διοίκηση, να τρέξουµε χωρίς καθυστερήσεις και παρεκκλί-
σεις τα µεγάλα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ, να
βάλουµε τις τηλεπικοινωνίες σε µία νέα εποχή, να συνεχίσει το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης να είναι αρωγός και τεχνι-
κός σύµβουλος και σε άλλα Υπουργεία, βρίσκοντας ψηφιακές
λύσεις στα προβλήµατα που προκύπτουν στο κράτος από τη δια-
χείριση των εξαιρετικά χρήσιµων και στοχευµένων pass ως τις
όποιες πλατφόρµες έπρεπε να δηµιουργήσουµε για να ανακου-
φίσουµε τους πληµµυροπαθείς. Το επόµενο διάστηµα δε προχω-
ράµε και στην ανάπτυξη εφαρµογών για τη διασφάλιση της
ταυτοπροσωπίας στα γήπεδα, παραδίδοντας πάντα εφαρµογές
ή άλλες τεχνολογικές λύσεις υψηλής ποιότητας συνήθως σε
εξαιρετικά χαµηλούς χρόνους. 

Ακόµα µπαίνουµε πλέον στην εποχή των µεγάλων αλλαγών
αυτών που η τεχνητή νοηµοσύνη φέρνει στη ζωή µας. Έτσι, από
προχθές Τρίτη παρουσιάσαµε τον πρώτο ψηφιακό βοηθό, βασι-
σµένο σε τεχνολογία τεχνητής νοηµοσύνης για το ελληνικό δη-
µόσιο, επεµβαίνοντας πάλι στη δηµόσια ζωή, µειώνοντας
διαδικασίες και φέρνοντας πάλι το ελληνικό κράτος µπροστά
ακόµα και από τον ιδιωτικό τοµέα σε τέτοιου είδους τεχνικές εξε-
λίξεις.

Πρόκειται για έναν ψηφιακό βοηθό ο οποίος στην ουσία βοηθά
στην καθηµερινότητά του τον Έλληνα πολίτη αντλώντας πληρο-
φόρηση από επίσηµες και µόνο τέτοιες πηγές του ελληνικού κρά-
τους, δηλαδή από το «gov.gr», το «MITO», το Μητρώο
Διοικητικών Διαδικασιών και σελίδες Υπουργείων. Όµως, δεν
είναι µόνο αυτό που έχουµε υλοποιήσει τους τελευταίους µήνες.
Την επόµενη εβδοµάδα ολοκληρώνουµε και παραδίδουµε µαζί
µε το Υπουργείο Εσωτερικών την πλατφόρµα για τα ζώα συντρο-
φιάς, έναν ολοκληρωµένο πλέον τόπο, µια ολοκληρωµένη βάση
δεδοµένων όπου όλοι όσοι εµπλέκονται στη διαχείριση των ζώων
συντροφιάς θα µπορούν πλέον να έχουν αναφορά. Και µιλάµε
για δήµους, φιλοζωικές, ιδιοκτήτες ζώων συντροφιάς, κτηνιά-
τρους και όλο το υπόλοιπο οικοσύστηµα.

Και συνεχίζουµε στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης για
τις απλές καθηµερινές και τόσο ουσιαστικές αλληλεπιδράσεις µε
το δηµόσιο και τον πολίτη. Βγάλαµε τη νέα έκδοση του «wallet»
πριν από περίπου δύο εβδοµάδες µαζί µε την κάρτα δακτυλίου,
τη βεβαίωση της ΔΥΠΑ και τη βεβαίωση της κάρτας ή την κάρτα
αναπηρίας. Τις επόµενες µέρες φέρνουµε την κάρτα αιµοδότη
και όλο το πακέτο των πληροφοριών για το αυτοκίνητο, δηλαδή
άδειες, ΚΤΕΟ, τέλη κυκλοφορίας κ.λπ..

Επίσης, ετοιµάζουµε την επόµενη µεγάλη αλλαγή, η οποία,
πραγµατικά, θεωρώ πως είναι µια εξαιρετική αλλαγή, η οποία αλ-
λάζει τα δεδοµένα και αφορά στον τρόπο που πλέον διακινούµε
πιστοποιητικά στο «gov.gr». Σταµατάµε πλέον ακόµα και την ψη-
φιακή γραφειοκρατία και ξεκινάµε πλέον να διακινούµε δεδο-
µένα, από τη διακίνηση πιστοποιητικών, έστω και σε pdf, σε
ψηφιακή µορφή σε διακίνηση δεδοµένων πάντα µε την άδεια του
πολίτη ο οποίος θέλει να εξυπηρετηθεί, ξέρει πως τα δεδοµένα
του είναι κάπου και, πραγµατικά, πολλές φορές διερωτάται γιατί
πρέπει να τα εκδώσει πάλι και να τα δώσει στον φορέα του
ΥΠΕΣΔΑ. Αυτή, λοιπόν, είναι µια καθηµερινή µάχη, µια καθηµε-
ρινή µάχη µε τη γραφειοκρατία, την οποία και θα δίνουµε µε σθέ-
νος στο Υπουργείο.

Επιπλέον, καθιερώνουµε τον προσωπικό αριθµό. Ήδη την ερ-
χόµενη Τρίτη περνάµε ακρόαση από την Αρχή Προστασίας Δε-
δοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, προκειµένου αυτός ο ένας
πλέον µοναδικός αριθµός να διέπει οριζόντια τα τέσσερα µη-
τρώα του κράτους, και µε αυτόν τον αριθµό ο Έλληνας πολίτης
να µπορεί να εξυπηρετηθεί σε όλο τον δηµόσιο τοµέα. Για µας
είναι πάρα πολύ σηµαντικό όχι µόνο να βρίσκουµε λύσεις τεχνο-
λογίας, αλλά στην ουσία να εξυπηρετούµε τους πολίτες οι οποίοι
βλέποντας αυτή την αλλαγή, είµαστε βέβαιοι πως θα συνεχίσουν
να εµπιστεύονται το «gov.gr», το οποίο µάλιστα βραβεύτηκε και
ως ένας από τους πιο συνεπείς τόπους, µια από τις πιο συνεπείς,

αν θέλετε, «φίρµες» στην Ελλάδα σε σχέση µε τον βαθµό εξυπη-
ρέτησής τους.

Και προχωράµε και σε άλλα πάρα πολύ εµβληµατικά, σηµαν-
τικά για τη δηµόσια ζωή έργα όπως είναι το Κτηµατολόγιο, για
το οποίο προχθές περάσαµε και τον σχετικό νόµο. Γνωρίζουµε
τα προβλήµατα και πάµε πλέον να δώσουµε στοχευµένες λύσεις.
Έτσι, καταργήσαµε την υποχρέωση υποβολής του ΤΑΠ πριν την
ολοκλήρωση της συνδιαλλαγής, καταργήσαµε την πολλαπλή
προσκόµιση αποσπασµάτων κτηµατολογικού διαγράµµατος, την
υποβολή αποκλειστικά ψηφιακών αντιγράφων για τις συµβολαι-
ογραφικές πράξεις χωρίς χειρόγραφες σηµειώσεις σε µία απλή
µορφή ψηφιακού αρχείου και ενισχύουµε την επιχειρησιακή λει-
τουργία του Κτηµατολογίου µέσω θέσπισης µπόνους αποδοτι-
κότητας στο προσωπικό, µετά την επίτευξη απολύτως
µετρήσιµων στόχων και µε έµφαση στην ταχεία διεκπεραίωση
όλων των εκκρεµουσών υποθέσεων. Υπάρχει µια τεράστια εκκρε-
µότητα στο Κτηµατολόγιο, αλλά θεωρούµε πως πλέον µε τις πα-
ρεµβάσεις αυτό επιταχύνεται.

Αξιοποιούµε ευρωπαϊκούς πόρους για έργα που θα αλλάξουν
την εικόνα της χώρας και τα νούµερα που έχουµε πετύχει στα
επιχειρησιακά προγράµµατα της µεταρρύθµισης του δηµοσίου
τοµέα, του ΕΠΑνΕΚ και του ΠΑΑ, νοµίζω πως είναι εντυπωσιακά.
Πάνω από ενενήντα  έργα µε προϋπολογισµό 700 εκατοµµύρια
ευρώ εντάχθηκαν από το 2020 και στην προγραµµατική περίοδο
2020 – 2021, υπάρχει ξανά ένα πρόγραµµα αποκλειστικά για τε-
χνολογίες πληροφορικής και επικοινωνιών, το Πρόγραµµα Ψη-
φιακός Μετασχηµατισµός, µε προϋπολογισµό 943 εκατοµµύρια
ευρώ.

Για την περίοδο διαχείρισης του ΕΣΠΑ 2014 - 2020 έγινε µε-
θοδική προετοιµασία ώστε να υπάρχουν ώριµα έργα, επιτρέπον-
τας να εκκινήσει δυναµικά το πρόγραµµα του Ψηφιακού
Μετασχηµατισµού για τη νέα προγραµµατική περίοδο και να
υπάρχει επαρκής χρόνος υλοποίησης για έργα τα οποία όχι απλά
δεν περίσσεψαν, δεν ήρθαν ως γέµισµα, αλλά ήρθαν ως ώριµα
έργα για την επόµενη περίοδο. Αξίζει να αναφερθεί ότι η ενερ-
γοποίηση του προγράµµατος του ψηφιακού µερίσµατος σε επί-
πεδο προσκλήσεων προσεγγίζει το 80%, και οι εντάξεις στο
πρώτο εξάµηνο του 2024 θα ξεπεράσουν το 50% του προϋπολο-
γισµού. 

Στόχος µας είναι να προχωρήσουµε την υλοποίηση µε γοργά
βήµατα και να διεκδικήσουµε για πρώτη φορά για πρόγραµµα
τεχνολογίας, πληροφορικής και επικοινωνιών αύξηση των πόρων
για την αναθεώρηση του ΕΣΠΑ. 

Προχωράµε σε σηµαντικά έργα ευρυζωνικότητας στα οποία
οφείλουµε να τρέξουµε ακόµη πιο γρήγορα. Είναι το Ultra-Fast
Broadband, το οποίο, πραγµατικά, αξίζει ειδικής µνείας, γιατί κα-
λύπτει πλέον µεγάλο κοµµάτι της χώρας όχι µόνο σε αστικά αλλά
και περιαστικά µέρη της χώρας, ενώ την ώρα αυτή ήδη υλοποι-
είται το «Smart Readiness», ένα πρόγραµµα για δοµηµένη καλω-
δίωση, για οπτικές ίνες µέσα σε κτήρια και έρχεται το Gigabit
Voucher για να ενισχύσουµε τις συνδροµές ευρυζωνικότητας
στα σπίτια, το «Wi-Fi for GR», αλλά και πολλά άλλα έργα, κυρίως
ευρυζωνικότητας και καλωδίων υπέργειων αλλά και υποθαλάσ-
σιων. 

Το πρόγραµµα των µικροδορυφόρων, έργο 200 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης το οποίο πλέον έρχεται να κουµ-
πώσει σε όλα τα παραπάνω και να φέρει πολύ καλύτερη ενηµέ-
ρωση, πληροφόρηση και πολύ πιο άµεσες φωτογραφίες και
υλικό για την πολιτική προστασία, τη µετεωρολογία, αλλά και την
κλιµατική κρίση. 

Σε λίγες µέρες έρχεται το νοµοσχέδιο για τη νέα Εθνική Αρχή
Κυβερνοασφάλειας. Σε έναν κόσµο που διασυνδέεται όλο και πε-
ρισσότερο, η Ελλάδα έρχεται εγκαίρως, από τις αρχές 2024, να
προετοιµαστεί για την ευρωπαϊκή οδηγία NIS2, η οποία πλέον
απλώνει το δίχτυ την οµπρέλα προστασίας των εποπτευόµενων
φορέων από εβδοµήντα που είναι σήµερα σε δύο χιλιάδες. 

Υλοποιούµε τον υπερυπολογιστή «Δαίδαλο», ένα µοναδικό ερ-
γαλείο για την έρευνα στην ακαδηµαϊκή κοινότητα µε χρήση της
τεχνητής νοηµοσύνης, ενώ βαθµίζουµε υποδοµές και data cen-
ters σε όλη τη χώρα προκειµένου τα δεδοµένα µας να είναι
ασφαλή. 

7580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Χάρη στην ειδική επιτροπή που λειτουργεί συµβουλευτικά
στην Προεδρία της Κυβέρνησης η τεχνητή νοηµοσύνη µπαίνει
στο δηµόσιο, στην υγεία, στη δικαιοσύνη, πιθανόν στον έλεγχο
της συνταγογράφησης, στον εξορθολογισµό του φορολογικού
συστήµατος, στην ακόµη ταχύτερη απονοµή των συντάξεων,
στην αυθαίρετη δόµηση, στην πολιτική προστασία, στην εκπό-
νηση µέτρων για την αποσυµφόρηση της κίνησης στους δρό-
µους, στην προστασία των καταναλωτών από απάτες, στον
έλεγχο των fake news και σε πολλές άλλες εκφάνσεις της. 

Όλα αυτά, λοιπόν, σηµαίνουν και ανάπτυξη ψηφιακών δεξιο-
τήτων. Ήδη µε προσκλήσεις 100 εκατοµµυρίων ευρώ τόσο στε-
λέχη του δηµοσίου αλλά και του ιδιωτικού τοµέα αναβαθµίζουν
τις γνώσεις τους και αποκτούν νέες δεξιότητες προκειµένου να
µπορούν να συµµετέχουν ενεργά και µε αξιώσεις στην επόµενη
ηµέρα. 

Η τεχνολογία, λοιπόν, είναι επιταχυντής και πολλαπλασιαστής
για την οικονοµία, και όλες αυτές οι αλλαγές, τα γρήγορα δίκτυα,
η νέα ευρωπαϊκή νοµοθεσία για την κυβερνοασφάλεια δηµιουρ-
γεί νέα οικοσυστήµατα τα οποία υποστηρίζουµε µε πράξεις και
όχι µόνο µε λόγια. 

Κυρίες και κύριοι, το 2024 η ελληνική οικονοµία θα ανέβει
ακόµα πιο ψηλά. Μένουµε στον δρόµο της ευθύνης, κάνοντας
όλες εκείνες τις εκσυγχρονιστικές τοµές που χρειάζεται η οικο-
νοµία µας, τέτοιες που αποβαίνουν προς όφελος ιδιαίτερα των
κοινωνικά αδύναµων συµπολιτών µας. 

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι στόχος µας δεν είναι να παρά-
γουµε νέες τεχνολογίες ή εφαρµογές απλώς για να δείξουµε τι
µπορεί να κάνει η τεχνολογία. Στόχος µας είναι, πραγµατικά, η
βελτίωση της καθηµερινότητας και της ποιότητας ζωής συνολικά
των πολιτών και, κυρίως, το πώς θα δείξουµε ότι συνεχίζουµε να
αναδοµούµε µέρα µε τη µέρα σχέσεις εµπιστοσύνης µε τους πο-
λίτες. Όλα αυτά σε µια Ελλάδα δυνατή, ασφαλή, που αντεπεξέρ-
χεται µε επιτυχία σε όλες τις προκλήσεις. Μια Ελλάδα
πρωτοπόρα από ουραγός στην τεχνολογία πλέον οδηγεί τις τε-
χνολογικές εξελίξεις στην Ευρώπη. Χρειάζεται πολλή δουλειά
ακόµα, αλλά θεωρώ πως η επανεκκίνηση έχει ήδη συντελεστεί. 

Σας καλώ να ψηφίσετε τον προϋπολογισµό για το 2024. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ.
Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός
αποτελεί στην ουσία µια συγκεντρωτική αποτύπωση σε νούµερα
στη συνολική πορεία της χώρας. Οι κατηγορίες εσόδων και δα-
πανών δεν είναι τίποτα άλλο πέρα από µία καταγραφή των αναγ-
κών και των προτεραιοτήτων του κράτους όπου τις αντιλαµβά-
νεται κάθε φορά η εκάστοτε κυβέρνηση. Η συζήτηση και η ψή-
φιση του προϋπολογισµού είναι µία από τις σηµαντικότερες κοι-
νοβουλευτικές διαδικασίες στην Ολοµέλεια µας, και αποτελεί
παράλληλα και µία µεγάλη ευκαιρία για µία συνολική συζήτηση
και αποτίµηση της κατάστασης και της προοπτικής της εθνικής
οικονοµίας και κατ’ επέκταση της κοινωνίας και της χώρας. 

Κάθε προϋπολογισµός έχει δύο στιγµές. Έχει τη στιγµή της
σύνταξης και της κατάρτισης και έχει και τη στιγµή της εκτέλε-
σης. Η πρώτη αφορά απολογιστικά τις συνθήκες που επικρατούν
κάθε φορά κατά τη σύνταξη, και η δεύτερη αφορά τις συνθήκες
που προβλέπεται να επικρατήσουν κατά τη διάρκεια της εκτέλε-
σής του. 

Ας δούµε αναλυτικότερα τα δύο αυτά σηµεία ξεκινώντας από
τα απολογιστικό. Ο προϋπολογισµός του 2024 είναι ο πέµπτος
κατά σειρά που καταθέτει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Την ίδια στιγµή είναι ο πρώτος εδώ και δεκατρία χρόνια που έχει
συνταχθεί µε την Ελλάδα να βρίσκεται και πάλι σε θετική επεν-
δυτική βαθµίδα. Είναι ο πρώτος από το 2009 που συντάσσεται
µε το δείκτη της ανεργίας να βρίσκεται πλέον κάτω από το 10%.
Είναι ο τρίτος στη σειρά που συντάσσεται µε ισάριθµες αυξήσεις
στον βασικό µισθό, ο οποίος σήµερα βρίσκεται στα 780 ευρώ επί

δεκατέσσερα, που σηµαίνει σε δωδεκάµηνη βάση 910 ευρώ, για
να µη γίνονται και ατυχείς συγκρίσεις, από τα 650 ευρώ που ήταν
το 2019. Καταγράφει τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης
στην Ευρωζώνη µε 2,4% έναντι 0,6% που είναι ο ευρωπαϊκός
µέσος όρος, σύµφωνα µε τη EUROSTAT. Καταγράφει τη σηµαν-
τικότερη µείωση του λόγου χρέους προς ΑΕΠ µέσα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση µε µία µείωση κατά 16%, δηλαδή από το 172% στο
156%, πάλι σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT. 

Αυτά είναι τα βασικά µεγέθη που ορίζουν τις συνθήκες µέσα
από τις οποίες συντάχθηκε ο φετινός προϋπολογισµός. Περιγρά-
φουν µία οικονοµία σε ανοδική τροχιά µε ανάκαµψη τόσο σηµαν-
τική που σε πολλούς κρίσιµους δείκτες έχει σχεδόν καλύψει το
χαµένο έδαφος σε σχέση µε το 2009. 

Επιπλέον, είναι σε θέση υπό αντίξοες συνθήκες, ενεργειακή
κρίση και φυσικές καταστροφές, να διασφαλίζει πρωτογενές
πλεόνασµα γενικής κυβέρνησης της τάξης του 1,1% και µάλιστα
µεγαλύτερο από αυτό το οποίο είχε προβλεφθεί κατά τη σύνταξη
του περσινού προϋπολογισµού. Πώς κατέστη αυτό δυνατό; Με
τη συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση της Κυβέρνησης όλα αυτά
τα χρόνια, η οποία είχε ως προτεραιότητα την ασφάλεια των δη-
µοσίων οικονοµικών για να µην ξαναµπεί η χώρα σε περιπέτειες.
Με την αποτελεσµατική αναπτυξιακή πολιτική η οποία είχε ως
συνέπεια την αύξηση του ΑΕΠ, την αύξηση των επενδύσεων, την
αύξηση της απασχόλησης, την αύξηση των µισθών και των εισο-
δηµάτων. Όλα αυτά µαζί επέφεραν την αύξηση των φορολογι-
κών εσόδων κατά 9,1% χωρίς την αύξηση -και το τονίζω, χωρίς
την αύξηση- των φορολογικών συντελεστών, όσο κι αν αυτό δεν
φαίνεται να γίνεται κατανοητό από ορισµένους ή τουλάχιστον
έτσι παριστάνουν όταν µιλάνε για αύξηση των φόρων. 

Για όλα αυτά τα µεγέθη οι προβλέψεις του προϋπολογισµού
του 2024 είναι ακόµα πιο θετικές. Το χρέος αναµένεται να µει-
ωθεί κοντά στο 150%, η ανάπτυξη θα παραµείνει από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο παραπάνω  γύρω στο 2,4%, η ανεργία θα
αποκλιµακωθεί ακόµα περισσότερο µε όλο και περισσότερους
νέους και νέες να βρίσκουν νέες καλές θέσεις εργασίας, ενώ δια-
σφαλίζεται η επίτευξη του απαραίτητου πρωτογενούς πλεονά-
σµατος στο ύψος του 2,1%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα και στην εισα-
γωγή µου στον κρατικό προϋπολογισµό αποτυπώνονται οι προ-
τεραιότητες κάθε κυβέρνησης. Για την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, λοιπόν, οι προτεραιότητες για το 2024 είναι ξεκά-
θαρες: Η προστασία και η αύξηση των εισοδηµάτων των πολιτών
µε µόνιµα µέτρα ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίου ευρώ, αύξηση µι-
σθών στο δηµόσιο, επαναφορά των τριετιών, δεύτερη συνεχό-
µενη αύξηση των συντάξεων, αύξηση του οικογενειακού
αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για τις οικογένειες µε παιδιά. 

Η ενίσχυση της παιδείας και της υγείας, µε αύξηση των αντί-
στοιχων δαπανών. Αυξάνονται οι δαπάνες για την υγεία κατά
20%, όπου αυτό µεταφράζεται στις επιπλέον προσλήψεις προ-
σωπικού, στη βελτίωση των υποδοµών και στη διεύρυνση των
υπηρεσιών. Το ίδιο και στην παιδεία, όπου η αύξηση του κονδυ-
λίου σε βάθος πενταετίας προβλέπεται να ξεπεράσει το 15%. 

Η δηµοσιονοµική ανθεκτικότητα, µε την επίτευξη ισχυρού ρυθ-
µού ανάπτυξης, διασφάλιση πρωτογενούς πλεονάσµατος και πε-
ραιτέρω µείωση του χρέους µε τα στοιχεία που έχω ήδη ανα-
φέρει. 

Η αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής. Μια ολοκληρωµένη δέσµη
µέτρων, που σέβεται τους φορολογούµενους και εξασφαλίζει τη
δίκαιη αντιµετώπισή τους από τους φορολογικούς µηχανισµούς.
Διότι η φοροδιαφυγή δεν είναι µόνο οικονοµικά δεδοµένα αλλά
είναι και κοινωνικά αντιπαραγωγική και άδικη. 

Η ενδυνάµωση της αναπτυξιακής πορείας της χώρας µε την
αύξηση των δηµοσίων επενδύσεων και την προσέλκυση ακόµα
περισσότερων διεθνών επενδυτικών κεφαλαίων, πάνω από 12 δι-
σεκατοµµύρια, θα είναι για το 2024 το άθροισµα του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων µαζί µε το Ταµείο Ανάκαµψης,
πράγµα το οποίο το καθιστά υπερδιπλάσιο των επενδύσεων του
2019. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2024
είναι ένας προϋπολογισµός δηµοσιονοµικής ασφάλειας, οικονο-
µικής ανάπτυξης και προστασίας του εισοδήµατος και του βιοτι-
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κού επιπέδου των Ελλήνων και των Ελληνίδων. Με εχέγγυο αξιο-
πιστίας για την πρόοδο και τα επιτεύγµατα των τελευταίων πέντε
ετών, µέσα από απρόβλεπτες και αντίξοες συνθήκες, συνεχί-
ζουµε να εργαζόµαστε για να αυξήσουµε την ευηµερία των πο-
λιτών χωρίς να υπονοµεύουµε το µέλλον των ερχόµενων γενεών.
Έχουµε εµπεδώσει τα διδάγµατα του πρόσφατου παρελθόντος
και δεν θα επαναλάβουµε σφάλµατα που έκαναν λίγο-πολύ όλες
οι κυβερνήσεις που προηγήθηκαν της κρίσης. 

Τον Ιούνιο του 2023, οι πολίτες ζήτησαν από τη Νέα Δηµοκρα-
τία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη όχι απλά να συνεχιστεί η θετική
πορεία ανάκαµψης της εθνικής οικονοµίας και των εισοδηµάτων
τους αλλά ακόµη περισσότερο να εξασφαλιστεί ότι αυτή η ανά-
καµψη θα είναι σταθερή και όχι συγκυριακή. 

Με τον παρόντα προϋπολογισµό η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι
κινείται ακριβώς σε αυτή την κατεύθυνση. Ευθυγραµµίζεται µε
την εντολή που έλαβε. Μπαίνουµε στο 2024 ισχυρότεροι και
ασφαλέστεροι από πλευράς δηµοσίων οικονοµικών, και µπο-
ρούµε πλέον να επενδύουµε σε σταθερά εργαλεία για την αύ-
ξηση των εισοδηµάτων των πολιτών. 

Ο προϋπολογισµός του 2024, µπορεί να περιγραφεί ως ο πρώ-
τος προϋπολογισµός που όχι µόνο αποτυπώνει ότι ξεπεράσαµε
τις υπερδεκαετείς κρίσεις αλλά ότι βαδίζουµε µε συνέπεια και
διάρκεια στην οδό της οικονοµικής ασφάλειας και ανάπτυξης µε
στόχο την ευηµερία της κοινωνίας. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Πα-
ράσχος Παπαδάκης. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Τουρκία χτίστηκε στα χώµατα των γενοκτονηµένων της Ανα-

τολικής Θράκης, του Πόντου και της Μικράς Ασίας. Τετρακόσια
χρόνια σκλαβωµένοι κάτω από τον τουρκικό ζυγό µέχρι να φτά-
σουν µια χούφτα «τρελοί» να σηκώσουν ανάστηµα και να ζούµε
σήµερα εµείς ελεύθεροι. 

Η Τουρκία σήµερα διεκδικεί Θράκη, Κύπρο, Αιγαίο. Και στη συ-
νάντηση που έγινε πριν λίγο χρονικό διάστηµα ο Πρωθυπουργός
µάς µίλησε για θετική ατζέντα, αλλά κανένα µέσο µαζικής ενη-
µέρωσης -ξέρετε, από αυτά τα πληρωµένα- δεν ανέφερε τι έκανε
ο Τούρκος Πρόεδρος κ. Ερντογάν µέσα στην τουρκική Πρεσβεία,
που είχε κλειστεί για τέσσερις και πέντε ώρες και είχε συνοµιλίες
µε την Τουρκική Ένωση Ξάνθης -η οποία Τουρκική Ένωση Ξάν-
θης είναι γνωστή για τις σχέσεις της µε τους Γκρίζους Λύκους,
οι οποίοι ζητούν την επαναδιαπραγµάτευση της Συνθήκης της
Λωζάννης- συναντήσεις µε µέλη του Κοινοβουλίου µας και τους
ψευτοµουφτήδες. Θα ήταν ωφέλιµο να ξέρουµε τι ελέχθη εκεί
µέσα, για να δούµε και τη θετική ατζέντα. 

Σε αυτόν λοιπόν τον αρχηγό κράτους, ποιος; Ο Υπουργός Εξω-
τερικών κ. Γεραπετρίτης, εκπροσωπώντας ένα κράτος, το οποίο
έχει δώσει τα φώτα στην οικουµένη, έχει µάθει τα γράµµατα και
το αλφαβητάριο σε όλο τον κόσµο, έχει δώσει τις επιστήµες, µε
µεγάλη οσφυοκαµψία υποκλίθηκε ενώπιόν του, προσβάλλοντας
τον ελληνικό λαό. Και να είστε σίγουροι, κύριοι της Κυβέρνησης,
ότι ο οποιοσδήποτε νεοδηµοκράτης βαθύς, και ο πιο βολεµένος,
σίγουρα δεν ένιωσε υπερηφάνεια µε αυτή την κίνηση. 

Προϋπολογισµός. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δίνει για επικοι-
νωνία και ενηµέρωση -ακούστε καλά- 211 εκατοµµύρια ευρώ,
όπου απασχολούνται σε αυτή την «επένδυση» δύο χιλιάδες δια-
κόσια σαράντα εννέα άτοµα. Αυτά τα χρήµατα λοιπόν πάνε στο
TikTok του κ. Μητσοτάκη, πάνε στους φίλους τους, τους κανα-
λάρχες, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, όπου δείχνουν, µεσού-
σης της καταστροφικής πυρκαγιάς στον Έβρο, τον κ. Κασσελάκη
µε τον σύντροφό του να παίρνει καφέ και να πηγαίνει γυµναστή-
ριο και µας λένε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης σε ποιο γυµνα-
στήριο πάει και τι καφέ πίνει. Να καταστρέφεται η Θεσσαλία και
η ΕΡΤ να παίζει το µικρό σπίτι στο λιβάδι! Να µπαζώνονται τα
Τέµπη, αλλοιώνοντας κρίσιµα στοιχεία αποδεικτικά! 

Οι χειροκροτητές της Νέας Δηµοκρατίας όταν χειροκροτού-
σαν εδώ κάτω τον κ. Καραµανλή για την προανακριτική επιτροπή
εξαίρεσαν µέλος της εξεταστικής επιτροπής των Τεµπών µε τη

δικαιολογία ότι δεν θα είναι αντικειµενική διότι εκπροσωπεί οικο-
γένεια θύµατος, ενώ αυτοί, οι αντικειµενικοί υποτίθεται, ήταν
κάτω και χειροκροτούσαν στην προανακριτική επιτροπή τον κ.
Καραµανλή! Και αυτοί θα τον κρίνουν! Αυτοί είναι αντικειµενικοί.
Αυτά είναι τα θέµατα δηµοκρατίας που έπρεπε να παίζουν από
το πρωί µέχρι το βράδυ στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, αλλά
εκείνα επέλεξαν να παίζουν κάποιες ταινίες µε αντικείµενο λίγο
κρασί, λίγο θάλασσα και το αγόρι µου. 

Κι ενώ οι Έλληνες µέσω του Υπουργείου Υγείας δίνουν 75 εκα-
τοµµύρια ευρώ για την αντιµετώπιση των εξαρτήσεων, ένα µείζον
σοβαρό πρόβληµα για τους νέους και τις νέες στην Ελλάδα -
όπως είδαµε και πρόσφατα ένα δεκαεξάχρονο κορίτσι έχασε τη
ζωή της από τα ναρκωτικά- και ενώ το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης δίνει 89 εκατοµµύρια στην αλιεία και 88 εκατοµµύρια στη
φυτική και ζωική παραγωγή, και ενώ το Υπουργείο Παιδείας και
Θρησκευµάτων δίνει 4 εκατοµµύρια µόνο στη θρησκευτική εκ-
παίδευση των νέων -τόσα είναι- και ενώ το Υπουργείο Ανάπτυξης
δίνει 276 εκατοµµύρια σε προσέλκυση ιδιωτικών επενδύσεων και
4 εκατοµµύρια για την προστασία των καταναλωτών -4 εκατοµ-
µύρια για την προστασία των καταναλωτών, αυτοί οι οποίοι χρω-
στούν για 10-20 χιλιάρικα και έρχονται τα κοράκια και παίρνουν
τα σπίτια πρώτης κατοικίας- κι ενώ το Υπουργείο Μετανάστευσης
και Ασύλου λοιπόν, πρωταθλητής, δίνει 473.304.000 ευρώ, εκ των
οποίων τα 320 εκατοµµύρια πάνε στην υποδοχή και ταυτοποίηση
προσφυγικών ροών, στην παράνοµη δηλαδή µετανάστευση, και
25 εκατοµµύρια πάνε στη νόµιµη µετανάστευση. Αν προσθέσετε
όλα αυτά που είπα στα Υπουργεία, τόσο δεν βγαίνουν. Κι όµως,
η Κυβέρνηση επιλέγει να τα δίνει εκεί. 

Και όλα αυτά λαµβανοµένου υπ’ όψιν ότι δεν είναι µόνο τα χρή-
µατα του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου, που πάνε σε
αυτόν τον λόγο, αλλά υπάρχουν κι άλλα υπουργεία που επιβα-
ρύνονται γι’ αυτόν τον λόγο, όπως το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη, που ταΐζει και ποτίζει όλους τους λαθροµετανάστες που
βρίσκονται στη φυλακή τελώντας κακουργήµατα που φτάνουν
µέχρι το 40% και 50%. Κάθε παράνοµος µετανάστης λαµβάνει
150 ευρώ για ένα άτοµο, 270 για δύο, 320 για τρία, 420 για τέσ-
σερα άτοµα. Δικαιούνται επίδοµα ενοικίου, παιδιού, γέννησης,
ΚΕΑ, ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. 

Κι ο πατέρας µου, που την Τρίτη θα ξεκινήσει χηµειοθεραπεία,
επειδή είναι ανασφάλιστος επειδή χρωστάει στα ασφαλιστικά τα-
µεία διότι έπεσε έξω από µια επιχείρηση που είχε, κλήθηκε και
πλήρωσε 800 ευρώ για να κάνει τις εξετάσεις που έπρεπε να
κάνει για να ξεκινήσει χηµειοθεραπεία. Αυτή είναι η Ελλάδα. 

Όλα αυτά τα χρήµατα λοιπόν, τα 400 και εκατοµµύρια ευρώ,
θα έπρεπε να πηγαίνουν στους Έλληνες, να µείνουν εδώ τα παι-
διά µας για να µην µεταναστεύουν στο εξωτερικό, στη νέα επι-
χειρηµατικότητα, στον πρωτογενή τοµέα, στην επιδότηση
εργατικού κόστους, σε δραστηριότητες παραγωγής πλούτου,
έτσι ώστε να γίνουµε ένα αυτεξούσιο κράτος και όχι να κρινόµα-
στε και να εξαρτόµαστε από τρίτους. Με πραγµατική βούληση
οχύρωσης των συνόρων, µη σκεπτόµενοι µόνο το χρήµα και τους
φίλους µας, δεν θα είχαµε αυτές τις ροές. Δεν θα χρειαζόταν να
δαπανηθούν τόσα χρήµατα. 

Το 99% των λαθροµεταναστών, που εισέρχονται στη χώρα
προέρχονται από χώρες, όπως Σοµαλία, Μπαγκλαντές, Πακι-
στάν, Συρία και γι’ αυτές τις χώρες, σύµφωνα µε υπουργική από-
φαση του 2021 που εσείς ψηφίσατε, η 458568/2021, γι’ αυτούς
τους ανθρώπους πρώτη ασφαλής χώρα είναι η Τουρκία.

Άρα, εκεί θα έπρεπε να αιτούνται ασύλου. Δεν έχουν προσφυ-
γικό προφίλ και δεν θα έπρεπε καν να κινείται η διαδικασία στην
Ελλάδα. Θα έπρεπε άµεσα, µε «pushback», όπως έχει νοµοθε-
τήσει η Ουγγαρία, η Εσθονία, η Πολωνία, ευρωπαϊκές χώρες, να
πάνε από εκεί που ήρθαν. Αλλά εµείς τους ταυτοποιούµε και
τους δίνουµε χρήµατα για ψυχολογική υποστήριξη ευάλωτων,
όπως τους λέτε τώρα. Και φυσικά δεν δίνονται αυτά τα χρήµατα
στον ελληνικό λαό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η Μελόνι στην Ιταλία, που θέλει πραγµατικά να πατάξει τη µε-
τανάστευση, κλείνει συµφωνίες µε χώρες της Αφρικής, έτσι ώστε
οι παράνοµοι µετανάστες να φυλάσσονται εκεί και το κόστος να
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είναι πολύ µικρότερο από το να τους δίνει επιδόµατα στην Ιταλία.
Εµείς τι κάνουµε; Ο κ. Καιρίδης, και ο προκάτοχός του, πήγαιναν
στο Πακιστάν, στην Ινδία και έκλειναν συµφωνίες να κάνουµε το
αντίθετο, να φέρουµε δηλαδή τους ανθρώπους αυτούς και να
τους αντικαταστήσουµε µε τον ελληνικό πληθυσµό. 

Έχουµε φτάσει -και λυπάµαι που το λέω- στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο, στην ίδια µας τη χώρα να µιλάµε για Ελλάδα, να σηκώ-
νουµε σηµαία και να µας λένε ότι είµαστε φασίστες. Φοβόµαστε
πλέον να µιλάµε για θρησκεία και να λέµε ότι πιστεύουµε στη
θρησκεία, στον Χριστιανισµό, διότι θα µας πουν οπισθοδροµι-
κούς. Δεν µπορούµε να µιλήσουµε και να πούµε ότι είµαστε αν-
τίθετοι στον γάµο των οµοφυλοφίλων ή στην τεκνοθεσία γιατί θα
µας πουν ότι είµαστε οµοφοβικοί. 

Για να δούµε και για τον Έβρο. Πληρώστε επιτέλους τα βρα-
δινά που οφείλετε στους στρατιωτικούς στον Έβρο, που φυλάνε
Θερµοπύλες και είναι στο ποτάµι από το πρωί µέχρι το βράδυ,
οι οποίοι εξαναγκάζονται, επειδή δεν τους πληρώνετε, να πηγαί-
νουν στα διοικητικά δικαστήρια για να τους πληρώσετε. Και ασκεί
έφεση το δηµόσιο για να καθυστερεί τις πληρωµές. Γιατί πάλι θα
µας έρθετε στην Αλεξανδρούπολη και στους Κήπους, στο Τελω-
νείο, και θα σας λένε τα κάλαντα, αλλά επί της ουσίας δεν θα
τους πληρώνετε αυτούς τους ανθρώπους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Όταν, λοιπόν, θα έρθει η Ελληνική Λύση -και κλείνω- στα πράγ-
µατα και θα σηκωθείτε από τις καρέκλες που κάθεστε, µε πρω-
θυπουργό τον Κυριάκο Βελόπουλο, όλα αυτά τα χρήµατα θα
διοχετεύονται στον ελληνικό λαό, από όπου προέρχονται, και όχι
σε παράνοµους µετανάστες, κάτι που θα έπρεπε άµεσα και µε
βούληση σοβαρή να παταχθεί, και µπορεί να γίνει χθες. Διότι η
Ελληνική Λύση είναι η µόνη εθνική λαϊκή πατριωτική δηµοκρατική
παράταξη, που διασφαλίζει την πρόοδο της Ελλάδος και των Ελ-
λήνων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
Θέλω να κάνω µια διευκρίνιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω µία διευκρίνιση γιατί ειπώθηκε
κάτι για επικοινωνία και ενηµέρωση. Το ποσό των 211 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, στη σελίδα 91, είναι ο λειτουργικός προϋπολογισµός
της ΕΡΤ, για µισθοδοσία και λειτουργικά. Το διευκρινίζω για να
µην ακούµε πράγµατα που δεν ισχύουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο

Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Κων-

σταντίνος Κεφαλογιάννης. 
Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ σήµερα, όχι

µόνο για να µιλήσουµε για την πρόοδο που έχει σηµειώσει η ελ-
ληνική οικονοµία, αλλά και για τις προοπτικές που ανοίγονται
µπροστά µας. Αντιµετωπίσαµε πολλές δυσκολίες και κρίσεις τα
τελευταία χρόνια, αλλά η Ελλάδα απέδειξε ανθεκτικότητα και κα-
τάφερε να ανακτήσει την εµπιστοσύνη των διεθνών οίκων αξιο-
λόγησης. Κατά τη διάρκεια του 2023 η Ελλάδα κατάφερε να
ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα και να σηµειώσει τον τρίτο
υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 2,4%, µε
ταυτόχρονη µείωση της ανεργίας, η οποία για τον µήνα Οκτώ-
βριο ήταν στο 9,6%. Πετύχαµε πρωτογενές πλεόνασµα που ξε-
πέρασε τις προβλέψεις. Μειώσαµε το δηµόσιο χρέος ως προς
το ΑΕΠ. Και αυξήσαµε κατά 9% τα έσοδα, χωρίς όµως να αυξή-
σουµε κανέναν φόρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα επιτεύγµατα είναι
απτά αποτελέσµατα της δηµοσιονοµικής πολιτικής και της δέ-
σµευσής µας για κοινωνική ευηµερία. Και για το 2024 η κατεύ-
θυνσή µας θα είναι ίδια. Θα επικεντρωθούµε στη δηµοσιονοµική
σταθερότητα και στις αναπτυξιακές πολιτικές. Ο προϋπολογι-
σµός για το 2024 προβλέπει υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης,
χαµηλότερο πληθωρισµό, µείωση του δηµοσίου χρέους και αυ-
ξηµένα ποσοστά απασχόλησης. Τι κοινό έχουν όλα αυτά, συνά-
δελφοι; Ήταν όλα αυτά που έταζε ο ΣΥΡΙΖΑ από το 2003, αλλά
ξέχασε να τα υλοποιήσει την τετραετία που κυβέρνησε. Και ναι,
θα µου πείτε ότι οι άνθρωποι κάνουν λάθη. Ναι, αλλά µόνο οι
σοφοί άνθρωποι παραδέχονται τα λάθη τους και µαθαίνουν από
αυτά. Και λυπάµαι πολύ που το λέω, αλλά στον ΣΥΡΙΖΑ σίγουρα
δεν ανήκετε σε αυτή την κατηγορία.

Το τελευταίο διάστηµα βιώνουµε αλλεπάλληλες κρίσεις σε
παγκόσµιο επίπεδο. Η δική µας παρουσία, όµως, εδώ, έχει να
κάνει µε την ουσιώδη ανάγκη κύρωσης του προϋπολογισµού για
το 2024. Αυτός ο προϋπολογισµός αντικατοπτρίζει τις ανάγκες
και τις προτεραιότητές µας, και καταδεικνύει τη σοβαρότητα και
τον επαγγελµατισµό που χαρακτηρίζει τη συγκεκριµένη Κυβέρ-
νηση. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 δίνει έµφαση στις ανάγκες και
στις προτεραιότητες του ελληνικού λαού. Προβλέπει µειώσεις
φόρων και ελαφρύνσεις που θα ευνοήσουν τις οικογένειες, τους
εργαζόµενους και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Παράλληλα η προώθηση των επενδύσεων και η δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας αποτελούν κεντρικούς άξονες του προ-
ϋπολογισµού, µε επενδύσεις σε τοµείς, όπως η υγεία, όπως η
παιδεία, η έρευνα και η καινοτοµία. Με αυτόν τον τρόπο θα δη-
µιουργήσουµε θέσεις εργασίας, βελτιώνοντας παράλληλα την
ποιότητα ζωής των συµπολιτών µας. Είµαστε αποφασισµένοι να
διασφαλίσουµε την επιτυχή υλοποίηση του προϋπολογισµού,
χρησιµοποιώντας προηγµένα µέσα παρακολούθησης και αξιο-
λόγησης των δαπανών. Ο ρόλος άλλωστε της Κυβέρνησης είναι
να διασφαλίσει την αποτελεσµατική χρήση των κονδυλίων και
ταυτόχρονα να υλοποιήσει τους στόχους που έχει θέσει. Θα αρ-
χίσουµε, λοιπόν, την προσπάθεια για την επιτυχή υλοποίηση του
προϋπολογισµού, µέσω συστηµάτων παρακολούθησης και αξιο-
λόγησης των δαπανών. Επιπλέον, ενθαρρύνουµε τη διαφάνεια
στη δαπάνη των δηµοσίων πόρων. 

Κρίσιµο σηµείο του προϋπολογισµού είναι η αύξηση των δα-
πανών για την υγεία και για την παιδεία. Υποστηρίζουµε την ενί-
σχυση των νοσοκοµείων µε αύξηση της χρηµατοδότησής τους,
ενώ παρέχουµε βέλτιστες υπηρεσίες υγείας στους πολίτες. Επί-
σης, αυξάνουµε τις δαπάνες για την παιδεία, µε σκοπό τη βελ-
τίωση των εκπαιδευτικών δοµών και την ενίσχυση της ποιότητας
εκπαίδευσης στη χώρα µας. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 προάγει µια ισορροπηµένη προ-
σέγγιση, που συνδυάζει τη δηµοσιονοµική πειθαρχία µε την κοι-
νωνική δικαιοσύνη. Ο δρόµος που έχουµε επιλέξει είναι ο δρόµος
της ευθύνης. Και σε αυτό το µονοπάτι θα συνεχίζουµε να πο-
ρευόµαστε. Καθυστερήσεις στην ψήφιση του προϋπολογισµού
θα αποτελέσουν έναν κίνδυνο για τη σταθερότητα της χώρας. 

Καλώ, λοιπόν, όλα τα µέλη της Βουλής να υπερψηφίσουν τον
προϋπολογισµό και να τοποθετηθούν υπέρ της ουσιαστικής προ-
όδου της πατρίδας µας. Η κύρωσή του είναι απαραίτητη για να
διασφαλίσουµε την οµαλή λειτουργία των δηµοσίων υπηρεσιών,
την υγιή ανάπτυξη των επιχειρήσεων, καθώς και την προστασία
των πιο ευάλωτων νοικοκυριών. Ο προϋπολογισµός αποτελεί το
βασικό εργαλείο για να ανταποκριθούµε στις προκλήσεις και να
προωθήσουµε την ανάπτυξη και την κοινωνική ευηµερία. Με ευ-
θύνη και αποφασιστικότητα µπορούµε να ξεπεράσουµε τις προ-
κλήσεις και να προχωρήσουµε προς ένα ακόµη καλύτερο µέλλον
για την πατρίδα µας, µε συνείδηση πάντα της κοινής µας ευθύ-
νης. Στο τέλος θα µετρηθούµε µε την ιστορία για όλα αυτά που
παραλάβαµε και για όλα αυτά που καταφέραµε, γιατί πιο σηµαν-
τικό από το τι λέµε, είναι το τι πράττουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τον κ. Κεφαλογιάννη, και για την οικονοµία του χρόνου.
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Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Αριστεράς, ο κ. Οζγκιούρ
Φερχάτ. 

ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το δηµόσιο χρέος στα ουρά-

νια και µε τη διόγκωση του ιδιωτικού χρέους να οδηγεί εκατοµ-
µύρια ΑΦΜ στα πρόθυρα µέτρων αναγκαστικής είσπραξης, το
καράβι γέρνει επικίνδυνα. 

Όµως ο δεξιός καπετάνιος του ελληνικού «Τιτανικού», όπως
προεκλογικά εξαπάτησε τους πολίτες χωρίς να αναφέρει τίποτα
για τη φορολογική τους επιβάρυνση, έτσι και στη συζήτηση για
τον προϋπολογισµό του 2024 εξαπατά και επιχαίρει για την επί-
τευξη δηµοσιονοµικών στόχων. Αγνοεί τον εκµηδενισµό της αγο-
ραστικής δύναµης των πολιτών, την απόλυτη χρεοκοπία της
µεσαίας τάξης της χώρας, την εξαθλίωση των λαϊκών στρωµά-
των, την τεράστια αναδιανοµή και συγκέντρωση του πλούτου στα
χέρια λίγων και ισχυρών. 

Συζήτηση για τον προϋπολογισµό δεν νοείται χωρίς να γίνει
συζήτηση για το αναπτυξιακό µοντέλο της χώρας, το οποίο στο
πρόγραµµα της νεοφιλελεύθερης Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι ανύπαρκτο. Απουσιάζουν οι ουσιαστικές αναπτυ-
ξιακές πολιτικές. Στον κατατιθέντα προϋπολογισµό µιλούν για
ανάπτυξη που στηρίζεται στην ιδιωτική κατανάλωση, στο real es-
tate και στην ανάκαµψη του τουρισµού. Καµµία αναφορά, κανέ-
νας µακροπρόθεσµος σχεδιασµός για την παραγωγική και
οικονοµική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Με την ίδια ακριβώς µορφή που πρωθυπουργικά και υπουρ-
γικά χείλη εκτοξεύουν την απάντηση 41% σε ό,τι ερώτηµα τούς
τεθεί για την παράνοµη και αδιέξοδη πολιτική τους, µε την ίδια
ακριβώς µέθοδο η απάντηση για την επενδυτική βαθµίδα. Θεω-
ρούν πως έρχεται να καλύψει την ανεπάρκεια και την εµµονή
τους στην ίδια αδιέξοδη οικονοµική πολιτική της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Όµως, στα προβλήµατα επιβίωσης που αντιµετωπίζει η ελλη-
νική κοινωνία λόγω της αισχροκέρδειας, της ακρίβειας, της αύ-
ξησης των τιµών στην ενέργεια και στα βασικά αγαθά, το να έχεις
ή να µην έχεις την επενδυτική βαθµίδα, κύριε Υπουργέ, ποιον
αφορά; Αυτόν που χάνει το σπίτι του λόγω πλειστηριασµών;
Αυτόν που βλέπει την αγοραστική του δύναµη να µειώνεται συ-
νεχώς τα τελευταία χρόνια και κάθε του επίσκεψη στο σουπερ-
µάρκετ, µε την άνοδο των τιµών, την ακρίβεια, να του επιφυ-
λάσσει ένα νέο εγκεφαλικό ή τον αυτοαπασχολούµενο ελεύθερο
επαγγελµατία που φροντίσατε µόλις την περασµένη εβδοµάδα
και αφού τον εξαπατήσατε φριχτά προεκλογικά, όχι µόνο µε τη
σιωπή σας, αλλά και µε τις φωνές σας για δηλώσεις Κατρούγκα-
λου κ.λπ., να τον διαποµπεύσετε αρχικά σαν φοροφυγά και τε-
λικά να τον επιβαρύνετε φορολογικά; 

Απέναντι στα διαχρονικά προβλήµατα, που υπάρχουν στην ελ-
ληνική οικονοµία, απέναντι στη δύσκολη καθηµερινότητα εργα-
ζοµένων, αγροτών, συνταξιούχων, τι έχετε να αντιπαραβάλετε;
Την επενδυτική βαθµίδα µόνο; Αυτή εξάλλου δεν προέκυψε µόνη
της στα ξαφνικά, αλλά ούτε και µόνο από τη δικιά σας διακυβέρ-
νηση. Αναλογιστείτε τη ρύθµιση του δηµόσιου χρέους και το
αποθεµατικό 37 δισ. στα ταµεία της χώρας. Η πιστοληπτική αξιο-
λόγηση της χώρας πρέπει να έχει και θετική αντανάκλαση πάνω
στα απλά νοικοκυριά και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις της. Το
βλέπετε να συµβαίνει; 

Καµµία πρόσβαση δεκάδων χιλιάδων µικρών και µεσαίων επι-
χειρήσεων σε χρηµατοδότηση. Τις αποκλείουν οι τράπεζες. Φω-
νάζουν οι παραγωγικοί φορείς, φωνάζουν οι µικρές και πολύ
µικρές επιχειρήσεις που βρίσκονται έξω από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας και που, χωρίς πρόσβαση στο τραπεζικό
σύστηµα, όχι µόνο δεν έχουν ρευστότητα, αλλά ούτε τη δυνατό-
τητα ένταξης σε κάποιο πρόγραµµα ΕΣΠΑ. Τις λαµβάνει υπ’ όψιν
του το σχέδιο προϋπολογισµού; Μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη
χωρίς να τεθεί στο επίκεντρο της αναπτυξιακής πολιτικής η στή-
ριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων; 

Και έτσι αποκαλύπτεται η κρυφή σας ατζέντα, µε χτυπήµατα
κάτω από τη ζώνη, µε φορολογικά νοµοσχέδια αφανισµού των
ελεύθερων επαγγελµατιών, µε τη νοµοθέτηση οριζόντιων φόρων
για την εξαφάνιση των πιο αδύναµων ελεύθερων επαγγελµατιών
και αυτοαπασχολούµενων. Νοµοθετείτε εν τέλει για να κλείσει

µεγάλο µέρος µικρών επιχειρήσεων και ελεύθερων επαγγελµα-
τιών, µε φοροεισπρακτικά µέτρα, χωρίς να χτυπηθεί η φοροδια-
φυγή και η παραοικονοµία. 

Καµµία κουβέντα για τα υπερκέρδη, για δίκαιη φορολογία, για
τον τρόπο αντιµετώπισης της αισχροκέρδειας µεγάλων επιχει-
ρηµατικών οµίλων, για εκσυγχρονισµό. Ξεζούµισµα µόνο των
αδύνατων και των λαϊκών στρωµάτων, η απόλυτα ταξική πολιτική
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Οι γενικευµένες αντιδράσεις των φορέων των ελευθέρων
επαγγελµατιών, οι απεργιακές κινητοποιήσεις τους, οι συγκεν-
τρώσεις και οι πορείες κατέδειξαν την αντίθεση στις κυβερνητι-
κές πολιτικές και είναι ένα δείγµα γιατί αποτελεί πρόταγµα για
τις δυνάµεις της Νέας Αριστεράς η γείωσή τους µε την κοινωνία
και τα κινήµατα, η πάλη τους ενάντια στη Δεξιά, η µάχη µέσα και
έξω από τη Βουλή για τη δηµιουργία µιας νέας προοδευτικής
πλειοψηφίας.

Στην πατρίδα µου, τη Ροδόπη, µόλις το περασµένο Σάββατο
µε µια µεγαλειώδη κινητοποίηση και µηχανοκίνητη πορεία µε
τρακτέρ, οι αγρότες του νοµού κατέκλυσαν την Κοµοτηνή. Δια-
µαρτύρονται µε όλο τους το δίκιο για τις σηµαντικές µειώσεις
στις επιδοτήσεις, για το αλαλούµ ερµηνειών µεταξύ αρµόδιου
Υπουργείου και ΟΠΕΚΕΠΕ, για τις διατάξεις της νέας ΚΑΠ που
καταλήγει στο να µη γνωρίζουν τι θα σπείρουν και πώς, ώστε να
µην έχουν απώλεια εισοδήµατος -κι έχουµε φτάσει στο Δεκέµ-
βρη- για τις αυξήσεις των τιµών και το δυσθεώρητο κόστος πα-
ραγωγής, για την επαναφορά και τη θεσµοθέτηση του µέτρου
επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πε-
τρέλαιο και όχι για τα καθρεφτάκια για τους ιθαγενείς, µε την
επιστροφή µέρους του λίγο πριν τις γιορτές, µε πολλούς παρα-
γωγούς να λαµβάνουν λιγότερα από τα αναµενόµενα, ενώ στον
προϋπολογισµό του 2024 δεν υπάρχει κανένα σχετικό κονδύλι
για νέα πληρωµή επιστροφής φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό
πετρέλαιο. 

Διαµαρτύρονται για το αγροτικό ρεύµα µε την τιµή κιλοβατώ-
ρας να έχει σχεδόν διπλασιαστεί σε σχέση µε την τιµή της πριν
από τρία χρόνια και µε αναµενόµενες νέες ανατιµήσεις στη νέα
χρονιά, για την έλλειψη αναδασµών στην περιοχή της Ροδόπης,
για την έλλειψη φραγµάτων, για την ανυπαρξία διαχείρισης µε-
γάλων ποσοτήτων υδάτων από χείµαρρους, που καταλήγουν
αναξιοποίητες στη θάλασσα και για µία σειρά προβληµάτων που
αποδιαρθρώνουν την καπνοκαλλιέργεια, τη βαµβακοπαραγωγή
και την κτηνοτροφία, την πραγµατική οικονοµία της Ροδόπης.

Η γενικότερη κατάσταση της οικονοµίας, τα συνεχή πλήγµατα
στην εργατική και αγροτική λαϊκή οικογένεια, η άγνοια του πώς
θα µοιραστούν τα χρήµατα των επιδοτήσεων, σύµφωνα µε τη νέα
ΚΑΠ, δεν επιφέρουν µόνο ανησυχία στους παραγωγούς της πε-
ριοχής µου, αλλά έχουν άµεσο αντίκτυπο και στην κοινωνική συ-
νοχή. 

Το διαθέσιµο εισόδηµα εξανεµίζεται. Ο πολίτης βάζει βαθιά το
χέρι στην τσέπη για να έχει πρόσβαση σε υπηρεσίες υγείας,
απροστάτευτος στις φωτιές, στις πληµµύρες, τις συνέπειες της
κλιµατικής αλλαγής. Δουλεύει περισσότερο από όλους στην Ευ-
ρώπη, ενώ αµείβεται µε τον χαµηλότερο µισθό σχεδόν σε όλη
την Ευρώπη. 

Η εγκατάλειψη της Ροδόπης, παρά τα παχιά λόγια του ίδιου
του Πρωθυπουργού για άµεσα αντιδιαβρωτικά και αντιπληµµυ-
ρικά έργα για τις περιοχές που επλήγησαν από τις πυρκαγιές,
είναι ολοφάνερη. Τέσσερις µήνες από τις πυρκαγιές και οι κάτοι-
κοι των οικισµών που έχασαν σπίτια, αποθήκες, µαντριά, αγρο-
τικό εξοπλισµό, εκατοντάδες στρέµµατα καλλιεργούµενων
εκτάσεων, χιλιάδες ελαιόδεντρα, κερασιές, καρυδιές, αµπέλια
και δεκάδες µελισσοσµήνη συνεχίζουν να µετρούν τις πληγές
τους, µε τις χειµωνιάτικες δυσµενείς καιρικές συνθήκες να τους
επιφυλάσσουν νέα προβλήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Καµµία αποζηµίωση, καµµία ενέργεια για την προστασία των

πληγεισών περιοχών από ενδεχόµενα πληµµυρικά φαινόµενα.
Κανένα µέτρο αποκατάστασης και προστασίας του περιβάλλον-
τος. Για ποια ανάπτυξη και ποιο θετικό προϋπολογισµό µιλάτε
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και σε ποιους απευθύνεστε τελικά; Απευθύνεστε στο σύνολο της
ελληνικής κοινωνίας; 

Κανένας σοβαρός σχεδιασµός, καµµία αναπτυξιακή πολιτική
για τη Ροδόπη και τη Θράκη γενικότερα, µια περιφέρεια µε τε-
ράστιο δηµογραφικό πρόβληµα, χωρίς ενίσχυση του αγροτικού
κόσµου, χωρίς ρύθµιση των αγροτικών χρεών, χωρίς την έγκαιρη
καταβολή αποζηµιώσεων για καλλιέργειες που επλήγησαν, χωρίς
την προστασία της πρώτης κατοικίας και της αγροτικής γης από
πλειστηριασµούς, χωρίς επιδότηση στα λιπάσµατα, χωρίς σιδη-
ροδροµικό δίκτυο, χωρίς χορήγηση µικροπιστώσεων, χωρίς αξιο-
ποίηση της διασυνοριακότητάς της, χωρίς την αναβάθµιση των
τουριστικών της προορισµών, µε τις κλειστές επιχειρήσεις, την
κάποτε ακµάζουσα βιοµηχανική περιοχή της Κοµοτηνής, να κα-
λύπτουν τη µεγαλύτερη έκταση του χώρου. 

Αναφορικά µε τη µειονότητα δεν έχετε τηρήσει καµµία δέ-
σµευσή σας, ούτε τις θεσµικές, ούτε τις κοινωνικές, αλλά ούτε
και τις αναπτυξιακές. Όλη η δήθεν αγωνία για ενσυναίσθηση και
η πολιτική παρέµβασή σας δεν ήταν τίποτα περισσότερο από ένα
προεκλογικό πυροτέχνηµα, που εξαντλήθηκε στα όρια του διχα-
σµού και της τοξικότητας που προκαλέσατε. Βλάπτουν σοβαρά
τη δηµοκρατία, την πολυπολιτισµικότητα, την κοινωνική συνοχή
και εντέλει τη θετική εικόνα της περιοχής στο πανελλήνιο και όχι
µόνο. 

Σε τι να ελπίζουµε για ενίσχυση των εισοδηµάτων µας και τό-
νωση της οικονοµίας µας, πέρα από τον πρωτογενή τοµέα, τη
στιγµή που δεν υπάρχει µια πραγµατική αναπτυξιακή πολιτική
για τη Θράκη και τους Θρακιώτες; 

Απέναντι στην υλοποίηση πολιτικών που αγνοούν τα πραγµα-
τικά προβλήµατα του κόσµου, που πλήττουν ευθέως τα λαϊκά
στρώµατα, τον κόσµο της εργασίας και της αγροτιάς, αλλά και
τους δηµοκρατικούς θεσµούς και το κράτος δικαίου, κρυφακού-
γοντας πολιτικούς, στρατιωτικούς, δηµοσιογράφους, παρεµβαί-
νοντας στη λειτουργία των ανεξάρτητων αρχών, υποτάσσοντας
την επιστηµονική έρευνα κάτω από την κηδεµονία Υπουργείου
και Υπουργών, εµείς ως Νέα Αριστερά και µε τη συµπόρευση
αριστερών και προοδευτικών δυνάµεων θα παλέψουµε για να ξα-
ναχτιστεί η ελπίδα για ένα καλύτερο µέλλον του τόπου και των
πολιτών του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, η κ,

Μαρία Ελένη Σούκουλη. 
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε στο τέλος µιας

χρονιάς που χαρακτηρίζεται από την έντονη γεωπολιτική ρευ-
στότητα στην περιοχή µας, από την επαπειλούµενη επιβράδυνση
της παγκόσµιας οικονοµίας, καθώς και από την συχνότερη πια
εκδήλωση ακραίων κλιµατολογικών φαινοµένων, που φυσικά χτύ-
πησαν και τη χώρα µας. 

Είναι µια χρονιά όµως που η χώρα συνεχίζει να κάνει βήµατα
σταθερά, ανοδικά και πάντα µπροστά, γεγονός που επιβραβεύ-
τηκε έµπρακτα τόσο στο εσωτερικό, στις πρόσφατες εθνικές
εκλογές, µε την αµέριστη εµπιστοσύνη της ελληνικής κοινωνίας
στην Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη,
όσο και στο εξωτερικό, από τη διεθνή κοινότητα, αλλά και τους
διεθνείς οίκους αξιολόγησης µε την αναβάθµιση της ελληνικής
οικονοµίας: επενδυτική βαθµίδα.

Η Ελλάδα σήµερα διαθέτει µια ανθεκτική οικονοµία, που µε-
γεθύνεται µε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης, που µειώνει την
ανεργία, που αυξάνει τις επενδύσεις, που στηρίζει τα πιο ευά-
λωτα κοινωνικά στρώµατα, που δυναµώνει την αµυντική αποτρε-
πτική της ικανότητα, που προχωράει στις απαραίτητες
µεταρρυθµίσεις σε πολλούς τοµείς εφαρµοσµένης πολιτικής. Και
όλα αυτά µέσα σε ένα πλαίσιο δηµοσιονοµικής ισορροπίας, που
αποδεικνύει ότι έχουµε πάρει τα µαθήµατα του παρελθόντος και
κινούµαστε αταλάντευτα στην ευόδωση του στρατηγικού µας
στόχου, που δεν είναι άλλος από την απελευθέρωση των ανα-
πτυξιακών δυνατοτήτων της χώρας µας.

Στην Ελλάδα του σήµερα η Κυβέρνησή µας είναι προσηλω-

µένη στην παραγωγή αποτελεσµατικών απαντήσεων στα πραγ-
µατικά προβλήµατα των πολιτών, χωρίς να µας εφησυχάζει το
γεγονός ότι έχουµε απέναντί µας µια Αντιπολίτευση που το µόνο
που καταφέρνει να παράγει είναι πολιτική ανευθυνότητα και έλ-
λειψη σοβαρότητας έναντι του θεσµικού της ρόλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τα θετικά βήµατα που
έχουµε κάνει, εµείς δεν έχουµε αυταπάτες. Έχουµε απόλυτη συ-
ναίσθηση ότι οφείλουµε να προχωρήσουµε ακόµα πιο δυναµικά,
ακόµα πιο γρήγορα ώστε να ισχυροποιήσουµε την ελληνική οι-
κονοµία. Διότι η ισχυρή οικονοµία αποτελεί το κλειδί για να αυ-
ξήσουµε το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών, που δοκιµάζονται
από την ακρίβεια. Διότι ισχυρή οικονοµία σηµαίνει καλύτερες
υπηρεσίες υγείας, σηµαίνει ποιοτικότερη παιδεία για όλους. Διότι
ισχυρή οικονοµία σηµαίνει δηµιουργία και ενδυνάµωση µιας συ-
νεκτικής κοινωνικής πολιτικής που προστατεύει την κοινωνική συ-
νοχή. Ισχυρή οικονοµία σηµαίνει περισσότερα εφόδια για να
αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες της κλιµατικής κρίσης αλλά και
τις ραγδαίες τεχνολογικές εξελίξεις. 

Βήµα, βήµα αλλάζουµε την Ελλάδα και δηµιουργούµε µε
σκληρή εργασία µια νέα ελπιδοφόρα προοπτική για όλους τους
πολίτες και ιδιαίτερα τις νέες και τους νέους µας. Αυτή ακριβώς
την πολιτική φιλοσοφία αντικατοπτρίζει και ο προϋπολογισµός
του 2024. Ένας προϋπολογισµός τεκµηριωµένης αυτοπεποίθη-
σης και αισιοδοξίας ότι η Ελλάδα θα συνεχίσει να κινείται σε στα-
θερή πορεία προόδου. Η ανάπτυξη θα συνεχίσει να είναι
διπλάσια από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Το δηµόσιο χρέος ως
ποσοστό του ΑΕΠ θα αποκλιµακώνεται και αναµένεται να κλείσει
στο 152% το 2024. Η ανεργία θα κινηθεί στα χαµηλότερα επί-
πεδα από το 2009, ενώ και η επενδυτική βαθµίδα θα συνεισφέρει
στη µεγαλύτερη προσέλκυση επενδύσεων κατά 15%. 

Παράλληλα µόνο από το Ταµείο Ανάκαµψης, το νέο ΕΣΠΑ και
το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης αναµένεται να εισρεύσουν
στην ελληνική οικονοµία εντός του 2024 επενδυτικοί πόροι
ύψους 12,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Και καλό είναι εδώ να σηµει-
ώσουµε αυτό που ήδη στην επιτροπή ανέφερε ο Υπουργός κ.
Παπαθανάσης, ότι µέχρι σήµερα έχουν υπογραφεί διακόσια σα-
ράντα οκτώ επενδυτικά σχέδια προϋπολογισµού 9,5 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, εκ των οποίων το 47%, δηλαδή, τα εκατόν δεκαέξι
αφορούν µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεγέθυνση της ελληνικής οι-
κονοµίας αποδίδει οφέλη, που κύριο µέληµα της Κυβέρνησής
µας είναι να διαχέονται και να επιστρέφουν στην ελληνική κοινω-
νία µε τρόπο δίκαιο και αποτελεσµατικό. Η µεγέθυνση του ΑΕΠ
σηµαίνει αύξηση δυνατοτήτων παρέµβασης σε κρίσιµους τοµείς
του κυβερνητικού µας σχεδιασµού. Πιο συγκεκριµένα σηµαίνει
ενίσχυση του τοµέα της υγείας µε αύξηση των πιστώσεων κατά
900 περίπου εκατοµµύρια ευρώ και ειδικά στις επιχορηγήσεις
των νοσοκοµείων αύξηση κατά 481 εκατοµµύρια ευρώ, περίπου
20%. 

Σηµαίνει αύξηση των πιστώσεων στον τοµέα της παιδείας κατά
421 εκατοµµύρια ευρώ. Σηµαίνει δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις
ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ που ενισχύουν το εισόδηµα,
κυρίως, των χαµηλοσυνταξιούχων και των χαµηλόµισθων. Σηµαί-
νει ότι επανέρχονται οι παγωµένες από το 2012 τριετίες των µι-
σθωτών. Σηµαίνει αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων
υπαλλήλων, αυξήσεις στο αφορολόγητο για οικογένειες µε παι-
διά, αυξήσεις στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, αλλά και οικο-
νοµική δυνατότητα για έκτακτα µέτρα που αντιµετωπίζουν
έκτακτες προκλήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, η ελληνική Κυβέρνηση αλλά και όλοι εµείς, η κοινο-
βουλευτική οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, παραµένουµε
προσηλωµένοι στην ενδυνάµωση της ελληνικής οικονοµίας µέσα
σε ένα πραγµατικά αντίξοο διεθνές περιβάλλον. Μιλώντας πάντα
την γλώσσα της αλήθειας, χωρίς συµβιβασµούς στο µεταρρυθ-
µιστικό µας έργο ακόµα και αν αυτό συνεπάγεται πολιτικό κό-
στος, µε θάρρος να διορθώνουµε και τις παραλείψεις µας και τα
λάθη µας και κυρίως µε την ενσυναίσθηση ότι αποµένουν ακόµα
πολλά να γίνουν για την Ελλάδα που οραµατιζόµαστε.

Αλλά κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πίστη µας στις δυνατό-
τητες της πατρίδας και των συµπολιτών µας είναι ριζωµένη βαθιά
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σε όλες τις πολιτικές µας, πολιτικές που αφορούν το σύνολο της
ελληνικής κοινωνίας χωρίς αποκλεισµούς, µε όρους ισότητας και
αλληλεγγύης. Και θα τα καταφέρουµε. Με την στήριξη της ελλη-
νικής κοινωνίας θα καταφέρουµε να φέρουµε την Ελλάδα στη
θέση που της αξίζει, στην κορυφή.

Και η σηµερινή οικονοµική κατάσταση, όπως απεικονίζεται
στον προϋπολογισµό, στέλνει ένα καθαρό, πολύ καθαρό µήνυµα
τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό ότι η Ελλάδα κάθε
χρόνο γίνεται πιο δυνατή πιο ισχυρή. Γιατί κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ισχυρή οικονοµία σηµαίνει ισχυρή Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
την κ. Σούκουλη για την οικονοµία στο χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, κ. Γιώργος Καραµέρος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024

είναι ένας προϋπολογισµός σαφάρι για τους µικροµεσαίους,
τους ελεύθερους επαγγελµατίες και γενικά τη µεσαία τάξη. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κυνηγά οριζόντια κάθε µορφή
εισοδήµατος. Προβλέπεται εκτόξευση των εσόδων από τους έµ-
µεσους φόρους στα 29 δισεκατοµµύρια ευρώ µε όπλο την ακρί-
βεια και τον πληθωρισµό της απληστίας που αυξάνεται
υπερκέρδη των λίγων αλλά και τα έσοδα από τους έµµεσους φό-
ρους.

Είστε η Κυβέρνηση -και το είδαµε τις τελευταίες ηµέρες ανά-
γλυφα- που εξυπηρετεί και διαφηµίζει συγκεκριµένα σουπερµάρ-
κετ, γράφει κατά παραγγελία των funds και των τραπεζών τους
νόµους, εξυπηρετεί τους παρόχους, τους παραγωγούς ενέρ-
γειας και τα διυλιστήρια και αυτοί µε τη σειρά τους σας εξασφα-
λίζουν επικοινωνιακή ασυλία παρουσιάζοντας τους πολίτες µέσα
από τα µέσα που ενισχύουν µια φιλοκυβερνητική πραγµατικό-
τητα.

Και µια που µιλάµε για ενέργεια, αυτές τις γιορτές στην αρχή
του χρόνου οι υπόλοιποι θα συζητούν σε ποιο τιµολόγιο θα δια-
λέξουν να υπαχθούν, το πράσινο, το κόκκινο, το µπλε. Όλα αυτά
την ώρα που σήµερα συνεδρίαζε το διοικητικό συµβούλιο της
ΔΕΗ -και καλό είναι να το µάθουν οι πολίτες- και τα µη εκτελε-
στικά µέλη του διοικητικού συµβουλίου αποφάσισαν να δώσουν
στον εαυτό τους 35.000 ευρώ µπόνους το χρόνο συν 1.000 ευρώ
για κάθε συνεδρίαση ευρώ µε όριο τις είκοσι συνεδριάσεις το
χρόνο. Δηλαδή µε είκοσι συνεδριάσεις έχουµε 20.000 ευρώ και
35.000 ευρώ µπόνους το χρόνο, µας κάνει 55.000 ευρώ. 

Και επειδή προηγήθηκε µια χρονιά -γιατί έκανε ο κ. Σκυλακά-
κης µια αναδροµή, έφυγε ο κ. Χατζηδάκης, όταν ήταν Υπουργός
ο κ. Χατζηδάκης ξεκίνησε όλο αυτό- µε τα υπερκέρδη του 1,3
δισ. τουλάχιστον, η ΔΕΗ µπόρεσε να επενδύσει αγοράζοντας τη
ρουµανική ΔΕΗ, την ENEL, ή τον «ΚΩΤΣΟΒΟΛΟ» ή διάφορες
άλλες επενδύσεις όχι από το υστέρηµα του ελληνικού λαού,
αλλά από αυτόν τον πληθωρισµό της απληστίας που στην προ-
κειµένη περίπτωση σε ό,τι αφορά την ενέργεια είναι µια ληστρική
επιδροµή στο εισόδηµα κάθε νοικοκυριού. 

Γενικό συµπέρασµα; Ανάπτυξη και πλούτος για λίγους, ξερο-
κόµµατα και φρούδες ελπίδες για τους πολλούς. Το 0,7% των
πολιτών έχει το 46% των τραπεζικών καταθέσεων. Επαναλαµ-
βάνω το 0,7% των πολιτών έχουν το 46% των τραπεζικών κατα-
θέσεων!

Ο προϋπολογισµός παράγει ανισότητες. Κάνετε τις χαµηλότε-
ρες κατά κεφαλήν δαπάνες για την υγεία, 40% κάτω από τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο. 

Και θα µιλήσω για την ανατολική Αττική. Έλεγε ο κ. Μητσοτά-
κης τον περασµένο Μάιο: «Ξέρω ότι κάπου στην ανατολική Ατ-
τική χρωστάµε ένα νοσοκοµείο». Στο Λαύριο το έλεγε, για να
βγάλει την υποχρέωση, ενώ δεν προγραµµατίζει ο κ. Μητσοτά-
κης τίποτα γι’ αυτό. Την ίδια ώρα τα κέντρα υγείας, όχι µόνο πα-
ραµένουν υποστελεχωµένα, αλλά αποψιλώνονται κιόλας, για να
καλύψουν τρύπες στα νοσοκοµεία. Στην ανατολική Αττική ζούµε
και εργαζόµαστε πάνω από ένα εκατοµµύριο άνθρωποι και σε
πολλές περιοχές αναγκαζόµαστε να διανύσουµε σαράντα και πε-
νήντα χιλιόµετρα για να λάβουµε ιατρική φροντίδα. 

Ενισχύετε, επίσης, την κρίση στέγης. Πάνω από το 40% του ει-
σοδήµατος των νοικοκυριών απαιτούν τα έξοδα στέγασης. Το
85% των ηλικιών µεταξύ δεκαοκτώ έως είκοσι εννέα ετών ζει µε
τους γονείς του. Εσείς, όµως, προβλέπετε στον προϋπολογισµό,
από το Ταµείο Ανάκαµψης για τα προγράµµατα στέγασης, µόνο
1,3 εκατοµµύριο ευρώ, την ώρα που η Πορτογαλία διαθέτει, αντ-
λεί 2,7 δισεκατοµµύρια και η Ισπανία 1 δισεκατοµµύριο. 

Φέρνω πάλι παράδειγµα την περιφέρεια, τους πολίτες της
οποίας έχω την τιµή να εκπροσωπώ, την Ανατολική Αττική. Στις
τουριστικές µας περιοχές οικογένειες µε δύο παιδιά δεν µπο-
ρούν να βρουν σπίτι να νοικιάσουν. Ενοίκια και τιµές ακινήτων
απλησίαστα για µια µέση ελληνική οικογένεια, χωρίς καµµία ου-
σιαστική στεγαστική πολιτική. 

Θέλω σύντοµα να αναφερθώ, λόγω αρµοδιότητας κοινοβου-
λευτικού τοµέα και στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, ο οποίος αποτυπώνει σοβαρά κενά
σχεδιασµού της προηγούµενης τετραετίας, αλλά και µια σηµε-
ρινή έλλειψη ολοκληρωµένης στρατηγικής. Άκουσα προσεκτικά
τον Υπουργό κ. Παπαστεργίου να απαριθµεί έργα και αυτό είναι
ουσιαστικά που συνοδεύει την εικόνα της Κυβέρνησης σε αυτόν
τον τοµέα. Δηµοπρατεί έργα -που έχουν προβλήµατα βέβαια, και
θα τα πούµε στη συνέχεια- και αποσπασµατικά, όπως σε όλες τις
δηµόσιες πολιτικές, προβάλλει τον gov.gr ως το ήµισυ της ψη-
φιακής µετάβασης της χώρας, µία θετική εξέλιξη του front desk,
µε σοβαρές ελλείψεις, όµως, στο back office και τις υποδοµές. 

Είµαστε πολύ πίσω και πρέπει να είµαστε ειλικρινείς µε τους πο-
λίτες. Η πρόσφατη έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αποδει-
κνύει ότι είµαστε ουραγοί στις ψηφιακές υποδοµές, στον
µετασχηµατισµό των επιχειρήσεων και στην ψηφιοποίηση των δη-
µοσίων υπηρεσιών, όπως και η τελευταία σχετική έκθεση του
ΟΟΣΑ είναι αποκαρδιωτική. Τα ίδια αποτυπώνονται και στον δείκτη
ψηφιακής οικονοµίας και κοινωνίας για το 2022, όπου βρισκόµα-
στε τρίτοι από το τέλος πριν τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία. 

Το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας προβλέπει 7
δισεκατοµµύρια ευρώ έργα ψηφιακού µετασχηµατισµού. Η
απορροφητικότητα που έχετε να επιδείξετε είναι εξαιρετικά χα-
µηλή. Ακόµα και οι εννέα εταιρείες στις οποίες, κύριε Υπουργέ,
καταλήγει το 75% των πόρων παραπονιούνται για την αναποτε-
λεσµατικότητα της Κυβέρνησης. Μνηµείο καθυστερήσεων η ει-
δική υπηρεσία συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης, που έχετε
συστήσει στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, η
ΕΥΣΤΑ, όπου προσθέτει επιπλέον γραφειοκρατία στα έργα, σε
ένα πραγµατικό βασίλειο της γραφειοκρατίας που έχει δηµιουρ-
γηθεί, µε τα έργα να µην προχωρούν και τον κίνδυνο, ρεαλιστικός
πια, να χαθούν πόροι, γιατί τα έργα θα προχωρήσουν, αλλά θα
χαθούν πόροι από το Ταµείο Ανάκαµψης αν δεν τηρηθούν τα
ορόσηµα, µε αποτέλεσµα να επιβαρυνθεί µεσοπρόθεσµα το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το Εθνικό Ταµείο.

Κυβερνοασφάλεια, βασική προϋπόθεση στον ψηφιακό µετα-
σχηµατισµό. Την περιµένουµε. Από τον Δεκέµβριο του 2020 που
ανακοινώσατε την εθνική στρατηγική κυβερνοασφάλειας ελάχι-
στα έχουν γίνει, οι κυβερνοεπιθέσεις συνεχίζονται. Τα κονδύλια
είναι λίγα, συγκριτικά µε την πρόκληση των κινδύνων και των
απωλειών ευαίσθητων δεδοµένων, όπως και το ανθρώπινο δυνα-
µικό της αντίστοιχης διεύθυνσης του Υπουργείου. Κρίσιµα έργα
όπως το «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ», το σύστηµα ηλεκτρονικής διακίνησης εγ-
γράφων, οι υποδοµές υπερυψηλής ευρυζωνικότητας, που βρί-
σκονται στους στόχους της ψηφιακής πυξίδας 2030 και στους
σχετικούς δείκτες αξιολόγησης της Ελλάδας καθυστερούν, γιατί
εσείς το µόνο που κάνετε είναι να κλωνοποιείτε τις πλατφόρµες
και αυτό το παρουσιάζετε σαν επανάσταση. 

Οµνύετε στην επιχειρηµατική ανταγωνιστικότητα, αλλά µε
έναν τρόπο την υπονοµεύετε. Πώς να ακολουθήσουν -για να γυ-
ρίσω στη µεγάλη εικόνα- οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις µε
ένα από τα πιο υψηλά κόστη υπηρεσιών ευρυζωνικότητας και τη-
λεπικοινωνιών στη χώρα µας; Και όλοι όσοι µας βλέπουν από το
σπίτι αυτή την ώρα, το κινητό τους, το κινητό µας, ακόµη και η
χρήση αυτού του κινητού κοστίζει 65% ακριβότερα από τον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Είναι ηχηρή, επίσης, η απουσία πόρων από τον προϋπολογι-
σµό για την τεχνητή νοηµοσύνη, όπως ηχηρή είναι και η απουσία
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σας από κάθε διεθνή εξέλιξη τόσο για την τεχνητή νοηµοσύνη
όσο και για την κλιµατική κρίση, για την οποία πάρθηκαν δειλές,
αλλά σηµαντικές αποφάσεις, στην πρόσφατη COP στα Ηνωµένα
Αραβικά Εµιράτα. Και εσείς περιοριστήκατε σε ρόλο θεατή.
Όπως απούσα ήταν η Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, και στο Μπλέτσλεϊ
της Αγγλίας πριν λίγες εβδοµάδες στην πρώτη διακήρυξη των
κρατών για το θεσµικό πλαίσιο που πρέπει να διέπει την τεχνητή
νοηµοσύνη. 

Ακούστηκαν και για την ΕΡΤ. Η αλήθεια είναι ότι γνωρίζει
δόξες. Οφείλουµε να το παραδεχτούµε, κύριε Υπουργέ, που ανα-
φερθήκατε στους πόρους, καθώς κάνετε προσλήψεις και αναθέ-
σεις σε ρυθµούς δεκαετίας 1980 και 1990. Εσείς που την είχατε
κλείσει, εσείς που λέγατε να κοπεί το τέλος που πληρώνουν οι
πολίτες, έχετε ξαναρχίσει το πάρτι. Αυτή είναι η πραγµατικότητα
και για την ΕΡΤ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός στη γενική
του κατεύθυνση δεν δείχνει πως µπορεί να στηρίξει την κοινωνική
συνοχή, να διορθώσει αδικίες και να στηρίξει την υγιή και βιώ-
σιµη ανάπτυξη. Για όλους τους παραπάνω λόγους τον καταψη-
φίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Καραµέρο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Αθανάσιος Ζεµπίλης.
Ορίστε, κύριε Ζεµπίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-

γισµός του 2024 αναµένεται να εκτελεστεί σε ένα δυσµενές διε-
θνές περιβάλλον, καθώς η παγκόσµια οικονοµία από τις αρχές
του 2020 δέχεται το ένα πλήγµα µετά το άλλο. Η πανδηµία του
κορωνοϊού,η αναζωπύρωση του πληθωρισµού, οι πόλεµοι σε Ευ-
ρώπη και Μέση Ανατολή, τα υψηλά επιτόκια, η ενεργειακή και
κλιµατική κρίση συνθέτουν την τέλεια «καταιγίδα». Μια «καται-
γίδα» που βυθίζει σε ύφεση την παγκόσµια οικονοµία και σε πε-
ριδίνηση κραταιές οικονοµίες -όπως της Γερµανίας- που αδυ-
νατεί έγκαιρα να ψηφίσει τον προϋπολογισµό του 2024. 

Την ίδια στιγµή βλέπουµε τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης,
ακόµα και τους πιο αυστηρούς, να αναβαθµίζουν ο ένας µετά τον
άλλον την αξιοπιστία της χώρας και να επιβραβεύουν την οικο-
νοµική πολιτική της Κυβέρνησης, µια πολιτική διαρθρωτικών µε-
ταρρυθµίσεων, που συνδυάζει την κοινωνική ευαισθησία και τη
δηµοσιονοµική ευθύνη. Αποδεικνύεται έτσι ότι η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη έθεσε τις βάσεις για µια ισχυρή, ακµά-
ζουσα και ανθεκτική σε µελλοντικούς κινδύνους οικονοµία.

Έτσι, παρά τη διεθνή ύφεση, ο ρυθµός ανάπτυξης στη χώρα
µας για το 2024 θα είναι υψηλότερος κατά τουλάχιστον 1,7 πο-
σοστιαίες µονάδες σε σύγκριση µε τον µέσο όρο της Ευρωζώ-
νης. Βάσει αυτής, το πραγµατικό ΑΕΠ του 2024 αναµένεται να
ανέλθει στο µεγαλύτερο ύψος της περιόδου µετά το 2010. Ση-
µαντική συµβολή σε αυτό έχουν οι επενδύσεις, που αναµένεται
να αυξηθούν κατά 7,1 κατά το τρέχον έτος και ακόµα περισσό-
τερο κατά 15,1 το 2024. Αυτό θα επιτευχθεί µε έναν συνδυασµό
ιδιωτικών και δηµόσιων επενδύσεων, συµπεριλαµβανοµένων των
αυξηµένων κονδυλίων από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Είναι γεγονός ότι οι δηµόσιες επενδύσεις αποτελούν ένα από
τα σηµαντικότερα εργαλεία άσκησης αναπτυξιακής πολιτικής
µιας κυβέρνησης. Είναι σηµαντικό, λοιπόν, ότι εντός του 2024
αναµένεται να εισρεύσουν επενδυτικοί πόροι ύψους 12,2 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή 8,6 δισεκατοµµύρια από το ΕΣΠΑ
και το ΠΔΕ και 3,6 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας. 

Ιδιαίτερη αξία έχει, µάλιστα, ότι στο ΕΣΠΑ 2021-2027 ενισχύον-
ται οι περιφέρειες της χώρας µε 8,1 δισεκατοµµύρια, έναντι 5,9
δισεκατοµµυρίων της προηγούµενης προγραµµατικής περιόδου.
Έχουµε, δηλαδή, µια γενναία αύξηση της περιφερειακής στήρι-
ξης κατά 37%. Μάλιστα, στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας
έχουµε ακόµη µεγαλύτερη αύξηση της τάξης του 108,8%, δη-
λαδή από τα 210 εκατοµµύρια ευρώ πάµε στα 403 εκατοµµύρια

ευρώ. 
Αντίστοιχα, στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, στο Πε-

ριφερειακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, θα δαπανηθούν
πόροι κατά 80% υψηλότεροι σε σχέση µε το 2017-2019 και συ-
νολικά στο ΠΔΕ 2023-2025 έχει προϋπολογιστεί να δαπανηθούν
πόροι αυξηµένοι σε ποσοστό 100% σε σχέση µε την προαναφερ-
θείσα περίοδο, µια περίοδο όπου, δυστυχώς, αποτελούσε στρα-
τηγική επιλογή της τότε Κυβέρνησης ή υποεκτέλεση του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, προκειµένου να διευρύ-
νονται τα υπερπλεονάσµατα και αυτός ήταν ο πιο βαρύς φόρος
που πλήρωσε επί ΣΥΡΙΖΑ η ελληνική κοινωνία, ο φόρος από τα
έργα που δεν έγιναν ποτέ, ο φόρος της ανάπτυξης. 

Έτσι το 2024 θα έχουµε και νέες µεγάλες επενδύσεις για τον
εκσυγχρονισµό του κράτους, τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, την
πράσινη µετάβαση, τη δίκαιη και ισόρροπη περιφερειακή ανά-
πτυξη, ένα ολιστικό πρότζεκτ που µεταβάλλει την εικόνα της εγ-
κατάλειψης, ιδιαίτερα στις πιο αδικηµένες και µειονεκτικές
περιοχές. 

Στο πλαίσιο αυτό και η Εύβοια, ο τόπος µου, βγαίνει από την
ιδιότυπη αποµόνωση στην οποία είχε καταδικαστεί από την έλ-
λειψη υποδοµών προσβασιµότητας. Το έργο της παράκαµψης
Χαλκίδας - Ψαχνών προϋπολογισµού 210 εκατοµµυρίων ευρώ,
ένα όνειρο δεκαετιών, επιτέλους παίρνει σάρκα και οστά. Οι
µπουλντόζες ήδη ζεσταίνουν τις µηχανές τους για να ξεκινήσουν
να υλοποιούν από τις αρχές του 2024 το µεγαλύτερο έργο που
εκτελέστηκε ποτέ στον νοµό µας. Έτσι αναµένεται να παραδώ-
σουµε στις επόµενες γενιές ένα εµβληµατικής σηµασίας και
σπουδαιότητας έργο, ένα έργο που θα βελτιώσει την οδική
ασφάλεια και την ποιότητα ζωής των κατοίκων διανοίγοντας νέες
προοπτικές ανάπτυξης. 

Βλέπουµε έτσι ότι στα έργα, όχι στα λόγια, πυλώνας της κυ-
βερνητικής πολιτικής είναι η ενίσχυση της υπαίθρου, η άρση των
γεωγραφικών ανισοτήτων και η διάχυση του πλούτου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο παρών προϋπολογισµός είναι
εµβληµατικός όχι µόνο γιατί είναι ο πρώτος µετά από δεκατέσ-
σερα χρόνια µε αναβαθµισµένο το αξιόχρεο της χώρας όσο κυ-
ρίως γιατί συµβάλλει στην προσαρµογή της οικονοµίας, στις
µεγάλες προκλήσεις ενός αβέβαιου µέλλοντος, όπως η κλιµατική
κρίση, αλλά και οι δυσµενείς δηµογραφικές εξελίξεις. 

Είναι γνωστό ότι σε λιγότερο από δέκα χρόνια, το 2030, η
χώρα µας θα είναι η γηραιότερη στην Ευρώπη. Η EUROSTAT
εκτιµά ότι ο πληθυσµός της χώρας θα µειωθεί σχεδόν κατά ένα
εκατοµµύριο µέχρι το 2050 και κατά δύο εκατοµµύρια µέχρι το
2070. Ωστόσο, οι επιπτώσεις του δηµογραφικού είναι ήδη ορα-
τές. Είναι ορατές στην ερήµωση της υπαίθρου, στην απασχό-
ληση, την παραγωγικότητα, τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού
συστήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα ακόµα και διεθνείς οίκοι, όπως η «MOODY’S», αναδει-

κνύουν ως έναν από τους κορυφαίους περιορισµούς-κλειδιά για
την αξιολόγηση της Ελλάδας το δηµογραφικό της προφίλ. Δεν
υπάρχει αµφιβολία ότι οι χώρες που θα ξεπεράσουν το πρό-
βληµα της γήρανσης και της υπογεννητικότητας θα αναδειχθούν
και µε τη βοήθεια της τεχνολογίας σε κυρίαρχες δυνάµεις του
πλανήτη. Διαφορετικά κινδυνεύουν να µετατραπούν σε παρίες
και να κυριαρχηθούν από ισχυρότερους γείτονες. 

Οι επιπτώσεις του δηµογραφικού συνεπώς είναι άµεσες στην
εθνική µας υπόσταση και κυριαρχία, στη δηµιουργία πλούτου,
στην ευηµερία των µελλοντικών, αλλά και των σηµερινών συντα-
ξιούχων και σίγουρα στην ανάπτυξη και την πρόοδο της χώρας.
Υπό την έννοια αυτή, η αντιµετώπιση του δηµογραφικού αποτε-
λεί ένα εθνικό πρόταγµα, ένα υπαρξιακό στοίχηµα για το µέλλον
του µείζονος ελληνισµού και ως ένα τέτοιο κορυφαίο διακύβευµα
θα πρέπει άµεσα να απαντηθεί.

Υπερψηφίζουµε τον προϋπολογισµό του 2024 ως έναν προ-
ϋπολογισµό ελπίδας, στον οποίο προσβλέπουν όλες οι κοινωνι-
κές οµάδες και ιδιαίτερα οι πιο ευάλωτοι συµπολίτες µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
και κλείνουµε τον πέµπτο κύκλο µε τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ -
Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Απόστολο Πάνα, ενώ στη συνέχεια
τον λόγο θα πάρει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας, ο κ. Τριαντόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, το 2024 προβλέπεται να είναι ακόµα µια
δύσκολη χρονιά τόσο για τους πολίτες όσο και για τις επιχειρή-
σεις, αφού οι υψηλές τιµές ενέργειας, ο πληθωρισµός, η υπερ-
φορολόγηση, η γεωπολιτική αστάθεια, η µείωση της
αγοραστικής δύναµης των καταναλωτών αναµένεται να επιβρα-
δύνουν ακόµα περισσότερο την πραγµατική ανάπτυξη της οικο-
νοµίας. 

Και παρ’ ότι η Κυβέρνηση επικαλείται πάντα εξωγενείς παρά-
γοντες ως µόνιµη αιτία επιβάρυνσης των οικογενειακών προϋπο-
λογισµών θεωρώντας πάντα από τη µεριά της την ακρίβεια ως
αποτέλεσµα εισαγόµενων κρίσεων, η πραγµατική αιτία αυτής της
κατάστασης που βιώνουµε είναι η απραξία, η αναλγητικότητα, η
απροθυµία για λύσεις ουσίας, οι οποίες θα φέρουν αποτελέ-
σµατα για την πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας. 

Πριν ακριβώς από ένα χρόνο κατά τη συζήτηση του προϋπο-
λογισµού του 2023 οι προβλέψεις ότι ο πληθωρισµός αναµένεται
να παραµείνει υψηλός, ακόµα και πάνω από 7%, δυστυχώς επι-
βεβαιώθηκαν µε τον χειρότερο τρόπο. Οι άστοχες και πειραµα-
τικές πρακτικές της Κυβέρνησης µε όλες τις ευρηµατικές
µορφές των pass αποδείχτηκαν, όπως επανειληµµένα προβλέ-
παµε και τονίζαµε, άκαρπες και ανίκανες να ισοσκελίσουν είτε να
µειώσουν δραστικά τις απώλειες των εισοδηµάτων των νοικοκυ-
ριών και των επιχειρήσεων. Αυτή τη στιγµή τόσο τα νοικοκυριά
όσο και οι επιχειρήσεις βιώνουν έναν οικονοµικό γολγοθά. 

Ας δούµε, όµως, πραγµατικά το τι συµβαίνει στην ελληνική κοι-
νωνία µε αριθµούς. Οι Έλληνες έκλεισαν το 2022 µε αγοραστική
δύναµη κατά 18,2% χαµηλότερη από το 2000 µπροστά µόνο από
την Ιταλία και την Ισπανία. Όλες οι άλλες χώρες είχαν θετικό πρό-
σηµο. Ο πληθωρισµός τροφίµων συνεχίζει να είναι σταθερά
πάνω από 10% και ο δεύτερος υψηλότερος στην Ευρώπη. Το πο-
σοστό αποταµίευσης των Ελλήνων το 2022 ήταν αρνητικό έναντι
αποταµίευσης 12,7 κατά µέσο όρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Η
ελληνική αγορά ηλεκτρισµού το 2023 είναι η τέταρτη ακριβότερη
στην Ευρώπη, σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία. Οι
Έλληνες συνεχίζουν να καταβάλουν στον κρατικό προϋπολογι-
σµό τους δεύτερους πιο υψηλούς φόρους κατανάλωσης του
ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά, ενώ έχουµε τη
δεύτερη χειρότερη επίδοση µετά τη Βουλγαρία ως προς τον κίν-
δυνο φτώχειας ή κοινωνικού αποκλεισµού µε το 26,3% του πλη-
θυσµού της χώρας να κινδυνεύει µε φτωχοποίηση. Στην ουσία,
δηλαδή, κινδυνεύει ένας στους τέσσερις Έλληνες. 

Σε όλα αυτά έρχονται να προστεθούν και τα φορολογικά
έσοδα όπου είναι το σφράγισµα της κυβερνητικής επιτυχίας.
Ήρθε, λοιπόν, µε την ψήφιση ενός νέου φορολογικού νοµοσχε-
δίου, που θα εφαρµοστεί το 2024 ως παγκόσµια πρωτοτυπία
αναδροµικά για το 2023 αγνοώντας και αυτό τις πραγµατικές
ανάγκες της βιώσιµης οικονοµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας έλαβε συγχρόνως
σηµαντική βοήθεια από την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρω-
ζώνη, τα κεφάλαια από το Ταµείο Ανάκαµψης και άλλες ευρω-
παϊκές χρηµατοδοτικές πηγές, ενώ οι τράπεζες λόγω των
προγραµµάτων ποσοτικής χαλάρωσης από την Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα βρέθηκαν µε άπλετη και φθηνή ρευστότητα, η
οποία, όµως, δεν κατέληξε οµοιόµορφα στην ελληνική αγορά και
στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Έτσι, το 2024 που συζητάτε
τώρα στις Βρυξέλλες και µε την επαναφορά του Συµφώνου Στα-
θερότητας, οι έκτακτες εξωτερικές πηγές χρηµατοδότησης θα
στερέψουν σταδιακά, ενώ ο πρόσθετος εσωτερικός δανεισµός
θα προσεγγίσει τα όριά του. 

Παρ’ ότι, λοιπόν, η Κυβέρνηση έχει στη διάθεσή της το µεγα-
λύτερο χρηµατοδοτικό πακέτο µε τους πόρους του Ταµείου Ανά-
καµψης και του ΕΣΠΑ, δυστυχώς τους διαχειρίζεται σε όφελος
συγκεκριµένων συµφερόντων και όχι των πραγµατικών αναγκών
και της οικονοµίας. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που τίθεται είναι: Πώς το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης καταλήγει σε ταµείο ενίσχυσης µεγαλοεπιχειρηµατιών µε εγ-
γυητές του δηµοσίου;

Ως τοµεάρχης τώρα Υποδοµών και Μεταφορών του ΠΑΣΟΚ,
θεωρώ ότι οι µεγάλες ανάγκες για βασικές υποδοµές στη χώρα
µας µετατίθενται για άγνωστους λόγους και αιτίες σε απροσδιό-
ριστο χρονικό ορίζοντα. Ακόµα και στις πληγείσες περιοχές της
Θεσσαλίας και των Τρικάλων που βρέθηκε όλη η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα την προηγούµενη εβδοµάδα διαπιστώσαµε ότι δεν
υφίσταται κάποιος συγκεκριµένος σχεδιασµός, ενώ έχουν περά-
σει αρκετοί µήνες από τη µεγάλη αυτή καταστροφή. 

Παράλληλα, οι κρίσιµες υποδοµές, όπως είναι τα αντιπληµµυ-
ρικά έργα που απαιτούνται, φαίνεται ότι το προηγούµενο χρονικό
διάστηµα δεν είχαν υλοποιηθεί, όπως έπρεπε, ενώ γενικότερα οι
υποδοµές φαίνεται να µην έχουν ένα συγκεκριµένο εθνικό σχε-
διασµό. Όσον αφορά τώρα τα έργα που γίνονται, όπως το «fly-
over» στη Θεσσαλονίκη, φαίνεται ότι δεν έχει επιµερίσει ή δεν
έχει εστιάσει, όπως πρέπει τα κυκλοφοριακά δεδοµένα και φαί-
νεται να είναι ένα έργο βεβιασµένο που αυτή τη στιγµή δηµιουρ-
γεί στην πόλη περισσότερα προβλήµατα από αυτά τα οποία έχει
να λύσει.

Η έλλειψη, λοιπόν, περιφερειακού σχεδιασµού, η απουσία έν-
ταξης σοβαρών µεγάλων παραγωγικών αναπτυξιακών έργων στο
Ταµείο Ανάπτυξης αποτυπώνεται και στην εκλογική µου περιφέ-
ρεια, στη Χαλκιδική. Δύο µεγάλα έργα, το φράγµα της Τρίγλιας
και το φράγµα του Χαβρία, που εγώ προσωπικά υποστήριξα από
αυτό το Βήµα είναι στάσιµα, χωρίς να γνωρίζουµε αυτή τη στιγµή
τον λόγο, ενώ υπάρχει χρηµατοδότηση. Επιπλέον, προγραµµα-
τικό πλαίσιο για τους λιµένες της Χαλκιδικής δεν υφίσταται, η δε
σύνδεση της βόρειας Χαλκιδικής µε την Εγνατία Οδό αποτελεί
ακόµη ζητούµενο, ενώ όσον αφορά το Σπήλαιο των Πετραλώνων,
η Κυβέρνηση µεταθέτει την επαναλειτουργία τους από χρόνο σε
χρόνο.

Στον πρωτογενή τοµέα οι παραγωγοί και οι κτηνοτρόφοι δεν
µπορούν να τα φέρουν πέρα µε τον υπερδιπλασιασµό του κό-
στους παραγωγής χωρίς ουσιαστική ενίσχυση, ενώ ο πραγµατι-
κός εµπαιγµός για τους ελαιοπαραγωγούς της Χαλκιδικής έγινε
ακόµη µια φορά το φετινό έτος µε την ακαρπία του 2023, όπου
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης δεν έκανε καν προσπάθεια
χρηµατοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση παρ’ όλες τις υπο-
σχέσεις που έδωσαν προεκλογικά τα στελέχη σας.

Τέλος, στην υγεία οι µεγάλες ανάγκες σε υγειονοµικό προσω-
πικό και υποδοµές κρύβονται κάτω από το χαλί στέλνοντας τους
πολίτες στον ιδιωτικό τοµέα, ενώ οι υπόλοιποι που δεν µπορούν
να τα φέρουν βόλτα και να πληρώσουν συστεγάζονται στις κρα-
τικές δοµές χωρίς να µπορούν να βρουν µια λύση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι, αποκωδικοποιώντας τη γενικότερη φιλοσο-
φία του σχεδίου προϋπολογισµού, πρέπει να πω ότι έχουµε τα
εξής συµπεράσµατα: Η βιωσιµότητα του δηµόσιου χρέους εξα-
σφαλίζεται εις βάρος της αγοραστικής δύναµης των ελληνικών
νοικοκυριών, η ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας οφείλεται
στην ιδιωτική κατανάλωση, στην ανάπτυξη του τουρισµού, ο πιο
άδικος φόρος της Νέας Δηµοκρατίας είναι ο φόρος του πληθω-
ρισµού που πληρώνεται ειδικά µετά το 2022 και ο προϋπολογι-
σµός παίρνει περισσότερα απ’ όσα επιστρέφει στα µικροµεσαία
νοικοκυριά. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής καταψηφίζει
τον προϋπολογισµό αυτό µε µια συγκεκριµένη πρόταση την
οποία έχει καταθέσει όλο αυτό το χρονικό διάστηµα και αφορά
τη διαφορετική κατανοµή των διαθέσιµων πόρων, την αναθεώ-
ρηση του ελληνικού σχεδίου του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας, τη σωστή και ισορροπηµένη κατανοµή, που αφορά
τον περιφερειακό σχεδιασµό της ανάπτυξης, την αναδιοργά-
νωση του κοινωνικού κράτους και την προτεραιότητα στην ενερ-
γειακή ασφάλεια και την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής.

Κυρίες και κύριοι, η χώρα µας δεν µπορεί πλέον να µείνει στά-
σιµη. Χρειάζεται ένα σύγχρονο, αξιόπιστο κράτος που θα λει-
τουργεί ως µοχλός ανάπτυξης, ενώ ταυτόχρονα θα παρεµβαίνει
και θα µετασχηµατίζει τις κοινωνικές ανισότητες έχοντας ως
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στόχο να γίνει η οικονοµία πιο ανθεκτική και πιο δυναµική, για να
υπάρξει πλέον η πραγµατική ανάπτυξη της αγοράς, ώστε να
προστατεύονται συγχρόνως και οι πιο ευάλωτοι.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Πάνα. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας κ. Τριαντόπουλος. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση επί του κρατικού
προϋπολογισµού είναι διαχρονικά µία από τις πιο ενδιαφέρου-
σες, αλλά και τις πιο ουσιαστικές στιγµές της Κυβέρνησης. Είναι
µία συζήτηση, που εστιάζει στα επιτεύγµατα της τρέχουσας χρο-
νιάς, αλλά και κυρίως στον σχεδιασµό της επόµενης.

Το 2023, λοιπόν, ένα έτος τεσσάρων εκλογικών Κυριακών, η
οικονοµία συνέχισε αταλάντευτα την πορεία που είχε χαραχθεί,
κάτι που κατάφερε παρά τη δύσκολη συγκυρία, παρά τις κρίσεις
και παρά τις φυσικές καταστροφές στο πλαίσιο της κλιµατικής
κρίσης.

Κυρίες και κύριοι, η κλιµατική κρίση είναι η νέα δυσµενής
πραγµατικότητα. Η Ελλάδα είναι στον πυρήνα αυτής της νέας
κλιµατικής πραγµατικότητας βιώνοντας συνεχώς τις αρνητικές
της επιπτώσεις, όπως είναι τα ακραία καιρικά φαινόµενα και οι
φυσικές καταστροφές που γίνονται όλο και πιο σφοδρές, όλο και
πιο τακτικές, όλο και πιο εκτεταµένες.

Σε αυτή τη νέα πραγµατικότητα η Κυβέρνηση ακολουθεί µία
στρατηγική πάνω σε τέσσερις πυλώνες: την εµπροσθοβαρή προ-
ώθηση της πράσινης ανάπτυξης ως πρώτο πυλώνα, τη δηµιουρ-
γία επί της ουσίας της πολιτικής προστασίας, την προώθηση της
διάστασης της ανθεκτικότητας στα έργα και τη δηµιουργία του
πλαισίου της κρατικής αρωγής.

Το πλαίσιο της κρατικής αρωγής είναι το νέο θεσµικό υπόβα-
θρο για την αποκατάσταση και στήριξη των περιοχών, που πλήτ-
τονται από φυσικές καταστροφές και πλέον έχει ενσωµατωθεί
στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

Η βασική µας φιλοσοφία είναι η αρωγή του κράτους να φτάνει
σε όσους τη δικαιούνται όσο πιο γρήγορα γίνεται. Και έχουµε πε-
τύχει αρκετά αυτά τα χρόνια. Φυσικά νοµίζω πως όλοι θα θέλαµε
να υπήρχε ένας µαγικός τρόπος, ώστε όσοι έχουν πληγεί από
µία φυσική καταστροφή να λάβουν άµεσα την αρωγή που δι-
καιούνται. Δυστυχώς, όµως, αυτός ο στιγµιαίος, ο µαγικός τρό-
πος δεν υπάρχει. Το µόνο που υπάρχει είναι η επίµονη και
συνεχής δουλειά για να επιταχύνεις τις διαδικασίες, χωρίς όµως
εκπτώσεις ούτε στο σκέλος της αποτελεσµατικότητας, αλλά
ούτε και στο σκέλος της δικαιοσύνης. Συνεχής δουλειά, αλλά και
συνεχής προσπάθεια βελτίωσης του πλαισίου. 

Πλέον υπάρχει η κρατική αρωγή, υπάρχει η πρώτη αρωγή, όταν
πριν από λίγα χρόνια, υπήρχε απλώς ένα κενό. Και αναφέροµαι σε
κάθε διάσταση της κρατικής αρωγής. Για παράδειγµα, προς τις
επιχειρήσεις, όπου η επιχορήγηση ήταν στο 30% της εκτιµηθείσας
ζηµιάς µε χρόνο ανταπόκρισης τα τρία, τέσσερα, ακόµα και πέντε
χρόνια µετά το φαινόµενο, αλλά και µε µέσο όρο διεκπεραίωσης
τις εκατόν εβδοµήντα πέντε επιχειρήσεις για την περίοδο 2016-
2019. Η κρατική αρωγή πλέον φτάνει στο 70% της εκτιµηθείσας
ζηµιάς µε χρόνο χορήγησης της προκαταβολής τις λίγες, κάποιες
εβδοµάδες και ολοκλήρωση τους επόµενους µήνες και µε ρυθµό
διεκπεραίωσης που απέχει παρασάγγας από ό,τι στο παρελθόν.
Το 2022 ανήλθε στις τεσσερισήµισι χιλιάδες επιχειρήσεις από τις
εκατόν εβδοµήντα πέντε που σας ανέφερα πριν. 

Άλλο παράδειγµα της κρατικής αρωγής είναι προς τις αγροτι-
κές εκµεταλλεύσεις, όπου η κρατική αρωγή απορρόφησε µεγάλο
µέρος των ζηµιών που είτε καλύπτονταν από τα παρωχηµένα
ΚΟΕ, τα παλιά ΠΣΕΑ, είτε δεν καλύπτονταν καθόλου. 

Άλλο παράδειγµα είναι προς τις κατοικίες, όπου η κρατική
αρωγή από το 60% της στεγαστικής συνδροµής το 2019, έχει
πλέον κατασταλάξει στο 80% και σε ορισµένες περιπτώσεις στο
100%.

Άλλο παράδειγµα είναι προς τα νοικοκυριά για την κάλυψη της
οικοσκευής, όπου παραλάβαµε ένα περιορισµένο σχήµα µόνο
για την κύρια κατοικία µε εισοδηµατικά κριτήρια και µε χορήγηση
µέσω των δήµων µετά από µήνες. Πλέον καλύπτεται και η δεύ-
τερη κατοικία, χωρίς να πιέζεται από τα εισοδηµατικά κριτήρια
και µάλιστα χορηγείται σε λίγες ηµέρες, καθώς εντάχθηκε και
αυτό στο σχήµα της πρώτης αρωγής.

Το σχήµα της πρώτης αρωγής ενεργοποιήθηκε άµεσα και στη
Θεσσαλία. Επιλέξαµε να µην αφήσουµε την υλοποίηση του µέ-
τρου της κάλυψης των ζηµιών για την οικοσκευή στους δήµους.
Επιλέξαµε να την αναλάβει το κεντρικό κράτος µέσα από την
πλατφόρµα της πρώτης αρωγής, αλλά και µε την πραγµατοποί-
ηση αυτοψιών. Άνοιξε άµεσα η πλατφόρµα και µέσα σε µία εβδο-
µάδα από την εκδήλωση του ακραίου φαινοµένου, περίπου
τεσσερισήµισι χιλιάδες νοικοκυριά έλαβαν περίπου 25 εκατοµ-
µύρια ευρώ.

Στην πρώτη αρωγή εντάχθηκαν, επίσης, και η στεγαστική συν-
δροµή και η επιχορήγηση για επιχειρήσεις, κτηνοτροφικές µονά-
δες και αγροτικές εκµεταλλεύσεις. 

Σε όλες τις περιπτώσεις οι καταβολές προχώρησαν και προ-
χωρούν µετά από ελέγχους, δηλώσεις ζηµιάς, διασταυρώσεις
και αυτοψίες. Μέχρι τώρα έχουν πραγµατοποιηθεί περίπου
τριάντα οκτώ χιλιάδες αυτοψίες και έλεγχοι. Έτσι, µέχρι σήµερα
έχουν καταβληθεί 133 εκατοµµύρια ευρώ προς περισσότερους
από τριάντα οκτώ χιλιάδες πληµµυροπαθείς. 

Και φυσικά το έργο συνεχίζεται και µάλιστα συνεχίζεται σε συ-
νεργασία µε όλα τα εµπλεκόµενα Υπουργεία. Έτσι, µέχρι το
τέλος του έτους, του 2023, εάν συνυπολογίσουµε τις αγροτικές
αποζηµιώσεις, τις επιχορηγήσεις προς τους εργαζόµενους, αλλά
και τις επιχειρήσεις που ακολουθούν, εκτιµάται ότι η άµεση ενί-
σχυση θα ξεπεράσει κατά πολύ τα 300 εκατοµµύρια ευρώ. Μι-
λάµε για περισσότερα από 300 εκατοµµύρια ευρώ προς δεκάδες
χιλιάδες νοικοκυριά, επιχειρήσεις και αγρότες µέσα σε περίπου
τρεισήµισι µήνες.

Ιστορικά, δεν έχει πραγµατοποιηθεί ξανά τέτοιο έργο άµεσης
ενίσχυσης, το οποίο βέβαια και συνεχίζεται. Άλλωστε, και αυτή
η φυσική καταστροφή, δυστυχώς, είναι η µεγαλύτερη που έχει
ιστορικά καταγραφεί.

Κυρίες και κύριοι, στο πλαίσιο του έργου της Κυβερνητικής
Επιτροπής Κρατικής Αρωγής δροµολογείται και η έκτακτη χρη-
µατοδότηση προς τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης για
την αποκατάσταση των ζηµιών. Η φιλοσοφία που ακολουθείται
είναι η έµφαση στην ανθεκτικότητα, αλλά και στη λελογισµένη
και χρηστή αξιοποίηση των διαθέσιµων δηµοσιονοµικών πόρων. 

Προς αυτή την κατεύθυνση µέσα στο δεύτερο εξάµηνο του
2023 έχουν εγκριθεί πόροι ύψους 145 εκατοµµυρίων ευρώ προς
τους ΟΤΑ, ενώ στο πλαίσιο της κυβερνητικής επιτροπής δροµο-
λογούνται πέραν των οριζόντιων και στοχευµένα µέτρα για κά-
ποια περιοχή ή για κάποιον κλάδο όπου υπάρχει ανάγκη. Και
φυσικά η κρατική αρωγή σε ορισµένες περιπτώσεις συνοδεύεται
και από τον σχεδιασµό και την υλοποίηση ειδικών προγραµµάτων
ανασυγκρότησης και ανάπτυξης, όπως γίνεται στη βόρεια Εύ-
βοια, στον Έβρο και σε άλλες περιοχές. Δίνουµε έµφαση συνε-
πώς και στην επόµενη µέρα, στην ανάπτυξη της περιοχής την
επόµενη µέρα. 

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας θα ήθελα να σταθώ σε δύο ση-
µεία. Το ένα σηµείο αφορά τη χρηστή αξιοποίηση των διαθέσι-
µων δηµοσιονοµικών πόρων. Δηλαδή παρ’ όλο που οι ανάγκες
αυξάνονται σε σχέση µε το παρελθόν, παρ’ όλο που τα εργαλεία
και τα µέσα κάλυψης διευρύνονται, η δηµοσιονοµική επίπτωση
δεν διογκώνεται ανάλογα κι αυτό διότι οι πόροι διοχετεύονται
εκεί που πρέπει, εκεί που υπάρχει ανάγκη. Φυσικά και οι απαι-
τούµενοι πόροι αυξάνονται, αλλά δεν αυξάνονται υπέρµετρα ή
όσο οι τάσεις προηγουµένων ετών θα ήθελαν να αυξάνονται. Πα-
ράλληλα, αξιοποιούνται οργανωµένα χορηγίες από ιδιώτες και
εξαντλείται κάθε µέσο ώστε οι ανάγκες να καλυφθούν από ευ-
ρωπαϊκούς πόρους. Κι εδώ η συνεισφορά του Πρωθυπουργού,
του Κυριάκου Μητσοτάκη, ήταν καταλυτική ώστε να εξασφαλι-
στούν 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ από την Ευρώπη για τη Θεσσα-
λία. Πρόκειται για ποσά στα οποία δεν µας έχει συνηθίσει η
Ευρώπη. Το αποτέλεσµα ήταν µέχρι τώρα να επιβαρύνεται κυ-
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ρίως µόνο ο ευρωπαϊκός προϋπολογισµός. Όσον αφορά, λοιπόν,
το εθνικό σκέλος, οι πόροι που έχουν προϋπολογιστεί στο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για το 2024 είναι διπλάσιοι από
ότι φέτος και φτάνουν τα 600 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο θέλω να σταθώ αφορά το πλαί-
σιο της κρατικής αρωγής, πλαίσιο που εξελίσσεται και βελτιώνε-
ται. Προς αυτή την κατεύθυνση δροµολογούνται µία σειρά από
παρεµβάσεις την επόµενη περίοδο. Η ψηφιακή αναβάθµιση της
κρατικής αρωγής είναι το πρώτο. Το δεύτερο είναι η ολοκλή-
ρωση της οργανωτικής ενοποίησης και αναβάθµιση των δοµών.
Το τρίτο είναι η διαµόρφωση των συνθηκών για την αξιοποίηση
της ιδιωτικής ασφάλισης. Τέταρτον η επικαιροποίηση του πλαι-
σίου της κρατικής αρωγής προς επιχειρήσεις, αλλά και αγροτι-
κές εκµεταλλεύσεις. Και τέλος, το πέµπτο σηµείο που
επιδιώκουµε και στοχεύουµε είναι ο εκσυγχρονισµός του πλαι-
σίου της στεγαστικής συνδροµής και της αρωγής προς τα νοι-
κοκυριά. Όλα αυτά είναι που θα µας επιτρέψουν να φθάσουµε
στα αποτελέσµατα πιο κοντά στον µαγικό τρόπο που όλοι θέ-
λουµε, που σας ανέφερα στην αρχή. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν, να εργαζόµαστε προσηλωµένοι στη φι-
λοσοφία µας. Η αρωγή του κράτους να φτάνει στους πολίτες που
τη δικαιούνται όσο πιο γρήγορα γίνεται. Το 2024, λοιπόν, θα είναι
ακόµη ένα έτος αλλαγών και µεταρρυθµίσεων, µεταρρυθµίσεων
που έχει ανάγκη η πατρίδα µας, µεταρρυθµίσεων που περιλαµ-
βάνονται στον προϋπολογισµό του 2024 τον οποίο και σας καλώ
να υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Τριαντόπουλο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν έχετε άλλο δι-

καίωµα, κύριε Κατρίνη. Είµαι υποχρεωµένος να τηρήσω αυτό που
ψηφίστηκε οµόφωνα όσον αφορά τη διαδικασία.

Μπαίνουµε στον έκτο κύκλο και τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Αθανάσιος Λιούτας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτησή

µας αυτές τις ηµέρες για τον προϋπολογισµό του 2024 θεµελιώ-
νεται πάνω σε συγκεκριµένα και αποφασιστικής σηµασίας πολι-
τικά και οικονοµικά ορόσηµα που κατακτήσαµε. 

Αρχικά, η ελληνική οικονοµία έχοντας αποκτήσει επενδυτική
βαθµίδα αλλάζει οριστικά σελίδα και βαδίζει µε τη στρατηγική
που χαράζουµε στον δρόµο της σταθερής προοπτικής και ανά-
πτυξης. Η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας εξηγεί µε βεβαι-
ότητα ότι η πολιτική της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη
είναι µια πολιτική που σεβόµενη τις θυσίες της ελληνικής κοινω-
νίας τα χρόνια της οικονοµικής κρίσης εργάζεται σκληρά και
προχωρά µε σύνεση και όραµα. Προχωρά προσελκύοντας επεν-
δύσεις και στηρίζοντας κάθε πολίτη. Προχωρά µπροστά και η πο-
ρεία ανάπτυξης αναγνωρίζεται και επιβραβεύεται. 

Επιπρόσθετα, σηµαντικό ορόσηµο, σαφέστατα, αποτελεί το
γεγονός ότι η ελληνική οικονοµία συνεχίζει να αποδεικνύεται ιδι-
αιτέρως ανθεκτική. Συγκεκριµένα, ο ρυθµός ανάπτυξης αναµέ-
νεται να ανέλθει σε 2,4% για το 2023 και σε 2,9% για το 2024. Η
Ελλάδα συνεχίζει να πετυχαίνει από τους υψηλότερους ρυθµούς
ανάπτυξης στην Ευρώπη και µάλιστα το 2023 κατέγραψε τον
τρίτο καλύτερο ρυθµό ανάπτυξης. Επιπρόσθετα, η ανεργία ανα-
µένεται να µειωθεί από το 11,2% το 2023 σε 10,6% το 2024. 

Επιπλέον, εξαιρετικής σηµασίας γεγονός είναι ότι συνεχίζει η
αύξηση των φορολογικών εσόδων µε τους φόρους να µην αυξά-
νονται, αλλά αντιθέτως να µειώνονται και οι υψηλοί ρυθµοί ανά-
πτυξης στην ελληνική οικονοµία αποτελούν την εξήγηση.
Συγκεκριµένα, καταγράφεται ότι το σύνολο των αµοιβών εξαρ-
τηµένης εργασίας παρουσιάζει αύξηση 7,6% το δεύτερο τρίµηνο
του 2023 έναντι του αντίστοιχου τριµήνου του 2022. 

Αυξάνονται οι µισθοί, χωρίς όµως να θίγεται η ανταγωνιστικό-
τητα της ελληνικής οικονοµίας. Αυτό πρόκειται για τρανταχτή
απόδειξη των προσεκτικότερη και στοχευµένων βηµάτων της οι-
κονοµικής µας πολιτικής. 

Ασφαλώς εντυπωσιακότατο ορόσηµο αποτελεί επιπλέον το

ρεκόρ των άµεσων ξένων επενδύσεων, καθώς και το γεγονός
πως ετησίως διαπιστώνεται αύξηση των εξαγωγών. Τα δεδοµένα
αυτά καθρεφτίζουν µε τον πλέον ξεκάθαρο τρόπο την πραγµα-
τικότητα της ουσιαστικής ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας της
ελληνικής οικονοµίας. 

Επίσης, εξαιρετικής σηµασίας πολιτική, µε καθοριστικό κοινω-
νικό αποτύπωµα, αποτελεί η δυναµική πολιτική µας πάνω στην
αύξηση του εισοδήµατος. Ειδικότερα, για το 2024 προβλέπονται
η αύξηση των µισθών και των συντάξεων, η άρση του παγώµατος
των τριετιών στους µισθωτούς, η αύξηση του αφορολόγητου
κατά 1.000 ευρώ για οικογένειες µε παιδιά, η αύξηση του επιδό-
µατος µητρότητας στους εννέα µήνες για ελεύθερες επαγγελ-
µατίες και αγρότισσες, η αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος, η µονιµοποίηση της απαλλαγής των πρώην δι-
καιούχων του ΕΚΑΣ από τη φαρµακευτική δαπάνη και η κατάρ-
γηση της µείωσης του 30% επί των συντάξεων για τους
απασχολούµενους συνταξιούχους. 

Ταυτόχρονα, προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης του εισοδή-
µατος µέσα σε ένα νοικοκυριό για τον Δεκέµβριο του 2023 προ-
βλέπονται επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης σε 2,3 εκατοµµύρια
συµπολίτες µας µε χαµηλά εισοδήµατα. Ενίσχυση 100 έως 200
ευρώ για περίπου επτακόσιους σαράντα χιλιάδες συνταξιούχους
µας µε προσωπική διαφορά. Προκαταβολή επιδόµατος θέρµαν-
σης για 1,2 εκατοµµύριο δικαιούχους. Διπλό Market Pass για τη
Θεσσαλία και τον Έβρο. Και φυσικά το Youth Pass για νέους δε-
καοκτώ και δεκαεννέα ετών. 

Την ίδια στιγµή, πάντοτε η πολιτική µας είναι αρωγός στήρι-
ξης, ενίσχυσης και αναβάθµισης της δηµόσιας υγείας και παι-
δείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ίδια στιγµή στεκόµαστε µε
τη δέουσα προσοχή και ενσυναίσθηση και διαχειριζόµαστε τις
συνέπειες που αφήνουν στο πέρασµά τους τα ακραία κλιµατο-
λογικά φαινόµενα, όπως οι πληµµύρες του Σεπτεµβρίου και στον
τόπο µου στη Θεσσαλία και στο Νοµό Τρικάλων. Η χρηµατοδό-
τηση για τα σχήµατα της πρώτης αρωγής για τις αγροτικές απο-
ζηµιώσεις, καθώς και για επισκευές ζηµιών, διασφαλίστηκε για
το 2023 µε την ψήφιση συµπληρωµατικού προϋπολογισµού συ-
νολικού ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ. Καθώς η κλιµατική
κρίση γεννά φαινόµενα σκληρά, µε απρόβλεπτες και ανεξέλεγ-
κτες συνέπειες για τις τοπικές µας κοινωνίες και για την οικονο-
µική ζωή ενός τόπου, προβλέπεται το εξής εξαιρετικά σηµαντικό.
Από το 2024 και εφεξής θα υπολογίζονται 600 εκατοµµύρια ευρώ
στο Εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ώστε να καλύ-
πτονται σε µόνιµη βάση οι δαπάνες κρατικής αρωγής έναντι φυ-
σικών καταστροφών. 

Ο αγώνας για την αποκατάσταση της Θεσσαλίας απαιτεί πολ-
λές και µεγάλες δυνάµεις, αντοχές και επιµονή στον στόχο για
το αποτέλεσµα. Από τη µία µέρα στην άλλη, σε ολόκληρες συ-
νοικίες και κοινότητες στον τόπο µου, στη Θεσσαλία µας, χάθη-
καν σπίτια, επιχειρήσεις και µέσα βιοπορισµού. Οι κτηνοτρόφοι
και οι αγρότες µας έχασαν ζώα, καλλιέργειες και τα µέσα παρα-
γωγής τους. Γενικότερα η ζωή στις πληγείσες περιοχές όπως τη
γνωρίζαµε δυστυχώς άλλαξε απροσδόκητα. 

Ο Πρωθυπουργός ήταν και είναι πάντα δίπλα µας και όλες οι
διαδικασίες έτρεξαν άµεσα. 

Ο αγώνας είναι µακρύς, αλλά για ακόµα µία φορά, από το
Βήµα της Βουλής και απευθυνόµενος στους συµπολίτες µου, σε
όσες και όσους επλήγησαν βαριά από τις θεοµηνίες που µας ση-
µάδεψαν, θα ήθελα να τονίσω ότι τον αγώνα αυτόν θα τον δώ-
σουµε µαζί µέχρι το τέλος. Η ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας
είναι χρέος µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ο προϋπολογισµός του 2024
έρχεται και βεβαιώνει την ανάπτυξη και τη στήριξη, διαχέει τη
ρεαλιστική αισιοδοξία και βεβαιώνει ότι η τροχιά της ελληνικής
οικονοµίας είναι τροχιά ανάπτυξης. 

Τα ευρωπαϊκά δεδοµένα είναι σαφή: Η ελληνική οικονοµία πο-
ρεύεται µε αξιώσεις και εµείς µπορούµε να στηρίζουµε ουσια-
στικά ολόκληρη την ελληνική κοινωνία. Στηρίζουµε την
οικογένεια, τη µητέρα, τους νέους, τους εργαζοµένους, τους
συνταξιούχους και όλες τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Θέτουµε ως µείζονα στόχο την αντιµετώπιση της φοροδιαφυ-
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γής, µε το βλέµµα στο όφελος που η πολιτική αυτή θα έχει σε
πραγµατικούς οικονοµικούς όρους για την κοινωνία µας. Την ίδια
στιγµή το κράτος, επί των ηµερών µας, έχει αναπτύξει και συνε-
χώς βελτιώνει µηχανισµούς διαχείρισης πρωτοφανών κλιµατο-
λογικών συνθηκών και αντιµετώπισης των συνεπειών που αυτές
προκαλούν και αφήνουν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Συνεχίζουµε µε γνώµονα την απόδοση, µε γνώµονα την επί-
δοση, µε στόχους την κοινωνική συνοχή και ευηµερία, µε στόχο
τη διάχυση του οικονοµικού οφέλους σε ολόκληρη την κοινωνία
και ειδικότερα εκεί όπου υπάρχει ανάγκη και χρειάζεται άµεση
παρέµβαση. Συνεχίζουµε αποδεικνύοντας ότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη, αξιόπιστα και δυ-
ναµικά, δίνει λύσεις απαντώντας σε όλα τα προβλήµατα. Ο διά-
λογος µε την κοινωνία, η ζωή µέσα στην κοινωνία είναι πάντοτε
το βασικότερο κοµµάτι της λύσης.

Σε αυτόν τον διάλογο είµαστε πάντοτε παρόντες, πάντοτε µαζί
µέσα στην κοινωνία για λύσεις σε όλα τα προβλήµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο. 

Συνεχίζουµε µε τον κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλο από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και µετά ακολουθεί ο κ. Παπασωτηρίου από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζήτηση του κρατικού προϋπολογισµού του 2024 και βέβαια

δεν είναι η πρώτη, και είµαστε βέβαιοι, ούτε η τελευταία φορά
που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρνει προς ψήφιση
έναν προϋπολογισµό ο οποίος είναι εκτός κοινωνικού αλλά και
οικονοµικού πλαισίου. 

Η έλευση της πανδηµίας και οι προκλήσεις για τη διαχείριση
και αντιµετώπιση του νέου κορωνοϊού σε παγκόσµιο επίπεδο
οδήγησαν και τους δυο άτεγκτους νεοφιλελεύθερους σε υπέρ-
µαχους της λειτουργίας της ελεύθερης αγοράς, δίχως κρατικές
παρεµβάσεις και ελέγχους, σε ειλικρινείς δηλώσεις παραδοχής
και οµολογίας της αδήριτης ανάγκης για ένα ισχυρό, αποτελε-
σµατικό και βιώσιµο δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Εσείς τότε µηρυκάζατε εξ ανάγκης αυτές τις διακηρύξεις του
Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας και των αξιωµατούχων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, αλλά στην πράξη αποδείξατε ότι όχι µόνο δεν
τις ασπάζεστε, αλλά τις απορρίπτετε. Κοινώς δεν µάθατε απο-
λύτως τίποτα από τα διδάγµατα της πανδηµίας, όχι επειδή είστε
ανεπίδεκτοι µαθήσεως, αλλά διότι εµφορείστε από τη νεοφιλε-
λεύθερη σχολή σκέψης. Πιστεύετε ότι η υγεία είναι απλώς ένα
καταναλωτικό αγαθό, ένα προϊόν, ένα εµπόρευµα και ότι πρέπει
να λειτουργεί και αυτή µε κριτήρια ιδιωτικής οικονοµίας, άρα
κέρδους. 

Αλλά τι να περιµένει κανείς από µια Κυβέρνηση, που η υγει-
ονοµική της ευαισθησία τελείωσε µε τη λήξη του lockdown, παρ’
όλο που έχουµε επιδηµικές και ενδηµικές εµφανίσεις του κορω-
νοϊού; 

Ωστόσο, σήµερα η ελληνική κοινωνία µαστίζεται από δύο
νέους ιούς, οι οποίοι δεν είναι καθόλου άγνωστοι και καθόλου
αόρατοι και σκοτεινοί. Αναφέροµαι στον ιό της ακρίβειας και του
παρατεταµένου πληθωρισµού, του πληθωρισµού της αισχροκέρ-
δειας, οι οποίοι εδώ και τουλάχιστον δύο χρόνια έχουν µειώσει
πολύ αισθητά την αγοραστική δύναµη των Ελλήνων και των Ελ-
ληνίδων. 

Δεν χρειάζεται να επικαλεστώ τα στοιχεία των ευρωπαϊκών και
διεθνών φορέων, που δείχνουν την Ελλάδα πρωταθλήτρια της
ακρίβειας και τους εγχώριους καταναλωτές στον πάτο της αγο-
ραστικής δύναµης. Η Ελλάδα αριστεύει στην αισχροκέρδεια,
στην καρτελοποίηση και στην ανυπαρξία ουσιαστικών µέτρων και
ελέγχων για να αντιµετωπιστεί η ακρίβεια και ο πληθωρισµός. 

Αυτή λοιπόν την παρατεταµένη κρίση εσείς την αγνοείτε εµ-
µονικά και καταθέτετε έναν προϋπολογισµό, ο οποίος και γενικά
αλλά και στο κοµµάτι της υγείας είναι εκτός τόπου και χρόνου,
εκτός ιστορικού πλαισίου. Δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν σας κανέναν

δείκτη κοινωνικής συνοχής, ανισότητας, φτώχειας και κοινωνικού
αποκλεισµού, απλούστατα διότι δεν σας ενδιαφέρει.

Στα της υγείας λοιπόν, η αύξηση της δηµόσιας δαπάνης σε
αυτόν τον προϋπολογισµό για την υγεία του 2024 δεν είναι αρκετή.
Παραµένει κάτω του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και
όχι µόνο αυτή η αυξησούλα δεν πρόκειται να ανατάξει το υπό κα-
τάρρευση ΕΣΥ, αλλά θα το παγιώσει σε µια λειτουργία ρελαντί,
προορισµένη να ικανοποιεί τις απολύτως στοιχειώδεις ανάγκες
υγείας των πολιτών, οι οποίοι θα ανακατευθύνονται άµεσα ή έµ-
µεσα στον ολοένα αυξανόµενο και διογκούµενο ιδιωτικό τοµέα, ο
οποίος φυσικά ευνοείται από την αποδυνάµωση του ΕΣΥ. 

Αυτό είναι το όνειρό σας, ένα ιδιωτικοποιηµένο σύστηµα
υγείας και από κάτω του ένα δίχτυ ασφαλείας στηριγµένο σε ένα
ΕΣΥ, που θα λειτουργεί µε σβηστές µηχανές όταν το χρειαστεί
κάποια κρίση. Η Ελλάδα αφιερώνει µόλις το 6,7% του ΑΕΠ της
στη δηµόσια δαπάνη για την υγεία, όταν ο µέσος όρος της Ευ-
ρωζώνης είναι 8,2%. Το ανέφερε την Τετάρτη και ο γενικός µας
εισηγητής κ. Παππάς. Αλλά και όσον αφορά τους πόρους του
Ταµείου Ανάκαµψης η Ελλάδα είναι δέκατη όγδοη στους είκοσι
ένα του πίνακα της Κοµισιόν σε ποσοστό δαπανών για την υγεία,
4,5% στα κονδύλια των εθνικών ταµείων στο Ταµείο Ανάκαµψης.

Και µετά περιµένει ο κ. Καραµέρος την υπόσχεση του Πρωθυ-
πουργού να γίνει νοσοκοµείο στην ανατολική Αττική. Από πού θα
γίνει, κύριοι Υπουργοί, και ενώ η δηµόσια δαπάνη είναι χαµηλή; 

Αντιθέτως, η ιδιωτική δαπάνη για την υγεία, δηλαδή πόσα χρή-
µατα δαπανούν τα νοικοκυριά για να καλύψουν τις ανάγκες
υγείας τους, είναι πολύ πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Συγ-
κεκριµένα ανέρχεται σε ποσοστό 35% της συνολικής δαπάνης
υγείας στην Ελλάδα, τη στιγµή που ο µέσος όρος στην Ευρω-
παϊκή Ένωση είναι 15,4%. Είναι απολύτως φυσιολογικό να κατα-
γράφεται κάτι τέτοιο, όταν οι πολίτες δεν έχουν πρόσβαση σε
προσιτές και ποιοτικές υπηρεσίες υγείας του ΕΣΥ, είτε διότι οι
υπηρεσίες δεν παρέχονται είτε διότι ο χρόνος αναµονής είναι
πολύ µεγάλος. 

Είναι µαθηµατικά βέβαιο ότι η ιδιωτική δαπάνη για την υγεία
στην Ελλάδα θα αυξηθεί. Αρκεί να ανοίξει κανείς τον τηλεοπτικό
του δέκτη και θα κατακλυστεί από διαφηµίσεις των ιδιωτικών
ασφαλιστικών εταιρειών για προϊόντα υπηρεσιών υγείας -θυµά-
στε παλιότερα που απαγορευόταν- εσχάτως και ασφάλισης -βά-
λαµε και άλλο παράθυρο- της κατοικίας και όλων των υπαρχό-
ντων. Σε κάθε κρίση βρίσκετε µια ευκαιρία και ανοίγετε ένα πα-
ράθυρο. 

Όσο µαραζώνει και συρρικνώνεται το ΕΣΥ τόσο επεκτείνεται
και µεγεθύνεται ο ιδιωτικός τοµέας υγείας, στον οποίον υποχρε-
ώνονται οι πολίτες να καταφεύγουν, όσοι φυσικά µπορούν. Διότι
δεν είναι λίγοι αυτοί που αφήνουν ανικανοποίητες τις ανάγκες
υγείας τους, µε οδυνηρές ατοµικές και κοινωνικές συνέπειες. 

Για να µην µιλήσουµε για το άρθρο αποανθρωποποίησης στο
ασφαλιστικό σύστηµα µε τον µη ενεργό ΑΜΚΑ. Και βέβαια θα
αποκλείει τους σύγχρονους Αγιάννηδες από την ιατροφαρµακευ-
τική περίθαλψη. Κι αν σήµερα λέτε ότι θα ναι κάποιοι του εξωτε-
ρικού και άλλοι, αύριο θα είναι οι άνεργοι, οι ανασφάλιστοι και
έχει συνέχεια. Είναι οι λεγόµενες καταστροφικές δαπάνες, ο κίν-
δυνος ο οποίος εξαναγκάζει ολοένα και περισσότερους συµπο-
λίτες µας να στερούνται σωστές υπηρεσίες υγείας, όταν και
όπου τις χρειάζονται. 

Ακόµη πιο ανησυχητικό είναι ότι σύµφωνα µε πολύ πρόσφατη
έκθεση της EUROSTAT, του 2022, το 16,7%, κύριε Πρόεδρε, των
Ελλήνων και των Ελληνίδων δεν είναι σε θέση να προβεί στις
απαραίτητες ιατρικές εξετάσεις. Είναι µια άλλη αρνητική πρωτιά
της χώρας. Το 17% των Ελλήνων δεν έχει πρόσβαση σε ποιοτικές
και προσιτές υπηρεσίες υγείας, όταν και όπου τις χρειάζεται, είτε
για οικονοµικούς λόγους, είτε λόγω µεγάλης απόστασης, είτε
χρόνου αναµονής. Ο µέσος όρος πάλι της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είναι 3,3%.

Η ίδια έκθεση τονίζει ότι εξίσου ανησυχητικό και ενδεικτικό των
συνεπειών των πολιτικών σας από τον Ιούλιο του 2019 ως σή-
µερα, είναι ότι το 28% του ελληνικού πληθυσµού βρίσκεται σε
κίνδυνο φτωχοποίησης. Πάλι εδώ ο µέσος όρος της Ευρώπης
είναι 6,1%. Εδώ και πέντε χρόνια καλλιεργείτε ανισότητα στην
ελληνική κοινωνία.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ξέρετε τις συνέπειες, αλλά
αδιαφορείτε, και το κάνετε διότι τις θέλετε τις ανισότητες, τις θε-
ωρείτε κίνητρο ανταγωνισµού. Αλλά η ιστορία δείχνει ότι τίποτε
από όλα αυτά δεν είναι οι ανισότητες, παρά είναι παράγοντες
διακινδύνευσης της κοινωνικής ευηµερίας και συνοχής, στοιχεία
διαλυτικά του κοινωνικού ιστού και του βιώσιµου µέλλοντος του
λαού. Αλλά και αυτά σάς ακούγονται ξένα, διότι δεν πιστεύετε
στο συλλογικό και το κοινωνικό. Αποθεώνετε το άτοµο και τον
ατοµικισµό. Είστε γνήσιοι απόγονοι του θατσερισµού και του
ρηγκανισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Ειλικρινά δεν σας ανησυχούν τα στοιχεία και οι δείκτες, όλοι
προερχόµενοι από ευρωπαϊκές υπηρεσίες και φόρουµ; Δεν σας
ανησυχεί ότι, παρά την ακρίβεια και τη συρρίκνωση του εισοδή-
µατος στην Ελλάδα, οι Έλληνες είναι υποχρεωµένοι να βάλουν
βαθιά το χέρι στην τσέπη για την υγεία τους; Δεν σας ανησυχεί
ότι ολοένα και περισσότεροι συµπολίτες µας δεν έχουν πρό-
σβαση στις υπηρεσίες υγείας; Δεν ανησυχείτε όταν ακούτε αυτά
τα δεδοµένα, όταν εξαιτίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, έχετε

πάρει πολλά λεπτά. Και έχω αρχίσει να ανησυχώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όσο πήραν όλοι, κύριε

Πρόεδρε.
Αποσαρθρώνετε το ΕΣΥ και νοµοθετείτε καθηµερινά, δηµιουρ-

γώντας και ευνοώντας διάφορες ανισότητες. Συντηρείτε τη νο-
σηρότητα. Και βέβαια δεν έχετε κανένα σχέδιο, ούτε για την
πρωτοβάθµια, για να ανακουφίσετε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Διατηρείτε ένα νοσοκεντρικό σύστηµα υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω ένα λεπτό για να ολοκληρώσω.
Και βέβαια να πούµε ότι και τις δαπάνες τις ληξιπρόθεσµες

στην υγεία, τις φτάσατε σήµερα στο 1.400.000.000 ευρώ, όταν
το 2018 πήρατε τα νοσοκοµεία µε 294 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά
είναι τα δεδοµένα, κύριε Υπουργέ, και µε αυτά πορεύεστε. Βέ-
βαια θέλω να πω και κάτι ακόµα. Φροντίσατε σήµερα….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει στα έντεκα λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι σηµαντικό, κύριε Πρό-
εδρε, διότι αυξάνονται οι µισθοί σήµερα των διοικητών των νο-
σοκοµείων και των διοικητών των ΥΠΕ ,από τη σηµερινή
Κυβέρνηση µε καινούργια υπουργική απόφαση, από 45% έως
74% -για όνοµα του Θεού!- όταν φτωχοποιείται ο ελληνικός λαός.
Και βεβαίως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, είσαστε στα έντεκα λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Και βεβαίως αυξάνεται και
το κλίµα εκφοβισµού και τροµοκρατίας στο ένα νοσοκοµείο µετά
το άλλο από τις διορισµένες διοικήσεις της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

θα πάρει τώρα ο κ. Παπασωτηρίου από τη Νέα Δηµοκρατία. Και
αµέσως µετά θα µιλήσει η κ. Μιλένα Αποστολάκη από το ΠΑΣΟΚ.
Σας παρακαλώ να τηρείτε τον χρόνο, διότι περνάει εύκολα και
δεν το καταλαβαίνετε. 

Κύριε Παπασωτηρίου, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα έχει µπει, µαζί
µε την Ευρώπη και τον κόσµο, σε µια νέα εποχή. Ζούµε από το
2020 µια καινούργια πραγµατικότητα, όπου η χώρα µας δοκιµά-
στηκε από σειρά ιδιαίτερα µεγάλων κρίσεων, αλλά κατάφερε να

αντέξει και να ανακάµψει. Ξεπεράσαµε µεγάλες, συχνά ταυτό-
χρονες, προκλήσεις, όπως η πανδηµία, η επιθετικότητα της
Τουρκίας, η ενεργειακή κρίση και ο πρόσφατος πόλεµος στην
Ουκρανία. Πρόκειται για προκλήσεις που κλήθηκαν να διαχειρι-
στούν διαδοχικές κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και τις αν-
τιµετώπισαν µέχρι τώρα απόλυτα επιτυχηµένα, κρίσεις που, πέρα
από τις προφανείς επιπτώσεις τους στους τοµείς της ασφάλειας
και της άµυνας, επηρέασαν βαθύτατα όλα τα οικονοµικά µεγέθη
της χώρας µας. 

Ως οικονοµολόγος θεωρώ πως η µεγαλύτερη επιτυχία της
Νέας Δηµοκρατίας, αυτή την τόσο ρευστή και µεταβατική πε-
ρίοδο, ήταν ότι αντιµετώπισε όλες τις προκλήσεις µε δηµιουρ-
γικό τρόπο, κρατώντας ταυτόχρονα σταθερά το δηµοσιονοµικό
τιµόνι της χώρας, γεγονός που αποδείχθηκε από την επιτυχη-
µένη εκτέλεση όλων των προϋπολογισµών των Κυβερνήσεων του
Κυριάκου Μητσοτάκη από το 2020 και εντεύθεν. 

Κύριε Πρόεδρε, ο παρόν προϋπολογισµός αποτελεί συνέχεια
της παραπάνω φιλοσοφίας της Νέας Δηµοκρατίας, καθώς εξι-
σορροπεί έκτακτες οικονοµικές ενισχύσεις για την αντιµετώπιση
κρίσεων και φυσικών καταστροφών, µε µακροπρόθεσµα µέτρα
ανάπτυξης της πατρίδας µας, όπως είναι η δηµιουργία νέων υπο-
δοµών και οι µεταρρυθµίσεις στη δηµόσια διοίκηση. Ταυτόχρονα
το κοινωνικό κράτος, συνεχίζει την παράλληλη ενίσχυση της εθνι-
κής µας άµυνας µε νέα όπλα και τεχνολογικές δυνατότητες. 

Θέλω εδώ, κύριε Πρόεδρε, να σταθώ λίγο περισσότερο στο
θέµα της τεχνολογικής ανάπτυξης γιατί πιστεύω ότι έχει να κάνει,
όχι µόνο µε την αµυντική µας ικανότητα, αλλά και µε την οικονο-
µική µας πρόοδο ως χώρα, και ιδιαίτερα µε την αναζωογόνηση
της ελληνικής περιφέρειας. Εκπροσωπώ στη Βουλή τον Νοµό
Φλώρινας, που βρίσκεται και ο ίδιος σε µια διαδικασία µετάβα-
σης, της απολιγνιτοποίησης, η οποία γίνεται µε τις διεθνείς εξε-
λίξεις που προανέφερα, µε τις τεράστιες αλλαγές στον
παγκόσµιο ενεργειακό χάρτη και στις διεθνείς αιφνιδιαστικές
αλυσίδες, σε κρίσιµα τεχνολογικά αγαθά. Εδώ ακριβώς εστιάζε-
ται το ενδιαφέρον για την πατρίδα µας, και ειδικά για την ελλη-
νική περιφέρεια, γιατί, όπως µας δίδαξε η πανδηµία, κάθε κρίση
µπορεί να µετατραπεί, αν την αντιµετωπίσουµε δηµιουργικά, σε
µια ευκαιρία. 

Όλοι θυµόµαστε το µεγάλο ψηφιακό άλµα το 2020 µε τον
Gov.gr, εν µέσω µιας εξαιρετικά δύσκολης κατάστασης για τη
δηµόσια υγεία. Το ίδιο µπορούµε και πρέπει να κάνουµε το 2024,
εκµεταλλευόµενοι τις τεράστιες επενδυτικές πολιτικές που ανοί-
γει ο προϋπολογισµός, αλλά και τη διεθνή συγκυρία που φέρνει
την πατρίδα µας σε µια εξαιρετικά πλεονεκτική θέση, γιατί ως
χώρα διατηρούµε µια σταθερή και ισχυρή παρουσία στην ευρύ-
τερη περιοχή, αποτελώντας έναν αξιόπιστο εταίρο µέσα σε µια
ταραγµένη γειτονιά. Αυτή ακριβώς η ιδιαίτερη γεωγραφική και
στρατηγική θέση της Ελλάδας, µπορεί να αποτελεί για εµάς ένα
ακόµη συγκριτικό πλεονέκτηµα στην προσέλκυση ξένων τεχνο-
λογικών επενδύσεων, ιδιαίτερα στους τοµείς της ενέργειας, της
βιοτεχνολογίας και της πληροφορικής.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το φιλόδοξο πρόγραµµα του
Υπουργείου Ανάπτυξης για την εφαρµογή στη χώρα µας των ευ-
ρωπαϊκών σχεδίων ανάπτυξης µικροτσίπ και ενίσχυσης της εγ-
χώριας φαρµακοβιοµηχανίας. Για παράδειγµα, λιγνιτικές
περιοχές όπως η Φλώρινα, η οποία είναι ήδη ενταγµένη στο κα-
θεστώς της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης, µπορεί να φιλοξε-
νήσει στη Ζώνη Καινοτοµίας Αµυνταίου Φλώρινας τέτοιες
παραγωγικές δραστηριότητες. Σηµειώνω εδώ ότι, µόνο για τη
στήριξη του κλάδου των ηµιαγωγών της χώρας µας, θα διαθέσει
επιπλέον 100 εκατοµµύρια ευρώ, πέραν όσων ήδη προβλέπονται,
για την ανάπτυξη νέων τεχνολογιών, όπως είναι η πληροφορική
ή η βιοτεχνολογία, για την ασφάλεια εφοδιασµού της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης σε φάρµακα και ηλεκτρονικά και τα λοιπά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός βέβαια δεν
είναι µόνο τα έργα, οι επενδύσεις και οι υποδοµές. Αφορά και τις
χρηµατοδοτήσεις για τη στήριξη του κοινωνικού κράτους, µε
µέτρα όπως είναι: Η αύξηση των µισθών των δηµοσίων υπαλλή-
λων από 1-1-2024. Η διαδοχική ενίσχυση των συντάξεων τις
οποίες αυξάνουµε το 2024 κατά 3%, σε συνέχεια της αύξησης
κατά 8% που δόθηκε στους συνταξιούχους στις αρχές του έτους.
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Τα νέα επιδόµατα για γονείς και ειδικά για τις µητέρες. Η στα-
θερή αύξηση του κατώτατου και του µέσου µισθού στον ιδιωτικό
τοµέα µε στόχο τα 1.500 ευρώ στο τέλος της τετραετίας. Η νέα
ενίσχυση ήδη από αυτόν τον µήνα 8% του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος. Η χορήγηση κοινωνικού µερίσµατος πάνω από 350
εκατοµµύρια ευρώ πριν το τέλος του έτους σε δικαιούχους του
επιδόµατος παιδιού, αναπηρικών επιδοµάτων ή του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος σε χαµηλοσυνταξιούχους και ανασφά-
λιστους υπερήλικες. Και η κατάργηση της παρακράτησης του
30% επί των συντάξεων για όλους τους απασχολούµενους συν-
ταξιούχους. 

Θα ήθελα, κλείνοντας, να κάνω µια σύντοµη αναφορά στον
χώρο της υγείας, που έχει µια ιδιαίτερη θέση, στον προϋπολογι-
σµό για το 2024. Ειδικά λοιπόν στον χώρο αυτόν, υπήρξε µια
έκρηξη κρατικής χρηµατοδότησης την περίοδο του κορωνοϊού,
η οποία διατηρείται και στον συζητούµενο προϋπολογισµό, που
προβλέπει επιπλέον επιχορήγηση των δηµοσίων νοσοκοµείων
ύψους 481 εκατοµµυρίων ευρώ το 2024, σε σχέση µε το 2023,
ένα κονδύλι που ισοδυναµεί µε αύξηση µόνο για το ΕΣΥ κατά
20% της κρατικής δαπάνης το 2024.

Άλλωστε η Νέα Δηµοκρατία έχει θέσει ως κορυφαία προτεραι-
ότητά της για τη δεύτερη τετραετία τη συνολική αναβάθµιση της
δηµόσιας υγείας και υπογραµµίζω εδώ τον εκσυγχρονισµό
ογδόντα νοσοκοµείων και εκατόν πενήντα έξι κέντρων υγείας µε
πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης ύψους 700 εκατοµµυρίων ευρώ,
σε συνδυασµό µε τη δηµιουργία τριακοσίων δεκαπέντε µονάδων
τηλεϊατρικής, που θα βγάλουν από την υγειονοµική ανασφάλεια
αποµονωµένες και ακριτικές περιοχές της χώρας, ένα στόχο…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
…στον οποίο είµαι βέβαιος ότι όλοι τελικά συµφωνούµε και θα

µπορούµε να στηρίξουµε ουσιαστικά πέρα από κοµµατικές γραµ-
µές και αντιπαραθέσεις.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
εµείς στη Νέα Δηµοκρατία επιθυµούµε να σας έχουµε όλους
δίπλα σε αυτή τη µεγάλη προσπάθεια, φυσικά µε κριτική διάθεση
που είναι απαραίτητη για να βελτιώνονται τα πράγµατα, αλλά κυ-
ρίως µε θετικές προτάσεις. Όπως απέδειξαν και οι πρόσφατες
εκλογές, οι πολίτες µας παρακολουθούν όλους και µας κρίνουν
αυστηρά, όχι τόσο για αυτά που λέµε, αλλά για αυτά που κά-
νουµε, για µια πατρίδα καλύτερη, µε ισχυρότερη οικονοµία και
µια κοινωνία που θα αναπτύσσεται και θα προοδεύει. 

Με δεδοµένο ότι συµµερίζεστε αυτούς τους υψηλούς στό-
χους, εµείς θα είµαστε εδώ για να δουλέψουµε από κοινού για
το καλό ολόκληρου του ελληνικού λαού. Υπερψηφίζουµε τον
προϋπολογισµό, γιατί στηρίζεται στην ανάπτυξη και την πρόοδο
της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η κ. Μιλένα Αποστολάκη από το ΠΑΣΟΚ. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ιστορικός του µέλλοντος θα

καταγράψει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ως µία Κυ-
βέρνηση που δεν µπόρεσε να υλοποιήσει συγκροτηµένα, επιστη-
µονικά, αλλά κυρίως δίκαια καµµία από τις δοµικές
µεταρρυθµίσεις που είχε και εξακολουθεί να έχει ανάγκη η χώρα. 

Με το βλέµµα πάντα στραµµένο στην επικοινωνιακή διαχείριση
της στιγµής, στη χειραγώγηση της κοινωνίας και την εκµετάλ-
λευση του θυµικού της, η Κυβέρνηση νοµοθετεί για να ποδηγε-
τήσει και όχι για να εκσυγχρονίσει. Χαρακτηριστικό παράδειγµα,
η πολιτική της στον τοµέα της δικαιοσύνης. 

Δεν θα σταθώ στην αδιανόητη τροποποίηση του Ποινικού Κώ-
δικα από τον ΣΥΡΙΖΑ, αδιανόητη τόσο ως προς τµήµα του περιε-
χοµένου της όσο και ως προς το χρονισµό της, µία εβδοµάδα
πριν κλείσει η Βουλή. Ο ΣΥΡΙΖΑ καταδικάστηκε ηχηρά από την
ελληνική κοινωνία και δεν µπορεί να αποτελεί άλλοθι για την Κυ-
βέρνηση σήµερα.

Θα σταθώ στην Κυβέρνηση και στο γεγονός ότι η Νέα Δηµο-
κρατία από το 2019 έχει ήδη τροποποιήσει τον Ποινικό Κώδικα

έξι φορές. Αισίως εισηγείται την έβδοµη τροποποίηση των κωδί-
κων. Οι κώδικες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πυλώνες του
δικαιϊκού µας συστήµατος. Είναι η βάση του νοµικού µας πολιτι-
σµού. Γι’ αυτό και προβλέπεται µια ειδική, µια εξαιρετική διαδι-
κασία για την τροποποίησή τους. 

Είπαµε όµως η Κυβέρνηση ποδηγετεί και δεν εκσυγχρονίζει
και εν προκειµένω, υιοθετεί έναν επικίνδυνο ποινικό λαϊκισµό, µε
το να εµφανίζεται ως προστάτης της κοινωνίας, µε την οποία µά-
λιστα, όπως µας είπε ο Υπουργός, βρίσκεται σε διάλογο. 

Προσέξτε πολύ, γιατί αυτή η ποπουλίστικη αδιαµεσολάβητη
επικοινωνία µε την κοινωνία, την οποία πολλοί εσχάτως επικα-
λούνται, µπορεί να οδηγήσει σε πολύ επικίνδυνες ατραπούς, ει-
δικά όταν µιλάµε για την απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης και
για την αντιεγκληµατική πολιτική. 

Ασφαλώς έχετε τη νοµοθετική πρωτοβουλία, αλλά πού ακού-
στηκε µια τοµή στην ποινική νοµοθεσία να είναι αγνώστου προ-
έλευσης, να µη γνωρίζει η κοινωνία, για την οποία τόσο κόπτεστε
και τα µέλη της νοµικής κοινότητας, τους εµπνευστές των αλλα-
γών; Οι τοµές κάποτε σε αυτόν τον τόπο, στη δικαιοσύνη, είχαν
τη σφραγίδα ενός Γεώργιου Αλέξανδρου Μαγκάκη, του Γεωρ-
γίου Κουµάντου, της Αλίκης Γιωτοπούλου Μαραγκοπούλου και
του Μιχάλη Σταθόπουλου, αλλά προφανώς, αυτές οι ποιότητες
σας ενοχλούν. 

Η εκδίκαση υποθέσεων σοβαρών κακουργηµάτων από µονο-
µελή δικαστήρια, µία από τις -σε εισαγωγικά- «αλλαγές» που ει-
σηγείστε συµβαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο στη
Μάλτα από τις είκοσι επτά ευρωπαϊκές χώρες, που δεν νοµίζω
ότι διαθέτει κανένα προηγµένο σύστηµα απονοµής ποινικής δι-
καιοσύνης. 

Όσο για την υποχρεωτική έκτιση των ποινών, θέλω να θυµίσω
ότι η χώρα µας έχει επανειληµµένως καταδικαστεί για τις συνθή-
κες κράτησης στα σωφρονιστικά καταστήµατα και ότι δεν είχε
προηγηθεί όλα αυτά τα πέντε χρόνια καµµία πολιτική σε ό,τι
αφορά τη δηµιουργία πρόσθετων καταστηµάτων ή τη βελτίωση
των συνθηκών. Τα όσα λέει ο Υπουργός για σύντοµη ολοκλή-
ρωση είναι µάλλον ανέκδοτο, αν σκεφτούµε ότι οι εξαγγελίες της
Κυβέρνησης για µεταφορά του Κορυδαλλού από το 2019 είναι
στα χαρτιά και ότι η φυλακή της Δράµας αισίως, µετά από είκοσι
χρόνια, πρόκειται τον άλλο µήνα να εγκαινιαστεί.

Αναφέρθηκε ο Υπουργός στην αναµόρφωση του δικαστικού
χάρτη και µίλησε για µη δεσµευτική έκθεση. Να πούµε όµως ότι
υπάρχει το πόρισµα της Παγκόσµιας Τράπεζας, στο οποίο πόρι-
σµα υπάρχουν διαπιστωµένες κατά την Παγκόσµια Τράπεζα
ανάγκες συγχωνεύσεων. Ούτε η νησιωτικότητα της χώρας ούτε
οι ορεινοί όγκοι ούτε άλλες παράµετροι περιέχονται στο πόρισµα
της Παγκόσµιας Τράπεζας και είναι πάρα πολύ πιθανό η Κυβέρ-
νηση, µε εκσυγχρονιστικό περιτύλιγµα, να θελήσει να περάσει
µε αυτό τον τρόπο την περικοπή των δαπανών. 

Δεν θα απαντήσω στους στόχους για ψηφιοποίηση -ήταν πε-
νιχρά τα αποτελέσµατα τα τεσσεράµισι χρόνια- ούτε για την ανα-
βάθµιση των κτηριακών υποδοµών. Στις 23 και στις 30
Οκτωβρίου του 2023 είχαµε τραυµατισµούς στο µεγαλύτερο
πρωτοδικείο της χώρας, στο Πρωτοδικείο της Αθήνας, τον δε Ια-
νουάριο του 2021 ο Υφυπουργός Υποδοµών ανακοίνωσε τη δη-
µοπράτηση του νέου Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου εντός του
πρώτου τριµήνου του 2023. Φεύγει το 2023, δεν είχαµε δηµο-
πράτηση, δεν συνεχίζω. Αποσπασµατικές ρυθµίσεις, νόµοι που
δεν εφαρµόζονται και µια αντιµεταρρύθµιση που επιχειρείται να
σερβιριστεί στην κοινωνία ως το δόγµα «νόµος και τάξη» απέ-
ναντι στους κώδικες του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η δικαιοσύνη δεν προχωρά, όταν η επιστήµη εξοβελίζεται. Οι
κώδικες του ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να αποτελούν το άλλοθι και το
ΠΑΣΟΚ θα αγωνιστεί, ώστε ο επιστηµονικός λόγος και η δίκαιη
κρίση να κυριαρχήσουν απέναντι στη ρηχή, πρόχειρη και αντιε-
πιστηµονική αντιµετώπιση ενός τόσο µείζονος για τη δηµοκρατία
ζητήµατος. 

Θα έρθω τώρα στη µεγάλη εικόνα της ελληνικής οικονοµίας,
η επιβράδυνση της οποίας αποτυπώνεται σε όλες τις παραµέ-
τρους της οικονοµικής ανάπτυξης, τη δηµόσια και ιδιωτική κατα-
νάλωση, τις επενδύσεις, τις εξαγωγές. Το τεράστιο επενδυτικό
κενό που µας χωρίζει από την Ευρωπαϊκή Ένωση εξακολουθεί
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να υφίσταται, καθώς η αύξηση του πάγιου σχηµατισµού κεφα-
λαίου υπολογίζεται στο 13,3%, όταν ο µέσος ευρωπαϊκός όρος
είναι στο 22,5%. Οι επενδύσεις παραµένουν ως ποσοστό του
ΑΕΠ στα επίπεδα του 2011, πριν ξεκινήσει η κρίση. 

Η αναπτυξιακή δυναµική που έχει τόσο ανάγκη η χώρα µας για
να βελτιώσει τους δείκτες της και να µπορέσει µέσω αυτής της
επίτευξης να επαναπατρίσει µισό εκατοµµύριο καταρτισµένους
επιστήµονες, που εγκατέλειψαν τη χώρα και εξακολουθούν να
την εγκαταλείπουν, στερώντας µας από την προστιθέµενη αξία
τους, είναι προφανές ότι δεν µπορεί να στηριχθεί αποκλειστικά
στον τουρισµό και το real estate, το οποίο µέσω της Golden Visa
έχει χαρακτηριστικά παρασιτισµού και αφελληνισµού της οικο-
νοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Πρόσθετη απόδειξη ότι δεν διαθέτει η Κυβέρνηση αναπτυ-

ξιακό υπόδειγµα είναι το διευρυµένο έλλειµµα του εµπορικού
ισοζυγίου και του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών, το οποίο
αναδεικνύει τα δοµικά προβλήµατα της εθνικής οικονοµίας. 

Ο προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγνοεί τη
µεγάλη εικόνα, αυτή που έχει να κάνει µε την πραγµατική οικο-
νοµική κατάσταση των νοικοκυριών, τον πληθωρισµό της αισχρο-
κέρδειας και της ακρίβειας που ανέχεστε, τη µείωση των
αποταµιεύσεων, την υποβάθµιση των δηµόσιων αγαθών και των
υποδοµών. 

Στην υγεία είµαστε στην οµάδα των ανατολικών χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης µε τις χαµηλότερες δαπάνες και τις υψηλό-
τερες ιδιωτικές. Κάνατε το 2019 την PISA σηµαία σας και πέντε
χρόνια µετά το ελληνικό δηµόσιο σχολείο είναι ο τάφος της κοι-
νωνικής κινητικότητας. Εγκλωβισµένα στην κοινωνική τους τάξη
τα παιδιά των µεσαίων και χαµηλών στρωµάτων δεν έχουν καµ-
µία τύχη να ξεφύγουν από τη µοίρα τους. 

Χάνονται άνθρωποι γιατί δεν υπάρχουν ασθενοφόρα. Χάνονται
άνθρωποι στα Τέµπη γιατί δεν υπάρχει τηλεδιοίκηση, στις πυρ-
καγιές, στις οπαδικές συρράξεις. Έπονται συσκέψεις. Ο Πρωθυ-
πουργός µας είναι πάντα πολύ οργισµένος και ακολουθεί
καταιγισµός αυστηροποίησης ποινών και νόµων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -και κλείνω- «οι νόµοι ακυρώθη-
καν µε την αυτοκατάργησή τους. Οι θεσµοί αντιστράφηκαν και
άρχισε να εφαρµόζεται το εντελώς αντίθετό τους». Βλέπετε κά-
ποια αναλογία; Το απόσπασµα είναι από το έργο του Δηµήτρη
Δηµητριάδη «Πεθαίνω σαν χώρα». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Λαµπρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέ-
σως µετά ο κ. Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη γειτονιά

µας µαίνονται δύο σκληροί πόλεµοι. Εξακόσιες και πλέον ηµέρες
από την εισβολή του Πούτιν στην Ουκρανία και πάνω από εξήντα
µέρες µετά την τροµοκρατική επίθεση της Χαµάς χύνεται
άφθονο αίµα στην Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή. Διεθνείς ορ-
γανισµοί και µεγάλες δυνάµεις δεν µπόρεσαν ή δεν θέλησαν να
επιλύσουν τα προβλήµατα, να αποτρέψουν ή να σταµατήσουν
την αιµατοχυσία, τον πόνο, τη δυστυχία, την καταστροφή, τον
τρόµο και τον θάνατο µικρών παιδιών και αµάχων. 

Η εισβολή στην Ουκρανία έφερε µεγάλα προβλήµατα στην
ενέργεια, προκάλεσε ακρίβεια, πληθωρισµό και αβεβαιότητα. Η
φωτιά που άναψε στη Μέση Ανατολή, δεν γνωρίζουµε αν θα επε-
κταθεί και τι συνέπειες θα έχει για την παγκόσµια ειρήνη και οι-
κονοµία. Σε αυτό το εξαιρετικά επικίνδυνο περιβάλλον η χώρα
µας είναι παράγοντας σταθερότητας και ειρήνης. Τα τελευταία
τέσσερα χρόνια αντιµετωπίσαµε µε ψυχραιµία και αποφασιστι-
κότητα τις προκλήσεις και τον αναθεωρητισµό της Τουρκίας. 

Η Κυβέρνησή µας κινήθηκε γρήγορα, διεθνοποίησε το πρό-
βληµα, υπέγραψε στρατιωτικές συµφωνίες µε ισχυρές χώρες
όπως τη Γαλλία και τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής αλλά
και µε άλλες γειτονικές όπως την Αίγυπτο, το Ισραήλ, τη Σαου-

δική Αραβία, τα Εµιράτα και παράλληλα προχώρησε στην ενί-
σχυση της αποτρεπτικής δύναµης των Ενόπλων Δυνάµεων της
χώρας µε προµήθειες ανταλλακτικών και νέων ισχυρών οπλικών
συστηµάτων. 

Η Ελλάδα, όπως έπραξε και στους δύο Παγκόσµιους Πολέ-
µους, που βρέθηκε και πολέµησε µαζί µε τις δυνάµεις της ελευ-
θερίας, έτσι και τώρα µε καθαρές θέσεις έχει καταστεί για άλλη
µια φορά ο σταθερός και έµπιστος σύµµαχος που υπερασπίζεται
αρχές, αξίες, δηµοκρατία, ελευθερία και το Διεθνές Δίκαιο. 

Ποτέ η Ελλάδα δεν είχε χτίσει µε την εξωτερική πολιτική που
ακολούθησε τα τελευταία τέσσερα χρόνια, τέτοιες διµερείς σχέ-
σεις, συµµαχίες, εµπιστοσύνη, κύρος και σοβαρότητα. Ποτέ άλ-
λοτε η χώρα µας δεν είχε εξασφαλίσει τέτοια διεθνή στήριξη στα
εθνικά της δίκαια. Θέλουµε ειρήνη και φιλία µε όλους τους γεί-
τονές µας. Απαιτούµε όµως σεβασµό στα κυριαρχικά µας δικαιώ-
µατα, τα οποία δεν διαπραγµατευόµαστε. 

Σαφώς συνοµιλούµε µε την Τουρκία αλλά δεν παραχωρούµε
και φυσικά δεν εφησυχάζουµε. Προετοιµαζόµαστε. Ενισχύουµε
τις Ένοπλες Δυνάµεις και σφυρηλατούµε την ενότητα του λαού
µας για να έχουµε ειρήνη, προκοπή και ανάπτυξη. 

Τα τελευταία χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
έχουν γίνει πολλά για την ανάπτυξη της οικονοµίας, τις µεταρ-
ρυθµίσεις, τον ψηφιακό µετασχηµατισµό. Αλλά χρειάζονται
ακόµα περισσότερα για τη συνέχιση των µεταρρυθµίσεων, την
καταπολέµηση της γραφειοκρατίας, την αναβάθµιση της παι-
δείας, της υγείας, τον εκσυγχρονισµό της δηµόσιας διοίκησης
και της δικαιοσύνης, την ολοκλήρωση των βασικών υποδοµών
της χώρας µε αποπεράτωση και προγραµµατισµό σηµαντικών
οδικών έργων όπως για παράδειγµα του δυτικού οδικού άξονα
στην Πελοπόννησο από την Τσακώνα µέχρι τον Πύργο και την
Πάτρα. 

Το πλέον σοβαρό για το έθνος µας θέµα είναι η ανατροπή της
αρνητικής πορείας του δηµογραφικού προβλήµατος. Η τελευ-
ταία απογραφή και οι προβλέψεις για τις επόµενες δεκαετίες
είναι ανησυχητικές. Και γι’ αυτό πρέπει άµεσα να υπάρξουν σο-
βαρές αποφάσεις και µέτρα στήριξης για τα νέα ζευγάρια για
δεύτερο και τρίτο παιδί. Το 2022 καταγράφηκε περαιτέρω µεί-
ωση κατά 10,3% στις γεννήσεις στην Ελλάδα σε σχέση µε το
2021. Σύµφωνα δε µε την απογραφή του 2021 µειώθηκε ο πλη-
θυσµός της Ελλάδας κατά 3,11%. Όλα δείχνουν ότι η µείωση θα
συνεχιστεί µε τον πληθυσµό της χώρας µας να κατρακυλά περί-
που στα 9 εκατοµµύρια µέχρι το 2050. 

Η ερήµωση της υπαίθρου και των χωριών είναι ένα επίσης µε-
γάλο διαχρονικό πρόβληµα που πρέπει να αντιµετωπιστεί µε τη
στήριξη και ενθάρρυνση των νέων µας να µείνουν ή και να επι-
στρέψουν στην περιφέρεια για να ασχοληθούν µε τη γεωργία και
την κτηνοτροφία. Πρέπει να στηρίξουµε αποτελεσµατικά τον
πρωτογενή τοµέα, την αγροτική παραγωγή, την κτηνοτροφία.
Σύµφωνα µε τα τελευταία επίσηµα στοιχεία από 1-1-2023 έως 31-
10-2023 για εισαγωγές κρεάτων στη χώρα µας δαπανήσαµε µε
1.389.000.000 εκατοµµύρια ευρώ, για εισαγωγές οπωροκηπευ-
τικών 979 εκατοµµύρια ευρώ και για εισαγωγές τυροκοµικών και
αβγών 1.089.000.000 εκατοµµύρια ευρώ. Η Ελλάδα του ήλιου,
των ήπιων καιρικών συνθηκών και όλες τις άριστες προϋποθέ-
σεις, να εισάγει ντοµάτες από την Πολωνία, κρεµµύδια από την
Ολλανδία και τόσα άλλα κηπευτικά από τις βόρειες χώρες!

Για την αντιµετώπιση της λειψυδρίας λόγω της κλιµατικής κρί-
σης θα πρέπει να ληφθούν άµεσα µέτρα όπως αναδιαρθρώσεις
καλλιεργειών και δηµιουργία µικρών και µεγάλων φραγµάτων για
άρδευση. Η χρηµατοδότηση των νέων αγροτών µέσω προγραµ-
µάτων για προµήθεια µηχανικού εξοπλισµού είναι αναγκαία για
τη συγκοµιδή του ελαιοκάρπου, που λόγω έλλειψης εργατών γης
κάθε χρόνο γίνεται όλο και µεγαλύτερο το πρόβληµα αφού σε
λίγα χρόνια δεν θα είναι δυνατή η συγκοµιδή.

Πρέπει να πείσουµε τους νέους µε γενναία στήριξη της πολι-
τείας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης να µπουν στην παραγωγή, τη
δυναµική απασχόληση και να µην περιµένουν να ζήσουν µε τα
επιδόµατα ανεργίας. Είναι αναγκαίο να υπάρξουν προϋποθέσεις
και ευκαιρίες για αύξηση του αγροτικού κλήρου ώστε να οδηγη-
θούµε σε µεγαλύτερες και οργανωµένες καλλιέργειες. Ακόµη
πρέπει να εξυγιανθούν και να οργανωθούν σε σωστή βάση οι
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αγροτικοί συνεταιρισµοί, που χρεοκόπησαν τις περασµένες δε-
καετίες. Να αλλάξουν οι κανονισµοί του ΕΛΓΑ και η ασφαλιστική
κάλυψη της αγροτικής µας παραγωγής, όπως η ακαρπία, ένεκα
και της κλιµατικής αλλαγής.

Δεν είναι καθόλου εύκολο να γίνουν όλα αυτά. Όµως µε µε-
γάλη προσπάθεια, οργάνωση, οικονοµική στήριξη και ισχυρή πο-
λιτική βούληση µπορούµε να αντιστρέψουµε την κατάσταση. Η
πολιτική σταθερότητα που επιβεβαιώθηκε µε τις πρόσφατες βου-
λευτικές εκλογές, µας ανοίγει δρόµους για οικονοµική ανάπτυξη
και ευηµερία. Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει όλες τις προϋποθέσεις
να αλλάξει τη χώρα. Και θέλει και µπορεί. Έχει ισχυρή πλειοψη-
φία και κυρίως τη στήριξη της κοινωνίας. Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Δελής και θα ακολουθήσει η κ. Δεληκάρη από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Και ενώ, κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση
πανηγυρίζει για την επενδυτική βαθµίδα και ενώ καµαρώνει γιατί
πιάνονται οι δηµοσιονοµικοί στόχοι από την αφαίµαξη του λαού
και ενώ τρία χρόνια τώρα το ΑΕΠ, ο παραγόµενος δηλαδή πλού-
τος, ολοένα και αυξάνεται, τελικά -τι περίεργο!- από όλη αυτή
την πίτα που πράγµατι µεγαλώνει, ολοένα και µικραίνει εκείνο το
κοµµάτι του κράτους που πάει για τις στοιχειώδεις ανάγκες του
λαού, όπως είναι η µόρφωση και η εκπαίδευση των παιδιών των
λαϊκών οικογενειών. 

Και ακριβώς γι’ αυτό, την ώρα που µικραίνει η κρατική χρηµα-
τοδότηση είναι που µεγαλώνει συνέχεια. Πάνω από 1,2 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ έχει φτάσει το συνολικό ποσό που δίνουν οι
λαϊκές οικογένειες για εξωσχολική υποστήριξη και δραστηριότη-
τες. Οι αριθµοί είναι αµείλικτοι και είναι δικοί σας. Γιατί µπορεί
να ήρθε εδώ το πρωί ο κύριος Υπουργός και να µίλησε για αύ-
ξηση 250 εκατοµµυρίων –λέει- γενικά, ωστόσο για την πρωτο-
βάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση το συνολικό ποσό που
θα δοθεί για το 2024 είναι µειωµένο κατά 135 εκατοµµύρια ευρώ,
όπως και πέρυσι. Και αυτό λέει πολλά. Πρώτα-πρώτα εξηγεί γιατί
ενώ φτάνουν τα Χριστούγεννα, εξακολουθούν ακόµη να υπάρ-
χουν κενά εκπαιδευτικών. Είναι χαρακτηριστικό ότι εκατοντάδες
µαθητές µε έγκριση για εκπαιδευτικό παράλληλης στήριξης
ακόµα περιµένουν. Και εσείς τι τους απαντάτε; Δεν θα γίνουν –
λέει- άλλες προσλήψεις και ας γίνουν κοµµάτια όσοι προσλήφθη-
καν και δουλεύουν, µόνο να µη φαίνονται τα κενά. Κόστος,
λοιπόν, µεγάλο αποτελούν για την πολιτική σας οι βασικές µορ-
φωτικές ανάγκες των µαθητών. 

Το βλέπουµε, άλλωστε και στα ελληνικά σχολεία του εξωτερι-
κού, που είτε τα αφήνετε χωρίς δασκάλους για καιρό, είτε τα
κλείνετε το ένα µετά το άλλο, όπως τώρα στο Μόναχο µε τους
µετανάστες εκεί γονείς να ξεσηκώνονται. Κατά τα άλλα κάνετε
πως ενδιαφέρεστε για τους απόδηµους, αλλά µόνο για την ψήφο
τους. 

Άλλη µια βασική συνέπεια της υποχρηµατοδότησης είναι και
το πρόβληµα µε τις µεταφορές των µαθητών στα σχολεία τους.
Μόνο στον Νοµό Θεσσαλονίκης -τώρα που µιλάµε- εξακόσιοι µα-
θητές συνεχίζουν να µην µεταφέρονται -µε κρατική ευθύνη, βέ-
βαια- από και προς τα µακρινά σχολεία τους και στην κεντρική
Μακεδονία περίπου πεντακόσια παιδιά µε αναπηρίες αποκλείον-
ται από την εκπαιδευτική διαδικασία, καθώς ακόµα περιµένουν
από την αρχή της χρονιάς το κράτος να αναλάβει τις ευθύνες
του και να εξασφαλίσει τη µεταφορά τους στα ειδικά σχολεία.
Άντε τώρα να πείτε σε όλα αυτά τα παιδιά και τις οικογένειές
τους -µε τον περίσσιο κυνισµό α λα Μαρία Αντουανέτα- ότι το
περπάτηµα κάνει καλό. Άντε να το πείτε. 

Όµως, η υποχρηµατοδότηση απειλεί και τα ίδια τα σχολικά
κτήρια. Δεν είναι µόνο ότι ειδικά σχολεία στεγάζονται σε κατα-
στήµατα πολυκατοικίας χωρίς αυλή, όπως στο Κορδελιό ή σε πο-
λυώροφα κτήρια -παρακαλώ, ειδικά σχολεία σε πολυώροφα
κτήρια, αλλά χωρίς ασανσέρ- ή σε ενοικιαζόµενα ηµιυπόγεια ή
ακόµη και σε πρώην εργοστάσια που εµφανίζονται κατά καιρούς
ποντίκια. Δεν είναι µόνο ότι παλιά και υποσυντηρηµένα κτήρια
συχνά µε τις φθορές τους γίνονται επικίνδυνα για τα παιδιά. Είναι
και το ότι ακόµα και εκείνος ο στοιχειώδης οπτικός πρωτοβάθ-
µιος προσεισµικός έλεγχος δεν έχει καν ξεκινήσει ούτε γι’ αυτά

τα εννιά χιλιάδες σχολικά κτήρια που χτίστηκαν από το 1960
µέχρι το 1985, τα οποία χτίστηκαν χωρίς αντισεισµικό κανονισµό. 

Και ναι, καλοί είναι οι διαδραστικοί πίνακες και πράγµατι µπο-
ρούν και πρέπει να αποτελέσουν ένα επιπλέον εργαλείο στα
χέρια του εκπαιδευτικού για να εµπλουτίσει το µάθηµα, να το
κάνει πιο ενδιαφέρον, αλλά µε ποιο δίκτυο ίντερνετ; Με αυτό που
σέρνεται και δεν σηκώνει ούτε τις σηµερινές βασικές λειτουργίες
του σχολείου; Και πώς θα δουλέψουν αυτοί οι διαδραστικοί πί-
νακες, όταν είναι χιλιάδες τα προβλήµατα στα ηλεκτρολογικά
των σχολείων, λόγω της υποσυντήρησης; Πρώτα, λοιπόν, εξα-
σφαλίζεις τη στατικότητα και την ασφάλεια ενός σχολείου και
µετά το εξοπλίζεις µε σύγχρονα µέσα. 

Τα σχολεία όµως, ξέρετε, χρειάζονται και εκπαιδευτικούς µό-
νιµους και σταθερούς. Και τι έχετε καταφέρει εσείς και όλοι οι
προηγούµενοι; Πάνω από πενήντα χιλιάδες να είναι φέτος οι εκ-
παιδευτικοί, δηλαδή το 40% σχεδόν οι αναπληρωτές συµβασιού-
χοι, στους οποίους όχι µόνο δεν αναγνωρίζετε τα ίδια δικαιώµατα
µε αυτά των µονίµων συναδέλφων τους, αλλά φτάνετε να κόβετε
ακόµα και τον µισθό τους και τα ένσηµά τους αν τυχόν πάθουν
ένα σοβαρό ατύχηµα, παραδείγµατος χάριν ένα κάταγµα. 

Την ίδια στιγµή, για όλους τους εκπαιδευτικούς, από το νηπια-
γωγείο µέχρι το λύκειο, εντείνεται µια απερίγραπτη γραφειοκρα-
τική πίεση και µε την Κυβέρνηση από πάνω να κουνάει και τον
«µπαµπούλα» της αξιολόγησης -αυτό το εργαλείο της επιβολής
της πολιτικής της- σπάζοντας, βέβαια, συνέχεια και αυτή τα µού-
τρα της, καθώς όχι µόνο οι εκπαιδευτικοί, αλλά όλο και περισσό-
τεροι γονείς αντιδρούν συλλογικά στην αντιδραστική
αξιολόγηση, που µέσα από την υποταγή και τη χειραγώγηση των
εκπαιδευτικών στοχεύει στην εµπορευµατοποίηση της µόρφω-
σης και του σχολείου, δηλαδή, στο ξεπαράδιασµα των γονιών. 

Το θέµα, λοιπόν -και εδώ απαντάµε και σε αυτό που έλεγε το
πρωί ο κύριος Υπουργός, καµαρώνοντας για τα πολλαπλά βιβλία-
δεν είναι, ξέρετε, αν το σχολικό βιβλίο θα είναι πολλαπλό ή όχι.
Το θέµα είναι το περιεχόµενο του βιβλίου, το τι γράφει αυτό το
βιβλίο. Κι εδώ τα πράγµατα είναι πολύ άσχηµα, γιατί όταν εξα-
φανίζεις τη λογοτεχνία από τα σχολικά βιβλία, αυτό το κενό -ξέ-
ρετε- δεν το καλύπτεις µε τα δύο λογοτεχνικά έργα που θα
δώσεις στα παιδιά. 

Την ίδια ακριβώς αντιµετώπιση έχει και ο πολιτισµός, που αν-
τιµετωπίζεται συχνά -ανοιχτά πλέον και κυνικά- ως εµπόρευµα
και µάλιστα όχι ως ένα σύνολο, αλλά ως κοµµάτια άλλα περισ-
σότερο και άλλα λιγότερο προσοδοφόρα για επενδύσεις καπι-
ταλιστών και βεβαίως µια περιττή πολυτέλεια, ένα περιττό έξοδο,
δηλαδή, πεταµένα λεφτά του κράτους. Αυτός είναι και ο λόγος
που κάθε χρόνο σταθερά ο πολιτισµός αποτελεί το αποπαίδι του
προϋπολογισµού.

Σε αυτόν τον εµπορευµατικό υποβιβασµό του πολιτισµού έχει
τη ρίζα της και η απαξίωση των καλλιτεχνικών σπουδών και η
υποβάθµιση των καλλιτεχνών και η µεταφορά των πνευµατικών
δικαιωµάτων των δηµιουργών στην ιδιοκτησία των πολιτιστικών
βιοµηχανιών και η µετατροπή των µουσείων σε επιχειρήσεις και
η συγχώνευση του ΕΚΟΜΕ µε το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογρά-
φου και τον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας. 

Ξέρετε, όλο αυτό το σχήµα πολιτισµός-εµπόρευµα περικλεί-
εται σε µια µονάχα εγκύκλιο του Υπουργείου Πολιτισµού, όπου
µε την συγκεκριµένη εγκύκλιο δίνετε προτεραιότητα στους του-
ρίστες και τους µεγάλους τουριστικούς πράκτορες της κρουα-
ζιέρας για επισκέψεις στην Ακρόπολη και περιορίζετε ασφυκτικά
τις επισκέψεις των σχολείων στην Ακρόπολη στις πρωινές ζώνες.
Δεν προλαβαίνουν, δεν µπορούν να πάνε, αν και όταν καταφέ-
ρουν να βρουν και εισιτήρια.

Κλείνοντας, να πω για την Αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ: Άσφαιρη. Ψηφίζετε τα περισσότερα νοµοσχέδια και τα
παραπέµπετε όλα, βέβαια, στις επόµενες εκλογές, αφήνοντας
ελεύθερο το πεδίο στη Νέα Δηµοκρατία να αλωνίζει.

Τώρα µε το ΚΚΕ, για να δυναµώσει ακόµα πιο πολύ αυτό το
αγωνιστικό, διεκδικητικό λαϊκό ρεύµα, που αµφισβητεί στην
πράξη την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
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Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Δεληκάρη και αµέσως µετά θα
πάρει τον λόγο ο κ. Γαυγιωτάκης από το κόµµα Σπαρτιάτες. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε και καλούµα-

στε να υπερψηφίσουµε το βράδυ της Κυριακής τον προϋπολογι-
σµό του έτους 2024, εγκρίνοντας, ουσιαστικά, τον οικονοµικό
προγραµµατισµό της Κυβέρνησης, το σχέδιο µε το οποίο θα
ασκηθεί η κοινωνική και αναπτυξιακή πολιτική κατά το επόµενο
έτος. Πρόκειται, όπως θα διαβάσατε, για έναν συνετό προϋπο-
λογισµό -ή εάν προτιµάτε- νοικοκυρεµένο, ισορροπηµένο, έναν
προϋπολογισµό που στέλνει µήνυµα προς όλες τις κατευθύνσεις
ότι η Ελλάδα και η ελληνική οικονοµία άντεξαν και µάλιστα άντε-
ξαν σε ένα δύσκολο και ευµετάβλητο διεθνές περιβάλλον, το
οποίο έχουµε δει όλοι µας πως µπορεί να προκαλέσει σοβαρούς
κλυδωνισµούς, ακόµη και σε χώρες της Ευρώπης που παραδο-
σιακά έχουν ισχυρό οικονοµικό και αναπτυξιακό αποτύπωµα. Η
Ελλάδα βρίσκεται πλέον σε τροχιά κανονικότητας, έχοντας απο-
κτήσει ισχυρά θεµέλια και αυτό ακριβώς το αίσθηµα της ασφά-
λειας δηµιουργεί ο προϋπολογισµός του έτους 2024. 

Θα εστιάσω σε ορισµένα σηµεία που θεωρώ πολύ σηµαντικά. 
Αναφέροµαι αρχικά στην αύξηση των δαπανών για τη δηµόσια

υγεία, για την ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, η οποία
φτάνει ένα ποσοστό της τάξης του 20%. Δηλαδή, από τα 2,04 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ το 2022 ανήλθε στα 2,37 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2023 και θα φτάσει ακόµη υψηλότερα το ποσό στα 2,86
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Οι προσλήψεις που αναµένονται εντός του 2024, η προσπά-
θεια για πλήρωση των θέσεων που βγήκαν άγονες το 2023, η
στοχευµένη στήριξη των νοσοκοµείων τόσο του κέντρου όσο και
της περιφέρειας µε ανθρώπινο δυναµικό, αλλά και σε υλικοτε-
χνική υποδοµή, όλα αυτά είναι ζητήµατα που αντιµετωπίζει ο
προϋπολογισµός του 2024.

Για τον πολίτη της περιφέρειας που ζει µακριά, όπως θεωρεί,
από τα κέντρα αποφάσεων είναι σηµαντικό να βλέπει ότι τα χρή-
µατά του πιάνουν τόπο, ότι θα έχει σε µια ώρα ανάγκης -και ποια
ανάγκη µπορεί να συγκριθεί µε την υγεία;- ένα ισχυρό σύστηµα
υγείας µε νοσοκοµεία που θα εξυπηρετούν ταχύτερα και πιο
αποτελεσµατικά.

Στον προϋπολογισµό του 2024 προβλέπεται ενίσχυση του
πραγµατικού εισοδήµατος των πολιτών που επιτυγχάνεται µε µια
δέσµη µέτρων, όπως, για παράδειγµα, το επίδοµα µητρότητας,
το οποίο επεκτείνεται και στις αγρότισσες, ένα µέτρο µε σαφή
κοινωνικό χαρακτήρα. 

Προέρχοµαι από ένα νοµό, τον Νοµό Καβάλας, µε ακµαίο
αγροτικό πληθυσµό για αυτό και ξέρω πόσο θα βοηθήσει. Η αύ-
ξηση των συντάξεων κατά 3%, το ξεπάγωµα των µισθών του δη-
µοσίου τοµέα, η άρση των τριετιών στους µισθωτούς, αλλά και
η κατάργηση της µείωσης 30% επί των συντάξεων για τους απα-
σχολούµενους συνταξιούχους, όλα αυτά είναι µέτρα που έρχον-
ται για να τονώσουν την αγοραστική δύναµη των πολιτών, όχι
στη θεωρία, αλλά στην πράξη. Επιπλέον, µονιµοποιείται η πλή-
ρης απαλλαγή περίπου διακοσίων χιλιάδων πρώην δικαιούχων
ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους στη φαρµακευτική δαπάνη.

Στον προϋπολογισµό του 2024 έµφαση δίδεται και στον τοµέα
της παιδείας. Το Υπουργείο Παιδείας και ο Πρωθυπουργός µας,
ο Κυριάκος Μητσοτάκης, µεριµνούν και επενδύουν στην αναβάθ-
µιση συνολικά του εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Ως εκπαιδευτικός και η ίδια γνωρίζοντας πολύ καλά τον χώρο
των ΑΕΙ, τον οποίο υπηρετώ, πιστεύω ακράδαντα πως η παιδεία
είναι βασικός πυλώνας για την ευηµερία της χώρας. Τα ελληνικά
πανεπιστήµια παράγουν εξαιρετικής ποιότητας αποφοίτους, πολ-
λοί εκ των οποίων συνεχίζουν τις σπουδές τους σε µεταπτυχιακό
και διδακτορικό επίπεδο. Θα ήθελα το σύστηµα να βοηθά αυτούς
τους ταλαντούχους και µε δεξιότητες νέους ανθρώπους να αξιο-
ποιούν τις γνώσεις τους στα αντικείµενα που σπούδασαν, προ-
άγοντας παράλληλα την έρευνα, την καινοτοµία, έχοντας
διασύνδεση µε τις ανάγκες της κοινωνίας και της οικονοµίας. Η
ενίσχυση, εποµένως, του ερευνητικού προφίλ των ανωτάτων εκ-
παιδευτικών ιδρυµάτων θα πρέπει να αποτελεί µία από τις κύριες
προτεραιότητες, ώστε να ανακοπεί και να αντιστραφεί το φαινό-
µενο του brain drain. Ναι στην προσέλκυση των Ελλήνων επιστη-

µόνων του εξωτερικού, ναι και στην παροχή όλων των εχέγγυων
για να παραµείνουν και να εξελιχθούν όσοι δεν έχουν ήδη επιλέ-
ξει το εξωτερικό. 

Κύριοι συνάδελφοι, τα προηγούµενα χρόνια η οικονοµία µας
δοκιµάστηκε σοβαρά από µια σειρά κρίσεων, πανδηµία, πόλεµος
στην Ουκρανία, φυσικές καταστροφές. Δοκιµάστηκε, αλλά άν-
τεξε και αυτό το επίτευγµα έχει αναγνωριστεί από τους διεθνείς
οίκους που διακρίνουν τις εξαιρετικές προοπτικές που έχουµε
µπροστά µας µε τελευταία και πιο πρόσφατη την αναβάθµιση
από τον οίκο «FITCH». 

Η αύξηση του ΑΕΠ σε ονοµαστικούς όρους, οι επενδύσεις, η
µείωση της ανεργίας, όλα αυτά συνδέονται µε τον ρυθµό ανά-
πτυξης, αποτέλεσµα της συνετής οικονοµικής πολιτικής που η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Κυριάκος Μητσοτάκης
σχεδιάζουν και υλοποιούν µε γνώµονα την πορεία της χώρας
προς το µέλλον αξιοποιώντας στο έπακρο τις δυνατότητες που
έχει αυτή την στιγµή η Ελλάδα, αντιµετωπίζοντας παράλληλα µε
επιτυχία τις προκλήσεις που ανακύπτουν, γιατί η χώρα µας δεν
αντέχει άλλα πισωγυρίσµατα. Ο ελληνικός λαός δεν έχει την πο-
λυτέλεια των πειραµατισµών και των αµφιταλαντεύσεων. 

Με σταθερά βήµατα, µε τολµηρές µεταρρυθµίσεις και µε το
βλέµµα στραµµένο µπροστά και µόνο µπροστά προχωράµε για
να φτιάξουµε το κράτος που θέλουµε, την Ελλάδα που αξίζει και
στα παιδιά µας. Για όλους αυτούς τους λόγους πρέπει να υπερ-
ψηφιστεί ο προϋπολογισµός του έτους 2024. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκη από
το κόµµα Σπαρτιάτες και να ετοιµάζεται ο κ. Παπαδόπουλος από
το κόµµα Νίκη.

Ορίστε, κύριε Γαυγιωτάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για ακόµα µια χρονιά η Κυβέρνηση δεν παίρνει επαρκή µέτρα

για την αντιµετώπιση των δοµικών προβληµάτων της ελληνικής
οικονοµίας καταθέτοντας ένα προϋπολογισµό ελλιποβαρή, ανε-
δαφικό και υπέρµετρα ελπιδοφόρο. 

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να µας πείσει ότι όλα πηγαίνουν καλά
και ότι έχουν περάσει πλέον στην ανάπτυξη ξεχνώντας ότι το
2024 απενεργοποιείται η ρήτρα διαφυγής του Συµφώνου Σταθε-
ρότητας και Ανάπτυξης. Οι πληθωριστικές πιέσεις στην ελληνική
οικονοµία είναι πολύ έντονες που ασκούνται εξαιτίας της πανδη-
µικής κρίσης, της ενεργειακής από τον πόλεµο στην Ουκρανία,
αλλά και της νέας γεωπολιτικής κρίσης στη Μέση Ανατολή. 

Οι Έλληνες πολίτες αντιµετωπίζουν τα υψηλότερα επίπεδα
φτώχειας και ειδικότερα αυτοί των πολύτεκνων οικογενειών. Οι
ανατιµήσεις στα βασικά προϊόντα κατανάλωσης είναι πλέον κα-
θηµερινότητα διευρύνοντας και τις κοινωνικές ανισότητες. 

Τα µέτρα που λαµβάνει η Κυβέρνηση καλύπτουν πρόσκαιρα
τις ανάγκες των πολιτών χωρίς να λύνουν δοµικά τον πυρήνα
τους µακροχρόνια. Χαρακτηριστικό είναι ότι δεν λαµβάνονται κα-
θόλου µέτρα για την ενίσχυση του αγροτικού τοµέα, που είναι
και ο βασικός πυλώνας βιώσιµης ανάπτυξης της χώρας µας, και
ειδικότερα του πρωτογενή τοµέα. 

Τώρα όσον αφορά τα ελπιδοφόρα µηνύµατα που προείπα. Οι
αυξήσεις εσόδων από τη φορολογία πού οφείλονται; Οφείλονται
αφ’ ενός, λοιπόν, στο νεοεισερχόµενο φορολογικό νοµοσχέδιο
που αλλάζει ριζικά το τοπίο για τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
αφού εντάσσει την έννοια του τεκµαρτού εισοδήµατος, δηλαδή,
ενός εισοδήµατος που δεν αντιστοιχεί στο πραγµατικό εισόδηµα.
Για παράδειγµα, τα παιδιά αποτελούν τεκµήριο διαβίωσης τιµω-
ρώντας τους πολύτεκνους αντί να τους επιβραβεύει για τη συµ-
βολή τους στο δηµογραφικό. Και δεν είναι µόνο αυτό. Τους
φορολογεί και το επίδοµα το πολυτεκνικό µε ένα τέλος 3,6%. Εάν
αυτό είναι το πρόβληµα, διακόσιες χιλιάδες οικογένειες είναι οι
πολύτεκνοι, να παραδώσουµε και τις πολυτεκνικές µας κάρτες,
εγώ πρώτος. Ίσως σωθεί η πατρίδα από αυτό. Αφ’ ετέρου η αύ-
ξηση των εσόδων οφείλεται και στον πληθωρισµό, αφού τα
έσοδα από έµµεσους φόρους, όπως ο ΦΠΑ, επηρεάζονται άµεσα
από την άνοδο των τιµών. Ως εκ τούτου, η αύξηση των εσόδων
από ΦΠΑ, η οποία αποδίδεται στην αύξηση της ιδιωτικής κατα-
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νάλωσης ουσιαστικά οφείλεται στην άνοδο των τιµών και όχι
στην αύξηση της πραγµατικής κατανάλωσης. 

Αντίθετα, η πραγµατική κατανάλωση των νοικοκυριών δείχνει
να µειώνεται επηρεάζοντας και την ιδιωτική αποταµίευση. Η έκ-
θεση άλλωστε της EUROSTAT στις 23-11-2023 κάνει λόγο για
αρνητική αποταµίευση των Ελλήνων πολιτών. Αυτή είναι η πραγ-
µατική κατάσταση των ελληνικών νοικοκυριών. 

Ένα άλλο ελπιδοφόρο µήνυµα είναι ότι ο ρυθµός ανάπτυξης
2,9% είναι από τους µεγαλύτερους στην Ευρωζώνη, όταν το ΔΝΤ
και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θέτουν στόχους για µικρότερους 2,2
συνυπολογίζοντας, βεβαίως, και τη γεωπολιτική αστάθεια στη
Νοτιοανατολική Μεσόγειο. 

Άλλο ένα πολύ ελπιδοφόρο µήνυµα! Παρ’ όλο που οι εξαγω-
γές ενισχύονται έναντι των εισαγωγών, το εµπορικό ισοζύγιο εξα-
κολουθεί να είναι ελλειµµατικό. Αυτό σηµαίνει µόνιµη εξάρτηση
από τις εισαγωγές και άρα η χώρα µας ως οικονοµία είναι εκτε-
θειµένη όχι µόνο σε µεγάλο εξωτερικό χρέος, αλλά και σε διε-
θνείς κρίσεις.

Όσον αφορά τώρα τους µισθούς, οι οριακές αυξήσεις των µι-
σθών συνοδεύονται από τη φορολογική αφαίµαξη των εργαζο-
µένων. Όλη σχεδόν η Αντιπολίτευση και το σύνολο των
συναδέλφων οµιλητών στις τοποθετήσεις τους συνηγορούν στο
ότι για να υπάρξει ανάπτυξη, χρειάζεται η χώρα έναν στρατηγικό
στόχο, ένα όραµα για τη γεωργία και κυρίως για την ύπαιθρο.
Όµως, ένας τέτοιος στρατηγικός στόχος πρέπει να στηρίζεται
σε µία αντικειµενική αξιολόγηση του διεθνούς, του ευρωπαϊκού
και του ελληνικού κοινωνικοοικονοµικού περιβάλλοντος µέσα στο
οποίο θα αναπτυχθεί η ελληνική γεωργία και η ύπαιθρος.

Το κόστος παραγωγής στον πρωτογενή τοµέα της οικονοµίας
αυξάνεται δραµατικά και το εισόδηµα των παραγωγών συρρι-
κνώνεται. Η Κυβέρνηση ανακοινώνει ελάχιστα µέτρα στήριξης
ως προς το εύρος του προβλήµατος. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
δεν ενδιαφέρεται καθόλου για την πρωτογενή παραγωγή. Σή-
µερα το 80% των προϊόντων που καταναλώνουµε τα εισάγουµε.
Ενδεικτικά αναφέρω ότι εισάγουµε το 60% της φακής και το 60%
του φασολιού, για να µην αναφέρω κι άλλα. Δίνουµε περίπου 8
δισεκατοµµύρια γι’ αυτά που εισάγουµε και το µεγαλύτερο κον-
δύλι -ακούστε!- 1,5 δισεκατοµµύριο το δίνουµε στο κρέας. Ακο-
λουθούν βεβαίως το γάλα, τα τυροκοµικά, τα φρούτα, τα έλαια
και οι ζωοτροφές. Ρωτάω, λοιπόν, το εξής: Έχουµε µέλλον µε
αυτά τα δεδοµένα; Δεν το βλέπουµε. Καµµία χώρα στον πλανήτη
δεν πέτυχε ανάπτυξη εάν πρώτα δεν ανέπτυξε τον αγροτικό
τοµέα, µε εξαίρεση δύο χώρες, τη Σιγκαπούρη και το Χονγκ
Κονγκ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 1950 έως το 1980 ζή-
σαµε την προστατευόµενη γεωργία. Τι σηµαίνει αυτό; Τιµές
ασφαλείας και κρατικές συγκεντρώσεις. Από το 1980 µέχρι το
2000 ζήσαµε την επιδοτούµενη γεωργία µε όλες τις παρενέρ-
γειες της εγκατάλειψης της παραγωγής. Σήµερα ζούµε την παγ-
κοσµιοποιηµένη γεωργία. Η παρέµβαση του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης Τροφίµων περιορίζεται στο να µοιράζει τις
επιδοτήσεις. Αδιαφορείτε για την παραγωγή και εξακολουθείτε
την ίδια τακτική και σήµερα. Ακόµα και σήµερα λέµε ότι αν θέ-
λουµε λάδι, θα φέρουµε από την Τυνησία, όσπρια από την Τουρ-
κία, ντοµάτες από τα Σκόπια, κρασί από τη Χιλή και λεµόνια από
την Αργεντινή».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η αύξηση του κόστους των εισροών έχει οδηγήσει σε µείωση
της παραγωγής και σε αύξηση των τιµών των τροφίµων στα λι-
πάσµατα και στα γεωργικά µηχανήµατα. Μόνο στα λιπάσµατα
έχουµε αυξήσεις του 50%. Αυτό έχει οδηγήσει σε αύξηση του
κόστους παραγωγής για τους αγρότες, οι οποίοι βεβαίως πρέπει
να πληρώσουν περισσότερα για να καλλιεργήσουν. Στην παρα-
γωγή σιταριού έχουµε και µείωση γύρω στο 30% λόγω του κό-
στους στα λιπάσµατα. Η καλλιεργητική χρονιά το 2021 υπέστη
τεράστιο πλήγµα, λόγω της πανδηµίας, καθώς η ζήτηση µει-
ώθηκε δραστικά. Ένα µεγάλο µέρος της παραγωγής έµεινε στα
χωράφια. Το 2022, επίσης, ο παγετός, ο καύσωνας του Ιουλίου
και του Αυγούστου, αλλά και οι πληµµύρες έφεραν τους αγρότες
σε οικονοµικό αδιέξοδο. 

Εµείς, λοιπόν, οι Σπαρτιάτες λέµε ότι χρειάζεται άµεσα ένας
εθνικός στρατηγικός σχεδιασµός. Πρέπει να ξαναστείλουµε σχε-
διασµένα παραγωγικά, οικονοµικά και πολιτισµικά ένα µέρος του
κόσµου στην ύπαιθρο. Χρειάζεται ένα µελετηµένο θεσµικό πλαί-
σιο για την παραγωγική ανασυγκρότηση και την ανάπτυξη του
αγροτικού τοµέα. Έχουµε µαζέψει το 50% του πληθυσµού σε µία
πόλη. Είµαστε παγκόσµιο φαινόµενο µαζί µε το Μοντεβιδέο της
Ουρουγουάης. Σε αυτόν τον εθνικό στρατηγικό σχεδιασµό πρέ-
πει να συµπεριληφθεί και ένας εθνικός διατροφικός σχεδιασµός
µε βάση τη µεσογειακή διατροφή, αλλά και την κρητική διατροφή
που αποδείχτηκαν πλήρως υγιεινές και µη καταναλωτικές. Με
αυτά τα δύο στοιχεία µπορούµε να δηµιουργήσουµε έναν νέο
διατροφικό ευρωπαϊκό πολιτισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναµόρφωση του αγροτικού

τοµέα είναι επιτακτική ανάγκη, γιατί αποτελεί θέµα εθνικής
ασφάλειας, αλλά και γιατί θα βελτιώσει το εισόδηµα των Ελλή-
νων αγροτών και θα συνεισφέρει στην ανάπτυξη της ελληνικής
οικονοµίας.

Όσον αφορά τον προϋπολογισµό, τον κρίνουµε, όπως σας εί-
παµε, ανεδαφικό, ελλιποβαρή και όχι ελπιδοφόρο, αλλά απαισιό-
δοξο και γι’ αυτό και θα τον καταψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος από το κόµµα Νίκη και αµέ-

σως µετά ο κ. Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, άλλος ένας προϋπολογισµός αντιαναπτυξιακός, άλλος
ένας προϋπολογισµός αντιπαραγωγικός, άλλος ένας προϋπολο-
γισµός απληστίας που δεν λύνει κανένα πρόβληµα από τα µεί-
ζονα προβλήµατα της χώρας και αντίθετα τα επιδεινώνει. Θα τον
ψηφίσετε, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί ακριβώς ένας τέτοιος
προϋπολογισµός συντηρεί το σαθρό οικονοµικό περιβάλλον στη
χώρα και εξασφαλίζει βέβαια τα αιµατοβαµµένα πλεονάσµατα,
ώστε να σιγουρέψουµε ότι οι δανειστές µας θα πάρουν πίσω τα
χρήµατά τους εις βάρος ενός καθηµαγµένου λαού. Ξεζουµίζουµε
τον ελληνικό λαό για να ικανοποιήσουµε τους δανειστές. 

Βαφτίζω, λοιπόν, τον προϋπολογισµό σας ως αντιαναπτυξιακό
και αντιπαραγωγικό και ως προϋπολογισµό απληστίας. Και εξη-
γούµαι: Πρώτον, παρατηρούµε αύξηση της φορολογίας 14,8 δι-
σεκατοµµύρια, εκ των οποίων τα µισά θα προέλθουν από ΦΠΑ.
Ποιοι πληρώνουν, αγαπητοί µου, τον ΦΠΑ; Ποιοι πονάνε από
αυτό; Οι φτωχοί και οι πολύτεκνοι. Οι τιµές των αγαθών αυξά-
νουν και η Κυβέρνηση τρίβει τα χέρια της από τη χαρά, γιατί θα
εισπράξει περισσότερο ΦΠΑ κατά 40% πάνω φέτος. Σαρώνονται
τα νοικοκυριά από την ακρίβεια και γονατίζουν οι πολύτεκνες οι-
κογένειες. 

Καταστροφικός ο προϋπολογισµός σας και στο δηµογραφικό
πρόβληµα. Πέρυσι είχαµε πάνω από εκατόν σαράντα χιλιάδες
θανάτους και εβδοµήντα έξι χιλιάδες γεννήσεις. Οι Έλληνες πε-
θαίνουν, οι Έλληνες δεν µπορούν να κάνουν οικογένεια, οι Έλ-
ληνες δεν µπορούν να γεννήσουν, οι Έλληνες µεταναστεύουν
για να βρουν στον ήλιο µοίρα, ενώ στην Ελλάδα οργανωµένα και
συστηµατικά αντικαθίσταται ο πληθυσµός της χώρας από αλλο-
δαπούς και µετανάστες. Η χώρα µας είναι η τέταρτη φτωχότερη
χώρα από αυτές του ΟΑΣΑ, ενώ οι µισθοί είναι οι δεύτεροι χαµη-
λότεροι από τις χώρες του ΟΑΣΑ. Την ίδια στιγµή, οι Έλληνες
φαίνεται να εργάζονται περισσότερες ώρες από όλους τους συ-
ναδέλφους τους στην Ευρώπη. Τεµπέληδες τους έλεγαν οι
πρώην Πρωθυπουργοί. Φεύγουν, όµως, οι επιστήµονες, φεύγουν
από τις απίστευτες ώρες δουλειάς, τους εξευτελιστικά µισθούς
πείνας, την ακρίβεια και τη στεγαστική κρίση, αφού ένας µέσος
µισθός δεν φτάνει για να καλύψει τα έξοδα της στέγασης. Συµ-
περασµατικά, εφορία πληρώνουν οι φτωχοί, τα γνωστά υποζύγια,
οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι, ενώ για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες η φορολογική πολιτική είναι ληστρική και τους εξωθεί
στη µετανάστευση. 
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Εδώ, αγαπητοί µου, θυµίζετε τους τελώνες της Αγίας Γραφής.
Σας θυµίζω ότι οι τελώνες ήταν Ιουδαίοι πολίτες που τους έβαζαν
οι κατακτητές Ρωµαίοι να εισπράττουν τους φόρους και να αφαι-
µάζουν τους υπόδουλους συµπατριώτες τους. Ο Ρωµαίος συγ-
γραφέας Σενέκας της εποχής έλεγε για τους τελώνες ότι αν δεις
σε ένα σταυροδρόµι, τελώνη, και στην άλλη µεριά δεις ένα άγριο
πεινασµένο θηρίο, µια πεινασµένη τίγρη, ένα πεινασµένο λιον-
τάρι, να προτιµήσεις το πεινασµένο θηρίο. Από αυτό υπάρχει πε-
ρίπτωση να γλιτώσεις, από τον τελώνη όχι. 

Αντιαναπτυξιακός ο προϋπολογισµός σας, διότι τον βαραίνει
ένα δυσβάστακτο δηµόσιο χρέος, το µεγαλύτερο χρέος της Ευ-
ρώπης, 402 δισεκατοµµύρια! Δηµιουργήσατε παντού κρατισµό,
ένα κράτος-Λεβιάθαν που παρεµβαίνει παντού στο σύστηµα, δεν
αφήνει τίποτα να ορθοποδήσει και έχει καταστρέψει την αξιο-
πρέπεια των Ελλήνων που θυσιάζουν τα ιερά και τα όσιά τους
για ένα επίδοµα, για ένα «pass». «Pass» εδώ, «pass» εκεί, που-
θενά δεν πας µε τα «pass» αυτής της Κυβέρνησης! 

Το δηµόσιο χρέος µετακυλίεται, βέβαια, στους ιδιώτες, ενώ
ανακεφαλαιοποιήθηκαν µε πολλά δισεκατοµµύρια οι τράπεζες.
Στα κόκκινα δάνεια επτακόσιες κατοικίες βγαίνουν σε πλειστη-
ριασµό. Τουλάχιστον οι µισές είναι πρώτες κατοικίες. Το 30% των
ιδιοκτησιών στη χώρα θα εκπλειστηριαστεί. Εθνική καταστροφή!
Επτακόσιες χιλιάδες κατοικίες δόθηκαν βορά σε ξένα funds, µπο-
ρεί και σε εγχώρια. Τι είναι τα funds; Εταιρείες φαντάσµατα τα
λένε. Είναι εταιρείες χωρίς ουσιαστική υπόσταση. Έγιναν µόνο
για να εκποιηθούν τα όνειρα κυρίως των νέων Ελλήνων πολιτών.
Ήδη η ιδιοκατοίκηση στην Ελλάδα υποχωρεί δώδεκα µονάδες. 

Δηµιουργήσατε ένα εκρηκτικό κοκτέιλ που οδηγεί στη φυγή
των νέων ανθρώπων από ανεργία, ακρίβεια, στεγαστική κρίση και
υπερφορολόγηση. Οι δαπάνες για την υγεία και την παιδεία πα-
ρόµοιες µε τα προηγούµενα έτη. Αν βάλουµε και τον πληθωρι-
σµό, δηλαδή, δώσατε 5,3 δισεκατοµµύρια το 2021 για την υγεία
και 6 δισεκατοµµύρια το 2024. Αν βάλετε και τους ανθρώπους
από το ΕΣΥ που µαζικά φεύγουν και γερασµένο προσωπικό, θα
βγάλετε τα συµπεράσµατα µόνοι σας. Οι µισθοί πείνας στους
γιατρούς, στους εκπαιδευτικούς, στους στρατιωτικούς, στους
Έλληνες αξιωµατικούς, ενώ οι επίλεκτοι ίκαροι, τα παιδιά µας
που µε τα φτερά τους προστατεύουν τη χώρα µας από παντός
τύπου απειλή και τις οικογένειές µας λαµβάνουν σαν πρώτο
µισθό 940 ευρώ. Ντροπή! 

Στην αγροτική πολιτική της και την κτηνοτροφία. Ο αγροτικός
πληθυσµός µειώνεται. Από το 2005 έως σήµερα έχουµε µείωση
πάνω από 25%. Οι νέοι εγκαταλείπουν τη γη τους και οι αγρότες
γηράσκουν. Ο κλάδος θα µπορούσε να γίνει µε διάθεση λίγων
µόνο πόρων ένας σηµαντικός µοχλός ανάπτυξης στην οικονοµία,
µια ασφαλιστική δικλίδα δηλαδή επιβίωσης για το έθνος µας.
Κάθε ευρώ που θα επενδύεται σήµερα στη χώρα στον πρωτο-
γενή τοµέα θα της επιστραφεί, τουλάχιστον, στο δεκαπλάσιο.
Καµµία µέριµνα για τους αγρότες, καµµία βοήθεια. Ούτε καν
φτηνό πετρέλαιο. Αντίθετα πολλές παγίδες. Η Ελλάδα µας είναι
µια πεντακάθαρη χώρα. Θα µπορούσε να παραγάγει υψηλής ποι-
ότητας αγροτικά προϊόντα που µε την ακρίβεια στα τρόφιµα σε
παγκόσµιο επίπεδο θα µπορούσε να συνεισφέρει τα µέγιστα
στην οικονοµία και στην επιβίωση της χώρας. Εάν ζει καλά ο
αγρότης, ζει καλά και ο λαός της χώρας. Ο αγρότης πονάει τον
τόπο του, αγαπάει τη γη του και σε περίπτωση ανάγκης θα δια-
θρέψει τους εµπερίστατους αστικούς πληθυσµούς της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και τέλος, καλά θα µου πείτε όλοι δουλεύουν, όσοι δουλεύουν,

µόνο να καταστροφολογείτε ξέρετε εσείς; Δεν έχουµε αποτέλε-
σµα; Δεν έχουµε κέρδος; Κέρδη έχουµε και υπερκέρδη. Είναι
προϋπολογισµός όµως απληστίας. Οι τράπεζες µέσα στην κρίση
παρουσιάζουν ρεκόρ κερδοφορίας 7,5 δισεκατοµµύρια. Ενώ ο
λαός µαστίζεται, ενώ ο λαός χάνει τα σπίτια του, οι τράπεζες
ανακεφαλαιοποιούνται ξανά και ξανά. Οι «ελληνικές» τράπεζες
παρουσιάζουν κέρδη που τράπεζες σε καµµία άλλη χώρα στην
Ευρώπη δεν παρουσιάζουν. Κέρδη και υπερκέρδη έχουν τα διυ-
λιστήρια 2,2 δισεκατοµµύρια. Πληρώνει ο ελληνικός λαός τα πιο
ακριβά καύσιµα στην Ευρώπη σε σχέση µε τον βασικό τους

µισθό. Η θέρµανση στα ελληνικά νοικοκυριά είδος πολυτελείας.
Η µετακίνηση µε τα ΙΧ επίσης είδος πολυτελείας. 

Τρίτον, κέρδη και υπερκέρδη σηµειώνουν και πάροχοι ενέρ-
γειας. Εδώ γίνεται το µεγάλο πάρτι. Ρεκόρ κερδοφορίας. Επί-
γειος παράδεισος κερδών 3,5 δισεκατοµµυρίων παρακαλώ.
Πόσοι τα νέµονται; Μετρηµένοι στα δάχτυλα. Τι κερδίζει η οικο-
νοµία µας από αυτούς; Τίποτα! Αντιπαραγωγικός, αντιαναπτυ-
ξιακός και άπληστος ο προϋπολογισµός σας! Συνιστά την
επιπλοκή του νεοφιλελεύθερου µοντέλου οικονοµικής ανάπτυ-
ξης.

Παρ’ όλο που οι µισθοί διατηρούνται στα τάρταρα, ένα νεοφι-
λελεύθερο µοντέλο αν λειτουργούσε φυσιολογικά θα παρου-
σίαζε κέρδη τα οποία σε µια φυσιολογική οικονοµία θα
χρησιµοποιούνταν για επενδύσεις. Για να δούµε, όµως, τι γίνεται.
Οι τράπεζες δεν χρηµατοδοτούν την πραγµατική οικονοµία κι αν
τη χρηµατοδοτούν τη δίνουν µε πολύ υψηλά, ακριβά δάνεια. Δεν
αφήνουν καθόλου περιθώρια, καθόλου οξυγόνο στον Έλληνα
πολίτη για να τις χρησιµοποιήσει ως εργαλείο για να επενδύσει,
για να ζήσει δηλαδή, στον τόπο του. 

Αντίθετα, τα αποταµιευτικά επιτόκια βρίσκονται στον πάτο. Δεν
υφίστανται. Σε λίγο δεν τις πληρώνουµε κιόλας τις τράπεζες για
να βάλουµε τα χρήµατά µας. Στην ενέργεια η πολιτική κι εδώ εκ-
δηλώθηκε ως επιπλοκή του νεοφιλελευθερισµού. Κι αντί το ολι-
γοπώλιο να λειτουργήσει, αν λειτουργούσε, φυσιολογικά θα
εξασφάλιζε φτηνό ρεύµα στα ελληνικά νοικοκυριά, βλέπουµε
µπροστά µας να δηµιουργείται ένα καρτέλ ενέργειας, δηλαδή,
οι πάροχοι ενέργειας να σηκώνουν πολύ ψηλά την τιµή της κιλο-
βατώρας κάνοντας ληστρική επίθεση στα νοικοκυριά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε. Φτάσαµε στα δέκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Και ρωτώ να µας πείτε: Τι
επενδύσεις έκαναν οι φίλοι σας; Και να µας πείτε επίσης τι έξοδα
λειτουργικά έχουν, αφού δεν έχουν επενδύσει σε τίποτα. Απλώς
εκµεταλλεύονται τα δίκτυα και τις εγκαταστάσεις της πρώην ΔΕΗ
και πλουτίζουν µαζεύοντας τα χρήµατα του ελληνικού λαού. 

Η Νίκη λοιπόν καταψηφίζει τον προϋπολογισµό σαν άκρως αν-
τιπαραγωγικό. Η Νίκη καταψηφίζει τον προϋπολογισµό σαν
άκρως αντιαναπτυξιακό. Η Νίκη καταψηφίζει τον προϋπολογισµό
ως προϋπολογισµό απληστίας άκρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Γκίκας, µετά ο κ. Μπαρτζώκας και κλείνουµε µε
τον κ. Ιλχάν Αχµέτ.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τον προλα-

λήσαντα συνάδελφο πραγµατικά εκπλήσσοµαι, γιατί τα στατι-
στικά στοιχεία τα οποία υπάρχουν και δεν αµφισβητούνται
δείχνουν ότι η οικονοµία πάει καλά. Πράγµατι πάει καλά και
αυτός ο προϋπολογισµός καταρτίζεται κάτω από θα έλεγα ευ-
νοϊκές συνθήκες, αφού η χώρα έχει πετύχει να ανακτήσει την
επενδυτική βαθµίδα που ήταν ένα όνειρο, θυµίζω, πολλών χρό-
νων. Η επενδυτική βαθµίδα αποδεικνύει πως η οικονοµική πολι-
τική της Κυβέρνησης πράγµατι, κινείται στη σωστή κατεύθυνση,
παρά τους πολέµους, παρά τις εξωγενείς κρίσεις που αντιµετω-
πίσαµε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα.

Θα πω δυο-τρία στοιχεία για την οικονοµία που θεωρώ πάρα
πολύ σηµαντικά. Το ένα είναι ότι η χώρα µας είναι τρίτη στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση στην αύξηση των επενδύσεων και µάλιστα έχει
καταγράψει ένα ρεκόρ εικοσαετίας στις άµεσες ξένες επενδύ-
σεις. Επίσης, οι εξαγωγές κατέγραψαν φέτος ρεκόρ αγγίζοντας
το 49% του ΑΕΠ και µε τάση αύξησης για το 2024. Επίσης, η οι-
κονοµία αυξήθηκε κατά τριπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης σε σχέση
µε την Ευρωζώνη. Υπολογίζαµε πέρυσι τέτοια εποχή ότι θα
έχουµε ανάπτυξη 1,8%. Φτάσαµε αισίως στο 2,4% και οι προοπτι-
κές για το 2024 είναι να αγγίξουµε το 3%. Η επίσηµη πρόβλεψη
είναι 2,9%.

Επίσης να πω ότι και η µεγέθυνση αυτή, βεβαίως, οφείλεται
στην αύξηση των φορολογικών εσόδων της τάξεως του 9%. Αγ-
γίξαµε τα 61 δισεκατοµµύρια ευρώ και µάλιστα προβλέπουµε για
το 2024 να φτάσουµε τα 63 δισεκατοµµύρια. Κι αυτά µε πρωτο-
γενές πλεόνασµα για το έτος 2023 που πέρασε στο 1,1% του
ΑΕΠ και µε προοπτική το 2024 να ξεπεράσει το 2,1%. 
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Όσον αφορά στο δηµόσιο χρέος της γενικής κυβέρνησης,
αυτό βεβαίως έχει αποκλιµακωθεί. Ξεκίνησε από πολύ ψηλά,
όµως έχει αποκλιµακωθεί, αφού από 172,6% το 2022 έπεσε στο
160,3% το 2023 και προβλέπεται να πέσει του χρόνου στο
152,3%. Είναι µια αξιοσηµείωτη πράγµατι µείωση. 

Βεβαίως δεν θα µπορούσα να µην σταθώ και στη µείωση της
ανεργίας. Η ανεργία πλέον είναι κάτω από το 10%, στο 9,3%.
Φτάσαµε στα προ κρίσης επίπεδα, που αν σκεφτούµε ότι τον Ιού-
λιο του 2019 η ανεργία ήταν 17,4%, καταλαβαίνουµε όλοι την πο-
ρεία αυτών των τεσσάρων, τεσσεράµισι χρόνων πόσο καλά
δηλαδή κινήθηκε η ελληνική οικονοµία, παρά –επαναλαµβάνω-
τις πολλές και διαρκείς κρίσεις. 

Όµως ο προϋπολογισµός του 2024 περιλαµβάνει και µόνιµα
δηµοσιονοµικά µέτρα, που φτάνουν τα 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ
και ενισχύουν βέβαια το εισόδηµα των Ελλήνων πολιτών. Δεν θα
κουραστώ να επαναλάβω κι εγώ ότι θα υπάρξει αύξηση στους
µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων πρώτη φορά µετά από δεκα-
τέσσερα χρόνια, µικρή αύξηση -η αλήθεια είναι- στις συντάξεις,
αύξηση για το αφορολόγητο 1.000 ευρώ για οικογένειες µε παι-
διά και επέκταση του επιδόµατος µητρότητας σε γυναίκες ελεύ-
θερους επαγγελµατίες και αγρότες. Επίσης η µείωση του ΕΝΦΙΑ
κατά 10% για τις κατοικίες που ασφαλίζονται και η κατάργηση
της µείωσης 30% στους συνταξιούχους που εργάζονται. Αυτά
είναι σηµαντικά, γενναία µέτρα. 

Επίσης προβλέπονται επενδύσεις της τάξεως των 12,1 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ, που προέρχονται από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων και από το Ταµείο Ανάκαµψης, που σηµαίνει
5,2% του ΑΕΠ σε επενδύσεις. Είναι πάρα πολύ σηµαντική αυτή
η πρόνοια του προϋπολογισµού, που θα έχει άµεσο αντίκτυπο
στην ελληνική κοινωνία. 

Επίσης να πω ότι, η αύξηση των δαπανών για την παιδεία κατά
255 εκατοµµύρια αλλά και το +20% που δίνουµε στα νοσοκοµεία
ως αύξηση της επιχορήγησης, που αν συγκρίνουµε το 2019 µε
το 2024 ουσιαστικά σηµαίνει αύξηση 100% στις επιχορηγήσεις
των νοσοκοµείων, δίνει το στίγµα αυτής της Κυβέρνησης.

Έρχοµαι πολύ γρήγορα στην άµυνα, που είναι και ένας τοµέας
που έχω υπηρετήσει όλη µου τη ζωή, να πω ότι οι συνολικές δα-
πάνες του Υπουργείου Άµυνας ανέρχονται στα 6,1 δισεκατοµµύ-
ρια. Από αυτά τα 2,5 περίπου δισεκατοµµύρια είναι για
εξοπλιστικά προγράµµατα. Να θυµίσω εδώ ότι την περίοδο 2020-
2023 δροµολογήσαµε, υπογράψαµε, προωθήσαµε εκατόν σα-
ράντα συµβάσεις, που αγγίζουν τα 12 δισεκατοµµύρια. Πρόκειται
για σοβαρότατα εξοπλιστικά προγράµµατα. 

Είµαι πολύ ικανοποιηµένος που βλέπω ότι αυτήν τη στιγµή
υπάρχει µια έτοιµη επιχειρησιακή µοίρα «Ραφάλ», που πετάει
στους ελληνικούς ουρανούς, ότι υπάρχει σχεδόν µία µοίρα F-16
αναβαθµισµένα σε «Βάιπερ» και που βεβαίως το 2024 περιµέ-
νουµε και τα άλλα έξι «Ραφάλ» και βεβαίως άλλα δέκα µε δώδεκα
αναβαθµισµένα F-16 σε «Βάιπερ», που θωρακίζουν τους ελληνι-
κούς αιθέρες και βεβαίως αυξάνουν δραστικά την αποτρεπτική
ικανότητα των ενόπλων δυνάµεων. Και δεν είναι µόνον βέβαια τα
αεροπλάνα, είναι και οι τορπίλες των υποβρυχίων, είναι και τα
κατευθυνόµενα βλήµατα του Στρατού Ξηράς και ούτω καθεξής. 

Να πω όµως ότι ακριβώς επειδή οι επιστήµες και οι νέες τε-
χνολογίες εξελίσσονται, πρέπει να εξελίσσονται και οι ένοπλες
δυνάµεις. Χρειάζεται λοιπόν να γίνουν µεταρρυθµίσεις, ώστε να
συµβαδίζουµε µε την εξέλιξη της τεχνολογίας και βεβαίως µε τις
νέες απειλές πολέµου, όπως είναι ο κυβερνοπόλεµος, αλλά και
µε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό. 

Εδώ, λοιπόν, µε βρίσκει σύµφωνο η αναγγελθείσα νοµοθετική
πρωτοβουλία, µεταρρύθµιση θα έλεγα, του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας Νίκου Δένδια, για τη δηµιουργία αµυντικού οικοσυστή-
µατος καινοτοµίας, για τη στήριξη ακριβώς της έρευνας και της
τεχνολογίας. Είναι κάτι το οποίο έχουν κι άλλες χώρες. Νοµίζω
ότι πρέπει να καλύψουµε αυτό το µεγάλο κενό που έχουµε στην
αµυντική βιοµηχανία. Έχουµε το επιστηµονικό υπόβαθρο,
έχουµε τις δυνατότητες, την τεχνογνωσία, έχουµε τα επιστηµο-
νικά ιδρύµατα, έχουµε τα κέντρα έρευνας και καινοτοµίας. Πρέ-
πει όλα αυτά να τα συνδυάσουµε επ’ ωφελεία των ενόπλων
δυνάµεων. 

Δεν είναι δηλαδή για παράδειγµα ανεκτό να αφήσουµε να

φύγει αυτός ο χρόνος, αυτή η δυνατότητα που έχουµε. Δεν µπο-
ρούµε να βλέπουµε την Τουρκία, που πριν από είκοσι χρόνια κά-
λυπτε µόλις το 25% των αναγκών των ενόπλων της δυνάµεων
από την εγχώρια τουρκική βιοµηχανία, σήµερα να καλύπτει το
65% µε 70% και εµείς να έχουµε µείνει ακόµα πολύ πίσω. Νοµίζω
ότι µε τέτοιες πρωτοβουλίες, πράγµατι, θα ακολουθήσουµε τη
σωστή πορεία. 

Άρα, λοιπόν, ο προϋπολογισµός είναι ένας φιλόδοξος προϋπο-
λογισµός, ένας προϋπολογισµός που εγώ θα τον έλεγα αναπτυ-
ξιακό. Αποδίδει κοινωνική δικαιοσύνη και βεβαίως πάντοτε τηρεί
τα δηµοσιονοµικά πλαίσια που έχουν τεθεί. 

Γι’ αυτό και βεβαίως τον υπερψηφίζουµε. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Μπαρτζώκας από τη Νέα Δηµοκρατία και κλείνουµε µε
τον κ. Ιλχάν Αχµέτ από το ΠΑΣΟΚ. 

Κύριε Μπαρτζώκα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, η συζήτηση

του κρατικού προϋπολογισµού αποτελεί αναµφισβήτητα µια κο-
ρυφαία διαδικασία, όχι µόνο γιατί συζητάµε αναλυτικά τα οικο-
νοµικά µεγέθη της χώρας, αλλά κυρίως γιατί έχουµε τη
δυνατότητα να ακούσουµε όλον τον σχεδιασµό της Κυβέρνησης
για την επόµενη χρονιά και φυσικά να ακούσουµε κριτική και αν-
τιπροτάσεις. Και εν τέλει ο ελληνικός λαός µπορεί να βγάλει τα
δικά του συµπεράσµατα για το πρόγραµµα και τις θέσεις κάθε
πολιτικής παράταξης. 

Βεβαίως ακούσαµε αναλυτικά τα νούµερα και τους αριθµούς
του κρατικού προϋπολογισµού, που είναι πολύ χρήσιµα και ανα-
γκαία. Όµως επειδή αυτά τα νούµερα είναι ο καθρέφτης για το
επίπεδο της κοινωνικής και οικονοµικής ζωής, που βιώνουµε όλοι
µας, καλό είναι να δούµε και πέρα από τους αριθµούς. 

Τι αντίκτυπο, λοιπόν, έχουν όλα αυτά στην κοινωνία; Τι αντί-
κτυπο έχουν στη χώρα µας; Στο όχι πολύ µακρινό παρελθόν, το
2016, η Ελλάδα βρισκόταν κυριολεκτικά στο χείλος του γκρεµού.
Όλη η Ευρώπη παρακολουθούσε το θρίλερ που εκτυλισσόταν
για το µέλλον της χώρας µας και οι πηχυαίοι τίτλοι ευρωπαϊκών
εφηµερίδων, όπως «Οδύσσεια χωρίς τέλος», δεν άφηναν πολλά
περιθώρια αισιοδοξίας. 

Και ερχόµαστε στο σήµερα, σήµερα που ολόκληρη η Ευρώπη
αναγνωρίζει το ελληνικό απροσδόκητο φαινόµενο. Η Ελλάδα
αναγνωρίζεται ως πρότυπο οικονοµικής ανάκαµψης, έχοντας τον
τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωζώνη, και επιπλέον
χαρακτηρίζεται πρότυπο χώρας στην ψηφιοποίηση, δηλαδή, στη
χρήση της τεχνολογίας αιχµής. 

Αναγεννηθήκαµε λοιπόν από τις στάχτες µας ενάντια σε όλα
τα προγνωστικά. Ήταν εύκολο; Καθόλου. Ήταν επίπονο; Σίγουρα
πάρα πολύ, ιδίως για όλους τους πολίτες που στερήθηκαν και
αντιµετώπισαν πρωτόγνωρες καταστάσεις. Όµως είµαστε περή-
φανοι στη Νέα Δηµοκρατία που είµαστε µέρος αυτής της προ-
σπάθειας και τεσσεράµισι χρόνια µετά τις εκλογές του 2019
βρισκόµαστε εδώ και συζητάµε επί ενός προϋπολογισµού που
µόνο θετικά έχει να εισφέρει στην ελληνική οικονοµία. 

Η Ελλάδα ανέκτησε την επενδυτική βαθµίδα, γεγονός που συ-
νιστά από µόνο του µια µεγάλη επιτυχία. Ταυτόχρονα, η χώρα
µας καταγράφει ρεκόρ ξένων επενδύσεων, ενώ έχει τη µεγαλύ-
τερη µείωση του δηµοσίου χρέους στην Ευρώπη. Και βέβαια, κα-
θόλου αµελητέα, η δραστική µείωση της ανεργίας στα επίπεδα
προ κρίσεως, από το 17,4% το 2019 στο 9,6% σήµερα. 

Φυσικά δεν θα πρέπει να ξεχνάµε την αύξηση του κατώτατου
µισθού στα 780 ευρώ, µια αύξηση που µας κατατάσσει στη δε-
κάδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τους υψηλότερους κατώτα-
τους µισθούς. Τώρα, λοιπόν, που υπάρχει η ελευθερία να
διαχειριστούµε κατά το δοκούν τα χρήµατα που υπάρχουν δια-
θέσιµα, η Κυβέρνηση επιλέγει να στηρίξει την κοινωνία, να στη-
ρίξει την κοινωνική πολιτική. 

Ενισχύουµε έτσι τρεις βασικούς τοµείς, που αφορούν όλους
τους πολίτες, την υγεία, την παιδεία και τα εισοδήµατα. Ξεκινών-
τας από την υγεία αυξάνεται κατά 20% η κρατική επιχορήγηση
προς τα νοσοκοµεία. Πρόκειται για ένα µεγάλο ποσοστό, που συ-
νειδητά και στοχευµένα κατευθύνεται στο Εθνικό Σύστηµα
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Υγείας, αφού ήδη ο Πρωθυπουργός είχε τονίσει πως προτεραι-
ότητα της Κυβέρνησης για το 2024 είναι η αναδόµηση της δω-
ρεάν δηµόσιας υγείας.

Αυξάνονται οι πόροι για την παιδεία κατά 255 εκατοµµύρια
ευρώ, γιατί η δηµόσια παιδεία είναι θεµέλιος λίθος για την κοι-
νωνία που χτίζουµε, και είναι για όλους µας αναντίρρητα ένας
τοµέας πάρα πολύ σηµαντικός. Ενισχύεται το εισόδηµα για
όλους τους πολίτες, µε αύξηση των µισθών των δηµοσίων υπαλ-
λήλων για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια, µε αύ-
ξηση στις συντάξεις και µε άρση του παγώµατος των τριετιών
για τους εργαζόµενους. Σε αυτό το πλαίσιο µειώνονται µόνιµα
εφτά επιπλέον φόροι. Ενώ αυξάνεται το αφορολόγητο για τις οι-
κογένειες µε παιδιά. 

Ξεκάθαρα, λοιπόν, έχουµε µια οικονοµική πολιτική µε κοινωνικό
προσανατολισµό που στοχεύει στον περιορισµό των κοινωνικών
ανισοτήτων και στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των πολιτών,
ειδικά των πιο αδύναµων και των ευάλωτων. Μάλιστα, µόνο για
τον µήνα Δεκέµβριο δίνονται 717 εκατοµµύρια ευρώ για τις βασι-
κές ανάγκες των πολιτών, όπως το επίδοµα θέρµανσης. Εποµέ-
νως, η συνολική κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας παρουσιάζει
αξιοσηµείωτη βελτίωση. Η οικονοµία, λοιπόν, κινείται θετικά και
έχει πλέον υγιή εικόνα, όπως, για παράδειγµα, σε σχέση µε το
ιδιωτικό χρέος και τα δάνεια, τα οποία πλέον εξυπηρετούνται, ενώ
έχουν µειωθεί δραστικά τα κόκκινα δάνεια, που κάποτε ήταν ένα
τεράστιο πρόβληµα για µεγάλο ποσοστό πολιτών. 

Η Αντιπολίτευση επιχειρεί να αποδοµήσει την τεράστια προ-
σπάθεια που γίνεται και την προσπάθεια που έχει καταβληθεί τα
τελευταία χρόνια και η οποία αποδίδει διαρκώς καρπούς, δυστυ-
χώς, όµως, χωρίς να ακούµε προτάσεις, µόνο στείρα αντιπολί-
τευση και αντιπαράθεση, η οποία συνήθως γίνεται µόνο για την
αντιπαράθεση. Ωστόσο η αλήθεια είναι µία και είναι εµφανής σε
όλους. Η Ελλάδα είναι ένα σύγχρονο οικονοµικό φαινόµενο, µε
µεγάλη αναπτυξιακή προοπτική, µε τεράστια επενδυτική δυνα-
µική, αλλά και µε κοινωνική δικαιοσύνη για όλους.

Η Ελλάδα, λοιπόν, πάει µπροστά. Αυτό βεβαίως δεν σηµαίνει
πως έχουµε λύσει όλα µας τα προβλήµατα, ούτε πως οι πολίτες
δεν εξακολουθούν να αντιµετωπίζουν δυσκολίες. Αυτό το ανα-
γνωρίζουµε όλοι µας και το βλέπουµε. Και φυσικά υπάρχουν
ακόµα δυσκολίες. Αυτό σηµαίνει, όµως, πως πρέπει να αναγνω-
ρίσουµε τη µεγάλη επιτυχία αυτής της Κυβέρνησης συνολικά,
και του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, που τήρησε στο
έπακρο τις προεκλογικές δεσµεύσεις και εφαρµόζει το πρό-
γραµµα που πολύ προσεκτικά έχει καταρτίσει. 

Εδώ, λοιπόν, κλείνοντας, θέλω να διαβεβαιώσω -όπως το κά-
νουµε και όλοι µας- όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες
ότι θα φανούµε αντάξιοι της εµπιστοσύνης που µας έδειξαν στις
πρόσφατες βουλευτικές εκλογές, συνεχίζοντας να εργαζόµαστε
σκληρά για την Ελλάδα που όλοι οραµατιζόµαστε, για την Ελ-
λάδα που έχουµε υποσχεθεί ότι θα παραδώσουµε στις επόµενες
γενιές και στα παιδιά µας. 

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ολοκληρώνουµε µε τον κ. Ιλχάν Αχµέτ από το ΠΑΣΟΚ.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πριν αρχίσω την

οµιλία µου θα ήθελα να εκφράσω τη βαθύτατη οδύνη µου για τον
άδικο, απρόκλητο χαµό της Αϊσέ από την Ξάνθη, ένα νέο κορίτσι,
σε ένα τροχαίο ατύχηµα, από έναν αστυνοµικό που την χτύπησε
και έχασε τη ζωή της. 

Βέβαια, θα ήθελα να δηλώσω και τα περαστικά µου στο νέο
αυτό παιδί, τον αστυνοµικό, που βρίσκεται σήµερα στα χέρια των
εξαιρετικών ιατρών. Και εύχοµαι ο Θεός να τον βοηθήσει αυτόν
τον αστυνοµικό και µε την βοήθεια της επιστήµης να ξεπεράσει
αυτό το κακό. Αυτή η βία, κύριε Υπουργέ, πρέπει να τελειώσει
πια στην Ελλάδα, όσον αφορά και το πρωτάθληµα, αλλά βέβαια
και τα τροχαία ατυχήµατα, κάτι που µπορεί να γίνει µε την αυ-
στηροποίηση, ίσως, των ποινών. Πρέπει πρώτα να δούµε ξανά
τον Κώδικα Κυκλοφορίας, παρά τα υπόλοιπα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά όλες τις αλλεπάλληλες

κρίσεις που βίωσε η χώρα µας την προηγούµενη τετραετία, είτε
λόγω της πανδηµίας είτε λόγω των µνηµονίων, η Κυβέρνησή σας
έλαβε σηµαντική βοήθεια από τους µηχανισµούς της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και της Ευρωζώνης, έλαβε και κεφάλαια από το Τα-
µείο Ανάκαµψης, καθώς και από άλλες ευρωπαϊκές χρηµα-
τοδοτικές πηγές. Τι απέγινε, όµως, όλη αυτή η τεράστια οικονο-
µική ενίσχυση και ο µέσος Έλληνας γίνεται κάθε χρόνο φτωχό-
τερος;

Οι πολίτες πληρώνουν σήµερα τη δεύτερη υψηλότερη φορο-
λογία φόρων κατανάλωσης και την έκτη υψηλότερη φορολογία
έµµεσων φόρων ως ποσοστό του ΑΕΠ ανάµεσα στις είκοσι επτά
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τους υπέρογκους αυτούς
φόρους. Ένας µισθωτός δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, µέσω των
αγορών των βασικών αναγκών από το µάρκετ στην καθηµερινό-
τητά του, καθώς και την αγορά του καυσίµου για το ΙΧ του, πλη-
ρώνει και µε τα διάφορα µπόνους και «pass», τα οποία µοιράζει
έπειτα η Κυβέρνηση ως οικονοµική ενίσχυση; Είναι ασύλληπτο
ότι οι πολίτες θα καταβάλουν τις δεύτερες υψηλότερες ιδιωτικές
δαπάνες για την υγεία τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πίσω από
τη Βουλγαρία. 

Σήµερα ένας πολίτης σε ένα ιδιωτικό νοσοκοµείο για µια απλή
εγχείρηση χρειάζεται χιλιάδες ευρώ να δαπανήσει, ενώ για µε-
γάλες εγχειρήσεις χρειάζεται ίσως και δεκάδες χιλιάδες ευρώ.
Είναι θλιβερό, επίσης, να σβήνουν ανθρώπινες ζωές πάνω σε
αγροτικά οχήµατα λόγω έλλειψης ασθενοφόρων σε επαρχίες της
χώρας µας, όπως πρόσφατα πριν από δύο µέρες έγινε σε περιο-
χές της χώρας µας. 

Τα νούµερα της EUROSTAT τώρα οργιάζουν, κατατάσσοντάς
µας στη δεύτερη χειρότερη θέση σε επίπεδο φτώχειας και κοι-
νωνικού αποκλεισµού στην Ευρώπη των είκοσι επτά. Και γίνεται
φανερό πως και αυτός ο κρατικός προϋπολογισµός, δυστυχώς,
που σχεδίασε η Νέα Δηµοκρατία είναι ένας προϋπολογισµός για
τον λαό αλλά χωρίς τον λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σηµείο της οµιλίας
µου, θα ήθελα να κάνω µια πολιτική τοποθέτηση για διάφορα θέ-
µατα που συνέβησαν στη Θράκη κατά την προεκλογική περίοδο,
και πριν όµως, ούτως ώστε το Σώµα, ο ναός της δηµοκρατίας, η
ελληνική Βουλή, να γνωρίζει τι ακριβώς έγινε από τον πρώτο άν-
θρωπο, µε τον πρώτο λόγο, ούτως ώστε αυτά να αποτελέσουν
ίσως και στοιχεία για τον ιστορικό του µέλλοντος για αύριο από
τα Πρακτικά της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Θράκη δεν έχει µόνο πρό-
βληµα οικονοµίας και οικονοµικών δεικτών, ως µια από τις φτω-
χότερες περιφέρειες της Ελλάδας, κατά επέκταση του συνόλου
της Ευρώπης. Η Θράκη τι έχει; Έχει πρωτίστως πρόβληµα δη-
µοκρατικής οµαλότητας στη λειτουργία των θεσµών, που αντα-
νακλάται ιδιαίτερα στο ταλαιπωρηµένο σώµα της µειονοτικής
κοινωνίας, και εννοώ την µουσουλµανική µειονότητα της Θρά-
κης. Όταν ένας εκλεγµένος Βουλευτής, ο οµιλών, του ελληνικού
Κοινοβουλίου, δεν έχει πρόσβαση σε µέσα ενηµέρωσης της µει-
ονότητας από τα οποία είναι σχεδόν καθολικά αποκλεισµένος,
όχι εξαιτίας πράξεων και παραλείψεων δικών µου, αλλά εξαιτίας
των ιδεών µου, τότε κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει πρόβληµα. Και
τι είναι αυτές οι ιδέες; Είναι ιδέες πολιτικές, είναι ιδέες που λένε
ότι αγαπάω την πατρίδα µου, που λένε ότι υπερασπίζοµαι την έν-
νοµη τάξη και ότι προσπαθώ να βρω λύσεις στα προβλήµατα των
µουσουλµάνων συµπολιτών µου. Είµαι υπέρ της λύσης. Αυτό
ήταν το αµάρτηµά µου. 

Όταν διώκονται, απειλούνται και εξωθούνται σε κοινωνική απο-
µόνωση εκείνοι οι πολίτες που θέλουν να σκέφτονται και να
δρουν ελεύθερα, µέσα στο πλαίσιο της νοµιµότητας στη χώρα
µας, τότε υπάρχει πρόβληµα. Όταν υπάρχουν εξωτερικοί παρά-
γοντες, διπλωµάτες, πρόξενοι, που θέλουν να επηρεάσουν τις
εσωτερικές πολιτικές εξελίξεις και να επιβάλουν τις επιλογές
τους στο εκλογικό σώµα, δηλαδή να εκλέγονται οι αρεστοί τους,
τότε υπάρχει πρόβληµα. Και ποιο είναι το κριτήριο κατά αυτούς; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Το κριτήριο είναι να τους ακούνε. Όταν ένας Βουλευτής διώ-

κεται από δηµόσιες εκδηλώσεις που διοργανώνουν µειονοτικοί
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σύλλογοι κατά επιταγή και εντολή ξένων διπλωµατών, τότε υπάρ-
χει πρόβληµα. 

Και δυστυχώς, όταν ήρθαµε εδώ µε επίκαιρη ερώτηση του
αγαπητού συναδέλφου και Προέδρου, δεν πήραµε µια πειστική
απάντηση από τον Υπουργό Εξωτερικών. Διότι εδώ πάλι -σε ει-
σαγωγικά- η «διπλωµατία» κάνει το θαύµα της. Όταν εκτοξεύον-
ται δηµόσιες απειλές στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης για την
ασφάλεια του Βουλευτή και της οικογένειάς του, τότε υπάρχει
πρόβληµα. Όταν απολύονται από την εργασία τους συγγενικά
πρόσωπα συνεργατών του Βουλευτή, µε την επίκληση και µόνο
της σχέσης του µε εκείνον, τότε υπάρχει πρόβληµα. 

Όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης κα-
ταγγέλλει προεκλογικά µε τον πιο επίσηµο τρόπο αυτές τις πα-
ρεµβάσεις, τότε υπάρχει πρόβληµα, άσχετα αν στη συνέχεια
σταµατά να αναφέρεται στα ζητήµατα αυτά. Όµως τα προβλή-
µατα δεν έχουν εξαλειφθεί. Το ότι πέρασε ένα τρίµηνο, τετρά-
µηνο, αυτό δεν σηµαίνει ότι έχουν εξαλειφθεί τα προβλήµατα. 

Όταν επιχειρείται από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µονοθε-
µατικά η δολοφονία χαρακτήρα ενός δηµόσιου προσώπου, χωρίς
να του δίνεται καν η δυνατότητα να απαντήσει, τότε υπάρχει πρό-
βληµα. Όταν ένας Βουλευτής στη µειονοτική κοινωνία µε στρα-
τευµένες αποφάσεις, που επιβάλλονταν άνωθεν και οι
µειονοτικοί συνάδελφοί του Βουλευτές, οµόθρησκοί µου, σιω-
πούν, επειδή φοβούνται την ψήφο και την οργή των κέντρων,
τότε υπάρχει πρόβληµα. 

Στη Θράκη, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει στηθεί ένα κοινωνικό
και πολιτικό απαρτχάιντ, µε στόχο να εµποδιστεί η πολιτική και
κοινωνική χειραφέτηση της µειονότητας. Όταν όµως στο όνοµα
της πολιτικής και διπλωµατικής προσέγγισης όλα αυτά τα ζητή-
µατα µπαίνουν στο χρονοντούλαπο της ιστορίας, τότε χαµένος
δεν είµαι εγώ ή κάποιοι άλλοι που λειτουργούν σαν και µένα,
αλλά είναι χαµένη όλη η τοπική κοινωνία, είτε είναι χριστιανοί είτε
είναι µουσουλµάνοι, γιατί η οικονοµική ανάπτυξη που δεν συν-
δέεται µε στέρεους δηµοκρατικούς θεσµούς και ελεύθερη κοι-
νωνία, είναι µια ελλειπτική διαδικασία, αγαπητοί συνάδελφοι, που
δεν οδηγεί στην έξοδο από τη χρόνια οικονοµική και κυρίως, κοι-
νωνική υστέρηση. 

Με άλλα λόγια αυτό που θέλω να πω, κύριοι συνάδελφοι, είναι
ότι όσες επιτροπές διακοµµατικές και να κάνουµε, αν δεν επεν-
δύσουµε στη Θράκη στην κοινωνική απελευθέρωση και χειραφέ-
τηση της µειονότητας, τότε όσα λεφτά και να ρίξουµε στη
Θράκη, όσες επιτροπές και να κάνουµε, δεν θα εγγυηθούν την
συγκρότηση µιας συνεκτικής κοινωνίας, µε συνοχή, ισότητα ευ-
καιριών και δικαιωµάτων. Άρα, πρέπει πρώτα να δούµε αυτό, τα

θέµατα τα θεσµικά. 
Ήµουν και παραµένω πάντοτε υπέρ της ελληνοτουρκικής φι-

λίας. Ήµουν από εκείνους τους πρώτους κυβερνητικούς Βουλευ-
τές το 2005, που υποδέχτηκα τον Πρωθυπουργό της Τουρκίας,
τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, µαζί µε τον συνάδελφό µου, τον Ευ-
ριπίδη Στυλιανίδη στην Κοµοτηνή. 

Και πάλι το 2022, τώρα, όντας Βουλευτής στην προηγούµενη
θητεία µου, σε συνθήκες ακραίας πόλωσης που στις τηλεορά-
σεις υπήρχε η ρητορική του πολέµου, επισκέφθηκα την Άγκυρα
και αναζήτησα προοδευτικούς Τούρκους Βουλευτές, προκειµέ-
νου να βοηθήσω να πέσουν οι τόνοι και η ρητορική του πολέµου. 

Αυτό προσπάθησαν να το πληρώσω πολύ ακριβά, διότι δεν
υπήρχε καµµία ανοχή τότε στις προοδευτικές δυνάµεις για να
πέσουν οι τόνοι. Όµως σήµερα δικαιώνοµαι. Δικαιώνεται και το
ΠΑΣΟΚ και ο Γιώργος Παπανδρέου που, είτε ως Πρωθυπουργός
είτε ως Υπουργός Εξωτερικών, προχώρησε σε µεγάλες τοµές
και µεταρρυθµίσεις που συνδέονται µε τη µειονότητα και τις ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις. 

Να είστε βέβαιοι όµως, κύριοι, ότι χάριν κάποιας σκοπιµότητας
δεν θα υποστείλω τον αγώνα για µια Θράκη, που την κρατούν σε
οµηρία και δέσµια αναχρονιστικές και αντιδραστικές αντιλήψεις
και παρεµβάσεις, απ’ όπου κι αν προέρχονται. Γιατί η αγάπη µου
για την Θράκη και για την Ελλάδα είναι πάνω και έξω από κάθε
είδους πολιτικές σκοπιµότητες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αυτό το πολιτικό όραµα θα το υπηρετήσω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µέχρι τέλους. Και θέλω οι νεότερες γενιές πολιτι-
κών, νεότεροι από εµάς, που θα έρθουν στην ελληνική Βουλή,
να υπηρετήσουν και αυτοί αυτό το όραµα και αυτές τις ιδέες.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συ-
νεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.34’ λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα, ηµέρα Παρασκευή 15 Δεκεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέ-
χιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού
Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2024».
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